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Αθήνα, σήµερα στις 11 Δεκεµβρίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 11.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 10-12-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΜΑ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 10ης

Δεκεµβρίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2022/2464 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 14ης Δεκεµ-
βρίου 2022, για την τροποποίηση του Κανονισµού (ΕΕ) 537/2014,
της Οδηγίας 2004/109/ΕΚ, της Οδηγίας 2006/43/ΕΚ και της Οδη-
γίας 2013/34/ΕΕ, όσον αφορά την υποβολή εκθέσεων βιωσιµό-
τητας από τις εταιρείες (L 322) και της κατ’ εξουσιοδότηση
Οδηγίας (ΕΕ) 2023/2775 της Επιτροπής, της 17ης Οκτωβρίου
2023, για την τροποποίηση της Οδηγίας 2013/34/ΕΕ του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου όσον αφορά τις προ-
σαρµογές των κριτηρίων µεγέθους για τις πολύ µικρές, τις
µικρές, τις µεσαίες και τις µεγάλες επιχειρήσεις ή οµίλους»)

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατι-
κού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2025».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση επί του προϋπολο-
γισµού του κράτους θα διεξαχθεί σύµφωνα µε το άρθρο 123 του
Κανονισµού της Βουλής µέσα σε πέντε συνεχείς συνεδριάσεις. 

Σύµφωνα µε την από 5 Δεκεµβρίου 2024 απόφαση της Διάσκε-
ψης των Προέδρων προτείνω µετά τις οµιλίες των γενικών και ει-
δικών εισηγητών που θα ολοκληρωθούν σήµερα, να ξεκινήσει
ένας πρώτος κύκλος οµιλητών κατά προτεραιότητα, µε οµιλητές
έναν Βουλευτή από κάθε Κοινοβουλευτική Οµάδα και από τους
Ανεξάρτητους Βουλευτές δέκα εναλλασσόµενους Βουλευτές µε
χρόνο οµιλίας τα 7 λεπτά. 

Στη συνέχεια και για να τηρηθεί κατά το δυνατόν η κατ’ ανα-
λογία βουλευτικών εδρών εκπροσώπηση των κοµµάτων, προ-
τείνω να καταρτισθεί ένας ενιαίος κατάλογος οµιλητών που θα
περιλαµβάνει όλους τους εγγεγραµµένους Βουλευτές µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει έως το
τέλος της οµιλίας των γενικών εισηγητών και η εναλλαγή θα γί-
νεται κατ’ αναλογία της κοινοβουλευτικής δύναµης των κοµµά-
των. 

Ο ενιαίος κατάλογος στον οποίο θα ενταχθούν εγγεγραµµένοι
οµιλητές θα χωρίζεται σε κύκλους δεκατεσσάρων οµιλητών, οι
οποίοι θα καταρτιστούν µε κριτήριο την κατ’ αναλογία εκπροσώ-
πηση των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και των ανεξαρτήτων. Σε
κάθε πλήρη κύκλο οι πρώτοι επτά οµιλητές θα προέρχονται από
τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες της Νέας Δηµοκρατίας, του
ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ και του ΚΚΕ εναλλασσόµενοι, δηλαδή έναν
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας θα διαδέχεται ένας Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ, ένας του ΣΥΡΙΖΑ και ένας του ΚΚΕ έως ότου συ-
µπληρωθούν οι πρώτοι επτά. Οι υπόλοιποι επτά θα προέρχονται
εναλλάξ ανά κύκλο από τις επόµενες Κοινοβουλευτικές Οµάδες
και τους ανεξάρτητους, προκειµένου να διασφαλιστεί η παρου-
σία τους σε όσο το δυνατόν περισσότερες συνεδριάσεις. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν τις αναφέρετε τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες;

(Θόρυβος στης Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Οι αναλογίες αυτές

θα τηρούνται µέχρι εξαντλήσεως του αριθµού των Βουλευτών
κάθε Κοινοβουλευτικής Οµάδας και των ανεξάρτητων και θα ανα-
προσαρµόζονται µε τους εναποµείναντες κατά περίπτωση, που
σηµαίνει ότι στους τελευταίους κύκλους εκ των πραγµάτων η
αναλογία θα περιορίζεται στις µεγαλύτερες Κοινοβουλευτικές
Οµάδες. 

Τυχόν αλλαγές στη σειρά των εγγεγραµµένων οµιλητών θα
πρέπει να γίνονται σε εξαιρετικές περιπτώσεις, µε έγκριση του
Προεδρείου και µόνο µε έγγραφο του Γενικού Γραµµατέα της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας που θα απευθύνεται στο Προεδρείο
και µε την απαραίτητη προϋπόθεση της αµοιβαίας αλλαγής έως
τη λήξη της δεύτερης συνεδρίασης, δηλαδή ως την Πέµπτη 12
Δεκεµβρίου.

Θα καταβάλλουµε και φέτος κάθε δυνατή προσπάθεια, όπως
γίνεται τα τελευταία χρόνια, ώστε να µιλήσουν όλοι οι εγγεγραµ-
µένοι συνάδελφοι. Αυτό θα καταστεί δυνατό εάν περιοριζόµαστε
όλοι στον χρόνο που δικαιούται ο καθένας και αν οι συνεδριάσεις
µας αρχίζουν ακριβώς στην ώρα που έχει καθοριστεί από την
ηµερήσια διάταξη. 

Όλες οι επόµενες συνεδριάσεις θα αρχίσουν στις 9.00’ το πρωί
και θα διαρκούν έως το βράδυ δίχως διακοπή. Η τελευταία συνε-
δρίαση της Κυριακής θα αρχίσει στις 10.00’ το πρωί.

Ο χρόνος οµιλίας των γενικών εισηγητών θα είναι τα 20 λεπτά,
των ειδικών εισηγητών τα 12 λεπτά, του Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας και Πρωθυπουργού τα
30 λεπτά, των Προέδρων των υπολοίπων Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων τα 25 λεπτά, του αρµόδιου Υπουργού 25 λεπτά, του αρµό-
διου Αναπληρωτή Υπουργού 15 λεπτά, του αρµόδιου Υφυπουρ-
γού 10 λεπτά των Υπουργών των άλλων Υπουργείων 10 λεπτά,
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των Αναπληρωτών Υπουργών των άλλων Υπουργείων 8 λεπτά,
των Υφυπουργών των άλλων Υπουργείων 7 λεπτά, κατ’ αναλογία
στην εφαρµογή των άρθρων 97 και 123 του Κανονισµού της Βου-
λής. Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δικαιούνται να µιλήσουν
για 12 λεπτά, 6 και 3, µε τη γνωστή επιφύλαξη του άρθρου 167
παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής. Τέλος, ο χρόνος οµι-
λίας για τους κατά προτεραιότητα καθώς και για τους εγγεγραµ-
µένους στον κατάλογο οµιλητές θα είναι τα 7 λεπτά.

Σε όλες τις συνεδριάσεις µπορούν να παρεµβαίνουν µε οµιλίες
τους οι Υπουργοί και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ενδιαµέ-
σως των αγορεύσεων των οµιλητών του καταλόγου. Και θέλω να
υπογραµµίσω ότι σε όλες τις συνεδριάσεις όπως κάνουµε κατά
κοινοβουλευτική πρακτική, και σύµφωνα µε την απόφαση της
Διάσκεψης των Προέδρων της 5ης Δεκεµβρίου 2024, ουδείς
Υπουργός, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, Πρόεδρος Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας θα έχει δικαίωµα να παρεµβαίνει περισσότερο
από τρεις φορές ανά ηµέρα συνεδρίασης. 

Η συνεδρίαση της Κυριακής, όπως προανέφερα, θα αρχίσει
στις 10.00’ το πρωί και θα διατεθεί αποκλειστικά για έναν κύκλο
δευτερολογιών των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων στην αρχή
της συνεδρίασης και στη συνέχεια για τις οµιλίες των πολιτικών
Αρχηγών µε την αντίστροφη σειρά της δύναµης των κοµµάτων.

Η ψήφιση του κρατικού προϋπολογισµού θα γίνει µε την κάρτα
ηλεκτρονικά και θα προηγηθεί η ψήφιση του Προϋπολογισµού
των Δηµοσίων Επενδύσεων και Προσαρτηµένων Προϋπολογι-
σµών και τον Προϋπολογισµό των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων,
η οποία θα γίνει µε ανάταση ή έγερση σύµφωνα µε το άρθρο 123
παράγραφος 7 του Κανονισµού. 

Η προσπάθεια είναι η ψηφοφορία να αρχίζει γύρω στις 21.00’
µε 21.30’ το βράδυ της Κυριακής. 

Συµφωνείτε, κύριοι συνάδελφοι;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς, η Βουλή

συµφώνησε οµοφώνως.
Καλείτε στο Βήµα ο γενικός εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας

κ. Παναγιώτης Μηταράκης για 20 λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

των οµιλητών.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, µε ιδιαίτερη χαρά εισηγούµαι τον Προ-
ϋπολογισµό του 2025, ένα αποφασιστικό βήµα µπροστά στον µε-
γάλο εθνικό στόχο, την ουσιαστική σύγκλιση των εισοδηµάτων
µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, καλύπτοντας κενά δεκαετιών, λανθα-
σµένες πολιτικές επιλογές, ξεπερνώντας µε βιώσιµο τρόπο τις
αρνητικές συνέπειες των µνηµονίων, κοιτώντας το µέλλον µε αι-
σιοδοξία. 

Από το 2019 έχουµε κάνει ουσιαστικά και µετρήσιµα βήµατα
µπροστά. Σε κάποιους τοµείς έχουµε κάνει άλµατα µπροστά,
χωρίς να παραγνωρίζουµε και σίγουρα χωρίς έπαρση τις δυσκο-
λίες που εξακολουθούν να βιώνουν οι συµπολίτες µας, επηρεα-
σµένοι από αλλεπάλληλες κρίσεις, µπορώντας όµως µε
αξιοπιστία η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο Πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης να υλοποιήσει πολιτικές συνέ-
πειας, ανάπτυξης και κοινωνικής συνοχής. 

Θα µιλήσουµε µε στοιχεία, συγκρίνοντας µε το 2019. Το 2025
το ΑΕΠ θα είναι αυξηµένο κατά 62 δισεκατοµµύρια ευρώ ή 34%.
Σήµερα ο κατώτατος µισθός έχει αυξηθεί κατά 180 ευρώ ή 28%.
Ο µέσος µισθός των εργαζοµένων σε πλήρη απασχόληση έφτασε
τα 1.445 ευρώ, πολύ κοντά στον στόχο των 1.500 ευρώ γι’ αυτή
τη θητεία. Ενώ ο αριθµός των εργαζοµένων που δουλεύουν σε
πλήρη απασχόληση έχει σήµερα αυξηθεί κατά πεντακόσιες χιλιά-
δες. Έχουµε αυξήσει τις επενδύσεις σε τρέχουσες τιµές κατά
84%. Είναι η µεγαλύτερη αύξηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Οι δα-
πάνες για την υγεία προβλέπονται αυξηµένες κατά 74%, οι δα-
πάνες για την άµυνα προβλέπονται αυξηµένες κατά 73%, το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων προβλέπεται αυξηµένο κατά
63%. Και σε αυτό πρέπει να προσθέσουµε τα 36 δισεκατοµµύρια
ευρώ του Ταµείου Ανάκαµψης. Ενώ το χρέος, το δηµόσιο χρέος
είναι µειωµένο κατά τριάντα έξι ποσοστιαίες µονάδες, έχοντας
αποµακρυνθεί από τη δεκαετή οικονοµική κρίση και έχοντας ανα-
κτήσει την επενδυτική βαθµίδα. 

Ο Προϋπολογισµός του 2025 είναι ένας προϋπολογισµός πρα-
γµατικής σύγκλισης, ένα αποφασιστικό βήµα µπροστά. Η Ελλάδα
πλέον συγκλίνει µε την Ευρώπη σε όλα τα µεγέθη, καλύπτοντας
τη χαµένη απόσταση από την εποχή των µνηµονίων. 

Ο προϋπολογισµός του 2025 αποτυπώνει ότι στην Ελλάδα συν-
δυάζονται αρµονικά η δηµοσιονοµική σύνεση µε την ανάπτυξη,
η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής µε τις κοινωνικές παροχές,
η µείωση των φόρων, η αύξηση των δαπανών µε τη µείωση του
δηµοσίου χρέους, πετυχαίνοντας διαγενεακή ισορροπία και δι-
καιοσύνη, µειώνοντας τα βάρη στο παρόν και στο µέλλον. 

Καταθέτουµε έναν προϋπολογισµό αξιόπιστο, έχοντας υπερ-
καλύψει τους στόχους του 2024, µε το πρωτογενές πλεόνασµα
το 2024 να εκτιµάται στο 2,5% αντί 2,1%, το δηµοσιονοµικό έλ-
λειµµα στο 2,7% αντί 1,1%, ενώ τα φορολογικά έσοδα υπερκά-
λυψαν κατά 3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ το στόχο. Τώρα µε τον ϋϋ
του 2025 η Ελλάδα πετυχαίνει το τέταρτο µεγαλύτερο πρωτογε-
νές πλεόνασµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση στο 2,4%. Το δηµοσιο-
νοµικό έλλειµµα µειώνεται έτι περαιτέρω στο 0,6%, σχεδόν
ισοσκελίζοντας τον προϋπολογισµό ενώ η ανάπτυξη θα ανέλθει
στο 2,3% του ΑΕΠ. Οι επενδύσεις θα αυξηθούν κατά 8,4 % και
το ποσοστό ανεργίας θα µειωθεί στο 9,7%.

Ο προϋπολογισµός του 2025 περιλαµβάνει µείωση φόρων
πάνω από 1,1 δισεκατοµµύρια ευρώ. Έχουµε µειώσει ήδη από το
2019 εβδοµήντα δύο φόρους και εισφορές, δώδεκα φέτος και
έχουµε υλοποιήσει είκοσι τρεις µειώσεις σε έµµεσους φόρους
και συνεχίζουµε. Ενδεικτικά φέτος µειώνουµε τον ΕΝΦΙΑ κατά
20% για ασφαλισµένες κατοικίες. Μειώνουµε τις ασφαλιστικές ει-
σφορές κατά µία ποσοστιαία µονάδα. Καταργούµε το τέλος επι-
τηδεύµατος για όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες και για
όσους εργάζονται µε µπλοκάκι. Και σας θυµίζω ότι το 2019 πλη-
ρώναµε µισό δισεκατοµµύριο ευρώ σε αυτό το τέλος. Μονιµοποι-
ούµε την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
αγροτικό πετρέλαιο. Προχωράµε σε παρεµβάσεις άνω των 2,3
δισεκατοµµυρίων ευρώ για την πραγµατική ενίσχυση του εισο-
δήµατος των πολιτών. Μεταξύ άλλων αναµορφώσαµε το µισθο-
λόγιο στο δηµόσιο τοµέα. Υλοποιούµε οριζόντια αύξηση του
µισθολογίου του δηµοσίου τοµέα, ώστε ο εισαγωγικός µισθός να
µην υπολείπεται του κατώτατου.

Θεσπίζουµε κίνητρα προσέλκυσης ιατρών σε προβληµατικές
και άγονες περιοχές. Αυξάνουµε κατά 20% την αποζηµίωση των
νυχτερινών των ενστόλων και τις ειδικές αποζηµιώσεις. Αυξά-
νουµε το φοιτητικό στεγαστικό επίδοµα για τα περιφερειακά πα-
νεπιστήµια και αυξάνουµε τις αποδοχές των σπουδαστών στρα-
τιωτικών σχολών. Προχωράµε σε νέα αύξηση άµεσα 2,4% εκα-
τοµµυρίων των συντάξεων. Την ίδια στιγµή οι µέσες απολαβές
ανά εργαζόµενο αναµένεται να αυξηθούν κατά 2,7% το 2025 µε
τις δικές µας εκτιµήσεις και 3,2% σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, δηλαδή αυξήσεις µεγαλύτερες από τον
εκτιµώµενο πληθωρισµό του 2025, που αναµένεται να φτάσει το
2,1%. Μιλάµε για πραγµατικά περισσότερα χρήµατα στην τσέπη
των πολιτών. 

Ακούσαµε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ για τον ΦΠΑ σε βασικά
τρόφιµα, φέρνοντας ως παράδειγµα την Ισπανία, αγνοώντας ότι
στον διετή πληθωρισµό τροφίµων 2022-2024 ενώ στην Ελλάδα
ήταν 17,1%, στην Ισπανία ήταν 18,3%, σχεδόν στον µέσο όρο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης στο 18,4%. Και τι κάνει σήµερα η Ισπανία;
Επαναφέρει από 1-1-2025 πάλι τον ΦΠΑ στα αρχικά ποσοστά.
Αλλά έστω τι θα σήµαινε αυτή η πρόταση του ΠΑΣΟΚ για τον
µέσο καταναλωτή; Ένας µισθωτός, ένας συνταξιούχος µε κα-
θαρό εισόδηµα 1.000 ευρώ το µήνα που ξοδεύει 200 ευρώ το
µήνα σε βασικά τρόφιµα, θα κέρδιζε 4 ευρώ, αν η αύξηση αυτή
περνούσε εξ ολοκληρίας -που οι µελέτες το αµφισβητούν- στις
τσέπες των καταναλωτών. Η πρόταση του ΠΑΣΟΚ µιλάει για 4
ευρώ το µήνα, ενώ ο προϋπολογισµός του 2025 προβλέπει µηνι-
αία αύξηση συντάξεων αντίστοιχα στα 24 ευρώ και µισθών στα
27 ευρώ. 

Είναι ένας προϋπολογισµός που αντιµετωπίζει ουσιαστικά προ-
βλήµατα της κοινωνίας, όπως το στεγαστικό, υλοποιώντας τα εµ-
βληµατικά προγράµµατα «Σπίτι µου» και «Σπίτι µου ΙΙ» συνολικού
προϋπολογισµού τριών δισεκατοµµυρίων ευρώ. Επίσης, προ-
γράµµατα για την ανακαίνιση και ενεργειακή αναβάθµιση κατοι-
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κιών, ευνοϊκή φορολογία µε την αναστολή και το 2025 του ΦΠΑ
για τις νέες οικοδοµές, αναστολή της επιβολής φόρου υπεραξίας
στη µεταβίβαση ακινήτων. Και ταυτόχρονα δίνουµε κίνητρα για
να µπουν περισσότερα διαµερίσµατα σε µακροχρόνια µίσθωση
αντί σε βραχυχρόνια, ενώ αυστηροποιήσαµε ήδη τους κανόνες
για την Golden Visa, ώστε να µην επηρεάζουν την εύρεση κατοι-
κίας. 

Βέβαια άλλο πράγµα η αυστηροποίηση της Golden Visa και
άλλο πράγµα η ουσιαστική κατάργησή της όπως πρότεινε το
ΠΑΣΟΚ. Η Golden Visa από το 2013 µέχρι σήµερα έχει εισφέρει
στην ελληνική οικονοµία άνω των 8 δισεκατοµµυρίων ευρώ -ένα
µέτρο που θεσπίσαµε µε το ν.4146/2013 εγώ ως Υφυπουργός
Ανάπτυξης µε Υπουργό τον Κωστή Χατζηδάκη- και που την πε-
ρίοδο της κρίσης στήριξε την ατµοµηχανή της ελληνικής οικονο-
µίας που είναι η οικοδοµική δραστηριότητα. Έδωσε ανάσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλυτική σηµασία για την Κυ-
βέρνηση αποτελεί η καταπολέµηση της κοινωνικά άδικης φορο-
διαφυγής. Μέτρα όπως η διασύνδεση των ταµειακών µηχανών µε
τα POS, η βελτίωση των εισοδηµάτων των πολιτών, η αύξηση της
απασχόλησης και η έκτακτη εισφορά στα διυλιστήρια εξηγούν
την υπεραπόδοση φορολογικών εσόδων του 2024. Δεν ήταν δη-
λαδή, η ακρίβεια ή ο πληθωρισµός, όπως λανθασµένα ισχυρίζεται
η Αντιπολίτευση, καθώς ο ρυθµός αύξησης του πληθωρισµού το
2024 ήταν στις προβλέψεις του προϋπολογισµού του 2024 ανα-
φορικά µε τα φορολογικά έσοδα, ούτε µε την εισαγωγή νέων
φόρων, ούτε µε την αύξηση υφιστάµενων φορολογικών συντελε-
στών.

Αυτή η υπεραπόδοση όµως επέτρεψε να µπουν περισσότερα
κονδύλια στην άµυνα, στην παιδεία, στην υγεία, στους αγρότες,
στους συνταξιούχους, στο πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων.
Ενισχύσαµε τις εφηµερίες ιατρών και το επίδοµα γέννησης και
εντός του µήνα δίνουµε 243 εκατοµµύρια σε 1,9 ευάλωτους οι-
κονοµικά συµπολίτες µας. 

Επίσης, λανθασµένα λέει η Αντιπολίτευση ότι αυξήθηκαν οι
φόροι. Αντίθετα µειώνονται σταθερά ως ποσοστό του ΑΕΠ. Είναι
ενδεικτικό ότι η Ελλάδα το 2023 σε σχέση µε το 2022 εµφάνισε
τη µεγαλύτερη µείωση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς από
42,8% φόροι ως ποσοστό του ΑΕΠ έπεσε στο 40,7%. Όπως σας
ανέφερα και νωρίτερα µέσα σε πέντε χρόνια µειώσαµε εβδοµή-
ντα δύο φόρους και εισφορές εκ των οποίων είκοσι τρεις µει-
ώσεις έµµεσων φόρων. 

Λανθασµένα λέει επίσης η Αντιπολίτευση ότι η χώρα στηρίζεται
στους έµµεσους φόρους. Το 2019 οι έµµεσοι φόροι αντιστοιχού-
σαν στο 67% των συνολικών φορολογικών εσόδων του κράτους.
Σήµερα έχει ήδη µειωθεί στο 62%. Άρα σήµερα πολίτης πληρώνει
λιγότερα και σε άµεσους φόρους και σε έµµεσους φόρους. Και
ταυτόχρονα έχουν αυξηθεί τα εισοδήµατά του. Αύξηση έχουµε
δει στη φορολογία νοµικών προσώπων. Έχουν υπερδιπλασιαστεί
από το 2019 ως αποτέλεσµα της ανάπτυξης της ελληνικής οικο-
νοµίας και της φιλοεπενδυτικής πολιτικής που αυτή η Κυβέρνηση
ακολούθησε. 

Αύξηση έχουµε δει και στο πραγµατικό εισόδηµα των πολιτών.
Σύµφωνα µε έκθεση του ΟΟΣΑ η Ελλάδα έχει σηµειώσει µία από
τις µεγαλύτερες αυξήσεις εισοδηµάτων µε ρυθµό αύξησης
23,4% από το 2019 έως το 2023, υψηλότερο από τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο του 19,4%. Η σωρευτική αύξηση του πραγµατικού κατά
κεφαλήν ΑΕΠ την περίοδο 2019-2023 διαµορφώθηκε στην Ελ-
λάδα στο 8,5% έναντι 3,3% στην ευρωπαϊκή ένωση. Η σωρευτική
αύξηση του µέσου διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών την ίδια
περίοδο διαµορφώνεται στο 23% για την Ελλάδα έναντι 18% για
την Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ η σωρευτική αύξηση των τιµών στην
Ελλάδα διαµορφώνεται στο 13%, δηλαδή 10% περισσότερο δια-
θέσιµο εισόδηµα σε σχέση µε τον πληθωρισµό. 

Και έτσι εξηγείται η αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης µε πα-
ράλληλη αύξηση καταθέσεων και των νοικοκυριών και των επι-
χειρήσεων. Δηλαδή την περίοδο 2019-2023 οι αυξήσεις των
εισοδηµάτων είναι µεγαλύτερες από την αύξηση των τιµών, κάτι
που θα συµβεί και το 2025, όπως ήδη εξήγησα. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έδωσε µε επιτυχία έµ-
φαση στην αύξηση των επενδύσεων, αυξάνοντας υγιώς τα φο-
ρολογικά έσοδα και µειώνοντας ουσιαστικά την ανεργία. 

Ακόµα και στο θέµα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών,
θέµα που αποτελεί σηµείο κριτικής από την Αντιπολίτευση, να ση-
µειώσω ότι παρά τις κρίσεις των τελευταίων ετών τα στοιχεία δεί-
χνουν ότι αλλάζουµε το παραγωγικό µοντέλο της Ελλάδος µε
σηµαντικό ρυθµό, στοχεύοντας σε υψηλή ανταγωνιστικότητα για
τα ελληνικά προϊόντα και υπηρεσίες, στοχεύοντας σε περαιτέρω
αύξηση των επενδύσεων και ακόµα µεγαλύτερη εξωστρέφεια της
ελληνικής οικονοµίας. 

Ενώ για το πρώτο οκτάµηνο του 2024 το έλλειµµα πράγµατι
αυξήθηκε κατά περίπου 1 δισεκατοµµύριο ευρώ σε σχέση µε το
2023, η εξέλιξη αυτή οφείλεται αφενός στη µείωση αξίας εξαγώ-
γιµων αγαθών, λόγω της µείωσης της τιµής των καυσίµων, καθώς
και σε αύξηση των εισαγωγών η οποία -προσέξτε- οφείλεται κυ-
ρίως στην αύξηση των εισαγωγών βιοµηχανικών αγαθών και εξο-
πλισµού, δηλαδή λόγω της αύξησης των βιοµηχανικών επενδύ-
σεων και της παραγωγής και λιγότερο σε καταναλωτικά αγαθά.
Αντίθετα το ισοζύγιο υπηρεσιών, τουρισµός και µεταφορές, εµ-
φανίζει µεγαλύτερο πλεόνασµα 16 δισεκατοµµύρια έναντι 15,5
δισεκατοµµυρίων το 2024. 

Οι επενδύσεις στην Ελλάδα έχουν αυξηθεί σηµαντικά. Από το
2019 ως το 2024 οι επενδύσεις σε τρέχουσες τιµές έχουν αυξηθεί
κατά 84%, που είναι η µεγαλύτερη αύξηση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Ειδικά οι δηµόσιες επενδύσεις έχουν αυξηθεί κατά 150%
από 2019 έως το 2025. Είναι σηµαντική η συνεισφορά του Τα-
µείου Ανάκαµψης οι πληρωµές του οποίου από 3,3 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ φέτος θα διαµορφωθούν του χρόνου στα 4,9 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ και συνολικά οι δηµόσιες επενδύσεις το 2025
προϋπολογίζονται στα 14,1 δισεκατοµµύρια σε σχέση µε 13,1 δι-
σεκατοµµύρια το 2024. 

Το 2019 οι επενδύσεις ως ποσοστό του ΑΕΠ ήταν 11%, προ-
σέξτε το αυτό. Το 2025 θα φτάσουν στο 17,5% του ΑΕΠ έναντι
20,8% για την Ευρωζώνη. Άρα το επενδυτικό κενό της χώρας
µας, ένα µεγάλο δοµικό ζήτηµα της ελληνικής οικονοµίας, θα πε-
ριοριστεί στις 3,3 ποσοστιαίες µονάδες από άνω του 10% που
ήταν το 2019. Το 2025 οι επενδύσεις αναµένεται να αναδειχθούν
σε κινητήρια δύναµη της ανάπτυξης, αντικαθιστώντας την ιδιω-
τική κατανάλωση, που είχε το µεγαλύτερο µερίδιο τα προηγού-
µενα χρόνια. Συγκεκριµένα ο ρυθµός αύξησης των επενδύσεων
προβλέπεται να φτάσει στο 8,4% το 2025 έναντι 6,7% το 2024.
Οι επενδύσεις σε εξοπλισµό αναµένεται να αυξηθούν κατά 11,1%
και στις κατασκευές κατά 8,1%. 

Σε αυτό το πλαίσιο καταλυτικό ρόλο παίζει ένα υγιές και στα-
θερό τραπεζικό σύστηµα. Αλλά όπου υπάρχουν δυσλειτουργίες
η Κυβέρνηση νοµοθετεί µε αποφασιστικότητα µε στόχο αυτές οι
παρεµβάσεις να φτάσουν άµεσα, κατευθείαν, στον καταναλωτή,
στα νοικοκυριά, στις επιχειρήσεις. Πυροτεχνήµατα, όπως η έκτα-
κτη φορολόγηση των τραπεζών, δεν δίνουν απαντήσεις. Αυξά-
νουν ελάχιστα τα δηµόσια έσοδα και έχουν δυσανάλογη
επίπτωση στην αξιοπιστία της χώρας µας ως επενδυτικός προ-
ορισµός. 

Η Αντιπολίτευση, το ΠΑΣΟΚ ειδικά, µιλάει για αυξήσεις φόρων,
επιστρέφοντας τη συζήτηση σε άλλες εποχές, σε εποχές κρί-
σεων, ενώ η φορολογική πολιτική της Κυβέρνησης φέρνει απτά
και µετρήσιµα αποτελέσµατα, όπως η µειωµένη φορολογία των
µερισµάτων. Το 2023 σε σχέση µε το 2019, ενώ οι υπόχρεοι αυ-
ξήθηκαν κατά 10%, τα βεβαιωµένα έσοδα από µερίσµατα αυξή-
θηκαν κατά 86%. Και οµοίως, επειδή αναφέρθηκε στην επιτροπή,
το ευνοϊκότερο καθεστώς γονικών παροχών δεν επέφερε µείωση
στα δηµόσια έσοδα. Το 2019 πριν την τροποποίηση εισπράτταµε
56 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο. Φέτος εισπράξαµε 55 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Δηλαδή το µέτρο απελευθέρωσε τις γονικές παρο-
χές µε αποτέλεσµα τα έσοδα του κράτους να παραµείνουν
σταθερά. 

Ειδική αναφορά θέλω να κάνω στο θέµα της ανεργίας, η οποία
πλέον έχει διαµορφωθεί κάτω από το 10% από 17,5% που ήταν
το 2019, πετυχαίνοντας χαµηλό δεκαπενταετίας, η µεγαλύτερη
µείωση ανεργίας σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, σε ένα εργα-
σιακό περιβάλλον αύξησης και του κατώτατου µισθού και του
µέσου µισθού, µείωσης των ασφαλιστικών εισφορών και κατακό-
ρυφης αύξησης των δηλωθεισών υπερωριών, λόγω της ψηφια-
κής κάρτας εργασίας. 
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Ιδιαίτερη αξία έχει η µείωση της ανεργίας των γυναικών από
21% τον Σεπτέµβριο του 2019 σε 11% σήµερα και των νέων κάτω
των είκοσι πέντε ετών από 39% τον Σεπτέµβριο του 2019 σε 16%
σήµερα. Η Ελλάδα εργάζεται και εµείς στηρίζουµε την Ελλάδα
που ξυπνάει νωρίς. 

Σηµειώνω ότι το Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους στη
Βουλή θεωρεί ρεαλιστικές τις προβλέψεις για τον ρυθµό ανάπτυ-
ξης οικονοµίας και για το ύψος του πρωτογενούς πλεονάσµατος.
Θεωρεί ότι το σχέδιο ευθυγραµµίζεται πλήρως µε τους νέους ευ-
ρωπαϊκούς δηµοσιονοµικούς κανόνες, απαραίτητο βήµα για τη
διατηρήσιµη, µακροχρόνια ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατέδειξα πως η Ελλάδα πλέον
συγκλίνει µε την Ευρώπη σε όλα τα µεγέθη, ΑΕΠ, διαθέσιµο ει-
σόδηµα, επενδύσεις, ανεργία, απασχόληση και αποτελεί παρά-
δειγµα προς µίµηση σε σύγκριση µε την προηγούµενη δεκαετία,
που αποτελούσε παράδειγµα προς αποφυγή, επιτυγχάνοντας δη-
µοσιονοµική πειθαρχία µε δυναµική ανάπτυξη και σύγκλιση των
πραγµατικών εισοδηµάτων, έχοντας ανακτήσει το κύρος µας και
την επενδυτική βαθµίδα, πετυχαίνοντας το µεγάλο στοίχηµα του
brain gain, την επιστροφή της γενιάς που έφυγε από τη χώρα µας
την περίοδο της κρίσης. Σύµφωνα µε την EUROSTAT έχουν επι-
στρέψει 350.000 νέοι από τους 680.000 που είχαν φύγει από τη
χώρα, πάνω από τους µισούς δηλαδή, µε µέσο µισθό 2.370 ευρώ
τον µήνα. 

Είµαστε µια περήφανη χώρα, µια χώρα µε αξιοπρέπεια και
αξιοπιστία. Στηρίζουµε την Ελλάδα που αγωνίζεται και δηµιουρ-
γεί, την Ελλάδα του µετρό της Θεσσαλονίκης, την Ελλάδα που
πρωτοπορεί στη δηµιουργία εργοστασίων τεχνητής νοηµοσύνης,
την Ελλάδα που διεκδικεί τα Μάρµαρα του Παρθενώνα, την Ελ-
λάδα που σχεδιάζει έργα ενεργειακής αυτονοµίας, την Ελλάδα
που ασκεί εξωτερική πολιτική αρχών µε πολλαπλασιασµό του δι-
πλωµατικού µας κεφαλαίου, την Ελλάδα που ισχυροποιεί την
άµυνα της χώρας µε ουσιαστική αναβάθµιση των εξοπλισµών και
του σχεδιασµού, την Ελλάδα που προστατεύει τα σύνορά µας
από την παράνοµη µετανάστευση, την Ελλάδα που υποστηρίζει
έµπρακτα τους πιο αδύναµους συµπολίτες µας, που επενδύει
στην υγεία, στην παιδεία, στην καινοτοµία, επενδύει στο παρόν
και στο αύριο του τόπου, επενδύει στους Έλληνες και τις Ελλη-
νίδες, στα νέα παιδιά. 

Σας καλώ να υπερψηφίσετε τον προϋπολογισµό ως πράξη πα-
τριωτικής ευθύνης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μηταράκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, δεκαεπτά µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί από το 3ο Τοσίτσειο Δηµοτικό Σχολείο Εκάλης.

Επίσης, από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνε-
δρίασή µας, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί από το Γυµνάσιο Γαλατά Τροιζηνίας. 

Η Βουλή καλωσορίζει και τα δύο σχολεία. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τέλος, θα ήθελα να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι οι Υπουργοί
Υποδοµών και Μεταφορών, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, Προστασίας του Πολίτη, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιο-
σύνης, Πολιτισµού, Μετανάστευσης και Ασύλου, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, ο Αναπληρωτής Υπουργός
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών καθώς και ο Υφυπουργός
στον Πρωθυπουργό κατέθεσαν στις 10-12-2024 σχέδιο νόµου
«Αναδιάρθρωση σιδηροδροµικού τοµέα και ενίσχυση ρυθµιστι-
κών φορέων µεταφορών». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Τον λόγο έχει τώρα ο γενικός εισηγητής από το ΠΑΣΟΚ κ. Πα-

ρασκευάς Κουκουλόπουλος.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συ-

ζήτηση και η ψήφιση του προϋπολογισµού είναι η κορυφαία πο-
λιτική και θεσµική διαδικασία στη Βουλή κατά παράδοση, πόσω
µάλλον στους ταραγµένους καιρούς που ζούµε. Αξίζει, όµως, ο
προϋπολογισµός του 2025 ιδιαίτερης προσοχής, γιατί είναι ο
πρώτος που συντάσσεται και κατατίθεται µετά από πέντε χρόνια
δηµοσιονοµικής χαλάρωσης και µάλιστα υπό τα νέα δεδοµένα
του νέου Μεσοπρόθεσµου και του Συµφώνου Σταθερότητας µε
συγκεκριµένες προβλέψεις για όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. 

Την πενταετία 2020-2024 η Κυβέρνηση αξιοποιώντας τη δηµο-
σιονοµική χαλάρωση, προχώρησε σε µία δηµοσιονοµική επέ-
κταση πρωτοφανή στα ευρωπαϊκά και όχι µόνο δεδοµένα, µε την
πλειονότητα των πόρων να πηγαίνει όχι βέβαια στην ανάπτυξη
αλλά στα επιδόµατα, στα οποία διέπρεψε κυριολεκτικά η Κυβέρ-
νηση. Το νέο πλαίσιο θέτει όριο δαπανών και είναι σαφές πια ότι
µπαίνουµε σε έναν νέο αστερισµό οικονοµικής πολιτικής µε πε-
ριορισµούς. 

Ποια είναι η πραγµατικότητα, την οποία καλείται να αντιµετω-
πίσει ο προϋπολογισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Ας τη
δούµε πρώτα απ’ όλα µε τα µάτια των ανθρώπων, γιατί για τους
ανθρώπους γίνονται όλα. Στην Ελλάδα εφαρµόστηκε µε τρόπο
σχεδόν καταναγκαστικό την περίοδο των µνηµονίων, η µέθοδος
της εσωτερικής υποτίµησης, του αποπληθωρισµού. Όλες οι αξίες
συλλήβδην υποτιµήθηκαν εκείνη την περίοδο και έχει σηµασία να
δούµε σήµερα δύο απλά πράγµατα αντί να γίνεται παράθεση
αριθµών. Οι αξίες των ακινήτων και τα κέρδη των µεγάλων επι-
χειρήσεων έχουν ανακάµψει και βρίσκονται πολύ πάνω από εκεί
που βρισκόταν το 2009 σήµερα, ενώ αντίθετα οι µισθοί και οι συ-
ντάξεις βρίσκονται πολύ κάτω από εκεί που βρίσκονταν το 2009.
Η εξέλιξη αυτή δεν ήταν τυχαία ούτε µοιραία, είναι αποτέλεσµα
συγκεκριµένων κυβερνητικών επιλογών. 

Η Κυβέρνηση -το είδαµε και από τον εισηγητή της- θα βοµβαρ-
δίζει επί πέντε µέρες µε σειρά πινάκων και στοιχείων, είναι βέ-
βαιο. Από την πλευρά µας, αρκούµαστε σε έναν πίνακα, κύριε
Υπουργέ. Τον ξέρετε και τον καταθέτω στα Πρακτικά. Είναι ο πί-
νακας της EUROSTAT που αφορά το κατά κεφαλήν ΑΕΠ εκπε-
φρασµένο σε µονάδες αγοραστικής δύναµης, όπου η χώρα µας
κατατάσσεται στην προτελευταία θέση πριν τη Βουλγαρία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παρασκευάς (Πάρις) Κου-
κουλόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί χρησιµοποιούµε αυτό τον πίνακα; Γιατί ο συγκεκριµένος
δείκτης PPS, όπως ονοµάζεται στη γλώσσα των οικονοµολόγων,
θεωρείται διεθνώς ο κορυφαίος και πιο αξιόπιστος δείκτης, όταν
θέλουµε να συγκρίνουµε χώρες µεταξύ τους. Αυτό. 

Ο δεύτερος λόγος που το καταθέσαµε και δίνουµε έµφαση,
είναι ότι ακριβώς από αυτόν τον πίνακα φαίνεται ότι το κορυφαίο,
το υπ’ αριθµόν ένα πρόβληµα της ελληνικής οικονοµίας και κοι-
νωνίας είναι το υπέρογκο κόστος ζωής. Δεδοµένου µάλιστα ότι
οι µέσοι όροι συνήθως δεν µας λένε όλη την αλήθεια, θα πρέπει
να τονίσω σε αυτό το σηµείο ότι ένα µεγάλο µέρος της κοινωνίας,
µα πάρα πολύ µεγάλο, είναι εγκλωβισµένο στην παγίδα του ιδιω-
τικού χρέους και βιώνει µία κατάσταση πολύ διαφορετική από
τον µέσο όρο της κοινωνίας. Μάλιστα διευρύνεται ο κύκλος
αυτών που εγκλωβίζονται καθηµερινά, αφού µόλις χθεσινά στοι-
χεία -που καταθέτω στα Πρακτικά- στον ΕΦΚΑ, χάθηκαν από τα
δυο εκατοµµύρια πρόσθετων ρυθµίσεων το 50%, ένα εκατοµµύ-
ριο ρυθµίσεις χάθηκαν. Ο λόγος; Οι µίζερες ρυθµίσεις και τα πα-
ράλογα και υπέρογκα πρόστιµα και οι τόκοι.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παρασκευάς (Πάρις) Κου-
κουλόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν είναι, όµως, το πρόβληµα µόνο της οικονοµικής δυσπρα-
γίας στο πλαίσιο του νέου δηµοσιονοµικού πλαισίου και Συµφώ-
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νου Σταθερότητας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Πλέον είναι
ορατά διά γυµνού οφθαλµού σοβαρά προβλήµατα σε κρίσιµους
τοµείς, που επηρεάζουν τόσο το εισόδηµα όσο και την ποιότητα
ζωής των πολιτών. Η δηµόσια υγεία και η παιδεία όχι απλά δεν
είναι στα καλύτερά τους, αντίθετα, ολοένα και περισσότεροι ανα-
γκάζονται να προσφύγουν σε ιδιωτικές δαπάνες για την υγεία και
την παιδεία, επιβαρύνοντας έτσι το κόστος ζωής τους. 

Ο ΕΛΓΑ και ο ΟΠΕΚΕΠΕ, κρίσιµα εργαλεία για µια δυναµική
πρωτογενή παραγωγή, κυριολεκτικά παραπαίουν. Ο ΕΛΓΑ αδυ-
νατεί να καλύψει τις µισές και πάνω ζηµιές λόγω αναχρονιστικού
κανονισµού, ο δε ΟΠΕΚΕΠΕ βρίσκεται σε επιτήρηση µε απειλή
τεράστιου προστίµου. Η ρευστότητα για τις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις είναι άγνωστη λέξη εδώ και χρόνια, ενώ οι µικροµεσαίοι
όπως και όλοι οι πολίτες τις παράλογες χρεώσεις των τραπεζών
τις πληρώνουν µετρητοίς. Η στεγαστική κρίση συνεχίζεται αµεί-
ωτη, ενώ το ποσοστό ιδιοκατοίκησης για πρώτη φορά τα τελευ-
ταία χρόνια κατολισθαίνει. 

Τα µέσα µαζικής µεταφοράς έχουν εγκαταλειφθεί στην τύχη
τους τα τελευταία χρόνια και αυτή η κατάσταση δεν είναι άµοιρη
ευθυνών για το κυκλοφοριακό χάος στην Αθήνα και τη Θεσσαλο-
νίκη τους τελευταίους µήνες. 

Η Τοπική Αυτοδιοίκηση µε νευραλγικές αρµοδιότητες στην
εξυπηρέτηση των πολιτών και στην ποιότητα ζωής τους, αντιµε-
τωπίζει σοβαρό πρόβληµα αφού το 50% των δήµων αντιµετωπίζει
φάσµα χρεοκοπίας για έναν βασικό λόγο: ενεργειακό κόστος. 

Την ίδια στιγµή που καλπάζουν οι κοινωνικές ανισότητες, βρί-
σκεται σε πλήρη εξέλιξη το φαινόµενο της διχασµένης χώρας.
Ό,τι δεν αγγίζει ο τουρισµός, συρρικνώνεται και παραπαίει. 

Αυτήν την πραγµατικότητα ζει σήµερα ένα τεράστιο µέρος της
ελληνικής περιφέρειας, µε την Κυβέρνηση σε ρόλο απλού παρα-
τηρητή. Αντί κινητοποίησης πόρων σε αυτήν την κατεύθυνση, δια-
βάζουµε ότι κυοφορούνται και ετοιµάζονται έργα 2 δισεκατοµ-
µύρια για να αποσυµφορήσουν κυκλοφοριακά την πρωτεύουσα.
Αν δεν σταµατήσει αυτή η καταστροφική πορεία, τότε θα ανακα-
λύψουµε µε δραµατικό τρόπο την απλή αλήθεια που γνωρίζουν
όλοι, βέβαια, ότι χώρα χωρίς την ενδοχώρα δεν υπάρχει. 

Ας περάσουµε στην αλήθεια των αριθµών, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Ξεκινώντας από τα έσοδα. Τα έσοδα όντως το
έχουµε αναγνωρίσει -και φαίνεται από τα νούµερα- πάνε πραγµα-
τικά καλά, πολύ καλά, για πολύ συγκεκριµένους λόγους:

Αναµφίβολα, πρώτα και κύρια, εγκρίθηκε ο πληθωρισµός. Στη
συνέχεια, ναι, οι ηλεκτρονικές συναλλαγές που το ΠΑΣΟΚ στή-
ριξε και στηρίζει διαχρονικά, που προφανώς βοηθάνε και στην
περιστολή της φοροδιαφυγής. Η µη τιµαριθµοποίηση της φορο-
λογικής κλίµακας, στην οποία µη τιµαριθµοποίηση η Ελλάδα είναι
µία από τις λίγες χώρες που επιµένει, είναι ένας άλλος λόγος. Οι
ρυθµοί ανάπτυξης που πιάνει η χώρα αποπληθωρισµένα ο επό-
µενος. Και βεβαίως ο τουρισµός µε τις σηµαντικές εισροές του
Ταµείου Ανάκαµψης, που µε τη σειρά τους διευρύνουν έτσι και
αλλιώς τη φορολογητέα βάση. 

Η καλή εικόνα των εσόδων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
«γκριζάρει» από τα ληξιπρόθεσµα, τα οποία δυστυχώς αυξάνο-
νται. Μόνο τον Οκτώβριο -στοιχεία Οκτωβρίου, που ήρθαν χθες
το φως της δηµοσιότητας- είχαµε σε σχέση µε τον περσινό Δε-
κέµβρη 25% αύξηση στα ληξιπρόθεσµα, που έχουν φτάσει τα 3,2
δισεκατοµµύρια. 

Όσο για τη φοροδιαφυγή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και
κύριε Υπουργέ, αντί να επαίρεστε, ας αναγνωρίσουµε όλοι µαζί
ότι έχουµε πολύ µα πάρα πολύ δρόµο να διανύσουµε. Ένα στοι-
χείο µόνο θα σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που δείχνει
το µέγεθος του προβλήµατος. Τα έσοδα από τους ειδικούς φό-
ρους κατανάλωσης στα καύσιµα φέτος είναι η ίδια µε το 2019,
όταν µεσοσταθµικά είναι 20% παραπάνω η τιµή της βενζίνης και
του πετρελαίου. Κάτι δεν πάει καλά εδώ. Κάτι δεν πάει καλά! Και
ακούς τη λέξη «λαθρεµπόριο» κι εσείς στο τελευταίο νοµοσχέδιο
αρνηθήκατε να ενισχύσετε την αρχή ξεπλύµατος που είναι αρµό-
δια για να κάνει αυτούς τους ελέγχους και έχει τα εργαλεία και
τη γνώση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον αντίποδα των αριθµών και
των κυβερνητικών επιτυχιών, υπάρχει µια άλλη πραγµατικότητα.
Το 2024 θα πληρώσουµε 15 δισεκατοµµύρια περισσότερους φό-

ρους από το 2019, µε δυο λόγια -να µη σας κουράζω µε αριθ-
µούς- ενώ από το 2019 έως 2024 έχουµε αύξηση του εισοδήµα-
τος του ΑΕΠ 10%, οι φόροι που πληρώνουν σε σχέση µε το 2019
είναι τρεις φορές παραπάνω, δηλαδή 30%. Αυτό! Αυτό από µόνο
του το στοιχείο δείχνει αν υπάρχει υπερφορολόγηση ή αποφο-
ρολόγηση. 

Το χειρότερο από όλα, βέβαια, είναι οι σχέσεις έµµεσων-άµε-
σων φόρων, βρίσκεται στο 1,65 προς 1 -62-38, αν προτιµάτε- αντί
του 50-50, 1 προς 1, που είναι στις περισσότερες χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΟΣΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το φορολογικό µείγµα που στη-
ρίζεται υπέρµετρα στους έµµεσους φόρους είναι χαρακτηριστικό
των λιγότερο ανεπτυγµένων οικονοµιών, που έχουν ατελείς φο-
ρολογικούς µηχανισµούς και χαµηλή φορολογική συνείδηση.
Αυτή η αλήθεια. 

Από όλα τα παραπάνω προκύπτει µια βασική αµφιβολία για τον
διαρθρωτικό χαρακτήρα που έχουν, δηλαδή για το πόσο µπο-
ρούµε να διατηρήσουµε αυτή την πορεία των εσόδων, αλλά και
µια πολύ καθαρή εικόνα για την αδικία που υπάρχει στην κατα-
νοµή των βαρών. 

Πού σηµειώνει όµως ο προϋπολογισµός σταθερά κακές επιδό-
σεις, πέφτει δηλαδή έξω από τις προβλέψεις η Κυβέρνηση; Στο
κρίσιµο πεδίο της ανάπτυξης, των επενδύσεων και τελικά του
εµπορικού ελλείµµατος. 

Εµείς δεν είµαστε αλχηµιστές. Δικό σας πίνακα καταθέτουµε,
που δείχνει ότι σε όλους αυτούς τους δείκτες περάσατε πολύ
κάτω από τον πήχη των περσινών σας προβλέψεων και σε κά-
ποιες περιπτώσεις µάλιστα, όπως οι επενδύσεις, πολύ κάτω από
το µισό των δικών σας προβλέψεων. Φοβερή επιτυχία! 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παρασκευάς (Πάρις) Κου-
κουλόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το επενδυτικό κενό παραµένει αµετακίνητο, µε κριτήριο τις
άµεσες επενδύσεις παγίου κεφαλαίου και όχι βέβαια το Real Es-
tate και τις εξαγορές επιχειρήσεων, όπως εύστοχα σηµειώνει η
Τράπεζα της Ελλάδος. 

Το εµπορικό έλλειµµα είναι εδώ σταθερά και δίνει το «παρών»,
για να µας θυµίζει τον έναν από τους δύο λόγους που οδηγηθή-
καµε στη χρεοκοπία το 2008-2009. Αυτοί είναι οι µεγάλοι ασθε-
νείς του προϋπολογισµού, που, όπως αποδεικνύει και ο φετινός
προϋπολογισµός, δεν θεραπεύονται. 

Το πρόβληµα µάλιστα είναι βαθύτερο, καθώς, σύµφωνα µε την
τελευταία έκθεση της EUROSTAT, υπάρχει µεγάλο πρόβληµα µε
την παραγωγικότητα και την παραγωγή θέσεων εργασίας. Κάθε
µονάδα ανάπτυξης παράγει τις µισές θέσεις εργασίας σε σχέση
µε άλλες χώρες. Και κυρίως, υπάρχει χαµηλή παραγωγικότητα,
µε ό,τι σηµαίνει αυτό τελικά για το εισόδηµα. Ο λόγος; Ότι βρί-
σκονται πολύ χαµηλά οι επενδύσεις της ψηφιακής οικονοµίας και
της καινοτοµίας, µε αποτέλεσµα να υπάρχει αυτό το τεράστιο
διαρθρωτικό πρόβληµα. 

Οι ανωτέρω επισηµάνσεις καθίστανται ακόµα πιο σηµαντικές,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν αναλογιστούµε ότι βρισκόµα-
στε στο µέσον της καλύτερης µεταπολεµικά χρηµατοδοτικής πε-
ριόδου, µε τους επιπρόσθετους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης.
Παρά ταύτα, υπάρχει αβεβαιότητα για το µέλλον, γιατί οι δείκτες
που καλούνται να το εγγυηθούν είναι από προβληµατικοί έως
υποθηκευµένοι. 

Υπάρχουν δύο ορόσηµα για την ελληνική οικονοµία, που ση-
µειώνονται σε όλες τις εκθέσεις των διεθνών οργανισµών και
οίκων αξιολόγησης και της πρόσφατης έκθεσης και του ίδιου του
µεσοπρόθεσµου της Κυβέρνησης: Είναι το 2027, όταν κλείνει τον
κύκλο του το Ταµείο Ανάκαµψης και το 2032, όταν διπλασιάζεται
η ανάγκη εξυπηρέτησης του δηµοσίου χρέους, γιατί τελειώνει το
επίσηµο πρόγραµµα, το πρόγραµµα στήριξης. Απαντήσεις για τα
πιο πάνω ορόσηµα στον προϋπολογισµό, όσο και αν ψάξετε, δεν
θα βρείτε. 

Με αυτά τα δεδοµένα, ο προϋπολογισµός, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αν θέλω να τα συµπυκνώσω σε µία φράση, διατρέ-
χεται από έναν µεγάλο κίνδυνο, να παγιδεύσει τη συντριπτική
πλειοψηφία της κοινωνίας σε διαρκή λιτότητα, ενώ παράλληλα
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αδυνατεί να εγγυηθεί µέσο-µακροπρόθεσµα το πολύτιµο αγαθό
της δηµοσιονοµικής σταθερότητας. 

Υπάρχει µια θετική πλευρά του προϋπολογισµού -εµείς δεν δι-
στάζαµε ποτέ να το αναγνωρίσουµε-, ότι υπάρχει επιτέλους δια-
κριτό τµήµα στον προϋπολογισµό για το δηµογραφικό. 

Αυτή η υπόθεση ξεκίνησε µε πρωτοβουλία της αείµνηστης
Φώφης Γεννηµατά. Η διακοµµατική επιτροπή κατέληξε σε πόρι-
σµα το 2018, που ακριβώς αυτό ζητούσε. Ψηφίστηκε από όλα τα
κόµµατα. Κάτι αντίστοιχο έλεγε και η διαφηµισµένη έκθεση Πισ-
σαρίδη. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός, όταν ήρθαν οι πόροι του Ταµείου
Ανάκαµψης, πέταξε τις προτάσεις της έκθεσης Πισσαρίδη στο
ίδιο συρτάρι που είχε βάλει ο κ. Τσίπρας τις προτάσεις της δια-
κοµµατικής επιτροπής. 

Υπό το βάρος και την πίεση των στοιχείων του δηµογραφικού,
που έδειξαν όλο το πρόβληµα και πώς εξελίσσεται για τη χώρα,
έστω και τώρα έρχονται κάποια µέτρα, τα οποία βέβαια είναι κυ-
ρίως επιδοµατικού χαρακτήρα και απέχουν αισθητά έως πάρα
πολύ βέβαια από τις προτάσεις του πορίσµατος της επιτροπής,
αλλά και νεότερες εκτιµήσεις ειδικών γύρω από το τεράστιο, το
υπ’ αριθµόν ένα, εθνικό µας πρόβληµα, που είναι το δηµογρα-
φικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα δεδοµένα που έχουν διαµορ-
φωθεί στη χώρα έχουν οδηγήσει την Κυβέρνηση στο να υιοθετή-
σει ένα συγκεκριµένο αφήγηµα. Τι µας λέει η Κυβέρνηση; Έχω
πετύχει -λέει- τη δηµοσιονοµική σταθερότητα και την αναβάθµιση
της πιστοληπτικής µας ικανότητας, κάτι που αναγνωρίζεται και
διεθνώς, και όλο αυτό είναι η άλλη πλευρά του ίδιου νοµίσµατος
όλων των πολιτικών που έχω ασκήσει. Αυτό λέει η Κυβέρνηση,
δηλαδή ότι δύο πραγµατικά θετικά αποτελέσµατα δικαιώνουν
όλη την πολιτική µας. 

Υπεραµυνόµενη αυτή τη θέση, οτιδήποτε αποτελεί και συνιστά
κριτική στις θέσεις της ή αντιπρόταση το χαρακτηρίζει µε επιπο-
λαιότητα και ευκολία και ανευθυνότητα, θα έλεγα, «λαϊκισµό».
Είναι όµως έτσι; 

Η στεγαστική κρίση κυοφορήθηκε και διογκώθηκε κάτω από
τα κυβερνητικά ραντάρ και το ίδιο ακριβώς συνέβη µε την ακρί-
βεια, µε την Κυβέρνηση κοιµώµενη. 

Οι τραπεζικές πρακτικές, για τις οποίες γίνεται πολύς λόγος
σήµερα, πληρώνονται από τους πολίτες και τις επιχειρήσεις,
όπως είπαµε, µετρητοίς χρόνια τώρα. 

Η εξάρτηση της χώρας από το εισαγόµενο φυσικό αέριο επι-
βαρύνει υπέρµετρα το ισοζύγιο εξωτερικών συναλλαγών και προ-
καλεί κατάρρευση σε µια περιφέρεια της χώρας, τη Δυτική
Μακεδονία. Ενώ µε τον αποκλεισµό αυτοδιοίκησης, αγροτών, µε-
ταποίησης, ενεργειακών κοινοτήτων στην υπόθεση ανάπτυξης
ΑΠΕ, οι µεν δήµοι αντιµετωπίζουν φάσµα χρεοκοπίας, οι δε πα-
ραγωγικές δυνάµεις της χώρας τεράστιο πρόβληµα ανταγωνιστι-
κότητας λόγω ενεργειακού κόστους, από τους βιοµηχάνους
µέχρι τους αγρότες. Όλοι! Όλη η παραγωγική γκάµα της χώρας!

Δεν πρέπει να απολογηθεί η Κυβέρνηση για όλα αυτά, στεγα-
στικό, ακρίβεια, ενεργειακές επιλογές, που ανέφερα, για τις επι-
λογές της; 

Κύριε Υπουργέ, µήπως δεν είναι σαφές ότι στις επιτυχίες που
διαφηµίζετε λειτούργησαν οι επιλογές σας εξόχως αρνητικά, ότι
άλλες επιλογές θα µας έφερναν καλύτερα και γρηγορότερα και
µε κοινωνική συνοχή πιο κοντά στους στόχους που διαφηµίζετε; 

Το µείγµα άµεσων και έµµεσων φόρων, όπως ήδη έχει αναφερ-
θεί, είναι συνειδητή επιλογή. Προήλθε από την αποφορολόγηση
γονικών παροχών, συµπληρωµατικού ΕΝΦΙΑ µεγάλης ακίνητης
περιουσίας, µερισµάτων και µια σειρά φοροαπαλλαγών, που
έχουν οδηγήσει τις φοροαπαλλαγές να είναι σήµερα σε περίπου
1,9 δισεκατοµµύρια. Είναι αυτοτελές πρόβληµα όλο αυτό που
έχετε κάνει και πρέπει να συζητηθεί διακριτά. 

Μη βιαστείτε να µας πείτε ότι προτείνουµε να καταργηθούν
όλες οι φοροαπαλλαγές. Όχι! Αθροίζουν τεράστια ποσά και πρέ-
πει να γίνει µια σοβαρή και ολοκληρωµένη συζήτηση στην Επι-
τροπή Οικονοµικών και -γιατί όχι;- στην Ολοµέλεια. 

Το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας ξεκίνησε χωρίς καµ-
µία διαβούλευση και σήµερα χαρακτηρίζεται από µυστικότητα
και αδιαφάνεια, κυρίως δε από ακραία αναποτελεσµατικότητα

στην απορρόφηση των πόρων. Δεν φτάνουν οι πόροι στην πρα-
γµατική οικονοµία. Δεν συµβάλει επ’ ουδενί στην ανάκαµψη της
οικονοµίας, σύµφωνα µε τις δικές σας προβλέψεις. 

Το προηγούµενο Μεσοπρόθεσµο 2022-2025, που είχε καταρ-
τιστεί µε δεδοµένους τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, προέβλεπε ρυθµούς ανάπτυξης
διπλάσιους ακριβώς απ’ αυτούς που έχει πετύχει η χώρα. Ακρι-
βώς διπλάσιους! 

Μάλλον, τους έχετε ξεχάσει, γι’ αυτό σας καταθέτω το δικό
σας µεσοπρόθεσµο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παρασκευάς (Πάρις) Κου-
κουλόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όπως βλέπετε, κύριε Υπουργέ, δικά σας στοιχεία καταθέτω.
Δεν είµαστε αλχηµιστές, όπως είπα και νωρίτερα. 

Δεν µας οφείλετε κάποια συγκεκριµένη απάντηση γι’ αυτό;
Πού ακριβώς συµβάλλουν στην εθνική προσπάθεια η συγκέ-
ντρωση των έργων και οι απευθείας αναθέσεις σε λίγους και
ισχυρούς, που έχουν γίνει αντί εξαίρεσης ο κανόνας; 

Μόλις προχθές στη Θεσσαλία έργα 1,5 δισεκατοµµυρίων για
τον «Ντάνιελ» συγκεντρώθηκαν µε τέτοιον τρόπο ώστε να ανατε-
θούν σε τέσσερις µεγάλες εταιρείες. Θα επανέλθουµε στο ζή-
τηµα αυτό και δεν το προσπερνάµε. Συµβάλλει αυτό που κάνετε
στη δηµοσιονοµική σταθερότητα; Όχι, βέβαια! Είναι το «δωράκι»
που δίνετε στους εκλεκτούς σας. 

Ο αντίλογος στο κυβερνητικό αφήγηµα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι πραγµατικά µεγάλος και µακρύς, αλλά αρκεί
µόνο µία φράση. Το µοντέλο ανάπτυξης real estate - κατανάλωση
- τουρισµός έδωσε στην Κυβέρνηση την ευτυχία να διογκώνει τα
έσοδα, αδιαφορώντας για τις ανισότητες, που καλπάζουν και τον
αφελληνισµό της οικονοµίας που προκαλείται. Με αυτές τις επι-
λογές οδηγηθήκαµε στη σηµερινή κατάσταση. 

Το ερώτηµα είναι εάν υπάρχει εναλλακτική λύση. Την εναλλα-
κτική λύση την καταθέτω για την ιστορία στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παρασκευάς (Πάρις) Κου-
κουλόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τη δώσαµε στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης µε την οµιλία
του Νίκου Ανδρουλάκη που εστίασε στους οκτώ µεγάλους εθνι-
κούς στόχους. Πρόκειται για ένα πρόγραµµα συνεκτικό, ολοκλη-
ρωµένο και υπεύθυνο το οποίο καθηµερινά εµπλουτίζεται και θα
ξεδιπλωθεί τις επόµενες ηµέρες µε κορύφωση την οµιλία του
ίδιου του Προέδρου την Κυριακή το βράδυ. 

Από την πλευρά µου θέλω, πριν κλείσω, να σταθώ σε τέσσερα
κρίσιµα σηµεία που συνιστούν την πολιτική µας πρόταση.

Πρώτον, όποιος παίζει µε τη δηµοσιονοµική σταθερότητα της
χώρας είναι αντίπαλός µας. Και σ’ αυτήn την Αίθουσα δεν είµαστε
εµείς, είναι η Νέα Δηµοκρατία που έχει βεβαρηµένο παρελθόν
πρόσφατα µε τον σηµερινό Υπουργό και τότε Υπουργό και τον
σηµερινό Πρωθυπουργό τότε Βουλευτή, για να µην ξεχνιόµαστε.

Δεύτερον, η ανόρθωση της χώρας -µε την κοινωνία όρθια όµως
και όχι καθισµένη- είναι µια δύσκολη υπόθεση, γιατί κουβαλάµε
το τεράστιο βάρος τριών µνηµονίων. Κάθε φορά που θα γίνεται
συζήτηση γι’ αυτό είναι καλό να θυµόµαστε γιατί άλλες χώρες
χρειάστηκαν ένα µνηµόνιο και όχι τρία και τι µας έλειψε εδώ. Μας
έλειψαν πολλά, αλλά πάνω απ’ όλα ένα, η συνεννόηση, πρώτα
την αρνήθηκε η Νέα Δηµοκρατία και µετά την αρνήθηκε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για να λέµε καθαρές κουβέντες.

Τρίτον, χρειάζονται σοβαρές πρωτοβουλίες, έτσι ώστε να δη-
µιουργηθεί ζωτικός δηµοσιονοµικός χώρος στο νέο δηµοσιονο-
µικό πλαίσιο που υπάρχει. 

Στρατηγικά πρέπει να γίνουν τρεις µεγάλες τοµές. Η µια
αφορά έναν εθνικό αγώνα, µια εθνική προσπάθεια για να µη µε-
τράνε στο ολόκληρο οι αµυντικές δαπάνες. Η δεύτερη αφορά τη
σταδιακή ανατροπή έµµεσων-άµεσων φόρων, χωρίς να τεθούν
σε κίνδυνο οι στόχοι, µε ένα ολοκληρωµένο στρατηγικό σχέδιο,
όπως έχει πει ο Νίκος Ανδρουλάκης. Τέλος, η επόµενη -και µε-
γαλύτερη, αν θέλετε, απ’ όλες- εθνική προσπάθεια είναι αυτή
στην οποία ήδη αναφέρθηκα, να ελέγξουµε το κόστος ζωής, να
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δώσουµε κοινωνικό µισθό, για να το πω και σε άλλη γλώσσα.
Αυτή είναι η µεγάλη ανακούφιση που µπορούµε να δώσουµε στην
κοινωνία στo πλαίσιo του νέου θεσµικού πλαισίου.

Με αυτήν τη µατιά, οι προτάσεις του ΠΑΣΟΚ στο σύνολό τους,
αλλά ιδιαίτερα για το στεγαστικό, για το ιδιωτικό χρέος και για
την ενεργειακή δηµοκρατία αποκτούν τεράστια υπεραξία υπό το
φως του νέου Μεσοπρόθεσµου.

Ολοκληρώνω µε µια φράση µόνο για το χρέος.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να προβληµατι-

στούµε για µια πραγµατικότητα. Η χώρα µας, µε τη λογική της
Κυβέρνησης, κινδυνεύει να εγκλωβιστεί σε διαρκή λιτότητα και
να εξυπηρετεί κατά τα άλλα τις υποχρεώσεις της. Σαν να είµαστε
σε δοκιµαστικό σωλήνα δεν ξέρω για πόσα χρόνια. Για να γνωρί-
ζετε όλοι τα πλεονάζοντα που επιτυγχάνουµε πηγαίνουν στην
εξυπηρέτηση των τόκων και ό,τι πουλάµε από τη δηµόσια περι-
ουσία πηγαίνει στην εξυπηρέτηση του κεφαλαίου, όπως θα γίνει
µεθαύριο µε τα 7,9 δισεκατοµµύρια της αποπληρωµής του χρέ-
ους. 

Αυτή η υπόθεση πρέπει σιγά-σιγά να αλλάζει. Ποιο είναι το
κλειδί; Είναι ένα και µοναδικό: η ανάπτυξη. Να υπάρχουν άλλοι
ρυθµοί ανάπτυξης µε τους όρους και τις προϋποθέσεις που
έχουµε περιγράψει και θα συνεχίσουµε από τη δική µας πλευρά.
Πρέπει να ενισχύσουµε τον παρονοµαστή. Είναι ένας άλλος ενά-
ρετος δρόµος για την αποµείωση του χρέους, ένας δρόµος στον
οποίο µας ανοίγει προοπτικές και η έκθεση Ντράγκι µε τις προ-
τάσεις της, αρκεί να την αξιοποιήσουµε, η οποία µιλάει για το
επενδυτικό κενό στην Ευρώπη, πόσω µάλλον στην Ελλάδα. 

Σ’ αυτόν τον δρόµο νοµίζω ότι πρέπει να επιµείνουµε. Είναι ο
τοµέας στον οποίο η Κυβέρνηση σηµειώνει θλιβερές, χαµηλές
επιδόσεις, όπως ήδη είπα, και µόνο γι’ αυτόν τον λόγο και όχι από
αντιπολιτευτικό καθήκον αξίζει και πρέπει να καταψηφιστεί ο προ-
ϋπολογισµός, µε εξαίρεση βέβαια τις αµυντικές δαπάνες. 

Κλείνω µε µια φράση που αποτελεί εδραία πεποίθησή µας,
όπως έχω ήδη πει. Τα αδιέξοδα του κρατικού προϋπολογισµού
2025, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν ένα καλό, καθώς
ουδέν κακόν αµιγές καλού. Έχει όλα αυτά τα χαρακτηριστικά,
αλλά µας δείχνει τον δρόµο των αναγκαίων και µεγάλων αλλαγών
που πρέπει να ακολουθήσει η χώρα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουκουλόπουλο.
Καλώ στο Βήµα τον γενικό εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Χαράλαµπο

Μαµουλάκη.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς στην κορυφαία ετή-

σια κοινοβουλευτική διαδικασία για τη συζήτηση επί του κρατικού
προϋπολογισµού του 2025 νοµίζω ότι έχει ενδιαφέρον και πολι-
τική σηµειολογία, και όχι µόνο, µια χρυσή επέτειος για την πα-
τρίδα αλλά και µια µαύρη συνάµα.

Σήµερα κλείνουν έξι χρόνια από την αντίστοιχη συζήτηση, και
εν τέλει ψήφιση, του πρώτου κρατικού προϋπολογισµού όπου
πήρε η πατρίδα βαθιά ανάσα, ενός κρατικού προϋπολογισµού
που φέρει τη σφραγίδα του ΣΥΡΙΖΑ, του προϋπολογισµού της
εξυγίανσης και της αισιοδοξίας για το µέλλον. Είναι καλό να εν-
θυµούµαστε διότι κάποιοι χρεοκόπησαν τη χώρα. Μάλιστα,
ακόµα και τώρα πρωτοστατούν στα κυβερνητικά έδρανα, παρά-
γοντες και πολιτικοί, οι οποίοι έχουν κάποιες ευθύνες και θα πρέ-
πει κάποια στιγµή αυτό να γίνει µια απολογιστική προσέγγιση.

Έχουµε, λοιπόν, µια χρυσή επέτειο έξι χρόνια µετά, αλλά και
µια µαύρη, διότι τον Δεκέµβριο του 2019 σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα δυστυχώς ψηφίστηκε ο Πτωχευτικός Κώδικας του κ. Μη-
τσοτάκη, ένας Πτωχευτικός Κώδικας που τώρα βλέπουµε τις
επιπτώσεις του και τις αρνητικότατες εκφάνσεις του στην ελλη-
νική κοινωνία µε τη στέγη προµετωπίδα για να µπορέσουν να ερ-
γαλειοποιήσουν ή τα κατάλληλα funds, αυτό που συντελείται
τώρα και µάλιστα µας το παρουσιάζουν ως ανάπτυξη. Ξεκινώ από

αυτό γιατί νοµίζω ότι έχει µια σηµειολογία και είναι καλό να θυ-
µόµαστε.

Νοµίζω ότι ο εν λόγω προϋπολογισµός που θα συζητήσουµε
ενδελεχώς αυτό το πενθήµερο που έπεται είναι ένας προϋπολο-
γισµός µνηµονιακής λογικής. Σε συνδυασµό µε το Μεσοπρόθε-
σµο Σχέδιο δηµιουργούν πραγµατικά ασφυκτικές συνθήκες τόσο
για τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα όσο και για την ιδιωτική
κατανάλωση των νοικοκυριών, ενώ οι εξωγενείς γεωπολιτικοί κίν-
δυνοι -και δεν άκουσα κάποια αναφορά επ’ αυτού- η εκτίναξη του
δηµοσίου χρέους, το δηµογραφικό αλλά και η ανύπαρκτη θωρά-
κιση µπροστά στην κλιµατική αλλαγή ή κλιµατική κρίση νοµίζω
ότι είναι στοιχεία όπου θα πρέπει να επιστήσουµε την προσοχή
µας.

Δεν άκουσα καµµιά ανάλυση από τον εισηγητή της Συµπολί-
τευσης για την επερχόµενη οικονοµική ύφεση, την ασθενική οι-
κονοµική πορεία της Ευρωζώνης και για το πώς θα µπορέσει
επιτέλους η χώρα να ενισχύσει το εξαγωγικό της προφίλ και τι
θα συµβεί εν τέλει µε την ατµοµηχανή του τουρισµού, που είδαµε
πόσο ευάλωτη είναι τα προηγούµενα χρόνια.

Στο όνοµα, λοιπόν, αυτής της δηµοσιονοµικής σταθερότητας
-αλήθεια, δηµοσιονοµική σταθερότητα από το κόµµα της Νέας
Δηµοκρατίας, αυτό το κόµµα που εκτροχίασε προ ολίγων ετών
τον προϋπολογισµό επί σειρά ετών και φτάσαµε στη χρεοκοπία
του κράτους και πρέπει να το θυµόµαστε πάντοτε αυτό- για τους
πολίτες αποφάσισε την ανελαστική οριζόντια αφαίµαξή τους,
µέσω κυρίως της έµµεσης φορολόγησης και µε τα φυσικά πρό-
σωπα να πληρώνουν τη µερίδα του λέοντος στα έσοδα από τη
φορολογία εισοδήµατος.

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει τίποτα πιο
άδικο, δεν υπάρχει τίποτα πιο άνισο από την ισότητα µεταξύ ανί-
σων. Και η έµµεση φορολογία, αυτή η οριζόντια φορολογία που
συντελείται και σωρεύει υπερκέρδη έτος µε έτος -θα δούµε τα
νούµερα παρακάτω, τα οποία δυστυχώς είναι αµείλικτα και λένε
την αλήθεια- είναι πραγµατικά άδικη. Είναι άδικη απέναντι στο
κοινωνικό σύνολο εκεί έξω που περιµένει λύσεις και αντ’ αυτού
βλέπει την ταπεινωµένη αγοραστική του δύναµη -αποδεδειγµένη
και µε στοιχεία της EUROSTAT, τα οποία θα κατατεθούν αργό-
τερα- και βέβαια µια αδιαφορία της Κυβέρνησης για τις µεγάλες
ευκαιρίες που υπάρχουν -και θα τις συζητήσουµε- όπως το µε-
γάλο Σχέδιο Μάρσαλ της χώρας που είναι το Ταµείο Ανθεκτικό-
τητας και Ανάκαµψης να µη φτάνει στην πραγµατική οικονοµία
και να κατευθύνεται σε συγκεκριµένους λίγους και εκλεκτούς
προφανώς της Κυβέρνησης.

Νοµίζω ότι είναι καλό να δούµε στοιχείο προς στοιχείο όλα
αυτά που και ο κ. Μηταράκης αλλά και στις επιτροπές προ ολίγων
εβδοµάδων συζητήσαµε στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. Διατυµπανί-
ζει η Κυβέρνηση για τη µείωση και την κατάργηση φόρων. Μάλι-
στα, αρέσκεται αυτά τα έξι έτη να προσθέτει µια λίστα υποτίθεται
αποµείωσης ή αφαίρεσης φορολογίας για να επιδείξει ότι έχει
µια λογική -αν θέλετε- απαλλαγής φόρων για τους πολίτες.

Άραγε τι συµβαίνει και τι ισχύει; Ισχύει το πλήθος και οι λίστες
που καταθέτει η Νέα Δηµοκρατία αναφορικά µε τους φόρους ή
µήπως η αλήθεια κρύβεται στα ίδια τα νούµερα;

Και εξηγούµαι: Φέτος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πλη-
ρώσουµε 2,5 δισεκατοµµύρια παραπάνω σε φόρους -µιλάω για
το 2024-, δηλαδή περίπου 1,5 δισεκατοµµύριο ΦΠΑ και 1 δισεκα-
τοµµύριο από τον φόρο εισοδήµατος. Θα πληρώνουµε σε σχέση
µε το 2021 -προσέξτε, σε τέσσερα χρόνια- 21 δισεκατοµµύρια
περισσότερους φόρους.

Τι εβδοµήντα δύο µειώσεις φόρων; Το απόλυτο νούµερο είναι
επιπρόσθετο κατά 21 δισεκατοµµύρια. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα. Δηλαδή, µια αύξηση της τάξεως του 44% από το 2021 στο
2025. 

Και θα ήθελα, παρακαλώ, αυτό να το καταθέσω και στα Πρα-
κτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαράλαµπος (Χάρης) Μαµου-
λάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε λίγο να δούµε το µείγµα της εν λόγω φορολογίας. Την
ώρα που όλη η Ευρώπη κινείται σε µια λογική 1 προς 1 έµµεσοι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΒ’ - 11 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4497



προς άµεσους φόρους, εδώ διατηρείται το εξόχως άδικο φαινό-
µενο της αναλογίας 2 προς 1. Αυτό το µείγµα πολιτικής που ακο-
λουθεί, διότι δηµιουργεί υπερέσοδα στον κρατικό προϋπολογι-
σµό που οδηγούνται αδιαφανώς και αδιακρίτως αλλού, προφα-
νώς και εξυπηρετεί την Κυβέρνηση. Αλλά ποιον ζηµιώνει; Τους
ίδιους τους πολίτες. Και µάλιστα περισσότερο τους κοινωνικά
ευάλωτους. Γιατί η ισότητα επαναλαµβάνω µεταξύ άνισων είναι
εξόχως άδικη. Την µια στιγµή, λοιπόν, η σχέση φόρων προς ΑΕΠ
παραµένει σε πολύ υψηλά επίπεδα σχεδόν 28% του ΑΕΠ και αυτό
διαφαίνεται στον προϋπολογισµό του 2025. 

Μία ένσταση εδώ. Ακούµε εκτιµήσεις και σας ακούµε σιωπώ-
ντες από το 2019. Ουσιαστικά εκείνη τη χρονιά εκτελούσατε τον
προϋπολογισµό του ΣΥΡΙΖΑ, άρα από το 2020. Όλες, µα όλες οι
εκτιµήσεις της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη για το τι θα πρα-
γµατοποιηθεί στο ισολογιστικό σκέλος το επόµενο έτος έχουν
πέσει έξω. Και όχι απλά µε µικρή απόκλιση. Απείχαν παρασάγγας
από αυτό που τελικά αποτυπώθηκε στον επόµενο ισολογισµό. 

Τώρα πάµε πραγµατικά στον «ελέφαντα στο δωµάτιο» που
είναι η ίδια η αγοραστική δύναµη των Ελλήνων πολιτών. Εδώ νο-
µίζω ότι ο συνδυασµός της πρόσφατης εκθέσεως και του ίδιου
του ΙΟΒΕ που µιλάει για µια εύλογη και ραγδαία µείωση των κα-
ταθέσεων των Ελλήνων την ίδια στιγµή που έχουµε τα επίσηµα
στοιχεία της EUROSTAT. Και αυτά προφανώς θα τα καταθέσω
στο Σώµα γιατί είναι µια υποχρέωσή µας να αποτυπώνουµε την
αλήθεια. Η αποµείωση της αγοραστικής δύναµης, η ταπείνωση,
είναι να είσαι η προτελευταία χώρα στην Ευρώπη των 27 και δυ-
στυχώς τείνουµε να πιάσουµε την τελευταία θέση, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται.

Ιδιωτικό χρέος. Τι είχε συµβεί αυτά τα πέντε και πλέον έτη και
ειδικά την τελευταία διετία; Το ιδιωτικό χρέος διογκώνεται την
ίδια στιγµή που η Κυβέρνηση επιβάλλει και ζητάει από τους πο-
λίτες να είναι ενήµεροι έναντι των υποχρεώσεών των, η ίδια έχει
εικόνα µπαταχτσή. Έχει συσσωρεύσει πάνω από 3 δισεκατοµµύ-
ρια που δεν έχει αποπληρώσει σε οφειλές προς ιδιώτες και προς
άλλους φορείς µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Και νοµίζω ότι είναι
πάρα, µα πάρα πολύ σηµαντικό. 

Πάµε λίγο στις επενδύσεις που ακούµε όλα αυτά τα χρόνια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι επενδύσεις προς το ΑΕΠ στην
χώρα είναι το απόλυτο κριτήριο. Προφανώς το ΑΕΠ έχει διογκω-
θεί. Ναι, αυξήθηκε. Αυξήθηκε διότι η χώρα είχε χρεοκοπήσει πριν
µερικά χρόνια οπότε το expand και αυτό το ελατήριο εκ των πρα-
γµάτων ήταν κάτι αναµενόµενο. Σας θυµίζω ότι µε τη δική σας
χρεοκοπία κατεβάσετε το ΑΕΠ, το αποµειώσετε κατά 30%. Άρα,
είναι φυσικό επακόλουθο να υπάρχει µια ανάκληση. Όµως που
οδηγείται αυτή η αύξηση, αυτή η διόγκωση του ΑΕΠ; Μόλις στο
27% προς τους εργαζόµενους, τους µισθωτούς και τα ευάλωτα
κοινωνικά στρώµατα. Το υπόλοιπο, η µερίδα του λέοντος, το 73%
προφανώς σε αυτούς που κατέχουν και είναι ισχυρότεροι έναντι
των υπολοίπων και έναντι της πλειονότητας των πολιτών. 

Ως προς τις επενδύσεις, λοιπόν, δεν θα µιλήσω για τις εκτιµή-
σεις που έχετε κάνει τα προηγούµενα χρόνια. Μιλάµε για τροµα-
κτικές αποκλίσεις σε σχέση µε αυτό που συνετελέσθη στην
πράξη. Αλλά και οι συγκλίσεις, οι επενδύσεις προς ΑΕΠ δυστυ-
χώς είναι πολύ χαµηλές. Τελευταία θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση
µε 15,2% του ΑΕΠ το 2023 όταν η Ευρώπη κινείται µε έναν µέσο
όρο 22,13%. Τεράστια απόκλιση. Πάνω από 35%. Ταυτόχρονα
υπάρχει σηµαντική απόκλιση µεταξύ αυτού που προβλέπεται µε
αυτό που υλοποιείται. Συνθήκη που αποσαθρώνει, αποδοµεί ρα-
γδαία τον παραγωγικό ιστό της χώρας και τις παραγωγικές φυ-
σικά δυνατότητες της Ελλάδας. 

Ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών. Κάθε χρόνο είµαστε εδώ και
το επισηµαίνουµε. Καµµία αλλαγή πολιτικής στο µείγµα αυτό. Το
ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών πραγµατικά είναι µια ωρολο-
γιακή βόµβα στα θεµέλια της ελληνικής οικονοµίας. Προσέξτε,
τώρα έρχεται να προστεθεί εµβολίµως και µία γεωστρατηγική
προσέγγιση. Είναι η διοίκηση Τραµπ και το τι ετοιµάζει όσον
αφορά τους δασµούς στην Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά και στη
χώρα. Τι έχουµε, λοιπόν, εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Έχουµε µια τροµακτική ελλειµµατική κατάσταση. Μιλάµε για
εκτροχιασµό του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών, κυριολε-
κτικό εκτροχιασµό. Για την περίοδο Ιανουαρίου-Σεπτεµβρίου του

2024 -το εννεάµηνο που παρήλθε- το έλλειµµα του ισοζυγίου τρε-
χουσών συναλλαγών διαµορφώθηκε στα µείον 7,7 δισεκατοµµύ-
ρια. Ζηµιώθηκε το κράτος. 

Ακούστε. Ενώ το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών της Κυβέρ-
νησης και της Νέας Δηµοκρατίας είναι µείον 14 δισεκατοµµύρια
το 2023 και 21 δισεκατοµµύρια το 2022. Ναι µεν αποκλιµακώνεται
αλλά συνεχίζει και παραµένει µειούµενο. Και το κυριότερο; Δεν
υπάρχουν προτάσεις οι οποίες να αλλάξουν αυτό το µείγµα πο-
λιτικής. Όσο µιλάµε για εξαγωγές οι οποίες µειώνονται, όσο δεν
ενισχύονται συγκεκριµένοι τοµείς -χαρακτηριστικός ο πρωτογε-
νής τοµέας που έχει να δώσει πολλά, οι νεοφυείς επιχειρήσεις
και το εξαγωγικό τους προφίλ- είναι νοµοτελειακά βέβαιο ότι θα
βιώνουµε αυτήν τη συνθήκη για πολύ καιρό ακόµα. 

Όσον αφορά στις ευάλωτες οµάδες, είναι ξεκάθαρο το τι επι-
κρατεί. Και νοµίζω ότι και εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα σοβαρό. Δεν
είναι µόνο η αγοραστική δύναµη αλλά είναι και οι δυνατότητες
της έντιµης και υγιούς επιχειρηµατικότητας η οποία δυστυχώς
δεν έχει την παραµικρή δυνατότητα σοβαρής ενίσχυσης µέσω
του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος. Και επειδή ανέφερα το χρη-
µατοπιστωτικό σύστηµα, αυτό το πραγµατικά πάρτι των καρτέλ
που λαµβάνει χώρα ειδικά την τελευταία τριετία στην Ελλάδα
είναι αδιανόητο. Ας ξεκινήσουµε από τις τράπεζες και θα παρα-
κολουθήσουµε την Κυριακή την τοποθέτηση του κ Μητσοτάκη.
Έχει πολύ ενδιαφέρον να ακούσουµε τον κ. Μητσοτάκη τι θα πει
για τις τράπεζες. Θυµάστε τα µπινελίκια του κ. Σταϊκούρα, από
τα οποία δεν είδαµε κανένα αποτέλεσµα. Τουναντίον είδαµε µια
καταχρηστική προσέγγιση των τραπεζών. Αυτοί οι οποίοι εδώ
µέσα στο Ελληνικό Κοινοβούλιο προ µερικών ετών παρακαλού-
σαν γονυπετείς για τη διάσωσή των, τώρα έρχονται εδώ µε αποι-
κιοκρατικό στυλ και ύφος και απευθύνονται στην Εθνική Αντι-
προσωπεία και τα µέλη αυτής λες και έχουν την επικυριαρχία της
κατάστασης. 

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να αλλάξει. Και αλ-
λάζει µόνο µε έναν τρόπο: µε πολιτική αλλαγή. Διότι αυτή η Κυ-
βέρνηση είναι δέσµια των ίδιων των τραπεζών. Αυτή εδώ η
Κυβέρνηση έχει χρεοκοπήσει ως κόµµα. Το ίδιο είναι η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, του κόµµατος που οφείλει στις τρά-
πεζες 447,12 εκατοµµύρια ευρώ. Ακόµα περιµένουµε να κατα-
θέσουν στο Ελληνικό Κοινοβούλιο την εξυπηρέτηση του εν λόγω
δανεισµού. Περίεργο. Δεν έρχονται ποτέ τα έγγραφα της εξυπη-
ρέτησης αυτής. Για ποια αξιοπιστία µιλούν; Για ποια αξιοπιστία
και για ποια προσέγγιση και για ποια πιο δίκαιη προσέγγιση απέ-
ναντι στους πολίτες; Ζητούν από τους πολίτες µέσω των φίλων
funds κ.λπ. να είναι ενήµεροι και να εξυπηρετούν τις τράπεζες
όταν οι ίδιοι δεν το κάνουν, δεν απολογούνται και δεν εξηγούν τι
κατάσταση επικρατεί µε τα δηµοσιονοµικά τους. Το λέω αυτό
διότι τέσσερις τράπεζες και γενικά αυτό το καρτέλ στα τρόφιµα,
στη διύλιση, στα καύσιµα, στην ενέργεια, στον χρηµατοπιστωτικό
τοµέα έχει πάρει ανεξέλεγκτες διαστάσεις. Το τονίζει ακόµη και
ο ίδιος ο κεντρικός τραπεζίτης. 

Η ίδια η Τράπεζα της Ελλάδος στην πρόσφατη έκθεσή της επι-
σηµαίνει µε τον πιο γλαφυρό τρόπο ότι αυτό το δοµικό έλλειµµα
ανταγωνισµού πρέπει πάση θυσία να αλλάξει. Πώς θα αλλάξει
όµως; Με αυτήν την Κυβέρνηση η οποία άγεται και φέρεται εν
συναρτήσει των διαθέσεων των τραπεζιτών; Είναι εξαιρετικά δύ-
σκολο για να µην πω ουτοπικό, όσο καλή θέληση κι αν έχουµε,
να πιστέψουµε ότι επιθυµούν να αλλάξουν το status quo της κα-
τάστασης. Φάνηκε άλλωστε και µε τη δική µας παρέµβαση από
τον Μάιο του 2024 για την πάταξη της ακρίβειας µε τα έντεκα
στοχευµένα µέτρα. Ένα εξ αυτών µιλούσε για την έκτακτη φορο-
λόγηση των τραπεζών. Σιγή ιχθύος. Φωνή βοώντος εν τη ερήµω
µε τους κυβερνώντες να µην απαντούν το παραµικρό. Κάτι λένε
για µείωση των commission fees, των προµηθειών των χρεώσεων
για τις τράπεζες που κι αυτές βέβαια είναι σηµαντικές: 1,62 δι-
σεκατοµµύρια µόνο πέρσι. Αλλά είναι σπυρί της άµµου µπροστά
στις µεγάλες καταχρηστικές προσεγγίσεις που συντελούνται από
τις τράπεζες στο επενδυτικό κενό. Νοµίζω ότι ήταν ξεκάθαρα
αναφερθέν.  

Η ανεργία, σύµφωνα µε τα στοιχεία που δηµοσίευσε η EURO-
STAT τον Οκτώβρη του 2024, ο εποχικά προσαρµοσµένος δεί-
κτης ανεργίας στη ζώνη του ευρώ, ανήλθε σε 6,3% ενώ στην
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Ευρώπη στο 5,9%, παρουσιάζοντας πτωτική πορεία. 
Στην Ελλάδα το ποσοστό ανεργίας ανήλθε στο 9,8%, που αντι-

στοιχεί σε τετρακόσιες εξήντα επτά χιλιάδες ανέργους, παρου-
σιάζοντας µείωση 1% έναντι του Οκτωβρίου του 2023, αλλά
αύξηση έναντι του Σεπτεµβρίου του 2024. 

Επίσης, όσον αφορά την αγοραστική δύναµη, επιτρέψτε µου
να προσθέσω ένα ακόµα στοιχείο. Δεν είναι µόνο η επίσηµη έκ-
θεση της EUROSTAT. Είναι και το γεγονός ότι ακόµα και µε τις
17.000 ευρώ, που υποτίθεται είναι ο µέσος όρος, είµαστε η µο-
ναδική χώρα στην Ευρώπη που εξακολουθούµε να έχουµε µέσες
ετήσιες αποδοχές χαµηλότερες, έστω και οριακά, σε σχέση µε
τα προ δεκαετίας επίπεδα, που ήταν 17.052 το 2014, ενώ είναι
δεδοµένο ότι η χώρα δεν έχει ανακτήσει ακόµη τα προ οικονοµι-
κής κρίσης επίπεδα. 

Οι Έλληνες, δυστυχώς, έχουν τους χαµηλότερους µισθούς
στην Ευρωπαϊκή Ένωση των είκοσι επτά, µαζί µε τους Βούλγα-
ρους, ενώ ΟΟΣΑ κατατάσσει την Ελλάδα τρίτη από το τέλος πα-
γκοσµίως στους µισθούς, ξεπερνώντας µόνο το Μεξικό και την
Κολοµβία. Το 2024 και 2025 ποια θα είναι, άραγε, η κατάταξη µε
βάση τις κυβερνητικές αυτές επιλογές; Ρητορικό είναι το ερώ-
τηµα. 

Πάµε λίγο στο Ταµείο Ανάκαµψης, γιατί όπως ανέφερα και
προηγουµένως, πραγµατικά, συνιστούσε µια χρυσή ευκαιρία επι-
πέδου σχεδίου Μάρσαλ για τη χώρα, µια ευκαιρία η οποία, δυ-
στυχώς, εξανεµίζεται µέσα από κάποια τούνελ αδιαφάνειας και
εν κρυπτώ αποφάσεων. Και το λέω αυτό γιατί έχει πολλές αθέα-
τες πτυχές το Ταµείο Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης. 

Όπως γνωρίζουµε, υπάρχει το σκέλος των Grants, των απευ-
θείας επιδοτήσεων και του δανεισµού. Καλά για τον δανεισµό δεν
το συζητώ, είναι κυριολεκτικά κατά το δοκούν οι µεγάλοι ισχυροί,
οι τράπεζες, που θέλουν bankable προφανώς κριτήρια, εντάσ-
σουν µέσα µεγάλα προγράµµατα µε την εγγύηση του ελληνικού
δηµοσίου. Και µιας και µιλάµε για εγγύηση, ας µην ξεχνάµε και
τις µεγάλες εγγυήσεις που ενέγραψε το ελληνικό δηµόσιο για το
σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ 1» και «ΗΡΑΚΛΗΣ 2». Και αυτό είναι ένα ζή-
τηµα, επίσης, κοµβικό. 

Βλέπετε ότι η Κυβέρνηση αρέσκεται στο να κάνει αυτό που
λένε και στο εξωτερικό OPMs, µε others people money και guar-
anteed, δηλαδή ουσιαστικά εγγυάται για να έρχονται οι ιδιώτες,
οι οποίοι, πραγµατικά, αισχροκερδούν ή εν πάση περιπτώσει
πλουτίζουν αιφνίδια σε σχέση µε τις συνθήκες ανταγωνισµού που
θα έπρεπε να επικρατήσουν. Και τι εννοούµε εδώ; 

Στο Ταµείο Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης, λοιπόν, η αξιοποί-
ηση των πόρων έχει χαµηλή απορροφητικότητα και το τονίζουµε
σε κάθε µορφή. Το έχουµε τονίσει όλο αυτό το έτος. Μπορεί να
υπάρχουν εντάξεις έργων και προϋπολογισµοί να έχουν εκταµι-
ευθεί, αλλά η απορροφητικότητα η τελική είναι ακόµη πάρα πολύ
χαµηλά και παρατηρούµε ότι υπάρχουν έργα των οποίων η ολο-
κληρωµένη εκτέλεση θα είναι πολύ δύσκολη, µε αποτέλεσµα και
η απορρόφηση να πάει πίσω και τυχόν απεντάξεις. Κρούουµε τον
κώδωνα εδώ, στη συζήτηση του προϋπολογισµού του 2024. 

Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι αντίστοιχα στο σκέλος των δαπανών η
µείωση σε σύγκριση µε τις αρχικές εκτιµήσεις του κρατικού προ-
ϋπολογισµού του περσινού εκτιµάται σε 317 εκατοµµύρια. Γιατί,
λοιπόν, να πιστέψουµε ότι το 2025 θα πραγµατοποιηθεί αύξηση
1,6 δισεκατοµµυρίου ευρώ σε σύγκριση µε τις εκτιµήσεις του
2024; Βλέπετε, αυτή η αναξιοπιστία σας, που είναι απότοκος
όλων αυτών των λεκτικών αποτυπώσεων που δεν έγιναν πράξη,
είναι γεγονός. Και είναι πάρα πολύ δύσκολο όσο καλή θέληση και
να έχει κάποιος να µπορεί να ενστερνιστεί τις απόψεις αυτές.

Τώρα, νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό να δούµε το εξής.
Βλέπουµε, λοιπόν, στην πράξη την αποµείωση της αγοραστικής
δύναµης που νοµίζω ότι είναι µακράν το σηµαντικότερο ζήτηµα.
Γιατί ένας κρατικός προϋπολογισµός προϋπολογίζεται, µελετά-
ται, εκτελείται µε έναν κυρίως γνώµονα -ή έτσι θα έπρεπε- τους
ανθρώπους εκεί έξω, τους συµπολίτες µας, τους Έλληνες πολί-
τες, τους πολίτες αυτού του τόπου. 

Το αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής είναι πάρα πολύ κακό.
Γιατί; Διότι βλέπουµε κάθε χρόνο πως η µείωση της αγοραστικής
δύναµης, της φέρουσας οικονοµικής ικανότητας των πολιτών,
είναι συγκεκριµένη. Τι πρέπει, λοιπόν, να γίνει; Πρέπει να αλλάξει,

επιτέλους, το παραγωγικό µοντέλο. 
Τι συµβαίνει, όµως, µε το παραγωγικό µοντέλο, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι; Τι είναι αυτό το περίφηµο παραγωγικό µοντέλο;
Είναι πέντε βασικοί πυλώνες: 

Είναι, προφανώς, το φορολογικό σύστηµα, µία έκφανση του
που συζητάµε εδώ -για παράδειγµα, οι έµµεσοι και άµεσοι φόροι
και το τι επικρατεί. 

Είναι το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα, που νοµίζω ότι το εκθεί-
ασα δεόντως, όσον αφορά την υποτέλεια η οποία αποτυπώνεται
από τις κινήσεις της Κυβέρνησης έναντι αυτών των ιδρυµάτων. 

Είναι τα χρήµατα που βρίσκονται στο εξωτερικό, οι πολύ µε-
γάλοι πόροι που δεν επαναπατρίζονται. Παράγεται πλούτος σε
αυτόν τον τόπο και εξάγεται από λίγους αλλά σε τεράστια ποσά. 

Ο τέταρτος πυλώνας είναι, φυσικά, οι πλουτοπαραγωγικοί το-
µείς της χώρας, οι οποίοι είτε εκποιούνται είτε εκχωρούνται για
τη διαχείρισή τους έναντι πινακίου φακής -και υπάρχουν πολλά
παραδείγµατα- και όχι µόνο µε χαµηλό τίµηµα αλλά αποµειώνουν
και τον ανταγωνισµό, µε αποτέλεσµα να προσκρούσει στο συµ-
φέρον των ίδιων των πολιτών. Χαρακτηριστικό παράδειγµα απο-
τελεί η ΔΕΗ. 

Και πέµπτος πυλώνας, φυσικά, είναι τα περιουσιακά στοιχεία
του κράτους και πώς αυτά θα πρέπει να αξιοποιηθούν καταλλή-
λως. Πώς θα αξιοποιηθούν καταλλήλως; Θα αξιοποιηθούν µε µια
χρηστή διαχείριση την οποία επέδειξε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
στο παρελθόν -και αυτό για µας συνιστά πολιτική περιουσία- µια
χρηστή διαχείριση µε το δηµόσιο συµφέρον προµετωπίδα και όχι
ουραγό. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και αυτή είναι η δική µας -
αν θέλετε- πραγµατικότητα. 

Έτσι, λοιπόν, νοµίζω ότι ταιριάζει και µια φράση του Ζαν Πολ
Σαρτρ για σας, γιατί νοµίζω ότι το αποτυπώνει πάρα µα πάρα
πολύ εύγλωττα: Αυτό που συµβαίνει µε την Κυβέρνηση, µε την
αποτυχία της Κυβέρνησης, και µε το πρόβληµα που έχει δηµιουρ-
γήσει στους ίδιους τους πολίτες στην κοινωνία εκεί έξω, «είναι
µια σκληρή αλήθεια» –που λέει και ο Σαρτρ- «αλλά είναι αλήθεια». 

Εµείς, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συνεχίσουµε
να αγωνιζόµαστε για µια δίκαιη Ελλάδα, µια Ελλάδα πιο συµπε-
ριληπτική, µια Ελλάδα που θα στηρίζει την έντιµη και υγιή επιχει-
ρηµατικότητα, που θα ενισχύει το κοινωνικό κράτος, την υγεία,
την παιδεία, το ευρύτερο κοινωνικό σύνολο, που θα τείνει χείρα
βοηθείας στον άνθρωπο που έχει πέσει κάτω, γιατί είναι µια πάγια
και -αν θέλετε- αξιακή συνθήκη για εµάς στον προοδευτικό χώρο.
Και βέβαια µε ένα τίµιο, αισιόδοξο και ρεαλιστικό σχέδιο που θα
δοµήσει µια εναλλακτική λύση και θα µπορέσει να δηµιουργήσει
συνθήκες ευηµερίας και αισιοδοξίας για το µέλλον. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Μαµουλάκη. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον γενικό εισηγητή από το Κοµµου-

νιστικό Κόµµα Ελλάδας, τον κ. Νικόλαο Καραθανασόπουλο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Ήδη παρακολουθούµε να ξεδιπλώνεται ένας ψευτοκαβγάς για

το ποιος έχει το πιο φιλολαϊκό πρόγραµµα, τις πιο φιλολαϊκές
προτάσεις, προτάσεις όµως που είναι κοστολογηµένες και σε
πλαίσιο χρηστής διαχείρισης, δηλαδή προτάσεις οι οποίες δεν
αµφισβητούν το προκαθορισµένο δηµοσιονοµικό πλαίσιο, τον
κόφτη δηλαδή, της ικανοποίησης των λαϊκών αναγκών. 

Αυτός ο ψευτοκαβγάς δεν µπορεί να κρύψει ότι έχουµε έναν
κρατικό προϋπολογισµό ο οποίος τροφοδοτεί, εξυπηρετεί τους
στόχους και τις ανάγκες των µονοπωλίων αλλά και την εµπλοκή
της χώρας µας στα επικίνδυνα πολεµικά σχέδια των ΗΠΑ και του
ΝΑΤΟ. Έχουµε, δηλαδή, έναν κρατικό προϋπολογισµό αντιλαϊκό,
ταξικό. 

Αυτός δεν µπορεί να συγκαλύψει και τη συµφωνία σας, συµ-
φωνία που έχετε Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ στις µεταµνη-
µονιακές δεσµεύσεις και στα µατωµένα πρωτογενή πλεονάσµα-
τα, τη συµφωνία που έχετε στο πανευρωπαϊκό µνηµόνιο του Τα-
µείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Πρόκειται, δηλαδή, για
έναν σκυλοκαβγά που επιδιώκεται µέσα από αυτόν να καλλιερ-
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γηθούν φρούδες ελπίδες αλλά και αυταπάτες για να εκτονωθεί
και να ενσωµατωθεί η λαϊκή δυσαρέσκεια εντός των τειχών του
συστήµατος. 

Η συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισµό γίνεται σε µια πε-
ρίοδο έντονων τριγµών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µια Ευρωπαϊκή
Ένωση η οποία βουλιάζει στην ύφεση, µε έξι οικονοµίες να έχουν
αρνητικούς ρυθµούς αύξησης του ΑΕΠ το 2023 και το 2024, µε
οκτώ οικονοµίες να βρίσκονται σε διαδικασία υπερβολικού ελ-
λείµµατος και θεωρείται εσείς την Ευρωπαϊκή Ένωση ως ασπίδα
προστασίας από τις κρίσεις της ελληνικής οικονοµίας, µια ασπίδα
η οποία είναι χάρτινη, η οποία είναι τρύπια. Μιλάτε για το ευρω-
παϊκό κεκτηµένο και τις καλές πρακτικές άλλων χωρών που θέ-
λετε να αντιγράψετε και δεν βλέπετε τα τεράστια εσωτερικά
προβλήµατα που συσσωρεύονται, τις αξεπέραστες αντιφάσεις
σε επίπεδο Ευρωζώνης. Καταρρέουν όλες οι καλές πρακτικές,
αλλά και συνταγές. 

Η Γερµανία βρίσκεται σε ύφεση µε µεγάλη µείωση της παρα-
γωγικής της δραστηριότητας, µε µεταφορά ή κλείσιµο ενεργο-
βόρων βιοµηχανιών -αυτοκινητοβιοµηχανιών ή µετάλλου- µε
δεκάδες χιλιάδες απολύσεις το τελευταίο διάστηµα, µε αδυναµία
κατάρτισης του κρατικού προϋπολογισµού, µια αδυναµία η οποία
οδήγησε τη γερµανική κυβέρνηση -σοσιαλδηµοκρατών, πρασί-
νων και φιλελευθέρων- στην κατάρρευση. 

Η Ισπανία µε τη σοσιαλιστική κυβέρνηση θρηνεί εκατόµβες νε-
κρών από τις πρόσφατες πληµµύρες. Η Γαλλία βρίσκεται σε δια-
δικασία υπερβολικού ελλείµµατος. Δεν µπορεί να συγκροτήσει
αλλά και να ψηφίσει κρατικό προϋπολογισµό γιατί προβλέπει πε-
ρικοπές περίπου 60 δισεκατοµµυρίων ευρώ σε κοινωνικές δαπά-
νες ή αύξηση φορολογίας και η κυβέρνηση καταψηφίζεται. Η
Ευρωπαϊκή Ένωση υφίσταται τις αρνητικές συνέπειες του ενερ-
γειακού πολέµου, του οικονοµικού και εµπορικού πολέµου που
δέχεται από τις Ηνωµένες Πολιτείες, είτε της εποχής Μπάιντεν
είτε της εποχής Τραµπ. 

Αυτά αποτελούν και τις συνέπειες της όξυνσης των αντιθέσεων
και των ανταγωνισµών σε παγκόσµιο επίπεδο όπως αυτές εκφρά-
ζονται µε τον οικονοµικό πόλεµο ανάµεσα στις Ηνωµένες Πολι-
τείες και την Κίνα για τις διεθνείς εφοδιαστικές αλυσίδες και τον
έλεγχό τους, για την τεχνολογία και τον έλεγχό της, για τις σπά-
νιες γαίες, αλλά κι έναν ενεργειακό πόλεµο ανάµεσα στις Ηνω-
µένες Πολιτείες και στη Ρωσία ο οποίος πολύ γρήγορα µετα-
τράπηκε σε ιµπεριαλιστική σύγκρουση στο έδαφος της Ουκρα-
νίας για το µοίρασµα και το ξαναµοίρασµα των αγορών, για τον
έλεγχο των ενεργειακών πηγών αλλά και των διαδρόµων ενέρ-
γειας. 

Απόρροια αυτών των ανταγωνισµών είναι βεβαίως και η σύ-
γκρουση που παρακολουθούµε και στη Μέση Ανατολή, η οποία
επεκτείνεται µε το κράτος-τροµοκράτη, το κράτος κατακτητή του
Ισραήλ να µη σταµατάει µόνο στη γενοκτονία του παλαιστινιακού
λαού αλλά να επεκτείνει τη δράση του. Με την Ελλάδα να εµπλέ-
κεται ανοιχτά σε αυτές τις συγκρούσεις µέσα από αποστολές
στρατιωτικού υλικού αλλά και έµψυχου δυναµικού, µε τη µετα-
τροπή της τόσο σε προγεφύρωµα όσο και σε ορµητήριο, µε τις
βάσεις που υπάρχουν, σε αυτές τις συγκρούσεις. 

Το ερώτηµα δεν είναι το αν εµπλέκεται αλλά το γιατί εµπλέκε-
ται η χώρα µας. Γιατί αυτό επιβάλλει το σχέδιο της άρχουσας
τάξης, η στρατηγική της επιλογή για τη γεωστρατηγική της ανα-
βάθµιση και τη συµµετοχή των ελληνικών επιχειρήσεων στο πλιά-
τσικο σε βάρος των λαών της περιοχής αλλά και στην ανοικο-
δόµηση των περιοχών που καταστρέφονται. Αυτό ακριβώς το ση-
µείο αποτελεί και το πρώτο σηµείο της σύγκλισής σας. Θα δούµε
στην πορεία κι άλλα σηµεία σύγκλισης των αστικών κοµµάτων. 

Γι’ αυτόν τον λόγο και µετατράπηκε, µε τη συµφωνία όλων σας,
η Ελλάδα σε σηµαιοφόρο των αµερικανικών ιµπεριαλιστικών σχε-
διασµών. Αναβαθµίστηκε η στρατηγική συµφωνία µε τις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες. Παραχωρήσατε νέες βάσεις αλλά και εκσυγχρο-
νίσατε τις παλιές. Προχωρήσατε σε γιγαντιαία εξοπλιστικά προ-
γράµµατα. 

Σε αυτό ακριβώς το έδαφος οξύνεται και ο ανταγωνισµός µε
την τουρκική άρχουσα τάξη ενισχύοντας τις διεκδικήσεις της
Τουρκίας στο Αιγαίο, αλλά ταυτόχρονα προωθείται και ο οδικός
χάρτης του ΝΑΤΟ όπως αποφασίστηκε στο Βίλνιους το 2023, για

ισχυροποίηση του νοτιοανατολικού σκέλους του ΝΑΤΟ, Ελλάδα
- Τουρκία δηλαδή, στο πλαίσιο της συµµαχίας, αλλά και για να
προωθηθεί η υπόθεση της συνδιαχείρισης σε Αιγαίο και Ανατο-
λική Μεσόγειο, η οποία αµφισβητεί τα κυριαρχικά δικαιώµατα της
χώρας µας. 

Επιτρέψτε µου κι ένα χρήσιµο συµπέρασµα. Ο κόµβος, το
σταυροδρόµι, όπως η Ουκρανία ή η Μέση Ανατολή, αποτελεί
ταυτόχρονα και µαγνήτη συγκέντρωσης των ανταγωνιστικών
συµφερόντων και των αντιθέσεων τους που οδηγεί και σε πολε-
µικές συγκρούσεις. Και θέλετε εσείς να µετατραπεί η Ελλάδα σε
κόµβο ενεργειακό και διαµετακοµιστικού εµπορίου, να τη µετα-
τρέψετε δηλαδή σε µαγνήτη εκδήλωσης ανταγωνιστικών συ-
γκρούσεων στην περιοχή. 

Γι’ αυτό κι εµείς απαιτούµε την άµεση απεµπλοκή της χώρας
µας από αυτές τις ιµπεριαλιστικές συγκρούσεις, να κλείσουν οι
βάσεις, να επιστρέψουν οι Έλληνες από το εξωτερικό και, βε-
βαίως, να αναγνωριστεί το κράτος της Παλαιστίνης στα σύνορα
του 1967 και µε πρωτεύουσα την ανατολική Ιερουσαλήµ. 

Αυτές οι εξελίξεις, σε συνδυασµό µε την αντιφατικότητα των
µειγµάτων και την αναποτελεσµατικότητα της διαχείρισης, όπου
το φάρµακο µετατρέπεται σε φαρµάκι, αλλά και την ανεπάρκεια
όπως επιβεβαιώνεται στρατηγικών επιλογών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπως αυτή της ενεργειακής µετάβασης η οποία δεν
µπορεί να αντιµετωπίσει τον µεγάλο ασθενή για το σύστηµα, δη-
λαδή την υπερσυσσώρευση κεφαλαίων, οδηγεί στη µετατροπή
της οικονοµίας σε πολεµική οικονοµία. 

Έτσι, λοιπόν, ο Ευρωπαϊκός Οργανισµός Άµυνας δηµοσίευσε
πρόσφατα στοιχεία που δείχνουν ότι οι αµυντικές δαπάνες των
κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης το 2024 θα ανέλθουν σε
326 δισεκατοµµύρια ευρώ, παρουσιάζοντας αύξηση 30% σε
σχέση µε το 2021. Η δε Κοµισιόν, διά στόµατος της Φον ντερ
Λάιεν αρχίζει και µιλάει για την ανάγκη να βρεθούν πρόσθετα 500
δισεκατοµµύρια ευρώ για αµυντικές επενδύσεις µε βάση και την
πρόταση του Ντράγκι. Γιατί ακριβώς γνωρίζουν πολύ καλά ότι η
µετατροπή σε πολεµική οικονοµία αποτελεί µια κερδοφόρο διέ-
ξοδο για τα υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια όχι µόνο στον πόλεµο
και στα εξοπλιστικά προγράµµατα, όχι µόνο στις σφαγές και στις
καταστροφές που επιφέρει αυτός ο πόλεµος αλλά και ιδιαίτερα
στην ανοικοδόµηση. Κι αυτό είναι το απεχθές, το αποκρουστικό
προσωπείο της καπιταλιστικής βαρβαρότητας. 

Η ελληνική οικονοµία δεν βρίσκεται σε δοκιµαστικό σωλήνα και
η εκδήλωση της κρίσης στην Ευρωζώνη θα έχει άµεση επίδραση
αρνητική και στην ελληνική οικονοµία λόγω του υψηλού βαθµού
εξωστρέφειάς της, λόγω του µεγάλου ρόλου που παίζει στην ελ-
ληνική οικονοµία η τουριστική οικονοµική δραστηριότητα και
αυτό ακριβώς θα αποτελέσει έναν παράγοντα που θα οδηγήσει
στην περαιτέρω κλιµάκωση της αντιλαϊκής επίθεσης. 

Το κυβερνητικό αφήγηµα περί ανάπτυξης και σταθερότητας
συγκρούεται µε µια πραγµατικότητα την οποία βιώνουν οι εργα-
ζόµενοι, τη βιώνουν οι συνταξιούχοι, οι επαγγελµατίες και οι αυ-
τοαπασχολούµενοι, οι βιοπαλαιστές αγρότες, οι γυναίκες και η
νεολαία των λαϊκών στρωµάτων. Κι αυτό φαίνεται πρώτον από
τον βαθµό υπερχρέωσης των λαϊκών νοικοκυριών. Στην εφορία
τρία εκατοµµύρια εκατό χιλιάδες χρωστάνε έως 3.000 ευρώ.
Αυτό αποτελεί το 80% όσων χρωστούν στην εφορία, δηλαδή τρία
εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες, µε βάση τα στοιχεία ΑΑΔΕ του
Δεκεµβρίου του 2023. Αυτό το 80% που χρωστάει έως 3.000
ευρώ στην εφορία γιατί δεν µπορεί να πληρώσει και όχι γιατί
έκανε περιουσιακά στοιχεία, χρωστάει µόλις το 1,5% των ληξι-
πρόθεσµων οφειλών. Δηλαδή χρωστάει 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ
που είναι σε πραγµατικά µεγέθη µόλις το 2% των ετήσιων φορο-
λογικών εσόδων. Γιατί δεν το διαγράφετε να απαλλάξει αυτά τα
τρία εκατοµµύρια από την εφορία, το οποίο είναι και αποτέλεσµα
της υπερφορολόγησης. Στα ασφαλιστικά ταµεία είναι αντίστοιχη
η εικόνα, µε το 80% που χρωστάνε έως 30.000 ευρώ µαζί µε τις
προσαυξήσεις να χρωστάει µόλις το 26,5%. Αντίστοιχα στις τρά-
πεζες, µε χιλιάδες πλειστηριασµούς γιατί µεταφέρθηκαν τα κόκ-
κινα δάνεια στα funds. 

Όλη αυτή η κατάσταση της υπερχρέωσης είναι αποτέλεσµα
των δικών σας πολιτικών που τσακίσατε τα λαϊκά εισοδήµατα, µι-
σθωτών, συνταξιούχων, ελεύθερων επαγγελµατιών, αλλά και ταυ-
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τόχρονα σε αυτά τα τσακισµένα εισοδήµατα επιβάλατε µια τερά-
στια φοροεπιδροµή τα προηγούµενα χρόνια. Αυτή είναι η αιτία
της υπερχρέωσης και είσαστε εσείς υπεύθυνοι. 

Οι προτάσεις τις οποίες κάνετε, Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥ-
ΡΙΖΑ, γενικά και άλλοι, είναι προτάσεις οι οποίες κρατούν σε οµη-
ρία τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά. Η πρόταση του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας βρίσκεται στον αντίποδα και ζητάει
να πληρώσει το κράτος και οι µεγαλοµέτοχοι των τραπεζών για
να απαλλαγούν αυτά τα νοικοκυριά. 

Η ακρίβεια είναι αποτέλεσµα των δικών σας πολιτικών που
εφαρµόσατε η οποία οδήγησε σε µονοπώληση της αγοράς, αυτά
τα trusts όπως λέτε, λόγω του ανταγωνισµού αλλά και της στήρι-
ξης της οποίας είχαν επενδυτικής, φοροαπαλλαγών και άλλα.
Είναι αποτέλεσµα των µειγµάτων διαχείρισης που εφαρµόζατε.
Πανηγυρίζατε ως προοδευτική εξέλιξη την επεκτατική νοµισµα-
τική πολιτική που εφάρµοσε η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.
Όµως αυτή οδήγησε στον πληθωρισµό. Η εξωστρέφεια οδηγεί
σε ακρίβεια λόγω ακριβώς του τουριστικού ρεύµατος αλλά και
ταυτόχρονα επιβάλλετε σε αυτές τις αυξηµένες τιµές και τους
φόρους κατανάλωσης, οι οποίοι αυξάνουν την τελική τιµή και όσο
αυξάνονται οι τελικές τιµές αυξάνονται και τα φορολογικά έσοδα.
Για φανταστείτε ένα σπιράλ τρόµου. Αυτός είναι ακριβώς είναι
και ο τιµάριθµος των φτωχών.

Οδηγήσατε σε ενεργειακή φτώχεια µέσα από την πολιτική απε-
λευθέρωσης που εφαρµόσατε όλες οι κυβερνήσεις, αλλά και την
πράσινη µετάβαση. Οδηγήσατε στην απολιγνιτοποίηση βάζοντας
το τέλος ρύπων για να καταστεί ο λιγνίτης ακριβός, για να υπο-
κατασταθεί µε το εισαγόµενο ορυκτό καύσιµο, το φυσικό αέριο,
το οποίο τώρα το υγροποιηµένο είναι πανάκριβο. Δώσατε τα
πάντα στα αρπακτικά της πράσινης ενέργειας µέχρι και διασφα-
λισµένες τιµές. Βάλατε τη ρήτρα αναπροσαρµογής και το Χρη-
µατιστήριο Ενέργειας για να κάνετε ένα πολύ ακριβό µείγµα για
τον λαό.

Οι δικές µας προτάσεις ακριβώς αυτό το µείγµα, αυτήν την πο-
λιτική θέλουν να αµφισβητήσουν. Γι’ αυτό ζητάµε την κατάργηση
του τέλους ρύπων. Να µπει πάλι ο λιγνίτης σε ηλεκτροπαραγωγή,
να µην κλείσει η «Μελίτη 1» και η «Μεγαλόπολη 4» που ετοιµάζετε
να την κλείσετε στις 31 του Δεκεµβρίου. Βεβαίως να καταργηθεί
το Χρηµατιστήριο Ενέργειας, να καταργηθούν οι παχυλές επιδο-
τήσεις στις ΑΠΕ και µια σειρά άλλα τέτοια µέτρα.

Η στέγαση αντίστοιχο πρόβληµα, γιατί ακριβώς αποτελεί εµπό-
ρευµα το κεραµίδι πάνω από το κεφάλι του εργαζόµενου, του
λαού. Από αυτήν την άποψη έχει βάλει βαθιά στην αύξηση των
τιµών αυτού του εµπορεύµατος η βραχυχρόνια µίσθωση, δηλαδή
η προσέλκυση τουριστών, αλλά και η βίζα. Εσείς τι λέτε; Μια
µικρή επιδοµατική πολιτική. Λέτε, είτε στη µεριά των τόκων που
πληρώνουν για τα δάνεια είτε στο ενοίκιο. Πολύ λίγα, για λίγο
αλλά και για λίγους. Ενώ εµείς απαντάµε ότι πρέπει µε ευθύνη
του κράτους τουλάχιστον να διασφαλιστούν άµεσα η κατασκευή
φοιτητικών εστιών χωρίς συµπράξεις, για να καλύψει το σύνολο
των στεγαστικών αναγκών των φοιτητών και να µην αναγκάζονται
να νοικιάζουν και βεβαίως το ίδιο το κράτος µέσα από την πάλη
να διασφαλίσει τη λαϊκή στέγη. Υπήρχε ο Οργανισµός Εργατικής
Κατοικίας που τον καταργήσατε µε την ψήφο σας και οι τρεις,
Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, η οποία, τουλάχιστον, προσέ-
φερε -παρά τα λάθη, παρά τις αδυναµίες- µια φτηνή λαϊκή στέγη
στους εργαζόµενους και µε αυτόν τον τρόπο µείωνε τα ενοίκια.

Έτσι, λοιπόν, όλα αυτά που ανέφερα, µαζί τα κάνατε γιατί όλοι
σας είσαστε σηµαιοφόροι της εξυπηρέτησης των αναγκών του
κεφαλαίου και της υλοποίησης των ευρωενωσιακών πολιτικών.
Και αυτό είναι το δεύτερο σηµείο σύγκλισης σύµπτωσής σας.
Διαµορφώσατε µια αγορά εργασίας που η εικόνα είναι τραγική
γιατί χτυπήσατε τα συγκροτηµένα εργατικά δικαιώµατα, απελευ-
θερώσατε το ωράριο, επιταχύνατε τη µερική απασχόληση, χτυ-
πήσατε τα ασφαλιστικά δικαιώµατα µε διάφορους νόµους, αλλά
και φροντίσατε να καθορίζονται οι µισθοί µε τέτοιον τρόπο, «αλ-
γόριθµος» λέτε για τον κατώτερο, που να µη θίγεται η ανταγωνι-
στικότητα, η παραγωγικότητα και η κερδοφορία των επιχειρή-
σεων, δηλαδή στους µισθούς να αντιστοιχεί ένα όλο και µικρό-
τερο µέρος της παραγωγικής δραστηριότητας. Τσακίσατε τα
συνδικαλιστικά δικαιώµατα. Είναι αποτέλεσµα των δικών σας πο-

λιτικών αυτή η αγορά εργασίας που αναπαράγει µια πολύ φτηνή
εργατική δύναµη, αναλώσιµη εργατική δύναµη, µια αγορά εργα-
σίας η οποία χτυπιέται στις συµπληγάδες της εισφοράς και της
ανταγωνιστικότητας και στη µεγέθυνση της κερδοφορίας των
επιχειρηµατικών οµίλων. Άλλο ένα ακόµη σηµείο σύγκλισης σας.

Και βεβαίως ο κρατικός προϋπολογισµός για το 2025 έχει ένα
νέο χαρακτηριστικό γνώρισµα, ότι δεν σας επιτρέπει να καλλιερ-
γείτε φρούδες ελπίδες για το µέλλον, γιατί εντάσσεται στην υπη-
ρέτηση του νέου συµφώνου σταθερότητας και ανάπτυξης, γιατί
ακριβώς περιλαµβάνει τα µεγέθη τα οποία βρίσκονται στο µεσο-
πρόθεσµο δηµοσιονοµικό σχέδιο 2025 -2028, όπως το έχετε κα-
ταθέσει και τα οποία προβλέπουν συγκεκριµένο ρυθµό µεγεθών
για τους φόρους, για τις δαπάνες αλλά και για τα µατωµένα πρω-
τογενή πλεονάσµατα µέχρι το 2028, τουλάχιστον, και βλέπουµε
για µετέπειτα. Και αυτό αποτελεί το τέταρτο σηµείο σύγκλισης.
Γιατί όλοι σας λέτε ναι, δηµοσιονοµική πειθαρχία, να µην αµφι-
σβητήσουµε τους κανόνες της ευρωπαϊκής οικονοµικής διακυ-
βέρνησης, γιατί,, ακριβώς πώς θα µας αξιολογήσουν οι αγορές
διαφορετικό.

Αυτός ο κρατικός προϋπολογισµός και ο κάθε κρατικός προ-
ϋπολογισµός αποτελεί εργαλείο αναδιανοµής, τα παίρνει από
τους πολλούς για να τα δώσει στους λίγους, αλλά και ταυτό-
χρονα είναι ένα εργαλείο υλοποίησης της αντιλαϊκής πολιτικής.
Και από ποιον τα παίρνουν είναι φανερό µόνο και µόνο αν δούµε
το σκέλος των εσόδων. Από 63 δισεκατοµµύρια ευρώ που προ-
ϋπολογίζετε για το 2024, φτάνουµε στα 69 δισεκατοµµύρια ευρώ
για το 2025, άσχετα αν στο ενδιάµεσο υπήρξε υπεραπόδοση. Και
ποιος µας λέει ότι και το 2025 δεν θα υπάρξει υπεραπόδοση των
φορολογικών εσόδων; Ο ΦΠΑ αυξάνεται, οι έµµεσοι φόροι συνο-
λικά, στα 38 δισεκατοµµύρια ευρώ, 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ πα-
ραπάνω από ό,τι θα συγκεντρώσατε φέτος. Ο φόρος των
φυσικών προσώπων πάει στα 25 δισεκατοµµύρια ευρώ, 1 δισε-
κατοµµύριο ευρώ παραπάνω από ό,τι φέτος. Ο φόρος των νοµι-
κών προσώπων µην τα ρωτάτε, αύξηση µόλις 100 εκατοµµύρια
ευρώ σε σχέση µε το 2024, παρά την τεράστια κερδοφορία των
µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων.

Έτσι, λοιπόν, εδώ πρέπει να απαντήσουµε σε ένα εφεύρηµα
το οποίο λέτε. Μειώσατε -λέτε- τους φορολογικούς συντελεστές
και αυξήθηκαν τα φορολογικά έσοδα. Σοβαρά το λέτε; Αυτό το
εφεύρηµα σκοντάφτει στην πραγµατικότητα, γιατί όταν αυξάνο-
νται οι τιµές των τροφίµων, οι τιµές των εµπορευµάτων, αυξάνο-
νται και τα έσοδα από τους ίδιους τους συντελεστές του ΦΠΑ.
Να ένας παράγοντας. Ακόµη και η πενιχρή αύξηση των µισθών
και των συντάξεων µε σταθερούς φορολογικούς συντελεστές αυ-
ξάνει τη φορολογία και τα φορολογικά έσοδα, τα βάρη και βε-
βαίως όποιος χαρακτήρας του φορολογικού συστήµατος
αντανακλάται από τη σχέση έµµεσων άµεσων φόρων, 60%. Και
µάλιστα άκουσα τον γενικό εισηγητή του ΠΑΣΟΚ να λέει ότι δεν
εφαρµόζουµε -λέει- αυτά που έχει ο ΟΟΣΑ τον µέσο όρο. Δεν
είπε, όµως, η πρόσφατη έκθεση του ΟΟΣΑ τι λέει. Να καταργη-
θούν ή και να αυξηθούν οι χαµηλότεροι συντελεστές του ΦΠΑ,
γιατί αν µειωθούν οι συντελεστές ΦΠΑ ευνοούνται οι πιο πλού-
σιοι. Ακούστε τι είπε ο ΟΟΣΑ! Να µπουν νέοι φόροι αυξηµένου
ΦΠΑ στα εµπορεύµατα που έχουν µεγάλο λίπος και ταυτόχρονα
να µειωθεί το αφορολόγητο των 10.000 ευρώ. Αυτά πρότεινε ο
ΟΟΣΑ. Για φανταστείτε, λοιπόν, σε τι τραγωδία και σε τι εγκλή-
µατα προδιαγράφονται αν υλοποιηθούν αυτές οι προτάσεις του
ΟΟΣΑ.

Και, βεβαίως, το αντιλαϊκό σας αφήγηµα για πάταξη της φο-
ροδιαφυγής δεν αποτελεί τίποτε άλλο παρά επίθεση ολοµέτωπη
στα λαϊκά εισοδήµατα, αφήνοντας στο απυρόβλητο τις σκανδα-
λώδεις φοροαπαλλαγές για τα επιχειρηµατικά συµφέροντα, εφο-
πλιστές, τράπεζες, τις τριγωνικές συναλλαγές, αλλά και κλείνετε
το µάτι σε αυτό το τµήµα των µεγάλων φοροφυγάδων από τα µε-
σαία στρώµατα ότι βρίσκονται στο απυρόβλητο µέσω της οριζό-
ντιας επιβολής του τεκµαρτού εισοδήµατος.

Για να µη µακρηγορώ, κύριε Πρόεδρε, από το σκέλος των δα-
πανών έτσι είναι φανερό σε ποιον τα δίνετε. Στα µονοπώλια 14
δισεκατοµµύρια ευρώ από το νέο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, στις εξο-
πλιστικές δαπάνες 7 δισεκατοµµύρια ευρώ και, βεβαίως, στην
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εξυπηρέτηση του κρατικού χρέους για το 2024 20,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ θα δώσετε και µάλιστα πρόωρη αποπληρωµή 7,9 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ για χρέη που λήγουν το 2026, 2027 και 2028
και ετοιµάζεστε να κάνετε προπληρωµή και το 2025 άλλα 5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, όπως λέτε.

Από αυτήν την άποψη στον αντίποδα όλων αυτών των δισεκα-
τοµµυρίων που διαθέτετε για τις ανάγκες των επιχειρηµατικών
οµίλων παραµένουν παγωµένες οι κοινωνικές δαπάνες που είναι
πολύ κάτω από τις ανάγκες, άντε το πολύ-πολύ να καλύπτει τον
πληθωρισµό, ενώ στις καλένδες µπαίνουν οι υποδοµές οι οποίες
είναι απαραίτητες για την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών αλλά
και την προστασία της ανθρώπινης ζωής, όπως αντιπυρική, αντι-
πληµµυρική προστασία, αντισεισµική. Έτσι, λοιπόν, η εκτέλεση
του προϋπολογισµού του 2025 θα οδηγήσει σε επιδείνωση της
θέσης των εργαζόµενων και των υπόλοιπων λαϊκών στρωµάτων.

Ολοκληρώνοντας η ανάπτυξη σας, η ταξική σας, η καπιταλι-
στική σας ανάπτυξη θα οδηγήσει σε συγκέντρωση, µεγάλοι µο-
νοπωλιακοί όµιλοι να ελέγχουν τους κλάδους της οικονοµίας.
Οδηγεί σε ανισοµετρία κλάδων και περιφερειών αλλά οδηγεί
πάνω απ’ όλα στην αύξηση των κοινωνικών ανισοτήτων.

Ο παραγόµενος πλούτος συγκεντρώνεται σε όλο και λιγότερα
χέρια αλλά ταυτόχρονα διαµορφώνει και τις προϋποθέσεις για
την νέα κρίση, ανεξάρτητα επιθετικών προσδιορισµών. Αυτοί είναι
οι σιδερένιοι νόµοι της καπιταλιστικής ανάπτυξης. Έτσι,, λοιπόν
διευρύνεται όλο και περισσότερο η ψαλίδα ανάµεσα στις τερά-
στιες δυνατότητες που υπάρχουν για την ικανοποίηση των ανα-
γκών και στο επίπεδο ικανοποίησης. Γι’ αυτό ακριβώς είναι και
άσφαιρη η αντιπολίτευση των άλλων κοµµάτων. Γιατί πού κινού-
νται; Διότι οι προτάσεις που κινούνται είναι εντός των τειχών για
να απενοχοποιήσουν τις πολιτικές που άσκησαν όσο ήσασταν κυ-
βέρνηση, αλλά και ταυτόχρονα µέσα από αυτόν τον τρόπο να δια-
σφαλίσουν µια κοινωνική συναίνεση στο σύνολο της αντιλαϊκής
πολιτικής. Όπως αυτή η κουβέντα που γίνεται για τις τράπεζες.
Δώσατε 80 δισεκατοµµύρια στις τράπεζες µε κάθε τρόπο όλα τα
προηγούµενα χρόνια και ζητάτε κάτι ψίχουλα, µερικές εκατοντά-
δες εκατοµµύρια; Τι είναι αυτό; Δηλαδή λέτε στον κόσµο διυλίστε
τον κώνωπα και καταπιείτε την κάµηλο. Αυτό ακριβώς λέτε, γιατί
ακριβώς γνωρίζετε πολύ καλά ότι δεν µπορεί να υπάρξουν άλλες
πολιτικές, φιλολαϊκές διεξόδους στο πλαίσιο του συστήµατος. Και
αυτή η σύγκλιση στις στρατηγικές επιλογές που έχετε είναι και
υπεύθυνη για την κρίση της σοσιαλδηµοκρατίας γιατί έχει όλο και
µικρότερη ικανότητα να εγκλωβίζει τη λαϊκή δυσαρέσκεια. Και, βε-
βαίως, η διέξοδος για τον λαό δεν πρόκειται να έρθει από οποι-
ουσδήποτε σωτήρες, από τα κόµµατα µιας χρήσης. 

Εµείς λέµε πως,, βεβαίως υπάρχει διέξοδος και βρίσκεται στο
να δυναµώσουµε ακόµη περισσότερο τον δρόµο του αγώνα µε
επίκεντρο την ικανοποίηση των σύγχρονων αναγκών των εργα-
ζοµένων, για µια κοινωνία που το ρεύµα, το νερό, η στέγαση, η
υγεία και η παιδεία δεν θα είναι εµπόρευµα, για µια κοινωνία όπου
ο νέος δεν θα γίνεται κρέας για τα κανόνια των πολεµικών συ-
γκρούσεων, για µια κοινωνία που θα είναι απαλλαγµένη από την
κρίση. Και αυτό το ιστορικό παράδειγµα υπάρχει παρά τα λάθη
που έγιναν, ο σοσιαλισµός. 

Σε αυτόν, λοιπόν, ακριβώς τον δρόµο καλούµε τα ευρύτερα
λαϊκά στρώµατα να βαδίσουν, να αξιοποιήσουν τις όποιες ρω-
γµές υπάρχουν προς όφελός τους. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, καταψηφί-
ζουµε τον κρατικό προϋπολογισµό για το 2025.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καραθανασόπουλο. 

Θα καλέσω στο Βήµα τον γενικό εισηγητή από την Ελληνική
Λύση και Αντιπρόεδρο της Βουλής, κ. Βασίλειο Βιλιάρδο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε ήδη το-
ποθετηθεί λεπτοµερώς για τον προϋπολογισµό στην επιτροπή.
Οπότε σήµερα θα απαντήσουµε σε κάποια θέµατα και θα παρα-
θέσουµε κάποιες προτάσεις µας, µε µια περιληπτικά αναφορά
προηγουµένως σε αυτά που έχουµε ήδη πει, καταθέτοντας για
όλα πίνακες και έγγραφα στα Πρακτικά όλα µαζί για να µην κα-
θυστερούµε. 

Ξεκινώντας από τις απαντήσεις µας στους αλαζονικούς και αυ-
τάρεσκους εικοσιτέσσερις πίνακες που κατέθεσε ο συµπαθής κ.
Χατζηδάκης στην επιτροπή για να στηρίξει την οµιλία του, προ-
φανώς δεν έχουµε χρόνο να αναφερθούµε σε όλους. Αν και θα
είχε νόηµα αφού ο µοναδικός τους στόχος είναι η διαστρέβλωση
των γεγονότων. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε έναν από αυτούς µε τον τίτλο «η Ελλάδα
πετυχαίνει το τέταρτο υψηλότερο πρωτογενές πλεόνασµα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, ύψους 2,5% το 2024», ασφαλώς δεν µπορεί
να είναι κανένας ευτυχής, επειδή αφ’ ενός µεν είναι απαράδεκτα
υψηλότερο από το ρυθµό αύξησης του ΑΕΠ ύψους 2,2%, αφ’ ετέ-
ρου στηρίζεται στην υπερφορολόγηση των Ελλήνων, ενώ αφαιρεί
χρήµατα από µία προβληµατική οικονοµία όπως η ελληνική για
να δοθούν στους δανειστές.

Αναφορικά µε τον πίνακα µε τον τίτλο «Η Ελλάδα πρωταθλή-
τρια Ευρώπης το 2023 στη µείωση των φόρων ως προς το ΑΕΠ»
πρόκειται καθαρά για λαϊκισµό αφού σύµφωνα µε τον ΟΟΣΑ τα
φορολογικά έσοδα από αγαθά και υπηρεσίες ανήλθαν στο 40,1%
του συνόλου των εσόδων στην Ελλάδα και αποτελούν το τρίτο
υψηλότερο ποσοστό στην Ευρώπη, ενώ είναι κατά πολύ υψηλό-
τερα από το µέσο όρο του 31,5% του ΟΟΣΑ το 2022, 40,1% στην
Ελλάδα, 31,5% στον ΟΟΣΑ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Όσον αφορά δε τον λόγο φόρων προς ΑΕΠ είχαµε την τρίτη
υψηλότερη αύξηση έχει στον ΟΟΣΑ µε 7,5% µετά την Ιαπωνία και
τη Σλοβακία. 

Σχετικά µε τον πίνακα «Η Ελλάδα αναπτύσσεται ταχύτερα από
την Ευρωπαϊκή Ένωση», από το 2019 ως το 2024 η Ελλάδα ανα-
πτύχθηκε µε ρυθµό 12% σωρευτικά και η Ευρωπαϊκή Ένωση µε
7,4%. Μετά την αναθεώρηση όµως των στοιχείων από την ΕΛ-
ΣΤΑΤ προς τα πάνω, όταν το 2019 τα έχει αναθεωρήσει προς τα
κάτω, ενώ έχουµε επιφυλάξεις και για τα δύο φοβούµενοι ξανά
grade statistics. 

Σε κάθε περίπτωση η διαφορά του 4,6% για µία χώρα που το
ΑΕΠ της είχε προηγουµένως καταρρεύσει, ενώ δαπάνησε για να
το πετύχει πάνω από 50 δισεκατοµµύρια µε δανεικά συν τα κε-
φάλαια από το Ταµείο Ανάκαµψης µε επενδυτικό πολλαπλασια-
στή προφανώς πολύ χαµηλότερο της µονάδας, ασφαλώς δεν
είναι λόγος να υπερηφανεύεται κανείς, θυµίζοντας πως πριν το
2008 είχαµε πολύ υψηλότερη ανάπτυξη έως και 6,8% χωρίς όµως
να αποφύγουµε τη χρεοκοπία. Εκτός αυτού η ενεργειακή κρίση
επηρέασε κατά πολύ περισσότερο την βιοµηχανική Ευρώπη µε
αποτέλεσµα την πτώση του µέσου ΑΕΠ της, δίνοντας την ευκαι-
ρία στην Κυβέρνηση να υπερηφανεύεται για αναιµικούς, όµως,
στην ουσία ρυθµούς ανάπτυξης µε τεράστιο κόστος.

Όσον αφορά τον ρυθµό ανάπτυξης 2,4% στο τρίτο τρίµηνο του
2024 σε ετήσια βάση, οφείλεται ξανά στην κατανάλωση κατά
1,3%, µόλις κατά 0,3% στις επενδύσεις και καθόλου στο εµπορικό
ισοζύγιο που ήταν ξανά αρνητικό. Με απλά λόγια οφείλεται στο
µοντέλο που µας χρεοκόπησε, που δεν άλλαξε καθόλου η Κυβέρ-
νηση και που θα µας χρεοκοπήσει ξανά. 

Σχετικά τώρα µε τον πίνακα «Η Ελλάδα στις πρώτες θέσεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην απορρόφηση του ΕΣΠΑ και του Τα-
µείου Ανάκαµψης», όλες οι ελληνικές κυβερνήσεις από το 1981
έως σήµερα εστίαζαν και εστιάζουν, δυστυχώς, στην πλήρη
απορρόφηση των κοινωνικών κονδυλίων αντί να επικεντρώνονται
στην αποτελεσµατική χρήση τους για την προαγωγή της βιώσι-
µης ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας. Έτσι εκατοντάδες εγ-
χειρήµατα των ΕΣΠΑ χρηµατοδοτήθηκαν ανεξέλεγκτα µε το
σκεπτικό να προλάβουµε να πάρουµε τα χρήµατα, όσο περισσό-
τερα χρήµατα µπορούµε, µε αποτέλεσµα το σηµερινό µας κατά-
ντηµα.

Αναφορικά µε τον πίνακα «Αύξηση του µέσου µισθού κατά
25%», αρκετά πάνω από τον πληθωρισµό, που είναι εδώ η σύ-
γκριση µε την Ευρώπη; Το 2009 πάντως το µέσο ετήσιο εισόδηµα
στην Ελλάδα από µισθωτή εργασία ήταν στις 21.191 ευρώ ενώ
αντιστοιχούσε τότε στο 80% του µέσου όρου της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που ήταν τότε στις 26.384 ευρώ. Το 2023, µετά τα απο-
τυχηµένα µνηµόνια που υπέγραψαν η Νέα Δηµοκρατία, το
ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν 17.013 ευρώ δηλαδή 20% κάτω από
το 2009 ως η µοναδική χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε αρνη-
τικούς µισθούς. Δεν υπάρχει καµµία άλλη. Αντιστοιχούσε δε στο
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46% του µέσου ευρωπαϊκού όρου των 37.900 ευρώ από 80% το
2009 όσο περίπου η ανύπαρκτη ανταγωνιστικότητα της Ελλάδας,
πολύ κάτω από το 67% του κατά κεφαλήν εισοδήµατος µας που
συνέκλινε µε την Ευρωπαϊκή Ένωση µόλις κατά περίπου 1,5 µο-
νάδα από το 2019 έως το 2023 όταν της Βουλγαρίας, της µονα-
δικής χώρας που ξεπερνάµε συνέκλινε κατά 3 µονάδες οπότε
σύντοµα θα µας ξεπεράσει. Στην υπόλοιπη Ευρώπη οι µισθοί
έκτοτε έχουν αυξηθεί κατά 44%, ενώ σε εµάς έχουν µειωθεί κατά
20%, όταν παράλληλα έχουν απογειωθεί οι αξίες γης, ακινήτων
και τα επιχειρηµατικά κέρδη, καθώς επίσης το κόστος ζωής.

Καταντήσαµε δε εκτός από προτελευταίοι στο κατά κεφαλήν
εισόδηµα, τρίτοι από το τέλος στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στους
µέσους µισθούς, σηµειώνοντας πως το διαθέσιµο εισόδηµα που
αναφέρει παραπλανητικά η Κυβέρνηση περιλαµβάνει διάφορα
έσοδα και είναι εντελώς διαφορετικό από τους µισθούς ειδικά
από τους µέσους της πλήρους απασχόλησης. 

Επιπλέον, είχαµε µία από τις χειρότερες επιδόσεις το 2023 σε
σχέση µε το 2022, αφού οι µισθοί στην Ελλάδα αυξήθηκαν µόλις
κατά 3,69%, ενώ στη Ρουµανία για παράδειγµα κατά 17,76%, δη-
λαδή, έξι φορές παραπάνω. Συνεχίζοντας µε τον πίνακα «αύξηση
καταθέσεων κατά 55 δισεκατοµµύρια από το 2019», πάντα του κ.
Χατζηδάκη, πρόκειται για έναν ακόµη µεγάλο λαϊκισµό, αφού οι
καταθέσεις δεν έχουν απολύτως καµµία σχέση µε τις αποταµιεύ-
σεις. Κατάθεση είναι µεταξύ άλλων όταν πουλάς το σπίτι σου και
τοποθετείς τα χρήµατα στην τράπεζα, ενώ αποταµίευση είναι
αυτό που περισσεύει από το εισόδηµά σου. Η Ελλάδα είχε και
έχει αρνητικές αποταµιεύσεις από το 2021 και µετά, γεγονός που
σηµαίνει ότι οι πολίτες καταναλώνουν από τα έτοιµα, ενώ χωρίς
αποταµιεύσεις είναι σχεδόν αδύνατες οι εγχώριες επενδύσεις
υπό τις σηµερινές συνθήκες. 

Για τους Έλληνες δε η βασική µορφή αποταµίευσης δεν είναι
οι καταθέσεις αλλά η κατοικία το δικό τους σπίτι όπου έχει κα-
ταρρεύσει το ποσοστό της ιδιοκατοίκησης µέσα στα τελευταία
είκοσι χρόνια από το 84,6% τότε στο 61% σήµερα. Τεράστια µεί-
ωση της ιδιοκατοίκησης. Γιατί; Κυρίως λόγω των πλειστηριασµών
της χρεοκοπίας, που επί Νέας Δηµοκρατίας είναι εκτός ελέγχου
µε τις τράπεζες, τα funds και τους servicers να κάνουν κυριολε-
κτικά ό,τι θέλουν. Η Κυβέρνηση έφτασε ακόµα και στο σηµείο να
υπονοµεύσει χωρίς ίχνος ντροπής νόµο του 2023 µε υπουργική
απόφαση του 2024 για να εξυπηρετήσει τα funds, όπως αναλύ-
σαµε στην επιτροπή.

Ο πίνακας τώρα «Σηµαντική µείωση του µη εξυπηρετούµενου
χρέους νοικοκυριών και επιχειρήσεων» είναι ο ορισµός του λαϊ-
κισµού. Μιλώ πάντα για πίνακες του κ. Χατζηδάκη, αφού τα 70
δισεκατοµµύρια του 2024 αφορούν µόνο τα funds όπου κανένας
δεν γνωρίζει τι ποσά απαιτούν από τους δανειολήπτες, ενώ δεν
αναγράφονται πουθενά τα µη εξυπηρετούµενα χρέη προς την
εφορία, τον ΕΦΚΑ, που φυσικά συνεχίζουν να αυξάνονται. 

Σύµφωνα πάντως µε την Τράπεζα της Ελλάδας υπάρχουν
ακόµη περί τα 10 δισεκατοµµύρια κόκκινα δάνεια στις τράπεζες,
που δεν αναφέρονται, πονηρά προφανώς, στον πίνακα του
Υπουργού, ενώ µέρος των µη εξυπηρετούµενων κοκκινίζει ξανά. 

Τέλος όσον αφορά την αύξηση των δαπανών για την άµυνα
µετά το 2019 δεν αναφέρεται πουθενά πως η Ελλάδα δεν είχε
εξαιρέσει τις αµυντικές δαπάνες της από τη λιτότητα του ΔΝΤ,
όπως η Τουρκία για παράδειγµα, οπότε απαγορευόταν να αγο-
ράζει εξοπλιστικά έως τον διακανονισµό του 2018 τον οποίο σί-
γουρα δεν έκανε η Νέα Δηµοκρατία. 

Συνεχίζοντας µε τον προϋπολογισµό οι προβλέψεις για τη µε-
γέθυνση του ΑΕΠ είναι 2,2% για το 2024 και 2,3% για το 2025,
ενώ στον περυσινό προβλεπόταν αρχικά 2,9% για το 2024 που
διαψεύστηκε και γι’ αυτό αποσιωπάται όπως είχαµε από τότε
προβλέψει και επισηµάνει. Το πραγµατικό ΑΕΠ µας πάντως, αυτό
που µετράει πριν την τελευταία αναθεώρηση της ΕΛΣΤΑΤ, έχει
αυξηθεί από τα 183,5 δισεκατοµµύρια 2019 στα 198,7 δισεκατοµ-
µύρια το 2024, δηλαδή µόλις κατά 15,2 δισεκατοµµύρια σε πέντε
χρόνια. 

Πώς αυξήθηκε; Με δαπάνες άνω των 50 δισεκατοµµύρια, µε
δανεικά, ενώ το υπόλοιπο ΑΕΠ έως τα 236,9 που εκτιµάται, τα
38,2 δισεκατοµµύρια δηλαδή υπόλοιπο, οφείλεται στον πληθω-
ρισµό και στα 5 δισεκατοµµύρια επιπλέον της αναθεώρησης. Με

απλά λόγια δώσαµε 50 δισεκατοµµύρια συν τα χρήµατα του Τα-
µείου Ανάκαµψης για να πετύχουµε ΑΕΠ 15,2 δισεκατοµµύρια,
ενώ από αυτό φαίνεται ξεκάθαρα ο αρνητικός επενδυτικός πολ-
λαπλασιαστής. 

Σχετικά τώρα µε την πρόβλεψη ανόδου του ακαθάριστου σχη-
µατισµού παγίου κεφαλαίου κατά 8,4% το 2025 είµαστε για µία
ακόµη χρονιά επιφυλακτικοί, µε δεδοµένο ότι ο προϋπολογισµός
του 2023 προέβλεπε αύξησή του κατά 15,1% το 2024. Το ποσο-
στό αυτό δεν επετεύχθη φυσικά ούτε καν µε την αναθεώρηση
της ΕΛΣΤΑΤ, όπου οι επενδύσεις αυξήθηκαν µε ρυθµό 6,6% το
2023 µετά την αναθεώρηση έναντι 4% πριν και 15,1% πρόβλεψη. 

Όσον αφορά τις άµεσες ξένες επενδύσεις µειώνονται συνε-
χώς, όπου σε σύνολο µόλις 2,1 δισεκατοµµύρια το πρώτο εξά-
µηνο του 2024 από 7,5 δισεκατοµµύρια το 2022, το 54% αφο-
ρούσαν αγορές ακινήτων, ενώ το 2023 σε σύνολο 4,48 δισεκα-
τοµµύρια, το 47% αγορές ακινήτων. Είναι λαϊκισµός πάντως να
καταθέτει ο κ. Παπαθανάσης έναν πίνακα µε τον τίτλο «Η Ελλάδα
πρωταθλητής στην αύξηση όγκου επενδύσεων στην Ευρώπη»,
χωρίς να αναφέρει πως οι µέσες επενδύσεις στην Ευρωπαϊκή
Ένωση παραµένουν διαχρονικά πάνω από το 20% του ΑΕΠ, όταν
της Ελλάδας είχαν καταρρεύσει σχεδόν στα µισά ενώ συνεχίζουν
να είναι σηµαντικά χαµηλότερες. Η αλήθεια είναι πως είµαστε τε-
λευταίοι στις επενδύσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τρίτοι από
το τέλος στις εξαγωγές, δυστυχώς.

Σε σχέση τώρα µε το εµπορικό µας έλλειµµα αυξήθηκε κατά
8,9% στο δεκάµηνο, πάνω από τα 28,3 δισεκατοµµύρια. Σε ετήσια
βάση υπολογίζεται να ανέλθει στα 35 δισεκατοµµύρια ή στο -
14,7%, όταν ο µέσος όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι στο
+2,9%. Εµείς είµαστε στο -14,7% και η Ευρωπαϊκή Ένωση στο
+2,9%.

Όσον αφορά δε το έλλειµµα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλ-
λαγών διαµορφώθηκε ξανά στο -7,3 δισεκατοµµύρια στο οκτά-
µηνο παρά τα αυξηµένα τουριστικά έσοδα. Τα παραπάνω
επιβεβαιώνονται από το ότι το εµπορικό έλλειµµα συνοδεύεται
από την πτώση των εξαγωγών και την άνοδο των εισαγωγών, ενά-
ντια ως συνήθως στις προβλέψεις του προϋπολογισµού του
2024, γεγονός που µας καθιστά ασφαλώς επιφυλακτικούς για τις
προβλέψεις του 2025. Καθιστά επιφυλακτικές επίσης τις εται-
ρείες αξιολόγησης, όπως τη Fitch πρόσφατα που δεν αναβάθµισε
τις προοπτικές της οικονοµίας µας, την S&P που µετέφερε στο
2025 την αξιολόγησή µας και τη Moody’s που συνεχίζει να µας
κατατάσσει στα σκουπίδια, σε µη επενδυτική βαθµίδα. Όσο για
τις θριαµβολογίες της πρόσφατης αναβάθµισης από τη γερµα-
νική Scope, οι Γερµανοί προφανώς ενδιαφέρονται για το οικονο-
µικό τους προτεκτοράτο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Σε σχέση µε την ανεργία εκτός του ότι έχουµε τη δεύτερη υψη-
λότερη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα πρέπει πάντα να συγκρίνεται
µε την απασχολησιµότητα, όπου τον Ιούλιο του 2024, το ποσοστό
απασχόλησης στην Ελλάδα στις ηλικίες 15 - 64 ετών ήταν µόλις
στο 62%,  όταν ο µέσος όρος των χωρών του ΟΟΣΑ είναι στο
70,1% και των χωρών της Ευρώπης στο 71%. Όπως αναλύσαµε
δε στην επιτροπή, η πτώση της ανεργίας δεν οφείλεται στην ικα-
νότητα της Ελλάδας να δηµιουργεί απασχόληση και παραγωγι-
κότητα. Οφείλεται στην τεχνητή πτώση του ποσοστού ανεργίας
µέσω της µείωσης του εργατικού δυναµικού. 

Τέλος, αφ’ ενός µεν το εργατικό δυναµικό έχει µειωθεί λόγω
του brain drain -όπου θα θέλαµε να παρακαλέσουµε τον συνά-
δελφο από την Νέα Δηµοκρατία να καταθέσει στα Πρακτικά αυτό
που είπε ότι επέστρεψαν τριακόσιες πενήντα χιλιάδες Έλληνες-
αφ’ ετέρου έχουν αυξηθεί οι θέσεις µερικής απασχόλησης, ενώ
οι δύο θέσεις εργασίας κοστίζουν πλέον όσο περίπου η µία στο
παρελθόν µετά την κατάρρευση των µισθών. 

Συνεχίζοντας µε τα έσοδα από φόρους, το 2025 προϋπολογί-
ζονται στα 69,2 δισεκατοµµύρια από 51 δισεκατοµµύρια το 2019.
Η Νέα Δηµοκρατία αύξησε εποµένως τα φορολογικά έσοδα κατά
18 δισεκατοµµύρια εις βάρος κυρίως τη µεσαίας της µεσαίας
τάξης κάτι απαράδεκτο για ένα κόµµα που ισχυρίζεται πως είναι
φιλελεύθερο. Οι φόροι, βέβαια, όπως ο µνηµονιακός ειδικός
φόρος κατανάλωσης που καθιστά πανάκριβα τα καύσιµα ενώ
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αντιστοιχεί στο 21,4% των εσόδων στην Ελλάδα έναντι 10,8% του
ΟΟΣΑ -είναι διπλάσιος δηλαδή- µεταφέρονται προφανώς στις
τιµές. Οπότε αυξάνουν τον πληθωρισµό που µε τη σειρά του αυ-
ξάνει τους φόρους και τα δηµόσια έσοδα.

Έτσι οι πολίτες εγκλωβίζονται σε ένα φαύλο κύκλο ακρίβειας
και υπερφορολόγησης ο οποίος τελικά τους εξαθλιώνει µε απο-
τέλεσµα να χάνουν τα σπίτια τους, τις αποταµιεύσεις τους και
ό,τι άλλο έχουν. Τα αυξηµένα φορολογικά έσοδα προέρχονται
πρωτίστως από την ακρίβεια και από την άνοδο των εισπράξεων
του ΦΠΑ, όπου θα αυξηθούν στα 26,6 δισεκατοµµύρια το 2025,
όταν το 2019 τα έσοδα από τον ΦΠΑ ήταν µόλις 17,6 δισεκατοµ-
µύρια και άρα 9 δισεκατοµµύρια λιγότερα από το 2025.

Έχουµε 9 δισεκατοµµύρια, λοιπόν, περισσότερα έσοδα µόνο
από τον ΦΠΑ το 2025 κυρίως µε τη διατήρηση του ίδιου συντε-
λεστή στις αυξηµένες τιµές. Δευτερευόντως προέρχονται από
τους φόρους εισοδήµατος φυσικών προσώπων, κυρίως λόγω του
νέου κεφαλικού φόρου των ελευθέρων επαγγελµατιών από 14,3
δισεκατοµµύρια στα 15,2 δισεκατοµµύρια.

Περαιτέρω παραµένει σταθερός ο δήθεν προσωρινός ΕΝΦΙΑ
στα 2,5 δισεκατοµµύρια, αν και θα µπορούσε να αυξηθεί ξανά έµ-
µεσα µε την αναπροσαρµογή των αντικειµενικών αξιών, όπως συ-
νέβη στο παρελθόν. 

Συνεχίζοντας µε τα εξοπλιστικά που αποτελούν σηµαντικό
θέµα εθνικής ασφαλείας, προϋπολογίζονται στα 1,75 δισεκατοµ-
µύρια το 2025 αυξηµένα κατά 648 εκατοµµύρια από το 2024 σε
σύνολο 6,1 δισεκατοµµυρίων δαπανών του ΥΠΕΘΑ. Εδώ ρωτή-
σαµε χωρίς να πάρουµε απάντηση πώς χάθηκαν τα 53,45 εκα-
τοµµύρια για εξοπλιστικά, που διαπίστωσε το Ελεγκτικό Συνέδριο
στον απολογισµό του 2023, από τον οποίο φαίνεται, όπως χαρα-
κτηριστικά αναφέρεται, ένας τσαρλατανισµός χωρίς όρια από τη
Νέα Δηµοκρατία που κατηγορεί τους πολίτες για φοροδιαφυγή
µε στόχο προφανώς τη θυµατοποίηση και την υπερφορολόγησή
τους, ενώ η ίδια οργιάζει ακόµη και µε τη σύσταση µαύρων λο-
γαριασµών, πάντοτε σύµφωνα µε το Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Δεν φαίνεται πάντως να δίνεται έµφαση στην αµυντική µας βιο-
µηχανία γενικότερα, µεταξύ άλλων για αναπτυξιακούς λόγους,
µε την ΕΛΒΟ των Ισραηλινών να παραµένει αδρανής, µε την ΕΑΒ
σε πολύ κακή κατάσταση, µε την εικόνα στην ΕΑΣ θολή και ούτω
καθεξής. 

Συνεχίζοντας µε το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων προ-
βλέπονται 14,1 δισεκατοµµύρια, µια σηµαντική αύξηση, όπου
όµως το πρόβληµα είναι σε ποιους και πώς διατίθενται. Από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων τα 4,9 δισεκατοµµύρια προ-
έρχονται από το Ταµείο Ανασυγκρότησης που έχει καθυστερήσει,
όπως έχουµε αναδείξει, ενώ είναι συνδεδεµένο µε πολλά µνηµο-
νιακά προαπαιτούµενα που δεν έχει ψηφίσει η Βουλή γι’ αυτό
πολλές άλλες χώρες δεν το απορροφούν, ενώ εµείς είµαστε πρω-
ταθλητές στην απορρόφηση όχι στη διάθεση.

Στις ιδιωτικοποιήσεις έχουµε πολύ χαµηλά έσοδα γενικά, 8,47
δισεκατοµµύρια από το 2011 έως σήµερα. Τα έσοδα αυτά δεν
έχουν απολύτως καµµία σχέση µε τα 50 δισεκατοµµύρια που συ-
ζητούνταν µε τα µνηµόνια, προφανώς λόγω του ξεπουλήµατος
σε εξευτελιστικές τιµές. Εν προκειµένω, προβλέπονται εισπρά-
ξεις 1,88 δισεκατοµµύρια το 2025, κυρίως λόγω των εσόδων από
τον αιώνιο διαγωνισµό για την Εγνατία, όπου η είσπραξη των
νέων 1,35 δισεκατοµµυρίων από τον εθνικό κατασκευαστή της
Νέας Δηµοκρατίας, από την ΤΕΡΝΑ, καθυστερεί και καθυστερεί
από το 2023 και να δούµε αν θα εισπραχθούν το 2025. 

Όσον αφορά το δηµόσιο χρέος είναι περιττό να επαναλάβουµε
πως αυτό που µετράει για τους πολίτες είναι το κρατικό χρέος
το οποίο από 356 δισεκατοµµύρια στα τέλη του 2019 έφτασε στα
404 δισεκατοµµύρια τον Σεπτέµβρη του 2024, όταν χρεοκοπή-
σαµε µε 299 δισεκατοµµύρια και µε υψηλότερο ΑΕΠ, χωρίς όµως
να έχουν προστεθεί οι κρατικές εγγυήσεις ύψους περί τα 30 δι-
σεκατοµµύρια και ειδικά τα 12,5 δισεκατοµµύρια των παγωµένων
τόκων του EFSF. Παρά το ότι οι τόκοι φαίνεται να έχουν προστε-
θεί στο χρέος της γενικής κυβέρνησης, που αυξήθηκε στα 370
δισεκατοµµύρια τον Σεπτέµβρη του 2024 από 356 στις 31-12-
2023. 

Τέλος όσον αφορά τα ρέπος έχουν µειωθεί στο 1,4 τρισεκα-
τοµµύριο το 2024 σε ετήσια βάση από 1,6 τρισεκατοµµύριο το

2023. Παραµένουν όµως στη στρατόσφαιρα, στο 1,4 τρισεκατοµ-
µύριο! 

Κλείνοντας τώρα επιγραµµατικά µε τις τρεις βασικές θέσεις
µας όσον αφορά το οικονοµικό µας µοντέλο, πρέπει να επικε-
ντρωθεί στον τεχνολογικό πρωτογενή τοµέα, στη µεταποίηση,
στη βιοµηχανία, ειδικά στην αµυντική, µε την ίδρυση ενός αντί-
στοιχου Υπουργείου και στην υψηλή τεχνολογία-καινοτοµία. Πώς
θα επιτευχθεί; Με τη σωστή χρηµατοδοτική πολιτική και µε φο-
ρολογικά κίνητρα που θα στηρίζουν τους τοµείς που αναφέραµε
και όχι πια τη µονοκαλλιέργεια του τουρισµού. Επίσης όχι µε επι-
δοτήσεις που κανένας δεν ξέρει ποιοι τις παίρνουν και πού κατα-
λήγουν. Για παράδειγµα µε πολύ χαµηλούς ή ακόµη και µε
µηδενικούς συντελεστές φόρων εισοδήµατος στις παραµεθόριες
περιοχές µας για παραγωγικές βέβαια επενδύσεις. Εάν δεν συµ-
βεί και αν συνεχίσουν να κατατίθενται ανούσιοι διαχειριστικοί
προϋπολογισµοί, όπως ο σηµερινός, δεν πρόκειται ποτέ να ξε-
φύγουµε από την παγίδα του χρέους και της µειούµενης αντα-
γωνιστικότητας αφού είναι αδύνατο να διεξαχθούν παραγωγικές
επενδύσεις που βοηθούν τις ποιοτικές καλά αµειβόµενες και
αξιοπρεπείς θέσεις εργασίας, εποµένως τους µέσους µισθούς
που στηρίζουν µια βιώσιµη κατανάλωση, οπότε το ΑΕΠ, τα έσοδα
του δηµοσίου, χωρίς τη σηµερινή υπερφορολόγηση κ.λπ..

Εν προκειµένω τα 1.500 ευρώ που είπε ο Πρωθυπουργός πως
θα ξεπεράσουν οι µέσοι µισθοί το 2027 δεν λένε απολύτως τί-
ποτα, αφού θα είναι το αποτέλεσµα του πληθωρισµού, ενώ µε
κριτήριο τις άλλες χώρες της Ευρώπης και την ακρίβεια θα κα-
ταλήξουµε αυτή τη φορά στην τελευταία θέση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και δεν θα περνάµε πλέον καµµία άλλη. Εκτός αυτού η
άνοδος των µέσων µισθών προφανώς δεν είναι πολιτική απόφαση
σε µια ελεύθερη οικονοµία και ασφαλώς δεν εξαρτάται από το
κράτος αλλά από τις επιχειρήσεις, από την παραγωγικότητα της
εργασίας και από την ανταγωνιστικότητα της χώρας. 

Ειδικά η παραγωγικότητα της εργασίας αυξήθηκε ελάχιστα
στην Ελλάδα µεταξύ του 2019 και του 2023, από 38.800 ευρώ σε
39.100 ετήσια, µε την Ελλάδα να είναι στην προτελευταία θέση
ξεπερνώντας µόνο τη Βουλγαρία. Από πού εξαρτάται η παραγω-
γικότητα της εργασίας; Από τις παραγωγικές και όχι από τις κερ-
δοσκοπικές επενδύσεις, όπως τα ακίνητα, που δηµιουργείται
ξανά φούσκα, έχοντας φτάσει στο 11,6% του ΑΕΠ το 2005 και
από τότε στο 14% το 2023. 

Οι επενδύσεις τώρα µε τη σειρά τους εξαρτώνται από τη
σωστή λειτουργία του κράτους, που παραµένει υπερβολικά γρα-
φειοκρατικό, και της δικαιοσύνης που νοσεί σοβαρά. Ενώ φυσικά
επείγει η επίλυση του ενεργειακού προβλήµατος της χώρας µε-
ταξύ άλλων µε την κατάργηση του εγκληµατικού Χρηµατιστηρίου
Ενέργειας ή µε την υιοθέτηση του ιβηρικού µοντέλου. 

Θα θέλαµε να συνεχίσουµε την τοποθέτησή µας στο χρεοκο-
πηµένο τουριστικό µας µοντέλο, στο φορολογικό µοντέλο που
εµείς προτείνουµε, στον ισολογισµό του κράτους, που επίσης
είναι µέσα στις προτάσεις µας, καθώς επίσης στο λογιστικό σύ-
στηµα του δηµοσίου το οποίο δεν έχει ακόµη δροµολογηθεί,
αλλά ο Πρόεδρος βιάζεται και δεν έχουµε χρόνο.

Ευχαριστούµε πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βασίλειος

Βιλιάρδος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ο Βουλευτής κ. Καφούρος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας

στο εξωτερικό από τη Δευτέρα 16 Δεκεµβρίου έως το Σάββατο
21 Δεκεµβρίου. Η Βουλή εγκρίνει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
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Βουλής, σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί 4ο Γυµνάσιο Πάτρας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο γενικός εισηγητής από τη Νέα Αριστερά,
ο κ. Τσακαλώτος.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Άκουσα µε προσοχή την οµιλία του κ. Μηταράκη, του εισηγητή

της Νέας Δηµοκρατίας, και δεν µπορώ να πω ότι ήταν κυρίαρχο
στοιχείο η αυτοκριτική, δεν το έπιασα ίσως, ούτε η συναισθηµα-
τική νοηµοσύνη για τους ανθρώπους που υποφέρουν, είτε µε το
νοίκι είτε στο σουπερµάρκετ είτε όταν είναι στα νοσοκοµεία. 

Αλλά τα καλά νέα είναι ότι θα έρθει ο κ. Χατζηδάκης θα πει χο-
ντρικά αυτά που είπατε, κύριε Μηταράκη, και θα προσθέσει στο
τέλος ότι, βέβαια, «δεν θριαµβολογούµε, καταλαβαίνουµε ότι
υπάρχουν προβλήµατα, πηγαίνουµε όµως στη σωστή κατεύ-
θυνση», οπότε όλα καλά και για την Κυβέρνηση και για τη Νέα
Δηµοκρατία. 

Ποιο είναι το κυρίαρχο αφήγηµα της Νέας Δηµοκρατίας; Ότι
έχουµε ανάπτυξη 2,3% -θα πάει στο 2,2%- και έχουµε και σταθε-
ρότητα. Τη σταθερότητα τη θέλουµε όταν λύνονται τα προβλή-
µατα και έχουµε τον φόβο ότι µπορεί να ξεφύγει το πράγµα.
Σταθερότητα όταν υπάρχουν τόσα πολλά αναπτυξιακά, κοινωνικά
προβλήµατα, δεν είναι απαραίτητα ατού. 

Οπότε πρέπει να επιστρέψουµε στη δεκαετία του 1920 για να
καταλάβουµε το λάθος, γιατί εκεί έχουµε επιστρέψει και ιδεολο-
γικά και από πολιτική άποψη. Λέγανε οι τότε ορθόδοξοι οικονο-
µολόγοι ότι δεν χρειάζεται περισσότερο παρέµβαση, η αγορά θα
λύσει όλα τα προβλήµατα γιατί θα αλλάξουν οι τιµές, οι µισθοί.
Και έρχεται ο Κέινς και λέει «κάνετε λάθος», ότι µια οικονοµία
µπορεί να κολλήσει σε µια κακή ισορροπία για πάρα πολλά χρό-
νια. Από εκεί βγαίνει η φράση «µακροπρόθεσµα είµαστε όλοι νε-
κροί». Αυτό εννοούσε ο Κέινς, ότι χωρίς κάποιο σοκ σε συγκε-
κριµένες περιπτώσεις µπορεί να είµαστε κολληµένοι σε µια κακή
ισορροπία για την οποία αν δεν αλλάξουµε ρότα, αν δεν κάνουµε
κάτι δεν θα ξεφύγουµε από αυτή.

Γιατί έχουµε στασιµότητα κατά την άποψή µου και κατά την
άποψή µας; Γιατί δεν λύνονται ούτε τα αναπτυξιακά ούτε τα κοι-
νωνικά προβλήµατα. Θα πω πρώτα για τα αναπτυξιακά µε τους
δικούς σας όρους, γιατί στο τέλος θα επανέλθω το τι είναι ανά-
πτυξη και τι χρειάζεται να γίνεται µε τους όρους της Αριστεράς.
Αλλά να τα πάρω όπως τα λέτε εσείς, ότι έχουµε ανάπτυξη και
όλα πάνε καλά.

Το θέµα που έβαλα στις επιτροπές ήταν αν αυτή η ανάπτυξη
που λέτε, το 2,2, το 2,4, το 2,3 είναι µεγάλο επίτευγµα, δεδοµένου
τα χρήµατα που είχατε στη διάθεσή σας, είτε στην εποχή του
COVID είτε στην εποχή του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας είτε µε το ΕΣΠΑ για πολλά δισ. Και ρώτησα µάλιστα τον κ.
Πετραλιά -δεν θυµάµαι αν ήσασταν και εσείς, κύριε Χατζηδάκη,
στην επιτροπή εκείνη τη στιγµή- ποιος είναι ο υπολογισµός σας
για τον πολλαπλασιαστή; Γιατί µου φαίνεται µε όλα αυτά τα χρή-
µατα που είχατε στη διάθεσή σας ότι έχουµε 2,2. Δεν το λες και
µεγάλο επίτευγµα. 

Ως οικονοµολόγος µου δηµιουργεί την εντύπωση ότι ο πολλα-
πλασιαστής είναι κάτω από τη µονάδα. Και αν είναι κάτω από το
1 -για να µας καταλάβουν και οι άνθρωποι που µας ακούν- τι ση-
µαίνει αυτό; Ότι για κάθε 1 ευρώ που γίνεται επένδυση, το τελικό
αποτέλεσµα στο ΑΕΠ είναι λιγότερο από το 1, δεν δηµιουργεί
πολλαπλασιαστικό αποτέλεσµα. Αν ισχύει αυτό, κάτι δεν πάει κα-
θόλου καλά στο αναπτυξιακό µοντέλο. Αυτό θα έψαχνε ένας οι-
κονοµολόγος. Γιατί έχουµε αυτήν την ανάπτυξη µε όλους αυτούς
τους διαθέσιµους πόρους, που κάποια στιγµή µπορεί αυτοί οι
διαθέσιµοι πόροι να µην υπάρχουν;

Θα σας καταθέσω πίνακες για τις επενδύσεις. 
Ο πρώτος είναι για το ακαθάριστο σχηµατισµό παγίου κεφα-

λαίου που λέει ότι δεν έχουµε καµµία σηµαντική διαφορά 2024,
2023. Είναι πολύ µεγάλο το κοµµάτι στα 35% και πάνω, αυτό που
είναι για τις  κατασκευές. Υπάρχουν οι µηχανολογικοί εξοπλισµοί,
αλλά όπως ξέρετε εκεί είναι και οι στρατιωτικές δαπάνες, άρα
δεν είναι εύκολο να βγάλεις. Δεν φαίνεται ότι βελτιώνεται. 

Ο άλλος πίνακας είναι για τις άµεσες ξένες επενδύσεις που
δείχνουν πόσο µεγάλο κοµµάτι είναι αυτά που είναι πάλι για την
κατοικία και για τα ακίνητα και πόσο έχει µειωθεί.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Το θέµα των εξαγωγών-εισαγωγών είναι προβληµατικό, είναι
και αυτό µια ένδειξη ότι κάτι δεν πάει καλά στο µοντέλο που είναι
κάτω από τα αποτελέσµατα, κάτω από τους δείκτες. Είχαµε το
ίδιο πρόβληµα το 2000 µε το 2009. Καταλαβαίνετε ότι είχαµε για
χρόνια έλλειµµα στο ισοζύγιο πληρωµών, πρόβληµα στο ισοζύγιο
αγαθών και πάλι έχουµε το ίδιο πρόβληµα και έπρεπε να σας
προβληµατίζει. 

Πάµε τώρα στο κοινωνικό. Αν αυτή η σταθερότητα, αυτό το
πλαίσιο που έχετε, λύνει τα προβλήµατα τα κοινωνικά. Γιατί αν
δεν τα λύνει, όπως θα σας εξηγήσω σε λίγο, έχουµε µεγάλο πρό-
βληµα. 

Οι άλλοι πίνακες που θα σας καταθέσω µιλάνε για τις ανισότη-
τες.

Ο πρώτος είναι για το δείκτη Gini, που βλέπουµε ότι ανάµεσα
2015 και 2019 µειώνεται, στα πρώτα σας χρόνια αυξήθηκε, δη-
λαδή, χειροτέρεψε για να καταλαβαίνει ο κόσµος, άρα έχουµε
περισσότερη ανισότητα και τα τελευταία χρόνια είναι λίγο επί-
πεδο. Μάλιστα στον προϋπολογισµό που καταθέτετε στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, που δεν επιβάλλεται να τον καταθέτετε στον
ελληνικό προϋπολογισµό για την επίπτωση των µέτρων που παίρ-
νετε, το Gini δεν αλλάζει καθόλου µένει το ίδιο, αν δεν κάνω
λάθος, κύριε Πετραλιά, και ο άλλος δείκτης, όσο παίρνει πιο
πλούσιο 20% µε τους λιγότερους πλούσιους 100, έχει µια πολύ
µικρή βελτίωση, πολύ µακριά από τη σύγκλιση που λέει ο κ. Μη-
ταράκης. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε, όµως, να δούµε τι γίνεται στους µισθούς. Το 2022, η Ελ-
λάδα ήταν στην πέµπτη θέση από το τέλος σε µέσο ονοµαστικό
µισθό και ο Έλληνας λαµβάνει περίπου 46% του ευρωπαϊκού
µέσου όρου. Το 2023, η Ελλάδα ήταν στην τρίτη θέση από το
τέλος και ο Έλληνας λαµβάνει περίπου 45% του ευρωπαϊκού
µέσου όρου. Πάλι επιστρέφοντας στον κ. Μηταράκη, βλέπετε ότι
αυτό δεν αποτελεί σύγκλιση, είναι τάση απόκλισης. 

Πάµε στους πραγµατικούς µισθούς. Σύµφωνα µε τον ΟΟΣΑ για
το 2022 η Ελλάδα έχει τρίτο χαµηλότερο µέσο πραγµατικό µισθό.
Ο µισθός του 2023 είναι µειωµένος και σε σχέση µε το 2010 και
σε σχέση µε το 2019. 

Τώρα ερχόµαστε την προηγούµενη εβδοµάδα και τι κάνετε γι’
αυτούς τους µισθούς; Γιατί είχατε την ευκαιρία µε την οδηγία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις συλλογικές συµβάσεις, να µπορεί
να το διορθώσετε. Γιατί δεν υπάρχει οικονοµολόγος, κοινωνικός
επιστήµονας που θεωρεί ότι θα αυξηθούν οι µισθοί αν δεν έχουµε
συλλογικές συµβάσεις. Και είναι ευτύχηµα που είναι εδώ ο κ.
Τσακλόγλου που έχει κάνει τόσα χρόνια στη Βρετανία και είµαι
σίγουρος ότι παρακολουθεί την κωµική σειρά: «Ναι, κύριε
Υπουργέ και ναι, κύριε Πρωθυπουργέ» και τι βγαίνει από αυτήν
τη σειρά όταν ο γραφειοκράτης προσπαθεί να βοηθήσει, είτε τον
Υπουργό είτε τον Πρωθυπουργό. Και του λέει ή ο Υπουργός ή ο
Πρωθυπουργός ότι έχουµε ένα πρόβληµα και δεν ξέρω πώς να
το ξεφύγω, η απάντηση του Σερ Χάµφρι είναι: «Κάνε µια επι-
τροπή. Θα κάνετε µια επιτροπή, θα δείξετε ότι συζητιέται το
θέµα, ότι το παίρνετε το πράγµα σοβαρά και σε βάθος χρόνου,
ίσως µετά που έχει τελειώσει η θητεία αυτής της Κυβέρνησης,
θα το ξανά εξετάσουµε το θέµα». Αυτό κάνετε. Αντί να εφαρµό-
σετε την οδηγία, τουλάχιστον να µας να παρουσιάσετε ένα σχέ-
διο, ένα χρονοδιάγραµµα πώς θα αντιµετωπίσουµε το θέµα των
συλλογικών διαπραγµατεύσεων, εσείς είπατε ότι η σοβαρή απά-
ντηση στην απόκλιση των ελληνικών µισθών από των ευρωπαϊκών
είναι να φτιάξουµε µια επιτροπή που θα το συζητήσει. 
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Πάµε τώρα στην παιδεία. Στον προϋπολογισµό του 2024 ήταν
στο 3% του ΑΕΠ. Επειδή είσαστε γενναιόδωροι βάλατε άλλα 100
εκατοµµύρια και φτάνουµε στο 2,92%  του ΑΕΠ. Κατά τα δικά
µου τα µαθηµατικά ως Ευκλείδης το 2,92% είναι κάπως λιγότερο
από το 3,05% και άρα αυτό δεν το θεωρώ σύγκλιση µε την Ευ-
ρώπη, που η Ευρώπη ξοδεύει το 4,7% του ΑΕΠ. Άλλο πεδίο έλ-
λειψης σύγκλισης. 

Πάµε τώρα στην υγεία. Η λειτουργική ταξινόµηση των δαπα-
νών για την υγεία το 2024 προβλέπει δαπάνες στο 5,48%. Πάλι
γενναιόδωροι είστε, βρήκατε άλλα 640% και από το 5,48% πάτε
στο 5,43%, όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι στα 7,6% του
ΑΕΠ. Σύγκλιση όχι, απόκλιση και στην υγεία. 

Πάµε τώρα στον προϋπολογισµό της πρόνοιας. Τα τελευταία
τρία χρόνια ως το 2024 ο προνοιακός προϋπολογισµός, όπως
αποτυπώνεται στις δαπάνες του ΟΠΕΚΑ για επιδόµατα, µειώνεται
ως ποσοστό του ΑΕΠ σε σχέση µε το επίπεδο του 2019. Κάποια
επιδόµατα έχουν µείνει το ίδιο, για παράδειγµα για τη στέγαση,
κάποια επιδόµατα έχουν αυξηθεί αλλά λιγότερο από τον πληθω-
ρισµό, για παράδειγµα για τους ανάπηρους και έχουµε το φαινό-
µενο της αύξησης που δεν κάνετε την τιµαριθµική αναπροσαρ-
µογή, οπότε κάποιοι χάνουν την πρόσβασή τους σε αυτά τα επι-
δόµατα.

Τέλος, µιλάµε για τη στέγαση, όπου στην Ελλάδα τα νοικοκυ-
ριά ξοδεύουν 35,2% του εισοδήµατός τους για τη στέγαση, το
υψηλότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου ο µέσος όρος είναι
19,7%. Και µάλιστα στην Ελλάδα το 29% σχεδόν ξοδεύει παρα-
πάνω από το 40% από το εισόδηµά του για τη στέγαση.  

Γιατί γίνεται αυτό στην Ελλάδα; Γιατί είναι χαµηλότερα τα πο-
σοστά στην Ελλάδα; Ένας λόγος είναι ότι σε άλλες χώρες
έχουµε κοινωνική δηµόσια ή τοπική στέγαση και αυτό µειώνει το
ποσοστό του κόσµου που ζορίζεται, ενώ εµείς έχουµε παντελή
έλλειψη τέτοιων κοινωνικών κατοικιών και άρα ο κόσµος προβλη-
µατίζεται περισσότερο. 

Εσείς πήρατε το γενναίο ποσό του 1,3 εκατοµµυρίου αρχικά
από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας -1,3 εκατοµµύριο,
όχι 1,3 δισεκατοµµύριο- όταν η Πορτογαλία πήρε 2 δισεκατοµ-
µύρια. Έγινε ένας ντόρος, τα κινήµατα αυξήθηκαν, µπήκε στην
ατζέντα της Αριστεράς το θέµα της στέγασης. Οπότε, σε έναν
δεύτερο γύρο πήρατε 2 δισεκατοµµύρια παραπάνω, για να δώ-
σετε δάνεια σε λίγους, για να µην περιορίσετε την αύξηση των
τιµών και βεβαίως ούτε σκέψη για κοινωνική κατοικία όπως κά-
νουν στην Πορτογαλία και στην Ισπανία τώρα για να αντιµετωπί-
σουν αυτό το πρόβληµα. 

Επαναλαµβάνω. Επιστρέφω στο βασικό επιχείρηµα. Η σταθε-
ρότητα στα δηµοσιονοµικά είναι καλό πράγµα, αν και µόνο αν δη-
µιουργεί το πλαίσιο για να λυθούν δοµικά προβλήµατα, είτε
αναπτυξιακά είτε κοινωνικά. Έτσι, το ερώτηµα είναι: Αντιµετωπί-
ζετε το κοινωνικό πρόβληµα µε αυτόν τον προϋπολογισµό; Αντι-
µετωπίζεται το ζήτηµα της πραγµατικής οικονοµίας µε αυτόν τον
προϋπολογισµό; 

Γιατί έχει µεγάλη σηµασία αυτή η ερώτηση; Γιατί η ιστορία της
Ελλάδας από το 1974 είναι ότι όταν δεν λύνεται το κοινωνικό και
το αναπτυξιακό πρόβληµα αυτό είναι πηγή δηµοσιονοµικής δυσ-
λειτουργίας. Τι είναι η σταθερή µακροοικονοµική πολιτική όταν
δεν λύνονται τα προβλήµατα; Είναι σαν µια χύτρα ατµού που βά-
ζετε το καπάκι πάνω σε αυτά τα κοινωνικά και αναπτυξιακά προ-
βλήµατα και πάντα αυτά θα ξεσπάσουν µε µια άλλη µορφή. 

Σας είπα στην επιτροπή, κύριε Χατζηδάκη, το παράδειγµα της
Αµερικής, όπου για να λυθεί το κοινωνικό πρόβληµα µετά από τα
χρόνια του νεοφιλελευθερισµού, που πάλι είχε στάσιµους µι-
σθούς, η λύση ήταν ο ιδιωτικός δανεισµός. Μάλιστα, µιλάγανε
πολύ για χρηµατοπιστωτικό κεϋνσιανισµό, ότι στηριζόταν η ζή-
τηση µέσα από ιδιωτικά δάνεια. Κα αυτό έσκασε το 2008. 

Αν δεν τα λύσετε αυτά τα προβλήµατα, τα κοινωνικά και τα
αναπτυξιακά, θα έχουµε πάλι προβλήµατα δηµοσιονοµικά, επειδή
δεν µπορεί το «καπάκι» να το κρατήσεις για πάντα, όπως θέλετε. 

Άρα, τι χρειάζεται; Πώς αντιµετωπίζεται αυτό; 
Επειδή δεν έχω µεγάλες ελπίδες ούτε να µου δώσετε απαντή-

σεις ούτε να έχετε θέληση να αντιµετωπίσετε αυτά τα προβλή-
µατα, θέλω να µιλήσω τώρα στην προοδευτική Αριστερή Αντι-
πολίτευση. 

Κατά τη δική µου άποψη, χρειάζονται τουλάχιστον τρεις βασι-
κές τοµές, αν είναι να αντιµετωπιστεί αυτή η στασιµότητα. Αν σας
έχω πείσει ότι αυτό που έχουµε είναι στασιµότητα και όχι σταθε-
ρότητα. 

Το πρώτο έχει να κάνει µε τις αµυντικές δαπάνες. Ξέρουµε ότι
έχουν φτάσει στο 3%. Έτσι λέει το ΝΑΤΟ και µας παινεύει. Ενώ
ο στόχος είναι 2%, εµείς σαν πολύ καλοί «µαθητές» έχουµε φτά-
σει στο 3%. 

Τώρα µιλάω σε εσάς, στο ΠΑΣΟΚ, περισσότερο από όλους. 
Θεωρείτε ότι είναι βιώσιµο το 3%; Θεωρείτε δηλαδή ότι σο-

βαρά θα πάµε στον κόσµο µε κάποιο σχέδιο -θα πάτε ή θα πάµε-
και θα τους πείτε ότι θα λύσουµε το θέµα των νοσοκοµείων, της
παιδείας, της ανάπτυξης, της έρευνας και της τεχνολογίας και
θα κρατήσουµε αυτό το ποσό δαπανών για τα εξοπλιστικά; Είναι
πιστευτό αυτό; Είναι ρεαλιστικό; 

Θυµίζω ιδιαίτερα σε σας γι’ αυτό το θέµα -θα µιλήσω παρα-
κάτω για τους άλλους δύο τοµείς- ότι όταν έχασε το ΠΑΣΟΚ και
ο ΣΥΡΙΖΑ το 2023 ήρθε στη Βουλή ο Υπουργός Επικρατείας,, κ.
Μάκης Βορίδης και τι είπε σε όλους µας; Είπε ότι εσείς του
ΠΑΣΟΚ και εσείς του ΣΥΡΙΖΑ είχατε πιο γενναιόδωρο πρόγραµµα
από εµάς, περισσότερους καθηγητές, περισσότερους στην
υγεία, περισσότερες µειώσεις φόρων. Εµείς οι νεοδηµοκράτες
ήµασταν πιο φειδωλοί και παρ’ όλα αυτά χάσατε και εµείς κερδί-
σαµε, είπε ο κ. Βορίδης. 

Αυτή είναι µια πρόκληση. Το ερώτηµα είναι, µε αυτές τις στρα-
τιωτικές δαπάνες µπορεί η Αριστερά, το προοδευτικό κοµµάτι,
να απαντήσει; 

Πάµε τώρα στα φορολογικά, µε το ίδιο ερώτηµα που έβαλε ο
κ. Βορίδης. Βάλατε, το ΠΑΣΟΚ, τη φορολογία στις τράπεζες. Και
καλά κάνατε. Και το επιχείρηµα του κ. Χατζηδάκη ότι αυτό θα
διώξει επενδύσεις δεν ισχύει, γιατί όπως θα σας εξηγήσει ο κ.
Τσακλόγλου από τη δική σας την οικονοµική θεωρία, της γενικής
ισορροπίας, που θεωρεί ότι όλοι οι φόροι είναι διαστρεβλωτικοί,
διαστρεβλώνουν δηλαδή, ο µόνος φόρος που δεν είναι ο εφάπαξ
φόρος. 

Αυτό δεν µάθαµε, κύριε Τσακλόγλου, από τον Arrow και τον
Han, ότι ο φόρος που είναι εφάπαξ, που γίνεται µια φορά, δεν
είναι; Άρα, ακόµα και µε τη δική σας λανθασµένη θεωρία θα
έπρεπε, αν είχατε κοινωνική ευαισθησία -θα µας πείτε ότι «δεν
έχετε η Αντιπολίτευση το µονοπώλιο της κοινωνικής ευαισθη-
σίας»-, να το κάνετε. 

Καλό, λοιπόν! Αλλά, φτάνει; Θα ξαναεξετάσουµε όλο το φορο-
λογικό; Επί ΣΥΡΙΖΑ το 2019 εµείς τότε µειώσαµε τον ΕΝΦΙΑ κατά
250 εκατοµµύρια σε έναν έκτακτο προϋπολογισµό, µεσοσταθ-
µικά περίπου 30%, 10% για τους πιο χαµηλούς και τους µεσαί-
ους. Και έρχεται η Νέα Δηµοκρατία και διπλασιάζει τη µείωση
-από 250 εκατοµµύρια πήγε 500 εκατοµµύρια- σε περιουσίες
πάνω από 700 εκατοµµύρια. 

Ήταν προτεραιότητα τότε αυτή η µείωση του φόρου; Να µου
πείτε την άποψή σας. Θα το συζητήσουµε αν πρέπει, πραγµατικά,
να επιστρέψει εκεί που ήταν; Να το συζητήσουµε, είναι µέρος της
απάντησης, για να έχουµε ένα ρεαλιστικό σχέδιο για το πώς απα-
ντάµε. 

Κύριε Γερουλάνε, που έχετε κάνει στην Αµερική θα έχετε ακού-
σει την έκφραση που λένε οι Ρεπουµπλικάνοι «starving the beast»,
«να κάνουµε το τέρας να πεινάσει». 

Τι σηµαίνει αυτό; Τι κάνει η Δεξιά; Έρχεται και µειώνει τους σα-
ράντα έξι ή εβδοµήντα έξι ή ογδόντα έξι φόρους για τους πλού-
σιους, µειώνει και τον φόρο στα κέρδη, έρχεται η πίεση κάποια
στιγµή στον προϋπολογισµό και λέει: «Τώρα δεν µπορώ να ξο-
δέψω περισσότερα στην παιδεία, δεν µπορώ να ξοδέψω περισ-
σότερα στην υγεία. Δεν καταλαβαίνετε ότι δεν πρέπει να επιστ-
ρέψουµε στη χρεοκοπία την παλιά εµείς και µας πιέζετε να ξοδέ-
ψουµε περισσότερο για την υγεία και την παιδεία;». Αυτό δε µας
λένε; Αυτό είναι το «starving the beast». Δηλαδή, κάνουν την εντε-
λώς ταξική πολιτική να µειώσουν τους φόρους στους πλούσιους,
θα δηµιουργηθεί κάποια στιγµή από την κοινωνική πίεση πρό-
βληµα στον προϋπολογισµό και µετά θα µας πουν ότι δεν µπο-
ρούν. 

Αφήστε τον φόρο για τον ΕΝΦΙΑ. Ο φόρος στα κέρδη, που κα-
τέβηκε στο 22%; Αν πήγαινε στο 25%, εκεί που είναι περίπου η
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Ολλανδία, εκεί που είναι περίπου η Γαλλία και η Ισπανία -πιο πολύ
από το 25% είναι οι πιο πολλοί-  τρεις ποσοστιαίες µονάδες να
αυξηθεί, είναι περίπου 1 δισεκατοµµύριο. Δικαιολογηµένο είναι
το 22%, που είναι από τους χαµηλότερους; Είναι δικαιολογηµένο;
Θα το συζητήσουµε; Ή θα πούµε ότι και θα µειώσουµε τους φό-
ρους και θα αυξήσουµε τις δαπάνες, αλλά θα είναι µη ρεαλιστικό; 

Άρα, η δεύτερη τοµή που πρέπει να συζητήσουµε σοβαρά είναι
η φορολογία. Καλά, ο ΣΥΡΙΖΑ σας ξεπέρασε, έκανε πρόταση να
µειωθεί ο φόρος εισοδήµατος και θα επηρέαζε και ανθρώπους
µέχρι 200.000 τον χρόνο. Δεν δηµιουργεί ρεαλιστικό πρόγραµµα
αυτό, δεν απαντάει στο ερώτηµα.

Πάµε τώρα στο αναπτυξιακό µοντέλο. Σας είπα στην αρχή ότι
όλη η κριτική που σας έκανα ήταν πάνω στους δικούς σας όρους
για την ανάπτυξη. Τώρα να σας πω µε τους δικούς µας όρους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λίγο σύντοµα παρα-
καλώ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Θα κάνω πολύ γρήγορα, κύριε
Πρόεδρε. Τρία σηµεία είναι.

Το πρώτο είναι αυτό το φοβερό που είπατε την προηγούµενη
εβδοµάδα σε άλλο νοµοσχέδιο, ότι όποιος θέλει να κατευθύνει
την ανάπτυξη, όπως κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως κάνει η
πρόταση Ντράγκι, είναι το σοβιετικό µοντέλο. Δεν ξέρω αν το εί-
πατε αυτό για να πείσετε το ΚΚΕ, επειδή κάνουν κάτι που είναι
σοβιετικό, να µπουν σε συµµαχία και σε λαϊκό µέτωπο. Δεν ξέρω
αν αυτός ήταν ο στόχος σας. Όµως, πραγµατικά δεν έχετε κατα-
λάβει; Δεν έχει διαβάσει τίποτα από τη Mazzucato; Δεν έχετε κα-
ταλάβει ότι ακόµα και οι κεντροδεξιοί θεωρούν ότι δεν µπορούµε
να δούµε φοροαπαλλαγές στον ιδιωτικό τοµέα χωρίς να θέλουµε
να πάρουµε κάτι;

Να σας θυµίσω ότι ακόµα και η NASA όταν έκανε επενδύσεις
και είχε υπεργολαβίες, είχε ένα άρθρο για τα µη υπερκέρδη, ότι
οι υπερεργολάβοι έπρεπε να υπογράψουν ότι δεν θα κερδίσουν
υπερβολικά από τη συµφωνία µε τη NASA; Αυτό είναι το διαφο-
ρετικό.

Το δεύτερο έχει να κάνει µε τους θεσµούς. Δεν έχω καιρό,
κύριε Πρόεδρε, που έχω πει γι’ αυτό το βιβλίο µε το οποίο ο Ατζέ-
µογλου και ο Τζόνσον πήραν το Νόµπελ. Με παρακολουθήσεις
και βρισίδι σε ανθρώπους στις ανεξάρτητες αρχές για να τους
πιέσετε να µην είναι υποψήφιοι για την Προεδρία της Δηµοκρα-
τίας δεν φτιάχνετε θεσµικό πλαίσιο επενδύσεων.

Και το τρίτο σηµείο, και πραγµατικά είναι το τελευταίο, κύριε
Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ για την ανοχή, είναι για την ανά-
πτυξη. Σας κάνω εδώ στη Βουλή την πρόβλεψη ότι καµµία χώρα
τα επόµενα δέκα χρόνια δεν θα έχει µεγάλη ανάπτυξη. Και ο
λόγος είναι ακριβώς επειδή η παραγωγικότητα σε αυτούς τους
τοµείς που παλιά σήκωναν την ανάπτυξη -στον βιοµηχανικό
τοµέα δηλαδή- είναι τέτοια που µειώνουν τις τιµές πολύ περισ-
σότερο από αυτό που ισχύει στις υπηρεσίες. Άρα, ακριβώς
επειδή γίνεται αυτό, ο κόσµος θα ξοδεύει όλο και λιγότερο σε
προϊόντα της βιοµηχανίας σε σχέση µε παλιά. Και το καινούργιο
µοντέλο της ανάπτυξης δεν είναι να έχουµε σώνει και καλά µε-
γάλη ανάπτυξη, γιατί δεν είναι εφικτό, αλλά είναι να δούµε τους
τοµείς όπως η οικονοµία της φροντίδας και η πράσινη ανάπτυξη,
που δεν έχουν µεγάλη κερδοφορία, αλλά απαντούν στις ανάγκες
των πολλών.

Άρα, κάνετε λάθος µε τους δικούς σας όρους για την ανά-
πτυξη. Δεν είναι εντυπωσιακή ανάπτυξη, δεδοµένους τους πό-
ρους που είχατε. Και κάνετε λάθος για τον στόχο, γιατί ο στόχος
είναι να δηµιουργήσουµε ένα µπλοκ δυνάµεων που αµφισβητεί
τη φύση της ανάπτυξης που κάνετε, να στρέψει την οικονοµία σε
κάποιες υπηρεσίες, όχι χρηµατοοικονοµικές υπηρεσίες ή χρηµα-
τοπιστωτικές δραστηριότητες που έχουν πολύ χαµηλή κοινωνική
απόδοση, αλλά στις ανάγκες των πολλών, στην υγεία, στην παι-
δεία και στον πολιτισµό. Κι αυτά τα τρία στοιχεία που είπα -για
τις δαπάνες, για τη φορολογία και για το µοντέλο της ανάπτυ-
ξης- θέλουν πολλή συζήτηση, αλλά µόνο αν υπάρχει αυτή η συ-
ζήτηση θα έχουµε ένα ριζοσπαστικό και ρεαλιστικό εναλλακτικό
µοντέλο που χρειάζεται η Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε.

Τον λόγο τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ο γενικός
εισηγητής από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης κ. Βορύλ-
λας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω

την οµιλία σχολιάζοντας τον πίνακα σχετικά µε τις µειώσεις
φόρων ως ποσοστό επί του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος τον
οποίο µας προσκόµισε ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας σε συνε-
δρίαση της Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων. Ο εν λόγω πίνα-
κας έχει ως σχόλιο: «Οι φόροι ως προς το ΑΕΠ µειώθηκαν από
42,8% το 2022 σε 40,7% το 2023. Η Κυβέρνηση εφαρµόζοντας
το σωστό µείγµα πολιτικής έχει καταφέρει να έχει περισσότερα
έσοδα µε λιγότερους φόρους».

Ο εν λόγω πίνακας και το σχόλιο είναι σκοπίµως παραπλανη-
τικά διότι δεν αναφέρεται ποιος είναι ο µέσος όρος φόρων ως
προς το ΑΕΠ στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στις χώρες µέλη του
ΟΟΣΑ ώστε να µπορούµε να συγκρίνουµε το επίπεδο φόρων ως
προς το ΑΕΠ. Η αλήθεια που κρύβει ο πίνακας του κυρίου Υπουρ-
γού είναι ότι ο µέσος όρος φόρων ως προς το ΑΕΠ στην Ελλάδα
είναι πολύ υψηλότερος από αυτόν της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Θα καταθέσουµε στα Πρακτικά την έκθεση του ΟΟΣΑ του 2024
µε τίτλο: «Revenue Statistics» µε την οποία προκύπτει ότι στην
Ελλάδα κυρίως οι έµµεσοι φόροι γεµίζουν τα κρατικά ταµεία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Βορύλλας καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ειδικότερα για την Ελλάδα ο λόγος φόρου προς ΑΕΠ µειώθηκε
το 2023 σε 39,8% από 41,2% το 2022. Ο µέσος όρος στις χώρες
του ΟΟΣΑ ήταν 33,9% το 2023 και 34% το 2022. Δηλαδή στην Ελ-
λάδα οι φόροι κατά το 2023 ήταν κατά 5,9% και κατά το 2022
7,2% µεγαλύτεροι σε σχέση µε τον µέσο όρο των χωρών του
ΟΟΣΑ.

Όπως προκύπτει από τα στοιχεία του 2023 τα έσοδα από τον
ειδικό φόρο κατανάλωσης αντιστοιχούσαν στο 21,4% των συνο-
λικών εσόδων στην Ελλάδα, έναντι µόλις 10,8% στον ΟΟΣΑ.

Επιβεβαιώνεται από τον ΟΟΣΑ ότι στην Ελλάδα έχουµε υψηλή
φορολογία σε σχέση µε τον µέσο όρο των χωρών του ΟΟΣΑ
λόγω του ΦΠΑ και των ειδικών φόρων κατανάλωσης, ενώ ταυτό-
χρονα έχουµε χαµηλή φορολογία στους φόρους εισοδήµατος.

Σε άλλη έκθεση του ΟΟΣΑ η Ελλάδα εµφανίζεται ουραγός
όσον αφορά τον δείκτη βιοτικού επιπέδου ανάµεσα σε όλες τις
χώρες του ΟΟΣΑ, σύµφωνα µε νέα στοιχεία που έδωσε στη δη-
µοσιότητα ο οργανισµός πριν από λίγες µέρες. Με βάση τον δεί-
κτη αυτόν, ο οποίος διαµορφώνεται από το διαθέσιµο εισόδηµα,
το προσδόκιµο ζωής και την εκπαίδευση, η βαθµολογία της
χώρας µας για το πρώτο τρίµηνο του 2024 διαµορφωνόταν στο
79,52, τη στιγµή που ο µέσος όρος στον ΟΟΣΑ είναι 125. 

Το συµπέρασµα που προκύπτει είναι ότι µολονότι το εισόδηµα
αυξάνεται τα τελευταία έτη, ο ρυθµός ανόδου δεν επαρκεί για να
καλύψει τις απώλειες από τη δεκαετή κρίση σύµφωνα µε τον
ΟΟΣΑ, ενώ το ΑΕΠ µας υπολείπεται περίπου κατά 17% σε σχέση
µε τα προ κρίσης επίπεδα.

Με τις εκθέσεις του ο ΟΟΣΑ επιβεβαιώνει ότι η χώρα µας, µε
ευθύνη της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, ακολουθεί µια
στρεβλή οικονοµική πολιτική ρίχνοντας το ποσοστό των φόρων
ως προς το ΑΕΠ, αλλά ανεβάζει τον βαθµό εξάρτησης από τους
έµµεσους φόρους και ειδικά από τον ΦΠΑ.

Η χώρα µας εξακολουθεί να εφαρµόζει ένα εντελώς διαφορε-
τικό µείγµα φορολόγησης των πολιτών της σε σχέση µε τις υπό-
λοιπες χώρες, επιµένοντας να συγκεντρώνει το µεγαλύτερο
κοµµάτι των δηµοσίων εσόδων από τον ΦΠΑ και όχι από τον φόρο
εισοδήµατος που θεωρητικά τουλάχιστον έχει το πλεονέκτηµα
της µεγαλύτερης αναλογικότητας, άρα, και της µεγαλύτερης κοι-
νωνικής δικαιοσύνης. 

Από το 2020 οι φόροι επί αγαθών και υπηρεσιών έχουν αυξηθεί
από 23,8 δισεκατοµµύρια ευρώ σε 33,9 δισεκατοµµύρια ευρώ το
2023, εκτιµώντας ότι θα κλείσουν στα 36,4 δισεκατοµµύρια ευρώ
το 2024. Πρόκειται για αύξηση σε ποσοστό 52,9% µεταξύ 2020
και 2024 και πρόβλεψη για 38 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2025. 

Τα έσοδα από φόρους εισοδήµατος αυξήθηκαν από 13,5 δισε-
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κατοµµύρια ευρώ το 2020 σε 21,6 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2023,
µε εκτίµηση να κλείσουν το 2024 στα 24,2 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Δηλαδή αύξηση σε ποσοστό 79,2% µεταξύ 2020 και 2024 και
πρόβλεψη για 25,2 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2025. Πρόκειται για
µια πραγµατική υπερφορολόγηση των Ελλήνων πολιτών µε 25 δι-
σεκατοµµύρια περίπου επιπλέον φόρους σε σχέση µε το 2020,
περιορίζοντας το διαθέσιµο εισόδηµα και τον δείκτη βιοτικού επι-
πέδου.

Το συµπέρασµα που βγαίνει είναι ότι η ακρίβεια, που βιώνουµε
στην καθηµερινότητα οι πολίτες, είναι σύµµαχος της Κυβέρνησης
στην προσπάθειά της να αυξάνει συνεχώς τα έσοδα από την έµ-
µεση φορολογία, οπότε στην πραγµατικότητα δεν έχει ιδιαίτε-
ρους λόγους για να την καταπολεµήσει.

Ο προϋπολογισµός του 2025, κατά την άποψή µας, είναι αρ-
κετά αισιόδοξος, διότι δεν λαµβάνει επαρκώς υπ’ όψιν του όλα
τα οικονοµικά µεγέθη, τις αβεβαιότητες και την ενεργειακή κρίση,
όπως υποστηρίζει η Κυβέρνηση.

Θα σταθούµε σε τρία κρίσιµα οικονοµικά µεγέθη, στο ισοζύγιο
τρεχουσών συναλλαγών…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
µε συγχωρείτε να σας διακόψω. Πριν προχωρήσετε στα τρία ση-
µεία, όπως αναφέρετε, να ανακοινώσω τα παιδιά επειδή θα πρέ-
πει να αποχωρήσουν. Ζητώ συγγνώµη. 

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-
ρακολουθούν τη συνεδρίαση αφού ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «Ελευθέριος
Βενιζέλος», δώδεκα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το δηµοτικό σχολείο Βλαχιώτη Λακωνίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Μπορείτε να συνεχίσετε, κύριε συνάδελφε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Ο προϋπολογισµός του 2025 κατά την

άποψή µας είναι αρκετά αισιόδοξος διότι δεν λαµβάνει επαρκώς
υπ’ όψιν του όλα τα οικονοµικά µεγέθη, τις αβεβαιότητες και την
ενεργειακή κρίση, όπως υποστηρίζει η Κυβέρνηση. Θα σταθούµε
σε τρία κρίσιµα οικονοµικά µεγέθη, στο ισοζύγιο τρεχουσών συ-
ναλλαγών, στο χρέος και τις επενδύσεις, για να αποδείξουµε ότι
η Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας συνειδητά ωραιοποιεί την κα-
τάσταση. 

Το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών είναι ένα σηµαντικό µα-
κροοικονοµικό µέγεθος που µετρά τη σχετική θέση µιας χώρας
αναφοράς σε σχέση µε τον υπόλοιπο κόσµο αντανακλώντας τις
παραγωγικές δυνατότητες και την ανταγωνιστικότητα της οικο-
νοµίας αναφοράς. Ουσιαστικά το ελλειµµατικό ισοζύγιο δείχνει
ότι η χώρα µας οφείλει χρήµατα σε άλλες οικονοµίες. Ούτε λίγο
ούτε πολύ η Ελλάδα επενδύει και καταναλώνει περισσότερα από
όσα έχει λάβει από ιδίους πόρους κάτι που συνεπάγεται ότι ανα-
γκάζεται να χρησιµοποιεί πόρους και από άλλες οικονοµίες προ-
κειµένου να καλύψει τις εγχώριες ανάγκες της.

Στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών δεν κρύβεται η πραγµα-
τικότητα ότι το ισοζύγιο αγαθών και υπηρεσιών για το οκτάµηνο
Ιανουαρίου-Αυγούστου 2024 ήταν αρνητικό κατά 7,35 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ περίπου, ενώ το οκτάµηνο Ιανουαρίου-Αυγούστου
2023 ήταν αρνητικό κατά 6,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή εί-
χαµε αύξηση ελλείµµατος κατά 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Ειδικά
στο ισοζύγιο αγαθών οι εισαγωγές µας ανήλθαν σε 55,68 δισε-
κατοµµύρια ευρώ και οι εξαγωγές µας σε 32,83 δισεκατοµµύρια
ευρώ, οπότε το έλλειµµα διαµορφώθηκε σε 22,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Σε ετήσια βάση το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών το
2023 ήταν αρνητικό κατά 13,93 δισεκατοµµύρια ευρώ ενώ το
2022 ήταν επίσης αρνητικό κατά 21,23 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Υπενθυµίζεται άλλωστε πως το διάστηµα 2002-2008 το ισοζύγιο
τρεχουσών συναλλαγών επιδεινώθηκε σηµαντικά µε αποκορύ-
φωµα τη διετία 2007-2008 που το έλλειµµα ξεπέρασε το µείον
15% ως ποσοστό του ΑΕΠ φτάνοντας τα 36 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Το 2010 η Ελλάδα τέθηκε σε καθεστώς µνηµονίων. Από την
πανδηµία και µετά, ήδη την περίοδο 2020-2022, σηµειώθηκε ση-
µαντική αύξηση στο έλλειµµα για το ισοζύγιο τρεχουσών συναλ-
λαγών αφού το εµπορικό έλλειµµα παρουσίασε σηµαντική χειρο-

τέρευση επί τρία χρόνια φτάνοντας τα 20 δισεκατοµµύρια ευρώ
το 2022. Μια χώρα που συστηµατικά εδώ και δεκαετίες κατανα-
λώνει περισσότερα από όσα παράγει προφανώς και δεν µπορεί
να πετύχει ουσιαστική ανάπτυξη. Αυτή είναι η αλήθεια που δεν
οµολογεί η παρούσα Κυβέρνηση, όπως και οι προηγούµενες
προς τον ελληνικό λαό. 

Το χρέος της γενικής κυβέρνησης ανέρχεται σε 365 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ ως εκτίµηση για το 2024 και σε 365 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ ως πρόβλεψη για το 2025. Δυστυχώς, η αλήθεια είναι
ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε τις λανθασµένες πο-
λιτικές της αυξάνει το χρέος. Το 2019 που ανέλαβε για πρώτη
φορά την Κυβέρνηση το χρέος ανερχόταν σε 331,14 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ µε εκτίµηση για το χρέος σε 365 δισεκατοµµύρια
ευρώ στο τέλος του 2024. Είναι φανερό πως η οικονοµική πολι-
τική της Νέας Δηµοκρατίας µας φόρτωσε νέο χρέος περίπου 34
δισεκατοµµύρια ευρώ τα τελευταία πέντε έτη κάτι που δε φαίνε-
ται να αναστρέφεται στο µέλλον. Εντός του έτους ανακοινώθηκε
ότι αναθεωρείται προς τα πάνω και µάλιστα αναδροµικά το ύψος
του ελληνικού χρέους. Η EUROSTAT κατ’ εφαρµογή του νέου
πλαισίου κανόνων µάς επέβαλε την ενσωµάτωση αναβαλλόµενων
τόκων το ύψος των οποίων εκτιµάται περίπου στα 12 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Ο λόγος επενδύσεων προς ΑΕΠ το 2023 διαµορφώ-
θηκε στο 13,9% ενώ ο µέσος όρος της Ευρωζώνης για το ίδιο
έτος είναι 22,2%. 

Η κάλυψη του µεγάλου επενδυτικού κενού τόσο στον ιδιωτικό
όσο και στον δηµόσιο τοµέα αποτελεί ένα από τα βασικότερα
προβλήµατα της ελληνικής οικονοµίας απόρροια των µνηµονια-
κών πολιτικών, του ξεπουλήµατος της δηµόσιας περιουσίας
µέσω του Υπερταµείου, της αποβιοµηχάνισης και αποεπένδυσης
µηχανολογικού εξοπλισµού. Σύµφωνα µε τον προϋπολογισµό του
2025 οι πραγµατικές επενδύσεις στην Ελλάδα προβλέπεται να
ανακάµψουν περαιτέρω σε 17,5% του ΑΕΠ έναντι 20,8% του ΑΕΠ
στην Ευρωζώνη. Η κάλυψη του επενδυτικού κενού εξαρτάται σε
µεγάλο βαθµό από την απορροφητικότητα πόρων από την Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Η απορρόφηση κοινοτικών πόρων από το Ταµείο Ανάκαµψης
και το ΕΣΠΑ συνολικού ύψους 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την
επόµενη διετία είναι το πιο δύσκολο και περίπλοκο στοίχηµα που
θα πρέπει να κερδίσει η Ελλάδα εντός του νέου δηµοσιονοµικού
πλαισίου και να εξασφαλίσει υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης. Στο
ισοζύγιο γενικής κυβέρνησης τα έσοδα για το 2025 προβλέπονται
σε 74,57 δισεκατοµµύρια ευρώ έναντι εκτιµήσεων 71,14 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ για το 2024. Η αύξηση των εσόδων θα προέλθει
από φόρους κατά 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ παρά το γεγονός ότι
η έµµεση φορολογία πλήττει τα στρώµατα µε χαµηλά εισοδή-
µατα, όπως ήδη έχουµε αναφέρει. 

Η πρόταση του κόµµατός µας είναι η δραστική µείωση του χα-
µηλού συντελεστή ΦΠΑ 13% των τροφίµων στο 8% και του βασι-
κού συντελεστή ΦΠΑ 24% στο 20%. Γνωρίζουµε ότι η απάντηση
της Κυβέρνησης θα είναι ότι θα µειωθούν τα φορολογικά έσοδα.
Εµείς έχουµε προτείνει πηγές εσόδων που ο κύριος Υπουργός
αποφεύγει να νοµοθετήσει µε διάφορες προφάσεις. Συγκεκρι-
µένα προτείνουµε: τη φορολόγηση της υπεραξίας από συναλλα-
γές σε κρυπτονοµίσµατα µε συντελεστή 15%, την επιβολή τέλους
µε συντελεστή 1% επί της αντικειµενικής αξίας στα κενά ακίνητα
ιδιοκτησίας τραπεζών και funds. Ο φόρος των µερισµάτων που
σήµερα είναι στο 5% να αυξηθεί στο 10% για εταιρείες µε τζίρο
άνω των 100 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ ειδικά για τις τράπεζες
που παρουσιάζουν υψηλή κερδοφορία και ετοιµάζονται να δια-
νέµουν µερίσµατα εντός του 2025, ο φόρος µερισµάτων να ανέλ-
θει τουλάχιστον στο 20%, δεδοµένου ότι το PSI του 2012 προ-
κάλεσε ζηµιές αρκετών δισεκατοµµυρίων ευρώ στις τράπεζες
που σήµερα συµψηφίζουν µε τα κέρδη µε αποτέλεσµα να µην φο-
ρολογούνται. 

Στον τοµέα των δαπανών η µεγαλύτερη δαπάνη είναι οι µετα-
βιβάσεις οι οποίες προβλέπονται σε 34,43 δισεκατοµµύρια ευρώ
έναντι εκτιµήσεων 33,37 δισεκατοµµυρίων ευρώ για το 2024.
Κατά τη γνώµη µας υπάρχει µεγάλος κίνδυνος, αυτός της βιωσι-
µότητας του ασφαλιστικού µας συστήµατος. Αν αθροίσουµε τις
συντάξεις µε τις παροχές σε είδος, δηλαδή νοσήλια και φαρµα-
κευτικές δαπάνες, αυτές ξεπερνάνε τα έσοδα από ασφαλιστικές
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εισφορές κατά 12,7 δισεκατοµµύρια ευρώ. 
Η κακή κατάσταση του ασφαλιστικού µας συστήµατος οφείλε-

ται σε τρεις λόγους: την υπογεννητικότητα και τη γήρανση του
πληθυσµού, την εισφοροδιαφυγή και τη µη εκµετάλλευση των
περιουσιακών στοιχείων των ασφαλιστικών ταµείων. Σύµφωνα µε
τα πλέον πρόσφατα στοιχεία η Ελλάδα εµφανίζει ένα από τα χα-
µηλότερα ποσοστά γεννήσεων στην Ευρώπη. Το 2023 ο δείκτης
γονιµότητας έφθασε µόλις το 1,3 παιδιά ανά γυναίκα, αρκετά
κάτω από το απαιτούµενο επίπεδο αντικατάστασης πληθυσµού
που βρίσκεται στο 2,1. Αυτό σηµαίνει ότι η φυσική αναπλήρωση
του πληθυσµού είναι ανέφικτη χωρίς δραστικές αλλαγές, ενώ η
σταθερή γήρανση του πληθυσµού οδηγεί σε αυξανόµενους κιν-
δύνους για το ασφαλιστικό σύστηµα και την αγορά εργασίας.
Σχεδόν το 22% του πληθυσµού είναι πλέον άνω των εξήντα πέντε
ετών ενώ ταυτόχρονα ο ενεργός εργασιακά πληθυσµός µει-
ώνεται σταθερά. Σύµφωνα µε στοιχεία που έδωσε στη δηµοσιό-
τητα η Ελληνική Στατιστική Αρχή, οι γεννήσεις στην Ελλάδα το
2022 και το 2023 ήταν λιγότερες από τους θανάτους κατά εκατόν
είκοσι µία χιλιάδες. Δηλαδή, µέσα σε δύο µόλις χρόνια εξαφανί-
σατε από τον χάρτη µια ελληνική πόλη µε πληθυσµό εκατόν εί-
κοσι µία χιλιάδες κατοίκους. 

Οι παρεµβάσεις στην αντιµετώπιση του δηµογραφικού προ-
βλήµατος είναι άτολµες ενώ είναι φανερό πως αγνοούν τα παρα-
πάνω δηµογραφικά στοιχεία. Το κόµµα µας προτείνει την αύξηση
του επιδόµατος γέννησης από 2.400 έως 3.500 ευρώ που είναι
σήµερα σε 10.000 ευρώ ανά τέκνο για εισοδήµατα άνω των
100.000 ευρώ. Το κόστος του µέτρου µε βάση τις γεννήσεις του
2023 εκτιµάται σε 710 εκατοµµύρια ευρώ, ποσό που θεωρούµε
ότι µπορεί να εξευρεθεί από την υπεραπόδοση των εσόδων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κίνηµά µας πιστεύει σε µια
άλλη οικονοµική πολιτική που δεν θα εξαρτάται σχεδόν αποκλει-
στικά από τις χρηµατοδοτήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης µέσω
ΕΣΠΑ και του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Η άποψή
µας είναι ότι απαιτείται µία επιθετική οικονοµική πολιτική όπου ο
στόχος της ανάπτυξης θα πρέπει να ξεπερνάει το 4% ενώ ταυτό-
χρονα πρέπει να µειωθούν οι κοινωνικές ανισότητες οι οποίες
έχουν ενταθεί µε τις κυβερνητικές πολιτικές των τελευταίων
πέντε ετών. Για να γίνουµε πιο συγκεκριµένοι, όταν λέµε µεγάλες
επενδύσεις εµείς αναφερόµαστε στην εξόρυξη φυσικού αερίου
και πετρελαίου εντός της ΑΟΖ µας νοτίως της Κρήτης, στο Ιόνιο
και φυσικά στο Αιγαίο µας. Δυστυχώς επικρατεί µια στασιµότητα
δεκαετιών. Δεν βλέπουµε έρευνες από τις µεγάλες πετρελαϊκές
εταιρείες ούτε την απαιτούµενη αποφασιστικότητα για να ξεκι-
νήσουν οι γεωτρήσεις και να υπάρξουν ορατά αποτελέσµατα. 

Θα µπορούσαµε εδώ και δεκαετίες να έχουµε δροµολογήσει
την εκµετάλλευση σηµαντικού µέρους των τεράστιων κοιτασµά-
των φυσικού αερίου της Ελλάδας ακόµα και χωρίς την ανακή-
ρυξη της ΑΟΖ. Σε αυτό δε µας εµποδίζει η στάση της Τουρκίας
τουλάχιστον στο Ιόνιο και νότια της Κρήτης. Μας εµποδίζουν η
δική µας ατολµία, η γραφειοκρατία, οι απαρχαιωµένοι νόµοι και
φυσικά η µη ύπαρξη εθνικού οράµατος για τη µετατροπή της
χώρας µας σε ενεργειακή υπερδύναµη. Αλλά και στο ζήτηµα των
ηλεκτρικών διασυνδέσεων µεταξύ Ελλάδας-Κύπρου-Ισραήλ και
µεταξύ Ελλάδας-Αιγύπτου οι εξελίξεις είναι αργές και χρονοβό-
ρες υπό τον φόβο της Τουρκίας παρά τις διαβεβαιώσεις του κυ-
ρίου Υπουργού των Εξωτερικών ότι οι διασυνδέσεις θα γίνουν
κανονικά. Πριν λίγες ηµέρες η Τουρκία έστειλε και πάλι τέσσερις
φρεγάτες νοτίως των στενών Κάσσου-Καρπάθου µετά τις φήµες
ότι το ιταλικό ερευνητικό πλοίο θα πραγµατοποιούσε εργασίες
στην περιοχή. 

Στη συµφωνία προ ολίγων µηνών, µεταξύ Ελλάδας και Κύπρου,
ορίστηκε το γεωπολιτικό ρίσκο. Δηλαδή, σε περίπτωση που η
υλοποίηση της διασύνδεσης καθυστερήσει ή µαταιωθεί λόγω
εξωγενών παραγόντων, τότε η ανάκτηση των δαπανών που θα
έχουν γίνει έως τότε θα κατανεµηθεί ισόποσα στις δύο χώρες. Ο
παραπάνω όρος δείχνει πως η Κυβέρνηση δεν έχει καταφέρει να
λάβει τις απαιτούµενες εγγυήσεις ότι οι ηλεκτρικές συνδέσεις µε-
ταξύ Ελλάδας-Κύπρου-Ισραήλ και µεταξύ Ελλάδας-Αιγύπτου τε-
λικά θα πραγµατοποιηθούν, ενώ εµµέσως αναγνωρίζεται ότι όλα
εξαρτώνται από την Τουρκία. 

Ένας άλλος τοµέας που µπορεί να απογειώσει την οικονοµία

µας είναι η εξορυκτική βιοµηχανία σπανίων µετάλλων. Το γάλλιο,
το γερµάνιο και το αντιµόνιο είναι τρεις κρίσιµες πρώτες ύλες
που θα βοηθήσουν την Ελλάδα να µπει δυναµικά στον αγώνα της
επάρκειας και της στρατηγικής αυτονοµίας. Πρόκειται για µέ-
ταλλα που είναι κρίσιµες πρώτες ύλες για την ψηφιακή και πρά-
σινη µετάβαση και οι οποίες µπορούν να δώσουν το πλεονέκτηµα
στη χώρα µας στους τοµείς της οικονοµίας, της πράσινης ενέρ-
γειας και της τεχνολογίας.

Στη Βοιωτία ο βωξίτης που εξορύσσεται είναι ιδιαίτερα πλού-
σιος, όχι µόνο σε αλουµίνιο, αλλά και σε γάλλιο, το οποίο είναι
απαραίτητο για πολυάριθµες εφαρµογές υψηλής τεχνολογίας.
Υπάρχει στα smartphones, στις ηλιακές κυψέλες, σε όλα τα σύγ-
χρονα αυτοκίνητα, καθώς και σε τσιπ υπολογιστών. Σε πρόσφατη
συνέντευξή του ο κ. Ευάγγελος Μυτιληναίος ανέφερε ότι ο ελ-
ληνικός βωξίτης είναι ιδιαίτερα πλούσιος σε γάλλιο και σπάνιες
γαίες όπως σκάνδιο, λανθάνιο και άλλα µέταλλα. 

Επίσης, κοιτάσµατα γερµανίου εντοπίστηκαν στους Μολάους
Λακωνίας και κοιτάσµατα αντιµονίου στη Χίο. Το γερµάνιο είναι
σηµαντικό ηµιαγώγιµο υλικό, απαραίτητο για τις τηλεπικοινωνια-
κές οπτικές ίνες και τις ηλεκτρονικές συσκευές, ενώ το αντιµόνιο
χρησιµοποιείται στις µπαταρίες, στους ηµιαγωγούς και σε άλλες
εφαρµογές της χηµικής και µεταλλευτικής βιοµηχανίας. 

Θα πρέπει να στηριχθεί ενεργά από την Κυβέρνηση και κατά
προτεραιότητα η έρευνα, η προσέλκυση επενδυτών και η επιτά-
χυνση της αδειοδοτικής διαδικασίας, ώστε η χώρα µας να µετα-
τραπεί σε παραγωγό κρίσιµων µετάλλων. 

Όσο δεν γίνονται σοβαρά βήµατα για τα παραπάνω που προ-
τείνουµε, η ελληνική οικονοµία θα παραµένει εγκλωβισµένη στην
αναιµική της ανάπτυξη, από επενδύσεις στον τουρισµό, στη δια-
χείριση ακίνητης περιουσίας και στις επενδύσεις στις κατοικίες
και µε ελάχιστες παραγωγικές δηµόσιες ή ιδιωτικές επενδύσεις.
Αναλυτές από το εξωτερικό, αλλά και ο ΟΟΣΑ έχουν εκφράσει
την επιφύλαξή τους για τη µακροχρόνια πορεία της ελληνικής οι-
κονοµίας λόγω της έλλειψης εργαζοµένων µετά και τη φυγή ικα-
νών νέων ατόµων κατά την προηγούµενη δεκαετία. 

Εάν στραφούµε δυναµικά και µε ταχύτητα στην εξόρυξη φυσι-
κού αερίου, στα δίκτυα µεταφοράς, στην παραγωγή πράσινης
ηλεκτρικής ενέργειας και την εξόρυξη σπανίων µετάλλων, είναι
βέβαιο ότι η οικονοµία της χώρας µας θα απογειωθεί µε πολλα-
πλάσιους ρυθµούς ανάπτυξης. Θα δηµιουργηθούν χιλιάδες νέες
θέσεις, καλά αµειβόµενες, στους παραπάνω τοµείς, κάτι που θα
προκαλέσει επιστροφή στη χώρα µας νέων επιστηµόνων και ει-
δικευµένου εργατικού δυναµικού, που ξενιτεύτηκε τα χρόνια των
µνηµονίων. 

Καλούµε την Κυβέρνηση να αλλάξει άµεσα την οικονοµική πο-
λιτική και πέραν των χρηµατοδοτήσεων από το ΕΣΠΑ και το Τα-
µείο Ανάκαµψης η υλοποίηση όλων των παραπάνω να γίνουν ο
νέος εθνικός στόχος µας. Το µέλλον µας είναι το τρίπτυχο: Εξό-
ρυξη φυσικού αερίου και πετρελαίου, παραγωγή και µεταφορά
πράσινης ηλεκτρικής ενέργειας, εξόρυξη και επεξεργασία κρίσι-
µων µετάλλων. 

Κλείνοντας, κύριοι της Κυβέρνησης, ο προϋπολογισµός σας
φτωχοποιεί ακόµα περισσότερο τους Έλληνες, ενώ δεν γίνεται
καµµία αναφορά για ένα εθνικό στρατηγικό σχέδιο οικονοµικής
ανάπτυξης είτε γιατί δεν θέλετε είτε γιατί δεν µπορείτε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει τώρα ο γενικός εισηγητής της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας κ. Καζαµίας.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µεθαύριο 13 Δεκεµβρίου είναι η

81η επέτειος του ολοκαυτώµατος στα Καλάβρυτα, ένα από τα µε-
γαλύτερα εγκλήµατα της ναζιστικής Γερµανίας στον Β’ Παγκό-
σµιο Πόλεµο. Η Πλεύση Ελευθερίας θα βρίσκεται και φέτος πάλι
εκεί, εκπροσωπούµενη από την Ζωή Κωνσταντοπούλου, για να
συµµετάσχει στις τελετές µνήµης που έχουν προγραµµατιστεί.
Με αυτήν την αφορµή θα ήθελα να τονίσω -όπως υπογραµµίσαµε
και πέρυσι- ότι στον προϋπολογισµό του 2025 θα έπρεπε να ανα-
γράφεται το ποσό που διεκδικεί η χώρα µας για τις γερµανικές
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αποζηµιώσεις, όπως αυτό ορίστηκε από το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους, βάσει του πορίσµατος που ψηφίστηκε πριν από λίγα
χρόνια από τη διακοµµατική επιτροπή της Βουλής. 

Θεωρούµε ότι είναι µεγάλο πολιτικό σφάλµα να αφήνονται να
περνούν τα χρόνια, µε διαδοχικές ελληνικές κυβερνήσεις να αρ-
νούνται ή και να φοβούνται να συµπεριλάβουν τη σχετική πρό-
βλεψη στον κρατικό προϋπολογισµό. Γι’ αυτό πιστεύουµε πως
σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κακώς υποκύπτει
ξανά στις πιέσεις της Γερµανίας και αποσιωπά το εθνικό αυτό
θέµα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο κρατικός προϋπολογισµός του
2025, παρά τους ισχυρισµούς της Κυβέρνησης περί σταθεροποί-
ησης και υψηλής ανάπτυξης, στην πραγµατικότητα διατηρεί την
περιοριστική, φορολογικά άδικη και κοινωνικά ανάλγητη, ταξική
πολιτική που οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας εφαρµόζουν
σταθερά από το τέλος της πανδηµίας του κορωνοϊού.

Για τρίτη συνεχή χρονιά, ο προϋπολογισµός του 2025 προβλέ-
πει υψηλό πρωτογενές πλεόνασµα της τάξης του 2,5% του ΑΕΠ
πλέον, συνεχίζοντας έτσι µια πολιτική λιτότητας, η οποία υπονο-
µεύει την αναπτυξιακή δυναµική της εθνικής µας οικονοµίας,
ιδίως σε µία εποχή όπου η χώρα µας λαµβάνει τεράστια επενδυ-
τικά κονδύλια από την Ευρωπαϊκή Ένωση µέσω του ΕΣΠΑ και του
Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. 

Αναφορικά µε τα έσοδα, ο προϋπολογισµός του 2025 διατηρεί
ένα αντιλαϊκό σύστηµα βαριάς φορολόγησης για τα µεσαία και
ασθενέστερα κοινωνικά στρώµατα, µε έµφαση στα τεκµήρια και
στους δυσβάσταχτους έµµεσους φόρους, την ίδια στιγµή που
µειώνει τη φορολόγηση και ενισχύει τις κρατικές επιδοτήσεις
προς τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Παράλληλα, το σκέλος των δαπανών του προϋπολογισµού µει-
ώνει τα πραγµατικά έξοδα για την παιδεία και την κοινωνική συ-
νοχή, ενώ ταυτόχρονα ενισχύει τις δαπάνες για τους κατα-
σταλτικούς µηχανισµούς του κράτους, δηλαδή τους εξοπλι-
σµούς, την Αστυνοµία και την κυβερνητική προπαγάνδα. 

Με άλλα λόγια, οι αναδιανεµητικοί µηχανισµοί του προϋπολο-
γισµού είναι περιορισµένοι, ενώ σε αρκετές περιπτώσεις κάνουν
αντίστροφη αναδιανοµή του εθνικού εισοδήµατος, από κάτω
προς τα πάνω. 

Πρόκειται, µε άλλα λόγια, για έναν ακόµη προϋπολογισµό της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας που ευνοεί τους λίγους και
επιβαρύνει τους πολλούς. 

Όπως επισηµαίνει σταθερά η Πλεύση Ελευθερίας, η πολιτική
των πρωτογενών πλεονασµάτων, που αποτελεί τη βάση του προ-
ϋπολογισµού του 2025, είναι µία πολιτική λιτότητας που επε-
βλήθη στη χώρα µας µέσα από τα µνηµόνια της οκταετίας
2010-2018. Για να υπάρξει πρωτογενές πλεόνασµα το κράτος
πρέπει να εισπράττει από τους πολίτες, µε τη µορφή φόρων και
εισφορών, περισσότερα έσοδα από εκείνα που τους επιστρέφει
µε τη µορφή δαπανών και επιδοµάτων. 

Σκοπός της πολιτικής λιτότητας είναι η πρόωρη εξόφληση κά-
ποιων δόσεων του δηµοσίου χρέους, µια απόφαση που ανακοί-
νωσε ο Πρωθυπουργός στις αρχές του Νοεµβρίου, κάνοντας
χρήση του σκληρού µαξιλαριού των 15,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ
για τα επόµενα τρία χρόνια. 

Πάγια θέση της Πλεύσης Ελευθερίας είναι ότι η πολιτική της
πρόωρης αποπληρωµής του δηµοσίου χρέους βλάπτει τα πρα-
γµατικά συµφέροντα του ελληνικού λαού, διότι αυτό εντείνει τη
λιτότητα, υποβαθµίζοντας έτσι την ανάπτυξη.

Ταυτόχρονα, οι πρόωρες αποπληρωµές του χρέους, πάλι, δεν
πρόκειται να καταστήσουν βιώσιµο ούτε σε τριάντα πέντε χρόνια
το χρέος, σύµφωνα και µε τους πλέον αισιόδοξους υπολογι-
σµούς της Κυβέρνησης. 

Στη διάρκεια της εισήγησής µου θα εστιάσω σε τρεις κεντρικές
πτυχές του προϋπολογισµού, δηλαδή στις µακροοικονοµικές επι-
πτώσεις του, στα φορολογικά έσοδα και στις δαπάνες, ενώ θα
κλείσω µε κάποια επιπλέον σχόλια για το δηµόσιο χρέος, την
ανεργία και την ακρίβεια. 

Η βιώσιµη ανάπτυξη και η άνοδος του βιοτικού επιπέδου των
πολιτών είναι οι απώτεροι στόχοι µιας πετυχηµένης οικονοµικής
πολιτικής. Η Πλεύση Ελευθερίας έχει προειδοποιήσει προ πολ-
λού ότι η πολιτική των υψηλών πρωτογενών πλεονασµάτων, δη-

λαδή η δηµοσιονοµική πολιτική της σκληρής λιτότητας που εφαρ-
µόζει µετά το 2022 η Κυβέρνηση, κρατά χαµηλά την ανάπτυξη
και ως εκ τούτου, το βιοτικό επίπεδο της πλειονότητας των πολι-
τών. 

Παρά τα τεράστια κονδύλια που λαµβάνουµε από το Ταµείο
Ανάκαµψης και το ΕΣΠΑ, η ανάπτυξη το 2023 και 2024 υπήρξε
µετριοπαθής, αφού κυµάνθηκε στο 2,3% και 2,2% αντιστοίχως,
ενώ για το 2025 προβλέπεται να κινηθεί ξανά στο 2,3%. 

Το γεγονός ότι η Ευρωζώνη βρίσκεται σε οικονοµική καθίζηση
δεν συνιστά αυτούς τους µετριοπαθείς ρυθµούς ανάπτυξης µήτε
επιτυχείς µήτε ικανοποιητικούς. 

Αρκεί να αναλογιστούµε ότι στα έξι χρόνια διακυβέρνησης της
χώρας από τη Νέα Δηµοκρατία ο µέσος ετήσιος ρυθµός ανάπτυ-
ξης, δηλαδή το πόσο µεγαλώνει η πίτα της εθνικής µας οικονο-
µίας, κυµάνθηκε στο 2% ετησίως, τη στιγµή που την τελευταία
χρονιά της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ το 2018, επί τρίτου µνηµο-
νίου, η ανάπτυξη ήταν στο 2,1%, µε αναθεωρηµένους αριθµούς
από την ΕΛΣΤΑΤ, κάτι το οποίο χλεύαζε τότε από τη ΔΕΘ ο κ. Μη-
τσοτάκης. Καταθέτω για τα Πρακτικά τα σχετικά στοιχεία από την
ΕΛΣΤΑΤ της 29ης Νοεµβρίου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα ήρθε η στιγµή να σας υπενθυµίσουµε επιπλέον ότι πέρσι
τέτοιο καιρό η Πλεύση Ελευθερίας ήταν το µόνο κόµµα που προ-
ειδοποιούσε τους πολίτες ότι οι προβλέψεις της Κυβέρνησης
περί ανάπτυξης του 3% στο προσχέδιο του προϋπολογισµού του
2024 ήταν ψευδείς και παραπλανητικές, ακριβώς διότι η πολιτική
των υψηλών πρωτογενών πλεονασµάτων δεν µπορεί να συµβα-
δίζει µε τέτοιου επιπέδου υγιή ανάπτυξη. Σήµερα που κλείνει
πλέον το έτος, η πρόβλεψη για την ανάπτυξη του 2024 στην έκ-
θεση του προϋπολογισµού είναι στο 2,2%, ακριβώς όπως σας λέ-
γαµε. Καταθέτω εδώ τα Πρακτικά από την οµιλία µου στην
επιτροπή τον Οκτώβριο του 2023. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Περνώ τώρα, κύριε Πρόεδρε, στο σκέλος των εσόδων. Ο προ-
ϋπολογισµός του 2025 θα αντλήσει τα έσοδά του από µία κοινω-
νικά άδικη φορολογική πολιτική την οποία οι κυβερνήσεις της
Νέας Δηµοκρατίας διατηρούν άθικτη από την εποχή των µνηµο-
νίων. Αυτή βασίζεται σε µία φοροεισπρακτική νοοτροπία που
αντλεί τις µισές εισπράξεις του προϋπολογισµού του 2025 από
δύο έµµεσους και κατάφωρα αντικοινωνικούς φόρους, τον ΦΠΑ
και τον ειδικό φόρο κατανάλωσης. Σύµφωνα µε τη συνοδευτική
έκθεση του προϋπολογισµού οι δύο αυτοί φόροι το 2023 έδωσαν
στο κράτος 30,5 δισεκατοµµύρια ευρώ ή το 49,5% του συνόλου
των φορολογικών εσόδων, ενώ µαζί µε τον ΕΝΦΙΑ και τους άλ-
λους έµµεσους φόρους καλύπτουν συνολικά το 62% των εσόδων
του προϋπολογισµού. 

Όπως γνωρίζουν οι πολίτες, οι έµµεσοι φόροι είναι άδικοι
φόροι, διότι τον ίδιο ΦΠΑ στο ψωµί και στο γάλα θα πληρώσει
ένας εκατοµµυριούχος και τον ίδιο ΦΠΑ θα πληρώσει ένας άνερ-
γος ή ένας συνταξιούχος. Ο ΦΠΑ, που είναι ο µεγαλύτερος
φόρος του ελληνικού κράτους από την εποχή των µνηµονίων, κα-
τέλαβε το 2023 το 38% των φορολογικών εσόδων, τη στιγµή που
στα κράτη του ΟΟΣΑ ο µέσος όρος των κρατικών εσόδων από
τον φόρο προστιθέµενης αξίας είναι µόλις 20%, δηλαδή στο µισό.
Στον προϋπολογισµό του 2025 αντί να µειωθεί το ποσοστό αυτό
του ΦΠΑ, προβλέπεται ακόµη µεγαλύτερη αύξησή του στο 38,5%
των εσόδων. Με άλλα λόγια, η Κυβέρνηση όχι µόνο δεν αµβλύνει,
αλλά εντείνει τη φορολογική αδικία. 

Την ίδια στιγµή τα έσοδα από τον αναλογικό και κοινωνικά δί-
καιο φόρο εισοδήµατος παραµένουν χαµηλά, σχεδόν στο ένα τέ-
ταρτο του συνόλου των εσόδων, ενώ οι εισπράξεις του κράτους
από τον φόρο κεφαλαίου προβλέπεται να παραµείνουν στάσιµες,
µόλις στα 235 εκατοµµύρια ευρώ για το 2025 ή αλλιώς όχι στο
3%, αλλά στο 3‰ του συνόλου των εσόδων που προέρχονται
από τους φόρους κεφαλαίου. 
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Η Πλεύση Ελευθερίας έχει κατ’ επανάληψη καταγγείλει την
αντικοινωνική και άδικη φορολογική πολιτική των κυβερνήσεων
της Νέας Δηµοκρατίας την οποία εντείνει ο προϋπολογισµός του
2025. Υπενθυµίζουµε ότι το πακέτο των δώδεκα φοροελαφρύν-
σεων που ανακοίνωσε στη ΔΕΘ ο Πρωθυπουργός και το οποίο
ψήφισε η Βουλή πριν από δύο εβδοµάδες στις 4 Δεκεµβρίου, θα
επιστρέψει στους φορολογουµένους 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ
σε φοροαπαλλαγές και επιδοτήσεις για το 2025, τη στιγµή που ο
προϋπολογισµός του 2025 προβλέπει αύξηση των φορολογικών
εσόδων της τάξης των 6,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, από τα 63 δι-
σεκατοµµύρια στα 69,2 δισεκατοµµύρια ευρώ, για τον επόµενο
χρόνο. Καταθέτω εδώ τα σχετικά νούµερα από την έκθεση του
προϋπολογισµού. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με άλλα λόγια, οι φοροαπαλλαγές που ανακοίνωσε ο κ. Μη-
τσοτάκης στη ΔΕΘ επιστρέφουν στη µία τσέπη µόλις το ένα έκτο
των επιπλέον φόρων που ο προϋπολογισµός του 2025 προβλέπει
να τους πάρει από την άλλη τσέπη. Τέτοια γενναιοδωρία από την
πλευρά της Κυβέρνησης τη στιγµή που η κοινωνία στενάζει από
την ακρίβεια και την οξύτατη κρίση του κόστους ζωής!

Θα πρέπει, όµως, να πούµε και κάτι άλλο. Μια Κυβέρνηση που
αυξάνει τις φορολογικές της εισπράξεις κατά 10% από το 2024
στο 2025, ιδίως τη στιγµή που ξεκινά από µια ήδη υψηλή φορο-
λογική βάση, δεν δικαιούται να αυτοαποκαλείται φιλελεύθερη.
Στην καλύτερη περίπτωση η φορολογική πολιτική που ασκείται
είναι ο γνωστός πελατειακός κρατισµός της παραδοσιακής Δε-
ξιάς. 

Περνώ τώρα στο σκέλος των δαπανών. Κατ’ αρχάς, είναι ανά-
γκη να τονιστεί ότι οι δαπάνες του προϋπολογισµού θα πρέπει
να αναµένονται να αναθεωρηθούν στη διάρκεια του έτους, µια
πρακτική που δυστυχώς επαναλαµβάνεται κάθε χρόνο στους
προϋπολογισµούς των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας.
Όταν συζητήσαµε προσφάτως τον απολογισµό του έτους 2022,
φάνηκε πως οι πραγµατικές δαπάνες της Κυβέρνησης έπεσαν
έξω σε σχέση µε αυτές που προέβλεπε ο προϋπολογισµός της
χρονιάς εκείνης κατά 5,4%, µια µεγάλη απόκλιση της τάξης των
12 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Το ίδιο συνέβη και όταν συζητήσαµε
τον απολογισµό του έτους 2021. Γι’ αυτό ο προϋπολογισµός του
2025 δεν είναι παρά µία εξιδανικευµένη εικόνα του πώς θα ήθελε
η Κυβέρνηση να δαπανήσει τα χρήµατά της και όχι ένα ακριβές
σχέδιο του πώς αυτά θα δαπανηθούν στην πράξη. 

Με βάση, λοιπόν, την ανακριβή αυτή εικόνα, οι προβλεπόµενες
δαπάνες για το 2025 δείχνουν πως σε πραγµατικές τιµές, δηλαδή
αν αφαιρέσουµε τον πληθωρισµό, η Κυβέρνηση πρόκειται να πε-
ρικόψει τις δαπάνες για το κοινωνικό κράτος, µε εξαίρεση το
Υπουργείο Υγείας, όπου αντιµετωπίζει πλέον εντονότατες ελλεί-
ψεις που δεν µπορεί να τις αγνοεί εσαεί, ιδίως εν µέσω µιας ολο-
ένα και πιο έντονης λαϊκής κατακραυγής. 

Γενικά, οι µεγαλύτερες περικοπές στην κοινωνική πολιτική
πραγµατοποιούνται στην παιδεία, όπου έχουµε µια καθαρή µεί-
ωση της τάξης του -2% σε πραγµατικές τιµές, δηλαδή αν αφαι-
ρέσουµε τον πληθωρισµό, σε σύγκριση µε το 2024. Αυτό,
δυστυχώς, θα µειώσει τις δαπάνες για την παιδεία κάτω από το
ψυχολογικά σηµαντικό όριο του 3% του ΑΕΠ για το 2025, τη στι-
γµή που στην Ευρωπαϊκή Ένωση αυτές βρίσκονται κατά µέσο
όρο στο 4,7%. Αναπόφευκτα, αυτές οι περικοπές θα µας φέρουν
αν όχι στην τελευταία, τουλάχιστον στην προτελευταία θέση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά τις δαπάνες για την παιδεία,
µαζί µε την ουραγό Ρουµανία.

Μεγαλύτερες περικοπές δαπανών προβλέπονται για το Υπουρ-
γείο Οικογένειας και Κοινωνικής Συνοχής το οποίο διαχειρίζεται
τα περισσότερα κοινωνικά επιδόµατα. Για το 2025 ο προϋπολο-
γισµός του Υπουργείου Οικογένειας και Κοινωνικής Συνοχής θα
είναι ξανά 4 δισεκατοµµύρια ευρώ, ακριβώς το ίδιο µε πέρσι. Αν
αφαιρέσουµε τον πληθωρισµό αυτό σηµαίνει καθαρή µείωση δα-
πανών κατά -3% σε σχέση µε φέτος. 

Ταυτόχρονα, σε αντίθεση µε τα κοινωνικά Υπουργεία, εκεί που
διατηρούνται εύρωστοι προϋπολογισµοί είναι στους λεγόµενους

κατασταλτικούς µηχανισµούς του κράτους, δηλαδή στη δηµόσια
τάξη και την άµυνα. Για το 2025 οι δαπάνες του Υπουργείου Άµυ-
νας προς το παρόν παρουσιάζουν στασιµότητα σε σχέση µε
φέτος. Λέµε προς το παρόν, διότι ο απολογισµός των ετών 2020,
2021 και 2022 έδειξε πως στο τέλος του χρόνου το Υπουργείο
αυτό τελικά ξοδεύει 10%-12% παραπάνω από τον ήδη υψηλό
προϋπολογισµό του. Γι’ αυτό θα πρέπει να αναµένουµε πως και
το 2025 οι δαπάνες για την άµυνα µάλλον θα υπερβούν ξανά τον
στόχο του προϋπολογισµού. Σε κάθε περίπτωση η Ελλάδα θα συ-
νεχίσει και το 2025 να ξοδεύει κοντά στο 3% του Ακαθαρίστου
Εθνικού Προϊόντος στην άµυνα, δηλαδή του µεγέθους της οικο-
νοµίας της, µιάµιση φορά πάνω από τον στόχο του 2% που θέτει
το ΝΑΤΟ στα κράτη-µέλη του. 

Παράλληλα, το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη παρουσιά-
ζει το 2025 αύξηση 2% στον προϋπολογισµό του, οριακά κάτω
από τον πληθωρισµό. Όµως, σε σχέση µε το 2023 θα έχει συνο-
λική αύξηση διετίας 15%, από 2 δισεκατοµµύρια σε 2,3 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Ακόµη κι αν αφαιρέσουµε τον πληθωρισµό, αυτό
συνιστά καθαρή αύξηση για την τελευταία διετία κοντά στο 10%. 

Όπως η Πλεύση Ελευθερίας έχει επισηµάνει πολλές, επί των
κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας η Ελλάδα έχει φτάσει τους
πενήντα χιλιάδες αστυνοµικούς, µία δύναµη που ξεπερνά το ένα
τρίτο του Στρατού Ξηράς.

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT η Ελλάδα έχει πεντα-
κόσιους είκοσι πέντε αστυνοµικούς ανά εκατό χιλιάδες κατοί-
κους, µια αναλογία που µας κατατάσσει µαζί µε τα πλέον
αυταρχικά καθεστώτα της Ευρώπης, όπως η Τουρκία και το Μαυ-
ροβούνιο, στις χειρότερες θέσεις της κατάταξης. Καταθέτω τον
σχετικό πίνακα για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέλος, το Υπουργείο Προεδρίας φέρεται κατ’ αρχήν να υπό-
κειται σε συγκράτηση δαπανών σε σχέση µε πέρσι, από τα 43 στα
42 εκατοµµύρια ευρώ. Όµως σύµφωνα µε τον απολογισµό του
2022 και του 2023 το Υπουργείο αυτό λάµβανε κάθε χρόνο 15%
µε 20% περισσότερες δαπάνες από εκείνες που αρχικά υπολογί-
ζονταν. Ως γνωστόν πάνω από τις µισές δαπάνες του Υπουργείου
Προεδρίας προορίζονται για τον τοµέα της λεγόµενης «επικοι-
νωνίας και ενηµέρωσης» ή αλλιώς αυτό που θα αποκαλούσαµε
«κυβερνητική προπαγάνδα», ένας τοµέας που απασχολεί δύο χι-
λιάδες εκατόν πενήντα άτοµα, δηλαδή τα τρία τέταρτα όλου του
προσωπικού του Υπουργείου Προεδρίας.

Στο σηµείο αυτό, κύριε Πρόεδρε, οφείλουµε κάποια σχόλια για
τον ελέφαντα στο δωµάτιο της ελληνικής οικονοµίας που είναι το
τεράστιο και µη βιώσιµο δηµόσιο χρέος. Ο προϋπολογισµός του
2025 επιχειρεί να δώσει µια απατηλή εικόνα επιτυχίας, µιλώντας
για ραγδαία µείωση του δηµοσίου χρέους. Για να διατηρούµε,
όµως, µια αίσθηση των µεγεθών σε απόλυτους αριθµούς το
χρέος είναι στάσιµο κοντά στα 400 δισεκατοµµύρια ευρώ από πε-
ρίπου 356 δισεκατοµµύρια ευρώ που το παρέλαβε η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας. Εκείνο που µειώθηκε, όµως, είναι ο
λόγος του χρέους προς το ΑΕΠ, διότι το ΑΕΠ αυξήθηκε πρωτί-
στως λόγω του πληθωρισµού και κατά δεύτερο λόγο εξαιτίας της
ανάπτυξης.

Δεύτερον, ακόµη και αν το χρέος συνεχίσει να µειώνεται ως
ποσοστό του ΑΕΠ, σύµφωνα µε τα πιο αισιόδοξα κυβερνητικά σε-
νάρια το 2025 θα είναι για δέκατη έβδοµη συνεχή χρονιά η χώρα
µας η πιο καταχρεωµένη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Κατα-
θέτω τα σχετικά στοιχεία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από τον πίνακα, όπως βλέπετε εδώ, η Ελλάδα απέχει πολύ από
τις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε αυτόν τον δείκτη.
Ενώ µετά από άλλα δεκατέσσερα χρόνια, δηλαδή το 2038, σύµ-
φωνα µε τις προβολές της ίδιας της Κυβέρνησης η Ελλάδα πάλι
θα έχει το ίδιο δηµόσιο χρέος που είχε το 2009 όταν η χώρα χρε-
οκόπησε. Αυτά τα λέει η ίδια η Κυβέρνηση στο τετραετές µεσο-
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πρόθεσµο δηµοσιονοµικό πρόγραµµα που υπέβαλε πρόσφατα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και καταθέτω τους σχετικούς πίνακες
εδώ µε προβολές για το χρέος µέχρι το 2038, για να υπάρχουν
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κατά συνέπεια, η Πλεύση Ελευθερίας αµφισβητεί έντονα την
άποψη ότι το χρέος από τα ύψη στα οποία βρίσκεται σήµερα µπο-
ρεί να καταστεί βιώσιµο το 2060, δηλαδή σε τριάντα έξι χρόνια,
όπως προβλέπει σήµερα η Κυβέρνηση. Γι’ αυτό ζητάµε τη δια-
γραφή του.

Αναφορικά µε την ανεργία, θεωρούµε πως δεν υπάρχει απο-
λύτως κανένας λόγος για θριαµβολογίες από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης. Κατ’ αρχάς διορθώνεται εν µέρει έτσι ένα καταστ-
ροφικό λάθος µε καθυστέρηση δεκαπέντε χρόνων για την οποία
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας υπήρξε ο βασικός υπεύθυ-
νος κατά τα χρόνια των µνηµονίων.

Δεύτερον, η ανεργία ακόµη παραµένει η δεύτερη µεγαλύτερη
στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε αρκετή απόσταση από τον µέσο όρο
των άλλων κρατών-µελών που βρίσκεται στο 6%. Μάλιστα τα
πρόσφατα στοιχεία της EUROSTAT για τον Οκτώβριο δείχνουν
µικρή αύξηση της ανεργίας στο 9,8%, τη στιγµή που στον µέσο
όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης αυτή έχει πέσει στο 5,9%.

Τρίτον, η ανεργία των νέων παραµένει πολύ υψηλότερη, στο
23% και αυτό είναι ένα πρόβληµα το οποίο η Κυβέρνηση ακόµη
κοιτά ως θεατής, παρ’ όλο που το ζήτηµα συνδέεται άµεσα µε
την οξύτατη πλέον κρίση του δηµογραφικού προβλήµατος.

Καταθέτω εδώ στα Πρακτικά τα σχετικά έγγραφα και τους σχε-
τικούς πίνακες για την ανεργία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ιδιαίτερα µας απασχολεί το ελλιπές ενδιαφέρον της Κυβέρνη-
σης για το πρόβληµα της ακρίβειας που ακόµη πλήττει την κοι-
νωνία, καθώς και το πρόβληµα της αδυναµίας των νοικοκυριών
να αντεπεξέλθουν στην κρίση του κόστους ζωής. Σε αντίθεση µε
τον κ. Γεωργιάδη, ο οποίος µε τον γνωστό εξοργιστικό τρόπο του
προσπάθησε να σπρώξει το πρόβληµα κάτω από το χαλί, ισχυρι-
ζόµενος ότι οι Έλληνες δεν είναι τάχα φτωχοί, αλλά απλώς νοι-
ώθουν φτωχοί, τα στοιχεία της EUROSTAT δείχνουν πως ακόµη
το 26% των Ελλήνων βρίσκεται στην παγίδα της φτώχειας, ενώ η
αγοραστική δύναµη των Ελλήνων παραµένει καθηλωµένη στα χα-
µηλότερα επίπεδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ταυτόχρονα, το ποσοστό που ξοδεύει ο µέσος Έλληνας για τα
πανάκριβα πλέον ενοίκια ανέρχεται στο 35% του διαθέσιµου ει-
σοδήµατός του, τη στιγµή που ο µέσος Ευρωπαίος πολίτης δίνει
µόλις το 19%. Καταθέτω για τα Πρακτικά τα σχετικά έγγραφα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για την άµεση αντιµετώπιση όλων αυτών των προβληµάτων η
Πλεύση Ελευθερίας έχει καταθέσει τον τελευταίο χρόνο µια
σειρά προτάσεων που αποσκοπούν στην αλλαγή της αδιέξοδης
οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησης προς την κατεύθυνση
µιας εναλλακτικής προσέγγισης που θέτει στο επίκεντρο την
υψηλή ανάπτυξη, τη βιώσιµη ανάπτυξη, τη φορολογική δικαιο-
σύνη και την αναδιανοµή του πλούτου από πάνω προς τα κάτω.
Προτείνουµε, πρώτον, την έκτακτη φορολόγηση των τραπεζών
και των οµίλων ενέργειας που έχουν πραγµατοποιήσει σκανδα-
λώδη κέρδη το 2023 και 2024 εις βάρος των Ελλήνων πολιτών.
Δεύτερον, εισηγούµαστε τη ριζική αναµόρφωση του φορολογι-
κού συστήµατος µέσα από δέκα προτάσεις τις οποίες παρου-
σίασε τον περασµένο Οκτώβριο στη Βουλή η Ζωή Κωνσταντο-
πούλου και οι οποίες περιλαµβάνουν πολλές µειώσεις του ΦΠΑ
και την κατάργηση του τεκµαρτού εισοδήµατος για τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες. Τρίτον, προτείνουµε τη δίκαιη αναδιανοµή
του εισοδήµατος και γι’ αυτό έχουµε καταθέσει από τα τέλη του

2023 πρόταση νόµου για την επαναφορά του δέκατου τρίτου και
δέκατου τέταρτου µισθού στους δηµόσιους υπαλλήλους. Τέταρ-
τον, υποστηρίζουµε τη ριζική αναθεώρηση των δαπανών του προ-
ϋπολογισµού µε σηµαντικές και ουσιαστικές αυξήσεις για την
παιδεία, την υγεία και την κοινωνική συνοχή.

Όπως αντιλαµβάνεστε, κύριε Πρόεδρε, η οικονοµική πολιτική
που προτείνει η Πλεύση Ελευθερίας είναι διαµετρικά αντίθετη σε
σχέση µε εκείνη που εφαρµόζει η Κυβέρνηση. Στηρίζεται στην
απόρριψη της αέναης λιτότητας και στη βελτίωση των συνθηκών
για τις µεσαίες και ασθενέστερες κοινωνικές οµάδες. Θέτει στο
επίκεντρο την επίτευξη υψηλής, περιβαλλοντικά βιώσιµης οικο-
νοµικής ανάπτυξης και τη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου της
πλειονότητας των πολιτών και πρεσβεύει την σοβαρή αναβάθ-
µιση του κοινωνικού κράτους και την αναδιανοµή του εθνικού ει-
σοδήµατος, ώστε να θέσει τέλος στην ακρίβεια και τη συσσώ-
ρευση του πλούτου προς τα πάνω. Με µια λέξη προάγει την κοι-
νωνική συνοχή και την ανακατανοµή του πλούτου µέσα από µια
πολιτική που προορίζεται για τους πολλούς και όχι για τους λί-
γους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ολοκληρώνουµε τον κύκλο των γενικών εισηγητών µε την το-

ποθέτηση του γενικού εισηγητή από τους Σπαρτιάτες, του κ. Χαλ-
κιά.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του φετινού προ-

ϋπολογισµού στην Ολοµέλεια βρίσκει τη χώρα µας εν µέσω πολύ
σηµαντικών αλλαγών στη γεωπολιτική σκακιέρα της Ανατολικής
Μεσογείου. Η πτώση του καθεστώτος Άσαντ το µόνο σίγουρο
είναι ότι θα επιφέρει σηµαντικές αλλαγές στην ευρύτερη πε-
ριοχή, ενώ πολλοί αναλυτές δεν αποκλείουν το ενδεχόµενο να
αυξηθούν οι προσφυγικές ροές προς την Ευρώπη. Το συγκεκρι-
µένο σενάριο είναι πιο πιθανό από ποτέ και µένει να δούµε εάν
µπορούµε να διαχειριστούµε τις ροές αυτές. Ήδη χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης κλείνουν τα σύνορά τους και σταµατούν να
δέχονται αιτήµατα ασύλου. Αυτήν τη στιγµή υπάρχουν πάρα πολ-
λοί Ελληνορθόδοξοι στη Συρία, άτοµα τα οποία κινδυνεύουν ολο-
ένα και περισσότερο κάθε µέρα που περνάει και κανείς δεν
µπορεί να εγγυηθεί ότι δεν θα δούµε σφαγές οµοθρησκών µας
στο άµεσο µέλλον. Ήδη η απειλή από τους τζιχαντιστές προς τον
Μητροπολίτη Χαλεπίου είναι κάτι που µας προβληµατίζει έντονα.

Μόλις πριν λίγες µέρες, στις 3 Δεκεµβρίου, κατέθεσα ερώτηση
προς τον Υπουργό Άµυνας αναφορικά µε τη στάση της Ελλάδας
απέναντι στις επιθέσεις που δέχονται οι Ελληνορθόδοξοι της Συ-
ρίας, υπογραµµίζοντας τη σηµασία που έχει η προστασία τους
τόσο για το ελληνικό έθνος όσο και για την Ορθόδοξη Εκκλησία.
Δυστυχώς καµµία ενέργεια δεν έχει γίνει από πλευράς ελληνικού
κράτους, αλλά ούτε και προβλέπεται να γίνει. Αν θέλατε, θα εί-
χατε ήδη αναλάβει δράση. Δηλώνω ότι σε έναν χρόνο από τώρα
θα λέτε Άσαντ και θα κλαίτε.

Κανένα µάθηµα δεν πήρε κανένας Ευρωπαίος από ό,τι συνέβη
στον Καντάφι που είχε προειδοποιήσει ότι οι ανεξέλεγκτες προ-
σφυγικές ροές προς την Ευρώπη θα είναι προ των πυλών µετά
την πτώση του.

Επίσης, δεν πήρατε κανένα παράδειγµα µε αυτό που συνέβη
µε το παράνοµο τουρκολιβυκό µνηµόνιο. Επίσης, ποιος µας εγ-
γυάται ότι αυτοί που θα αναλάβουν την εξουσία, οι ακραίοι ισλα-
µιστές στη Συρία δεν θα κάνουν ΑΟΖ µε το ψευδοκράτος. Η
συγκεκριµένη γεωπολιτική ένταση έρχεται να προστεθεί στην
ήδη έκρυθµη κατάσταση στην Ανατολική Μεσόγειο, αλλά και το
ρωσοουκρανικό µέτωπο. Οι επιπτώσεις αυτής της κατάστασης
στην ευρύτερη ευρωπαϊκή οικονοµία κάθε άλλο παρά ελάχιστες
θα είναι. Ήδη αντιµετωπίζουµε σηµαντικό πρόβληµα στην ενέρ-
γεια και τα καύσιµα µε το αυξηµένο κόστος να επωµίζονται στο
εσωτερικό της χώρας µας οι Έλληνες πολίτες. Οι δύσµοιροι Έλ-
ληνες πολίτες που δεν ξέρουν πλέον από ποιόν να προστατευ-
θούν, από τις συνεχώς αυξανόµενες τιµές στην ενέργεια και στα
τρόφιµα, από τη ληστρική φορολογία που έχει επιβάλλει η Κυ-
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βέρνηση, από τις δήθεν αναπτυξιακές προοπτικές της χώρας. Η
χώρα µας στενάζει, µε τους πολίτες να έχουν φτάσει για ακόµα
µία φορά µετά τη χρηµατοοικονοµική κρίση στα πρόθυρα της οι-
κονοµικής κατάρρευσης. Και αντί να έρθει ένας προϋπολογισµός
που θα ενισχύσει σηµαντικά τον τόπο µε παραγωγική ανασυγκρό-
τησή του, η Κυβέρνηση επιλέγει να φέρει µία από τα ίδια. Πολύ
µικρές βελτιώσεις, εδώ και εκεί, που δεν θα λύσουν ουσιαστικά
κανένα πρόβληµα. Φορολογικές επιδροµές κεκαλυµµένες ως
ελαφρύνσεις και προγράµµατα δηµοσίων, κατ’ όνοµα µόνον,
επενδύσεων που αποσκοπούν στην κάλυψη λειτουργικών εξόδων
των φορέων της κεντρικής κυβέρνησης. 

Από πού να ξεκινήσω και πού να τελειώσω. 
Η ακρίβεια µαστίζει τα ελληνικά νοικοκυριά. Οι τιµές έχουν

εκτοξευθεί ειδικά στα τρόφιµα και καµµία κίνηση δεν γίνεται για
τη µείωσή τους. Αντίθετα, η Κυβέρνηση επιλέγει ως αντίµετρο
την δήθεν αύξηση του κατώτατου µισθού, που είναι τόσο µικρή
σε πραγµατικούς όρους που δεν επαρκεί επ’ ουδενί να καλύψει
το αυξηµένο κόστος διαβίωσης. Και δεν µπορώ να µην αναφέρω
τα µέτρα που έχετε πάρει για τις λαϊκές αγορές. Οι λαϊκές αγο-
ρές προσφέρουν ποιοτικά και φθηνά τρόφιµα στους Έλληνες πο-
λίτες. Εσείς όµως προχωρήσατε σε εξόντωση των ελεύθερων
επαγγελµατιών και παραγωγών µε ένα από τα τελευταία νοµοθε-
τήµατά σας απέναντι σε αυτούς. Και τι να κάνουµε αυτήν την αύ-
ξηση όταν θα δώσουµε διπλά πίσω µέσω φόρων, όταν δεν
αναπροσαρµόζονται αντίστοιχα τα εισοδηµατικά κριτήρια για
αφορολόγητο, επιδόµατα και κοινωνικές παροχές, όταν η αύξηση
αυτών των 20 έως 30 ευρώ τον µήνα δεν φτάνει ούτε για τα
ψώνια δύο ηµερών µιας οικογένειας; Πώς θα κάνουν οι νέοι µας
παιδιά, όταν µε δυσκολία τα βγάζουν πέρα; Όταν ο µισθός τελει-
ώνει πριν τελειώσει ο µήνας. Πού είναι η στήριξη του κράτους
προς τους πολίτες; Η ουσιαστική στήριξη, γιατί από λόγια και
υποσχέσεις χορτάσαµε τόσα χρόνια. Πού είναι η στήριξη στους
πληµµυροπαθείς της Θεσσαλίας που ακόµα παλεύουν µε τις λά-
σπες και τα υπό κατάρρευση σπίτια τους; 

Πριν λίγες µέρες κατέθεσα ερώτηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα στοιχεία θανάτου και γεννή-

σεων στη Θεσσαλία δεν είναι απογοητευτικά, είναι τραγικά. Είναι
υπερδιπλάσιοι οι θάνατοι από τις γεννήσεις. Η Θεσσαλία µας πε-
θαίνει. Πού είναι η στήριξη λοιπόν στους πυρόπληκτους της Πε-
ντέλης που ακόµα διαµένουν σε ξενοδοχεία και σπίτια συγγενών
και φίλων; Ψάχνουµε τη στήριξη στους πληγέντες του σήµερα,
όταν υπάρχουν ακόµα άνθρωποι που µένουν σε λυόµενα µετά
τον σεισµό της Πάρνηθας το 1999. Τόσα χρόνια, τόσες κυβερνή-
σεις, ποτέ κανείς δεν ενδιαφέρθηκε, ποτέ κανείς δεν νοιάστηκε
πραγµατικά και θα νοιαστείτε τώρα; Κλείνετε και τα µάτια σας
και τα αυτιά σας στις κραυγές του ελληνικού λαού που µαρτυρά
λόγω της οικονοµικής πολιτικής λιτότητας, που καλά κρατεί από
την εποχή των µνηµονίων, χωρίς τίποτα να αλλάζει ουσιαστικά.
Η χώρα µας παραµένει τελευταία σε κατά κεφαλήν ΑΕΠ σε όλη
την Ευρώπη. Μέχρι και η Βουλγαρία που ήταν µέχρι πρότινος η
τελευταία, αναµένεται να µας περάσει σε αριθµούς την επόµενη
χρονιά. Αλλά πώς να υπάρξει ανάπτυξη, όταν έχει αποδοµηθεί
πλήρως ο πρωτογενής τοµέας παραγωγής, η ραχοκοκαλιά της
ελληνικής οικονοµίας µαζί µε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις; Αντί
να επενδύσουµε σε υποδοµές για τη γεωργία, την κτηνοτροφία
επενδύουµε σε κράτος, σε τοµείς επισφαλούς απόδοσης, όπως
η τεχνητή νοηµοσύνη, που είναι φούσκα και θα σκάσει. Αντί να
παρέχουµε κίνητρα στη νέα γενιά να ασχοληθεί µε τη γεωργία
και την κτηνοτροφία, τους στρέφουµε µε µαθηµατική ακρίβεια
στο εξωτερικό και µετά δαπανούµε εκατοµµύρια για να τους φέ-
ρουµε πίσω µε προγράµµατα τύπου BrainRegain. 

Μετά τις κακοκαιρίες η µισή Θεσσαλία έχει µείνει χωρίς πόσιµο
νερό. Αλλά προτεραιότητα της Κυβέρνησης αποτελούν τα ταξι-
δάκια αναψυχής των Υπουργών και των συνοδών λογιστών τους
για να πείσουν και καλά τους νέους που έφυγαν να ξαναγυρί-
σουν. Έχουν οργώσει όλη την Ευρώπη και κοµπάζουν ότι φέρ-
νουν τους νέους πίσω στην Ελλάδα. Δεν θα έρθουν ό,τι και να
τους πείτε. Όλοι θέλουµε να δούµε τους νέους µας πίσω στη
χώρα τους, αλλά δεν πρόκειται να αφήσουν µια καλά οργανω-
µένη ζωή στο εξωτερικό για να γυρίσουν σε µια χώρα χωρίς παι-
δεία, χωρίς υγεία, χωρίς δηµόσια ασφάλεια, χωρίς µέλλον και

χωρίς προοπτική. Αντί να δώσουµε αυτά τα εκατοµµύρια -γιατί
εκατοµµύρια δαπανούµε για αυτές τις προωθητικές ενέργειες-
για την καταπολέµηση του δηµογραφικού, για την ενίσχυση της
υγείας και της παιδείας, για την ανάπτυξη του πρωτογενούς
τοµέα µε φράγµατα, αφαλατώσεις για να αυξήσουµε τις αρδευό-
µενες εκτάσεις µας, τα πετάµε στα σκουπίδια για να κάνουν κά-
ποιοι διακοπές σε ευρωπαϊκές πρωτεύουσες. 

Υποθέστε ότι τελικά τους πείθετε να επιστρέψουν. Πού θα
τους στεγάσουµε; Δεν υπάρχει σπίτι για δείγµα στην αγορά ει-
δικά σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη, τα µεγάλα αστικά κέντρα της
χώρας µας. Αλλά η Κυβέρνηση θα φτιάξει σπίτια, θα δώσει κίνη-
τρα, θα βάλει φρένο στη βραχυχρόνια µίσθωση. Ήδη υπάρχουν
αντιδράσεις από ιδιοκτήτες ακινήτων. Στη συζήτηση του συγκε-
κριµένου νοµοσχεδίου στην αρµόδια επιτροπή προ ολίγων ηµε-
ρών σας προειδοποίησα ότι το µέτρο θα ήταν αποτελεσµατικό.
Για δύο βασικούς λόγους: Πρώτον, ουσιαστικά τιµωρούνται όσοι
είχαν επιλέξει τη µακροχρόνια µίσθωση όλα αυτά τα χρόνια υπο-
βοηθώντας στην επίλυση του στεγαστικού προβλήµατος και δεύ-
τερον, διότι οι περιοχές της Αθήνας που απαγορεύσατε τις νέες
βραχυχρόνιες µισθώσεις αποτελούν περιοχές που η βραχυχρό-
νια µίσθωση ουσιαστικά βοήθησε στην ανάπτυξη της περιοχής
και όχι το αντίστροφο. Εάν έπρεπε να υπάρξει απαγόρευση, αυτή
έπρεπε να περιλαµβάνει τις οικιστικές ζώνες στα προάστια της
Αθήνας και όχι το ιστορικό της κέντρο. Αλλά προφανώς δεν σας
συµφέρει να γεµίσει το κέντρο µε τουρίστες. Προτιµάτε να τα
παίρνετε από διάφορες ΜΚΟ που µετατρέπουν τα σπίτια σε ιδιό-
τυπους καταυλισµούς προσφύγων και µεταναστών, κατατάσσο-
ντας την Αθήνα να µοιάζει µε το κέντρο της Καµπούλ. 

Επίσης, αξίζει να αναφερθεί για να το γνωρίζει ο ελληνικός
λαός ότι στους Έλληνες η Κυβέρνηση επιλέγει να δώσει επίδοµα
ενοικίου της τάξεως των 70 ευρώ, όταν για ένα δυάρι η ενοικίαση
έχει φτάσει τα 600 ευρώ τον µήνα. Αλλά στους ξένους που εισήλ-
θαν παράτυπα στη χώρα χορηγεί σπίτια µε ενοίκιο µηδέν και τους
βλέπουµε να πανηγυρίζουν στο Σύνταγµα για την άνοδο των
ακραίων ισλαµιστών στην εξουσία. 

Το ποιος αποτελεί προτεραιότητα για την Κυβέρνηση φαίνεται
ολοκάθαρα. Αλήθεια, τώρα µετά την πτώση του καθεστώτος
Άσαντ θα τους κάνετε επαναπροώθηση στη Συρία, όλους αυτούς
τους Σύριους; Τι έχει µείνει όρθιο στη χώρα; Για σκεφτείτε λίγο
την πραγµατική κατάσταση της Ελλάδας. Γυναικοκτονίες µέρα
παρά µέρα, σε σηµείο πλέον που δεν µας εκπλήσσει. Νεκρά
βρέφη από µητέρες δολοφόνους και ασέλγεια σε µικρά παιδιά.
Πυροβολισµοί σε κατοικηµένες περιοχές µέρα παρά µέρα. Βλέ-
πετε Βύρωνα, Παγκράτι, Γλυφάδα. Δεκάδες νέες και παλιές τρο-
µοκρατικές οργανώσεις να κατασκευάζουν βόµβες σε πολυ-
κατοικίες όπου διαµένουν οικογένειες µε παιδιά, ναρκοµανείς να
έχουν κάνει το ιστορικό κέντρο της Αθήνας τσιφλίκι τους και να
µην τολµάς να κυκλοφορήσεις, απόπειρες βιασµών, κλοπές και
διαρρήξεις καταστηµάτων και κατοικιών, ασθενείς νεκροί από
αµέλεια χωρίς ποτέ να έχει αποδοθεί οποιαδήποτε ευθύνη, δη-
µόσιες υποδοµές που καταρρέουν και φονικά κυριολεκτικά οδικά
δίκτυα. Είναι αυτό εικόνα ευρωπαϊκής χώρας και προηγµένης οι-
κονοµίας; Πιο πολύ για τριτοκοσµική χώρα παροµοιάζουν και αντί
να γίνουν ουσιαστικές κινήσεις για να βελτιωθεί η κατάσταση και
να διορθωθούν αυτές οι εικόνες, η Κυβέρνηση ζει στο δικό της
τέλειο και ουτοπικό κόσµο και συµπεριφέρεται και πράττει σαν
αυτά να είναι πρόβληµα κάποιου άλλου κράτους και όχι της Ελ-
λάδας. Δεν θεωρώ καθόλου τυχαίο που αυτή η κοινωνική κατρα-
κύλα έκανε την εµφάνισή της ταυτόχρονα µε την οικονοµική
κρίση. Όταν δεν µπορείς να καλύψεις ούτε τα βασικά δηµιουρ-
γούνται σοβαρά προβλήµατα στην ψυχική υγεία των ατόµων.

Προφανώς δεν είναι η φτώχεια η µόνη αιτία για όλα αυτά που
συµβαίνουν. Είναι και θέµα παιδείας ή καλύτερα, έλλειψής της.
Το πρόβληµα είναι χρόνιο. Θέλει όµως πυγµή και αποφασιστικό-
τητα για να επιλυθεί, αρετές που η Κυβέρνηση δεν κατέχει. Πρέ-
πει να ακολουθηθεί µία πιο επεκτατική οικονοµική πολιτική µε
έµφαση στην ενίσχυση της παιδείας, της υγείας και άλλων κοι-
νωνικών υποδοµών. Πρέπει να ληφθούν πολιτικές πρωτοβουλίες
που θα αποσκοπούν στη βιώσιµη ανάπτυξη της ελληνικής οικο-
νοµίας µε επενδύσεις στον πρωτογενή τοµέα και την ενεργειακή
αυτονοµία της Ελλάδας. 
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Και µια που αναφέροµαι στην ενεργειακή αυτονοµία της Ελλά-
δας να πω για τον EastMed, Ανατολική Μεσόγειος. Δράξτε τη
χρυσή ευκαιρία µε την αλλαγή ηγεσίας των Ηνωµένων Πολιτειών.
Στην πρώτη του θητεία ο Ντόναλντ Τραµπ ήθελε τη δηµιουργία
του EastMed. Τι είναι ο EastMed; Είναι ένας αγωγός που θα µε-
ταφέρει τα κοιτάσµατα της Ανατολικής Μεσογείου µε κόστος
µόνο 8 δισεκατοµµυρίων για την επανεκκίνηση της ευρωπαϊκής
οικονοµίας, που έχει επιβραδυνθεί. Για ποιο λόγο; Γιατί έχασε την
πρόσβαση σε φθηνή ενέργεια. Πάµε λοιπόν, να κάνουµε ενεργει-
ακή συµµαχία µε Κύπρο, µε Ισραήλ, µε Αίγυπτο, ώστε να ανεβά-
σουµε τη γεωπολιτική θέση της χώρας µας, να την ισχυρο-
ποιήσουµε, να µπορέσουµε να δώσουµε στους Έλληνες πολίτες
και σε µελλοντικές γενιές αυτό που τους αξίζει, την αξιοπρέπειά
τους πίσω. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν γίνεται αυτό;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Φυσικά και γίνεται, κύριε συνάδελφε.

Μακάρι να γίνει, το ευχόµαστε και θα το στηρίξουµε. Πρέπει ου-
σιαστικά να ενισχύσουµε τα εισοδήµατα των πολιτών και πρέπει
επιτέλους να µπει ένα φρένο στην αλόγιστη τιµολόγηση όλων
των βασικών αγαθών διαβίωσης, στα τρόφιµα, στην ενέργεια, στα
ενοίκια. Πρέπει ο Έλληνας να µπορεί να ζήσει µόνος του χωρίς
να έχει ανάγκη τα επιδόµατα. Πρέπει ο Έλληνας να ανακτήσει τη
χαµένη αξιοπρέπειά του. Μόνο έτσι το έθνος µας θα πάει µπρο-
στά. Μόνο έτσι θα πειστούν όσοι έφυγαν, να επιστρέψουν στη
χώρα που τους γέννησε και τους ανέθρεψε. 

Είναι δυνατόν όµως πολλά υπηρεσιακά αυτοκίνητα -για να ανα-
φερθώ λίγο και στη δηµόσια τάξη- να είναι µακροχρόνια εκτός
λόγω βλάβης ή να είναι κακοσυντηρηµένα. Είναι δυνατόν ο Έλ-
ληνας αστυνοµικός να αγοράζει και να συντηρεί από τον πενιχρό
µισθό του τον εξοπλισµό που φέρει; Τα ίδια είναι και µε τους πυ-
ροσβέστες, τα ίδια και µε τους στρατιωτικούς, που χορηγεί µία
στολή παραλλαγής κάθε τρία χρόνια η υπηρεσία, αυτούς που δεν
πληρώνονται το ένα οκτάωρο της 24ωρης υπηρεσίας. 

Το µόνο θετικό των τελευταίων ηµερών και το οποίο υπερψη-
φίσαµε ήταν τα κίνητρα για δηµιουργία startup και νεοφυών επι-
χειρήσεων. Ζητούµε επιτακτικά την επέκταση τέτοιων νοµο-
θετικών πρωτοβουλιών στον πρωτογενή µας τοµέα και στο µετα-
ποιητικό κλάδο, ώστε να αντιστρέψουµε το έλλειµµα τρεχουσών
συναλλαγών και να βοηθήσουµε τις εξαγωγικές επιχειρήσεις, να
οδηγήσουµε τη χώρα µας σε διατροφική και ενεργειακή αυτάρ-
κεια, µέτρα στήριξης τώρα των µικροµεσαίων επιχειρήσεων που
στενάζουν από τη φοροεπιδροµή του τεκµαρτού εισοδήµατος,
του υψηλού φορολογικού συντελεστή και της αδιανόητης προ-
καταβολής φόρου µε τις κάνουλες των τραπεζών κλειστές για
άντληση κεφαλαίων κίνησης.

Και µια που λέω για τις τράπεζες, οι τράπεζες µε το µηδαµινό
επιτόκιο καταθέσεων, το ληστρικό επιτόκιο δανεισµού και τις υπέ-
ρογκες χρεώσεις υπηρεσιών, τις οδηγήσατε σε καθαρά κέρδη 5
δισεκατοµµυρίων ευρώ και τα σπίτια του ελληνικού λαού στα
χέρια των funds και των πλειστηριασµών. 

Κλείνοντας, σαν κόµµα στηρίζουµε πάντοτε τις επενδύσεις
κάθε κυβέρνησης για την εθνική µας άµυνα, την υγεία και την παι-
δεία και θα είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί στις επόµενες συνε-
δριάσεις να ακούσουµε τους αρµόδιους Υπουργούς ανεξάρτητα
από τα οικονοµικά στοιχεία που µας έχουν δοθεί. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής
οµιλητών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση αφού
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» είκοσι έξι φοιτήτριες και
φοιτητές και πέντε συνοδοί του Προγράµµατος CIVIS του τµή-
µατος Νοµικής του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου
Αθηνών. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει! Welcome!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως είθισται θα πάρει τον λόγο
τώρα ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, κ. Χατζη-
δάκης, για µια τοποθέτησή του και βεβαίως µετά θα γίνει κύκλος
για όποιους από τους Κοινοβουλευτικούς επιθυµούν να κάνουν
παρεµβάσεις. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, είναι µεγάλη η τιµή για κάθε Υπουργό Οικο-
νοµικών να εισηγείται τον προϋπολογισµό της χώρας του στην
Εθνική Αντιπροσωπεία. Και η ευθύνη είναι πολύ µεγάλη ειδικά για
τον Έλληνα Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών δεδο-
µένης της κρίσεως, την οποία η πατρίδα µας βίωσε την περα-
σµένη δεκαετία. Και γι’ αυτό επιµένουµε σταθερά σε δύο κατευ-
θύνσεις, υπευθυνότητα και σοβαρότητα. Διότι έχουµε δει πολ-
λούς σε αυτή τη χώρα να κλαίνε και να θρηνούν για τους φτω-
χούς και όταν αναλαµβάνουν το πηδάλιο της διακυβέρνησης, να
κάνουν τους φτωχούς φτωχότερους. Δεν κρινόµαστε από τις
προθέσεις µας, κρινόµαστε από τη σοβαρότητα και την αποτε-
λεσµατικότητά µας αλλά και από τα αποτελέσµατα της δουλειάς
µας. 

Έχοντας πει αυτό, θέλω να σηµειώσω από την αρχή ότι δεν θα
µας ακούσετε ποτέ να λέµε ότι η οικονοµία και ακόµη περισσό-
τερο η κοινωνία δεν βιώνουν σοβαρά προβλήµατα. Εδώ είµαστε
όλοι και τα βλέπουµε εξίσου. Όλοι ξέρουµε ότι υπάρχουν ακόµα
ανοιχτές σε κάποιο βαθµό οι πληγές της περασµένης δεκαετίας,
που επουλώνονται αλλά χρειάζονται ακόµα µεγαλύτερη αντιµε-
τώπιση. Όλοι γνωρίζουµε ότι υπάρχει µια διεθνής πληθωριστική
κρίση και ένας συσσωρευµένος πληθωρισµός τα τελευταία χρό-
νια που πιέζει τη µέση οικογένεια. Όλοι βλέπουµε ότι έχουν αυ-
ξηθεί οι τιµές των ακινήτων και των ενοικίων και αυτό δηµιουργεί
µια πίεση ιδιαίτερα στα νέα ζευγάρια. 

Τα βλέπουµε λοιπόν αυτά, τα αναγνωρίζουµε και τα σηµειώνω
από την αρχή της τοποθέτησής µου, διότι αυτή είναι η έγνοια µας
κάθε µέρα στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών.
Αυτά επιχειρούµε να αντιµετωπίσουµε όχι µε θαύµατα, αλλά µε
πολιτικές κοινής λογικής, πολιτικές που εφαρµόζονται και σε
άλλες ευρωπαϊκές χώρες.

Τι λέµε λοιπόν; Λέµε, ναι, συµφωνούµε µαζί σας -αν και έχετε
ένα τόνο υπερβολής στην παρουσίαση της κατάστασης- ότι
υπάρχουν µια σειρά από ανοιχτά προβλήµατα. Αλλά από την
άλλη πλευρά θα είχαµε την απαίτηση και εσείς να συµφωνήσετε
µαζί µας ότι σε σχέση µε το 2019 που αναλάβαµε τη διακυβέρ-
νηση της χώρας, η εθνική οικονοµία ανεβαίνει. Και αυτό θα επι-
χειρήσω να αποδείξω αµέσως µετά στη συνέχεια αναφερόµενος
σε µερικά, λίγα παραδείγµατα.

Πρώτα απ’ όλα στο δηµοσιονοµικό πεδίο, πράγµατι η χώρα
µας έχει ένα πολύ µεγάλο χρέος δηµόσιο χρέος ως ποσοστό του
ΑΕΠ κληρονοµιά από την κρίση. Όµως ταυτόχρονα είναι εξίσου
αλήθεια ότι η χώρα µας το περιορίζει δραστικά και έχουµε τη µε-
γαλύτερη µείωση δηµοσίου χρέους σε ολόκληρη την Ευρώπη
αυτή την ώρα.

Παράλληλα ακριβώς λόγω των δηµοσιονοµικών µας επιδό-
σεων, ακριβώς επειδή έχουµε το τέταρτο υψηλότερο πρωτογε-
νές πλεόνασµα αυτή την ώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µπορούµε
και δανειζόµαστε φτηνότερα. Αυτή την ώρα που µιλάµε, δανειζό-
µαστε φθηνότερα από την Ιταλία και λόγω και της κρίσεως δα-
νειζόµαστε φθηνότερα και από τη Γαλλία ακόµα και στα 10ετή
για κάποιες µέρες, αλλά και πριν από την κρίση για µέχρι τα πε-
νταετή οµόλογα δανειζόµασταν φθηνότερα από τη Γαλλία. 

Διεθνείς οίκοι αξιολόγησης αναβαθµίζουν συνεχώς το αξιό-
χρεο της χώρας µας. Είναι χαρακτηριστικό ότι µόλις πριν από
λίγες µέρες η Scope αναβάθµισε ακόµα περισσότερο την Ελ-
λάδα, αφού της είχε δώσει από πέρσι την επενδυτική βαθµίδα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Επίσης να σας πω κάτι για αυτούς που λένε «µα, η επενδυτική
βαθµίδα τρώγεται;» και εσείς θα το κρίνετε. Για όσα δανειστή-
καµε το 2024, επειδή πήραµε την επενδυτική βαθµίδα προηγου-
µένως, οι Έλληνες πολίτες θα πληρώσουν 800 εκατοµµύρια
λιγότερα σε βάθος δεκαετίας. Αυτή είναι η επίδραση της επεν-
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δυτικής βαθµίδας!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Να σας πω επίσης κάτι ακόµα σε αυτό. Τη Δευτέρα και την
Τρίτη, χτες, βρισκόµουν στις Βρυξέλλες για τη συνεδρίαση του
Eurogroup και του Ecofin. Στη συνεδρίαση αυτή κατέστη σαφές
ότι ο προϋπολογισµός που σήµερα συζητάµε, του 2025, τον
οποίο κατέθεσε η Ελλάδα και στην Κοµισιόν, εγκρίθηκε χωρίς
καµµία επιφύλαξη, προσέξτε, µαζί µε άλλες µόνο επτά ευρωπαϊ-
κές χώρες, ο προϋπολογισµός που µετά βδελυγµίας θα καταψη-
φίσετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είχε προηγηθεί βεβαίως η έγκριση του µεσοπρόθεσµου της

χώρας, ενώ ακόµα υπάρχουν ορισµένες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που δεν έχουν καταθέσει το δικό τους µεσοπρόθεσµο. 

Επίσης καθίσταται σαφές ότι, ενώ εµείς προχωρούµε σε µει-
ώσεις φόρων, αυξήσεις αποδοχών στο µέτρο του δυνατού και
αυξήσεις δαπανών επίσης στο µέτρο του δυνατού σε κρίσιµες
εθνικές και κοινωνικές προτεραιότητες, αυτή την ώρα που µι-
λάµε, ή µήπως κάνω λάθος, ακόµη και µεγάλες ευρωπαϊκές
χώρες αυξάνουν τους φόρους και προχωρούν σε πολιτικές λιτό-
τητας στις δαπάνες, ακριβώς για να αντεπεξέλθουν στους νέους
ευρωπαϊκούς δηµοσιονοµικούς κανόνες. Εδώ είµαστε, παρακο-
λουθούµε την ευρωπαϊκή επικαιρότητα, τα γνωρίζατε.

Επίσης θα ήθελα να πω, κλείνοντας την αναφορά µου στα δη-
µοσιονοµικά, ότι µόλις σήµερα ο «ECONOMIST» ανέδειξε την Ελ-
λάδα όχι πρώτη, όπως πέρσι, αλλά πάντως τρίτη στις τριάντα
επτά χώρες του ΟΟΣΑ από πλευράς οικονοµικών επιδόσεων!
Είναι διεθνής συνωµοσία υπέρ της Κυβέρνησης Μητσοτάκη; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Περνάω στο πεδίο των φορολογικών. Η Ελλάδα κατάφερε τα

τελευταία χρόνια υπεραπόδοση των φορολογικών εσόδων µε πα-
ράλληλη µείωση των φορολογικών συντελεστών. Έχουµε προ-
χωρήσει σε µείωση εβδοµήντα δύο φόρων και ενθαρρύνοντας
την ανάπτυξη έχουµε κατορθώσει να µειώσουµε τους φόρους ως
ποσοστό του ΑΕΠ και να έχουµε περισσότερα έσοδα µε λιγότε-
ρους φόρους. Τώρα, εάν αµφιβάλετε, έχω εδώ έναν πίνακα. Είναι
από την EUROSTAT. Έχω µερικούς, λίγους, πίνακες σήµερα. Την
προηγούµενη φορά κατέθεσα είκοσι τέσσερις. Ο πίνακας αυτός
δείχνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µεταξύ 2022 και 2023
η Ελλάδα ήταν η χώρα µε τη µεγαλύτερη µείωση φόρων ως πο-
σοστό του ΑΕΠ σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Εδώ είναι
ο πίνακας, τον καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών

κ. Κωνσταντίνος (Κωστής) Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Και βεβαίως η προσπάθεια αυτή για µείωση των φορολογικών
συντελεστών, που κινητροδοτεί την ανάπτυξη, συνδυάζεται µε τη
µεγάλη µάχη κατά της φοροδιαφυγής, η οποία φέρνει πλέον χει-
ροπιαστά αποτελέσµατα. Προς τιµήν σας ορισµένοι το αναγνω-
ρίσατε στις τοποθετήσεις σας. Συγκεκριµένα το 2024
σηµειώθηκε υπέρβαση στον στόχο φορολογικών εσόδων κατά
3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Από αυτά το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ
αποδίδεται στην άνοδο των εισοδηµάτων παραπάνω από όσο λο-
γαριάζαµε στον προϋπολογισµό -επειδή λέτε ότι είχαµε πέσει
έξω, ναι, στο συγκεκριµένο σηµείο είχαµε πέσει έξω, διότι προ-
βλέψαµε µικρότερη αύξηση- και το 1,8 δισεκατοµµύριο των επι-
πλέον εσόδων προέρχεται από τη µείωση της φοροδιαφυγής. 

Και όπως έχουµε δεσµευτεί, τα επιπλέον έσοδα της υπεραπό-
δοσης του προϋπολογισµού και της αντιµετώπισης της φοροδια-
φυγής αξιοποιούνται προς όφελος της κοινωνίας, επειδή
ειπώθηκε ότι τα λεφτά αυτά πάνε έξω, πάνε για την αποπληρωµή
του χρέους. Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα συγκεκριµένα,
τα υπερέσοδα λόγω της καταπολέµησης της φοροδιαφυγής,
πήγαν εδώ που λέει αυτός εδώ ο πίνακας. Μιλάµε για επιπλέον
δαπάνες εντός αυτής της χρονιάς, του 2024, που πήγαν θα σας
πω πού. Αυξηµένες δαπάνες σε σχέση µε τις αρχικές προβλέψεις
για φυσικές παραλαβές εξοπλιστικών προγραµµάτων του Υπουρ-
γείου Αµύνης 110 εκατοµµύρια, επιπλέον ενίσχυση του ΕΛΓΑ για

τις αποζηµιώσεις των αγροτών µας από τον «Ντάνιελ» 40 εκατοµ-
µύρια. Επιπλέον ενίσχυση του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης 88
εκατοµµύρια. Επιπλέον ενίσχυση του τακτικού προϋπολογισµού
του Υπουργείου Παιδείας 131 εκατοµµύρια. Επιπλέον ενίσχυση
του τακτικού προϋπολογισµού του Υπουργείου Υγείας 346 εκα-
τοµµύρια. Επιπλέον κόστος συντάξεων σε σχέση µε το προϋπο-
λογιζόµενο 644 εκατοµµύρια. Ενίσχυση δύο φορές του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων µε δύο συµπληρωµατικούς
προϋπολογισµούς 1,3 δισεκατοµµύριο για έργα ανάπτυξης και
κοινωνικής συνοχής, ιδιαίτερα έργα που αφορούν τους δήµους
και τις περιφέρειες. Αύξηση 20% της αποζηµίωσης των εφηµε-
ριών των γιατρών, 45 εκατοµµύρια. Αύξηση του επιδόµατος γέν-
νησης 90 εκατοµµύρια και ενίσχυση συνταξιούχων µε προσωπική
διαφορά και ευάλωτων νοικοκυριών τώρα, σε µερικές µέρες, 243
εκατοµµύρια. Εκεί πάνε τα λεφτά από τον περιορισµό της φορο-
διαφυγής!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών

κ. Κωνσταντίνος (Κωστής) Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Και περνάω στο πεδίο της ανάπτυξης, αφού µίλησα για τα δη-
µοσιονοµικά και τα φορολογικά. Στο πεδίο της ανάπτυξης η Ελ-
λάδα καταγράφει πολύ ταχύτερη ανάπτυξη από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Το 2024 η οικονοµία µας αναπτύχθηκε µε υπερδιπλάσι-
ους ρυθµούς σε σχέση µε τον µέσο ευρωπαϊκό όρο. Καταθέτω
εδώ τον σχετικό πίνακα. 

(Στο σηµείο ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
κ. Κωνσταντίνος (Κωστής) Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Το 2023, 2024 και 2025 θα έχουµε µια πραγµατική σύγκλιση,
µε βάση την Κοµισιόν, σε σχέση µε τον µέσο όρο της Ευρωζώνης
κατά 4,6 ποσοστιαίες µονάδες, λόγω του ότι έχουµε µεγαλύτερη
ανάπτυξη από τους εταίρους µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Στο πεδίο της κοινωνικής πολιτικής µε την ευρεία έννοιά της
τα προηγούµενα χρόνια διατέθηκαν πόροι άνω των 55 δισεκα-
τοµµυρίων για την άµβλυνση των συνεπειών αρχικά από την παν-
δηµία και έπειτα από την ενεργειακή κρίση, ενώ ξεκίνησαν να
αυξάνονται -να το θυµίσουµε αυτό- ύστερα από δώδεκα χρόνια
οι συντάξεις, που ήταν παγωµένες στην Ελλάδα, και επίσης ξε-
πάγωσαν για πρώτη φορά µετά από δεκατρία χρόνια οι µισθοί
των δηµοσίων υπαλλήλων. 

Έχω εδώ µερικούς πίνακες που τεκµηριώνουν την πρόοδο που
έχει γίνει χωρίς να σηµαίνει -φαίνεται άλλωστε και στους πίνα-
κες- ότι η Ελλάδα έχει φτάσει να γίνει πρωταθλήτρια στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Οι αµοιβές και τα εισοδήµατα αυξάνονται γρη-
γορότερα στην Ελλάδα από ό,τι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για την
περίοδο 2019 - 2023 σωρευτική αύξηση 8,5% του πραγµατικού
κατά κεφαλήν ΑΕΠ, ενώ στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι 3,3%. Αύ-
ξηση του κατώτατου µισθού από 650 ευρώ στα 830 ευρώ. Πού
είµαστε σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση; Από τους είκοσι
δύο, που έχουν καθεστώς κατώτατου µισθού, λαµβάνοντας υπ’
όψιν την αγοραστική δύναµη, είµαστε στην ενδέκατη θέση. Κα-
ταθέτω τα σχετικά στοιχεία.

(Στο σηµείο ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
κ. Κωνσταντίνος (Κωστής) Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Σε σχέση µε τις καταθέσεις, επειδή έγινε και θα γίνει, φαντά-
ζοµαι, περαιτέρω συζήτηση για τις τράπεζες, οι καταθέσεις, κυ-
ρίες και κύριοι, τον Δεκέµβριο του 2019 ήταν 143 δισεκατοµ-
µύρια. Τον Σεπτέµβριο του 2024 ήταν 197 δισεκατοµµύρια. Από
πού προέρχεται αυτή η αύξηση των περίπου 50, χοντρικά, δισε-
κατοµµυρίων; Κατά τα τρία πέµπτα είναι παραπάνω καταθέσεις
των νοικοκυριών. Δεν λέω ότι πλουτίσαµε ως κοινωνία. Λέω όµως
τι δείχνουν τα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος.

Εδώ, επειδή επιµείνατε πολύ στο ζήτηµα αυτό δείχνοντας την
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αγοραστική δύναµη σε σχέση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, έχω
τον πίνακα της κατά κεφαλήν κατανάλωσης, ποσοστό επί του ευ-
ρωπαϊκού µέσου όρου σε µονάδες αγοραστικής δύναµης. Ξεπερ-
νάµε έξι ευρωπαϊκές χώρες. Το καταθέτω κι αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Κωνσταντίνος (Κωστής) Χατζηδάκης καταθέτει για τα
Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν ισχυρίζοµαι ότι είµαστε πρωταθλητές, όπως σας είπα,
αλλά αυτή η ισοπεδωτική αντίληψη δεν ταιριάζει -νοµίζω- σε έναν
υπεύθυνο δηµοκρατικό διάλογο. 

Τέλος, σε σχέση µε το ίδιο θέµα καταθέτω και αυτούς εδώ
τους πίνακες που δείχνουν ότι σε σχέση µε τη µείωση της φτώ-
χειας έχουµε την τρίτη καλύτερη επίδοση στη µείωση της φτώ-
χειας σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση και επίσης ότι ως προς
το ποσοστό πληθυσµού σε κίνδυνο φτώχειας υπάρχουν κάµπο-
σες χώρες, µεταξύ των οποίων και η Ισπανία -που είναι το ίν-
δαλµα εδώ ενός συγκεκριµένου κόµµατος- που έχει χειρότερες
επιδόσεις από εµάς. Και σε αυτό υπάρχει βελτίωση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Κωνσταντίνος (Κωστής) Χατζηδάκης καταθέτει για τα
Πρακτικά τους προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εποµένως, έχοντας πει αυτά, νοµίζω ότι δίνω µια εικόνα για το
πώς έχουµε προχωρήσει τα τελευταία χρόνια.

Θέλω τώρα να υπογραµµίσω το εξής. Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, νοµίζω ότι αυτή η τάση της ισοπέδωσης και του µηδενι-
σµού αδικεί τους Έλληνες πολίτες, αδικεί την πατρίδα µας, διότι
εδώ έχουµε κάποιες επιδόσεις οι οποίες δεν είναι επιδόσεις της
Κυβέρνησης και κατακτήσεις της Κυβέρνησης. Είναι κατακτήσεις
των Ελλήνων, των επιχειρηµατιών, των ελεύθερων επαγγελµα-
τιών, των εργαζοµένων, όλου του ελληνικού λαού. Παραδείγµα-
τος χάριν, έχουµε τη µεγαλύτερη αύξηση επενδύσεων σε
ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση, σε σταθερές τιµές 64% σε
σχέση µε το 2019. Αυτό είναι µόνο επίτευγµα της Κυβέρνησης ή
είναι επίτευγµα και της επιχειρηµατικής κοινότητας και των ερ-
γαζοµένων που δουλεύουν στις επιχειρήσεις; Είναι µια ελληνική
επιτυχία. Έχουµε τη µεγαλύτερη αύξηση εξαγωγών σε ολόκληρη
την Ευρώπη την τελευταία πενταετία, ενώ σε σχέση µε το 2008
έχουν υπερδιπλασιαστεί οι εξαγωγές ως ποσοστό του ΑΕΠ. Επί-
σης είναι µία εθνική επιτυχία, ή µήπως όχι; Δεν πρέπει να το ανα-
γνωρίσουµε στους εαυτούς µας ή πρέπει να µείνουµε σε µία
µοιρολατρία και ισοπέδωση; 

Έχουµε επίσης τη µεγαλύτερη µείωση ανεργίας σε ολόκληρη
την Ευρωπαϊκή Ένωση, διότι η Κυβέρνηση έδωσε κίνητρα, αλλά
υπήρξαν χιλιάδες επιχειρήσεις που εκµεταλλεύτηκαν αυτή τη νέα
οικονοµική πραγµατικότητα, άνοιξαν καινούργιες δουλειές και
τώρα πάνω από 500.000 συµπολίτες µας που δεν είχαν µεροκά-
µατο στο σπίτι τους µέχρι το ’19, δουλεύουν και µε αυτόν τον
τρόπο απαλύνονται -σε κάποιο βαθµό φυσικά- και οι συνέπειες
της πληθωριστικής κρίσης, διότι διαφορετικά τα πράγµατα θα
ήταν ακόµα χειρότερα γι’ αυτούς. 

Επίσης, η Ελλάδα βρίσκεται στους δέκα κορυφαίους τουριστι-
κούς προορισµούς παγκοσµίως µαζί µε πολύ µεγαλύτερες
χώρες, όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες, η Μεγάλη Βρετανία, η Γαλ-
λία, η Ισπανία, η Ιταλία. Κάποτε θα επιτρέψουµε στους εαυτούς
µας να το αναγνωρίσουµε; Θα πούµε ένα µπράβο στον τουρι-
στικό κλάδο, στους επιχειρηµατίες και στους εργαζόµενους του
τουριστικού κλάδου που επιτέλους είναι Έλληνες και δικαιούνται
και αυτοί µια επιβράβευση από όλους µας για τις προσπάθειες
που κάνουν; 

Τέλος, είναι πια πολύ πιο ευδιάκριτη η παρουσία στην πατρίδα
µας µιας γνωστής, αλλά κρυµµένης οικονοµικής υπερδύναµης,
αυτής του ελληνικού εφοπλιστικού κόσµου που -το υπενθυµίζω
αυτό, γιατί δεν έχει συζητηθεί ευρύτερα- το τελευταίο διάστηµα
πραγµατοποιεί περισσότερες επενδύσεις σε κλάδους όπως ο
τουρισµός, το real estate, τα ναυπηγεία, οι ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, µε κατάλληλη ενθάρρυνση ώστε να γίνει εντονότερο
και θετικότερο το αποτύπωµά της στην οικονοµία. Και αυτό είναι

επιτυχία της Ελλάδας. Πάνω σε αυτές τις εθνικές επιτυχίες προ-
χωρούµε και χτίζουµε τον προϋπολογισµό του 2025. 

Σε µια πολύ καλή τοποθέτηση που έκανε ο Νότης Μηταράκης,
ο εισηγητής µας, περιέγραψε τα χαρακτηριστικά του προϋπολο-
γισµού και δεν έχω να προσθέσω πολλά πράγµατα σε αυτό, ειδι-
κότερα για τις δώδεκα µειώσεις φόρων και τις αντίστοιχες
αυξήσεις αποδοχών. 

Όµως, θα ήθελα και για εσάς και για τους Έλληνες πολίτες
που µας παρακολουθούν αυτήν την ώρα µε υπευθυνότητα και
προσοχή, να πω ότι η πρόοδος που έχει επιτευχθεί τα τελευταία
χρόνια θα γίνει ακόµα περισσότερο ορατή, χωρίς να γίνουν θαύ-
µατα το 2025, αλλά η πρόοδος θα γίνει περισσότερο ορατή. 

Να σας πω σε τίτλους µερικές από αυτές τις θετικές αλλαγές
που θα συνοδεύσουν τον προϋπολογισµό που τώρα ψηφίζουµε.
Πρώτα απ’ όλα, από τον Απρίλιο αυξάνεται και πάλι ο κατώτατος
µισθός. Έχει ανέβει από τα 650 ευρώ στα 830. Θα τηρήσουµε
στο ακέραιο τη δέσµευσή µας για κατώτατο µισθό 950 ευρώ το
2027. Αντίστοιχα αυξάνεται και ο µέσος µισθός. Με βάση τα στοι-
χεία του «ΕΡΓΑΝΗ», οι εργαζόµενοι πλήρους απασχόλησης τώρα
παίρνουν µισθό 1.445 ευρώ. Άρα, µπορώ να πω εδώ ότι θα τιµή-
σουµε και µε το παραπάνω την υπόσχεσή µας για µέσο µισθό
1.500 ευρώ το 2027. Κάνουµε πράξη τις δεσµεύσεις µας. 

Αυξάνουµε επίσης τις συντάξεις περίπου 2,4% το 2025, περί-
που στο ύψος του προϋπολογισµού. Υπενθυµίζω ότι για δεκατρία
χρόνια ήταν παγωµένες οι αυξήσεις για τους συνταξιούχους µας.
Μειώνεται ο πληθωρισµός από το 2,7% το �24 στο 2,1% το �25 µε
καθοδική πορεία και για τον πληθωρισµό τροφίµων που βρίσκεται
πια σε επίπεδο χαµηλότερο από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Θα µειωθεί κι άλλο η ανεργία. Εµείς προβλέπουµε συντηρητικά
9,7% ποσοστό ανεργίας το 2025. Πάντως θα είναι για πρώτη
φορά κάτω από το 10% µετά από δεκαπέντε χρόνια και -το κυ-
ριότερο- τουλάχιστον τριάντα χιλιάδες συµπολίτες µας που σή-
µερα είναι άνεργοι, το 2025 θα βρουν δουλειά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Συνεχίζουµε τη µεγάλη προσπάθεια για την αντιµετώπιση της

φοροδιαφυγής, η οποία θα αποδίδει ολοένα και περισσότερο. Ρί-
χνουµε στη µάχη νέα εργαλεία. Καθολική εφαρµογή πια το 2025
του myDATA για τη δήλωση εσόδων και εξόδων. Το ψηφιακό πε-
λατολόγιο, το ψηφιακό δελτίο αποστολής, η επέκταση του ηλε-
κτρονικού τιµολογίου. Αυτό είναι σίγουρα ένα καλό νέο για τους
συνεπείς φορολογούµενους, για περισσότερη φορολογική δι-
καιοσύνη και ιδιαίτερα εσείς από την Αριστερά θα περίµενα κά-
ποια στιγµή να επικροτήσετε αυτό που κάνουµε. Δεν το κάνατε
εσείς, το κάνουµε εµείς τώρα που κυβερνάµε, αποδεικνύοντας
στην πράξη ότι έχουµε κοινωνική ευαισθησία.

Βεβαίως όλη αυτή η µάχη εναντίον της φοροδιαφυγής σηµαί-
νει στο τέλος της ηµέρας -και πάντως µέσα στο 2025- περαιτέρω
µειώσεις φόρων για τους Έλληνες φορολογούµενους, διότι η
µάχη για την ανάπτυξη από τη µια πλευρά και για τον περιορισµό
της φοροδιαφυγής από την άλλη, αυτό το αποτέλεσµα έχει, δη-
λαδή περαιτέρω µειώσεις φόρων για τους Έλληνες πολίτες. 

Επίσης, χαµηλώνουµε τις τραπεζικές προµήθειες. Θα πρέπει
να κάνετε λίγο υποµονή µέχρι την Κυριακή. Θα γίνουν σχετικές
ανακοινώσεις. Από το 2025 οι τραπεζικές προµήθειες θα είναι αρ-
κετά χαµηλότερες µε τις παρεµβάσεις που δροµολογεί η Κυβέρ-
νηση, ενώ και τα επιτόκια δανεισµού θα ακολουθήσουν -σε όλη
την Ευρώπη άλλωστε- καθοδική πορεία, διότι αυτή είναι και η πο-
λιτική της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. 

Επιπλέον, µε νέες παρεµβάσεις δηµιουργούµε συνθήκες πε-
ρισσότερου υγιούς ανταγωνισµού στο τραπεζικό σύστηµα, µε
στόχο οι τράπεζες να χορηγούν περισσότερα δάνεια στις επιχει-
ρήσεις και τα νοικοκυριά και να συµβάλουν ουσιαστικά στην αντι-
µετώπιση της στεγαστικής κρίσης. Όλα αυτά δροµολογούνται
τώρα και θα λάβουν σάρκα και οστά µέσα στο 2025. Θα είµαστε
εδώ και θα τα δείτε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επίσης, για τους Έλληνες πολίτες που παρακολουθούν θέλω

να σηµειώσω ότι η χρηµατοδότηση για την υγεία, ένα κοµβικό
θέµα για την οικονοµία µας και για την κοινωνία µας, θα αυξηθεί
ακόµα παραπάνω το 2025. 

Οι δαπάνες για την υγεία αυξάνονται κατά 13,2% το 2025 σε
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σχέση µε το 2024 και 74,4% σε σχέση µε αυτά που βρήκαµε το
2019. Από εσάς τους «ευαίσθητους», που βλέπω να µορφάζετε,
εµείς οι υποτιθέµενοι ανάλγητοι δίνουµε στην υγεία 74,4% παρα-
πάνω κονδύλια, σε σχέση µε αυτά που βρήκαµε από το ΣΥΡΙΖΑ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επίσης, το 2025 µε τις δηµόσιες επενδύσεις θα ανέβει και άλλο

η ποιότητα ζωής των Ελλήνων πολιτών. Όχι, θεωρητικά, γιατί µε
τις συζητήσεις µέσα στα εκατοµµύρια και τα δισεκατοµµύρια,
πολλές φορές, χάνουµε την ουσία. Με χρηµατοδότηση από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανά-
καµψης υλοποιούνται έργα υποδοµών βιώσιµης ανάπτυξης και
κοινωνικής συνοχής σε όλη την Ελλάδα. 

Έτσι, µέσα στο 2025, οι Έλληνες θα δουν να ολοκληρώνεται
και να παραδίδεται στους πολίτες η επέκταση του µετρό της
Θεσσαλονίκης στην Καλαµαριά.

Ξεκινάει το πρόγραµµα «Σπίτι µου 2», µε το οποίο περισσότε-
ροι από είκοσι χιλιάδες συµπολίτες µας, ιδιαίτερα νέοι άνθρωποι,
θα αποκτήσουν δικό τους σπίτι. Ένα σηµαντικό βήµα, για την
αντιµετώπιση του στεγαστικού προβλήµατος.

Ολοκληρώνεται το Εθνικό Κτηµατολόγιο, το οποίο το συζητάµε
εδώ και δεκαετίες. Με την Κυβέρνηση Μητσοτάκη ολοκληρώνε-
ται το Εθνικό Κτηµατολόγιο και δηµιουργούνται συνθήκες καλύ-
τερης καθηµερινότητας, αλλά και επενδυτικές συνθήκες για τους
Έλληνες πολίτες. 

Επίσης, σας υπενθυµίζω ότι µε χρηµατοδότηση από το Ταµείο
Ανάκαµψης, µέσα στο 2025, προχωρεί και ολοκληρώνεται ο εκ-
συγχρονισµός και η ανακαίνιση δεκάδων νοσοκοµείων και κέ-
ντρων υγείας, σε όλη τη χώρα. Αυτό είναι ανάπτυξη, που δεν
µπορεί να αµφισβητηθεί, γιατί έχει συγκεκριµένο αποτύπωµα. 

Τέλος -κι εδώ ξέρω ότι κάποιοι θα ενοχληθούν-  από τον Σε-
πτέµβριο του 2025 θα λειτουργήσουν, για πρώτη φορά επιτέλους
στην πατρίδα µας, τα µη κρατικά πανεπιστήµια. Η Ελλάδα θα
σταµατήσει να είναι παγκόσµια εξαίρεση και θα γίνει, σταδιακά,
ένα διεθνές εκπαιδευτικό κέντρο. Και αυτό είναι µια µεταρρύθ-
µιση της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω, λέγοντας ότι ο προϋπο-
λογισµός που καλούµαστε να συζητήσουµε και να ψηφίσουµε,
συνδυάζει τρία πράγµατα: Την δηµοσιονοµική σύνεση, την ανά-
πτυξη και την κοινωνική συνοχή. Απαντά σε εθνικές προτεραι-
ότητες, άµυνα που ενισχύουµε, επίσης, πολύ σηµαντικά, σε
κοινωνικές προτεραιότητες -περιέγραψα τις παρεµβάσεις µας-
και συµβάλλει στο να ανέβει η Ελλάδα, να ανέβει η οικονοµία
µας, ακόµα ψηλότερα.

Κυρίως, όµως, θα έλεγα ότι είναι ένας προϋπολογισµός, που
δείχνει αυτό που υπογράµµισα και στην αρχή, δείχνει µια προ-
σπάθεια, που γίνεται µε σύστηµα, µε επιµονή, µε σοβαρότητα και
µε ένα αίσθηµα εθνικής ευθύνης. 

Γι’ αυτό, όλοι µας, στο οικονοµικό επιτελείο, ο Θάνος Πετρα-
λιάς, αρµόδιος για τον προϋπολογισµό και τα δηµοσιονοµικά,
όλοι µας στο Υπουργείο Οικονοµικών είµαστε ικανοποιηµένοι,
γιατί αισθανόµαστε ότι µ’ αυτόν τον προϋπολογισµό κάνουµε το
εθνικό µας καθήκον. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχουν ζη-
τήσει τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Είναι, όµως,
εδώ η Πρόεδρος, η κ. Κωνσταντοπούλου και θα προηγηθεί. 

Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. Αµέσως µετά θα πάµε
στο ΠΑΣΟΚ και στα υπόλοιπα κόµµατα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Χατζηδάκη, ανεβήκατε στο Βήµα ως παρακολουθούµε-
νος Υπουργός, που αποφεύγετε και τη Βουλή όλο το τελευταίο
διάστηµα, όπως και ο κ. Μητσοτάκης, για να µας πείτε ότι είναι
όλα καλώς καµωµένα, είστε πάρα πολύ ευχαριστηµένοι. Ευτυ-
χώς, αποφύγατε τις ευχαριστίες τύπου Όσκαρ, που συνήθως
απευθύνετε την ώρα που έρχεστε από το Βήµα. 

Και µας εκθέσατε πρώτον, ότι χρειάζεται υπευθυνότητα και σο-
βαρότητα. Την έχετε; Μας είπατε ότι δεν κρίνεστε από τις προ-
θέσεις σας. Άρα, να υποθέσουµε ότι δεν είναι και πολύ καλές οι
προθέσεις αυτές. Και στη συνέχεια εκθέσατε ότι έχετε καταφέρει

πολύ σηµαντικά πράγµατα, τα οποία όλη η κοινωνία που διαµαρ-
τύρεται δεν τα βλέπει, γιατί είναι µάλλον τυφλή και αχάριστη και
η Αντιπολίτευση που δεν τα αναγνωρίζει είναι εµπαθής απέναντί
σας, άδικη, παράλογη και µίζερη. 

Εγώ θέλω να σας κάνω κάποιες προτάσεις, γιατί βεβαίως δεν
διατηρούµε καµµία απολύτως προσδοκία ότι ένα κόµµα, το δικό
σας, το οποίο χρωστάει 500 εκατοµµύρια ευρώ, είναι ποτέ δυνα-
τόν να διαχειριστεί τα οικονοµικά της χώρας. Και ο τρόπος µε τον
οποίο αντιµετωπίζετε τα οικονοµικά, δηλαδή µε διαρκείς δανει-
σµούς, ενώ οφείλετε να αναζητήσετε τα έσοδα, τα οποία δεν
διεκδικείτε από υποθέσεις διαφθοράς για τις οποίες δεν ασκεί
αγωγές το ελληνικό δηµόσιο, δεν ασκήσατε για τη «SIEMENS»,
δεν ασκήσατε για τα Εξοπλιστικά, δεν ασκείτε για µείζονες υπο-
θέσεις παραβίασης των κανόνων διαφύλαξης του δηµοσίου συµ-
φέροντος, δεν εγγράφετε στον προϋπολογισµό του κράτους τις
αξιώσεις του ελληνικού δηµοσίου από το γερµανικό κράτος, που
έχουν προϋπολογιστεί και αποτιµηθεί από το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους και αντί να διεκδικήσετε αυτά που οφείλονται στο
ελληνικό δηµόσιο, δηλαδή στον ελληνικό λαό, εσείς εξαγγέλλετε
νέα δάνεια και επιχαίρετε ότι δανειζόµαστε φθηνότερα. Η στρα-
τηγική σας είναι να καταχρεώνετε τη χώρα ξανά και ξανά. 

Δεν ξέρω εάν έχετε κάτι πιο διασκεδαστικό που συζητάτε µε
τον κ. Πετραλιά, αλλά νοµίζω ότι σας λέω κάτι σηµαντικό, ιδίως
όταν σας µιλώ για τις γερµανικές οφειλές, κύριε Χατζηδάκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχίστε,
κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Συνεχίζω, δεν σταµατώ.

Κύριε Χατζηδάκη, δεν διεκδικείτε και αυτό ονοµάζεται «απιστία
σε βάρος του ελληνικού δηµοσίου». Την ίδια ώρα υπερχρεώνετε
τη χώρα µε δάνεια, ενώ οφείλετε να αµφισβητήσετε το δηµόσιο
χρέος, που έχει αποδειχθεί ότι δεν είναι νόµιµο, ότι είναι συνδε-
δεµένο µε δικές σας πράξεις διαφθοράς και διαπλοκής, µε επι-
λήψιµες δανειακές συµβάσεις και µε επιλήψιµες άλλες συµβά-
σεις εξοπλισµών και ανάλογων διαδικασιών από τις οποίες κά-
ποιοι βγήκαν πολύ πλουσιότεροι σε βάρος του ελληνικού δηµο-
σίου. 

Είναι δυνατόν να έρχεστε ως Υπουργός, που έχετε διατελέσει
Υπουργός από εποχής κυβέρνησης Καραµανλή, που έχετε στην
πλάτη σας το ξεπούληµα του ΟΤΕ, το ξεπούληµα, το χάρισµα της
«ΟΛΥΜΠΙΑΚΗΣ» µε αυτή την εν είδει οικονοµικού εγκλήµατος
διάθεση της «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗΣ» στον Βγενόπουλο τότε, στον οποίο
δώσατε τις µετοχές του ΟΤΕ, µε τη διακήρυξη τη δική σας ότι
δεν θα επιτρέψετε περαιτέρω διάθεση και στη συνέχεια επιτρέ-
ψατε περαιτέρω διάθεση στην «DEUTSCHE TELECOM» και µε
όσα κέρδισε ο Βγενόπουλος από τις µετοχές του ελληνικού δη-
µοσίου, που του είχατε δώσει τον ΟΤΕ πήρε χάρισµα την «ΟΛΥ-
ΜΠΙΑΚΗ» και σήµερα δεν έχουµε ούτε Οργανισµό Τηλεπικοι-
νωνιών δηµόσιο ούτε δηµόσιο Αεροµεταφορέα. Αυτά είναι τα κα-
τορθώµατά σας. 

Και έρχεστε και µας λέτε ότι κληρονοµήσαµε κάποιο χρέος.
Ποιος το κληρονόµησε και ποιος το κληροδότησε; Το χρέος
εσείς το δηµιουργήσατε, εσείς το προκαλέσατε. Εσείς φορτώ-
σατε κάθε παιδί, που γεννιέται, µε 40.000 ευρώ οφειλή, που δεν
την προκάλεσε το κάθε παιδί που γεννιέται και τολµάτε να έρχε-
στε εδώ και να µας λέτε ότι κληρονοµήσαµε ένα χρέος από την
κρίση;

Είναι η επιτοµή, αλλά και το αποκορύφωµα, το άκρον άωτον
του θράσους και της πολιτικής απρέπειας αυτό το οποίο πράτ-
τετε. Και επειδή δεν απαντήσατε σε καµµία από τις προτάσεις
µας, τις οποίες έχουµε καταθέσει επίσηµα εδώ στη Βουλή ξανά
και ξανά, παρακαλώ απαντήστε στα εξής.

Πρώτον, γιατί δεν προβαίνετε άµεσα στην επαναφορά του δέ-
κατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού που έχει κοστολογη-
θεί η πρόταση νόµου που κατέθεσε η Πλεύση Ελευθερίας πέρυσι
τέτοια εποχή από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους σε 2,1 δισε-
κατοµµύρια ευρώ; Τόσο κοστολογήθηκε από το Υπουργείο σας.
Γιατί δεν το πράττετε και αντ’ αυτού λέτε ότι θα δώσετε το τε-
τραπλάσιο ποσό, 8 δισεκατοµµύρια ευρώ, για προπληρωµή ενός
παράνοµου χρέους το οποίο οφείλετε να αµφισβητήσετε και να
αποκηρύξετε;
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Γιατί δεν αποδίδετε στους εργαζόµενους ανθρώπους στο δη-
µόσιο που φτύνουν αίµα -οι υγειονοµικοί, οι εκπαιδευτικοί, οι πυ-
ροσβέστες, οι πάσης φύσεως υπάλληλοι στη δικαιοσύνη, στην
πρόνοια- αυτά που τους οφείλετε και λέτε «Θα τα δώσω χωρίς
να µου τα ζητάει και χωρίς να τα οφείλει το ελληνικό δηµόσιο στο
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο»; Ποιος σας δίνει αυτό το δικαίωµα;

Για ποιον λόγο δεν µειώνετε τον ΦΠΑ για τα είδη πρώτης ανά-
γκης και γιατί δεν απαλλάσσετε από τον ΦΠΑ τις ευάλωτες οµά-
δες, όπως εµπεριστατωµένα και ειδικά σας έχουµε προτείνει;
Γιατί δεν απαλλάσσετε από τον ΦΠΑ το αγροτικό πετρέλαιο; 

Για ποιον λόγο δεν εξετάζετε καµµία από τις προτάσεις που
σας έχουµε κάνει; Γιατί δεν διαθέτετε πραγµατικό προϋπολογι-
σµό για την παιδεία, για την υγεία, για τον πολιτισµό, για την πο-
λιτική προστασία, για τη δικαιοσύνη και έρχεστε εδώ να µας λέτε
ότι θα καταφέρετε µετά από δεν ξέρω και εγώ πόσα χρόνια να
επαναφέρετε το χρέος στο ποσό το οποίο ανερχόταν όταν είπατε
«Χρεοκόπησε η χώρα»; Όταν προκηρύχθηκαν πρόωρες εκλογές
ήσασταν Υπουργός, κύριε Χατζηδάκη. 

Γιατί δεν παίρνετε µέτρα για την πάταξη της πραγµατικής οι-
κονοµικής εγκληµατικότητας και µας εµφανίζετε εδώ ως µείωση
της φοροδιαφυγής τα κατάπτυστα τεκµήρια που έχετε επιβάλλει
στους µικροµεσαίους και τους αυτοαπασχολούµενους;

Και εν τέλει, επειδή µας εµφανίσατε µια αδυναµία να κάνετε
περισσότερα, σας ξαναλέω και θα σας κάνω και µια πρόταση. Και
µιας και µας είπατε ότι κάτι ετοιµάζετε µε τις τράπεζες που τόσο
καλά σας φέρονται όλο αυτό τον καιρό που χρωστάτε 500 εκα-
τοµµύρια ευρώ, σας έχω µια πρόταση. 

Επειδή επιχαίρετε ότι έχετε πάει τον κατώτατο µισθό στα 830
ευρώ και πριν από δέκα περίπου χρόνια ο Αρχηγός σας έλεγε ότι
µε 800 ευρώ δεν βγαίνει, εγώ σας κάνω µια πρόταση και µε αυτή
θα κλείσω και θα ήθελα να µου απαντήσετε. Για να αποπληρω-
θούν τα 500 εκατοµµύρια ευρώ που χρωστάτε στις τράπεζες,
αυτές που παίρνουν τα σπίτια των πολιτών ακόµη και για 1.000
ευρώ πια, χρειάζεται κάτι απλό να κάνετε που είµαι σίγουρη ότι
θα το δεχθείτε: να δεχθούν οι Βουλευτές σας για πεντακόσιους
µήνες, δηλαδή περίπου για σαράντα ένα χρόνια, αν είστε τόσοι
πολλοί, να παίρνουν τον κατώτατο µισθό, τα 830 ευρώ, και µε τα
υπόλοιπα να αποπληρώνετε το χρέος της Νέας Δηµοκρατίας. 

Το δέχεστε; Βγαίνουν οι Βουλευτές σας µε 830 ευρώ που λέτε
ότι πρέπει να χαίρονται οι πολίτες για το ότι βγαίνουν; Θα περι-
µένουµε τις απαντήσεις σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Κύριε Υπουργέ, θα µιλήσουν όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-

σωποι.
Ο κ. Γερουλάνος έχει τον λόγο, αµέσως µετά ο κ. Παππάς και

συνεχίζουµε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα συµφωνήσουµε µε τον κύριο Υπουργό σε ένα πράγµα και

µόνο σε ένα πράγµα και αυτό είναι ότι ό,τι και αν µπορεί να πει
κανείς θετικό για την οικονοµία, µπορεί να το πει για έναν λόγο
και αυτό είναι ότι είναι κατάκτηση του ελληνικού λαού, επειδή
έγινε µε θυσίες του ελληνικού λαού και θυσίες του ελληνικού
λαού που δεν ξεκίνησαν τώρα, θυσίες του ελληνικού λαού που
έχουν ξεκινήσει πάρα πολύ καιρό, θυσίες του ελληνικού λαού
που ουσιαστικά είδαν την ελληνική οικονοµία να συµπιέζεται κατά
25%, θυσίες οι οποίες αυτή τη στιγµή ως απάντηση έχουν τα 40
δισεκατοµµύρια ευρώ που ξοδεύει η Κυβέρνησή σας για να µπο-
ρεί να λέει ότι υπάρχουν επιτυχίες στην ελληνική οικονοµία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ποια 40 δισεκατοµµύρια;

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Αυτό που ακούω και που άκουσα τον
κ. Χατζηδάκη να λέει, αλλά ξεκίνησε και η Κυβέρνησή σας, είναι
«Είµαστε οι καλύτεροι της Ευρώπης». Έτσι δεν ξεκινήσατε τον
πρώτο χρόνο διακυβέρνησής σας; Μετά άρχισε ένα διαφορετικό
αφήγηµα: «Δεν είµαστε οι καλύτεροι της Ευρώπης, αλλά σίγουρα
είµαστε καλύτεροι από τον ΣΥΡΙΖΑ», το οποίο το επαναλάβατε
και σήµερα. Δηλαδή είσαστε καλύτεροι από την πραγµατική
βαθιά κρίση. Και τώρα έχετε φτάσει στο αφήγηµα να λέτε «Είµα-
στε καλύτεροι από τη Βουλγαρία». Μπράβο!

Και µιλήσατε για τους φόρους και είπατε για τους φόρους ότι
µειώσαµε τους φόρους. Εσείς θεωρείτε σήµερα, κύριε Χατζη-
δάκη, ότι οι φόροι είναι δίκαιοι στην Ελλάδα, ότι είναι δίκαιο να
φορολογείς το επάγγελµα και όχι το εισόδηµα. Εσείς δεν είσαστε
που λέτε συνέχεια ότι η ψηφιοποίηση σάς έχει δώσει καινούργια
εργαλεία για να κάνετε δίκαιο φορολογικό σύστηµα; Πού είναι;

Συνεχίζετε να αδικείτε τους ανθρώπους που δεν µπορούν να
ξεφύγουν και οι άνθρωποι που δεν µπορούν να ξεφύγουν είναι
οι πιο αδύναµοι. Θεωρείτε δίκαιο δηλαδή ότι έχετε καταφέρει να
κρατάτε τον ΦΠΑ ψηλά και να σας φέρνει έσοδα, αλλά είναι επί-
πεδη η φορολογία στην κληρονοµιά και στα µερίσµατα. Το θεω-
ρείτε αυτό δίκαιο. Και θεωρείτε δίκαιο ότι έχετε καταφέρει να
βάλετε POS σε µικροεπαγγελµατίες, αλλά είναι εντάξει να σας
φεύγουν δισεκατοµµύρια στο µαύρο εµπόριο στα καύσιµα και
στα τσιγάρα. Όλα αυτά είναι για εσάς εντάξει. Είναι πράγµατα
για τα οποία θέλετε να χαίρεστε µετά από πέντε χρόνια διακυ-
βέρνησης. 

Μας είπατε να κάνουµε υποµονή για τις τράπεζες, γιατί όλα θα
τα λύσει ο Πρωθυπουργός µε τις προτάσεις που θα φέρει την
Κυριακή. Πόσες φορές εµένα και τον κ. Κουκουλόπουλο µάς
έχετε πει λαϊκιστές µε τις προτάσεις µας, µας έχετε πει ότι θα
κλείσουµε τις τράπεζες, µας έχετε πει ότι θα φύγουν οι επενδυ-
τές; Δεν τους βλέπω να φεύγουν, να ζητάνε µερίσµατα τους
βλέπω. 

Αλλά όλα αυτά όταν τα λέγαµε εµείς ήταν λαϊκισµός και µη σο-
βαρότητα. Εσείς είσαστε οι σοβαροί, οι υπεύθυνοι κ.λπ. κι επειδή
θα τα πει ο Πρωθυπουργός, αυτό θα τα κάνει όλα καλά. Περι-
µένω να δω τι θα πει για να σας αναιρέσει εσάς προσωπικά. 

Δεν είπατε κουβέντα για τις επενδύσεις. Ο εισηγητής µας σας
έκανε µια πολύ σοβαρή κριτική για το επίπεδο των επενδύσεων.
Κουβέντα! Γιατί όλοι ξέρουµε να επικαλούµαστε νούµερα που
µας βολεύουν, αλλά εκεί που χτίζουµε το µέλλον της Ελλάδας
εσείς δεν έχετε να επικαλεστείτε τίποτα. 

Δεν είπατε κουβέντα για το κατά πόσον το κατά κεφαλήν εισό-
δηµα αντεπεξέρχεται στις ανάγκες του νοικοκυριού. Κουβέντα!
Και δεν είπατε επίσης τίποτα για τη µεταφορά 20 δισεκατοµµυ-
ρίων που έχετε καταφέρει να κάνετε από τα φτωχότερα στρώ-
µατα στα πλουσιότερα µέσω της αισχροκέρδειας. Κουβέντα! Η
µεγαλύτερη αναδιανοµή πλούτου έχει γίνει τώρα που ξοδεύετε
τόσα χρήµατα την τελευταία πενταετία.

Το θέµα δεν είναι αν µεγαλώνει µια οικονοµία η οποία βρέθηκε
σε τρεις κρίσεις απανωτές, κύριε Χατζηδάκη. Συγχαρητήρια! Θυ-
µίστε µου να πάω να πω στα ψάρια µου ευχαριστώ που µεγαλώ-
νουν. Το θέµα είναι για ποιον µεγαλώνουν και εσείς έχετε κάνει
συγκεκριµένες επιλογές για ποιον θα µεγαλώσει η ελληνική οι-
κονοµία. 

Θα την κυνηγήσετε την κυρία µικροέµπορο µε το POS, αλλά
θα αφήσετε το εµπόριο των καυσίµων. Έχετε αποφασίσει ότι θα
φορολογήσετε τα χαµηλότερα στρώµατα, αλλά θα αφήσετε
ανέγγιχτους τους πιο ισχυρούς. Έχετε αποφασίσει ότι οι τράπε-
ζες και τα χρήµατα από την Ευρώπη θα δουλεύουν για τους µε-
γάλους και όχι για τους µικρούς. Αυτές είναι δικές σας πολιτικές
αποφάσεις. 

Το ΠΑΣΟΚ δεν είπε ποτέ ότι υπάρχουν λεφτόδεντρα, αλλά
υπάρχουν πολιτικές επιλογές και εσείς έχετε κάνει συστηµατικά
τις λάθος.

Δεν θα καταψηφίσουµε, λοιπόν, µετά βδελυγµίας, όπως είπατε
τον προϋπολογισµό. Θα τον καταψηφίσουµε µε µεγάλο ενθου-
σιασµό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Παπ-

πάς έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να ξεκινήσω από το εξής. Έκανε µία αναφορά στην έκ-

θεση του «ECONOMIST» o κύριος Υπουργός. Μας ανακοίνωσε
ότι η χώρα µας είναι στην τέταρτη θέση, έχει πέσει τρεις θέσεις
από τα περσινά. Η έκθεση του «ECONOMIST», κύριε Πρόεδρε,
κυρίως δίνει βάση στις χρηµατιστηριακές αποδόσεις και στα µε-
γάλα πλεονάσµατα. Γι’ αυτό και είχαµε πρωτεύσει πέρσι και νο-

4518 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µίζω ότι η αναπαραγωγή αυτού του επιχειρήµατος δεν βοηθάει
τον ελληνικό λαό να καταλάβει εάν εσείς έχετε αντίληψη για το
τι πραγµατικά συµβαίνει παρακάτω. 

Ο κύριος Υπουργός, κύριε Πρόεδρε, είναι ο βασικός κεντρικός
υπεύθυνος για την πιο µεγάλη ανευθυνότητα που έχει επιδείξει
ποτέ οικονοµικό επιτελείο. Και αναφέροµαι στην ιδιωτικοποίηση
των µετοχών των τραπεζών που κατείχε το Δηµόσιο, το οποίο κό-
στισε στον Έλληνα φορολογούµενο 40 δισεκατοµµύρια ευρώ µε
βάση τη γνωστή πλέον µελέτη του ΚΕΠΕ. Και όταν µιλάει για τις
τράπεζες και ενδεχοµένως ετοιµάζεται να χορέψει και ένα ταγκό
µαζί τους µετά από τέσσερα χρόνια κερδών, που πάνε στο ύψος
των 4 δισεκατοµµυρίων συνολικά για τις τέσσερις συστηµικές,
θα πρέπει να θυµάται ότι στις τράπεζες οι καταθέσεις κατά το
70% των καταθετών κινούνται σε ύψος περί τα 1.000 ευρώ. Άρα,
η αύξηση των καταθέσεων και το στοιχείο που παρέθεσε ο κύ-
ριος Υπουργός αφορά µια µερίδα καταθετών.

Για τους φόρους, πολύ έξυπνο. Συγκρίνατε τη µείωση του πο-
σοστού των φόρων ως προς το ΑΕΠ από το 2022 στο 2023. Σύµ-
φωνοι; Την τελευταία φορά που τσέκαρα, το 48 ήταν µικρότερο
από το 69. Το λέω, επειδή το 2021 έχουµε 48 δισεκατοµµύρια φό-
ρους και το 2025 προβλέπετε 69 δισεκατοµµύρια φόρους. Ή
µήπως όχι; 

Δεύτερον, σε αυτόν τον προϋπολογισµό προβλέπετε 2,5 δισε-
κατοµµύρια αύξηση φόρων, 1,5 δισεκατοµµύριο ΦΠΑ, 1 δισεκα-
τοµµύριο φόρος εισοδήµατος. Που να µη µειώνατε και φόρους,
δηλαδή! Τι επιδροµή θα γινόταν;  

Είναι αναπτυξιακή, λέτε, η πολιτική σας. Θυµίζω στην Εθνική
Αντιπροσωπεία ότι είχατε την τύχη να κυβερνάτε σε µία περίοδο
που χαλάρωσαν οι δηµοσιονοµικοί περιορισµοί και υπήρξε και το
Ταµείο Ανάκαµψης. Και µέσα σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, επειδή
µιλάτε µε ευκολία για τις επενδύσεις, η χώρα µας είναι στην τε-
λευταία θέση το 2023. Είναι 15% επί του ΑΕΠ, ενώ o µέσος όρος
της Ευρώπης είναι 22%, κύριε Χατζηδάκη. Γι’ αυτές τις επενδύ-
σεις περηφανεύεστε, για αυτές τις επιδόσεις. 

Τέλος, ένα µόνο σχόλιο. Δεν φαίνεται να έχετε βάλει µυαλό σε
σχέση µε το γεγονός ότι οι διεθνείς αναταραχές σε συνδυασµό
µε την πολιτική σας έχουν διογκώσει τα χρέη του κόσµου. Έχουν
αυξηθεί 16 δισεκατοµµύρια τα ιδιωτικά χρέη και έχουν διπλασια-
στεί τα χρέη του δηµοσίου προς τους ιδιώτες. Επιµένετε στην
ίδια πολιτική και µάλιστα ενώπιον ενδεχόµενων νέων αναταραχών
διεθνώς: Συρία, δασµοί. Έχετε µία εµµονική επιλογή στο να µη
µειώνετε τους έµµεσους φόρους, στο να µην επιλέγετε να υπάρ-
χει µεγάλη δηµόσια παρέµβαση. 

Η χώρα µας, λοιπόν, σε µονάδες αγοραστικής δύναµης -επειδή
το κρύψατε και αυτό- είναι στην 23η θέση στους 27. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα την οποία έχετε διαµορφώσει και µια νέα διε-
θνής αναταραχή απειλεί να συσσωρεύσει νέα προβλήµατα πάνω
στην ελληνική οικονοµία και κυρίως στα κοινωνικά στρώµατα που
δοκιµάζονται.

Σταµατήστε να βασανίζετε τα δεδοµένα. Αξιοποιήστε τις επό-
µενες µέρες του προϋπολογισµού λέγοντας αλήθεια για το τι
συµβαίνει στην ελληνική οικονοµία και προετοιµάστε στοιχει-
ωδώς, εάν έχετε καµµία τέτοια διάθεση, την οικονοµία µας για
ενδεχόµενες νέες αναταραχές. Καµµία τέτοια προτεραιότητα δεν
έχετε. Προοδευτική αλλαγή χρειάζεται τόπος.  

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Παφί-
λης έχει τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα σας κάνω µία πρό-
ταση παραγωγική για σας. Όλα αυτά που δώσατε εδώ, τα στοι-
χεία ότι «πετάει» η Ελλάδα, να τα τυπώσετε, να τα δώσετε και
στους Βουλευτές σας που χειροκροτούσαν µετά µανίας και να
πάτε στον κόσµο να τα δώσετε. Αυτό να κάνετε. Γιατί, από ό,τι
ξέρετε, το σιχτίρ που τρώτε όχι µόνο από το από άλλους, αλλά
και από τους δικούς σας, είναι µεγαλειώδες, θα έλεγα. Και όσο
λέτε τέτοια, τόσο µεγαλύτερο θα τρώτε. Να πάτε να δώσετε στη
λαϊκή οικογένεια όλα αυτά τα στοιχεία ότι η Ελλάδα «φυσάει» πα-
γκοσµίως. Το λέει ο ΟΟΣΑ. Από στόµατος κοράκου κρα θα ακού-

σεις. Το λέει και η Ευρωπαϊκή Ένωση. Το λένε και όλοι οι διεθνείς
οργανισµοί. Η ζωή, όµως, των λαϊκών στρωµάτων συνολικά ερ-
γαζοµένων κ.λπ. είναι µαύρη από το πρωί µέχρι το βράδυ, για να
τα βγάλουν πέρα. Πού ζείτε; Στους πύργους; Δεν ξέρετε πώς ζει
ο κόσµος σήµερα; Εκτός, βέβαια, από εκείνη τη µειοψηφία που
πίνει το αίµα των εργαζοµένων και έχει φτάσει σε δυσθεώρητα
ύψη. 

Μας λέτε «µειώνουµε τη φορολογία», αλλά αυξάνονται οι
φόροι πάνω από 2,1 δισεκατοµµύρια Μαθηµατικά της Νέας Δη-
µοκρατίας. Από πού αυξάνονται; Φορολογείτε το κεφάλαιο; Φο-
ρολογείτε τις τράπεζες, τους βιοµηχάνους; Φορολογείτε τους
εφοπλιστές; Φορολογείτε τους ενεργειακούς οµίλους; Τίποτα
από όλα αυτά. Άρα, αυτό είναι ένα παραµύθι και µια ψευδαί-
σθηση που προσπαθείτε να δηµιουργήσετε στον κόσµο, γιατί αυ-
ξάνετε το ΦΠΑ.

Και µη µας λέτε ότι είναι 2,5% ο πληθωρισµός. Τόσο είναι συ-
νολικά, αλλά στα πρώτα είδη βασικής ανάγκης που χρειάζεται ο
κόσµος αυξάνεται συνέχεια. Εσείς το µετράτε µε το 2,5% και λέτε
«άρα, είµαστε καλά και δεν φορολογούµε περισσότερο». Και όσο
αυξάνονται οι τιµές στα διάφορα είδη, τόσο περισσότερο ΦΠΑ
εισπράττετε. Από ποιον; Από τα λαϊκά στρώµατα. Γιατί, οι βιοµή-
χανοι έχετε την εντύπωση ότι επηρεάζονται από τον ΦΠΑ, όταν
ψωνίζουν; Κανένας δεν το πιστεύει. 

Άρα, δεν φορολογείτε τα µυθώδη κέρδη που υπάρχουν. Τα
κέρδη των τραπεζών είναι 11 δισεκατοµµύρια, από ό,τι υπολογί-
ζουµε. 

Και έρχεται και το ΠΑΣΟΚ µε ρηξικέλευθη πρόταση και λέει:
«Τι να κάνουµε; Να τους φορολογήσουµε 700 εκατοµµύρια.»
Αυτό δεν λέει; Ενώ, αν πάει µε κανονική, 22%, όχι 26% και 27%,
πόσο θα είναι; Πάνω από 2,5 - 3 δισεκατοµµύρια. Αυτή είναι ρη-
ξικέλευθη πρόταση. Τους τσακίσατε τους τραπεζίτες, αφού τους
δώσατε 80 δισεκατοµµύρια όλοι µαζί όλα αυτά τα χρόνια από τον
ελληνικό λαό!

ΕΛΕΝΗ - ΜΑΡΙΑ (ΜΙΛΕΝΑ) ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Να τους φορολο-
γήσουµε θέλουµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεύτερον, λέτε ότι αυξάνεται ο µισθός
και υπερηφανεύεστε. Πόσο είναι ο κατώτατος; Είναι 830; Φέρατε
ένα νόµο-έκτρωµα. Και µάλιστα, λέτε κιόλας ότι ο µέσος είναι
1.340 και θα το πάµε 1.500. Για βάλτε φορολογία. Για βάλτε παι-
δεία, υγεία, ιδιωτικοποιήσεις, όλα αυτά που πληρώνουν οι εργα-
ζόµενοι. Και είναι πόσο; Είναι 30% κάτω από το 2011. Ναι ή όχι;
Τόσο δεν είναι; Ποια πρόοδος; Από το 2011 µέχρι το 2024 είναι
δεκατρία χρόνια. Κοροϊδεύετε τον κόσµο; Έχουν πάει όλα αυτά
στα ύψη κυριολεκτικά. 

Και κάτι ακόµα. Ας υποθέσουµε ότι ένας έχει εισόδηµα 30.000
τον χρόνο, που είναι µεγάλα ποσά. Πόσο θα φορολογηθεί; Εγώ
λέω µε 20%, γιατί είναι και παραπάνω. Είναι 6.000, ναι ή όχι;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Παραπάνω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Παραπάνω από 6.000; Να πω 7.000.

Και άλλο; Τώρα είναι 6.000. Και λογιστές υπάρχουν και τα πάντα. 
Αν ένας άλλος πάρει 30.000 εισόδηµα από µετοχές, από µερί-

σµατα, πόσο θα πληρώσει φόρο µε 5%; 1.500! Δεν χρειάζεται
πολλά παραδείγµατα. Ο εργαζόµενος θα πληρώσει 6 χιλιάδες -
φαντάζοµαι ότι οι εργαζόµενοι δεν έχουν µετοχές, µάλλον έτσι
πρέπει να είναι- και αυτός θα πληρώσει 1,5 χιλιάρικο. Αυτό και
µόνο το παράδειγµα δείχνει τη φορολογική σας πολιτική. 

Τρίτον, µείωση της ανεργίας. Ξέρετε, αυτά τα µπακαλίστικα,
στην πιάτσα ζούµε όλοι, που λέτε ότι µειώνετε την ανεργία. Αν
ένας δουλέψει µία φορά την εβδοµάδα, δεν θεωρείται άνεργος.
Θεωρείτε ότι µειώθηκε η ανεργία. Αυτοί που δουλεύουν για 200,
400, 500 -το πολύ- ευρώ τι είναι; Εσείς δεν τους θεωρείτε άνερ-
γους. Δουλεύουν παιδιά, νέοι κυρίως, αλλά και άλλοι, µεγαλύτε-
ροι, γιατί είναι άθλια η κατάσταση. Είναι άθλια και µιλάτε χωρίς
ντροπή εδώ µέσα; Τραβάτε να δείτε. Πάει ο άλλος και δουλεύει
τρεις ώρες το απόγευµα. Πάει δουλεύει αλλού µε 200 ευρώ. Αυ-
τούς τους θεωρείτε ενεργούς εργαζόµενους και γκρεµίσατε την
ανεργία.

Τέλος, να πω και µερικά στα γρήγορα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ. Παρέµβαση είναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι, αυτό να το λέτε για όλους. Να το
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λέγατε για τον Υπουργό, µισή ώρα µίλησε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Οµιλία έκανε. Εσείς παρέµ-

βαση.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τι να κάνουµε; Και η παρέµβαση είναι

πέντε λεπτά, να το κάνουµε έξι, επτά. Εντάξει, ξέρω ότι πονάει,
δεν πειράζει. Ας πονέσει λίγο περισσότερο. 

«Μειώνουµε το δηµόσιο χρέος». Κύριε Υπουργέ και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, ποιος το πληρώνει το δηµόσιο χρέος; Ποιος;
Οι εφοπλιστές; Οι βιοµήχανοι; Το κεφάλαιο; Οι ενεργειακοί όµι-
λοι; Αυτοί πληρώνουν το δηµόσιο χρέος ή το πληρώνει ο λαός,
που τον έχουν γδάρει κυριολεκτικά; Άµεσα ή έµµεσα. Και έρχε-
στε εδώ και κάνετε τον κάµποσο. Αλλά, για να τελειώνουµε, ή θα
χάσει το κεφάλαιο για να κερδίσει ο λαός ή χάνει ο λαός και κερ-
δίζει το κεφάλαιο. Εσείς, λοιπόν, µε µια πολιτική αισχρή, θα
έλεγα, τσακίζετε αυτούς που παράγουν τον πλούτο και τα δίνετε
στους άλλους. Δεκατεσσεράµισι δισεκατοµµύρια θα τους δώσετε
-ναι ή όχι;- από Προγράµµατα Δηµοσίων Επενδύσεων, από το Τα-
µείο Ανάκαµψης κ.λπ. κ.λπ.. Ποιος θα τα πληρώσει αυτά; Ο ερ-
γαζόµενος πάλι. 

Γι’ αυτό, λέω και για τους υπόλοιπους, δεν υπάρχουν συντα-
γές, µείγµατα διαφορετικά. Έχουν χρεοκοπήσει παγκόσµια. Που-
θενά δεν έχει σταθεί µείγµα είτε σοσιαλδηµοκρατικό -Ισπανία,
Γερµανία κ.λπ.- κανένα. Γιατί το σύστηµα δεν πάει και πρέπει να
παλέψουν οι εργαζόµενοι ό,τι διασώσουν και να το ανατρέψουν.
Και µην µας λέτε για την Ευρώπη. Βρε ευρωλιγούρια, ποια Ευ-
ρώπη; Η Γερµανία κόλαση. Χαµός Κυρίου, οικονοµικά, ό,τι θέ-
λετε. Οι σοσιαλιστές τέλειωσαν. Γαλλία, η Γαλλία η µεγάλη, χάος.
Ισπανία, παντού. Αυτός είναι ο καπιταλισµός. Αυτόν υπερασπίζε-
στε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας και τη
συµφωνία µε αυτά που είπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πάρα πολύ. 

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα δυτικά θεωρεία παρακο-
λουθούν τη συνεδρίαση πενήντα εννιά µαθήτριες και µαθητές και
τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Κάτω Καστρι-
τσίου Αχαΐας. 

Σας καλωσορίζουµε.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η επόµενη Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος που έχει ζητήσει τον
λόγο είναι η κ. Αχτσιόγλου από τη Νέα Αριστερά. 

ΕΥΤΥΧΙΑ (ΕΦΗ) ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Χατζηδάκη, σηκωθήκατε στο Βήµα ξεκινώντας ότι δεν

θα θριαµβολογήσετε γιατί καταλαβαίνετε την πραγµατικότητα και
τις δυσκολίες που βιώνουν οι πολίτες και µετά ακολούθησε ένα
εικοσιπεντάλεπτο πλήρους θριαµβολογίας, όπως συνηθίζετε
πάντα.

Τώρα, επικαλεστήκατε σοβαρότητα και υπευθυνότητα δική
σας και της Κυβέρνησης. Για να δούµε πόσο σοβαρά είναι τα επι-
χειρήµατα που ακούσαµε εδώ.

Πρώτον, δηµόσιο χρέος. Είπατε ότι χάρη στις πολιτικές σας
έχετε πετύχει µία πρωτοφανή µείωση του δηµοσίου χρέους. Ποια
είναι η αλήθεια; Το δηµόσιο χρέος ως απόλυτο νούµερο δεν έχει
µειωθεί καθόλου. Το αντίθετο, παραµένει σταθερό και έχει και
µια µικρή επαύξηση τον τελευταίο χρόνο. Τι συµβαίνει; Το δηµό-
σιο χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ εµφανίζεται µειωµένο, διότι κυ-
ρίως έχουµε την ονοµαστική αύξηση του ΑΕΠ λόγω του
πληθωρισµού, άρα είναι ο πληθωρισµός βασικά που τρώει το
χρέος πρώτον και δεύτερον είναι το γεγονός ότι αυτή τη στιγµή
στις αγορές τα επιτόκια είναι σταθερά. Γιατί είναι σταθερά; Γιατί
υπάρχει η συµφωνία που επετεύχθη το καλοκαίρι του 2018 που
κρατά σταθερά τα επιτόκια για τα επόµενα είκοσι χρόνια. Δεν
ήσασταν εσείς κυβέρνηση. Άρα, επ’ ουδενί αυτή η µείωση του
δηµόσιου χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ δεν είναι ούτε µείωση του
ποσού ούτε µια µείωση που οφείλεται στην κυβερνητική πολιτική. 

Δεύτερον, φορολογία. Ξεκινήσατε λέγοντας πάλι ότι έχετε µει-
ώσει εβδοµήντα δύο φόρους. Ας ξεκινήσουµε µε το βασικό, ότι
οι λιγότεροι φόροι δεν εγγυώνται κατ’ ανάγκη ούτε την ευηµερία
ούτε την καλή πορεία της οικονοµίας. Είδαµε την Ελλάδα το 2001
µε 2008 να έχει σηµαντικά λιγότερη φορολογία απ’ ό,τι ο µέσος
όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και είδαµε µετά πώς εξελίχθηκε

η κατάσταση για την ελληνική οικονοµία το 2009. Δεν ήταν µία
εξέλιξη η οποία θα έλεγε κανείς ότι µαρτυρούσε την καλή πολι-
τική.

Ως προς το µείγµα, τι συµβαίνει στην πραγµατικότητα και
ποιος τελικά επιβαρύνεται; Γιατί δεν έχει κανένα νόηµα να λέτε
«µειώσαµε δεκαεπτά, τριάντα επτά, εβδοµήντα δύο φόρους». Το
ερώτηµα στο τέλος της ηµέρας είναι: Επιβαρύνονται περισσό-
τερο οι πολίτες φορολογικά, ναι ή όχι, και ποιοι; Και η απάντηση
είναι ότι ναι, τα λαϊκά στρώµατα, οι εργαζόµενοι επιβαρύνονται
φορολογικά για δύο κυρίως λόγους: 

Πρώτον, ο ΦΠΑ. Τον κρατάτε αµείωτο, ενώ σαρώνει η ακρίβεια.
Δεν µπορείτε να αντιστρέψετε το επιχείρηµα της κοινής λογικής,
όση προσπάθεια κι αν κάνετε όλα αυτά τα χρόνια. Όταν ένα πρά-
γµα κάνει 100 ευρώ, πληρώνω 24 ΦΠΑ. Όταν θα κάνει 200 ευρώ,
θα δώσω 48 ευρώ ΦΠΑ και συσσωρεύει το κράτος έσοδα και έχει
µαζέψει πάνω από 10 δισεκατοµµύρια έσοδα από ΦΠΑ επιπλέον
τα τελευταία πέντε χρόνια, αν βάλουµε µέσα και το 2025. Άρα, ο
πρώτος λόγος είναι ο ΦΠΑ. Ο δεύτερος λόγος είναι ότι δεν τιµα-
ριθµοποιούνται οι φορολογικές κλίµακες. Άρα, αυτή τη στιγµή
ένας µισθωτός του κατώτατου µισθού πιάνεται από φορολόγηση
που πριν δεν θα πιανόνταν. 

Ποια είναι η πραγµατικότητα τελικά; Η πραγµατικότητα είναι
ότι οι Έλληνες πολίτες, οι εργαζόµενοι κυρίως, πληρώνουν πε-
ρισσότερα πλέον σε φόρο λόγω αυτών των δύο παραµέτρων.
Ένας µέσος µισθωτός πληρώνει 10% περισσότερη φορολογία τα
τελευταία τρία χρόνια απ’ ό,τι πλήρωνε προηγούµενα. Η Ελλάδα
για πρώτη φορά στη σύγχρονη ιστορία της ξεπέρασε όλες τις
χώρες του ΟΟΣΑ στον λόγο έµµεσων φόρων προς ΑΕΠ το 2022,
δηλαδή στους πλέον άδικους φόρους. Πρωτιά το 2022 για πρώτη
φορά στην ιστορία της και κρατάει αυτήν την πρωτιά και το 2023
και -απ’ ό,τι φαίνεται- θα την κρατήσει και το 2024.

Μισθός. Ποια είναι η πραγµατικότητα; Κατ’ αρχάς, λαθροχειρίες
στα στοιχεία. Για να µας πείτε τον µέσο µισθό διαλέξατε µόνο τους
εργαζόµενους πλήρους απασχόλησης. Πετάξατε έξω πάνω από
το ένα τρίτο των εργαζοµένων που είναι µερικής απασχόλησης,
άνθρωποι µε 400 ευρώ, µε 500 ευρώ, για να βγάλετε έναν υψηλό
µέσο όρο µέσου µισθού. Ο µέσος µισθός δεν είναι 1.400 ευρώ και
1.450, είναι 1.100 ευρώ, σύµφωνα µε τα τελευταία στοιχεία.

Πού είναι ο µέσος µισθός συγκριτικά µε τις άλλες χώρες; Τρί-
τοι από το τέλος στον ΟΟΣΑ. Κάτω από εµάς µόνο το Μεξικό και
η Κολοµβία. Βελτιώθηκαν τα πράγµατα τα τελευταία χρόνια; Γιατί
αυτό λέτε, ότι εµείς τα βελτιώνουµε, δεν είναι τέλεια. Χειροτέ-
ρευσαν. Χειροτέρευσε η θέση. Πού είναι σε σχέση µε την υπό-
λοιπη Ευρωπαϊκή Ένωση το πραγµατικό ωροµίσθιο; Τελευταία
θέση. Βελτιώθηκαν τα πράγµατα τα τελευταία χρόνια; Χειροτέ-
ρευσε η θέση τα τελευταία χρόνια. Πού είναι ο κατώτατος µισθός
µας; Ο κατώτατος µισθός µας βρίσκεται αυτήν τη στιγµή στο ση-
µείο που δεν µπορεί να βγάλει τους εργαζόµενους του κατώτα-
του µισθού από τη φτώχεια. Αυτό δείχνουν και τα στοιχεία της
EUROSTAT -εργαζόµενοι φτωχοί στην Ελλάδα- και τα στοιχεία
του ΙΝΕ της ΓΣΕΕ. Και τι κάνατε πριν µια βδοµάδα; Ήρθατε και
κλειδώσατε µε νόµο τον κατώτατο µισθό σε αυτά τα επίπεδα και
για όλα τα επόµενα χρόνια, να µην µπορεί δηλαδή ποτέ να πάρει
ανάσα πέρα από το επίπεδο της φτώχειας.

Ανεργία. Ακούω αυτό το διαρκές νούµερο των 500.000 θέσεων
εργασίας και έτσι έψαξα λίγο στην «ΕΡΓΑΝΗ». Πουθενά δεν προ-
κύπτει. Από το 2019 ως το τέλος του 2023 τριακόσιες δέκα χιλιά-
δες νέες θέσεις εργασίας. Αν θέλετε να βάλουµε και το 2024
µέσα, µε τον ρυθµό που µειώνεται η ανεργία, τριακόσιες πενήντα
πέντε χιλιάδες θέσεις εργασίας σε πέντε χρόνια. Ωραία. Τι συνέ-
βαινε την προηγούµενη περίοδο 2015 - 2019; Ήταν τετρακόσιες
πενήντα πέντε χιλιάδες θέσεις εργασίας σε τέσσερα χρόνια. Σε
πέντε χρόνια τριακόσιες πενήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας, σε
προηγούµενα τέσσερα χρόνια εντός µνηµονίου τετρακόσιες πε-
νήντα πέντε χιλιάδες θέσεις εργασίας. Δεν θα έλεγα, λοιπόν, ότι
πρόκειται και για καµιά συγκλονιστική επιτυχία στη δηµιουργία
νέων θέσεων εργασίας στην αγορά. Ας κρατήσουµε λίγο χαµηλά
τον πήχη, όπως του αντιστοιχεί δηλαδή, µία στις δύο θέσεις κα-
κοπληρωµένες δουλειές των 400 ευρώ. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα. 

Συντάξεις. Επαίρεστε διαρκώς για την αύξηση των συντάξεων.
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Νοµοθετηµένη υποχρέωση δεν είναι, κύριε Χατζηδάκη; Νόµος
του 2017 δεν είναι αυτό που κάνετε; Εφαρµόζετε τον νόµο γι’
αυτή την µικρή αύξηση των συντάξεων. 

Τι θα έπρεπε να κάνετε, δηλαδή; Να τον καταργήσετε τον
νόµο; Δεν είναι δικιά σας κυβερνητική πολιτική. Εφαρµογή νόµου
που ισχύει ήδη από το 2017 είναι. Δεν νοµίζω να πρέπει να σας
συγχαρούµε για αυτό. Κάτω από το επίπεδο της φτώχειας και ο
µέσος συνταξιούχος είναι. 

Όσον αφορά τις δαπάνες για το κοινωνικό κράτος, στην παι-
δεία είµαστε τελευταίοι στον ΟΟΣΑ και, όπως είπε και ο εισηγη-
τής µας, συνεχίζουµε την επόµενη χρονιά µειώνοντας τις
δαπάνες για την παιδεία ως ποσοστό του ΑΕΠ. Άρα, πάµε προς
το χειρότερο του χειρότερου. 

Όσον αφορά την υγεία, λέτε ότι τις αυξάνετε του χρόνου. Τι
πραγµατικά κάνετε; Βάζετε 550 εκατοµµύρια επιπλέον, όχι για να
ενισχυθεί το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Τα 550 εκατοµµύρια επι-
πλέον που βάζετε είναι για να καλύψετε τη µείωση των ασφαλι-
στικών εισφορών, για να τα δώσετε, δηλαδή, στον ΕΟΠΥΥ. Άρα,
ως ποσοστό του ΑΕΠ οι δαπάνες για την υγεία µειώνονται. Τι ση-
µαίνει αυτό για τον πολίτη; Σηµαίνει ότι αν σήµερα νιώθει ότι η
κατάσταση στα δηµόσια νοσοκοµεία είναι διαλυτική, εµπόλεµη
ζώνη -και είναι, δεν υπάρχουν αναισθησιολόγοι, δεν γίνονται χει-
ρουργεία, περιµένεις πάνω από ένα χρόνο ακόµη και για κάτι
επείγον-, του χρόνου τα πράγµατα θα είναι έτσι και χειρότερα.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα για τον εργαζόµενο και για τον µέσο
πολίτη στην Ελλάδα. 

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας ότι επιµένετε
µε ψευδή αφηγήµατα, κύριε Υπουργέ, να εµπαίζετε στην πρα-
γµατικότητα τους πολίτες που βιώνουν ακραία οικονοµική πίεση.
Εθνικό συµφέρον δεν υπάρχει στην πολιτική σας. Στην πολιτική
σας υπάρχουν κερδισµένοι και χαµένοι. Κερδισµένοι είναι οι
πλέον ευκατάστατοι, οι µεγάλες επιχειρήσεις, τα συσσωρευµένα
κέρδη. Χαµένος είναι ο µέσος εργαζόµενος στην Ελλάδα. Να τε-
λειώνει η ιστορία περί εθνικού συµφέροντος. Κοινωνικές οµάδες
υπάρχουν που εξυπηρετούνται ακραία και χυδαία από την πολι-
τική σας και η πλειονότητα που συµπιέζεται. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχουµε
κλείσει µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Δεν υπάρχει
κάποιος άλλος που θέλει να µιλήσει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, νόµιζα ότι θα απαντούσατε µετά. Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Για λόγους τάξεως νοµίζω
και για τους συναδέλφους είναι σωστό να πάρω τον λόγο τώρα.

Θα ξεκινήσω, λοιπόν, από τον κ. Παφίλη που έκανε µια γενικό-
τερη τοποθέτηση, παρότι δεν είναι εδώ, αλλά δεν πειράζει. Κα-
ταλαβαίνω. Υπάρχουν και άλλες υποχρεώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τη Βουλή
τη βλέπουν όλοι και την παρακολουθούν όλοι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Θέλω να σηµειώσω, λοιπόν,
ότι ξεκίνησα την τοποθέτησή µου αναγνωρίζοντας το κοινωνικό
πρόβληµα που υπάρχει στις διάφορες µορφές του και είπα ότι
δεν βλέπετε εσείς περισσότερα πράγµατα από αυτά που βλέ-
πουµε εµείς και αυτά χειριζόµαστε κάθε µέρα. Αυτά επιχειρούµε
να αντιµετωπίσουµε όχι µε µαγικές συνταγές. 

Αυτό που είπα χωρίς να υποτιµώ ούτε το πρόβληµα της ανερ-
γίας ούτε του πληθωρισµού ούτε το πρόβληµα της στέγασης -
κανένα πρόβληµα- είναι ότι η Ελλάδα σε σχέση µε το 2019 σε
πολλά και διαφορετικά πεδία ανεβαίνει. Τώρα εάν πιστεύετε στο
ΚΚΕ ή στα υπόλοιπα κόµµατα ότι µε τον ΣΥΡΙΖΑ ήταν καλύτερα,
να φέρουµε πίσω ξανά τον ΣΥΡΙΖΑ για να τα κάνει τέλεια όπως
τα είχε κάνει. Είναι πάρα πολύ απλό το επιχείρηµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Βεβαίως. Θα σας διευκολύνει να απο-
χωρήσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Παππά, το λέω στο
ΚΚΕ, γιατί νοµίζω ότι έχει και ένα νόηµα αυτό το οποίο λέω.

Όµως, εάν εµείς συµφωνούµε -και αλίµονο αν δεν συµφωνού-
σαµε- ότι υπάρχουν σοβαρά κοινωνικά προβλήµατα που πρέπει
να αντιµετωπιστούν, θα περίµενα και από εσάς να αναγνωρίσετε
την πρόοδο που µε πολλούς και διαφορετικούς τρόπους αποτυ-
πώνεται. Τι να κάνουµε; Πεντακόσιες χιλιάδες άνθρωποι σε µια
χώρα 10,5 εκατοµµυρίων δεν είχαν µεροκάµατο το 2019 και σή-
µερα έχουν δουλειά. Το βλέπουµε ή δεν το βλέπουµε; Θα το κρύ-
ψουµε; Είναι πολύ µεγάλη εξέλιξη για να την κρύψουµε όση
κοµµατική µικροψυχία και αν υπάρχει. 

Από εκεί και πέρα, -το είπε και ο κ. Γερουλάνος στη συνέχεια-
πρέπει να σταµατήσουµε, γιατί είµαστε Εθνική Αντιπροσωπεία
εδώ, να κάνουµε σύγχυση ανάµεσα στους φορολογικούς συντε-
λεστές και στα έσοδα. Έχουµε µειώσει εβδοµήντα δύο διαφορε-
τικούς φορολογικούς συντελεστές, αλλά η ίδια η µείωση των
φόρων έχει κινητροδοτήσει την ανάπτυξη και µέσω της ανάπτυ-
ξης έχουµε παραπάνω έσοδα. 

Παραδείγµατος χάριν, τα νοµικά πρόσωπα, οι εταιρείες το
2019 µε τον ΣΥΡΙΖΑ το κράτος εισέπραττε 4 δισεκατοµµύρια. Ρί-
χνοντας τον φορολογικό συντελεστή από το 29% στο 22% και κι-
νητροδοτώντας την ανάπτυξη µε άλλους τρόπους, τα 4 δισε-
κατοµµύρια από τις απεχθείς επιχειρήσεις -για το ΚΚΕ εννοώ-έγι-
ναν 8 δισεκατοµµύρια. Αυτό δεν έγινε µε αύξηση των φόρων,
έγινε µε µια ολόκληρη πολιτική οικονοµική, που -λέω ξανά- κινη-
τροδότησε την ανάπτυξη. Όµως, ένα τµήµα της οικονοµικής πο-
λιτικής ήταν η µείωση των φορολογικών συντελεστών εν προ-
κειµένω. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Α, συντελεστές, όχι φόρους.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Εποµένως, τέτοιες συγχύ-
σεις παρακαλώ να µην γίνουν ξανά. Αλλιώς, θέλω να µου
υποδείξετε ποιοι είναι οι φορολογικοί συντελεστές που αυξήθη-
καν, διότι εδώ κάνουµε υπεύθυνο διάλογο. Να έρθετε να µου
πείτε: Ένα, δύο, τρία, πέντε, δέκα. Ποιοι είναι αυτοί, επιτέλους,
οι φορολογικοί συντελεστές

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Δηλαδή, τα έσοδα είναι από την ανά-
πτυξη, κύριε Υπουργέ! Ρωτάω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Τώρα από εκεί και πέρα,
επειδή ο κ. Γερουλάνος αναφέρθηκε στον φόρο των µερισµάτων,
πράγµατι µειώθηκε και ο φόρος των µερισµάτων µε µια διαφορά,
κύριε Παφίλη: Μειώθηκε ο φόρος, αλλά εισπράττουµε υπερδι-
πλάσια έσοδα από τον φόρο των µερισµάτων. Και το ερώτηµα
είναι για εσάς και τους Έλληνες πολίτες: Τι θέλουµε; Θέλουµε
υψηλότερο φόρο και µικρότερα έσοδα -τα µισά έσοδα- ή χαµη-
λότερο φόρο και τα διπλάσια έσοδα; Για εµάς η επιλογή είναι αυ-
τονόητη και αυτό δείχνει πως αυτό που κάναµε το 2013 ήταν µια
σωστή πολιτική. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Δηλαδή, τα παραπάνω έσοδα είναι
από την ανάπτυξη, κύριε Υπουργέ! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Αυτό δείχνουν τα στοιχεία,
κύριε Γερουλάνο. Αν τα αµφισβητείτε, να σας τα καταθέσω. Εξυ-
πνάδα δεν αγοράζουµε πάντως.

Διότι αποδεικνύουν τα στοιχεία ότι µε µισό φορολογικό συντε-
λεστή στο µέρισµα έχουµε υπερδιπλάσια έσοδα. Αν έχετε διαφο-
ρετικά στοιχεία, να έρθετε να τα καταθέσετε.

Από εκεί και πέρα, επίσης στον κ. Παφίλη θέλω να πω ότι αυτή
η Κυβέρνηση ήταν που για τα χαµηλότερα εισοδήµατα βρήκε τον
εισαγωγικό φορολογικό συντελεστή στο 22%. Το κράτος, δη-
λαδή, έπαιρνε τα 22 από τα 100 ευρώ, τα οποία εισέπραττες εσύ
ως πολίτης και το 22 έγινε 9. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό να το κάνετε για
τους µισθωτούς και τους συνταξιούχους. Μειώστε τους φορολο-
γικούς συντελεστές στους µισθωτούς και στους συνταξιούχους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Με εµάς έγινε. Εσείς, στον
ΣΥΡΙΖΑ ας πούµε, είχατε συνέχεια επικλήσεις κοινωνικής ευαι-
σθησίας, αλλά µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ήταν
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που για τα χαµηλότερα εισοδήµατα έπεσε ο φορολογικός συντε-
λεστής. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Και είµαστε οι τελευταίοι στις επενδύ-
σεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Προχωρώ στην κ. Κωνστα-
ντοπούλου. Η κ. Κωνσταντοπούλου έκανε διάφορες παρατη-
ρήσεις. Ξεχωρίζω µία, αυτή για την ευχή της να µην αποπληρώ-
σουµε το χρέος, τουλάχιστον πρόωρα, διότι, απ’ ό,τι κατάλαβα,
το θεωρεί -το επανέλαβε, άλλωστε δεν είναι η πρώτη φορά- ότι
είναι απεχθές και επαχθές το δηµόσιο χρέος. Άρα, δεν πρέπει να
το πληρώσουµε. Εάν δεν πληρώσουµε το δηµόσιο χρέος της
χώρας, όµως, εγώ οφείλω να το πω επίσηµα από αυτό εδώ το
Βήµα ότι η χώρα θα οδηγηθεί και πάλι σε πτώχευση και σε χρε-
οκοπία. Εµείς αυτές τις ευθύνες δεν τις αναλαµβάνουµε να οδη-
γήσουµε τη χώρα σε χρεοκοπία για να κάνουµε εν τω µεταξύ
τους τσάµπα µάγκες, όπως είχε γίνει και το 2015.

Όταν εσείς αναλάβετε, κυρία Κωνσταντοπούλου, τη διακυβέρ-
νηση της χώρας, θα εφαρµόσετε αυτή την πολιτική και τότε θα
δούµε όλοι µαζί τα αποτελέσµατα αυτής της πολιτικής. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αυτά είχατε να απαντήσετε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Προχωρώ στην κ. Αχτσιό-
γλου. Η κ. Αχτσιόγλου ενοχλήθηκε, απ’ όσο καταλαβαίνω, που
παρέθεσα µια σειρά από στοιχεία -που δεν αµφισβήτησε κανένα
παρεµπιπτόντως-, τα οποία αποδεικνύουν την πρόοδο που έχει
επιτευχθεί τα τελευταία χρόνια. Και, επίσης, ενοχλείται γενικό-
τερα η Αντιπολίτευση γιατί η Κυβέρνηση αναφέρεται στα θετικά
στοιχεία της οικονοµικής πολιτικής. 

Αυτό που ξέρω εγώ είναι ότι στις δικτατορίες πράγµατι µιλάνε
µόνο οι κυβερνήσεις και οι αντιπολιτεύσεις δεν µιλάνε. Στις δη-
µοκρατίες µιλάνε και οι κυβερνήσεις και οι αντιπολιτεύσεις και ο
κόσµος βγάζει τα συµπεράσµατά του. Εδώ εσείς έχετε µια ιδιό-
τυπη αντίληψη, ότι εσείς ως Αντιπολίτευση θα κάνετε κριτική,
αλλά η Κυβέρνηση δεν θα λέει τίποτα για την όποια πρόοδο έχει
επιτευχθεί όσο καιρό εµείς είµαστε στην Κυβέρνηση. Ε, είναι λίγο
κοµµάτι περίεργο και θα µου επιτρέψετε να πω είναι και αλαζο-
νικό από την πλευρά σας. Εάν έχετε επιχειρήµατα, να τα καταθέ-
τετε, αλλά δεν θα µας αναγκάσετε σε λογοκρισία να µην
αναφερόµαστε στο τι έχει γίνει τα τελευταία πέντε χρόνια. 

Από εκεί και πέρα, αµφισβήτησε η κ. Αχτσιόγλου, παραδείγµα-
τος χάριν, τη µείωση του χρέους. Με συγχωρείτε. Έχουµε ή δεν
έχουµε πρωτογενή πλεονάσµατα; Τα πρωτογενή πλεονάσµατα
γιατί τα έχουµε; Τα έχουµε πρωτίστως για να µπορούµε να µει-
ώνουµε µε αυτό τον τρόπο το χρέος.

Kαι για ποιον λόγο πήραµε επενδυτική βαθµίδα, ενώ προηγου-
µένως δεν είχαµε; Πάλι συνωµότησε το σύµπαν υπέρ µας; Αν δεν
έβλεπαν θετικές εξελίξεις στα δηµοσιονοµικά και στην εξυπηρέ-
τηση του χρέους οι οίκοι αξιολόγησης, όλοι ανεξαιρέτως, γιατί
αναβαθµίζουν συνεχώς την Ελλάδα;

Επίσης, κατάλαβα ότι υπήρξε µια αµφισβήτηση για την αύξηση
των δαπανών στην υγεία και από τον κ. Τσακαλώτο προηγουµέ-
νως. Κάνετε κάτι το οποίο θέλω να ελπίζω ότι δεν είναι αλχηµεία,
αλλά λάθος. Δεν λογαριάζετε την επιδότηση στον ΕΟΠΥΥ, η
οποία είναι δαπάνη για την υγεία επίσης. Αν είναι, προκειµένου
να βγάζετε τα στατιστικά που θέλετε, να µην λογαριάζετε τα στοι-
χεία, µε αυτόν τον τρόπο δεν µπορεί να γίνει σοβαρή συζήτηση.

Για τους µισθούς έχω εδώ τα στοιχεία που δεν είναι του «ΕΡ-
ΓΑΝΗ» αυτά που λέω τώρα, αλλά είναι µέσα και οι δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι, των οποίων οι µισθοί, όπως ξέρετε, έχουν αυξηθεί µε
µικρότερους ρυθµούς, ήταν παγωµένοι. Το 2018, λοιπόν, ήταν
15.920 ευρώ ο µισθός, το 2023 ήταν 17.013 ευρώ, το 2024 η πρό-
βλεψη που κάνουµε είναι 17.745 ευρώ και για το 2025 η πρό-
βλεψη είναι18.224 ευρώ. Και πάλι δεν είναι για να πανηγυρίζει
κανείς, αλλά πάντως δεν είναι η κατάσταση αυτή που παρου-
σίασε προηγουµένως η κ. Αχτσιόγλου.

Και επίσης να σηµειώσω -κατάλαβα ότι συµφωνείτε και χαίρο-
µαι που είστε συντονισµένοι µε τον κ. Τσακαλώτο- το µήνυµα της
Αριστεράς σήµερα -υπεύθυνο µήνυµα, θέλω να πω ειλικρινές µή-
νυµα, αλλά να το καταλάβουν όλοι οι Έλληνες πολίτες- ήταν «να

συνεργαστούµε όλοι εµείς οι αριστεροί για να κάνουµε δύο πρά-
γµατα, να µειώσουµε τις αµυντικές δαπάνες και να αυξήσουµε
τον ΕΝΦΙΑ». Το είπατε και ο ένας και ο άλλος. Σας είπα, ανοιχτά
µιλήσατε, ειλικρινά µιλήσατε, αλλά θέλω να δω οι άλλες δυνάµεις
της «προόδου» -εντός εισαγωγικών- πώς θα τοποθετηθούν στη
συγκεκριµένη σας πρόταση.

Ο κ. Παππάς προσπάθησε να αµφισβητήσει -δεν κατάλαβα
γιατί το έκανε- τον «ECONOMIST». Ο «ECONOMIST» µετράει τις
τριάντα επτά χώρες του ΟΟΣΑ και η Ελλάδα στη µέτρηση που
κάνει ο «ECONOMIST» είναι τρίτη χώρα. Αυτό λαµβάνει διεθνή
δηµοσιότητα. Γιατί ενοχλείστε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Με ποιους δείκτες;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Τι κακό είναι αν µέσα στις
τριάντα επτά χώρες του ΟΟΣΑ η πατρίδα µας -σε ό,τι µετράει το
«ECONOMIST» και δεν µετράει µόνο χρηµατιστηριακά, µετράει δη-
µοσιονοµικά µετράει κλίµα γενικότερα στη χώρα, µακροοικονο-
µικά- µας αναδεικνύει τρίτη χώρα. Είναι επίτευγµα της Ελληνικής
Δηµοκρατίας. Μην µένετε απέξω! Μην είναι όλοι οι Έλληνες πλην
Λακεδαιµονίων σε όλη αυτή την -εγώ πιστεύω- επιτυχία της χώρας!

Παράλληλα, ο κ. Παππάς αναφέρθηκε στην ιδιωτικοποίηση των
τραπεζών. Πράγµατι έγινε, αλλά θέλω να υπενθυµίσω, κύριε
Παππά -σας το έχω ξαναπεί- ότι αυτή ήταν διεθνής υποχρέωση
της χώρας που όσο καιρό ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ τη σεβάστηκε, ήταν
στους νόµους που ίσχυαν και ήταν υποχρέωση να κλείσει η απο-
επένδυση του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας µέχρι
το τέλος του 2025. Έχω παρουσιάσει τα στοιχεία, έχουµε µιλήσει
στη Βουλή, δεν τα έχετε διαψεύσει, αλλά, βεβαίως, εντάξει, πα-
ραµένετε κλασικός ΣΥΡΙΖΑ, δεν θα περίµενα να πείτε και κάτι το
οποίο να είναι κοντά στην αλήθεια.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να είστε καλά, ευχαριστώ, γιατί υπάρ-
χουν και αµφισβητήσεις…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Τώρα, όσον αφορά τον πί-
νακα που δείξατε για τις επενδύσεις ως ποσοστό του ΑΕΠ,
βεβαίως, αποτυπώνει κάτι που το λέµε συνεχώς, από την πρώτη
στιγµή που ανέλαβα τουλάχιστον εγώ ως Υπουργός Οικονοµικών,
το επενδυτικό κενό. Μόνο που το ποσοστό που αναφέρετε εσείς
που είναι 15,8%, όταν αναλάβαµε εµείς οι τρισκατάρατοι ήταν
11%, τόσο µας το δώσατε. Έχει πάει τώρα, θα πάει 17,5% και αρ-
χίζουµε να συγκλίνουµε µε τον µέσο ευρωπαϊκό όρο.

Γι’ αυτό άλλωστε είµαστε και η χώρα εκείνη που έχει τη µεγα-
λύτερη ποσοστιαία αύξηση των επενδύσεων σε όλη την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Αν έχετε κάποιο διαφορετικό στοιχείο, να το πείτε.

Και για το ιδιωτικό χρέος έχω εδώ δύο πίνακες που δεν κατέ-
θεσα. Τι δείχνουν; Το ιδιωτικό χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ ήταν
109,7% το 2019 και τώρα το 2023 είναι 93,3%.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σε απόλυτα νούµερα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Το ιδιωτικό χρέος των νοικο-
κυριών ως ποσοστό του ΑΕΠ ήταν 55,4% το 2019 και τώρα είναι
40,9 %.

Η εικόνα, επίσης, των δανείων σε τράπεζες και servicers είναι
πως τα κόκκινα δάνεια ήταν 92 δισεκατοµµύρια το 2019 και τώρα
είναι 70 δισεκατοµµύρια ευρώ. Θα τα καταθέσω, είναι επίσηµα
στοιχεία, αν µπορείτε, αµφισβητήστε τα. Αυτά ως προς τον κ.
Παππά.

Και κλείνω µε τον κ. Γερουλάνο. Ο κ. Γερουλάνος και πάλι
µπήκε σε αυτή τη ρητορική του µηδενισµού. Νοµίζω δεν του ται-
ριάζει προσωπικά, αλλά είναι δικό του θέµα. Αν το κόµµα του έχει
επιλέξει αυτή τη λογική τη λαϊκίστικη, φαντάζοµαι και ο ίδιος ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος είναι υποχρεωµένος να ακολου-
θήσει αυτόν τον δρόµο. Μόνο που ενώ εµείς φυσικά, όπως είπα,
δεν αρνούµαστε τα προβλήµατα, θα σας παρακαλούσα να αµφι-
σβητήσετε τα στοιχεία που παρουσίασα -έστω και ένα!- και να
µας πείτε ότι δεν είµαστε η πρώτη χώρα σε αύξηση επενδύσεων,
να µας πείτε ότι δεν είµαστε η πρώτη χώρα σε αύξηση εξαγωγών,
να µας πείτε ότι δεν είµαστε η πρώτη χώρα στη µείωση της ανερ-
γίας, να µας πείτε ότι δεν είµαστε η πρώτη χώρα στη µείωση του
δηµοσίου χρέους. Αµφισβητείτε κάτι από όλα αυτά; Διότι εάν δεν
σας βολεύουν τα στοιχεία, µην µιλάµε εδώ πέρα αόριστα και γε-
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νικά και µε ένα πολιτικό κλάµα, το οποίο νοµίζω δεν ταιριάζει µε
µια σοβαρή συζήτηση.

Για τους φόρους, που πάλι µίλησε για το ότι δήθεν αυξάνουµε
τους φόρους, έκανα τη διάκριση προηγουµένως ανάµεσα στους
φορολογικούς συντελεστές και στα έσοδα. Υπάρχουν εβδοµήντα
δύο φόροι που µειώθηκαν. Αµφισβητείτε ότι είναι εβδοµήντα δύο;
Πιστεύετε ότι είναι λιγότεροι; Φέρτε µας κάποια στοιχεία εδώ που
να δείχνουν ότι δεν είναι εβδοµήντα δύο, είναι εβδοµήντα ένας
έστω. Πείτε µας κάτι, φέρτε κάτι το οποίο να το δείχνει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μα, σας δείξαµε τα έσοδα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Και επίσης, για τους έµµε-
σους φόρους έχω καταθέσει και εγώ και ο κ. Πετραλιάς έχουµε
καταθέσει πίνακα -επίσηµο πίνακα- του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους στα Πρακτικά της Βουλής που δείχνει ότι οι έµµεσοι
φόροι το 2020 ήταν 67% ως ποσοστό του ΑΕΠ και πήγαν φέτος
στο 62% του ΑΕΠ. Άρα, µε αυτή την Κυβέρνηση το ποσοστό των
έµµεσων φόρων που πράγµατι είναι υψηλό µειώθηκε σε σχέση
µε αυτά τα οποία κληρονοµήσαµε.

Αναγκαστήκατε εµµέσως να πείτε ότι εντάξει, θα έπρεπε -έτσι
το κατάλαβα τουλάχιστον- να προχωρήσουµε µε τα POS, αν και
δεν το είπατε κατηγορηµατικά, αλλά είπατε «µε το λαθρεµπόριο
τι κάνετε;». Μην σπεύδετε, διότι, πρώτον, θα είδατε ότι έχουµε
υιοθετήσει την αυστηρότερη νοµοθεσία που υπάρχει ποτέ, πέ-
ρυσι την υιοθετήσαµε. Δεύτερον, θα είδατε ποιες ενέργειες κάνει
η ΑΑΔΕ για την αντιµετώπιση του λαθρεµπορίου, ιδιαίτερα στα
πρατήρια καυσίµων. Και βεβαίως, δικαιούστε να λέτε ό,τι θέλετε,
αλλά θα σας συµβούλευα να µην λέτε πολύ µεγάλα λόγια γιατί
µπορείτε να τα βρείτε µπροστά σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Αλήθεια;
ΕΛΕΝΗ - ΜΑΡΙΑ (ΜΙΛΕΝΑ) ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Τώρα µας τροµο-

κρατείτε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Όχι, µπροστά σας εννοώ ότι
υπάρχουν ήδη εξελίξεις και θα υπάρχουν πολύ περισσότερες, οι
οποίες θα δείξουν ακριβώς ότι ο πολιτικός σας λόγος διακρίνεται
ως συνήθως από λαϊκισµό. Αυτό λέω.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα κάνετε εκλογές;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Από εκεί και πέρα, θέλω δυο
ακόµη παρατηρήσεις να κάνω και κλείνω.

Ο κ. Γερουλάνος είπε πως ό,τι έγινε τα τελευταία χρόνια, η
ανάπτυξη που έγινε, όποια έγινε, ήταν αυτονόητη. Δηλαδή θεω-
ρεί ότι αν δεν υπήρχε κυβέρνηση και υπήρχε ένας αυτόµατος πι-
λότος στη χώρα, η χώρα θα είχε την ίδια πορεία. Σοβαρά; Το
υποστηρίζετε αυτό και θέλετε µε αυτή την αντίληψη να γίνετε και
εναλλακτική λύση για τη διακυβέρνηση της χώρας; Είναι µια θλι-
βερή τοποθέτηση, η οποία πραγµατικά θα σας συνοδεύει, διότι
δείχνει στοιχειώδη έλλειψη της οικονοµικής πραγµατικότητας όχι
της Ελλάδας, αλλά κάθε οικονοµικής χώρας. Εδώ έγιναν παρεµ-
βάσεις, έγιναν παρεµβάσεις για τη µείωση των φόρων, έγιναν πα-
ρεµβάσεις για τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών, για την
αλλαγή της εργασιακής νοµοθεσίας, για την απλούστευση του
αδειοδοτικού περιβάλλοντος και εσείς ερχόσαστε και λέτε ότι
όλα αυτά ήταν αυτονόητα.

Είναι προσβλητικά όχι µόνο για την Κυβέρνηση, αλλά και για
µία σειρά δηµόσιων λειτουργών που εργάστηκαν για να γίνουν
αυτά πράξη και για τους επιχειρηµατίες και τους εργαζόµενους
που τα κάνουν κάθε µέρα πράξη, κύριε Γερουλάνο.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Συνεχίζετε να λέτε τα ίδια. Αυτά που
έγιναν πριν δεν έχουν σηµασία;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Και θα περίµενα να ζητήσετε
συγγνώµη όχι από εµάς, αλλά από αυτούς γι’ αυτή την εξαιρετικά
άστοχη τοποθέτηση, όπως άστοχη φυσικά είναι και η τοποθέτησή
σας για τις τράπεζες. Διότι τώρα επ’ ευκαιρία όσων έγιναν στην
Ισπανία θυµηθήκαµε να έρθετε µε µια πρόταση για έκτακτη φο-
ρολόγηση των τραπεζών…

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Δεν είναι η πρώτη φορά που σας την
έχουµε κάνει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): ...και χθες εν όψει των ανα-
κοινώσεων της Κυβέρνησης την Κυριακή µέσα σε µια βδοµάδα
ξεχάσατε αυτή την πρόταση, δεν την επαναφέρατε στη νέα τρο-
πολογία που καταθέσατε -τόσο σοβαρά λειτουργείτε που την ξε-
χάσατε!- και πιάσατε το θέµα των προµηθειών και του ορισµού
των επιτοκίων.

Μόνο που τι κάνατε; Κατά ένα µέρος η πρότασή σας είναι πο-
λιτικές που, ήδη, εφαρµόζονται µε εγκυκλίους της Τράπεζας της
Ελλάδας και κατά ένα άλλο µέρος είναι άρνηση αποφάσεων και
µέτρων που εσείς το ΠΑΣΟΚ, το παπανδρεϊκό ΠΑΣΟΚ υιοθέτησε
για τα επιτόκια είτε το 1987 είτε το 1994. Αντί, δηλαδή, να πηγαί-
νετε µπρος, πάτε πίσω. Πάτε πίσω και από το χειρότερό σας πα-
ρελθόν. Για εµάς εξακολουθείτε να είστε πολιτικοί µας χορηγοί.
Συνεχίστε έτσι, σας ευχαριστούµε πάρα πολύ!

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Κωνσταντίνος (Κωστής) Χατζηδάκης καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ζητή-

σει πάλι τον λόγο η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Πλεύσης Ελευθερίας.

Κοιτάξτε, κυρία Πρόεδρε, εγώ σας δίνω τον λόγο. Άλλωστε, τι
άλλο µπορώ να κάνω; Δεν µπορώ να κάνω και κάτι άλλο. Και βέ-
βαια, σας δίνω τον λόγο πάντα µε αγάπη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Να τηρούνται οι χρόνοι,
όµως.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κι εγώ µε αγάπη, κύριε Πρόεδρε. Κι επειδή ακούω τον
κ. Πλεύρη να λέει να τηρούνται οι χρόνοι, έξι λεπτά δώσατε στον
κ. Χατζηδάκη και τώρα γράφει είκοσι λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αλήθεια
είναι, αλλά ο κ. Χατζηδάκης έπρεπε να απαντήσει σε όλους.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εγώ χαίροµαι που του δώσατε τόσο χρόνο. Κι άλλο
τόσο αν θέλατε να του δώσετε, γιατί κάθε τι που λέει επιβεβαι-
ώνει αυτά τα οποία εµείς καταγγέλλουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τι είναι
αυτός ο χρόνος µπροστά στην αιωνιότητα, αλλά τέλος πάντων.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Δώστε µου τον χρόνο µου και θα είµαι εντός των ορίων.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον

λόγο για τρία λεπτά, σας παρακαλώ, για να µπορέσουµε να προ-
χωρήσουµε τη διαδικασία µε τους ειδικούς αγορητές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά το τι είναι ένα λεπτό ή είκοσι λεπτά µπροστά στην

αιωνιότητα, µάλλον έπρεπε να ακούσουµε τον κ. Χατζηδάκη να
µας το λέει, γιατί στην αιωνιότητα ατενίζει, όταν µιλάει για το
χρέος το οποίο και δηµιουργήσατε και διογκώσατε και επιβαρύ-
νατε. Κι ενώ κάναµε τον λογιστικό έλεγχο που ανέδειξε αυτό το
χρέος µε βάση τους κανόνες, κύριε Χατζηδάκη -είστε δικηγόρος,
µπορεί να µην ασκείτε το επάγγελµα, µπορεί να µην πληρώνετε
ούτε τις συνδροµές σας στον Δικηγορικό Σύλλογο Αθηνών και να
σας καταγγέλλει ο σύλλογος και να τρέχετε ως Υπουργός να
πληρώσετε-, ενηµερωθείτε για το ότι οι πλέον έγκριτοι επιστήµο-
νες της Νοµικής, του Διεθνούς Δικαίου, των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων, του Συνταγµατικού Δικαίου, οι πρώην έµπειροι από όλον
τον κόσµο, από τον πρώην ειδικό εµπειρογνώµονα του ΟΗΕ για
το χρέος µέχρι τη διευθύντρια του Ινστιτούτου Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων του LSE, από το Ίδρυµα «Μαραγκοπούλου» µέχρι τις
πιο επιφανείς προσωπικότητες συνέταξαν το πόρισµα της Επι-
τροπής Αλήθειας Δηµοσίου Χρέους το 2015 και κατέληξαν σε συ-
µπεράσµατα τα οποία είναι επωφελή για τη χώρα, κύριε Χατζη-
δάκη.
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Σας δώσαµε -και σας το έδωσα προσωπικά- σε όλους τους
Βουλευτές και σε όλους τούς τότε Υπουργούς- το πόρισµα αυτό
που δίνει τα επιχειρήµατα µε βάση την πρακτική και τη νοµολογία
και το κεκτηµένο του ΟΗΕ για την αποκήρυξη του χρέους. Κι
εσείς τι κάνετε; Λέτε «α πα-πα, α πα-πα, α πα-πα, είναι του σατανά
αυτά, δεν τα διαβάζω, µακριά από µένα, εγώ είµαι υπέρ της δη-
µοσιονοµικής σταθερότητας». Πού είναι; Εσείς εκτροχιάσατε τη
χώρα, κύριοι! Εσείς κυβερνήσατε! Δεν το κληρονοµήσατε από
κάποιον πρόγονο το χρέος. Το προκαλέσατε µε τις πρακτικές
σας και µε την εντελώς φαύλη διακυβέρνησή σας που διέλυσε
και σµπαράλιασε τον δηµόσιο τοµέα, ξεπούλησε τον δηµόσιο
πλούτο και τις δηµόσιες επιχειρήσεις -εσείς είστε ο αρχιερέας
του ξεπουλήµατος, ήδη, από τότε που δεν υπήρχαν µνηµόνια- και
έρχεστε να µας πείτε ότι απαντάτε σε αυτό που σας ρώτησα, ότι
εσείς θα υπερασπιστείτε τη δηµοσιονοµική σταθερότητα της
χώρας; Ο Θεός να µας φυλάει αν εσείς είστε ο υπερασπιστής
της δηµοσιονοµικής σταθερότητας!

Σας ρώτησα κάτι συγκεκριµένο, κύριε Χατζηδάκη και δεν θα
αποφύγετε την απάντηση. Σας ρωτώ ξανά: Κοστολογήθηκε η
επαναφορά του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού
στα 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ. Κοστολογήθηκε ότι 2,1 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ στοιχίζει η επαναφορά του δέκατου τρίτου και
δέκατου τέταρτου µισθού που τον αφαιρέσετε παράνοµα το 2012
µε το πρόσχηµα ότι αυτό αποτελεί µία προσωρινή -προσωρινή!-
ρύθµιση λόγω των µνηµονιακών απαιτήσεων. Αυτά λέγατε το
2012. Πάλι Υπουργός ήσασταν! Φτάσαµε δώδεκα χρόνια µετά και
µας λέτε ότι η οικονοµία πάει περίφηµα. Περίφηµα, πετάει! Και
σας ρωτάµε το εξής: Γιατί δεν επαναφέρετε, λοιπόν, αυτά τα
οποία αφαιρέσατε ούτε πριν δώδεκα χρόνια προσωρινά, τον δέ-
κατο τρίτο και τον δέκατο τέταρτο µισθό;

Επίσης, σας ρωτάµε ακόµη περισσότερο για ποιον λόγο και µε
ποια δικαιολογία αντί να δώσετε 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ στους
πολίτες, στους εργαζόµενους, στους εργαζόµενους του δηµό-
σιου τοµέα που δεν τα βγάζουν πέρα και έχουν στενάξει, εσείς
επιλέγετε να δώσετε 8 δισεκατοµµύρια ευρώ όχι σε ληξιπρόθε-
σµες καθ’ ηµάς απαιτήσεις και οφειλές για το χρέος, αλλά σε
προπληρωµή, κύριε Χατζηδάκη.

Κάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε; Λέτε ότι δεν θα πληρώσω αυτά
που οφείλω στους εργαζόµενους και θα πληρώσω τετραπλάσιο
ποσό σε αυτά που δεν οφείλω, γιατί δεν µου τα ζητάει το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο. Γιατί δίνετε αυτά που δεν σας ζητάει το Διε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο, 8 δισεκατοµµύρια, και δεν δίνετε το
υποτετραπλάσιο, το 1/4 τέταρτο εκεί που τα οφείλετε; Σας το
λένε πια όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι, σας το λένε ακόµη και οι δι-
καστές και οι εισαγγελείς και είναι πλέον διακεκριµένη απαίτηση.
Και νοµίζετε ότι θα αποφύγετε την απάντηση µε τις εξυπνάδες
που είπατε πριν από λίγο;

Απαντήστε, παρακαλώ, σε αυτό και µην αποφεύγετε την απά-
ντηση µε σχήµατα. Επίσης, µην προσβάλλετε τη νοηµοσύνη των
ανθρώπων που βιώνουν τις πολιτικές σας και ξέρουν πολύ καλά
ότι έχετε διαδραµατίσει καθοριστικό ρόλο στην υποβάθµιση της
ποιότητας ζωής τους.

Σας άφησα και αρκετό χρόνο να συµβουλευτείτε τον κ. Πετρα-
λιά, σας ψιθυρίζει και σας ξαναλέει. Απαντήστε, παρακαλώ!

Ευχαριστώ.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Γερουλάνο, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Σας ενοχλεί που µιλάει η Αντιπολί-

τευση; Αλήθεια τώρα; Δεν ντρέπεστε; Και µόνο που σας έφυγε
από το στόµα αυτό που είπατε, θα έπρεπε να ζητήσετε συγ-
γνώµη! Τι σηµαίνει «άντε πάλι»; Σας παρακαλώ, θα ζητήσετε συγ-
γνώµη ή όχι; Είπατε «άντε πάλι!»; Όµως, θα έπρεπε να σας
αντιµετωπίσω ακριβώς όπως αντιµετώπισε ο Γιώργος Παπαν-
δρέου κάποιον που είπε τα ίδια πράγµατα: «Α, καλά»!

Ποιος αυτόµατος πιλότος, κύριε Υπουργέ; Ποιος αυτόµατος
πιλότος; Αλήθεια τώρα; Σε µας θα πείτε για αυτόµατους πιλό-
τους; Θέλετε να σας θυµίσω την οικονοµία που παραλάβαµε
εµείς από εσάς και τι µεταρρυθµίσεις χρειάστηκαν, για να φτά-
σουµε σήµερα να µας αραδιάζετε στοιχεία και να µας λέτε «τι

καλά που τα κάνει η Κυβέρνησή µας»; Ξεχνάτε τις µεταρρυθµί-
σεις που χρειάστηκε να γίνουν από τις κυβερνήσεις και εκείνη
την τριετία και µετά, για να µπορούµε να ανασαίνουµε σήµερα;

Κρατήθηκα όταν είπατε για τον τουρισµό. Χειροκροτάτε τον
εαυτό σας για τον τουρισµό; Πραγµατικά, το θεωρείτε επιτυχία
της Κυβέρνησής σας; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Της χώρας είναι!

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Σοβαρά;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Δεν είναι της χώρας;
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Σοβαρά; Και πότε ξεκίνησε η πορεία

του τουρισµού, για να µπορείτε σήµερα να χαίρεστε τα ποσοστά
του τουρισµού; Το ξεχάσατε αυτό; Δεν υπάρχει αυτόµατος πιλό-
τος. Αυτό που είπα από την αρχή και κοιτάτε να το ξεχάσετε είναι
ότι έγινε µε θυσίες του ελληνικού λαού και µεταρρυθµίσεις που
έχουν ξεκινήσει πολύ πριν από τη δική σας την Κυβέρνηση. Αυτά
χαίρεστε αυτή τη στιγµή. Και το να παραθέτετε τα στοιχεία τα
οποία σωρευτικά δουλεύουν για να φέρουν αυτά τα αποτελέ-
σµατα, είναι προσβολή προς τον ελληνικό λαό.

Συνεχίστε έτσι, κύριε Χατζηδάκη και θα δείτε τι θα συµβεί στην
Κυβέρνησή σας, αν θέλετε να αρχίσουµε τις αλληλοκατηγορίες,
όπως κάνατε εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, προσπαθήστε κι εσείς να είστε…

Λίγο ήρεµα για να συνεχίσουµε µε τους ειδικούς αγορητές.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Για το θέµα που έθιξε η κ.
Κωνσταντοπούλου έχει γίνει ειδική συζήτηση στη Βουλή στο
πλαίσιο επίκαιρης ερώτησης. Έχει απαντήσει ο κ. Πετραλιάς.
Έχει παρουσιάσει στοιχεία, τα οποία καταδεικνύουν ότι έχουµε
δώσει ή προγραµµατίζουµε να δώσουµε φέτος, µετά από πολλά
χρόνια, ένα ποσό που προσεγγίζει τα 2 δισεκατοµµύρια σε αυξή-
σεις των δηµοσίων υπαλλήλων και προχωρούµε όσο µπορούµε
µε βάση τις αντοχές του προϋπολογισµού.

Σε σχέση µε τον κ. Γερουλάνο, θα τον παρακαλούσα να θυµη-
θεί τι είπα στην τοποθέτησή µου. Όταν µίλησα για την αύξηση
των επενδύσεων, την αύξηση των εξαγωγών, το ότι η χώρα είναι
στους δέκα τουριστικούς προορισµούς παγκοσµίως, µίλησα όχι
για κυβερνητική, αλλά για εθνική επιτυχία.

Τώρα, αν εσείς, κύριε Γερουλάνο, θέλετε να συνεχίσετε να
γκρινιάζετε, σας αφήνω στην γκρίνια σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα συ-
νεχίζουµε µε τον ειδικό εισηγητή κ. Δερµεντζόπουλος Χρήστο
από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον προϋπολο-

γισµό αποτελεί πάντα µια πρώτης τάξεως ευκαιρία για µία εφ’
όλης της ύλης συζήτηση, µία συζήτηση για το πού βρισκόµαστε
µε βάση το σχέδιο που έχουµε ξεδιπλώσει τα τελευταία χρόνια,
πώς καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε διαχρονικά προβλήµατα
αλλά και προκλήσεις της εποχής, να αναλύσουµε εκείνες τις προ-
τεραιότητες που έχουµε θέσει να ακούσουν και οι πολίτες και να
εξάγουν τα συµπεράσµατά τους σχετικά µε την ορθή διαχείριση
των οικονοµικών της χώρας µας, αν συµφωνούν δηλαδή για τις
προτεραιότητες που έχουµε θέσει για τη συνετή δηµοσιονοµική
διαχείριση και πώς αυτή πραγµατικά αφορά την καθηµερινότητα
και το µέλλον των πολιτών, για τη βελτίωση του παραγωγικού µο-
ντέλου της χώρας και πώς αυτό προσφέρει περισσότερες ευκαι-
ρίες και καλύτερους µισθούς, για την πάταξη της φοροδιαφυγής
και πώς αυτή προσφέρει περισσότερα έσοδα και κοινωνικές πα-
ροχές, αλλά και για την αισθητή ενίσχυση σε παιδεία, υγεία και
άµυνα.

Είναι µια ευκαιρία φυσικά και για την Αντιπολίτευση είτε για
κριτική για παράδειγµα στο κατά πόσο αυτή η Κυβέρνηση τηρεί
τις προεκλογικές εξαγγελίες ή διαχειρίζεται σωστά τις όποιες
προκλήσεις της εποχής είτε να προχωρήσει και στις δικές της
προτάσεις, εφόσον βέβαια υπάρχουν και εφόσον είναι εφικτές
να εφαρµοστούν.

4524 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Υπάρχει πλέον µια κατάκτηση της ελληνικής κοινωνίας τα τε-
λευταία χρόνια, η οποία προήλθε, δυστυχώς, µέσα από τη δύ-
σκολη οικονοµική και πολιτική περιπέτεια της περιόδου των
µνηµονίων. Οι πολίτες όχι µόνο απλά αναγνωρίζουν τις προσπά-
θειες που κάποιος καταβάλλει, αλλά είναι σε θέση να αναγνωρί-
ζουν ανεδαφικές υποσχέσεις, µη τεκµηριωµένες προτάσεις που,
δυστυχώς, κάποιοι σε αυτή την Αίθουσα ακόµα επιµένουν να δια-
τυπώνουν.

Ήδη το ΠΑΣΟΚ µε την ανάληψη της θέσης της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης δεν δίστασε. Με µεγάλη δηµαγωγική ευκολία ζη-
τάει να µειωθεί κατά δύο µονάδες ο ΦΠΑ, κάτι το οποίο θα στοί-
χιζε 3 δισεκατοµµύρια, χωρίς να παρουσιάζει φυσικά από πού θα
µπορέσει να προέλθει µια τέτοια δαπάνη. Ο φετινός, λοιπόν, προ-
ϋπολογισµός είναι οικονοµική αποτύπωση ενός πολιτικού οδικού
χάρτη, όπως ανέφερε και ο Πρωθυπουργός, ένας χάρτης απο-
τέλεσµα σχεδίου, ρεαλισµού, δουλειάς, βασισµένος σε µια σχέση
ειλικρίνειας µε τους πολίτες, ένας προϋπολογισµός που οφεί-
λουµε όλοι να λάβουµε υπ’ όψιν πως καταρτίζεται σε ένα διεθνές
περιβάλλον εξαιρετικά ευµετάβλητο. Μόνο την τελευταία τριετία,
η παγκόσµια οικονοµία κλονίζεται από αλλεπάλληλες κρίσεις σε
οικονοµικό επίπεδο από τις επιπτώσεις της πανδηµίας, σε ενερ-
γειακό επίπεδο από την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή και
σε γεωπολιτικό επίπεδο από τις όλες εντάσεις που λαµβάνουν
τόπο και έχουν προκαλέσει την αύξηση του κόστους στην εφο-
διαστική αλυσίδα.

Σε αυτό εδώ, λοιπόν, το δυσµενές και αβέβαιο διεθνές περι-
βάλλον, η ελληνική οικονοµία αποδεικνύεται ανθεκτική µε έναν
ρυθµό ανάπτυξης που αναµένεται να ανέλθει σε 2,2% το 2024
και 2,3% το 2025, τις επενδύσεις που αναµένεται να αυξηθούν
κατά 6,7% το 2024 και 8,4% το 2025 και το ποσοστό ανεργίας να
µειωθεί από 10,3% σε 9,7% το 2025.

Ο προϋπολογισµός επίσης περιλαµβάνει το σύνολο των πα-
ρεµβάσεων που έχουν ανακοινωθεί, συµπεριλαµβανοµένων όσων
παρουσιάστηκαν στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. Στόχος µας
είναι η αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών, η αντι-
µετώπιση σύγχρονων προκλήσεων, όπως και η αντιµετώπιση ζη-
τηµάτων όπως το δηµογραφικό, το στεγαστικό, η κλιµατική
κρίση, αλλά και η ενίσχυση του συστήµατος υγείας, παιδείας και
άµυνας.

Για την ορθή διαχείριση των δηµόσιων οικονοµικών της πατρί-
δας µας, αλλά και την εξασφάλιση της µέγιστης αποτελεσµατι-
κότητας των δηµόσιων πόρων απαιτείται διαφάνεια και δηµόσια
λογοδοσία. Γι’ αυτόν τον λόγο, το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας
υιοθέτησε µια σειρά από δηµοσιονοµικά εργαλεία, ώστε να
έχουµε τη δυνατότητα µε τον προϋπολογισµό επιδόσεων να αξιο-
λογούµε τις δηµόσιες πολιτικές µας και να διευκολύνεται έτσι η
ορθότερη λήψη για κατανοµή και ανακατανοµή των δηµόσιων
πόρων.

Επίσης διευκολύνονται κατ’ αυτόν τον τρόπο οι διεθνείς συ-
γκρίσεις για τη δαπάνη της χώρας σε κρίσιµους τοµείς δραστη-
ριότητας που πολύ εύκολα κάποιοι διατυπώνουν κριτική, χωρίς
να υπάρχει, όµως, µια σωστή βάση.

Η κατάρτιση του προϋπολογισµού, λοιπόν, γίνεται µε µία σειρά
εργαλεία, ώστε να διαχειριζόµαστε αποτελεσµατικότερα τους
διαθέσιµούς µας πόρους και κατ’ αυτόν τον τρόπο παρέχεται
στην Κυβέρνηση η δυνατότητα για στοχευµένη λήψη µέτρων,
αλλά και βελτίωση της αποτελεσµατικότητας των πολιτικών που
αυτή χαράσσει. Σχεδιασµός, διαφάνεια, αξιολόγηση, λογοδοσία,
αλλά, κυρίως, σεβασµός στην περιουσία των Ελλήνων πολιτών.

Όλες µας, λοιπόν, οι παρεµβάσεις, οι κοινωνικές παροχές, οι
προεκλογικές δεσµεύσεις, οι δράσεις ενίσχυσης του εισοδήµα-
τος γίνονται έχοντας ως προµετωπίδα τα παραπάνω. Ενδεικτικά
θα αναφερθώ σε παρεµβάσεις σε τοµείς όπως είναι η άµυνα και
η υγεία, παρεµβάσεις µε σκοπό την ενίσχυση του εισοδήµατος,
την αντιµετώπιση του στεγαστικού προβλήµατος, αλλά και την
αντιµετώπιση των οικονοµικών επιπτώσεων από τις φυσικές κα-
ταστροφές.

Γνωρίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και πολλά χρόνια
από πρώτο χέρι ως Εβρίτης την αυταπάρνηση που επιδεικνύουν
οι γυναίκες και οι άνδρες των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας µας
για την υπεράσπιση της πατρίδας. Οι περιπέτειες, η οικονοµική

περιδίνηση στην οποία είχε εισέλθει η χώρα µας µόνο ανεπηρέ-
αστους δεν τους άφησε, είτε αυτό αναφέρεται σε µισθολογικό
επίπεδο από την αρχή της καριέρας τους ή ακόµα και σε εξοπλι-
στικό, στο πεδίο και στα µέσα δηλαδή που αυτοί δραστηριοποι-
ούνται.

Η Κυβέρνησή µας τα τελευταία χρόνια έχει θέσει σε απόλυτη
προτεραιότητα την κάλυψη αυτών των εθνικών αναγκών, να κα-
λύψουµε δηλαδή ένα µεγάλο διάστηµα που χάσαµε. Και αυτό εκ-
φράζεται και από αυτόν τον προϋπολογισµό. Για την άµυνα της
χώρας µας σε σχέση µε το 2019 οι δαπάνες θα αυξηθούν κατά
73,4%. Στο πλαίσιο αυτό εντάσσονται η αύξηση από το 2024 της
ειδικής αποζηµίωσης για τα πληρώµατα πλοίων του Πολεµικού
Ναυτικού που βρίσκονται σε αποστολή, όπως και για το προσω-
πικό των Ενόπλων Δυνάµεων που εκτελεί ειδικές αποστολές, η
αύξηση της αποζηµίωσης για τη νυκτερινή απασχόληση του έν-
στολου προσωπικού, αλλά και η αύξηση των αποδοχών των
σπουδαστών στρατιωτικών σχολών. Έχουµε, επίσης, και τις φυ-
σικές παραλαβές εξοπλιστικών προγραµµάτων όπου δαπανούµε
896 εκατοµµύρια το 2024 και 1,6 δισεκατοµµύρια το 2025.

Και φυσικά θα συνεχίσουµε, γιατί γνωρίζουµε πως οι ανάγκες
είναι µεγάλες και τα ζητήµατα πολλά, αλλά κυρίως γιατί το «ευ-
χαριστώ» σε όλα τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων οφείλει και
πρέπει να είναι µε έργα και όχι απλά µε λόγια.

Οι προτεραιότητές µας οφείλουν να συµβαδίζουν µε τις δυνα-
τότητές µας. Και στις προτεραιότητές µας συγκαταλέγεται το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Για την υγεία οι δαπάνες σε σχέση µε το
2019 θα αυξηθούν κατά 74,4%. Την ώρα, λοιπόν, που κάποιοι
απλά διαπιστώνουν, η Κυβέρνησή µας µεταξύ άλλων προχωρά
στην περαιτέρω ενίσχυση του εισοδήµατος των γιατρών του ΕΣΥ
µε την καθιέρωση της αυτοτελούς φορολόγησης της αποζηµίω-
σης των εφηµεριών τους, η οποία διαδέχεται φυσικά τις µόνιµες
παρεµβάσεις που ξεκίνησαν το 2024, την αύξηση της αποζηµίω-
σης για τις εφηµερίες και τη θέσπιση αυξηµένου κινήτρου προ-
σέλκυσης και παραµονής σε προβληµατικές και άγονες περιοχές,
αλλά και την ανακαίνιση που «τρέχει» σε εκατόν πενήντα έξι κέ-
ντρα υγείας και την αναβάθµιση νοσοκοµειακών υποδοµών για
βελτίωση της ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών υγείας.

Ο προϋπολογισµός αντιµετωπίζει και προκλήσεις της εποχής
και φυσικά δεν θα µπορούσε να µην προβλέψει µέτρα που αφο-
ρούν την αντιµετώπιση των οικονοµικών επιπτώσεων από τις φυ-
σικές καταστροφές.

Σε αυτά συγκαταλέγονται η αύξηση του ποσοστού µείωσης
του ΕΝΦΙΑ από 10% σε 20% για κατοικίες φυσικών προσώπων
που ασφαλίζονται για φυσικές καταστροφές και την κυµαινόµενη
αύξηση του τέλους ανθεκτικότητας στην κλιµατική κρίση -τα
έσοδα θα χρησιµοποιηθούν προκειµένου να καλυφθούν οι δαπά-
νες πρόληψης και αποκατάστασης φυσικών καταστροφών- την
υποχρέωση ασφάλισης για φυσικές καταστροφές των επιχειρή-
σεων µε κύκλο εργασιών άνω των 500.000 ευρώ και, φυσικά, τη
συνέχιση της συµβασιοποίησης του συνόλου των έργων του
«ΑΙΓΙΣ» ύψους 2,1 δισεκατοµµυρίων, όπως και η υλοποίηση των
προγραµµάτων Antinero I, II και III, ύψους 400 εκατοµµυρίων
ευρώ.

Κλείνοντας την αναφορά µου σε περιπτώσεις παρεµβάσεων,
θα ήθελα να αναφερθώ στην Golden Visa, ένα µέτρο που έφερε
πολλά κεφάλαια τα τελευταία χρόνια, αλλά προκάλεσε και στρε-
βλώσεις, µε συνέπεια στο στεγαστικό ζήτηµα που αντιµετωπίζει
η ελληνική κοινωνία.

Για τον λόγο αυτό αποφασίστηκε η περαιτέρω αυστηροποίηση
των κριτηρίων για τη χορήγησή της. Το όριο σε περιοχές, όπως
η Αθήνα, η Θεσσαλονίκη, η Μύκονος και η Σαντορίνη αυξήθηκε
από 500.000 σε 800.000 και σε άλλες περιοχές από 250.000 σε
400.000 ευρώ. Περαιτέρω και για να στραφεί το επενδυτικό εν-
διαφέρον από επενδύσεις σε ακίνητα, σε παραγωγικές επενδύ-
σεις, θα χορηγείται από αρχές της νέας χρονιάς υπό τη µορφή
Golden Visa για επένδυση ποσού 250.000 ευρώ σε startup επιχει-
ρήσεις, οι οποίες είναι µέλη του Εθνικού Μητρώου Νεοφυών Επι-
χειρήσεων.

Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, θα αναπτυχθεί µε τη βοήθεια των
συναδέλφων εισηγητών και των Υπουργών, φυσικά και για τους
υπόλοιπους τοµείς της κυβερνητικής πολιτικής, όπως παρεµβά-
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σεις για την αντιµετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος και
την εύρεση στέγης, για την ανάπτυξη της ψηφιοποίησης της ελ-
ληνικής οικονοµίας, παρεµβάσεις για το αγροτικό πετρέλαιο και
τη µονιµοποίηση της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλω-
σης, για την επέκταση του φράχτη στον Έβρο και τη θωράκιση
της χώρας µας.

Γιατί µε αυτόν τον προϋπολογισµό εµείς απευθυνόµαστε σε
όλους τους πολίτες και τους λέµε πως ναι, γνωρίζουµε πως τα
προβλήµατα είναι πολλά. Κάποια έρχονται από το παρελθόν,
άλλα παρουσιάζονται µε όλες αυτές τις έκτακτες καταστάσεις.
Τους λέµε πως είµαστε εδώ και σας ακούµε, πως πρέπει να µει-
ώσουµε τους φόρους και από το 2019 έχουµε µειώσει πενήντα
και µε αυτόν τον προϋπολογισµό άλλους δώδεκα επιπλέον. Λέµε
πως ναι, υπάρχει πρόβληµα µε την ακρίβεια και πρέπει να αυξή-
σουµε τους µισθούς και από το 2019 και κάθε χρόνο αυξάνεται ο
κατώτατος, συµπαρασύρει τον µέσο µισθό και έχουµε τη δέ-
σµευση -που θα την τηρήσουµε- για 950 ευρώ κατώτατο και µέσο
µισθό πάνω από 1.500 ευρώ.

Τους λέµε πως ναι, δεν πρέπει οι επόµενες γενιές να περάσουν
αυτά που πέρασε η δική µας και µε αυτό τον προϋπολογισµό νοι-
κοκυρεύουµε το δηµόσιό µας χρέος, γινόµαστε πιο αξιόπιστοι
και µε αυτόν τον τρόπο έρχονται νέες επενδύσεις που θα προ-
σφέρουν νέες ευκαιρίες και καλύτερους µισθούς. Ναι, πρέπει να
εστιάσουµε στα προβλήµατα σε όλα τα µήκη και πλάτη της πα-
τρίδας µας και κάθε µήνα σε κάθε περιφερειακή ενότητα συνδια-
µορφώνεται µε την τοπική αυτοδιοίκηση ένα στοχευµένο σχέδιο
περιφερειακής ανάπτυξης. Η αρχή έγινε στον Έβρο και την Ορε-
στιάδα.

Όλοι µας, λοιπόν, απέναντι στους λαϊκιστές που τους είδαµε
πώς ξεκίνησαν, πού έφτασαν, τι έκαναν και αυτή την περίοδο πού
έχουν καταλήξει και απέναντι σε άλλους ανθρώπους που επεν-
δύουν στα συναισθήµατα που προκαλεί µια δύσκολη καθηµερι-
νότητα, απέναντι σε ανθρώπους που διασπείρουν συνωµοσίες
επικίνδυνες για την εθνική µας συνοχή και αποστολή, οφείλουµε
να συνεχίσουµε να ακούµε τους πολίτες. Οφείλουµε να δίνουµε
απαντήσεις στα µικρά και στα µεγάλα τους προβλήµατα, να ανα-
γνωρίζουµε τα λάθη µας και τις παραλείψεις, να προσφέρουµε
ένα όραµα και ένα σχέδιο για το σύνολο της ελληνικής επικρά-
τειας και όλους τους Έλληνες και τις Ελληνίδες.

Τα τελευταία χρόνια η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
έχει καταφέρει πολλά. Είµαστε οι τελευταίοι που θα πανηγυρί-
σουµε, αλλά δεν πρέπει να αφήνουµε κανέναν να µηδενίζει αυτή
την εθνική προσπάθεια, µια προσπάθεια που θα συνεχίσει µε ένα
σχέδιο ρεαλιστικό, µε αισθητό κοινωνικό αποτέλεσµα που θα ενι-
σχύσει ακόµα περισσότερο την εµπιστοσύνη κράτους και πολι-
τών. Αυτούς τους θετικούς δείκτες στην οικονοµία να τους
κάνουµε πιο αισθητούς στα εισοδήµατα, στα νοικοκυριά όλων
των συµπολιτών µας. 

Μέρος, λοιπόν, αυτού του σχεδίου και αυτής της προσπάθειας
είναι σηµερινός προϋπολογισµός και σας καλώ όλους να τον
υπερψηφίσετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε για τον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Αποστολάκη -θα παρακαλούσα να τη-

ρηθεί ο χρόνος- και αµέσως µετά ο κ. Γαβρήλος, η κ. Μανωλά-
κου, ο κ. Φωτόπουλος, ο κ. Τζανακόπουλος, ο κ. Τσιρώνης, η κ.
Καραγεωργοπούλου και ο κ. Σαλµάς και κλείνει ο πρώτος κύ-
κλος.

Κυρία Αποστολάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ - ΜΑΡΙΑ (ΜΙΛΕΝΑ) ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον προϋπολο-

γισµό φέτος είναι πολύ διαφορετική από τις προηγούµενες χρο-
νιές. Δεν είναι ένας υγιεινός περίπατος για την Κυβέρνηση φέτος.
Στη συζήτηση αυτή η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει αντίπαλο µόνο το
ΠΑΣΟΚ ή και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης.

Αντίπαλός της πια είναι η κοινωνία που στενάζει από την πίεση
της ακρίβειας, που βλέπει τις ανισότητες να γιγαντώνονται, που
βλέπει βασικές δοµές του κοινωνικού κράτους να καταρρέουν.
Την κοινωνία έχετε απέναντι, γι’ αυτό έχετε απέναντί σας και εµάς

και µας έχετε απέναντι σας όχι µε κραυγές, αλλά µε τεκµηριω-
µένες και ουσιαστικές προτάσεις.

Η συνάντησή µας µε τους κοινωνικούς εταίρους έβαλε στο
τραπέζι τον κόσµο της εργασίας και το µείζον ζήτηµα των συλ-
λογικών συµβάσεων. Ήταν η πρότασή µας για τα βαρέα και αν-
θυγιεινά στους νοσηλευτές που σας ανάγκασε να ψελλίζετε ότι
εξετάζετε το ζήτηµα αυτό. 

Και βέβαια, ακούµε τώρα ότι ο Πρωθυπουργός θα κάνει ανα-
κοινώσεις την Κυριακή για τις τράπεζες. Ο Υπουργός είναι βέβαιο
ότι δεν τις γνωρίζει και κανένας Βουλευτής της Συµπολίτευσης
δεν τις γνωρίζει. Είστε όλοι αµήχανοι και πανικόβλητοι. Και στο
Μαξίµου η γνωστή παρέα του επιτελικού κράτους επεξεργάζεται
τις ανακοινώσεις.

Τώρα, ποιος έβαλε στο τραπέζι το ζήτηµα των υπερκερδών και
των καταχρηστικών προµηθειών και των χρεώσεων; Ποιος έβαλε
στο τραπέζι τον δανεισµό µε το σταγονόµετρο, ειδικά σε ό,τι
αφορά τη στέγαση και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, τη διαρκή
επιβάρυνση των πολιτών που µε τις δικές τους θυσίες ανακεφα-
λαιοποιήθηκαν οι τράπεζες; Και τι εµπόδιζε τον κ. Μητσοτάκη να
έχει παρέµβει τόσα χρόνια; Τι τον εµπόδιζε να έχει παρέµβει πριν
από πέντε µήνες και θα έρθει τώρα, την Κυριακή;

Έχει συρθεί ο Πρωθυπουργός, κατόπιν της δικής µας πίεσης,
της κοινωνικής πίεσης που εκφράζει το ΠΑΣΟΚ και θα ανακοινώ-
σει ηµίµετρα και όχι διαρθρωτικές παρεµβάσεις που θα έρθουν
να ασκήσουν πίεση, ώστε οι τράπεζες να παίξουν τον κοινωνικό
ρόλο που τους αναλογεί.

Και αυτό δεν θα γίνει, επειδή δεν το θέλετε. Δεν είναι, δηλαδή,
ζήτηµα ατολµίας, είναι ζήτηµα ιδεολογίας που δεν σας επιτρέπει
να πάρετε µέτρα υπέρ της κοινωνίας και της τραπεζικής πίστης.
Γιατί η Νέα Δηµοκρατία αντιστρατεύεται κάθε παρέµβαση στους
µηχανισµούς της αγοράς και πρέπει να της πούµε ότι η χώρα δεν
βρίσκεται και δεν θα γυρίσει πίσω στο 1990 και στην πολιτική που
ασκούσε ο πατέρας τότε του Πρωθυπουργού.

Καµµία αγορά δεν µπορεί να αφήνεται ανεξέλεγκτη, ευνοώ-
ντας τα κέρδη των λίγων εις βάρος των πολλών και αυτή είναι η
διαφορά µας. Αυτό σας καθιστά τη συντηρητική παράταξη του
τόπου και εµάς απέναντί σας την προοδευτική δηµοκρατική πα-
ράταξη της κοινωνικής προόδου και της δικαιοσύνης.

Τώρα η κυβερνητική ευφορία για την υπεραπόδοση των φορο-
λογικών εσόδων, µέσω της οποίας υλοποιείται η αφαίµαξη των
χαµηλών στρωµάτων και η πελατειακής κοπής επιδοµατική πολι-
τική, είναι ανεξήγητη. Τα πάνω από 2,5 δισεκατοµµύρια φορολο-
γικά έσοδα είναι λόγω της ακρίβειας και, βέβαια, ξέρουµε ποιους
πλήττουν. Η µεγάλη υπέρβαση στα φορολογικά έσοδα, στα
οποία επενδύει η Κυβέρνηση, οφείλεται κατά κύριο λόγο στην έµ-
µεση φορολογία µέσω του ΦΠΑ και των ειδικών φόρων κατανά-
λωσης που αφαιρεί χρήµατα από τις τσέπες των αδυνάµων. Με
στρατηγική επιλογή του Πρωθυπουργού έχουµε τη δεύτερη υψη-
λότερη φορολογία φόρων κατανάλωσης και την έκτη υψηλότερη
φορολογία έµµεσων φόρων ως ποσοστό του ΑΕΠ.

Αυτή η αντιαναπτυξιακή πολιτική σε συνδυασµό µε στοχευµέ-
νες φορολογικές ελαφρύνσεις σε οικονοµικά ισχυρές κοινωνικές
οµάδες έχει οδηγήσει την τελευταία πενταετία στην πιο µεγάλη
αναδιανοµή εις βάρος του κόσµου της εργασίας. Και θέλω να
είµαι σαφής, αναφέροµαι βεβαίως στη χαµηλή φορολογία των
µερισµάτων, στην προνοµιακή φορολογική µεταχείριση stock op-
tions και bonus, στην αφορολόγητη µεταβίβαση περιουσίας
800.000 ευρώ, δηλαδή, την παγιοποίηση αυτής της ανισότητας
µέσω της διαγενεακής µεταβίβασης πλούτου. Και βέβαια, την
ελάχιστη φορολόγηση των δισεκατοµµυριούχων, µε ποσό
100.000 ευρώ ανεξαρτήτως εισοδήµατος. Αυτά είναι µερικά µόνο
από τα χατίρια σας και δεν έχω χρόνο να αναφέρω άλλα.

Την ίδια στιγµή το µερίδιο των κερδών αυξάνεται ως ποσοστό
του ΑΕΠ. Το 2019 ήταν 40,7%, το 2023 ήταν 45,1% και, βέβαια,
έχουµε τη δεύτερη από το τέλος αγοραστική δύναµη. Η πραγµα-
τικότητα είναι ότι αυτή τη στιγµή παράγετε µαζικά νεόπτωχους ερ-
γαζόµενους, η αξία της γης εκτοξεύεται, τα κέρδη αυξάνονται και
το µόνο που συστηµατικά µειώνεται είναι η αξία της µισθωτής ερ-
γασίας. Έχετε γυρίσει την οικονοµία στην εποχή των ραντιέρηδων
και της ασύστολης κερδοσκοπίας, όπου λίγοι παίρνουν όλο και µε-
γαλύτερο κοµµάτι µιας πίτας που φτιάχνεται από όλους.
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Μια γρήγορη µατιά τώρα στο ζήτηµα των εξαγωγών και του
ελλείµµατος τρεχουσών συναλλαγών, γιατί ισχυρίζεστε ότι οι
εξαγωγές είναι αυτές που καθοδηγούν τη µεγέθυνση του ΑΕΠ.
Μια γρήγορη µατιά στην εξέλιξη του ελλείµµατος τρεχουσών συ-
ναλλαγών: Το 2025 βλέπουµε ότι παρουσιάζει µια πρόσθετη αύ-
ξηση της τάξης του 0,4% που µεταφράζεται σε 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Και αυτοί οι αριθµοί αρκούν ως απάντηση σε ένα πλαστό
αφήγηµα που προσκρούει στην οδυνηρή πραγµατικότητα της έλ-
λειψης εθνικής αναπτυξιακής πολιτικής. Ένα απλό παράδειγµα
από τον κλάδο της ελληνικής βιοµηχανίας, όπου το εισαγωγικό
περιεχόµενο υπερβαίνει το 35%, αιτιολογεί την ανησυχητική πο-
ρεία του ελλείµµατος. Ένα έλλειµµα που αντανακλά το επενδυ-
τικό και παραγωγικό κενό της χώρας και είναι από τα πιο
ανησυχητικά µεγέθη του προϋπολογισµού και βέβαια στο κοµ-
µάτι των επενδύσεων η Ελλάδα παραµένει η µόνη ευρωπαϊκή
χώρα που βρίσκεται κάτω από τα επίπεδα του 2009.

Και τώρα προσέξτε: Eνώ o ρυθµός µεγέθυνσης της οικονοµίας
είναι πάνω από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο, o τραπεζικός δανεισµός
παραµένει ο µεγάλος ασθενής, µε την περιορισµένη χορήγηση
πιστώσεων να κατευθύνεται ασθενικά, αλλά και πανάκριβα σε
λίγες µεγάλες επιχειρήσεις.

Οι ελληνικές τράπεζες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δανείζο-
νται φθηνά, αλλά δανείζουν πανάκριβα. Τα υψηλά κέρδη προ-
έρχονται από τη διαφορά των επιτοκίων χορηγήσεων και κατα-
θέσεων, από τις καταχρηστικές χρεώσεις και προµήθειες και ταυ-
τόχρονα η απροθυµία του τραπεζικού τοµέα να ενισχύσει τον δα-
νεισµό µικροµεσαίων και startups είναι εξόχως προβληµατική. Και
όλα αυτά ενώ έχουν προηγηθεί επανειληµµένες ανακεφαλαιοποι-
ήσεις και βέβαια το πρόγραµµα «Ηρακλής» µε τις δηµόσιες εγ-
γυήσεις.

Η εξυγίανση και η κερδοφορία του τραπεζικού συστήµατος,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι στόχος, αλλά όχι ο αποκλει-
στικός στόχος και βεβαίως όχι ερήµην της διασφάλισης ουσια-
στικών παρεµβάσεων και εγγυήσεων για τη χρηµατοδότηση της
πραγµατικής οικονοµίας. Η µείωση των κόκκινων δανείων αφορά
τις τράπεζες και τα χαρτοφυλάκιά τους, όχι την πραγµατική οι-
κονοµία και τα νοικοκυριά. Οι θυγατρικές των servicers στην Ελ-
λάδα έχουν πολλαπλάσια κέρδη απ’ ό,τι οι µητρικές τους στο
εξωτερικό. Είναι 78 εκατοµµύρια ευρώ τα κέρδη της doValue
εδώ, 41 εκατοµµύρια ευρώ τα κέρδη της doValue στην Ιταλία, µε
πολλαπλάσιο χαρτοφυλάκιο και πληθυσµό. Ουδείς τους επιβάλ-
λει εδώ, δηλαδή ο κ. Χατζηδάκης δεν τους επιβάλλει την υποχρέ-
ωση συµµετοχής στον αναθεωρηµένο εξωδικαστικό, την ουσια-
στική υποχρέωση στην ενηµέρωσή τους ως προς τους δανει-
ολήπτες, τη συµµόρφωσή τους σε συστήµατα ελέγχου. Άρα, η
µείωση των κόκκινων δανείων είναι άλλο ένα κατασκευασµένο
αφήγηµα και τα στοιχεία από τον εξωδικαστικό µηχανισµό είναι
πραγµατικά απογοητευτικά. Η Κυβέρνηση απορρίπτει τις τεκµη-
ριωµένες προτάσεις µας για το ιδιωτικό χρέος, γιατί δεν αφορούν
εκείνες τις κοινωνικές οµάδες που τη στηρίζουν.

Ασφαλώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανένας δεν έχει το
µονοπώλιο της ευαισθησίας. Είστε, όµως, εσείς και µόνο που
έχετε το µονοπώλιο της υποκρισίας. Οι ηχηρές σας αρνήσεις στο
σύνολο των τροπολογιών και των ολοκληρωµένων προτάσεων
νόµων που το ΠΑΣΟΚ έχει καταθέσει είναι συνεπής µε τον πυ-
ρήνα του οικονοµικού σας δόγµατος και µε τα συµφέροντα τα
οποία εκπροσωπείτε. Η καρτελοποίηση στη λειτουργία του τρα-
πεζικού συστήµατος εµποδίζει τον ανταγωνισµό και δεν υπηρετεί
τις ανάγκες της εθνικής οικονοµίας. Η ενίσχυση της οργανικής
κερδοφορίας των ελληνικών τραπεζικών οµίλων οφείλει να συνο-
δεύεται από την ενίσχυση της πραγµατικής οικονοµίας και τη µό-
χλευση αναπτυξιακών και καινοτόµων ευκαιριών. Η επίκληση της
υψηλής συµµετοχής της αναβαλλόµενης φορολογίας στο ενερ-
γητικό τους ως διαρκής τροχοπέδη οφείλει να αντιµετωπιστεί
άµεσα και υπάρχουν µέσα γι’ αυτό.

Για τη συντριπτική πλειοψηφία των µικροαποταµιευτών τα επι-
τόκια καταθέσεων είναι ανύπαρκτα. Τα επιτόκια χορηγήσεων αγ-
γίζουν το 6%. Η διαφορά τους πλέον ξεπερνά τις 5,5 µονάδες. 

Ο Υπουργός, λοιπόν, εξαντλείται σε ανέξοδα ευχολόγια και µε-
τατρέπεται -ως µη όφειλε- σε έναν ανεύθυνο σχολιαστή. «Υπάρ-
χουν πράγµατα στις τράπεζες που ενοχλούν την πλειονότητα των

πολιτών» είπε ο κ. Χατζηδάκης, µιλώντας για περιρρέουσα ατµό-
σφαιρα σε σχέση µε τις χρεώσεις των τραπεζών. Λοιπόν, να του
πούµε ότι δεν υπάρχει καµµία περιρρέουσα ατµόσφαιρα. Υπάρ-
χουν προκλητικά κέρδη που αποµυζούν το περιορισµένο εισό-
δηµα των πολιτών και προέρχονται από το χάσµα στα επιτόκια
καταθέσεων και χορηγήσεων και τις υψηλές χρεώσεις και προ-
µήθειες.

Προσέξτε: Πολλοί από εσάς είστε Βουλευτές από την περιφέ-
ρεια. Ολόκληρες κωµοπόλεις εξυπηρετούνται από ένα ΑΤΜ. Υπε-
ρήλικες συµπολίτες µας ενηµερώνονται ότι πρέπει να αποκτή-
σουν e-banking και αν µπορούν να κάνουν χιλιόµετρα για να πάνε
σε ένα τραπεζικό κατάστηµα, κλείνουν ραντεβού µετά από οκτώ
µέρες. Και ενώ οδηγούµαστε -και ορθώς- σε ηλεκτρονικές συ-
ναλλαγές, βλέπουµε δυσβάσταχτες χρεώσεις για τραπεζικές ερ-
γασίες που δεν προσφέρονται. Δηλαδή οι τράπεζες περιόρισαν
τα λειτουργικά έξοδά τους και τις δαπάνες τους και την ίδια στι-
γµή συνεχίζουν να χρεώνουν δυσθεώρητες προµήθειες.

Καταθέσαµε την τροπολογία για τα έκτακτα κέρδη, εισπρά-
ξαµε την άρνηση. Καταθέσαµε την τροπολογία για τις καταχρη-
στικές χρεώσεις, για τα επιτόκια και αναµένουµε τις αναιµικές και
πάντως υπερβολικά καθυστερηµένες ανακοινώσεις και παρεµβά-
σεις, οι οποίες σε κάθε περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
-και το ξέρει όλη η ελληνική κοινωνία- οφείλονται και θα οφείλο-
νται, ό,τι και αν ανακοινωθεί, στη συστηµατική πολιτική κοινοβου-
λευτική πίεση που άσκησε το ΠΑΣΟΚ.

Η εξυγίανση του τραπεζικού συστήµατος στηρίχθηκε στις θυ-
σίες των Ελλήνων πολιτών µέσα στην κρίση και είναι καιρός το
τραπεζικό σύστηµα να επιστρέψει στην κοινωνία και στην πρα-
γµατική οικονοµία όσα της οφείλει, να ξαναβρούµε µια υγιή ισορ-
ροπία ανάµεσα σε αυτά τα δύο.

Για όλα αυτά δεν κάνετε τίποτα και δεν είναι µόνο θέµα έλλει-
ψης βούλησης. Δεν το πιστεύετε, γιατί όσο και αν προσπαθείτε
να πείσετε ότι είστε µια κεντρώα Κυβέρνηση, ότι είστε µετριοπα-
θείς -καπηλεύεστε ακόµα και τον όρο «προοδευτικοί»-, οι πολιτι-
κές σας αποδεικνύουν ότι είστε µια δύναµη της συντήρησης των
ανισοτήτων και των προνοµίων των λίγων, της προστασίας των
εγκατεστηµένων συµφερόντων και των insiders.

Αυτό είναι που µας διαχωρίζει. Εµείς έχουµε την πολιτική βού-
ληση, γιατί ως σοσιαλδηµοκράτες πιστεύουµε ότι η πολιτική είναι
το όπλο των πολλών, των outsiders. Στο ΠΑΣΟΚ πιστεύουµε ότι
δεν αξίζει στην κοινωνία να είναι µια κοινωνία χαµηλών προσδο-
κιών. H οικονοµική και φορολογική πολιτική δεν πρέπει να οδηγεί
στον ελάχιστο παρονοµαστή τους πολλούς, για να προστατεύει
προνόµια, αλλά να είναι το βασικό εργαλείο που διαθέτουµε για
να διαµορφώσουµε µια κοινωνία µε αυτοπεποίθηση, µε δικαιο-
σύνη, µε ευκαιρίες για όλους, να συγκλίνουµε αντί να αποκλί-
νουµε από την Ευρώπη.

Κατά συνέπεια αυτόν τον προϋπολογισµό της φορολογικής
αφαίµαξης των φτωχών και µεσαίων στρωµάτων και της αναδια-
νοµής πλούτου εις βάρος τους, το ΠΑΣΟΚ τον καταψηφίζει και
ηχηρά και µε χαρά.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Γιώρ-

γος Γαβρήλος έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, συζητάµε σήµερα τον προϋπολογισµό για το

έτος 2025 σε µια περίοδο γεωπολιτικών ανακατατάξεων και µε-
γάλης αβεβαιότητας, σε µία περίοδο που η Κυβέρνησή σας ισχυ-
ρίζεται ότι έχουµε µια ανάπτυξη πολύ µεγαλύτερη από τον µέσο
όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δεν λέτε, όµως, ότι είναι µια ισχνή
µεγέθυνση και ότι αυτή η όποια αναιµική ανάπτυξη δεν αφορά
τους πολλούς της ελληνικής κοινωνίας, αλλά αφορά τους λίγους
και ισχυρούς.

Φαίνεται ότι ικανοποιείστε από το 2,2% ανάπτυξη που κατα-
γράφεται και από τους δείκτες της EUROSTAT και από την ΕΛ-
ΣΤΑΤ. Δεν λέτε ότι έχουµε βγει από µια χρεοκοπία και κάτι
σχετικό συνηθίζεται σε όλες τις χώρες που έφυγαν από το σπι-
ράλ της χρεοκοπίας και των µνηµονίων, που βρίσκουν µια προ-
οπτική να σταθούν στα πόδια τους και η ανάπτυξή τους κατα-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΒ’ - 11 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4527



γράφεται πολύ υψηλότερη από άλλες χώρες που ακολουθούν
µια κανονικότητα και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και παντού.

Την ίδια στιγµή όµως, ενώ συγκρίνετε τον δείκτη της ανάπτυ-
ξης της χώρας µας µε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
αποκρύπτετε ότι οι κοινωνικές ανισότητες, αντί να αµβλύνονται
για τη χώρα µας σε σχέση µε άλλες χώρες, διευρύνονται. 

Οι κοινωνικές δαπάνες µειώνονται στη χώρα µας, αντί να αυ-
ξάνονται για να αντιµετωπίσουµε και τα χρόνια προβλήµατα, ει-
δικά µετά το 2008 - 2009, που η χώρα µε δική σας ευθύνη µπήκε
σε αυτήν την περιπέτεια της χρεοκοπίας.

Ασφαλώς, αποκρύπτετε το γεγονός ότι από το 2019 έως σή-
µερα, 20 δισεκατοµµύρια, περίπου, έχουν συγκεντρωθεί από τον
χώρο του κόσµου της εργασίας, υπέρ του κεφαλαίου -των ισχυ-
ρών, δηλαδή- αυτής της χώρας.

Και, βέβαια, ενώ καταφέρατε να κυβερνήσετε τη χώρα αυτά τα
τρία-τέσσερα τελευταία χρόνια µε ένα χαλαρό σύµφωνο σταθε-
ρότητας που σας έδινε την προοπτική, ώστε να ισχυροποιήσει
την οικονοµία µας και να βάλετε τις βάσεις για µια ανταγωνιστική
οικονοµία, δυστυχώς, ακόµη και σήµερα, από τους δείκτες, που
αφορούν την ανταγωνιστικότητα, τις επενδύσεις, το ισοζύγιο τρε-
χουσών συναλλαγών, αποδεικνύεται ότι η χώρα και η οικονοµία
στηρίζονται σε «γυάλινα πόδια». Είναι αυτό, το έλλειµµα των
επενδύσεων, που για µία ακόµη χρονιά πέσατε έξω σε σχέση µε
αυτά που είχατε υπολογίσει πέρυσι, που δεν δίνει προοπτική σε
αυτήν την οικονοµία.

Ασφαλώς, είναι και το να παραµένουν πολύ υψηλά τα προβλή-
µατα της ακρίβειας, της υγείας, για τον κάθε Έλληνα και την κάθε
Ελληνίδα, όπως καταγράφονται από όλες τις δηµοσκοπήσεις,
αλλά και τις µετρήσεις της ΕΛΣΤΑΤ.

Παρ’ όλα αυτά, εσείς φέρνετε έναν προϋπολογισµό για το
2025, που αποτελεί συνέχεια των πολιτικών φτώχειας και κοινω-
νικής αδικίας, που η Νέα Δηµοκρατία εφαρµόζει, όλα αυτά τα τε-
λευταία πέντε χρόνια, στο τιµόνι της χώρας, ενώ η χώρα έχει βγει
από τα µνηµόνια, από το 2018, µε θυσίες του ελληνικού λαού, µε
µια σοβαρή πολιτική της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, µε µία ορθολογι-
κοποίηση και ρύθµιση του χρέους, µέχρι το 2032, που σας δίνει
και αυτήν την ανάσα -πέρα από την ανάσα, που σας έδωσε η χα-
λάρωση του Συµφώνου Σταθερότητας, τα τελευταία χρόνια και
µε τον COVID- ότι το χρέος ρυθµίστηκε από την κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ, έως το 2032.

Αντί, λοιπόν, να χρησιµοποιήσετε αυτό το πλαίσιο και το περι-
βάλλον, που υπάρχει αυτά τα χρόνια, ώστε να αµβλύνετε τις κοι-
νωνικές ανισότητες, εσείς βιαίως προχωρήσατε στην αναδιανοµή
του πλούτου υπέρ των λίγων και ισχυρών. Και ασφαλώς, αυτό
συνέβη, από τη µία πλευρά, µε την δηµιουργία καρτέλ στην οι-
κονοµία, στην αγορά, στα καύσιµα, στην αλυσίδα τροφίµων, στην
ενέργεια, στο πάρτι που έχουν στήσει οι συστηµικές τράπεζες
και από την άλλη πλευρά στη καθήλωση των πραγµατικών µι-
σθών και συντάξεων των Ελλήνων πολιτών.

Άρα, γι’ αυτό κατηγορείστε για µία ανάπτυξη, έστω και αναι-
µική, που αφορά, όµως, τους λίγους, κύριε Υπουργέ. Αυτό είναι
το µείγµα της διακυβέρνησής σας, ένα επικίνδυνο, άκρως ταξικό
για τους πολλούς µείγµα οικονοµικής και φορολογικής πολιτικής,
που ακολουθείτε τα τελευταία χρόνια.

Έρχεστε και λέτε ότι µειώνετε τους φόρους. Ωστόσο, αποδει-
κνύεται από τον προϋπολογισµό ότι θα έχουµε µία αύξηση
φόρων γύρω στα 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, 1,5 δισεκατοµµύριο
από ΦΠΑ και 1 δισεκατοµµύριο φόρο εισοδήµατος. Και βέβαια,
λέτε ότι καταργείτε το τέλος επιτηδεύµατος στους ελεύθερους
επαγγελµατίες, όταν την ίδια στιγµή, τους χαρατσώνετε µε ένα
τέλος τεκµαρτής φορολόγησης, που ξεπερνά τα 700 εκατοµµύ-
ρια τον χρόνο.

Και ασφαλώς την ίδια στιγµή η σχέση φόρων προς ΑΕΠ παρα-
µένει πολύ υψηλή, σχεδόν στο 28%, σε σχέση και µε άλλες ευ-
ρωπαϊκές χώρες και ασφαλώς κατατάσσει την Ελλάδα και η
συντήρηση των έµµεσων φόρων, που κατατρώγουν το εισόδηµα
των Ελλήνων φορολογούµενων και πολιτών, στη δεύτερη θέση
σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό είναι το µείγµα πολιτικής
που ακολουθείτε, ένα µείγµα δηµοσιονοµικής λιτότητας ουσια-
στικά εις βάρος των πολλών.

Παράλληλα, δε, για το δεκάµηνο του 2024, η Κυβέρνηση πα-

ρουσιάζει δηµοσιονοµικό πλεόνασµα 6,1 δισεκατοµµύρια. Αυτό
το υπερπλεόνασµα είναι αποτέλεσµα φοροληστείας, που έχετε
επιβάλει και διαρκούς άρνησής σας να πάρετε µέτρα για την
ακρίβεια. Δεν είναι αποτέλεσµα του ότι χτυπήσατε τη φοροδια-
φυγή. Είναι αποτέλεσµα φοροµπηχτικής πολιτικής αλλά και δη-
µιουργίας καρτέλ στην αγορά, που έχουν εκτοξεύσει την ακρί-
βεια στα ύψη και εσείς στέκεστε τροχονόµοι, αν δεν συντηρείτε
µε τις πολιτικές σας. Αυτό επιµένουµε και λέµε εµείς, γιατί είχατε
πολλές άλλες επιλογές να κάνετε, όπως σας έχουµε προτείνει
και µε την πρόταση νόµου που καταθέσαµε την άνοιξη εδώ ενώ-
πιον της Βουλής για την αντιµετώπιση της ακρίβειας. Κι, όµως,
δεν κάνατε τίποτα, γιατί είστε υπηρέτες αυτών των µεγάλων συµ-
φερόντων.

Κρατάτε, λοιπόν, ένα µεγάλο καρτέλ σε ό,τι αφορά κυρίως τα
τρόφιµα που κατατρώγουν ασφαλώς µε τον πληθωρισµό και την
ακρίβεια τα εισοδήµατα των µεσαίων και κατώτερων οικονοµικά
στρωµάτων και οδηγείτε ασφαλώς στα όρια της διαβίωσης
πολλά νοικοκυριά της χώρας και αποτυπώνεται αυτό από όλους
τους δείκτες, αλλά κυρίως και µε τους δείκτες φτώχειας. Είµαστε
στο 26%, περίπου, πάνω από το ένα τέταρτο του πληθυσµού που
βρίσκεται σε αυτό το όριο της φτώχειας, όπως οι δείκτες αυτοί
ορίζονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ένα ιδιωτικό χρέος, που
πλέον συνεχίζει να αυξάνεται.

Μόνο στα ασφαλιστικά ταµεία έχουµε φτάσει στα 48 δισεκα-
τοµµύρια. Και µάλιστα τα 18, 19 δισεκατοµµύρια έχουν δηµιουρ-
γηθεί από το 2019 έως σήµερα, µία θηλιά στο λαιµό των
ελεύθερων επαγγελµατιών και της µικρής επιχείρησης που βλέ-
πουν ότι µε το ζόρι µπορούν να συντηρήσουν τις επιχειρήσεις
τους, αλλά είναι δική σας επιλογή το κλείσιµο των µικρών επιχει-
ρήσεων, ώστε να διογκωθούν οι µεγάλες επιχειρήσεις και να δη-
µιουργούνται αυτά τα καρτέλ µε τις στρεβλώσεις που δη-
µιουργούν ασφαλώς στην αγορά εις βάρος των πολλών Ελλήνων
πολιτών.

Στον προϋπολογισµό του 2025 προβλέπεται µία αύξηση για τις
συντάξεις 1 δισεκατοµµύριο και αφορά ένα εκατοµµύριο επτα-
κόσιες χιλιάδες συνταξιούχους. Αυτή η αύξηση των συντάξεων
για το 2025 διαµορφώνεται στο 2,4% βασισµένη σε ανάπτυξη
2,2%, όταν ο τρέχων πληθωρισµός κλείνει τώρα για το 2024 στο
2,7%. Καταλαβαίνετε ότι δεν απορροφάτε µε αυτήν την αύξηση
ούτε τον πληθωρισµό που βιώνουν τα µεσαία και τα κατώτερα οι-
κονοµικά στρώµατα και πολύ περισσότερο οι απόµαχοι της ερ-
γασίας µας. Και µη γελιέστε, αυτή η αύξηση είναι γύρω στα 30
µε 40 ευρώ το µήνα. Μπορεί να ζήσει ο συνταξιούχος µε αυτά τα
χρήµατα;

Έρχεστε και µας λέτε ότι ανεβαίνει το επίπεδο διαβίωσης των
Ελλήνων. Πώς το αποδεικνύετε αυτό; Στη δεύτερη αγοραστική
από το τέλος δύναµη βρίσκονται οι Έλληνες φορολογούµενοι,
τα ελληνικά νοικοκυριά, καταλαµβάνοντας µία από τις τελευταίες
θέσεις. Και, βέβαια, είναι η ακρίβεια αυτή που δηµιουργεί µεγα-
λύτερο πρόβληµα σε αυτά τα οικονοµικά στρώµατα όταν το ελαι-
όλαδο, τα λαχανικά, το ρεύµα, τα καύσιµα έχουν εκτοξευθεί στα
ύψη και είναι προϊόντα που κάθε νοικοκυριό έχει ανάγκη και που
όσο τα πληρώνει ο πλούσιος, τα πληρώνει και ο φτωχός και ο µε-
σαίος οικονοµικά µισθωτός ή συνταξιούχος ή αυτός που έχει κά-
ποια εισοδήµατα πολύ χαµηλά. Είναι αυτοί οι έµµεσοι φόροι που
κατατρώγουν τελικά το εισόδηµα των Ελλήνων και δεν µπορούν
να τα βγάλουν πέρα µετά τις πρώτες δεκαοκτώ, είκοσι ηµέρες
του µήνα.

Περίπου εξακόσιες χιλιάδες συνταξιούχοι δεν θα δουν αύξηση
λόγω της προσωπικής διαφοράς. Και ασφαλώς δεν µπορεί να πει
η Κυβέρνηση ότι καλύπτει αυτές τις ανάγκες των ανθρώπων µε
την επιταγή της ακρίβειας και πόσοι άλλοι που ούτε αυτήν την
επιταγή ακρίβειας δεν θα λάβουν και είναι οι χαµηλοσυνταξιού-
χοι, είναι οι µακροχρόνια άνεργοι, είναι οι οικογένειες οι µονογο-
νεϊκές. Αλλάξτε τουλάχιστον στάση, έστω την τελευταία στιγµή
πριν κλείσει το έτος ως προς αυτές τις κατηγορίες των συνταξι-
ούχων και ευπαθών οµάδων. Δώστε έστω αυτό το ελάχιστο, την
επιταγή ακρίβειας σε αυτούς τους ανθρώπους που το έχουν ανά-
γκη.

Καταργήστε, επιτέλους, της ΕΑΣ, την εισφορά αλληλεγγύης
για τους συνταξιούχους. Επαναφέρετε τη δέκατη τρίτη σύνταξη,
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που τρέξατε το 2019 να την καταργήσετε µετά την ανάληψη της
διακυβέρνησης της χώρας.

Κάντε πραγµατικές αυξήσεις στους συνταξιούχους, αλλά και
στους µισθωτούς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έρχεται το 2025, έχετε τάξει 12 ευρώ στους δηµοσίους υπαλ-
λήλους από 1-4-2025. Μα, πραγµατικά είναι αυξήσεις αυτές στην
εποχή της ακρίβειας που ζούµε για τους δηµοσίους υπαλλήλους,
που προσλαµβάνονται οι άνθρωποι, τρέχουν στα νησιά και δεν
µπορούν να πληρώσουν ούτε τη στέγασή τους ούτε τη διαβίωσή
τους και σε λίγους µήνες αναγκάζονται και παραιτούνται από µό-
νιµες θέσεις ευθύνης;

Σήµερα ακούσαµε εδώ ότι το 2027 θα έχουµε µέσο µισθό στα
1.500 ευρώ. Μας µιλούσε πριν από λίγες µέρες στην Επιτροπή
Κοινωνικών Υποθέσεων η Υπουργός Εργασίας και έλεγε ότι ο
µέσος µισθός είναι 1.251 ευρώ. Σήµερα ακούσαµε και από τον
εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας και από τον αρµόδιο Υπουργό,
τον κ. Χατζηδάκη, ότι τάχα ο µέσος µισθός έχει φτάσει στα 1.445
ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Και τι κάνετε; Κάνετε ένα τρικ. Λέτε: «Αφορά ο µέσος µισθός
τον µέσο µισθό της πλήρους απασχόλησης». Μα, δεν συζητάµε
γι’ αυτό. Συζητάµε και για τους κακοπληρωµένους εργαζόµενους
και γι’ αυτούς που απασχολούνται µε µερική απασχόληση, µε
ευέλικτη απασχόληση που είναι το 50% των νέων συµβάσεων ερ-
γασίας. Τι λέτε γι’ αυτούς; Γιατί τους εξαπατάτε; Σε αυτούς τά-
ζατε ότι ο µέσος µισθός θα φτάσει τα 1.500 ευρώ. 1.131 ευρώ το
παραλάβατε, 1.251 είναι τώρα. Σήµερα µας είπατε ότι έχει φτάσει
στα 1.445 και έχουµε να διανύσουµε έναν δρόµο µόνο 55 ευρώ
για να καλύψουµε την υπόσχεση της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Εξαπατάτε τον ελληνικό λαό. Ο κόσµος βιώνει µια ακρίβεια,
βιώνει µια ανέχεια κι εσείς παίζετε µε τα νούµερα, όταν κάτω από
800 ευρώ είναι οι µισθοί του 50% των µισθωτών και κάτω από 900
ευρώ είναι οι µισθοί του 75% των µισθωτών της χώρας.

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, θέλοντας να αναφερθώ σε ένα
στοιχείο ακόµη, αυτό της ανεργίας. Πανηγυρίζετε γιατί η ανεργία
έπεσε κάτω από το 10%. Δεν λέτε, όµως, στον κόσµο ότι αυτές
οι καινούργιες θέσεις που δηµιουργούνται είναι κακοπληρωµένες
θέσεις εργασίας, ευέλικτης και µερικής απασχόλησης σχέσεις
εργασίας. Είναι σχέσεις εργασίας πραγµατικά που δεν δίνουν
προοπτική, κυρίως στη νέα γενιά.

Ακόµη η ανεργία των νέων παραµένει στο 12%, η ανεργία των
γυναικών παραµένει στο 17% και ένας άλλος δείκτης που πρέπει
να χτυπήσει καµπανάκι στην Κυβέρνησή σας είναι ότι έχουµε µια
µείωση του ρυθµού αύξησης της απασχόλησης κατά 1,2% τον
Σεπτέµβριο και τον αποκρύπτετε αυτόν τον δείκτη, γιατί αυτό ση-
µατοδοτεί και τον ερχοµό του φαινοµένου που ξεκίνησε από την
Αµερική, της µεγάλης παραίτησης.

Άνθρωποι σε δηµιουργική ηλικία έχουν σταµατήσει πλέον να
ψάχνουν για εργασία ή φεύγουν στο εξωτερικό, όπως έκαναν τα
τελευταία χρόνια, ή έχουν πάψει εδώ στην Ελλάδα να αναζητούν
εργασία. Διότι είναι τόσο κακές πλέον οι συνθήκες εργασίας,
τόσο χαµηλές οι αποδοχές που πλέον σηκώνουν τα χέρια ψηλά
και παραιτούνται από τη διεκδίκηση για ζωή, από τη διεκδίκηση
µιας θέσης εργασίας, αυτές που τους προσφέρετε µε τον κατώ-
τατο µισθό και τις χαµηλές προσδοκίες.

Και επιµένετε η πολιτεία να ορίζει τον κατώτατο µισθό, θεωρώ-
ντας ότι τα φθηνά εργατικά χέρια µπορούν να δώσουν ώθηση
στην ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας, όµως αφήνουν έξω από
την αγορά εργασίας και νέους ανθρώπους και συνεχίζουν να
στέλνουν στο εξωτερικό τα καλύτερα µας µυαλά και τους πιο δη-
µιουργικούς Έλληνες, τους νέους πολίτες.

Αλλάξτε, λοιπόν, πολιτική και αντιµετωπίστε την κατάσταση
που βιώνει η πλειονότητα του ελληνικού λαού, αυτήν τη ζοφερή
πραγµατικότητα που τη ζει κατάµατα. Αλλάξτε πολιτικές και
πάρτε πρωτοβουλίες τέτοιες, έτσι ώστε να αµβλύνετε τις κοινω-
νικές ανισότητες που και οι πολιτικές σας δηµιουργούν τα τελευ-
ταία χρόνια, παρότι έχουµε βγει από τα µνηµόνια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φέρνετε στην ελληνική Βουλή
έναν προϋπολογισµό για το 2025 που συνεχίζει να είναι χαµηλών
προσδοκιών και που ασφαλώς είναι ένας προϋπολογισµός φτώ-
χειας για τους πολλούς και υπερπλουτισµού για τους λίγους και
γι’ αυτόν το λόγο τον καταψηφίζουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια η
ειδική εισηγήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
µάντω Μανωλάκου. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ο προϋπολογισµός του 2025 συ-
ζητείται σε συνθήκες πολεµικής οικονοµίας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και µε κίνδυνο γενίκευσης του πολέµου, αφού, εκτός
των δύο ιµπεριαλιστικών πολέµων, ανοίγονται και νέες εστίες µε
τη Συρία, ενισχύοντας την αβεβαιότητα και ρευστότητα και το
αποσιωπάτε.

Ταυτόχρονα βρισκόµαστε µπροστά σε νέα καπιταλιστική οικο-
νοµική κρίση που γίνεται πιο ορατή µε τις οξυµένες αντιφάσεις
να µην κρύβονται, µε Γαλλία, Γερµανία, τις ισχυρότερες καπιτα-
λιστικές οικονοµίες να περνούν στο κόκκινο. Ολοφάνερο το µεί-
γµα ανταγωνισµών για ενεργειακούς και εµπορικούς δρόµους,
του πολέµου και αστάθειας. Είναι τα µεγάλα αδιέξοδα του ίδιου
του καπιταλιστικού συστήµατος. Η ρευστότητα δείχνει ότι αυτό
το σάπιο σύστηµα ψυχορραγεί, γίνεται πιο επιθετικό στην ένταση
της εκµετάλλευσης, την ακρίβεια, την ενεργειακή φτώχεια και την
ανασφάλεια.

Οι µισθοί και οι συντάξεις δεν φτάνουν για να βγει ο µήνας.
Μην κοροϊδεύετε µε γελοίες αυξήσεις, µε τον νόµο τυ Κατρού-
γκαλου που ανεµίζετε. Το ξέρετε, οξύνεται η λαϊκή δυσαρέσκεια
και ό,τι νούµερα και πίνακες να παρουσιάσει ο κύριος Υπουργός
δεν πείθει. Οι αντιδράσεις των εργαζοµένων αυξάνονται και τρο-
φοδοτούν αγωνιστικά ξεσπάσµατα που τα τρέµετε και προσπα-
θείτε να τροµοκρατήσετε µε καταστολή.

Βέβαια τέτοιες περιόδους τον βρώµικο ρόλο αναλαµβάνει συ-
νήθως η σοσιαλδηµοκρατία που τώρα την προωθεί το αστικό σύ-
στηµα, στήνοντας παγίδες εγκλωβισµού της λαϊκής δυσαρέσ-
κειας. Γιατί έχετε σύµπνοια Κυβέρνηση – ΠΑΣΟΚ - ΣΥΡΙΖΑ και τα
άλλα αστικά κόµµατα στη στήριξη της πολεµικής οικονοµίας, αυ-
ξάνοντας τις στρατιωτικές δαπάνες και τη στήριξη των επιχειρη-
µατικών οµίλων µε κάθε µέσο.

Φάνηκε και στο νοµοσχέδιο για τον κατώτατο µισθό. Το ΠΑΣΟΚ
ψήφισε τα εννέα από τα δεκαπέντε άρθρα του και ας το καταψή-
φισε. Κατά τα άλλα, µιλάει η αστική τάξη και τα κόµµατά της για
σταθερότητα, εννοώντας συµµετοχή στην εµπλοκή των ιµπερια-
λιστικών σχεδιασµών και δράσεων, θωράκιση της νατοϊκής συ-
νοχής που πάει αγκαλιά µε τα επικίνδυνα σχέδια συνδιαχείρισης
στο Αιγαίο, νατοποίηση και ίσως οριστική διχοτόµηση της Κύ-
πρου, στήριξη του κράτους-δολοφόνου Ισραήλ, του καθεστώτος
Ζελένσκι και µετατροπή της χώρας σε στόχο αντιποίνων, σηµαί-
νει µισθοί και συντάξεις πείνας για να µην απειλούνται τα κέρδη
του κεφαλαίου, όπως και νέοι έφοδοι εµπορευµατοποίησης των
αναγκών του λαού σε υγεία, παιδεία, πρόνοια και ούτω καθεξής,
δηλαδή µόνιµη αστάθεια για το λαό, µόνιµοι κίνδυνοι, αβεβαι-
ότητα για το αύριο.

Αυτά αποτελούν και συµβάλλουν στον πολεµικό προϋπολογι-
σµό που προωθούν τα κόµµατα της αστικής τάξης, προκειµένου
την αναβάθµισή της στο ιµπεριαλιστικό σύστηµα και την περιοχή
σε βάρος των αναγκών του λαού. Αυτά επιβεβαιώνονται σε όλα
τα κεφάλαια του προϋπολογισµού του 2025.

Η δηµόσια δωρεάν υγεία συρρικνώνεται, σχεδόν ανύπαρκτη,
όλα στους ιδιώτες. Γιατί αν και η χρηµατοδότηση συνολικά στο
Υπουργείο Υγείας είναι κατά τι αυξηµένη, όµως για τη λαϊκή οι-
κογένεια θα είναι χειρότερη η κατάσταση, γιατί ένα µέρος αφορά
τις περσινές απλήρωτες υποχρεώσεις στις δηµόσιες µονάδες
υγείας και όχι κάλυψη νέων αναγκών.

Επίσης, υπάρχει αύξηση της χρηµατοδότησης των επιχειρη-
µατικών οµίλων κατά µισό δισεκατοµµύριο περίπου λόγω της µεί-
ωσης 1% της εργοδοτικής ασφαλιστικής εισφοράς του κλάδου
υγείας. Θα χάσει έσοδα ο ΕΟΠΥΥ. Θα χρηµατοδοτήσει, όµως, ο
κρατικός προϋπολογισµός, δηλαδή ο λαός. Έτσι παίρνετε συχα-
ρίκια από τον ΟΟΣΑ, κύριε Υπουργέ, για καλές δηµοσιονοµικές
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επιδόσεις, γιατί ταυτόχρονα επιβαρύνεται ο ασθενής, αφού επε-
κτείνεται η επιχειρηµατική δράση των δηµόσιων νοσοκοµείων.

Υπάρχουν ανατιµήσεις στα φάρµακα, πρόσθετα χαράτσια σε
εργαστηριακές και απεικονιστικές εξετάσεις. Μόνο για αξονικές,
µαγνητικές τοµογραφίες και µαστογραφίες, που γίνονται κατά
80% περίπου στον ιδιωτικό τοµέα, οι ασθενείς πλήρωσαν επι-
πλέον περίπου 18 εκατοµµύρια, ενώ µε την επιβολή των 3 ευρώ
για κάθε παραπεµπτικό θα πληρώσουν επιπλέον 7 εκατοµµύρια.
Αλλά και για φαρµακευτική δαπάνη το δηµόσιο µεταξύ του 2009
και 2022 µείωσε τη συµµετοχή του κατά 50%. Όµως, αύξησε τη
συµµετοχή των ασθενών κατά 77 %.

Διαγνωστικές εξετάσεις προγενετικού ελέγχου; Μα, δεν απο-
ζηµιώνονται. Φυσικοθεραπείες; Συρρικνώνονται. Σχεδόν µηδενική
η χρηµατοδότηση για τη στοµατική υγεία. Όπως και οι θεσµοθε-
τηµένες παροχές του ΕΟΠΥΥ δεν µπορούν να ικανοποιηθούν από
τις δηµόσιες µονάδες υγείας λόγω της µεγάλης υποστελέχωσης
και ελλείψεις στον εξοπλισµό που αναγκάζουν πολλούς ασθενείς
να καταφεύγουν στους επιχειρηµατίες της υγείας.

Η πρόσθετη, λοιπόν, χρηµατοδότηση σε καµµία περίπτωση δεν
αφορά δαπάνες για τον λαό ούτε βεβαίως για νέες προσλήψεις
σε νοσοκοµεία και κέντρα υγείας, αλλά ευνοεί τους επιχειρηµα-
τίες. Γι’ αυτούς είναι η ανάπτυξη που επικαλείστε και όχι για τον
λαό.

Και στην προνοιακή πολιτική οι ανάγκες είναι τεράστιες, αφού
ακρίβεια, ρεύµα, παιδικές ανάγκες θεραπεύουν. Ωστόσο, παρα-
µένουν τα ίδια ποσά για επιδόµατα των ΑΜΕΑ, των ανασφάλι-
στων υπερηλίκων, των στεγαστικών επιδοµάτων, ενώ µείωση
κατά 9% υπάρχει και στα επιδόµατα γέννησης. Αυτό είναι το εν-
διαφέρον σας για το δηµογραφικό. Κοροϊδεύετε. Και µετά µιλάτε
για τη συµµορία της µιζέριας, για να καλύψετε τη συµµορία της
φοροληστείας στην τσέπη της λαϊκής οικογένειας.

Στον τοµέα της παιδείας υποστελέχωση και µειωµένες δαπά-
νες για προσλήψεις εκπαιδευτικών. Τώρα προστίθεται ο απαρά-
δεκτος σχεδιασµός για µαζικές συγχωνεύσεις τµηµάτων. Η
ελάχιστη αύξηση σε πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση αφορά κονδύλια υποκατάστασης των µόνιµων υπαλλήλων
από φθηνότερους αναπληρωτές. Χιλιάδες κενά παραµένουν, ενώ
είµαστε στον τρίτο µήνα από την έναρξη των σχολείων και η απά-
ντησή σας στις διαµαρτυρίες είναι να κάνετε µηνύσεις, όπως
στους προέδρους της ΕΛΜΕ στη Ζάκυνθο αλλά και στον Πειραιά
και στην πρόεδρο της Ένωσης Γονέων Κερατσινίου- Δραπετσώ-
νας µέσω της Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας. Ντροπή σας! Να τις
πάρετε πίσω!

Αλλά και στην ειδική αγωγή και εκπαίδευση χειρότερα από πέ-
ρυσι. Τα παιδιά µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες παραµένουν
ακάλυπτα και παιδαγωγικά αβοήθητα λόγω έλλειψης προσωπι-
κού. Τα σχολικά κτήρια αγκοµαχούν. Σχεδόν το 70% κτίστηκε από
τις αρχές του αιώνα µέχρι το 1985. Τα νεότερα είναι τριάντα οκτώ
ετών. Μόλις στο 22% χτίστηκε µε τον τελευταίο αντισεισµικό κα-
νονισµό και µετρούν µια εικοσαετία. Κτήρια καταπονηµένα, γε-
ρασµένα, κακοσυντηρηµένα, µε δαπάνες συντήρησης να
περικόπτονται πάνω από το 50% την τελευταία δεκαετία καθιστώ-
ντάς τα απόλυτα επικίνδυνα.

Και στην τριτοβάθµια, τα επιπλέον 30 εκατοµµύρια είναι µεί-
ωση στην πράξη, αφού δεν υπερκαλύπτει την άνοδο του πληθω-
ρισµού, µοιράζονται στα είκοσι τέσσερα ιδρύµατα για λειτουρ-
γικές δαπάνες, ρεύµα, θέρµανση, νερό κ.λπ.. Η ετήσια χρηµατο-
δότηση από την Κυβέρνηση στο Μετσόβιο Πολυτεχνείο κοστίζει
όσο µια εβδοµάδα η πολεµική αποστολή της ελληνικής φρεγάτας
στην Ερυθρά. Αυτή είναι η νέα πολεµική οικονοµία.

Διαφηµίζετε την αύξηση του φοιτητικού στεγαστικού επιδόµα-
τος, που αντιστοιχεί σε 40 ευρώ το µήνα. Ήδη εξανεµίστηκε από
τις αυξήσεις των επιτοκίων, των ενοικίων. Τα στοιχεία των φοιτη-
τικών συλλόγων αποκαλυπτικά. Ένας φοιτητής ή φοιτήτρια µα-
κριά από τη µόνιµη κατοικία έχει ως µηνιαίο κόστος διαβίωσης
και σπουδών κατά ελάχιστο 900 ευρώ. Καµµία πρόβλεψη για ανα-
βάθµιση της φοιτητικής µέριµνας, των υποδοµών και προσλήψεις
προσωπικού µε βάση τις ανάγκες, όταν το 2024 µόλις µία στις
τέσσερις αποχωρήσεις διδασκόντων καλύφθηκε στα πανεπιστή-
µια.

Το πρόγραµµα σπουδών, κυρίως, στηρίζεται σε συµβασιού-

χους διδάσκοντες και βοηθητικό προσωπικό, µε αποτέλεσµα να
υπάρχουν µαθήµατα που ξεκινάνε δύο µήνες αργότερα. Τα απο-
τελέσµατα της υποχρηµατοδότησης. Υποβαθµίζετε τα πανεπι-
στήµια, για να προωθήσετε τα ιδιωτικά.

Δίκαια στις διαδηλώσεις φωνάζουν: «Δώστε λεφτά για µι-
σθούς, υγεία και παιδεία. Έξω η Ελλάδα από του πολέµου τα
σφαγεία.» Γιατί ταυτόχρονα µε τα οικονοµικά και άλλα αιτήµατα
εκφράζονται και ενάντια στην εµπλοκή της χώρας στους ιµπερια-
λιστικούς πολέµους.

Στους αυτοαπασχολούµενους φοροληστεία. Το 64% χρωστάει
στον ΕΦΚΑ. Δεν έχει να πληρώσει. Το 56% πλήρωσε σχεδόν δι-
πλάσιο φόρο µε το τεκµαρτό εισόδηµα. Έτσι προκύπτουν τα πλε-
ονάσµατα που υπερηφανεύεται ο κύριος Υπουργός Οικονοµικών.

Η αύξηση της προκαταβολής φόρου στο 55% από το 27,5%
ακυρώνει στην πράξη την κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος
οδηγώντας σε νέα αύξηση της φορολογίας. 

Συνεπώς, ψεύδεστε περί µείωσης των φόρων. Δεν ενδιαφέρε-
στε για πάταξη της φοροδιαφυγής, αφού τις µεγάλες επιχειρή-
σεις τις φοροαπαλλάσσετε. Ενδιαφέρεστε για τη διεύρυνση της
φορολογικής βάσης αποκλειστικά στους µικρούς αυτοαπασχο-
λούµενους, γιατί είναι προαπαιτούµενο του Ταµείου Ανάκαµψης.

Υπερηφανεύεστε για τη σύνδεση POS-ταµειακών µηχανών.
Όµως, αυτοί που τρίβουν τα χέρια τους είναι οι τράπεζες, αφού
επιβαρύνουν κάθε συναλλαγή µε 0,7 έως 1,7 ευρώ. Χαράτσι, κα-
νονική ληστεία από τις τράπεζες. Κέρδισαν 1,5 δισεκατοµµύριο
µόλις σε έξι µήνες το 2024. Ταυτόχρονα, κάνουν πλειστηρια-
σµούς σπιτιών φτωχών ανθρώπων και φυσικά δεν πληρώνουν φό-
ρους. Μέχρι τώρα 13 δισεκατοµµύρια µε τον αναβαλλόµενο
φόρο, που στηρίζετε όλοι σας.

Κοροϊδεύετε ασύστολα τον λαό. Χειροπιαστές οι αποδείξεις
ότι ο προϋπολογισµός είναι υπέρ των επιχειρηµατικών οµίλων,
φοροληστρικός µε νέα βάρη για τον λαό και ταξικός ευνοώντας
την πλουτοκρατία. 

Όµως, είναι προκλητική η θρασύτητα να παρουσιάζεται την
αντιδραστική αντιπεριβαλλοντική πολιτική σας ως κυβερνητικό
επίτευγµα και µάλιστα µε αυθαίρετο και αντιεπιστηµονικό τρόπο,
όταν µόνο η φωτιά στην Πεντέλη πέρασε στον οικιστικό ιστό και
έκαψε σπίτια. Λέξη, όµως, για τους νεκρούς πυροσβέστες και τα
υποβαθµισµένα δασαρχεία. Εγκληµατικές οι ευθύνες διαχρονικά.

Δεν πάει άλλο. Λύση η σύγκρουση µε τη στρατηγική του κεφα-
λαίου και των κυβερνήσεών του, ενισχύοντας το ρεύµα αµφισβή-
τησης της κυρίαρχης πολιτικής.

Διέξοδος για τον λαό είναι η ανάπτυξη της πάλης και η οργά-
νωση της αντεπίθεσης, µε το βλέµµα στραµµένο στην προοπτική
της ανατροπής του σάπιου καπιταλιστικού συστήµατος, στις ρι-
ζικές αλλαγές που έχει ανάγκη για να κατακτήσει και να απολαµ-
βάνει τον πλούτο που παράγει και όχι να καταδικάζεται σε
χαµοζωή για να ικανοποιήσει κάθε ανάγκη του, σε δουλειά, δη-
µόσια και δωρεάν υγεία, παιδεία, πρόνοια, αθλητισµό, φτηνή
ενέργεια και τρόφιµα, αξιοπρεπείς µισθούς και συντάξεις κ.λπ..
Γι’ αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα
τώρα ο ειδικός εισηγητής της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Στυλιανός
Φωτόπουλος.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δυστυχώς, ο Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Χατζηδάκης, απου-

σιάζει από την Αίθουσα, γιατί θα πρέπει να τη λάβει την απά-
ντηση. Ήρθε πριν από λίγο και µας έδειξε πάλι τη λίστα µε τους
εβδοµήντα δύο φόρους, την οποία µας κατέθεσε την προηγού-
µενη εβδοµάδα που ψηφιζόταν το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Οικονοµικών, και µας ρώτησε εάν υπάρχει µία από αυτές τις
εβδοµήντα δύο αποφάσεις την οποία αµφισβητούµε. Πάρτε µο-
λύβι και χαρτί!

Μόνιµη µείωση συντελεστών για τα νησιά του ανατολικού Αι-
γαίου. Δεν είναι µείωση, είναι µονιµοποίηση και αυτό είναι το νορ-
µάλ. Μη γελάτε.

Μείωση 30% για τις ηλεκτρονικές συναλλαγές. Μη µπερδευό-
µαστε. Αυτό δεν είναι µείωση φόρου. Αυτό είναι το πέναλτι το
οποίο δεν επιβάλλεται.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Όχι, δεν λέµε αυτό.
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ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Πώς δεν λέτε αυτό; Είναι το πέ-
ναλτι το οποίο επιβάλλεται στους φορολογούµενους οι οποίοι
δεν συµπληρώνουν το 30% από ηλεκτρονικές συναλλαγές.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Είναι το κίνητρο, όταν το 30% των δαπανών,
αφαιρείται από το φορολογητέο εισόδηµα.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Καλά, καλά.
Τέταρτον. Μείωση ΕΝΦΙΑ κατά 20% για κατοικίες. Καλά, εντά-

ξει, µείωση. Επί της ουσίας ο φορολογούµενος πληρώνει λιγό-
τερα; Όχι, γιατί πληρώνει και τα ασφάλιστρα.

Και έρχοµαι στο καλύτερο απ’ όλα, στο 17. Απαλλαγή από τον
ειδικό φόρο πλοίων, σκαφών µέχρι επτά µέτρα. Ποιος την είχε
επιβάλει αυτήν την επιβάρυνση; Ποιος την είχε επιβάλει; Πείτε
µου. Η Κυβέρνησή σας. Πότε την είχε επιβάλει; Το καλοκαίρι του
2024. Πότε την πήρε πίσω; Τον Σεπτέµβρη του 2024. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Όχι. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ε, πώς όχι;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Άλλαξε ο τρόπος είσπραξης.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν άλλαξε ο τρόπος είσπραξης.
Έρχεστε, λοιπόν, και µας καταγράφετε έναν φόρο τον οποίο

τον επιβάλατε εσείς, τον παίρνετε πίσω εσείς και µας λέτε ότι κά-
νετε µείωση στους φόρους και στις επιβαρύνσεις. Σας παρακαλώ
πολύ.

Αν θέλατε να κάνετε µείωση του φόρου, υπάρχει η έκθεση φο-
ρολογικών δαπανών του 2025 του Υπουργείου Οικονοµικών. Μά-
λιστα, στην περίπτωση 16 αναφέρει για τα ενδοοµιλικά µερίσ-
µατα που εισπράττονται από νοµικό πρόσωπο που είναι φορολο-
γικός κάτοικος Ελλάδας. Αφορά εννιακόσιους πενήντα επτά δι-
καιούχους και έχει κόστος για το δηµόσιο, κύριοι συνάδελφοι,
645.943.744 ευρώ. Αυτό. Του Υπουργείου Οικονοµικών είναι. Γο-
νατίσατε τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τις ατοµικές επι-
χειρήσεις για να εισπράξετε 500 εκατοµµύρια, όταν φοροα-
παλλάσσετε τα µερίσµατα, των οποίων το κόστος είναι 645 εκα-
τοµµύρια.

Και ερχόµαστε στο κρατικό προϋπολογισµό. Ο προϋπολογι-
σµός του 2025 µαζί µε τον πρώτο πολυετή προϋπολογισµό, το
Μεσοπρόθεσµο δηλαδή, ανακοινώθηκε και τελεί πλέον υπό την
έγκριση των Βρυξελλών, δίνοντας µία εικόνα ευηµερίας στους
αριθµούς, αλλά και επισφραγίζοντας µια πορεία λιτότητας διαρ-
κείας. Σύµφωνα µε το µακροοικονοµικό σενάριο του προϋπολο-
γισµού του 2025, προβλέπεται µεγέθυνση του ΑΕΠ κατά 2,2% για
το 2024 και κατά 2,3% για το 2025. Οι φόροι στον κρατικό προ-
ϋπολογισµό αυξήθηκαν κατά 4,2 δισεκατοµµύρια ευρώ και προ-
βλέπεται για την επόµενη χρονιά να αυξηθούν κατά 2,49 δισ.
ευρώ. Σύµφωνα µε την Κυβέρνηση, αυτό οφείλεται στην αύξηση
του ονοµαστικού ΑΕΠ, την αποτελεσµατικότερη λειτουργία του
φοροεισπρακτικού µηχανισµού, τη διασύνδεση των POS µε τις
ταµειακές µηχανές και την εφαρµογή των «myData». Λυπούµαι.
Δεν ισχύουν αυτά. 

Η αύξηση του ονοµαστικού ΑΕΠ και κατ’ επέκταση τα αυξη-
µένα φορολογικά έσοδα οφείλονται, κατ’ αρχάς, στον πληθωρι-
σµό και, κατά δεύτερον, στην αύξηση της χρήσης των ηλεκτ-
ρονικών συναλλαγών και ηλεκτρονικών πληρωµών. Τα «myData»
δεν είχαν καµµία επίδραση στην αύξηση των φορολογικών εσό-
δων, τα «myData», τα οποία εφαρµόζετε χωρίς µελέτη κόστους-
οφέλους και χωρίς να έχετε εκδώσει εγχειρίδιο µέχρι σήµερα
που µιλάµε. Οι, δε, µεταβολές στον φοροεισπρακτικό µηχανισµό
δεν έχουν προλάβει να ωριµάσουν για να αποδώσουν τα αναµε-
νόµενα αποτελέσµατα, ενώ η διασύνδεση των POS µε τις ταµει-
ακές µηχανές δεν έπαιξε ρόλο, όπως θέλετε να πιστεύετε ή απλά
υποστηρίζετε, αλλά η ίδια η χρήση των ηλεκτρονικών συναλλα-
γών είναι αυτή η οποία έφερε αύξηση των εσόδων. Είναι γνωστό
πως όποιος εισπράττει µε ηλεκτρονικά µέσα, εκδίδει και το ανά-
λογο φορολογικό παραστατικό.

Σηµαντικοί κίνδυνοι για την πορεία της ελληνικής οικονοµίας
για την επόµενη χρονιά πηγάζουν από τις γεωπολιτικές εξελίξεις
στη Μέση Ανατολή, στη Συρία, στην Κεντρική Ασία, όσο και από
τη συνέχιση του πολέµου στην Ουκρανία, ενώ δεν θα πρέπει να
παραβλέπουµε και άλλα γεγονότα µικρότερης σηµασίας, όπως

είναι οι εκλογές και οι πολιτικές αναταράξεις σε χώρες όπως η
Γερµανία και η Γαλλία, οι λεγόµενες «ατµοµηχανές» της Ευρώ-
πης, καθώς σαφέστατα πρόκειται για εξελίξεις οι οποίες επηρε-
άζουν το κόστος της εφοδιαστικής αλυσίδας, το ενεργειακό
κόστος και δίνουν αφορµή σε διάφορα καρτέλ για εκτίναξη των
τιµών. Όλα τα παραπάνω για µία χώρα στην οποία ο ανταγωνι-
σµός είναι άγνωστη λέξη, ο τουρισµός αποτελεί µονοκαλλιέργεια
στην οικονοµία και το γεγονός ότι σχεδόν κάθε χρόνο, εκτός των
άλλων, επηρεάζεται και από φυσικές καταστροφές, θα πρέπει
σαφώς να µας προβληµατίζουν.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε κάποια σοβαρά προβλήµατα, στα
οποία θεωρούµε ότι δεν δόθηκε η απάντηση η οποία θα αναµε-
νόταν από τον προϋπολογισµό. Ακούσαµε την Κυβέρνηση να
αναφέρεται στη µείωση της ανεργίας, η οποία έπεσε κάτω από
το 10% µετά από πολλά χρόνια. Σας διαφεύγει, κύριοι συνάδελ-
φοι, πως τα τελευταία χρόνια εξακόσιες ογδόντα χιλιάδες Έλλη-
νες, στην πιο παραγωγική τους ηλικία και σχεδόν στο σύνολο των
περιπτώσεων µε λαµπρές σπουδές και δεξιότητες, εγκατέλειψαν
τη χώρα για το εξωτερικό.

Δεν είπατε τίποτα για τη µείωση και γήρανση του πληθυσµού,
η οποία έχει ως συνέπεια την έξοδο µεγάλου αριθµού Ελλήνων
από την αγορά εργασίας, άρα και τη µείωση του εργατικού δυ-
ναµικού. Επίσης, δεν είπατε τίποτα για την γιγάντωση των ευέλι-
κτων µορφών απασχόλησης, όπως είναι η µερική απασχόληση
και η διαλείπουσα εργασία, εκτός αν θεωρείτε ότι ένας άνθρωπος
ο οποίος εργάζεται µία ή δύο φορές την εβδοµάδα δεν πρέπει
να θεωρείται άνεργος. Σας διαφεύγει, επίσης, πως τα ποιοτικά
χαρακτηριστικά των ανέργων δεν είναι τα ίδια. Η ανεργία µαστίζει
ως επί το πλείστον τους νέους και τις γυναίκες, αλλά εσείς επι-
µένετε να βλέπετε µόνο το 3% επί του συνόλου.

Δηµογραφικό. Κατά γενική οµολογία, το νούµερο ένα πρό-
βληµα του έθνους. Σύµφωνα µε τα πλέον πρόσφατα στοιχεία, η
Ελλάδα εµφανίζει ένα από τα χαµηλότερα ποσοστά γεννήσεων
στην Ευρώπη, ενώ το 2023 ο δείκτης γονιµότητας έφτασε µόλις
στο 1,3 παιδιά ανά γυναίκα, αρκετά κάτω από το απαιτούµενο
επίπεδο αντικατάστασης πληθυσµού που βρίσκεται στο 2,1. Αυτό
σηµαίνει ότι η φυσική αναπλήρωση του πληθυσµού είναι ανέφι-
κτη χωρίς δραστικές αλλαγές, ενώ η σταθερή γήρανση του πλη-
θυσµού οδηγεί σε αυξανόµενους κινδύνους για το ασφαλιστικό
σύστηµα, την αγορά εργασίας και την ίδια την επιβίωση του
έθνους.

Σχεδόν το 22% του πληθυσµού είναι πλέον άνω των εξήντα
πέντε ετών, ενώ ταυτόχρονα ο νέος, ο ενεργός εργασιακά πλη-
θυσµός µειώνεται σταθερά. Άλλες χώρες µε υπογεννητικότητα
έχουν λάβει µέτρα, όπως, για παράδειγµα, η Νότια Κορέα διευ-
κολύνει την πρόσληψη νταντάδων, ενώ η Ιαπωνία δαπανά έως
22,3 δισεκατοµµύρια δολάρια τον χρόνο για να ανατρέψει την κα-
τάσταση αυτή. 

Στεγαστική κρίση. Ακόµα αντηχούν στα αυτιά µας τα πρώτα
χρόνια των µνηµονίων από διάφορα φερέφωνα των δανειστών οι
«φιλιππικοί» για τους «υπανάπτυκτους Έλληνες», οι οποίοι είχαν
δήθεν µεγάλο ποσοστό ιδιοκατοίκησης σε σχέση µε τους υπό-
λοιπους Ευρωπαίους. Οι Έλληνες -σας το έχουµε ξαναπεί- είχαν
µάθει να επενδύουν στην ακίνητη περιουσία, καθώς θεωρούν τον
εαυτό τους και είναι ιδιοκτήτες αυτής της χώρας και όχι φιλοξε-
νούµενοι. Μετά από λίγο νιώσαµε το τσουνάµι των επιβαρύνσεων
στα ακίνητα και τον κατακρηµνισµό της αξίας της ιδιωτικής περι-
ουσίας, µε αποτέλεσµα οι Έλληνες να ξεπουλάνε όσο-όσο τα
σπίτια τους και το φαινόµενο οι κληρονόµοι να αποποιούνται
τους κληρονοµούµενους γονείς τους. Μετά από δεκατέσσερα
χρόνια, θα περίµενε κανείς, για παράδειγµα, στην πρόσφατη κω-
δικοποίηση του φόρου προστιθέµενης αξίας να εξαιρεθούν µό-
νιµα από τον ΦΠΑ στα ακίνητα. Έλλειψη κατοικιών έχουµε, κύριοι
συνάδελφοι, και η παραγωγή νέων κατοικιών δεν καλύπτει τη ζή-
τηση. Και όσο δεν το καταλαβαίνουµε, οι νέοι θα µένουν στα σπί-
τια των γονιών τους και δεν θα µπορούν να δηµιουργήσουν
οικογένειες. 

Όσον αφορά το ιδιωτικό χρέος, αλήθεια πόσο πετυχηµένο θε-
ωρεί το έργο της στην οικονοµία µια κυβέρνηση όταν οι πολίτες
της οφείλουν σε δηµόσιο, εφορία, ασφαλιστικά ταµεία και χρη-
µατοδοτικούς φορείς, όπως είναι οι τράπεζες και οι servicers,
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όπως προκύπτει από τα στοιχεία της Γενικής Γραµµατείας Χρη-
µατοπιστωτικού Τοµέα και για το β’ τρίµηνο του 2024 το σύνολο
του ιδιωτικού χρέους ανέρχεται στα 376,6 δισεκατοµµύρια ευρώ
µε τις ληξιπρόθεσµες οφειλές να διαµορφώνονται στα 225,6 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ έναντι 372,9 δισεκατοµµύρια και 223 δισε-
κατοµµύρια αντίστοιχα για την προηγούµενη χρονιά. 

Παρ’ όλα αυτά, συνεχίζετε να κωφεύετε τόσο στις εκκλήσεις
της Ελληνικής Λύσης όσο και της ίδιας της κοινωνίας για µια νέα
γενναία ρύθµιση οφειλών προς όλους τουλάχιστον εκατόν είκοσι
δόσεων µε κούρεµα προσαυξήσεων και χωρίς περιορισµούς. 

Έχει δηµοσιονοµικό κόστος αυτή η πρότασή µας; Φυσικά και
όχι από τη στιγµή που µόνο 5 στα 100 ευρώ των ληξιπρόθεσµων
οφειλών που έχουν οι πολίτες αυτή τη στιγµή βρίσκεται σε ρύθ-
µιση. Πού βρίσκεται το πρόβληµα; Στη δική σας τιµωρητική εµ-
µονή προς τον ελληνικό λαό πιστεύοντας πως όλοι οι Έλληνες
είναι στρατηγικοί κακοπληρωτές. 

Δεν υπάρχουν στρατηγικοί κακοπληρωτές, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, και αν υπήρχαν κάποιοι λίγοι µετά από τόσα χρόνια,
θα έπρεπε να τους είχατε ανακαλύψει και όχι να τους χρησιµο-
ποιείτε ως άλλοθι για την πολιτική σας. Οι Έλληνες έχουµε πε-
ράσει µια δεκαπενταετή οικονοµική κρίση και τρία µνηµόνια πριν
από αυτή τη σκληρή περίοδο. Το ιδιωτικό χρέος ήταν ασήµαντο
και δεν αφορούσε ενεργούς πολίτες και επιχειρήσεις. Πειραϊκή
Πατραϊκή και αντίστοιχες εταιρείες αφορούσε.

Νοµοθετείστε τώρα µια νέα πάγια ρύθµιση εκατόν είκοσι δό-
σεων µε κούρεµα προσαυξήσεων για όλους χωρίς εισοδηµατι-
κούς περιορισµούς και χωρίς χρονικά περιθώρια. 

Όσον αφορά τις τράπεζες, τις παρακαλάτε µαθαίνουµε σή-
µερα να ρίξουν στην αγορά κλειστά ακίνητα για να πέσουν τα
ενοίκια. Κατασκεύασαν οι τράπεζες στην Ελλάδα ακίνητα; Φυσικά
και όχι. Πρόκειται για είκοσι πέντε χιλιάδες ακίνητα τα οποία άρ-
παξαν κυριολεκτικά από τους Έλληνες πολίτες και τα οποία τους
παρακαλάτε να τα δώσουν για να πέσουν τα ενοίκια. Και τι κά-
νετε; Θα τους δώσετε τη δυνατότητα να µεταβιβάσουν χωρίς τα-
κτοποιήσεις. Γιατί δεν το κάνετε αυτό τόσα χρόνια για τους
υπόλοιπους Έλληνες; Τους ταλαιπωρείτε και όταν πρόκειται να
µεταβιβάσουν ένα ακίνητο, περνούν όλη αυτή τη µέγγενη της
γραφειοκρατίας. 

Θα σταθώ λίγο και στην πρόταση που έκανε το ΠΑΣΟΚ για τη
φορολόγηση των υπερκερδών των τραπεζών. Είναι τουλάχιστον
υποκριτικό όταν µιλάει το ΠΑΣΟΚ για υπερφορολόγηση των κερ-
δών των τραπεζών. Το ΠΑΣΟΚ συµµετείχε σε κυβερνήσεις οι
οποίες νοµοθέτησαν την αναβαλλόµενη φορολογία. Ο αναβαλ-
λόµενος φόρος αυτή τη στιγµή που µιλάµε των τραπεζών ανέρ-
χεται στα 12,1 δισεκατοµµύρια ευρώ. Με την πρότασή του το
ΠΑΣΟΚ τι προσδοκά; 200 εκατοµµύρια. 

Δεν είναι αυτό το πρόβληµα, κύριοι. Το πρόβληµα είναι ότι οι
τράπεζες χρεώνουν υπέρογκες προµήθειες. Το πρόβληµα είναι
ότι οι τράπεζες έχουν τεράστια διαφορά επιτοκίων χορηγήσεων
καταθέσεων. Το πρόβληµα είναι ότι δεν δίνουν δάνεια. Άρα ας ει-
σπράξουµε µέρος από τα 12,1 δισεκατοµµύρια και στη συνέχεια
συζητάµε για τα υπόλοιπα. 

Ουραγός παραµένει η χώρα µας στην Ευρώπη και για το 2024
σε ό,τι αφορά τον δείκτη αποταµίευσης των νοικοκυριών, ο
οποίος παραµένει αρνητικός, κάτι που καταγράφεται µόνο στη
χώρα µας.

Από ό,τι φαίνεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επώδυνη
εµπειρία της χρεοκοπίας και των µνηµονίων, τα οποία δεν θα στα-
µατήσουµε να το λέµε είχαν ως αποτέλεσµα την υποθήκευση της
ιδιωτικής και δηµόσιας περιουσίας, δεν ήταν ικανά ώστε τα κόµ-
µατα τα οποία ανέλαβαν να διακυβερνήσουν, δηλαδή Νέα Δηµο-
κρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ, να πράξουν το αυτονόητο, να θω-
ρακίσουν οικονοµικά τη χώρα ώστε να µην ξανασυµβεί.

Μετά από πολλά χρόνια δύσκολα µε µνηµόνια και ρυθµίσεις
χρέους, η οικονοµική κρίση δείχνει να έχει σχεδόν ξεχαστεί στα
µακροοικονοµικά µεγέθη κυρίως. Στην πραγµατικότητα, όµως, οι
διαρθρωτικές αδυναµίες της ελληνικής οικονοµίας και το παρα-
γωγικό της µοντέλο παραµένουν ίδιες. Σαν να µην έχει περάσει
ούτε µια µέρα από το 2011 τότε που το έλλειµµα του ισοζυγίου
τρεχουσών συναλλαγών ήταν τόσο όσο είναι περίπου και φέτος.
Το έλλειµµα αυτό πιο ξεκάθαρο από οποιονδήποτε άλλο δείκτη

οικονοµικής δραστηριότητας δείχνει την έλλειψη ανταγωνιστικό-
τητας της ελληνικής οικονοµίας και καθώς παραµένει αρνητικός
συστηµατικά εδώ και δεκαετίες, µας φορτώνει µε χρέος και υπο-
θηκεύει το µέλλον της χώρας. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της πιο πρόσφατης έκθεσης της Τρά-
πεζας της Ελλάδος, οι εισροές κεφαλαίων στην οικονοµία που
χαρακτηρίζονται ξένες άµεσες επενδύσεις το 2023 κατέγραψαν
σηµαντική µείωση κατά 38,7% σε σχέση µε το 2022. Όπως ση-
µειώνει η Τράπεζα της Ελλάδος, το ύψος των ξένων άµεσων
επενδύσεων κατέγραψε χαµηλότερο το 2023 και ανήλθαν σε 4,6
δισεκατοµµύρια ευρώ ή 2,1 του ΑΕΠ σε σύγκριση µε το 2022 που
είχαν ανέλθει σε 7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ ή 3,6 του ΑΕΠ µε τον
κλάδο των ακινήτων φυσικά να αποτελεί το 40%. 

Η στήριξη της µεταποίησης, την οποία και εµείς σας ζητούµε
να κάνετε, είναι ότι δίνει µια προστιθέµενη αξία η οποία είναι ίσως
το πιο ισχυρό επιχείρηµα για την ανάγκη στήριξης και ενίσχυσης
στον τοµέα των επενδύσεων στη µεταποίηση µέσω µιας σειράς
κυβερνητικών πολιτικών, όπως είναι ο αναπτυξιακός νόµος, η
απλοποίηση της αδειοδοτικής διαδικασίας και ένα σταθερό φο-
ρολογικό πλαίσιο και αυτό διότι αν και οι µεταποιητικές επιχειρή-
σεις, σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, αποτελούσαν το 2022
µόλις το 6,2 του συνόλου, η συνεισφορά τους στη συνολική ακα-
θάριστη προστιθέµενη αξία ήταν 16,6 δισεκατοµµύρια ευρώ ή αλ-
λιώς το 18,2%.

Η αναπτυξιακή αποτελµάτωση της οικονοµίας φαίνεται και από
δύο ακόµα δείκτες, καθώς η φτωχότερη χώρα συνήθως εξάγει
ανθρώπινο δυναµικό και, µάλιστα, το πιο δυναµικό και αυτό συµ-
βαίνει συνεχώς και αδιαλείπτως τα τελευταία είκοσι χρόνια. 

Τέλος, οι πολλαπλασιαστές έχουν αποδυναµωθεί. Η ελληνική
οικονοµία τα τελευταία πέντε χρόνια δαπάνησε 60 δισεκατοµµύ-
ρια στην πανδηµία, πήρε 35 δισεκατοµµύρια από το Ταµείο Ανά-
καµψης, 25 δισεκατοµµύρια από το ΕΣΠΑ και 27 δισεκατοµµύρια
από την Κοινή Αγροτική Πολιτική µέχρι το 2027. Με τόσο τερά-
στια ροή πόρων η ανάπτυξη είναι ασθενική, περίπου 2% µε 2,3%
και προβλέπεται χωρίς αυτούς σχεδόν να µηδενιστεί την επόµενη
δεκαετία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ. Πήγαµε στα δεκαπέντε - δεκαέξι λεπτά.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό σηµαίνει ότι οι πολλαπλα-
σιαστές της ροής πόρων έχουν πέσει κάτω από τη µονάδα, ότι
ρίχνοντας πόρους στην οικονοµία όχι µόνο δεν προκαλείτε δεύ-
τερο ή τρίτο κύκλο ιδιωτικών επενδύσεων, όπως προβλέπει η οι-
κονοµική θεωρία, αλλά χρειαζόµαστε 3 έως 4 ευρώ εξωτερικούς
πόρους για να προκύψει 1 ευρώ στην εγχώρια ανάπτυξη. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να ενηµερώσω για τη διαδικασία σήµερα. Μετά τους
ειδικούς εισηγητές θα ακολουθήσει ο κύκλος των κατά προτε-
ραιότητα οµιλητών και θα ολοκληρωθούν σήµερα και οι δύο κύ-
κλοι οµιλητών, δηλαδή µέχρι τον αριθµό τριάντα οχτώ, που είναι
το όνοµα της κ. Δόµνας Μιχαηλίδου. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτριος Τζανακόπουλος, ειδικός ει-
σηγητής της Νέας Αριστεράς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Σκέφτοµαι να κάνω κάτι που δεν συνηθίζεται τόσο συχνά σε
αυτή την Αίθουσα, δηλαδή να µην κατηγορήσω τον κ. Χατζηδάκη
για επιχείρηση εξαπάτησης, αλλά να πάρω τον λόγο του τοις µε-
τρητοίς. Και οφείλω να οµολογήσω ότι παίρνοντας τον λόγο του
τοις µετρητοίς και υπό την προϋπόθεση αυτή, αµφισβητούµενη
έστω, ότι εννοεί αυτά που λέει και λέει αυτά που εννοεί, µου ήρθε
στο µυαλό µια φράση του Μαρξ: «Δεν ξέρουν τι κάνουν, αλλά
παρ’ όλα αυτά το κάνουν». 

Σήµερα, λοιπόν, ο κ. Χατζηδάκης πραγµατικά έδειξε να µην
µπορεί να δει, να µην ξέρει καν ποιες είναι οι επιπτώσεις της πο-
λιτικής του στη µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών, ενώ την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα, απαντώντας στην κριτική της Αντιπολί-
τευσης για µια σειρά από ζητήµατα, που αφορούν τις τράπεζες,
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την αγορά ενέργειας, τις χρηµατοδοτήσεις του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, την αγορά εργασίας, η απάντησή του ήταν ότι δεν είναι δου-
λειά της Κυβέρνησης να παρεµβαίνει στην αγορά και να σχεδιάζει
και αν θέλουµε οικονοµικό σχεδιασµό, να πάµε στη Σοβιετική
Ένωση. 

Επαναλαµβάνω για να µην παρεξηγηθώ: Θα δεχτώ ότι µε τη
φράση του αυτή ο κ. Χατζηδάκης δεν είπε απλά µια εξυπνάδα
ούτε έκανε φτηνό συνδικαλισµό, αλλά εννοεί πραγµατικά αυτό
που λέει. Νοµίζει ότι ο ίδιος δεν παρεµβαίνει, δεν σχεδιάζει, δεν
ρυθµίζει και σαν καλός φιλελεύθερος που είναι αφήνει την αγορά
να πάρει τις αποφάσεις και ο ίδιος παριστάνει τον νυχτοτοφύ-
λακα. 

Να πω, λοιπόν, στον κ. Χατζηδάκη ότι δεν ξέρει τι κάνει, αλλά
παρ’ όλα αυτά το κάνει. Και το τι νοµίζει ο ίδιος ότι κάνει, δεν έχει
καµµία απολύτως σηµασία, γιατί, στην πραγµατικότητα -στην
πραγµατική πραγµατικότητα και όχι στη θεµελιακή φαντασίωση
του κ. Χατζηδάκη- η Κυβέρνηση και η ηγεσία του Υπουργείου Οι-
κονοµικών και ρυθµίζει και παρεµβαίνει και σχεδιάζει και υλοποιεί
σχεδιασµό και µάλιστα, σε πολλαπλά επίπεδα, σχεδιάζει και πα-
ρεµβαίνει υπέρ του κεφαλαίου και σε βάρος της εργατικής τάξης.

Σχεδιάζει και παρεµβαίνει, όµως και για την ενίσχυση συγκε-
κριµένων κλάδων. Προτεραιοποιεί, ιεραρχεί, επιταχύνει, φρενά-
ρει, κατευθύνει χρηµατοδοτήσεις, φοραπαλλάσσει ή επιβαρύνει
-κατά το δοκούν ή κατά πώς τον βολεύει- και θυµάται µόνο τότε
την πολιτική της µη παρέµβασης, όταν πρέπει να κάνει κάτι για
την πάταξη των καρτέλ και των εναρµονισµένων πρακτικών στις
τράπεζες, στην ενέργεια, στο λιανικό εµπόριο, στα σουπερµάρ-
κετ. Αυτή η πολιτική είναι ο υπαρκτός και ο µόνος εφικτός φιλε-
λευθερισµός. Δεν υπάρχει άλλος!

Όπως, λοιπόν, έγραφε ο Χάγιεκ, στον οποίο ο κ. Χατζηδάκης
καλό θα ήταν να ρίξει µια µατιά µπας και καταλάβει τι ακριβώς
κάνει, το φιλελεύθερο επιχείρηµα συνηγορεί υπέρ της καλύτερης
δυνατής χρήσης των δυνάµεων του ανταγωνισµού ως µέσου συ-
ντονισµού των ανθρώπινων προσπαθειών. Δεν είναι ένα επιχεί-
ρηµα, για να αφήσουµε τα πράγµατα ως έχουν. Βασίζεται στην
πεποίθηση ότι όπου µπορεί να δηµιουργηθεί αποτελεσµατικός
ανταγωνισµός, αυτός είναι ο καλύτερος τρόπος για την καθοδή-
γηση των ατοµικών προσπαθειών σε σύγκριση µε κάθε άλλον.
Άγιος ανταγωνισµός!

Εδώ βρίσκεται η πυρηνική, ηθική και πολιτική θέση και πρα-
κτική της Νέας Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησής της. Και είναι
µια θέση και µια πρακτική που δεν έχει να προσφέρει απολύτως
τίποτα στην κοινωνική πλειοψηφία, µόνο επιδείνωση των βιοτικών
τους συνθηκών και έναν άκρατο πόλεµο όλων εναντίον όλων, για
να σώσει καθένας το τοµάρι του.

Αυτή είναι η πραγµατική ηθική και πολιτική σας πρόταση και
αυτή είναι και η πολιτική την οποία υλοποιεί σήµερα ο προϋπο-
λογισµός, που είναι, πράγµατι, ένας προϋπολογισµός σταθερό-
τητας. Σταθερά συνεχίζει την αντίστροφη αναδιανοµή υπέρ του
κεφαλαίου και σε βάρος της εργασίας και αυτό το κάνει µε πολ-
λούς και διαφορετικούς τρόπους. 

Ξεκινώ µε τον µισθό, το κέντρο, τον πυρήνα του κοινωνικού ζη-
τήµατος. Ο κ. Χατζηδάκης ισχυρίστηκε ότι ο µέσος µισθός είναι
στα 1.440 ευρώ. Εδώ πρόκειται για ψέµα ή για άγνοια, γιατί είπα
ότι θα πάρω τον λόγο του τοις µετρητοίς. Αν πραγµατικά το πι-
στεύει, πρέπει να κοιτάξει τα στοιχεία του, διότι πρόκειται περί
στατιστικής κουτοπονηριάς που κάποιος άλλος -ενδεχοµένως-
να του την εισηγήθηκε. Ο µέσος µισθός δεν είναι στα 1.440 ευρώ.
Αυτό το νούµερο αφορά τον µέσο µισθό των εργαζοµένων πλή-
ρους απασχόλησης. Δεν είναι ο µέσος µισθός στην Ελλάδα, για
να συνεννοούµαστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Το ίδιο είπαµε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι καθόλου το ίδιο,

κύριε Μηταράκη, διότι ο µέσος µισθός δεν υπολογίζεται στην
πλήρη απασχόληση, υπολογίζεται παίρνοντας υπ’ όψιν και το γε-
γονός ότι υπάρχει και µερική απασχόληση. Δεν είναι, λοιπόν, ο
µέσος µισθός στην Ελλάδα στα 1.440 ευρώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Είναι στα 1.300 ευρώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Α, µπράβο! Να το λέτε, λοι-
πόν, ακριβώς, ο µέσος µισθός στην Ελλάδα είναι 1.300 ευρώ,

όπως εσείς τον υπολογίζετε. Υπάρχουν άλλοι υπολογισµοί που
τον φέρνουν στα 1.150 ευρώ, αλλά δεν θα τσακωθούµε για αυτό.
Το σίγουρο είναι ότι ο κ. Χατζηδάκης είπε µία ανακρίβεια.

Πάµε τώρα λίγο παρακάτω. Ο µέσος µισθός αυτή τη στιγµή όχι
απλώς παραµένει καθηλωµένος, αλλά έχει χάσει και από την αγο-
ραστική του δύναµη λόγω του πληθωρισµού, ενώ η Κυβέρνηση
αφαιρεί ταυτόχρονα και διαρκώς διαπραγµατευτική δύναµη από
τους εργαζόµενους, έτσι ώστε να µην µπορούν καν να παλέψουν
για αύξηση αυτού του µισθού, µε την πλήρη διάλυση των εργα-
σιακών σχέσεων, µε την εκκαθάριση -αν θέλετε- οποιασδήποτε
µορφής προστασίας του Συλλογικού Εργατικού Δικαίου και όλων
όσα αυτό προστάτευε.

Πάµε, όµως, στα πιο ειδικά θέµατα του προϋπολογισµού που
αφορούν -αν θέλετε- µε πιο άµεσο τρόπο τη σηµερινή µας συζή-
τηση.

Δηµοσιονοµικά: Ο κ. Χατζηδάκης επαναλαµβάνει µέχρι ναυτίας
ότι η Κυβέρνηση έχει µειώσει εβδοµήντα δύο φόρους. Εν πάση
περιπτώσει, διαβάστε τον κατάλογο, δείτε ότι δεν είναι ακριβώς
εβδοµήντα δύο, ότι διπλοµετράει, τριπλοµετράει. Κάποια πρά-
γµατα τα οποία αναφέρονται στον συγκεκριµένο κατάλογο τον
οποίο κατέθεσε δεν είναι καν φόροι, αλλά εν πάση περιπτώσει
αυτό είναι το λιγότερο. Το κρισιµότερο είναι να δούµε ποιον ευ-
νοούν αυτές οι µειώσεις, ακόµα και αν αποδεχθούµε ότι είναι
εβδοµήντα δύο, που δεν είναι.

Πρώτο και κυριότερο: Μείωση του συντελεστή φορολογίας
των νοµικών προσώπων. Το είχατε βρει, αν δεν κάνω λάθος, στο
28%, το πήγατε στο 24%, το κάνατε 22%. Προσέξτε, µία µονάδα
από τη µείωση της φορολογίας των νοµικών προσώπων, δηλαδή
για να συνεννοούµαστε, των επιχειρήσεων, είναι 350 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Κάντε τους πολλαπλασιασµούς, να δείτε ποιοι έχουν
ωφεληθεί από αυτή τη συγκεκριµένη µείωση και σίγουρα δεν
είναι ούτε οι µισθωτοί, ούτε οι συνταξιούχοι, ούτε οι αυτοαπα-
σχολούµενοι, ούτε τα µπλοκάκια.

Δεύτερον, µείωση του φόρου στα µερίσµατα. Ποιον ευνοεί
αυτό; Μείωση του φόρου στη συγκέντρωση κεφαλαίου, µείωση
του φόρου χρηµατοοικονοµικών συναλλαγών, µηδενισµός του
φόρου για γονικές παροχές µέχρι 3,2 εκατοµµύρια ευρώ. Ξέρετε
εσείς πολλούς µισθωτούς να έχουν ακίνητη περιουσία ή κινητή
περιουσία τέτοιας τάξης, των 3,2 εκατοµµυρίων ευρώ; Μείωση
του ΕΝΦΙΑ στη µεγάλη και πολύ µεγάλη ακίνητη περιουσία, διότι
στην πραγµατικότητα το δηµοσιονοµικό κόστος που υπάρχει από
τη µείωση στις µεγάλες περιουσίες είναι τετραπλάσιο και πεντα-
πλάσιο από ό,τι είναι για τη µείωση στις χαµηλές, στις µικρές πε-
ριουσίες. Μείωση του φόρου για τα πλοία και αν µετρήσει κανείς,
θα βρει καµµιά εικοσαριά φοροαπαλλαγές που περνιούνται ως
δήθεν αναπτυξιακά κίνητρα.

Αν δει, λοιπόν, κανείς αυτόν τον κατάλογο, καταλαβαίνει απο-
λύτως ποιες είναι οι κοινωνικές προτεραιότητες της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας. Οι υπόλοιποι φόροι εν τω µεταξύ τους
οποίους µειώνετε έχουν ελάχιστη δηµοσιονοµική επίπτωση, είναι
δηλαδή πάρα πολύ µικρές οι δηµοσιονοµικές τους επιπτώσεις,
ενώ την ίδια ώρα ο µοναδικός φόρος τον οποίο µειώνετε που έχει
µεγάλη δηµοσιονοµική επίπτωση, που είναι η κατάργηση του τέ-
λους επιτηδεύµατος, έχετε φροντίσει προηγουµένως µε την τε-
κµαρτή φορολόγηση να την πάρετε εις διπλούν και όχι µόνο
αυτό, αλλά να φορολογήσετε ταυτόχρονα τους χαµηλούς µε τε-
κµαρτό εισόδηµα και να νοµιµοποιήσετε τη µεγάλη φοροδια-
φυγή. Και αυτό, λοιπόν, δείχνει ακριβώς ποια είναι η οικονοµική
πολιτική και τελικά κοινωνική σας προτεραιότητα.

Τι είναι αυτό που δεν αγγίζει, όµως, η Κυβέρνηση; Τον ΦΠΑ.
Τα έχουµε πει, τα έχουµε ξαναπεί, δεν θα κουραστούµε να τα
επαναλαµβάνουµε όσο και αν ο κ. Χατζηδάκης προσπαθεί να
αντιστρέψει την πραγµατικότητα µε κάτι που ενδεχοµένως να
µοιάζει σε κάποιον αδαή ως επιχείρηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ξανά, λοιπόν, όταν κάτι κάνει 100 ευρώ και ο συντελεστής είναι
24%, θα λάβει το κράτος 24 ευρώ φόρο. Όταν κάτι κάνει 200
ευρώ, το κράτος θα λάβει 48 ευρώ φόρο. Άρα, λοιπόν, αυτός ο
οποίος επιβαρύνεται, ανεξαρτήτως του γεγονότος ότι ο συντε-
λεστής έχει παραµείνει ίδιος, είναι αυτός ο οποίος δαπανά το µε-
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γαλύτερο µέρος του µισθού του στο λιανικό εµπόριο. Καταλά-
βατε; Πρέπει να το ξαναπούµε; Πόσες φορές θέλετε να το ακού-
σετε; 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι το εξής: Αυξάνεται ή δεν αυξάνεται
η φορολογική επιβάρυνση για τη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία;
Όσες παρακάµψεις, όσες υπεκφυγές κι αν κάνει κανείς, το ερώ-
τηµα έχει µόνο µία απάντηση: για τη µεγάλη κοινωνική πλει-
οψηφία η φορολογική επιβάρυνση είναι µεγαλύτερη. Αυτά από
τη µεριά των φόρων.

Πάµε τώρα στις δαπάνες. Παιδεία: µείωση σε ποσοστό του
ΑΕΠ. Υγεία: µείωση σε ποσοστό του ΑΕΠ. Πρόνοια: µείωση σε
ποσοστό του ΑΕΠ. Στεγαστική πολιτική: δαπάνες που δεν αντι-
στοιχούν κατά κανέναν τρόπο στο µέγεθος της στεγαστικής κρί-
σης. Όµως, η µείωση εδώ των δαπανών -και εδώ έχει πολύ
µεγάλη σηµασία- έχει και µία έµµεση επίπτωση. Όταν καταρρέει
το κοινωνικό κράτος, όταν απαξιώνονται οι κοινωνικές υπηρεσίες,
αυξάνεται η έκθεση των πολιτών στον ιδιωτικό τοµέα. Είναι αυτό
που λέγαµε πριν, ότι παρεµβαίνετε και παρεµβαίνετε µε πολλούς
τρόπους, για να µπορέσετε να οδηγήσετε την κατάσταση στην
πλήρη υπερίσχυση των αρχών του ανταγωνισµού, του όλοι ενα-
ντίον όλων. Όταν καταρρέει το κοινωνικό κράτος, αυτό το οποίο
αυξάνεται είναι οι ιδιωτικές δαπάνες για υγεία, για ασφάλιση, για
φροντιστήρια, για σχολεία, η συνολική δηλαδή έκθεση στον ιδιω-
τικό τοµέα και τελικά η κερδοφορία ενός µέρους της κοινωνίας
σε βάρος ενός άλλου και µάλιστα του µεγάλου µέρους της κοι-
νωνίας. Είναι ακριβώς το φιλελεύθερο σχέδιο για το οποίο µι-
λούσα προηγουµένως.

Την ίδια ώρα φυσικά, οι δαπάνες για το κοινωνικό κράτος είναι
καθηλωµένες και µειωµένες ως ποσοστό του ΑΕΠ, ενώ στους
εξοπλισµούς δίνουµε 860 εκατοµµύρια. Εκεί υπάρχει δηµοσιονο-
µικός χώρος. Κουνάει και το κεφάλι του ο κ. Μηταράκης, ο
οποίος είναι πολύ περήφανος. Σε λίγο θα βάλει και την περικε-
φαλαία του να κατέβει στο Σύνταγµα, όπως έκανε το 2018. Δεν
θα επιµείνω, γιατί οι προτεραιότητες είναι σαφείς.

Και έρχοµαι σε άλλη µία κουβέντα για το χρέος. Λέτε ότι
έχουµε µειώσει το χρέος. Το χρέος έχει µειωθεί ως ποσοστό του
ΑΕΠ µόνο και µόνο από την πληθωριστική έκρηξη, κάτι που σας
είπε προηγουµένως η Κοινοβουλευτική µας Εκπρόσωπος. Δεν
έχει καµµία σχέση η µείωση του χρέους µε οποιαδήποτε πολιτική
πρωτοβουλία ή µε οποιαδήποτε πολιτική επιτυχία της Κυβέρνη-
σης. Είναι µια ευτυχής ως προς το χρέος εξωγενής συνθήκη που
οδηγεί σε αυτή την κατάσταση και όχι βέβαια οποιαδήποτε, αν
θέλετε, ιδιαίτερη ικανότητά σας σε ό,τι αφορά τη διαχείριση του
χρέους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Και ολοκληρώστε,
κύριε Τζανακόπουλε, γιατί φτάσαµε τα δεκαπέντε λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Συµπέρασµα: Ο προϋπολο-
γισµός ευνοεί επιχειρήσεις µε υψηλά εισοδήµατα, µεσαίους και
µεγάλους ιδιοκτήτες, το κοινωνικό µπλοκ δυνάµεων, δηλαδή, που
στηρίζει προνοµιακά τη Νέα Δηµοκρατία. Και η απάντηση εδώ
δεν µπορεί να είναι η παλινόρθωση του συναινετικού δικοµµατι-
σµού, γιατί βλέπουµε ότι επιχειρείτε να επαναλάβετε την ιστορία.
Όµως, όπως όλοι γνωρίζουµε, η ιστορία ενδεχοµένως να επανα-
λαµβάνεται, αλλά τη δεύτερη φορά είναι φάρσα. Την πρώτη
φορά ήταν τραγωδία και οδήγησε στη χρεωκοπία της χώρας.
Ούτε βέβαια µπορεί να είναι λύση η κεντροαριστερή σεναριολο-
γία. Απαιτείται σχέδιο στον αντίποδα της πολιτικής της Νέας Δη-
µοκρατίας και ένα σχέδιο που επιτέλους θα µιλήσει σε αυτό το
70% που χάνει από αυτή την πολιτική: στους µισθωτούς του ιδιω-
τικού τοµέα, είτε είναι επισφαλείς, είτε είναι µόνιµοι, είτε δου-
λεύουν µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας, είτε δουλεύουν ως
µπλοκάκια, είτε είναι πλήρους, είτε είναι µερικής απασχόλησης,
στους µισθωτούς του δηµοσίου τοµέα, στους αυτοαπασχολού-
µενους των χαµηλών εισοδηµάτων, στους ανέργους, στους συ-
νταξιούχους, στη µικρή οικογενειακή επιχείρηση που το εισό-
δηµά της δεν αποτελεί κέρδος. Και για να γίνει αυτό, χρειάζονται
άλλες προτεραιότητες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Τζανακόπουλε,
φτάσατε τα δεκαεπτά λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Οι οµιλητές της Νέας Αρι-
στεράς θα αναδείξουν αυτές τις προτεραιότητες στη συζήτηση

για τον προϋπολογισµό, τον οποίο φυσικά καταψηφίζουµε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο ειδικός εισηγητής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΝΙΚΗ κ.
Σπυρίδων Τσιρώνης. 

Ορίστε, κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα έναν ακόµα τυπικό προϋπολογισµό µε ονοµατεπώνυµο,
έναν προϋπολογισµό Μητσοτάκη - Χατζηδάκη, έναν µνηµονιακό
προϋπολογισµό, έναν προϋπολογισµό αυστηρής δηµοσιονοµικής
λιτότητας η οποία ουσιαστικά επιβάλλεται από τους δανειστές,
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα,
έναν προϋπολογισµό χωρίς κανένα όραµα παραγωγικής ανασυ-
γκρότησης και ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας, έναν προ-
ϋπολογισµό χωρίς βούληση απεξάρτησης από την αέναη
ανακύκλωση του εξωτερικού δανεισµού και χωρίς να υπάρχει η
πολιτική βούληση να ξεπεραστεί το καθεστώς της κυλιόµενης
χρεωκοπίας που µεταβιβάζει στις µελλοντικές γενιές ό,τι σπατα-
λάµε σήµερα.

Αντί, δηλαδή, να επενδύουµε σε αυτές τις επόµενες γενιές,
υποθηκεύουµε το µέλλον τους, αν δεν τους διώχνουµε στο εξω-
τερικό. Είναι ένας προϋπολογισµός υπερφορολόγησης, ο οποίος
ουσιαστικά προωθεί τους πλειστηριασµούς, αυξάνει την ανεργία
στους νέους, αυξάνει τον πληθωρισµό, συνεχίζει την ακρίβεια και
επιφέρει συνεχή απώλεια της αγοραστικής δύναµης των µισθών
και των εισοδηµάτων των Ελλήνων πολιτών, αλλά και των µικρο-
µεσαίων επιχειρήσεων. 

Κύριε Υπουργέ, τόσο εµείς όσο και άλλες παρατάξεις σας
έχουµε επανειληµµένως επισηµάνει ότι τα περί πρωτογενούς
πλεονάσµατος είναι κοροϊδία. Σταµατήστε να υποτιµάτε τόσο τη
δική µας νοηµοσύνη όσο και του ελληνικού λαού. Πανηγυρίζετε
ότι έχουµε πρωτογενή πλεονάσµατα, διότι ο κανόνας είναι να
αποτυπώνεται το πρωτογενές πλεόνασµα αφαιρώντας τις δαπά-
νες για τόκους. Αν σε αυτόν τον προϋπολογισµό βάλουµε τους
στόχους, θα έχουµε έλλειµµα άνω του 1 δισεκατοµµυρίου. 

Και πώς πετυχαίνει τα πρωτογενή πλεονάσµατα η Κυβέρνηση;
Μα, µε την υπερφορολόγηση. Από το 2020 ως το 2024 οι φόροι
επί αγαθών και υπηρεσιών αυξήθηκαν κατά 52,9%, πάνω από 13
δισεκατοµµύρια. Ο ΦΠΑ µόνο αυξήθηκε από 15 δισεκατοµµύρια
το 2020 σε 25 δισεκατοµµύρια το 2024, αύξηση 68,6% και τα
έσοδα από φόρους εισοδήµατος από τα 13,5 δισεκατοµµύρια το
2020 σε 24,2 δισεκατοµµύρια το 2024, αύξηση σε ποσοστό
79,2%. Και τα συνολικά έσοδα από φόρους από 42 δισεκατοµµύ-
ρια σε 66,7 δισεκατοµµύρια. 

Το αφήγηµα του Υπουργού κ. Χατζηδάκη που λέει ότι η Νέα
Δηµοκρατία µείωσε πενήντα φόρους και µετά άλλους δέκα και
τώρα άλλους δώδεκα, όπως λέει, το 2025 είναι παραπλανητικό
και κυβερνητικό αφήγηµα. Διότι µπορεί κάποιοι φόροι που έχουν
ελάχιστο αποτύπωµα στην µεσαία τάξη να δείχνουν αριθµητικά
µία µείωση, αλλά µε τους βασικούς φόρους, όπως είναι ο ΦΠΑ
και ο φόρος εισοδήµατος, γίνεται κανονική φοροληστεία. Από
αυτό προκύπτουν τα τεράστια έσοδα. Στην πραγµατικότητα
µέσω του ΦΠΑ, τον οποίον επέβαλαν οι δανειστές στα περισσό-
τερα προϊόντα στο 24%, αλλά και µέσω του ΕΝΦΙΑ, τον οποίο επί-
σης επέβαλαν οι δανειστές και υιοθέτησαν όλες οι µνηµονιακές
κυβερνήσεις, η φοροληστεία καλά κρατεί.

Ο κύριος Υπουργός ισχυρίστηκε ότι οι µειώσεις φόρων οδήγη-
σαν στη µείωση του ποσοστού φόρου ως προς το ΑΕΠ. Η αλή-
θεια είναι ότι το ποσοστό φόρων ως προς το ΑΕΠ αυξήθηκε από
το 25,6% στο 28,1% από το 2020 στο 2024. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Δυστυχώς, δεν υπάρχει µια απλή συνεργασία µε τους δανει-
στές, αλλά µια συνέργεια της Κυβέρνησης µε τους δανειστές.
Έχουµε καταντήσει µια καρτελοποιηµένη οικονοµία. Καρτέλ στα
διυλιστήρια, καρτέλ στη διακίνηση καυσίµων, καρτέλ στο χρηµα-
τιστήριο ενέργειας που οι ολιγάρχες έφτασαν τη µεγαβατώρα
πάνω από 200 ευρώ -την υψηλότερη στην Ευρωπαϊκή Ένωση-,
καρτέλ στις τηλεπικοινωνίες µε µόνο τρεις εταιρείες, καρτέλ στις
τράπεζες µε τις τέσσερις συστηµικές τράπεζες, καρτέλ στους
παραχωρησιούχους των δρόµων µε πανάκριβα διόδια, καρτέλ
στις ακτοπλοϊκές, αεροπορικές εταιρείες, καρτέλ ακόµα και στα
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σουπερµάρκετ. Αποτέλεσµα αυτής της καρτελοποίησης της οι-
κονοµίας είναι οι πολύ υψηλές τιµές µε µία αδρανή Κυβέρνηση
και, άρα, πληθωρισµός της απληστίας και υπερκέρδη για τους
λίγους. 

Στους µισθούς οι αυξήσεις θα ξεκινήσουν ουσιαστικά τον Απρί-
λιο του 2025. Ο δε αλγόριθµος που θα ξεκινήσει για τον κατώ-
τατο µισθό βάσει νόµου θέτει ως προϋπόθεση για να αυξάνονται
οι µισθοί, να πηγαίνουµε καλά δηµοσιονοµικά. Μα, δεν πηγαί-
νουµε καλά δηµοσιονοµικά, εφ’ όσον έχουµε το µεγαλύτερο
χρέος στον πλανήτη. Και να ήταν µόνο αυτό! Έχουµε ένα από τα
µεγαλύτερα εµπορικά ελλείµµατα στην Ευρώπη. Έχουµε πολύ
υψηλό έλλειµµα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, άρα εκ
των πραγµάτων δεν πάµε καλά. 

Ποια είναι η ουσία όµως; Η ουσία είναι ότι δεν είναι απλά η ονο-
µαστική αύξηση των µισθών το ζήτηµα. Είναι η αγοραστική δύ-
ναµη των αποδοχών των Ελλήνων πολιτών. Αυτή έχει καταρ-
ρεύσει από το 2020 µέχρι σήµερα. Έχουµε τη µεγαλύτερη απώ-
λεια αγοραστικής δύναµης από όλους στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
µε -18,2%, την ίδια στιγµή που η Πορτογαλία έχει αύξηση 17,6%,
η Σουηδία 8,5%, η Ιρλανδία 28,8%, η Τσεχία 140%, η Εσθονία
119,9%. Ακόµα και οι χώρες του πρώην ανατολικού µπλοκ έχουν
µεγαλύτερη αγοραστική δύναµη από τους Έλληνες. 

Αυτό, λοιπόν, είναι τραγικό. Καταρρέουν τα εισοδήµατα των
Ελλήνων πολιτών. Σύµφωνα µε τη ΓΣΕΕ, το µηνιαίο εισόδηµα
επαρκεί µόλις για δεκαεννέα ηµέρες για έξι στα δέκα νοικοκυριά,
ενώ επτά στα δέκα νοικοκυριά έχουν ληξιπρόθεσµες οφειλές και
γι’ αυτό έχει αυξηθεί και το ιδιωτικό χρέος. Και αυτά θα τα λύσετε
όλα µε µια αύξηση που θα δοθεί στους µισθούς µε 20 ευρώ µη-
νιαίως, όταν η EUROSTAT λέει ότι το 2023 η Ελλάδα κατείχε το
τρίτο υψηλότερο ποσοστό ατόµων που κινδυνεύουν µε φτώχεια;
Ποιον κοροϊδεύετε; Για πόσο ακόµα νοµίζετε ότι θα κοροϊδεύετε;
Και θα κοροϊδεύετε ποιόν; Αυτόν που νοιώθει στο πετσί του, στην
τσέπη του και βιώνει τη φτώχεια και την ακρίβεια;

Και στην ανεργία παίζετε µε τους αριθµούς. Λέτε ότι µειώθηκε
η ανεργία από το 10,3% το 2024 και θα είναι 9,7% το 2025. Να
πούµε όµως τι δεν λέτε. Και θα σας παραθέσω πάλι από την EU-
ROSTAT, η οποία λέει ότι η Ελλάδα βρίσκεται στην τελευταία
θέση των κρατών-µελών που απασχολούν προσωπικό υψηλών
δεξιοτήτων σε επίπεδο προϊσταµένου, διευθυντή και άλλων τέ-
τοιων επιτελικών θέσεων. Και άλλοτε είχαµε ανεργία, όπως το
2009. Η οικονοµία µας, όµως, διέθετε παραγωγικότερους τοµείς
και καλύτερες συνθήκες εργασίας. 

Από εκεί και πέρα, η Ελλάδα έρχεται πρώτη στην απασχόληση
ωρών των εργαζοµένων ανά εβδοµάδα, µε 41,2 ώρες, ενώ στην
Ολλανδία είναι 33,1 ώρες. Αυτό σηµαίνει ότι εµείς οι Έλληνες όχι
µόνο δουλεύουµε –και άρα καταρρίπτεται και εκείνη η ταµπέλα
που βάλατε εξ αρχής µαζί µε τους δανειστές για τον µύθο του
τεµπέλη Έλληνα- αλλά δουλεύουµε περισσότερο από όλους και
πληρωνόµαστε λιγότερο από όλους. 

Όσο για την απασχόληση των νέων, το Γραφείο Προϋπολογι-
σµού της Βουλής αναφέρει ότι στις ηλικίες µεταξύ δεκαπέντε και
είκοσι εννέα ετών τον τελευταίο χρόνο είχαµε µείωση από 45,1%
στο δεύτερο τρίµηνο του 2023, σε 44,6% το 2024. Αυτήν την οι-
κονοµία φτιάχνετε. Δηµιουργείτε µε την ελαστικοποίηση των σχέ-
σεων εργασίας γενιές όχι µόνο ανέργων, αλλά και φτωχών
εργαζοµένων. 

Στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις που είναι η ραχοκοκαλιά της
ελληνικής οικονοµίας, πόσες µικροµεσαίες επιχειρήσεις έχουµε;
Έχουµε πάνω από επτακόσιες τριάντα µία χιλιάδες. Ποιες είναι
επιλέξιµες για χρηµατοδότηση από τις συστηµικές τράπεζες;
Είναι µόνο σαράντα οκτώ χιλιάδες. Δηλαδή, ουσιαστικά επιβάλ-
λουν οι συστηµικές τράπεζες µια οικονοµική ασφυξία. Λείπουν
κεφάλαια κίνησης και χρηµατοδότησης προς τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις.

Μήπως, λοιπόν, η Κυβέρνηση κάνει πραγµατικότητα αυτό που
είχε γραφτεί και στην έκθεση Πισσαρίδη ότι οι µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις στην Ελλάδα φοροδιαφεύγουν και είναι µη ανταγωνι-
στικές; Γι’ αυτό τσακίζουν τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις που
διαφορετικά θα είχαν ένα ικανοποιητικό µέσο εισόδηµα για πολ-
λές οικογένειες, για να φτάσουν όπως λέει η έκθεση περίπου στις
εβδοµήντα πέντε χιλιάδες;

Καταλαβαίνουµε, κύριε Υπουργέ, τις προθέσεις σας, όπως έχει
αρχίσει και καταλαβαίνει και όλος ο κόσµος. Θέλετε να αντικα-
ταστήσετε την ελληνική µικροµεσαία επιχείρηση, τη ραχοκοκαλιά
της ελληνικής οικονοµίας, να αντικαταστήσετε δηλαδή τις εξα-
κόσιες πενήντα χιλιάδες –και πλέον- µικροµεσαίες επιχειρήσεις
µε τις πολυεθνικές. Αυτό, όµως, αποτελεί εθνικό έγκληµα. Και
όπως σας έχουµε ξαναπεί, προσπαθείτε να µετακυλήσετε τη χρε-
οκοπία του κράτους που εσείς και οι όµοιοί σας προκαλέσατε,
στις πλάτες του λαού και στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Μήπως µπορείτε να µας ενηµερώσετε πού είναι οι έλεγχοι στις
περίφηµες λίστες Μπόργιανς και Λαγκάρντ, τις οποίες και αυτές
οδηγείτε σιγά-σιγά στην παραγραφή; Από τη µία φοροληστεύετε
και πίνετε το αίµα των ελληνικών νοικοκυριών, των Ελλήνων πο-
λιτών και την ολιγαρχία την αφήνετε στο απυρόβλητο. Αυτή είναι
η οικονοµία που έχετε στήσει στην Ελλάδα, αλλά είναι οικονοµία
Μπανανίας. 

Και επιστρέφουµε στις τράπεζες. Έχουµε από τις υψηλότερες
προµήθειες σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Έχουµε ανύπαρκτα
επιτόκια στις καταθέσεις. Οι τράπεζες δεν χρηµατοδοτούν τα νοι-
κοκυριά και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Άρα, οι τράπεζες δεν
προσφέρουν στην κοινωνία και την οικονοµία, ενώ ταυτόχρονα
περιορίζουν τα δίκτυά τους, κλείνουν καταστήµατα και δηµιουρ-
γούν εθελούσιες εξόδους και νέους ανέργους. 

Υπάρχουν πολλά περισσότερα να πούµε για τις τράπεζες.
Όµως υπάρχει το καταλυτικό και το προφανές. Πώς να εµπιστευ-
τούµε, κύριε Υπουργέ, το κόµµα σας, όταν κάθε χρόνο χρωστά
όλο και περισσότερα και γίνεται ακόµα πιο εξαρτηµένο σε αυτές;

Ας πάµε τώρα στις εγγυήσεις που υπογράφει το ελληνικό δη-
µόσιο για τα κόκκινα δάνεια. Πρακτικά καθιστούν την Κυβέρνηση
όµηρο των funds, τα οποία της υπαγορεύουν και τι να νοµοθετεί. 

Και σας επαναλαµβάνω το ερώτηµα που σίγουρα έχετε ξανα-
κούσει. Τα funds φέρεται να έχουν αγοράσει τα κόκκινα δάνεια
περίπου στο 10% της αξίας τους. Η ονοµαστική τους αξία είναι
στα 21,9 δισεκατοµµύρια. Άρα, αν ισχύει αυτό, τα αγόρασαν µε
περίπου 2,5 - 3 δισεκατοµµύρια. Δεν θα µπορούσατε να αγορά-
σετε εσείς αυτά τα δάνεια στο 10%, όσο είναι περίπου ένας
ΕΝΦΙΑ και να φτιάξετε έναν Οργανισµό Δηµοσίου Χρέους που να
τα διαχειρίζεται και να έχει µια διαφορετική και πιο κοινωνική πο-
λιτική σε ό,τι αφορά την πληρωµή τους;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Στο εµπορικό ισοζύγιο, τι λέει το αφήγηµα του Υπουργού; Προ-
σπαθεί να µας παραπλανήσει λέγοντας ότι έχουν αυξηθεί οι εξα-
γωγές µας και αναφέρεται µόνο σε αυτό. Μα, δεν ενδιαφέρει
µόνο αν έχουν αυξηθεί οι εξαγωγές έτσι απλά. Αυτό που ενδια-
φέρει είναι η διαφορά «εξαγωγές - εισαγωγές» και εκεί έχουµε
25 δισεκατοµµύρια έλλειµµα µόνο το πρώτο εννιάµηνο του 2024,
διότι αυξήθηκαν οι εξαγωγές µας, κύριε Χατζηδάκη, αλλά κρύ-
βετε ότι οι εισαγωγές µας έχουν αυξηθεί κατά πολύ περισσότερο.

Αναφορικά µε τις επενδύσεις, ο λόγος των επενδύσεων το
2023 διαµορφώθηκε στο 13,9% έναντι του ΑΕΠ, ενώ ο µέσος
όρος της Ευρωζώνης ήταν στο 22,5%. Το 70% των επενδύσεων
ουσιαστικά αφορούσε τις υπηρεσίες, τον τριτογενή τοµέα, ενώ
στον πρωτογενή τοµέα οι άµεσες ξένες επενδύσεις ανήλθαν
µόλις στο 2%. 

Δεν θα αναφερθώ αναλυτικά γιατί δεν έχω χρόνο να τους πα-
ραθέσω κατά κλάδο, αλλά θα πω για την κατάρρευση που έχουµε
στον κλάδο ορυχείων και λατοµείων µε 43,6%, αλλά και στην απο-
θήκευση και στις µεταφορές κατά 9%.

Στο ΤΑΙΠΕΔ, από το 2011 ως το 2024 τα έσοδα από την πώ-
ληση δηµόσιας περιουσίας είναι περίπου 12,7 δισεκατοµµύρια.
Για να αποπληρωθεί τι; Τα 553,7 δισεκατοµµύρια εξωτερικό
χρέος; Για το 2025, το ξεπούληµα θα συνεχιστεί µε έσοδα 1,8 δι-
σεκατοµµύρια. Και τι θα πουλήσετε µε αυτά; Θα πουλήσετε την
Εγνατία Οδό, τα δικαιώµατα ραδιοσυχνοτήτων, τη µαρίνα Χίου
και Λήµνου, τα δικαιώµατα κινητής τηλεφωνίας 5G, το υπόλοιπο
των µετοχών του Διεθνούς Αερολιµένα Αθηνών, τη µαρίνα της
Κέρκυρας, τους Οργανισµούς Λιµένων Ηρακλείου, Βόλου, Ελλη-
νικού, τον εργοταξιακό χώρο ζεύξεως Ρίου - Αντιρρίου. Δεν θα
µείνει τίποτα στο τέλος. Και όλα αυτά για 1,8 δισεκατοµµύρια
ευρώ.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΒ’ - 11 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4535



(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Έχει καταλάβει και ο τελευταίος Έλληνας φορολογούµενος

ότι δεν έχετε καµµία απολύτως πρόθεση να λύσετε τα τεράστια,
συνεχώς επιδεινούµενα οικονοµικά του προβλήµατα και αυτό,
γιατί είστε δέσµιοι των υποχρεώσεων που επιβάλλουν οι δανει-
στές για να βγαίνουν τα νούµερα και να εξασφαλίζουν τα κέρδη
τους. 

Και δεν είναι κακό να βγαίνουν τα νούµερα. Κακός είναι ο συν-
δυασµός, γιατί το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι είστε δέσµιοι και
των ντόπιων ολιγαρχών που σας κρατούν στην εξουσία και οι
οποίοι έχουν καρτελοποιήσει την οικονοµία. Ο συνδυασµός
αυτός, µαζί µε το τεράστιο άνοιγµα που έχετε στις τράπεζες,
οδηγεί µαθηµατικά το βάρος των εσόδων στις πλάτες του µέσου
Έλληνα, του οποίου οι αποταµιεύσεις βαίνουν συνεχώς µειούµε-
νες. Και η φτωχοποίησή του είναι βεβαία και αναπόφευκτη, εάν
συνεχιστεί αυτή η πολιτική είτε µε αυτοδύναµη Κυβέρνηση είτε
αν καταφέρουν οι τράπεζες και σας ενώσουν σε µία συγκυβέρ-
νηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια
είναι η ειδική εισηγήτρια της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Καραγεωρ-
γοπούλου. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Το 2019 οι συνολικοί φόροι ήταν 51,4 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Στο κλείσιµο του έτους 2025 θα ανέλθουν στα 69,2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Σε επίπεδο, λοιπόν, αριθµητικής οι Έλληνες πολίτες
θα επιβαρυνθούν το έτος 2025 κατά 17,8 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Αποτέλεσµα, λοιπόν, αυτού είναι η επιβάρυνση νοικοκυριών, επι-
βάρυνση που θα επέλθει λόγω της αισχροκέρδειας της εναρµο-
νισµένης πολιτικής των εταιρειών -σουπερµάρκετ, παρόχων
ενέργειας κ.λπ.- όπως ονοµάζεται ωραιοπηµένα η καρτελοποί-
ηση, λόγω της φοροεπιδροµής µε κυρίαρχο ρόλο των πλέον άδι-
κων φόρων, όπως είναι αυτός του ΦΠΑ. 

Η ανάλυση των βασικών αριθµών του προϋπολογισµού κατα-
δεικνύει και ποια είναι η φύση της φορολογικής σας πολιτικής.
Φορολογικά έσοδα στα 69 δισεκατοµµύρια ευρώ, έµµεσοι φόροι,
ΦΠΑ και ειδικοί φόροι κατανάλωσης στα 40 δισεκατοµµύρια
ευρώ, το 58%. Άµεσοι φόροι, εισόδηµα, επιχειρηµατικά κέρδη 25
δισεκατοµµύρια ευρώ, στο 36%.

Η υπερβολική εξάρτηση από τους έµµεσους φόρους, σχεδόν
6 στις 10 µονάδες εσόδων, επιβαρύνει δυσανάλογα τα λαϊκά και
µεσαία στρώµατα. Ο ΦΠΑ και οι ειδικοί φόροι κατανάλωσης επι-
βάλλονται σε βασικά αγαθά και υπηρεσίες αυξάνοντας το κόστος
ζωής, ενώ πλήττουν τους φτωχότερους που καταναλώνουν το
σύνολο σχεδόν του εισοδήµατός τους. 

Ο πληθωρισµός δεν είναι εισαγόµενος. Είναι ελληνικός και έχει
σηµαντικές δοµικές αιτίες, όπως το υψηλό κόστος ενέργειας και
οι ανεπαρκείς έλεγχοι της αγοράς. Η Κύπρος το 2023 µείωσε τον
ΦΠΑ σε βασικά είδη διατροφής και στην ενέργεια-ηλεκτρικό
ρεύµα δείχνοντας ότι η δηµοσιονοµική σταθερότητα µπορεί να
συνδυαστεί µε κοινωνική δικαιοσύνη. Αυτή και άλλες χώρες απέ-
δειξαν ότι η µείωση του ΦΠΑ δεν αποτελεί δηµοσιονοµικό ρίσκο,
αλλά εργαλείο άµβλυνσης των κοινωνικών ανισοτήτων. 

Στην Ελλάδα, όµως, η Κυβέρνησή σας απορρίπτει µια τέτοια
κίνηση, ενώ παράλληλα προωθεί φοροελαφρύνσεις που ευνοούν
κυρίως τα υψηλότερα εισοδήµατα και τις µεγάλες επιχειρήσεις.
Μεταξύ αυτών, προφανώς, είναι οι εβδοµήντα δύο φοροελα-
φρύνσεις που αναφέρεστε. Αντίθετα, οι άµεσοι φόροι που συν-
δέονται άµεσα µε τη φοροδοτική ικανότητα αποτελούν µικρότερο
ποσοστό των εσόδων. Επιπλέον, οι πολιτικές ελαφρύνσεων στο-
χεύουν στη µείωση της φορολόγησης των υψηλότερων εισοδη-
µάτων ενισχύοντας την ανισότητα.

Επειδή καθ’ οµολογίαν σας, σας ενδιαφέρει η επικοινωνία και
όχι η ουσία, ο προϋπολογισµός γίνεται στα χέρια σας ένα απο-
τελεσµατικό εξυπηρετικό όπλο για τη στρεβλή παρουσίαση της
πραγµατικότητας. Συγκρίνετε κάθε φορά την πραγµατική εικόνα
µε τον προϋπολογισµένο στόχο και όχι µε τον αντίστοιχο µήνα

της προηγούµενης χρονιάς. Σε απόλυτους όµως αριθµούς, ενώ
παραλάβατε δηµόσιο χρέος στα 356 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυτό
έχει ξεπεράσει ήδη τα 420 δισεκατοµµύρια ευρώ, ήτοι η Κυβέρ-
νησή σας έχει αυξήσει το δηµόσιο χρέος κατά 64 δισεκατοµµύρια
ευρώ.

Σε µια σειρά από µετρήσεις προστέθηκε εσχάτως και µια νέα
µελέτη του ΟΟΣΑ, η οποία καταδεικνύει στον προσεκτικό ανα-
γνώστη, τόσο το επίπεδο της απογοήτευσης στη χώρα, όσο και
κάποιες από τις γενεσιουργές της αιτίες. 

Ίσως το πιο εκπληκτικό διάγραµµα είναι αυτό που εικονίζεται
στη σελίδα 45, όπου καταγράφονται οι απαντήσεις κατοίκων των
χωρών του ΟΟΣΑ στο ερώτηµα εάν και κατά πόσο δυσκολεύο-
νται να τα βγάλουν πέρα. Εκεί περιγράφεται και η αντίληψη των
ίδιων των ανθρώπων που ερωτήθηκαν σχετικά µε την κατάστασή
τους και όχι εισοδηµατικά δεδοµένα ή άλλα µετρήσιµα µεγέθη
της ανάπτυξης. 

Η χώρα µας κατέλαβε την πρώτη, δηλαδή, τη χειρότερη θέση
µε σηµαντική διαφορά από το δεύτερο Μεξικό. Στο µόνο, ευτυ-
χώς, που τα πηγαίνει –σε εισαγωγικά- «καλά» η χώρα µας είναι
όσον αφορά στο συστηµατικά χαµηλό ποσοστό θανάτων από-
γνωσης, σε αυτοκτονίες, δηλαδή, και θάνατοι από χρήση ναρκω-
τικών. 

Χαρακτηριστικός νέος αρνητικός δείκτης, όµως, είναι ο παρα-
κάτω ποιοτικός. Η αύξηση του αισθήµατος µοναξιάς -πρωτό-
γνωρο για τη χώρα µας- µε την Ελλάδα να καταλαµβάνει την
ένατη χειρότερη θέση µεταξύ των χωρών του ΟΟΣΑ, συναγωνι-
ζόµενη στην αίσθηση της µοναξιάς χώρες, όπως είναι η Γερµανία
και η Ολλανδία. Αυτό σηµαίνει κατάρρευση, διάλυση του κοινω-
νικού ιστού και αυτό είναι τροµακτικό. 

Το πιο ενδιαφέρον, όµως, σηµείο του γραφήµατος του ΟΟΣΑ
είναι ότι στην ελληνική κοινωνία το πλουσιότερο 0,1% είδε τα ει-
σοδήµατά του -άδηλο πώς- να αυξάνονται κατά 45%, ενώ µια
µικρή ελίτ λίγων ατόµων, το 0,01% έγινε πλουσιότερη κατά 116%.
Τέλος, το ακραίο 0,01% είδε αύξηση ίση µε 229%. Στην καλύτερη
περίπτωση παρατηρούµε µια καθήλωση του βιοτικού επιπέδου
ενός µεγάλου µέρους της ελληνικής κοινωνίας και µια ακραία
αναδιανοµή µε κερδισµένο ένα πολύ µικρό κοµµάτι της. 

Οι αρνητικές µας επιδόσεις τόσο όσον αφορά στην υλική ζωή
της πλειοψηφίας των Ελλήνων, όσο και στην ψυχική κατάστασή
τους οφείλονται σε πολλούς παράγοντες. Κάτι κακό ή καλό που
συµβαίνει πάντοτε είναι πολυπαραγοντικό, πάντα πραγµατικό και
όχι ψυχολογικό. 

Φταίει η βαθιά κρίση του 2009 που µείωσε τόσο πολύ το ΑΕΠ
της χώρας, ώστε ακόµη και οι ρυθµοί µεγέθυνσης που θα ξεπερ-
νούσαν τους αντίστοιχους των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
να µην αρκούν, ώστε να επαναφέρουν το βιοτικό επίπεδο των κα-
τοίκων της στα προ κρίσης επίπεδα; Φταίει ο υψηλός πληθωρι-
σµός που εξαϋλώνει τα όποια κέρδη µεγέθυνσης της οικονοµίας;
Φταίει η διάλυση κάθε παραγωγικού πρωτογενούς τοµέα; Φταίει
το ακατάλληλο πολιτικό προσωπικό; 

Φταίνε οι δικαστές, οι οποίοι φαίνεται να -σε παρένθεση ή
χωρίς- έχουν υψώσει κατά καιρούς ασπίδα προστασίας θυτών
του Κοινού Ποινικού Δικαίου; Φταίει η ακαδηµαϊκή κοινότητα η
οποία φαίνεται να -σε παρένθεση ή χωρίς- έχει υψώσει κατά και-
ρούς ασπίδα των τραπεζών από τη φορολόγησή τους; Μιλάµε
για τις τράπεζες που θεωρείται ότι είναι επικίνδυνο για την ελλη-
νική οικονοµία η φορολόγησή τους, αυτών των ίδιων τραπεζών
που έχουν δεχθεί τεράστια βοήθεια στο πλαίσιο των προγραµ-
µάτων διάσωσης, που έχουν απαλλαγεί από κόκκινα δάνειά τους
σχεδόν 100 δισεκατοµµύρια ευρώ χάρη στο πρόγραµµα «Ηρα-
κλής» µε την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου, που έχουν λεη-
λατήσει την πραγµατική αξία των καταθέσεων των νοικοκυριών
µε τον συνδυασµό µηδενικών τραπεζικών επιτοκίων και υψηλού
πληθωρισµού, µε το χαράτσι που εισπράττουµε τις προµήθειες -
περιµένουµε µε αγωνία να δούµε τι είδους µέτρα θα λάβετε µέχρι
την Κυριακή που θα γίνει η ανακοίνωσή τους, όπως µας είπατε-
από τα υψηλά επιτόκια δανεισµού που έχουν πάρει το µπόνους
του αναβαλλόµενου φόρου, την ώρα που καταγράφουν πακτωλό
κερδών.

Συγκεκριµένα, το 2022 τα τραπεζικά κέρδη διαµορφώθηκαν ως
εξής: Εθνική: 1.222 εκατοµµύρια ευρώ κέρδη. Εurobank: 1,453
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εκατοµµύρια ευρώ.  Alpha Bank: 342 εκατοµµύρια ευρώ. Πει-
ραιώς: 948 εκατοµµύρια ευρώ. Σύνολο: 3.765 εκατοµµύρια ευρώ.
Το 2023 είναι αντίστοιχα, κλιµακωτά, λίγο κατώτερα τα νούµερα
αυτά. Το 2024 τα δεδοµένα είναι για το εννεάµηνο του έτους και
έχουµε στην Εθνική 985 εκατοµµύρια -µια µικρή πτώση από 791
πέρυσι- η Eurobank 959,1 κ.λπ.. 

Να προσθέσω κάτι στους αριθµούς που δεν είναι ήσσονος ση-
µασίας. Με αφορµή τη συχνά αναπαραγόµενη προσφιλή φράση
που αρέσκονται να εξάγουν από το έρκος των οδόντων τους
πολλά µέλη του πολιτικού προσωπικού «όποιος δεν προσαρµό-
ζεται, πεθαίνει», θα θέλαµε να τους θυµίσουµε, άλλως να τους
γνωστοποιήσουµε κάτι που δυσχερώς µπορούν να κατανοήσουν
–δυστυχώς-, αλλά που θα ήταν ωφέλιµο τόσο για την πνευµατική
τους ωρίµανση, όσο και για την εύρυθµη λειτουργία της πολι-
τείας. 

Το απαύγασµα των ερευνών του Δαρβίνου αφορά τη φύση. Ο
κοινωνικός δαρβινισµός που αναβλύζει από τη χρήση εκ µέρους
σας αυτής της φράσης αποπειράται να µεταφέρει αντιεπιστηµο-
νικά στην ανθρώπινη κοινωνία συµπεράσµατα που αφορούν τη
ζούγκλα. Αδυνατείτε να κατανοήσετε ότι η µεταφορά εφαρµογής
της δαρβίνειας θεωρίας δεν µπορεί να γίνει στο ανθρώπινο κοι-
νωνικό πεδίο. Αυτό αποτελεί τον ορισµό του φασισµού. 

Αδυνατείτε κυρίως να κατανοήσετε πως ο άνθρωπος αποτελεί
ανώτερη βαθµίδα εξέλιξης που την κατέκτησε µε τη δηµιουργία
πολιτισµού, µε τη δηµιουργία κοινωνίας ανθρώπων οι οποίοι συν-
δέονται και επιβιώνουν µε δεσµούς που ως άνθρωποι εφηύραν,
όπως αυτός της αλληλεγγύης ιδίως προς τους αδύναµους. Δεν
θα κατανοήσετε ποτέ ότι η ηθική πρόοδος της κοινωνίας δεν
εξαρτάται από τη µίµηση των διεργασιών της φύσης, αλλά από
την αποφυγή έως και την καταπολέµησή τους.

Στον προϋπολογισµό του 2025 µετά τη µε γεωµετρική πρόοδο
κοινωνική καταστροφή που επέφεραν τα µνηµόνια, µε δεδοµένα
τα πρόσφατα στοιχεία της EUROSTAT να αναδεικνύουν ότι το
µέσο εισόδηµα στην Ελλάδα µειώθηκε κατά 28,4% από το 2010
ως το 2023, µε εδραιωµένη την τέταρτη θέση στη φτώχεια, συ-
γκατοικούµε µε τα υπόλοιπα Βαλκάνια, µε την Ελλάδα να κατέχει
το ιστορικά χαµηλό επίπεδο ιδιοκατοίκησης ανερχόµενο σε
69,6%, στην Αθήνα 64%, µε τις ελληνικές περιφέρειες να βρίσκο-
νται στις πέντε χειρότερες θέσεις της Ευρώπης σε ό,τι αφορά
την πρόσβαση πολιτών σε ιατρικές εξετάσεις. Οι αριθµοί «ντυµέ-
νοι» µε λέξεις εκπέµπουν επιδείνωση της φτώχειας, συνέχιση της
έλλειψης υποδοµών.

Για ποια ανάπτυξη µιλάµε, όταν ακολουθούµε καθοδική πορεία
στην κλίµακα του διεθνούς καταµερισµού εργασίας; Σε ποια ανά-
πτυξη προσβλέπουµε όταν έχουµε αρνητικό ισοζύγιο, δηλαδή κα-
ταναλώνουµε περισσότερα απ’ όσα παράγουµε, δηλαδή ζώντας
κατ’ ουσίαν µε δανεικά από ευρωπαϊκούς πόρους;

Ποιες οι αµοιβές του εργαζόµενου δυναµικού της χώρας; Το
2009 το µέσο ετήσιο εισόδηµα καθ’ ηµάς από µισθωτή εργασία
ήταν 21.191 ευρώ και αντιστοιχούσε στο 80% του µέσου όρου
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ήταν στα 26.384 ευρώ. Στην άλλη
Ευρώπη οι µισθοί έχουν αυξηθεί 44% αυτά τα χρόνια, καθ’ ηµάς
έχουν µειωθεί, ενώ αντιθέτως έχουν απογειωθεί αξίες γης, ακι-
νήτων και τα επιχειρηµατικά κέρδη. Σε αποκλίνουσα πορεία από
τις άλλες χώρες, δεκαπέντε χρόνια µετά το ξέσπασµα της κρίσης
χρέους, το καθ’ ηµάς µέσο πραγµατικό ωροµίσθιο ανά ώρα ερ-
γασίας είναι το χαµηλότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση των είκοσι
επτά, κάτω και από εκείνο ακόµα της Βουλγαρίας, λέει το ΚΕΠΕ.
Σε τι να προσβλέπει ο συνταξιούχος µε τη µεγάλη ευεργεσία που
θα κάνετε να λάβουν οι συνταξιούχοι αύξηση της σύνταξής τους
από 2,4% έως 2,5%, δηλαδή ο µέσος συνταξιούχος θα µπορεί να
αγοράζει ένα επιπλέον κουλούρι την ηµέρα, ενώ η αγοραστική
δύναµη του χαµηλοσυνταξιούχου θα εξαντλείται στην αγορά του
σουσαµιού του κουλουριού ηµερησίως;

Ο δρόµος της βιώσιµης µε µέλλον ανάπτυξης είναι αυτός που
χαράσσεται µε βάση τη γνώση και την καινοτοµία, δηλαδή σε
ακριβά αµειβόµενη εργασία και η Ελλάδα δεν ακολουθεί αυτόν
τον δρόµο. 

Προκαλεί κατάπληξη ότι ο προϋπολογισµός επιδόσεων δηλώ-
νεται πως αποτελεί το σηµαντικό εργαλείο τόσο για την κατά το
δυνατόν βέλτιστη κατανοµή των περιορισµένων πόρων όσο και

για την κατανόηση και αυξηµένη λογοδοσία προς τους πολίτες,
συµβάλλοντας –µας λέτε- και στην ισχυροποίηση της σχέσης
εµπιστοσύνης µεταξύ πολιτών και πολιτικού συστήµατος. Πρα-
γµατικά σηκώνουµε τα χέρια ψηλά. 

Στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
παρουσιάστηκε χθες από τον αρµόδιο Υπουργό κ. Κικίλια σε εκ-
δήλωση για την αποτίµηση της αντιπυρικής περιόδου µε έπαρση
και αλαζονεία ότι µόνο το 2024 κάηκαν σχεδόν όσα στρέµµατα
κάηκαν τα τελευταία είκοσι χρόνια, αλλά δεν ξεπεράσαµε αυτό
το έτος, το τρέχον, ακόµα αυτό το νούµερο της εικοσαετίας, της
καταµέτρησης των καµένων σε είκοσι χρόνια.

Κτηµατολόγιο και αλγοριθµική τροµοκρατία. Για εσάς είναι ο
τρίτος πυλώνας σας, είπατε, κύριε Χατζηδάκη. Δεν µπορείτε να
απαντήσετε στο απλοϊκό ερώτηµα που αφορά την όλη φιλοσοφία
πάνω στην οποία δοµήθηκε το ελληνικό Κτηµατολόγιο: Πώς είναι
δυνατό να γίνεται δεκτή η δήλωση ενός καταπατητή κατά την
κτηµατογράφηση και να εγγράφεται ως ιδιοκτήτης του ακινήτου
στις αρχικές εγγραφές, ενώ ο νόµιµος ιδιοκτήτης που έχει τίτλο
ιδιοκτησίας να χάνει το δικαίωµά του γιατί δεν πρόλαβε να δη-
λώσει το ακίνητο ή το δήλωσε εκπρόθεσµα και δεν έκανε έν-
σταση κατά τη διάρκεια της ανάρτησης; Και αυτό δήθεν θα το
πετύχετε µε την «ολοκλήρωση» της κτηµατογράφησης, αποκρύ-
πτοντας τις προσφυγές των αναδόχων του έργου της ψηφιοποί-
ησης, για το οποίο φυσικά και ρέουν εκατοµµύρια από το Ταµείο
Ανάκαµψης και αυτός είναι ο στόχος σας, κρατώντας ως επτα-
σφράγιστο µυστικό βεβαίως το χάος που επικρατεί στα κτηµατο-
λογικά γραφεία µε τις ακαταχώριστες πράξεις, µη οριστικοποιη-
µένες από 1ης Ιανουαρίου 2024, παρά την εξαγγελία και τις δη-
λώσεις τις βαρύγδουπες σε όλα τα µέσα ότι σε µία µέρα θα δί-
δεται το πιστοποιητικό καταχώρησης µετά την 1η Ιανουαρίου
2024. Αλήθεια, το 90% και πλέον των πράξεων είναι ακαταχώρι-
στες και µη οριστικοποιηµένες.

Επίταση του δηµογραφικού προβλήµατος λόγω συνειδητής
κυβερνητικής πολιτικής ενίσχυσης του ελλείµµατος δηµοκρατίας
µε χειραγώγηση της δικαιοσύνης, εργασιακό µεσαίωνα, απαλλο-
τρίωση περιουσίας από ανεξέλεγκτη επέλαση funds, servicers και
ΑΑΔΕ στην ατοµική περιουσία.  

Η Ελλάδα µε το ογκώδες έλλειµµα στο εµπορικό ισοζύγιο έχει
πλέον απολέσει και τα τελευταία της παραγωγικά ατού. Στην Ελ-
λάδα που καταρρέει η γεωργική παραγωγή -ρεκόρ στην Ευρω-
παϊκή Ένωση κατέγραψε η χώρα µας- έχουµε το µεγαλύτερο
ποσοστό µείωσης της αγροτικής παραγωγής ανάµεσα στις
χώρες της Ένωσης. Ωστόσο, µε κάθε δυνατό µέσο –γιατί κατέ-
χετε το σύνολο των µέσων µαζικής επικοινωνίας στο πώς ρυθµί-
ζετε τη ροή των ειδήσεων φυσικά και στο τι διαχέεται στην
κοινωνία, τι λανσάρεται ως είδηση και ως νέο και ως αλήθεια-
επαναλαµβάνετε τα ψεύδη έως ότου γίνουν πιστευτά και αυτό
σας αρκεί. 

Λέτε ότι η Κυβέρνηση µειώνει φόρους. Με δύο πρόχειρα πα-
ραδείγµατα θα µιλήσω γι’ αυτό και θα κλείσω την οµιλία µου και
ευχαριστώ για την ανοχή. 

Από 1ης Ιανουαρίου αυξάνονται πάλι -λέτε- οι ασφαλιστικές ει-
σφορές των ελεύθερων επαγγελµατιών. Ωστόσο, οι αυτοαπασχο-
λούµενοι θα πληρώσουν µεγαλύτερη προκαταβολή φέτος λόγω
διπλασιασµού του συντελεστή φόρου εισοδήµατος. Η µείωση
στον συντελεστή προκαταβολής φόρου εισοδήµατος δεν θα
ισχύσει, γιατί η προκαταβολή φόρου θα επανέλθει στο 55% για
το σύνολο του φόρου εισοδήµατος που αναλογεί στο παρανοϊκό
τεκµαρτό εισόδηµα που επέβαλε η Κυβέρνησή σας.

Επιπλέον, η αύξηση του κατώτατου µισθού στα 830 ευρώ αυ-
ξάνει και το ελάχιστο τεκµαρτό εισόδηµα από τα 10.920 που ήταν
για τα εισοδήµατα του ‘23 στα 11.600, πράγµα που σηµαίνει ότι
µε την αύξηση της προκαταβολής φόρου και του ελάχιστου τε-
κµαρτού εισοδήµατος αυξάνεται η επιβάρυνση για τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες και µειώνεται η ρευστότητά τους.

Ακόµη και τα αφηγήµατα των αναβαθµίσεων από τους οίκους
αξιολόγησης δεν σας βγαίνουν γιατί ο οίκος Fitch, αν και απέ-
δωσε τα εύσηµα στην Ελλάδα για µια σειρά από διάφορους το-
µείς, δεν προχώρησε σε αναβάθµιση της ελληνικής οικονοµίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κυρία Καραγεωργοπούλου.
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ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτό το συνεχές ψέµα που
στριφογυρίζει γύρω από τους αριθµούς, που δεν ακούει και δεν
βλέπει τους ανθρώπους, δεν αποσκοπεί στο να κάνει τους αν-
θρώπους να πιστέψουν ένα ψέµα, αλλά στο να διασφαλίσει ότι
κανείς δεν πιστεύει τίποτα πια. Ένας λαός που δεν µπορεί πλέον
να ξεχωρίζει την αλήθεια από το ψέµα, που δεν µπορεί να ξεχω-
ρίσει το σωστό από το λάθος, είναι ένας λαός στερηµένος της
εξουσίας να σκέφτεται και να κρίνει και σε αυτό υπολογίζετε,
αυτό επιδιώκετε, αυτός είναι ο στόχος των αριθµών και των ψη-
φίων και όχι στόχος που θα µπορούσε να ανατρέψει µια κατά-
σταση, εκτός αν ο λαός πειστεί ότι η Αντιπολίτευση είναι εδώ, η
Πλεύση Ελευθερίας είναι εδώ, έχουµε έναν ισχυρό λόγο, εκπρο-
σωπούµε τον λαό και την πραγµατικότητα, την αλήθεια που δια-
τυπώνουµε και εκφράζουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι από τους Ανεξάρτητους Βουλευτές ο ειδικός εισηγητής κ.
Μάριος Σαλµάς.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή

για πρώτη φορά να είµαι στη θέση του ειδικού εισηγητή για τους
Ανεξάρτητους Βουλευτές, αλλά θέλω να διευκρινίσω ότι δεν εκ-
φράζω την άποψη όλων των ανεξάρτητων. Απλά στην Επιτροπή
Οικονοµικών ορίσαµε έναν, όπως προβλέπεται από τον Κανονι-
σµό. Άρα, θα εκφράσω προσωπικές µου απόψεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον προϋπολο-
γισµό του κράτους για το 2025 διεξάγεται, όπως και κάθε φορά
τα τελευταία χρόνια, σε ένα περιβάλλον µε πολλές αβεβαιότητες
διεθνώς και κυρίως µε τεράστια δηµοσιονοµικά θέµατα. Οι Ηνω-
µένες Πολιτείες της Αµερικής έχουν πλέον χρέος 36 τρισεκατοµ-
µύρια δολάρια, το υψηλότερο στην ιστορία, η Ευρωπαϊκή Ένωση
13 τρισεκατοµµύρια ευρώ, το µεγαλύτερο τα τελευταία χρόνια,
το χρέος της Γαλλίας έφτασε τα 3,3 τρισεκατοµµύρια, το µεγα-
λύτερο τις τελευταίες δεκαετίες, αλλά και στην Ελλάδα το χρέος
της γενικής κυβέρνησης έφτασε στα 365 δισεκατοµµύρια, ενώ
το χρέος της κεντρικής διοίκησης εκτοξεύτηκε στα 411 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, το µεγαλύτερο τα τελευταία χρόνια.

Δεν πρέπει να ξεχνάµε όµως ότι η Ελλάδα προέρχεται από µια
µεγάλη κρίση χρέους και η παράµετρος αυτή και ο δείκτης αυτός
είναι η µεγαλύτερη απειλή στο µέλλον για τη χώρα µας.

Πώς αποπληρώνεται το χρέος; Η Κυβέρνηση µε τις πολιτικές
που εφαρµόζει δηµιούργησε πραγµατική ανάπτυξη της οικονο-
µίας, αύξηση πραγµατική της παραγωγής, επενδύσεις που οδη-
γούν σε µεγάλη και µόνιµη αύξηση των εσόδων που όχι µόνο να
καλύπτουν τις δαπάνες, αλλά να µπορεί να εξοφλεί και ένα µέρος
του χρέους;

Η απάντηση είναι αρνητική. Αυτό που συµβαίνει είναι η Κυβέρ-
νηση να δανείζεται δισεκατοµµύρια ευρώ από τους φορείς κε-
ντρικής και γενικής κυβέρνησης, δηλαδή τις ασφαλιστικές
εισφορές, την υποτιθέµενη κρατική χρηµατοδότηση των φορέων
κοινωνικής ασφάλισης, τα δηµοτικά τέλη, τα αποθεµατικά των νο-
σοκοµείων και άλλα ταµειακά διαθέσιµα, για να εξυπηρετεί τις
υποχρεώσεις του κράτους και τις παροχές της Κυβέρνησης,
αλλά και να εξοφλεί ένα µικρό µέρος του χρέους.

Συνολικά, τα πέντε τελευταία χρόνια, η Κυβέρνηση δανείστηκε
24 δισεκατοµµύρια ευρώ από τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτο-
διοίκησης και τους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης, αλλά και άλ-
λους φορείς του δηµοσίου. Το ονοµαστικό δηµόσιο χρέος
αυξήθηκε, την πενταετία κατά 34 δισεκατοµµύρια, δηλαδή, από
331 δισεκατοµµύρια το 2019 σε 365 δισεκατοµµύρια το 2023. Το
ενδοκυβερνητικό χρέος αυξήθηκε κατά 24 δισεκατοµµύρια, δη-
λαδή, από 42 δισεκατοµµύρια το 2019 σε 66 δισεκατοµµύρια το
2023. 

Η αύξηση του ΑΕΠ, δηλαδή, η ανάπτυξη της χώρας, που ως
παρονοµαστής στο χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ είναι εικονική,
αφού βασίζεται σε επενδύσεις κατά τη µισή µονάδα και στην ιδιω-
τική κατανάλωση κατά τη µιάµιση µονάδα. Ως επενδύσεις, νοού-
νται οι ξένες επενδύσεις στο real estate στη χώρα µας ή και
εξαγορές από funds και ξένους οµίλους, ήδη, υπαρχουσών κερ-
δοφόρων επιχειρήσεων, για παράδειγµα η εξαγορά της «ΤΕΡΝΑ

ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ», από αραβικό όµιλο, όπως χαρακτηριστικά ανέ-
φερε κ. Χατζηδάκης σε κυριακάτικη εφηµερίδα όταν ρωτήθηκε:
«Πέστε µας µια µεγάλη επένδυση». Έτσι εννοεί η Κυβέρνηση την
εξαγορά κερδοφόρας επιχείρησης από ξένα funds, τις ξένες
επενδύσεις στην χώρα µας. 

Ως αύξηση ιδιωτικής κατανάλωσης, που συµβάλλει µιάµιση µο-
νάδα στην ανάπτυξη, νοείται η αύξηση της παραµέτρου της τιµής
των προϊόντων, διότι το ποσό που διατίθεται προς κατανάλωση
είναι το γινόµενο τιµής επί όγκου. Επειδή, όµως, η τιµή είναι
υπερβολικά υψηλή, ο όγκος µειώνεται, µε αποτέλεσµα ο δείκτης
αυτός να µην οδηγεί σε αυξηµένη ζήτηση, η οποία ζήτηση θα
οδηγούσε σε αυξηµένη παραγωγή. Έτσι έρχεται η ανάπτυξη.
Διότι, ακόµη και αν η ζήτηση -η οποία έχει ήδη περιοριστεί, όπως
σας είπα- ήταν αυξηµένη, η αύξηση της παραγωγής δεν θα συ-
νέβαινε, διότι το έλλειµµα τρεχουσών συναλλαγών λέει ότι οι εξα-
γωγές µας περιορίζονται και οι εισαγωγές µας αυξάνονται. Άρα,
η ζήτηση θα ευνοούσε τις επιχειρήσεις, που βρίσκονται σε ξένες
χώρες, οι οποίες εισάγουν σε εµάς. 

Σε κάθε προϋπολογισµό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα νού-
µερα ευηµερούν, αλλά η κοινωνία συνήθως όχι. Τα δισεκατοµµύ-
ρια είναι αριθµοί, που ακόµη και αξιόπιστοι οργανισµοί, όπως η
ΕΛΣΤΑΤ και η EUROSTAT, µετρούν διαφορετικά κάθε φορά,
αφού εύκολα προστέθηκαν µεταξύ του Οκτωβρίου στο προσχέ-
διο του προϋπολογισµού και τον Νοέµβριο στο σχέδιο του προ-
ϋπολογισµού, 12,5 δισεκατοµµύρια, ξεχασµένα αναβαλλόµενοι
τόκοι δανείων του Ευρωπαϊκού Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας, που είχαν ξεχαστεί από το 2012. 

Την ίδια ώρα, που το χρέος ονοµαστικά αυξάνεται, έχουν και
τριάντα τρία δισεκατοµµύρια διαθέσιµα, που περιλαµβάνουν -
ακούστε- ανεπίτρεπτα τις προκαταβολές του ΕΣΠΑ και τις προ-
καταβολές της δανειακής σύµβασης του Ταµείου Ανάκαµψης και
Σταθερότητας, ενώ την ίδια ώρα οι δήµοι και οι περιφέρειες
έχουν κάνει στάση πληρωµών. Ρωτήστε στις περιοχές σας. Και ο
ΟΑΕΔ πρώτη φορά δεν κατέβαλε προκαταβολές του επιδόµατος
ανεργίας το Δεκέµβρη. Έχουµε 11 Δεκεµβρίου και δεν έγινε
αυτό.

Οι άνθρωποι εργάζονται όλο και περισσότερο και η αγορα-
στική δύναµη του εισοδήµατός τους µειώνεται. Είµαστε -το εί-
πατε- η προτελευταία χώρα στη δύναµη την αγοραστική του
εισοδήµατος λίγο πάνω από τη Βουλγαρία, το επιβεβαιώνει η EU-
ROSTAT. Στις 20 του µήνα ο µισθός τελειώνει. Έχει εξανεµισθεί
από την ακρίβεια, που πιάνει όλο το φάσµα της αγοράς, αφού η
παντελής έλλειψη εποπτείας, ρυθµιστικού πλαισίου, ελέγχων και
η ατιµωρησία όχι µόνο το επιτρέπει, αλλά είναι η εφαρµοσµένη
έκφραση του δόγµατος του κ. Μητσοτάκη ότι η ιδεολογία δεν
χρειάζεται αρκεί να πάµε µπροστά, τα άλλα είναι παρωχηµένα.
Ακριβά προϊόντα στο σουπερµάρκετ, ακριβό ρεύµα, ακριβότερο
νερό, ακριβά ενοίκια, ακριβή κινητή τηλεφωνία, ακριβές χρεώσεις
στις διατραπεζικές συναλλαγές, ακριβά επιτόκια δανεισµού, πιο
ακριβά φάρµακα, ακρίβεια παντού. Το µεγάλο πρόβληµα του
πληθωρισµού δεν είναι εισαγόµενο, είναι ενδογενές και σας λέω
τη γνώµη µου ευθέως έχει την υπογραφή του Πρωθυπουργού,
του κ. Μητσοτάκη. 

Και εξηγούµαι. Στα σουπερµάρκετ οι µεγάλες αλυσίδες πω-
λούν πιο ακριβά απορρυπαντικά και φρυγανιές από ένα µικρό µίνι
µάρκετ στην περιοχή σας. Αυτό είναι απόρροια της λειτουργίας
καρτέλ. Με τη λογιστική πρακτική της έκδοσης πιστωτικών πα-
ραστατικών και τιµολογίων στο τέλος του έτους, την υποχρεω-
τική επιβολή προσφορών και την πληρωµή της διαφήµισης η
γραβιέρα Αµφιλοχίας από 9,7 ευρώ φτάνει στο ράφι 17, αντί για
ένα εύλογο 13. Αλλά -προσέξτε- το οικονοµικό επιτελείο από τα
4 ευρώ που είναι η διαφορά στη λιανική, παίρνει το ένα τουλάχι-
στον ως φόρο, το οποίο ενίοτε το δίνει πίσω στα ίδια τα καρτέλ
ως pass, ενίοτε το κάνει χρήση ως αυξηµένα έσοδα του κράτους. 

Το αποτέλεσµα ποιο είναι; Όλες σχεδόν οι µεγάλες αλυσίδες
σουπερµάρκετ κάθε χρόνο επιθετικά αυξάνουν τα κέρδη τους,
ενώ το 2023 σε σχέση µε το 2022 η αύξηση του τζίρου είναι της
τάξης -ακούστε- 41,38%,15,24%, 14,51% 9,5%, αυτά είναι σε αλυ-
σίδα σουπερµάρκετ αύξηση του τζίρου. Και τα κέρδη µίας µόνο
αλυσίδας στη µικρή αγορά της Ελλάδος για το 2023 ήταν 110
εκατοµµύρια ευρώ µετά φόρων. Τα εκατοµµύρια αυτά, όµως,
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που λένε όλα τα κέρδη είναι, να µην ξεχνιόµαστε, από το εισό-
δηµα των πολιτών.

Πάµε στο ρεύµα. Με ευθύνη της Κυβέρνησης, που καθόρισε
το ρυθµιστικό πλαίσιο του χρηµατιστηρίου ενέργειας και αδια-
φορεί για τη διασύνδεση της τιµής της λιανικής µε την χονδρική,
οι χρεώσεις στα τιµολόγια εκτοξεύτηκαν, αφού η οριακή τιµή του
ρεύµατος στη χονδρική αντιστοιχεί στην υψηλότερη τιµή στην
προσφορά στο Χρηµατιστήριο και έτσι η ΔΕΗ που προσφέρει 6
ευρώ, για παράδειγµα, πουλάει 12 και έτσι δεν έχει τι να κάνει τα
υπερκέρδη και αρχίζει και πουλάει ψυγεία και τηλεοράσεις, αφού
τα επένδυσε τα χρήµατα από τους φορολογούµενους, που πλη-
ρώσαµε εµείς το παραπανίσιο ρεύµα, στην αγορά του «ΚΩΤΣΟ-
ΒΟΛΟΥ». 

Παράλληλα, µια οµάδα πέντε µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων
που ελέγχουν την παραγωγή, τη λιανική, τις εισαγωγές, τις εξα-
γωγές συσσωρεύουν µαζί µε τη ΔΕΗ δισεκατοµµύρια κέρδη από
τον ιδρώτα των ανθρώπων και των επιχειρήσεων. Είναι αυτά τα
ίδια δισεκατοµµύρια που ο Πρωθυπουργός συνειδητά άβουλος
τα περιγράφει ως «ουρανοκατέβατα». Ακούστε: Πρωθυπουργός
λέει «ουρανοκατέβατα» αυτά τα λεφτά που πληρώσαµε εµείς και
τα πήραν ως κέρδη οι επιχειρήσεις, οι µεγάλοι όµιλοι. Τα περι-
γράφει, λοιπόν, έτσι αποδίδοντας στην πράξη στη µεταφυσική
την προέλευσή τους από τον ουρανό, ενώ ο ίδιος µεθόδευσε
στην πράξη τη µεγαλύτερη αναδιανοµή πλούτου τα τελευταία
χρόνια, άλλη µία. Και βεβαίως, από τα αυξηµένα τιµολόγια στο
ρεύµα οι χρεώσεις, τα πάγια είναι αναλογικά µεγαλύτερες και
επωφελείται πάλι το κράτος. 

Πάµε στην εκτόξευση των ενοικίων. Ο Πρωθυπουργός φέρει
τεράστια ευθύνη, γιατί επί πέντε χρόνια επιτηδευµένα άφησε την
Golden Visa στην Αθήνα και εποµένως αντί να έχει στην επαρχία
τα 250.000 ευρώ όριο και στην Αθήνα πολύ µεγαλύτερο, ώστε να
µην εκτοξευθούν τα ενοίκια στην Αθήνα και αφαιρέσει πολλά ακί-
νητα από την αγορά, στην πράξη δηµιούργησε το πρόβληµα.

Πάµε στις χρεώσεις στις διατραπεζικές συναλλαγές, τις οποίες
άφησε συνειδητά ο Πρωθυπουργός επιτηδευµένα να είναι υπερ-
βολικές σε συνδυασµό µε το υπερβολικό περιθώριο επιτοκίου.
Πού οδήγησαν αυτά τα δύο; Τις ελληνικές συστηµικές τράπεζες
να συσσωρεύσουν τα τρία τελευταία έτη ’22, ’23, ’24 12 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, λεφτά που πλήρωσαν οι Έλληνες φορολογού-
µενοι, οι Έλληνες πολίτες, οι Έλληνες δανειζόµενοι, οι Έλληνες
συναλλασσόµενοι.

Μπορούσε να τις µειώσει; Εννοείται, αφού διαρρέει η Κυβέρ-
νηση ότι την Κυριακή θα το κάνει πανηγυρικά, όταν το καλοκαίρι
ρώτησα από αυτό το έδρανο την ηγεσία του Υπουργείου Οικο-
νοµίας και µου απάντησε ο κ. Δήµας ότι δεν υφίσταται θέµα ούτε
µεγάλης διαφοράς περιθωρίου επιτοκίου ούτε µεγαλοχρεώσεων
διατραπεζικών. 

Η υγεία και η εκπαίδευση σταδιακά περνούν σε funds, τα οποία
έχουν τεράστια κέρδη από τις ευνοϊκές αποφάσεις της Κυβέρνη-
σης. Αθροίστε τώρα τα δισεκατοµµύρια των κερδών των εται-
ρειών ενέργειας, των εταιρειών τροφίµων και των εταιρειών των
τραπεζών, για να καταλάβετε αν η ακρίβεια είναι εισαγόµενο φαι-
νόµενο ή είναι εσωτερικό. 

Αν ήσασταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας από τους
πέντε µεγάλους παίκτες στην ενέργεια, αν ήσασταν ένας από
τους πέντε µεγάλους παίκτες στα τρόφιµα, αν ήσασταν ένας από
τους πέντε µεγάλους τραπεζίτες ή αν ήσασταν ένας από τα πέντε
µεγάλα funds, υπήρχε περίπτωση να αφήσετε τους πολίτες να
αλλάξουν τον κ. Μητσοτάκη; Με τίποτα. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση έχει ένα πάθος µε τη διανοµή του δη-
µοσίου χρήµατος στους λίγους και τη δηµιουργία ολιγοπωλίων,
εκτρέφει αυτήν τη µάστιγα των απευθείας αναθέσεων. Πρώτο τε-
τράµηνο του 2024, προσέξτε, από τα 8 δισεκατοµµύρια το 72%
µε απευθείας αναθέσεις. Αύξησε και το όριο για να τις ευνοήσει.
Ήρθε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η Κοµισιόν, και λέει: «Αυτό θα το
βάλω προαπαιτούµενο να συµµορφωθείτε για το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και Σταθερότητας». 

Αλλά, προσέξτε, και οι υπόλοιπες που δεν γίνονται µε απευ-
θείας αναθέσεις δεν φωτογραφίζονται; Φωτογραφίζονται και
στην πράξη δεν υπάρχει ανταγωνισµός και πλειοδοσία. Πώς απο-
δεικνύεται αυτό; Το 67% των ενστάσεων που κάνουν στην Ανε-

ξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων οι εταιρείες που συµµετέ-
χουν στους διαγωνισµούς γίνονται αποδεκτές και ακυρώνονται
οι διαγωνισµοί, κοντά επτά στους δέκα.

Έτσι δηµιουργούνται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο Ελ-
λάδες: η µία των ολίγων που έχει προνοµιακή σχέση µε τα χρή-
µατα του δηµοσίου σε υπηρεσίες και αγαθά και η µία έξω και
αποκλεισµένη από τα δηµόσια έργα. 

Στην ελεύθερη οικονοµία βασική προϋπόθεση είναι η εποπτεία
και ο ανταγωνισµός. Ούτε το ένα υπάρχει στην Ελλάδα ούτε το
άλλο. Και αυτό που παρατηρείται είναι -για να κλείνω σιγά σιγά
και ευχαριστώ για την ανοχή, κυρία Πρόεδρε- ότι έχουν µαζέψει
µεγάλοι όµιλοι τόσα πολλά χρήµατα που πλέον επενδύουν και
εξαγοράζουν οποιαδήποτε εταιρεία εκτός του αντικειµένου τους
έχει 6-7 EBITDA, τα αγοράζουν, είναι κερδοφόρες και βγαίνουν
οι νοικοκυραίοι επιχειρηµατίες έξω από την αγορά και βλέπουµε
τους µεγάλους οµίλους, είτε ενέργειας είτε πληροφορικής είτε
κατασκευαστικές, να µπαίνουν στα εµπορικά κέντρα, στις αλυσί-
δες τροφίµων, στον πρωτογενή τοµέα. Έχουν αλώσει την αγορά
και εποµένως, ελέγχουν το µεγαλύτερο µέρος της οικονοµικής
δραστηριότητας της χώρας. 

Οι κοινωνικές ανισότητες δεν αµβλύνθηκαν, η ύπαιθρος ερη-
µώνει δραµατικά, ο πληθυσµός που ζει εκεί µειώνεται µόνιµα, το
εισόδηµα των αγροτών και των κτηνοτρόφων περιορίζεται αι-
σθητά µετά την καινούργια ΚΑΠ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όλα αυτά που έχω πει το τε-
λευταίο διάστηµα και για όλα αυτά που είπα σήµερα, η εµπιστο-
σύνη που έδωσα πέρυσι στην Κυβέρνηση δηλώνω ότι αίρεται.
Καταψηφίζω, συνεπώς, τον προϋπολογισµό µε την επιφύλαξη µε-
ρικών Υπουργείων. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν δώσω τον λόγο

στην επόµενη ειδική εισηγήτρια, έχει ζητήσει µια παρέµβαση ο
Υφυπουργός κ. Πετραλιάς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Ήθελα, όπως έκλεισε ο πρώτος κύκλος των ειδικών εισηγητών,
να κάνω µια µικρή παρέµβαση για τρία-τέσσερα θέµατα που θί-
χτηκαν. Πρώτον, µε τον τελευταίο εισηγητή, τον κ. Σαλµά, τα
έχουµε ξαναπεί και στις επιτροπές της Βουλής. Απλά να πούµε
ότι το χρέος της γενικής κυβέρνησης από 183% του ΑΕΠ το 2019,
µειώνεται στο 154% του ΑΕΠ του 2024, η µεγαλύτερη µείωση
χρέους σε όλη την Ευρώπη. Το χρέος της κεντρικής διοίκησης
που περιλαµβάνει και το ενδοκυβερνητικό κι αυτό µειώνεται από
196,6% το 2019 στο 169,4% το 2024.

Όσον αφορά τα διαθέσιµα των φορέων, γιατί είδα και κάποια
δηµοσιεύµατα σήµερα, κατ’ αρχάς το ΕΣΠΑ πρώτα πληρώνεται
και µετά κάνει claims και εισπράττεται, πρώτα το πληρώνει το
κράτος. Αλλά πάµε παρακάτω, γιατί είναι κάποια ανακριβή από
αυτά που αναφέρονται. 

Όσον αφορά τώρα τα διαθέσιµα των φορέων γενικής κυβέρ-
νησης που είναι περίπου στα 36 δισεκατοµµύρια το ταµείο, υπάρ-
χουν λοιπόν τα λογιστικά διαθέσιµα και τι εννοώ; Το 2019 λοιπόν
οι φορείς γενικής κυβέρνησης είχαν περίπου 29 δισεκατοµµύρια
repos, 8 δισεκατοµµύρια οµόλογα ελληνικού δηµοσίου και 6 δι-
σεκατοµµύρια ταµείο. Χωρίζεται λοιπόν σε τρεις κατηγορίες: 6
δισεκατοµµύρια ρευστό ταµείο, 29 δισεκατοµµύρια σε repos και
8 δισεκατοµµύρια σε οµόλογα. Σήµερα λοιπόν -Νοεµβρίου στοι-
χεία- έχουν 15 δισεκατοµµύρια. ταµείο, 48 δισεκατοµµύρια repos
και 8 δισεκατοµµύρια επίσης διαθέσιµα οµόλογα του ελληνικού
δηµοσίου. Τι συµβαίνει λοιπόν;

Επειδή, ακριβώς, µειώθηκε η ανεργία και έχει παραπάνω
έσοδα ο ΕΦΚΑ, επειδή έχει παραπάνω έσοδα ο ΕΟΠΥΥ που ει-
σπράττει από ασφαλιστικές εισφορές –αυτά είναι τα κύρια
έσοδα, το ΑΚΑΓΕ- κυρίως τα λοιπά νοµικά πρόσωπα -βλέπω ότι
τα λοιπά νοµικά πρόσωπα από τα 2 δισεκατοµµύρια έχουν αυξη-
θεί λογιστικά τα διαθέσιµά τους στα 15 δισεκατοµµύρια -πηγαί-
νουν καλά και µπορούν και έχουν έσοδα, αυτά λοιπόν, ένα µέρος,
µένουν σε ταµείο ρευστά. Αυτή είναι η ταµειακή διαχείριση που
γίνεται σε όλες τις χώρες του κόσµου. Από 5,9 δισ. το ρευστό
τους έχει γίνει 15,4 τώρα τον Νοέµβριο και έχουν και τα repos
τους από 28 δισ. σε 48 δισ. και έχουν µείνει σταθερά τα οµόλογα
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του δηµοσίου από 8 πάλι 8.
Αυτή είναι η κατανοµή και αυτή είναι η αλήθεια. Άρα, και τα τα-

µειακά διαθέσιµα αυξάνονται και τα repos αυξάνονται. Αλλιώς
δεν θα είχαµε 35 δισ. γενικής κυβέρνησης στην άκρη, θα είχαµε
80 δισ. και θα πληρώναµε και 1,5 δισ. παραπάνω τόκους. Αυτή
είναι η λεγόµενη ταµειακή διαχείριση που γίνεται σε όλες τις
χώρες της Ευρώπης. 

Πάµε, λοιπόν, σε δύο άλλα θέµατα.
Ο κ. Τζανακόπουλος και η κ. Αποστολάκη έθιξαν πάλι τα µερί-

σµατα και τις γονικές παροχές. Θα το πούµε για πολλοστή φορά,
τα έχουµε καταθέσει. Μερίσµατα 2019: 1,7 δισ. δηλωθέντα µερί-
σµατα, έσοδα από φόρους 172 εκατοµµύρια, 2023 -µε τη µισή
φορολογία- 6,429 δισ. δηλωθέντα µερίσµατα -στοιχεία ΑΑΔΕ φε-
τινών φορολογικών δηλώσεων-, 321 εκατοµµύρια είσπραξη του
δηµοσίου. Και αυτό σχετίζεται, επειδή θίχτηκε κι αυτό, µε τη µεί-
ωση της φορολογίας. 

Η Νέα Αριστερά και το ΠΑΣΟΚ συµπίπτουν σε αυτά. Τι λένε;
Να αυξήσουµε τον φόρο των µερισµάτων, άρα να µην ξαναδια-
νείµουν µερίσµατα. Είναι απόφαση της επιχείρησης αν θα διανεί-
µει µερίσµατα. Μπορεί πολύ απλά να αποφασίσει «15% δεν τα
διανέµω, θα τα δώσω µπόνους στα στελέχη, θα τα δώσω όπου
θέλω». Άρα, είναι πολύ απλό το τι γίνεται. 

Και πάµε τώρα στις γονικές παροχές: 2019 -αυτό το στοιχείο
είναι εντυπωσιακό- πεντέµισι χιλιάδες γονικές παροχές, εισπρά-
ξαµε 23,6 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό είναι το µεγάλο ποσό που συ-
ζητάµε. Φέτος 695 γονικές παροχές που είχαν φόρο -πολύ
λιγότερες, γιατί µέχρι 800.000 απαλλάσσεται- και εισπράξαµε
23,9 εκατ., ακριβώς το ίδιο ποσό, για να ξέρετε τι γίνεται. Γιατί;
Γιατί δώσαµε την ευκαιρία στους γονείς να µεταβιβάζουν την πε-
ριουσία τους στα παιδιά τους και αυτή είναι βασική αρχή και δική
µας: ό,τι ανήκει στους γονείς ανήκει και στα παιδιά. 

Τελευταία παρατήρηση. Επειδή τέθηκαν κάποια θέµατα, άρχι-
σαν και λέγανε ότι δεν έχουµε µειώσει εβδοµήντα δύο φόρους –
βασικά είναι εβδοµήντα τρεις, γιατί είναι και τα φιλοδωρήµατα
µέσα τώρα- και «Σιγά τι έχετε κάνει» και ότι αυτή η ανάπτυξη είναι
το 2,2%, όταν όλη η Ευρώπη είναι 0,8% και οι µισές χώρες µε
ύφεση, και είναι αυτονόητη, γίνεται αυτόµατα.

Λοιπόν, 2 δισ. µείωση ασφαλιστικών εισφορών 5 µονάδες. Ποια
χώρα το έχει κάνει; 1,2 δισ. κατάργηση της εισφοράς αλληλεγ-
γύης, 860 εκατ. µείωση του ΕΝΦΙΑ, 1,1 δισ. µείωση προκαταβο-
λής φόρου, 26 µειώσεις έµµεσων φόρων, ΦΠΑ. Αυτά δεν είναι
αυτονόητα, αυτά είναι επιπλέον από τα 43 δισ. περίπου ογδόντα
κατηγοριών µέτρων της πανδηµίας, άλλα 13,5 δισ. περίπου είκοσι
µέτρα διαφορετικές κατηγορίες για την ενεργειακή κρίση και δεν
είναι καν µέσα εδώ οι αυξήσεις αποδοχών που είναι άλλες πενή-
ντα.

Αυτά, λοιπόν, δεν γίνονται αυτόµατα, κύριοι. Γίνονται µε σκλη-
ρή δουλειά που δεν έχει κάνει καµµία προηγούµενη κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα
τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το Γυµνάσιο Πάργας Νοµού Πρεβέζης. 

Η Βουλή σάς καλοσωρίζει! 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενη ειδική εισηγήτρια, από τη Νέα Δηµοκρατία, η κ. Μίκα
Ιατρίδη.

ΤΣΑΜΠΙΚΑ (ΜΙΚΑ) ΙΑΤΡΙΔΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από πέντε χρόνια είχα την

τιµή και ήµουν ειδική εισηγήτρια στον προϋπολογισµού του 2020,
στον πρώτο προϋπολογισµό της κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του Πρωθυπουργού µας Κυριάκου Μητσοτάκη. Από την
αρχή, λοιπόν, της διακυβέρνησής µας ο στόχος µας ήταν µε ρε-
αλισµό, συνέπεια και προοπτική να τιµούµε την εµπιστοσύνη των
Ελλήνων και των Ελληνίδων. Στόχος µας ήταν και είναι να κά-
νουµε πράξη τις δεσµεύσεις µας απέναντι τους. Πέντε χρόνια

µετά η πραγµατικότητα είναι ότι η οικονοµία της χώρας µας είναι
σε πολύ καλύτερη κατάσταση απ’ όταν την παραλάβαµε το 2019.
Και αυτή η πραγµατικότητα αποκαλύπτει µία οικονοµία σταθερή,
µία οικονοµία δυναµική, µία οικονοµία µε προοπτική η οποία θα
ωφελήσει τους Έλληνες και τις Ελληνίδες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παραθέτω ορισµένα στοιχεία
που έχουν και τη σφραγίδα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Το 2023
η ελληνική οικονοµία παρουσίασε ρυθµό ανάπτυξης 2,3%, ο
οποίος προσέγγισε και τις εκτιµήσεις της εισηγητικής έκθεσης
του κρατικού προϋπολογισµού 2024 για πραγµατική ανάπτυξη
2,4%. Με άλλα λόγια, η οικονοµία µας επιδεικνύει σηµαντική αν-
θεκτικότητα σε ένα δυσµενές και αβέβαιο διεθνές περιβάλλον.
Το 2024 η ελληνική οικονοµία εκτιµάται ότι θα επιτύχει υπερδι-
πλάσιο ρυθµό ανάπτυξης σε σχέση µε το σύνολο της Ευρωζώνης
2,2% έναντι 0,8%. Οι αµοιβές εξαρτηµένης εργασίας αυξήθηκαν
και στα δύο τρίµηνα του πρώτου εξαµήνου κατά 6% περίπου σε
ετήσια βάση. Ο πληθωρισµός διαµορφώθηκε στο 2,4% τον Οκτώ-
βριο του 2024. Παρατηρείται σταθεροποίηση του χαµηλότερου
ρυθµού µεταβολής του επιπέδου τιµών. Το 2024 εκτιµάται ότι
επετεύχθη πρωτογενές πλεόνασµα 2,5%. 

Όλα αυτά µεταξύ άλλων µας κάνουν αισιόδοξους για το µέλ-
λον της χώρας, για το µέλλον των Ελλήνων και των Ελληνίδων.
Έτσι, οι προοπτικές για το 2025 µπορούν να συνοψιστούν µεταξύ
άλλων στα εξής: Ο ρυθµός πραγµατικής ανάπτυξης στην Ελλάδα
προβλέπεται να ανέλθει σε 2,3% το 2025. Ο ρυθµός της αύξησης
των επενδύσεων προβλέπεται να διαµορφωθεί σε 8,4% το 2025
ενισχυµένος έναντι του 2024, που ήταν στο 6,7%. Συνεχίζεται η
ενίσχυση των εισοδηµάτων που χαρακτηρίζει τις κυβερνητικές
παρεµβάσεις, οι οποίες ανακοινώθηκαν στη Διεθνή Έκθεση Θεσ-
σαλονίκης το 2024 και οι οποίες αφορούν στο 2025 και εκτείνο-
νται µέχρι το 2027. Η ανεργία προβλέπεται να µειωθεί το 2025
για πρώτη φορά από το 2009 σε µονοψήφιο ποσοστό, 9,7% του
εργατικού δυναµικού. Αυξάνονται το 2025 οι αµοιβές εξαρτηµέ-
νης εργασίας κατά 3,4% και των αµοιβών ανά εργαζόµενο κατά
2,7% µε ρυθµό µεγαλύτερο του πληθωρισµού 2,1%. Αυτό το γε-
γονός υποδηλώνει κέρδη για τον πραγµατικό µέσο µισθό για
τρίτη συνεχόµενη χρονιά. Το 2025 ο εναρµονισµένος δείκτης
τιµών καταναλωτή εκτιµάται ότι θα προσεγγίσει σηµαντικά το µε-
σοπρόθεσµο στόχο της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας +2,1%. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική µας είναι ένα συνε-
κτικό σχέδιο το οποίο αφορά στους πολλούς και όχι στους λί-
γους. Στο πλαίσιο αυτό ο προϋπολογισµός του 2025 είναι ένας
προϋπολογισµός µε σηµαντικά θετικό κοινωνικό πρόσηµο. Έτσι,
συνολικά οι δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις για την ενίσχυση του
εισοδήµατος κατά το 2024 και το 2025 µεταξύ άλλων είναι: Η µεί-
ωση από 1η Ιανουαρίου 2025 κατά µία ποσοστιαία µονάδα των
ασφαλιστικών εισφορών, µε αποτέλεσµα η σωρευτική µείωση
τους από το 2019 να ανέρχεται σε 5,4 ποσοστιαίες µονάδες. Η
κατάργηση από 1η Ιανουαρίου 2025 του τέλους επιτηδεύµατος
στους ελεύθερους επαγγελµατίες σε συνέχεια της µείωσης κατά
50% το 2024. Η αύξηση κατά 2,4% των συντάξεων µε βάση το
ρυθµό µεταβολής του πληθωρισµού και του ΑΕΠ. Η αναµόρφωση
του µισθολογίου στον δηµόσιο τοµέα από 1η Ιανουαρίου του
2024, µε την οποία αυξήθηκαν οι µισθοί όλων των δηµοσίων
υπαλλήλων. Επιπλέον, από τον Απρίλη το 2025 η θέσπιση νέας
αύξησης στους βασικούς µισθούς όλων των δηµοσίων υπαλλή-
λων, έτσι ώστε ο εισαγωγικός µισθός στο δηµόσιο να µην υπο-
λείπεται του επιπέδου του κατώτατου µισθού του ιδιωτικού
τοµέα. Η ενίσχυση του εισοδήµατος των ιατρών του ΕΣΥ µέσω
της αύξησης της αποζηµίωσής τους για εφηµερίες κατά 20% από
1η Ιανουαρίου 2024 µε κόστος 45 εκατοµµύρια ευρώ. Επίσης, η
εφαρµογή από τον Σεπτέµβρη του 2024 αυξηµένου κίνητρου
προσέλκυσης και παραµονής ιατρών σε προβληµατικές και άγο-
νες περιοχές. Το κόστος αυτό εκτιµάται σε 5 εκατοµµύρια ευρώ
για το 2024 και 16 εκατοµµύρια ευρώ για το 2025. Ως νησιώτισσα
Βουλευτής σηµειώνω ότι η παρέµβαση αυτή είναι κρίσιµη και
αποτελεί βασικό κίνητρο, ώστε να έρθουν να υπηρετήσουν στα
ακριτικά νησιά µας οι απαραίτητοι γιατροί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι παρεµβάσεις µας δεν σταµα-
τούν εδώ. Αυτόν τον µήνα θα δοθούν ενισχύσεις ύψους 243 εκα-
τοµµυρίων ευρώ σε 1,9 εκατοµµύρια δικαιούχους. Την ίδια στιγµή
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θα υπάρξει περαιτέρω αύξηση του κατώτατου µισθού από τον
Απρίλη του 2025 πλέον της αύξησης κατά 6,4%, από 780 ευρώ
σε 830 ευρώ τον Απρίλιο του 2024. Και επειδή πρέπει να τονί-
ζουµε τη διαχρονικότητα και την αποτελεσµατικότητα των επιλο-
γών και των πολιτικών της Κυβέρνησης µας, σηµειώνεται ότι η
συνολική αύξηση του κατώτατου µισθού από το 2021 έως το
2024 ανήλθε σε 27,7% από 650 ευρώ σε 830 ευρώ. Επιπλέον, από
τον Ιανουάριο 2024 ξεπάγωσαν οι τριετίες απελευθερώνοντας τη
µισθολογική εξέλιξη των µισθωτών του ιδιωτικού τοµέα. Περαι-
τέρω, η κατάργηση της µείωσης του 30% επί των συντάξεων των
απασχολούµενων συνταξιούχων συµβάλλει στη σηµαντική ενί-
σχυσή τους. Στο αντίστοιχο πλαίσιο προβλέπονται αυξήσεις τόσο
για τον e-ΕΦΚΑ όσο και για τον ΕΟΠΥΥ. Για τον ΕΟΠΥΥ σηµειώνω
ότι η πρόβλεψη για τις συνολικές µεταβιβάσεις του τακτικού προ-
ϋπολογισµού προς αυτόν παρουσιάζει αύξηση κατά 713 εκατοµ-
µύρια ευρώ σε σχέση µε το 2024. Παράλληλα, είναι σε εξέλιξη η
αναµόρφωση των κοινωνικών επιδοµάτων τόσο µέσω αυξήσεων
του ύψους τους όσο και µέσω στόχευσης των σχετικών κριτηρίων
επιλεξιµότητας για αυτούς που πραγµατικά το έχουν ανάγκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας απαντά και σε άλλα κρίσιµα ζητήµατα που απασχολούν
τους Έλληνες και τις Ελληνίδες και ένα από αυτά, βέβαια, είναι
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Σαφώς και υπάρχουν ζητήµατα που
πρέπει να λυθούν. Εµείς δεν κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό
µας. Όµως, παρεµβάσεις γίνονται, καθώς και σηµαντικές επεν-
δύσεις σε εξοπλισµό και κτηριακές υποδοµές. Συνολικά, την εξα-
ετία 2019-2025 καταγράφηκε αύξηση των δαπανών για την υγεία
κατά 74,4% και κατά 120,8% για τα νοσοκοµεία. Αυτό και µόνο
το στοιχείο δείχνει ότι η Κυβέρνησή µας, όπως πολλές φορές έχει
ο Πρωθυπουργός µας Κυριάκος Μητσοτάκης, έχει ως βασική
προτεραιότητα την περαιτέρω βελτίωση των παροχών υπηρεσιών
υγείας στο σύνολό τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ουσιαστική κοινωνική πολιτική
είναι αυτή που πατά σε γερά θεµέλια. Γι’ αυτό και η κατάσταση
της οικονοµίας µας επιτρέπει και σηµαντικές παρεµβάσεις σε δύο
ακόµα κρίσιµα ζητήµατα: το δηµογραφικό και το στεγαστικό. Δεν
θα εξαντλήσω εδώ όλες τις παρεµβάσεις µας, αλλά ενδεικτικά
θα αναφέρω ότι για το δηµογραφικό προβλέπεται: Αύξηση του
επιδόµατος γέννησης από 2.000 ευρώ σε 2.400 έως και 3.500
ευρώ. Αύξηση του επιδόµατος µητρότητας στους ελεύθερους
επαγγελµατίες και στους αγρότες από τους τέσσερις στους
εννέα µήνες. Αύξηση του αφορολόγητου από 1η Ιανουαρίου 2024
κατά 1.000 ευρώ για φορολογούµενους µε εξαρτώµενα τέκνα.
Αύξηση του οικογενειακού επιδόµατος από 1η Ιανουαρίου 2024
κατά 20 ευρώ για το πρώτο παιδί και κατά 50 ευρώ από το δεύ-
τερο και για κάθε επιπλέον παιδί. Κατάργηση από το 2025 του
φόρου ασφαλίστρων συµβολαίων υγείας 15% για παιδιά έως δε-
καοκτώ ετών. Θέσπιση από το 2025 φοροαπαλλαγής για τις οι-
κειοθελείς παροχές υπηρεσιών επιχειρήσεων υπέρ νέων γονέων,
καθώς και για παροχές που σχετίζονται µε βρεφονηπιακούς
σταθµούς µε ετήσιο κόστος 6 εκατοµµύρια ευρώ. Αύξηση από
το νέο ακαδηµαϊκό έτος του φοιτητικού στεγαστικού επιδόµατος
για τα περιφερειακά πανεπιστήµια κατά 500 ευρώ. Συγχρόνως,
υλοποιούµε πλήθος άλλων προγραµµάτων και προωθούµε ιδιαί-
τερης σηµασίας θεσµικά µέτρα που θα διευκολύνουν σηµαντικά
τις τρίτεκνες οικογένειες, όπως είναι η διά βίου ισχύς της ιδιότη-
τας του τριτέκνων, η αύξηση της ποσόστωσης στις προσλήψεις
στο δηµόσιο και η διεύρυνση των εισοδηµατικών κριτηρίων για
τη δυνατότητα µετεγγραφών τριτέκνων και πολυτέκνων στην τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση. 

Για το στεγαστικό προβλέπονται για το 2025 οι ακόλουθες, µε-
ταξύ άλλων, παρεµβάσεις, σε συνέχεια αυτών που είχαν υλοποι-
ηθεί το 2024. Δηµιουργία νέου προγράµµατος «Σπίτι µου 2» µε
συνολικό προϋπολογισµό 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Δηµιουργία
νέου προγράµµατος «Αναβαθµίζω το σπίτι µου». Απαλλαγή για
τρία έτη από τον φόρο εισοδήµατος των εισοδηµάτων από ενοί-
κια ακινήτων εµβαδού έως εκατόν είκοσι τετραγωνικών µέτρων,
τα οποία θα εκµισθωθούν µε µακροχρόνια µίσθωση. Αύξηση του
τέλους ανθεκτικότητας στην κλιµατική κρίση για βραχυχρόνιες
µισθώσεις. 

Κλείνω την εισήγησή µου µε δυο λόγια για τους Οργανισµούς

Τοπικής Αυτοδιοίκησης τους οποίους η Κυβέρνησή µας έχει στη-
ρίξει και συνεχίζει να στηρίζει µε πολλούς τρόπους. Να σηµει-
ώσουµε εδώ ότι το 2025 οι µεταβιβάσεις από αποδόσεις και
επιχορηγήσεις από τον τακτικό προϋπολογισµό στους δήµους
και τις περιφέρειες ενσωµατώνουν µόνιµη αύξηση των αυτοτε-
λών πόρων των ΟΤΑ κατά 130 εκατοµµύρια ευρώ, σε σχέση µε
τα προηγούµενα έτη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανέπτυξα στην εισήγησή µου
ένα πλέγµα κρίσιµων παρεµβάσεων που θα οδηγήσουν στην πε-
ραιτέρω ενίσχυση του κοινωνικού κράτους που έχουµε ανάγκη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Κανείς προφανώς δεν µπορεί να αρνηθεί και τις δυσκολίες που
υπάρχουν. Όµως, η παρούσα Κυβέρνηση εργάζεται συστηµατικά
για να ξεπεράσει και αυτές τις δυσκολίες µε συνεχείς παρεµβά-
σεις και πρωτοβουλίες. Τονίζω ότι όλες αυτές οι παρεµβάσεις γί-
νονται µε απόλυτο σεβασµό στις δηµοσιονοµικές δυνατότητες
της χώρας µας, γιατί η ενίσχυση συνολικά των οικονοµικών δυ-
νατοτήτων µας σε συνδυασµό και µε τη µείωση του χρέους, είναι
πράγµατι το βασικό θεµέλιο για να χτίσουµε και να παραδώσουµε
µια χώρα ακόµα καλύτερη, µια χώρα που θα παρέχει την καλύ-
τερη δυνατή ποιότητα ζωής για τους πολίτες της. Αυτός είναι ο
στόχος µας, αυτό είναι το χρέος µας, αυτές είναι οι δεσµεύσεις
µας απέναντι στους Έλληνες και τις Ελληνίδες, δεσµεύσεις που
και αυτή τη χρονιά γίνονται πραγµατικότητα µε τον προϋπολογι-
σµό του 2025 τον οποίο στηρίζουµε και ανεπιφύλακτα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον
λόγο στην επόµενη ειδική εισηγήτρια, έχει ζητήσει τον λόγο ο κ.
Γερουλάνος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, για µια
παρέµβαση.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ωραία η ατάκα πως
ό,τι ανήκει στους γονείς ανήκει και στα παιδιά. Μας αρέσει και
εµάς και δεν έχουµε αντίρρηση σε αυτό. Εµείς αυτό που λέµε
είναι ότι ο επίπεδος φόρος στην κληρονοµιά είναι άδικος. Και ξέ-
ρετε δεν το λέµε µόνο εµείς, το λένε όλοι οι καπιταλιστές και όλοι
οι σοσιαλιστές. Όλοι παραδέχονται ότι το να ξεκινάς µε κίνητρο
να πας τη ζωή σου µπροστά και να µην κάθεσαι να αράζεις επειδή
κάποιος άλλος δούλεψε για σένα πριν από σένα, είναι καλό. Και
αυτό το λέει και η Δεξιά -να το πω έτσι- και η Αριστερά. 

Ξέρετε ποιοι δεν το πιστεύουν αυτό; Αυτοί οι οποίοι πιστεύουν
σε αυτό που λέµε «πελατειακό καπιταλισµό», οι άνθρωποι δη-
λαδή, οι οποίοι είναι πολύ χαρούµενοι να υπάρχει µια µικρή νο-
µενκλατούρα µε την οποία πορεύεται η χώρα για πάντα. 

Κοιτάξτε, αν συνεχίσετε να υπερασπίζεστε εσείς ότι αυτό που
λέµε εµείς είναι λάθος, θα αρχίσετε να µπαίνετε σαφέστατα µέσα
σε αυτή την κατηγορία. Και επειδή κι άλλα πράγµατα που κάνετε
αυτόν τον καιρό, όπως για παράδειγµα το ποιος µπορεί να πάρει
δάνεια ή ποιος µπορεί να πάρει χρήµατα από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης κ.λπ., συνάδουν µε αυτό που λέω, προσέξτε το, γιατί αρχίζει
και γίνεται συνεχόµενο αυτό.

Άρα, εάν αυτό επιδιώκετε για τη χώρα, να µείνει ο πλούτος στα
χέρια δεκαπέντε ανθρώπων, δεκαπέντε οικογενειών για πάντα,
µια χαρά το πάτε. Όµως, αν θέλετε να υπάρχει κοινωνική κινητι-
κότητα, τότε δεν µπορεί να σκέφτεστε έτσι. Και σας λέω, είσαστε
οι µόνοι που έχετε επίπεδο φόρο τόσο χαµηλό σε αυτή την κατη-
γορία. 

Σε ό,τι αφορά στο µέρισµα, επίσης δεν είναι κλιµακούµενος
φόρος. Γίνεται για τον εξής πολύ απλό λόγο: Διότι όσο υψηλότε-
ρος είναι ο φόρος -και γι’ αυτό πολλές φορές τον κρατάµε ψηλά-
τόσο περισσότερο επανεπενδύονται αυτά τα χρήµατα στην εται-
ρεία και άρα, επανεπενδύονται µέσα στη χώρα. 

Τώρα δεν ξέρω αν αληθεύει αυτό που είπε ο κ. Τσακαλώτος,
αλλά µε τους δικούς του υπολογισµούς τα χρήµατα που έχετε
εσείς ξοδέψει όλον αυτόν τον καιρό, βγάζουν δεν βγάζουν έναν
πολλαπλασιαστή γύρω στο 1. Καταλαβαίνετε τι ζηµιά είναι αυτή
για τη χώρα; Δεν πολλαπλασιάζεται ο πλούτος µέσα στην κοινω-
νία, δεν επανεπενδύονται τα χρήµατα εδώ. Φεύγουν. Διότι όταν
πάρεις αυτά τα χρήµατα ως µέρισµα θα πας και θα τα επενδύσεις
παντού στον κόσµο. Άρα, εµείς δεν το λέµε µόνο ως µέτρο για
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να αυξήσουµε τα έσοδα. Το λέµε διότι και οι δύο αυτοί φόροι
έχουν ένα ενδιαφέρον πολύ µεγαλύτερο από τα έσοδα τα οποία
φέρνουν µέσα. 

Γι’ αυτό λέω, το ερώτηµα δεν είναι αν αυξάνεται, αν µεγαλώνει
η οικονοµία µετά από τρεις απανωτές κρίσεις. Προφανώς, κάποια
στιγµή θα µεγαλώσει η οικονοµία µετά από τρεις απανωτές κρί-
σεις και δεν απαξιώνω καθόλου ούτε τα θετικά πράγµατα που
έχετε κάνει ούτε τίποτα. Το θέµα είναι για ποιον µεγαλώνει; Και
αυτοί οι δύο φόροι είναι εµβληµατικοί για το ποιον θέλετε εσείς
να µεγαλώσει στην οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ

τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Πλεύρης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν απαντήσει ο Υπουργός, παίρνω τον λόγο, πολύ σύντοµα

κύριε Πρόεδρε, επειδή έχει γίνει µια µεγάλη κουβέντα, και λίγο
πολύ λειτουργούµε εδώ σαν να µην αντιλαµβανόµαστε τη λει-
τουργία της οικονοµίας. Αναφέρθηκε και ο κ. Βεσυρόπουλος πριν
και ο Υπουργός. 

Δεν µοιράζονταν µερίσµατα. Ξέρετε γιατί δεν µοιράζονταν µε-
ρίσµατα; Δεν µοιράζονταν µερίσµατα για τον απλούστατο λόγο
ότι επέλεγε ο άλλος το κόστος ζωής του να το περάσει µέσα από
την εταιρεία. Δηλαδή, πάλι ζούσε. Αυτά τα µερίσµατα τα οποία
πήρε, το 5%, πάλι µετέφερε το κόστος ζωής του. Πήγαινε δη-
λαδή, έκανε ένα ταξίδι, το περνούσε µέσα από την εταιρεία και
έλεγε δεν µε συµφέρει να πάρω µέρισµα. 

Άρα, αυτά τα χρήµατα χάνονταν. Δεν υπήρχαν πουθενά. Δεν
ήταν ή 15% ή 5%. Και επειδή αναφέρθηκε πριν σε ωραίο παρά-
δειγµα ο κ. Παφίλης που είπε 20% στα 30.000 πληρώνει, µα και
η εταιρεία έχει πληρώσει 22%. Τα µερίσµατα δεν ξεκινούν να φο-
ρολογούνται. Φορολογούνται µε 22% και µετά είναι µε 5%. 

Γιατί, λοιπόν, ήταν σωστό το µέτρο, αξιότιµε κύριε Κοινοβου-
λευτικέ Εκπρόσωπε του ΠΑΣΟΚ; Ήταν πολύ σωστό το µέτρο,
ακριβώς, διότι έδωσες ένα κίνητρο στην ίδια την εταιρεία να πει
από το να περνάω το κόστος ζωής µου µέσα και να πληρώνω 22%
που το πληρώνω και άρα, να βάζω και παραπάνω έξοδα και τε-
λικά, στο τέλος της ηµέρας, να πληρώνω και λιγότερο φόρο, γιατί
ακριβώς, περνώντας το κόστος ζωής έχεις περισσότερα έξοδα,
µου δίνεται µια ευκαιρία να δηµιουργήσω και ένα προσωπικό ει-
σόδηµα, ένα προσωπικό «πόθεν έσχες». 

Άµα βλέπατε τις ατοµικές φορολογικές δηλώσεις πολλών
πλούσιων ανθρώπων που έχουν εταιρείες, φαινόντουσαν χαµη-
λές, γιατί όλο το κόστος ζωής τους περνούσε από την εταιρεία.
Ξαφνικά, λοιπόν, έδωσες ένα τεράστιο κίνητρο. Λέει ο άλλος, µε
ένα 5% µπορώ πάρα πολύ εύκολα, µε έναν µικρό φόρο, να πε-
ράσω και στην προσωπική µου περιουσία, ώστε αντί να το έχει
το περιουσιακό στοιχείο η εταιρεία να µπορέσω να το αποκτήσω
εγώ. Συνεπώς, και οι επενδύσεις ξαναγίνονταν και τα λεφτά γυρ-
νούσαν και έδινες κι ένα επιπλέον κίνητρο. 

Το δε κοµµάτι που, πραγµατικά, έχει πολύ µεγάλη σηµασία για
το DNA αυτής της παράταξης είναι η σχέση της οικογένειας και
οι γονικές παροχές. Είναι, όπως έλεγε και ο Νότης Μηταράκης
όσο µιλούσατε εδώ και συζητούσαµε, το κίνητρο της δηµιουρ-
γίας. Η σχέση που υπάρχει των γονέων µε τα παιδιά, ότι γνωρίζει
ο γονέας ότι του δίνετε ένα κίνητρο να µεταφέρει την περιουσία
του, την οποία την έχει δηµιουργήσει, την έχει πληρώσει, έχει
πληρώσει τους φόρους και εκεί γίνεται το τεράστιο κίνητρο δη-
µιουργίας.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ακούσατε τον κ. Μηταράκη και δεν
ακούσατε εµένα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Ακούστε, κύριε Γερουλάνο,
µη µε διακόπτετε. 

Ξαφνικά ένα σπίτι που θα ερχόταν µε την κληρονοµιά, δίνεται
µια ευκαιρία να µεταβιβαστεί. Ο γονέας έχει κίνητρο δηµιουργίας
και το παιδί µεταλαµβάνει σε µικρότερη ηλικία, γιατί ακριβώς
υπάρχει η γονική παροχή και µπαίνει µέσα στην όλη παραγωγική
διαδικασία. Και απόδειξη αυτού είναι ότι οι γονικές παροχές που

έγιναν δεν ήταν των υπερπλούσιων, όπως λέτε. Πηγαίνετε να
δείτε. Υπήρξαν άτοµα της µεσαίας τάξης που πήραν αυτή την ευ-
καιρία, να µεταφέρουν την περιουσία που δηµιουργήθηκε στα
παιδιά τους. 

Πόσοι ήταν αυτοί οι λίγοι; Δηλαδή, νοµοθετήθηκε κάτι γι’ αυ-
τούς τους λίγους; Δεν κοιτάτε τις χιλιάδες των γονέων που πήγαν
όλο αυτό το διάστηµα και εκµεταλλεύτηκαν αυτόν τον νόµο; Και
στις περιφέρειές σας θα είναι και θα σας το λένε, ότι τους δόθηκε
η ευκαιρία αυτό το οποίο µε κόπο δηµιούργησαν σε όλη τη ζωή
τους να µπορέσουν να το περάσουν στα παιδιά τους, χωρίς να
αισθάνονται ότι έχουν συµµέτοχο αυτής της περιουσίας το κρά-
τος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πολύ γρήγορα να αναφερθώ στη γονική παροχή, γιατί νοµίζω

αναφέρθηκε, δεν θέλω να πάρει διαστάσεις. Μιλάµε για υπογεν-
νητικότητα, µιλάµε να ξεκινήσει τη ζωή του ένα νέο ζευγάρι και
λέµε όχι, να µην µπορεί να µεταβιβάσει ο γονέας στο παιδί του,
να περιµένουν να πεθάνει να το πάρει µε κληρονοµιά όταν θα
είναι το παιδί εβδοµήντα χρονών. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κανένας δεν το λέει αυτό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Εάν έχεις ένα σπίτι των 500.000 ευρώ να µην
µπορείς, αυτό λέτε. Στις 500.000 ευρώ όριο να µην µπορείς.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κανένας δεν το λέει αυτό, κύριε
Υπουργέ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Το έχει πληρώσει ο γονέας.

Άρα, εδώ θέλουµε να δηµιουργήσουµε ανάπτυξη, να δώσουµε
κίνητρα να δηµιουργήσει η νέα γενιά, να κάνει παιδιά. Αυτός είναι
ο στόχος. Να βάζουµε εµπόδια για 20 εκατοµµύρια, εάν θα είναι
19 εκατοµµύρια ή 18; Τέλος πάντων. Να έχουµε και αίσθηση των
µεγεθών σε ό,τι λέµε.

Όσον αφορά στα µερίσµατα, ακούω αυτό που λέτε, αλλά το
θέµα στη ζωή πάντα είναι το τάιµινγκ. Τι εννοώ; Έχεις µια χώρα
το 2019 η οποία έχει 20 δισεκατοµµύρια ευρώ επενδύσεις, 11%,
ως προς το ΑΕΠ, και λέτε ότι έχουµε µεγάλο επενδυτικό κενό, το
µεγαλύτερο στην Ευρώπη και πώς θα φέρουµε επενδύσεις.
Όταν, λοιπόν, ρίχνεις τον φόρο µερισµάτων και τον φόρο των επι-
χειρήσεων και έρχονται επενδύσεις, από τα 20 δισεκατοµµύρια
πας στα 41 και το παραγωγικό κενό κλείνει από 11% επενδύσεων
προς ΑΕΠ στο 17,5% µε µέσο όρο της Ευρώπης 20% και έχεις
ακόµα λίγο χώρο να διανύσεις για να φτάσεις στο 20%, 21%, 22%
γιατί είσαι κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, ήσουν τελευταία,
πώς θα έρθουν επενδύσεις; Αυξάνοντας τους φόρους µερισµά-
των; Πρέπει, λοιπόν, κάτι να κάνεις για να έρθουν επενδύσεις.

Και ναι, η µείωση φορολογίας και των µερισµάτων των επιχει-
ρήσεων έφερε αποτέλεσµα. Είχαµε περισσότερα έσοδα και από
τον φόρο των επιχειρήσεων, 4,485 δισεκατοµµύρια το 2019,
7,852 δισεκατοµµύρια φέτος έσοδα από τον φόρο επιχειρήσεων.
Γιατί; Διότι διπλασιάστηκαν οι επενδύσεις. Ναι, γιατί µειώσαµε
τον φόρο µερισµάτων και φέρνουµε και ξένες επενδύσεις. Μα-
κάρι να µπορούσαµε και πιο κάτω, για να έρθουν οι ξένες επεν-
δύσεις.

Σε µια προηγµένη οικονοµία, όπως στη Γερµανία, εκεί συζητάς
για µεγαλύτερους φόρους κ.λπ.. Εδώ, όµως, όταν θες να µει-
ώσεις το παραγωγικό κενό και να έρθουν επενδύσεις, πρέπει να
δώσεις κίνητρα και να µειώσεις τη φορολογία των µερισµάτων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε στο Βήµα
την κ. Ελένη Βατσινά, ειδική εισηγήτρια από το ΠΑΣΟΚ.
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ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από έναν

χρόνο ακριβώς, ως Κυβέρνηση µάς παρουσιάσατε το µεγαλεπή-
βολο σχέδιό σας, σύµφωνα µε το οποίο σήµερα η εικόνα της
χώρας θα ήταν µια εικόνα ευηµερίας και ανάπτυξης.

Ερχόµαστε, λοιπόν, µετά από έναν χρόνο θητείας από τις εκλο-
γές και έξι χρόνια διακυβέρνησης να επιβεβαιωθούµε, ως Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση πλέον, ότι αυτό το σχέδιο ήταν ουτοπικό,
ότι οι µεταρρυθµίσεις, ο τρόπος που κατανείµατε τα έσοδα και
το ποιους ελάφρυναν τα µέτρα σας δεν είχαν δόση αλήθειας και
δικαιοσύνης προς τον ελληνικό λαό.

Κύριε Υπουργέ, µάς παρουσιάζετε τον προϋπολογισµό του
2025, την κορυφαία αυτή κοινοβουλευτική διαδικασία. Να ακού-
σει, όµως, ο κόσµος και τι είπατε στην αρµόδια επιτροπή;

Κάνατε λόγο για µια χειροπιαστά βελτιωµένη εικόνα της οικο-
νοµικής ζωής της χώρας. Η Ελλάδα, µας είπατε, παράδεισος δεν
έχει γίνει, αλλά έχουµε βελτίωση σε όλους τους τοµείς. Είναι
αυτό αλήθεια, κύριε Υπουργέ; Έχουµε βελτιωµένη εικόνα της
χώρας στους µισθούς και στις συντάξεις; Έχουµε αγοραστική
δύναµη; Είµαστε δεύτεροι από το τέλος στην Ευρώπη σε αγορα-
στική δύναµη. Έχουµε εικόνα παραδείσου στους φόρους;
Έχουµε υποδοµές; Ή µήπως έχουµε αύξηση του ποσοστού ιδιο-
κατοίκησης ή έστω σταθεροποίηση των ενοικίων; Όχι, κύριε
Υπουργέ. Αυτή είναι η απάντηση. Αν ζείτε σε αυτή τη χώρα, όπως
λέτε συχνά, αυτό θα πρέπει να το ξέρετε.

Όπως θα πρέπει να θυµάστε ότι αυτόν τον έναν χρόνο κριθή-
κατε για την οικονοµική και την κοινωνική πολιτική σας. Σας
έκρινε ο λαός µε απαξίωση και αποστασιοποίηση, µε καθίζηση
στις ευρωεκλογές. Με αυτόν τον τρόπο απάντησε στην αλαζο-
νεία του 41% που είχατε πέρυσι και έτσι θα συνεχίσει να κάνει
µέχρι και τις επόµενες εθνικές εκλογές, που σίγουρα δεν θα αρ-
γήσουν.

Τον Σεπτέµβρη, λοιπόν, σε ένα κλίµα αµφισβήτησης και απα-
ξίωσης η Κυβέρνησή σας επιδόθηκε σε µια αγωνιώδη προσπά-
θεια να µετατρέψει το κοινωνικό κλίµα εναντίον της. Ήταν τότε
που εξαγγέλθηκαν τα ηµίµετρα της ΔΕΘ και παράλληλα, διαφη-
µίσατε στον ελληνικό λαό, που στενάζει, τις υποτιθέµενες επτά
αλήθειες σας για την οικονοµία. Ακούστε, λοιπόν, µε ποια στρε-
βλή εικόνα αυτή η Κυβέρνηση εν έτει 2024 απευθύνεται στον ελ-
ληνικό λαό και προσπαθεί να κάνει το µαύρο άσπρο.

Είπατε σαν πρώτη δήθεν αλήθεια «πάνω από πεντακόσιες χι-
λιάδες πολίτες βρήκαν δουλειά τα τελευταία πέντε χρόνια». Δεν
µας είπατε, όµως, ποια είναι η συµβολή της Κυβέρνησης στην εύ-
ρεση εργασίας. Διαρκείς παρατάσεις συµβάσεων εργασίας από
την εποχή του COVID-19. Λήξη των συµβάσεων εργασίας των
εποχικών πυροσβεστών, που τους δείξατε την πόρτα της εξόδου
µετά από όσα προσέφεραν στις πυρκαγιές τόσα χρόνια. Ο χώρος
της υγείας παραµένει υποστελεχωµένος από γιατρούς και νοση-
λευτές, το ίδιο και ο χώρος της παιδείας από δασκάλους και νη-
πιαγωγούς. Οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης υπολειτουρ-
γούν, το ίδιο και ο ευρύτερος δηµόσιος τοµέας. Άρα, τη µείωση
της ανεργίας την έχει αναλάβει, κύριοι της Κυβέρνησης, ο χώρος
του επιχειρείν και µάλιστα, εσείς, σε µια παγκόσµια καινοτοµία,
έχετε φορολογήσει οριζόντια την απασχόληση υπαλλήλου, επι-
βάλλοντας τεκµήριο.

Είπατε σαν δεύτερη τάχα µου αλήθεια «τα τελευταία πέντε
χρόνια ο κατώτατος και µέσος µισθός στην Ελλάδα έχουν αυξη-
θεί περισσότερο από τις τιµές». Στην Ελλάδα, κύριε Υπουργέ, πε-
ρισσότερο από τις τιµές δεν αυξήθηκε τίποτα. Θα άξιζε, εκτός
από εφόδους σε υποκαταστήµατα ΕΦΚΑ, σε αυτή τη θητεία σας
να πάτε και σε κάποιο σουπερµάρκετ: γιαούρτι, τυριά, πατάτες,
µοσχάρι, λάδι έχουν από τις µεγαλύτερες αυξήσεις σε όλη την
Ευρώπη. Σε όλα τα είδη πρώτης ανάγκης συνολικά οι αυξήσεις
ξεκινούν από 1,8% στα ψάρια και φτάνουν το 49,3% στη ζάχαρη
από το 2022 έως σήµερα, µέσα σε δύο µόλις χρόνια: Οι τιµές των
ενοικίων, που τάχα έχετε λάβει µέτρα στήριξης για το στεγα-
στικό; Η αύξηση των τιµών το β’ τρίµηνο του 2024 σε σχέση µε
το αντίστοιχο τρίµηνο του 2023 ήταν 10,7% για τα νέα διαµερί-
σµατα και 8,3% για τα παλαιά.

Ναι, λοιπόν, αυξήθηκε ο κατώτατος µισθός στην Ελλάδα, αλλά
δεν φτάνει καν για να απαλύνει το τεράστιο κύµα της ακρίβειας

στη χώρα. Οι αυξήσεις, οι πενιχρές αυξήσεις δεν καταλήγουν
στην τσέπη του εργαζόµενου. Καταλήγουν στην ακριβή ενέργεια,
στο ακριβό σουπερµάρκετ, στο ακριβό ενοίκιο.

Να συνεχίσω µε την τρίτη υποτιθέµενη αλήθεια, κύριε Υπουρ-
γέ. Είπατε στον κόσµο ότι οι αµοιβές και τα εισοδήµατα στην Ελ-
λάδα αυξάνονται γρηγορότερα από την Ευρώπη. Εποµένως, η
Κυβέρνησή σας αµφισβητεί επίσηµα τα στοιχεία της Eurostat,
που για να ακριβολογούµε δεν µας έκαναν σοφότερους, γιατί το
βλέπουµε στην πράξη ότι δεν υπάρχουν επαρκή εισοδήµατα. Δεν
ξέρω τι αµφισβητείτε. Τα επίσηµα στοιχεία; Τη Eurostat; Ότι εί-
µαστε στην προτελευταία θέση; Ή τη λογική µας;

Ο ρυθµός ανάπτυξης το 2024 βρίσκεται κάτω από τον µισό
στόχο που εσείς θέσατε, που φαντάζοµαι ήταν έτσι και αλλιώς
ένας στόχος φειδωλός. Τι πήγε λάθος, λοιπόν και η Ελλάδα βρί-
σκεται στις τελευταίες θέσεις σε αγοραστική δύναµη κατά την
Eurostat; Έχετε απαντήσει; Θα την ακούσουµε, φαντάζοµαι, αρ-
γότερα στην οµιλία σας, όπως θα ακούσουµε και τι συµβαίνει και
η Ελλάδα καταγράφεται σε µελέτες τον Οκτώβριο του 2024 στην
τελευταία θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση στην οικονοµική ελευ-
θερία.

Τέταρτη σε σειρά «αλήθεια» -εντός εισαγωγικών και αυτή.
Ισχυρίζεστε ότι στην Ελλάδα παρατηρείται υψηλότερος ρυθµός
αύξησης της ατοµικής κατανάλωσης, αποκρύπτοντας ότι η αύ-
ξηση αυτή καθορίστηκε από αύξηση ζήτησης σε προσφορές, οι-
κονοµικά προϊόντα, εκπτώσεις. Ο κόσµος δεν αγοράζει, εάν δεν
υπάρχει χαµηλή προσφορά τιµής.

Πέµπτη σε σειρά «αλήθεια» -εντός εισαγωγικών και αυτή. Δια-
βάζω το απίστευτο: «Το πραγµατικό κατά κεφαλήν εισόδηµα έχει
αυξηθεί στην Ελλάδα σε βαθµό σηµαντικά υψηλότερο του ευρω-
παϊκού µέσου όρου». Έχετε ίντερνετ στο Υπουργείο Οικονοµι-
κών; Γιατί εγώ στο διαδίκτυο µπόρεσα και το έψαξα και διάβασα
άλλα πράγµατα.

Τον Μάρτιο του 2024 το υψηλότερο κατά κεφαλήν ΑΕΠ κατα-
γράφεται στο Λουξεµβούργο, στην Ιρλανδία, στην Ολλανδία.
Ακολουθούν Δανία, Αυστρία, Βέλγιο, Σουηδία και η Ελλάδα βρί-
σκεται στην 26η θέση µε κάτω από αυτή µόνο τη Βουλγαρία. Αλλά
και στο καθαρό διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών η χώρα µας
βρισκόταν τον Σεπτέµβριο στη 19η θέση. Αυτό, κύριε Υπουργέ,
δεν το λέει κανείς «υψηλότερες θέσεις του ευρωπαϊκού µέσου
όρου».

Κύριε Υπουργέ, τώρα νοµίζω ότι ακολουθούν τα χειρότερα. Η
Ελλάδα, λέτε, είναι σταθερά στις πρώτες θέσεις στην απορρό-
φηση ευρωπαϊκών κονδυλίων. Η χώρα µας διαχειρίζεται τους πε-
ρισσότερους κατά κεφαλήν ευρωπαϊκούς πόρους στην Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Παίρνουµε πόρους, όµως, η πολιτική σας -η αδυναµία, καλύ-
τερα, που δείχνετε σε συγκεκριµένα συµφέροντα- έχει οδηγήσει
τη χώρα σε ένα πρωτοφανές και αρνητικό ρεκόρ: Βρίσκεται τε-
λευταία σε επενδύσεις και µε τις επενδυτικές δαπάνες επιχειρή-
σεων να παραµένουν οι χαµηλότερες στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Η απορρόφηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων συνεχίζει να είναι
υπόθεση ολίγων και εκλεκτών. Πήγαν 10 δισεκατοµµύρια ευρώ
σε τριακόσιες πενήντα µεγάλες επιχειρήσεις και µόλις 1,5 δισε-
κατοµµύριο απέµειναν για τις µικροµεσαίες.

Την ίδια στιγµή που εσείς διαφηµίζετε την απορρόφηση ευρω-
παϊκών κονδυλίων, η µικροµεσαία επιχείρηση σε συντριπτικό πο-
σοστό πάνω από 90% δηλώνει ότι έχει άγνοια των προγραµµάτων
του Ταµείου Ανάκαµψης και ότι δικαιούται να υπαχθεί σε αυτά.

Για το τέλος, κύριε Υπουργέ, άφησα το καλύτερο. Είπατε ότι
οι καταθέσεις των Ελλήνων αυξάνονται και το χρέος των νοικο-
κυριών µειώνεται. Μα, στην εισηγητική έκθεση παραδέχεστε ότι
ο ρυθµός ανόδου των καταθέσεων έχει πέσει στο µισό και ότι αυ-
ξάνεται η ζήτηση τραπεζικών δανείων.

Δεν είναι θετικό αυτό, κύριε Υπουργέ, όπως γράφεται. Δεν ση-
µαίνει µόνο ότι αυξάνονται οι επενδύσεις. Σηµαίνει, κυρίως, ότι
το τραπεζικό σύστηµα είναι ένας ανεξέλεγκτος πυλώνας της οι-
κονοµίας που συµβάλλετε µε τους πολίτες και πατάει πάνω στην
ανάγκη τους για τη ρευστότητα, ρευστότητα που δεν έχουν µε
άλλο τρόπο, χωρίς όρους και χωρίς νοµοθετικά όρια ή, µάλλον,
µε όρους κερδοσκοπίας. Προδιατυπωµένοι όροι στις συµβάσεις,
τόκοι αυξηµένοι, προµήθειες στις βασικές συναλλαγές, δηλαδή

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΒ’ - 11 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4543



κερδοσκοπία του τραπεζικού συστήµατος από παντού.
Ο Πρωθυπουργός της χώρας έσπευσε να καθησυχάσει ότι δεν

θα υπάρξει κανένας νοµοθετικός περιορισµός στην ασυδοσία
των τραπεζών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκεφτείτε µια µικροµεσαία επι-
χείρηση τους τελευταίους δώδεκα µήνες. Ας φέρω ένα παράδει-
γµα από τη γενέτειρά µου, µια επιχείρηση στο Ηράκλειο της
Κρήτης, όπου πρόσφατα συνάντησα σχετικούς φορείς και
άκουσα αυτά που σας µεταφέρω.

Ο κύκλος εργασιών της, αν στηρίζεται στον τουρισµό, είναι
πέντε µε έξι µήνες. Η µικροµεσαία αυτή επιχείρηση πλήρωσε
φόρο εισοδήµατος 1.100 ευρώ, τουλάχιστον, ανεξαρτήτως του
τζίρου ή των µηνών που λειτούργησε. Αγόρασε 300 ευρώ POS,
πληρώνει και συνδροµή και συντήρησή του, είτε χρησιµοποιεί το
POS µια µέρα είτε τριακόσιες εξήντα πέντε ηµέρες. Πληρώνει και
προµήθεια ανά συναλλαγή. Επί έξι µήνες ανέµενε τη διασύνδεση
του POS µε ταµειακή µηχανή, για να µην πληρώσει πρόστιµο, µε
τεχνικούς που δεν ήταν διαθέσιµοι ή σε δίκτυο ίντερνετ που ούτε
αυτό ήταν διαθέσιµο. Ο ΦΠΑ της µικρής αυτής επιχείρησης είναι
ίδιος µε την πολύ µεγάλη επιχείρηση, 24% και είναι ο τρίτος υψη-
λότερος στην Ευρώπη. Αν θέλει να είναι συνεπής στην καταβολή
ασφαλιστικών εισφορών, θα πρέπει να πληρώσει πάλι χαράτσι-
προµήθεια στην τράπεζα κάθε µήνα, παρ’ ότι µέσω τράπεζας
είναι ο µόνος τρόπος να πληρώσεις στη χώρα µας τις ασφαλιστι-
κές εισφορές.

Το ίδιο και αν τολµήσει να έχει λειτουργικά έξοδα, παραδεί-
γµατος χάριν, το ενοίκιό του, δηµοτική ύδρευση, ρεύµα. Σε όλα
προµήθεια! Αν έχει οφειλές στο δηµόσιο, δεν προβλέπεται ρύθ-
µιση δόσεων. Αν χρωστάει τραπεζικό δάνειο, δεν µπορεί να επι-
κοινωνήσει πια µε την τράπεζα, διότι το χρέος έγινε κόκκινο και
έχει µεταβιβαστεί σε fund. Ή θα πτωχεύσεις ή θα µπεις στον εξω-
δικαστικό µηχανισµό, χωρίς άλλη διαπραγµάτευση.

Χρειάζεστε και άλλα; Η πρόσβαση στο Ταµείο Ανάκαµψης είναι
έννοια άγνωστη και φυσικά, ακόµα και η πρόσβαση στην πληρο-
φορία σκοντάφτει στη γραφειοκρατία.

Αυτή, λοιπόν, είναι η εικόνα µιας µικρής και µεσαίας επιχείρη-
σης στην Ελλάδα του 2024 και χειρότερη θα είναι το 2025, διότι
στον φετινό προϋπολογισµό δεν επιφυλάξατε αύξηση επενδύ-
σεων. Για τις νεοφυείς επιχειρήσεις τα µέτρα σας κοστολογήθη-
καν µόλις 40 εκατοµµύρια ευρώ.

Και κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, µόνο η αξιόπιστη Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, το ΠΑΣΟΚ, αναγνωρίζει σήµερα ότι οι επιδόσεις
της ελληνικής οικονοµίας προήλθαν από τις θυσίες του ελληνικού
λαού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Το µεγαλύτερο µέρος των δηµοσίων εσόδων προέρχεται από
τον ΦΠΑ και τους ειδικούς φόρους κατανάλωσης. Αν δεν υπήρχε
η καθηµερινή θυσία των πολιτών, µε τις πολιτικές σας δεν θα
υπήρχε σταγόνα στα ταµεία. Και το πιο θλιβερό είναι ότι δεν
υπάρχει στον ορίζοντα, δεν υπάρχει στον προϋπολογισµό σας
ούτε ένα χειροπιαστό µέτρο ή παρέµβαση που θα ανακουφίσει
ουσιαστικά αυτή τη θυσία.

Σε ένα κρεσέντο πρόκλησης, ο κύριος Υπουργός Υγείας µας
ενηµέρωσε ότι οι Έλληνες δεν είναι φτωχοί. Νοµίζουν ότι είναι
φτωχοί. Είναι, λοιπόν, ζήτηµα αντίληψης και όχι επιβίωσης.

Δεν ξέρω ποια ανάγκη σας καλύπτει το να µαζεύεστε και να
χειροκροτείστε µόνοι σας και να βαφτίζετε ευηµερία αυτό που
για τον λαό είναι καθηµερινή ανασφάλεια, κόποι και αγωνία. Στο
παραµύθι «Με τα ρούχα του Βασιλιά», ο Βασιλιάς ήταν γυµνός
και όλοι του έλεγαν πως φορούσε ωραία ρούχα. Μόνο που ο ελ-
ληνικός λαός γνωρίζει τι περνάει, δεν έχει αυταπάτες και βλέπει
ότι η Κυβέρνησή σας είναι πια γυµνή και εκτεθειµένη.

Το ΠΑΣΟΚ δεν θα υπερψηφίσει τον προϋπολογισµό αυτόν. Θα
συνεχίσει να εκθέτει καθηµερινά την Κυβέρνηση µέχρι το άδοξο
τέλος της. Το ΠΑΣΟΚ αυτό το παιγνίδι, που ονοµάζεται «success
story αριθµών», θα το τερµατίσει. Το ΠΑΣΟΚ είναι και θα είναι η
προοπτική, η ελπίδα, η σιγουριά για ένα µέλλον µε αφετηρία τον
άνθρωπο και τερµατισµό την κοινωνία. Χρωστάµε στον ελληνικό
λαό για αυτές τις θυσίες του εδώ και δεκαπέντε χρόνια. Στο ίδιο
έργο θεατές δεν θα είµαστε για πολύ. Αυτό το έργο σας σύντοµα

θα είναι παιγνίδι φαντασίας.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να

ηγούµαι τον κρατικό προϋπολογισµό για το 2025 ως προς το σκέ-
λος των δηµοσίων επενδύσεων, τον προϋπολογισµό δηλαδή των
δύο µεγάλων χρηµατοδοτικών εργαλείων, του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων και του Ταµείου Ανάκαµψης, των εργα-
λείων που χρηµατοδοτούν δηµόσια έργα και υποδοµές στο κέ-
ντρο και την περιφέρεια, ιδιωτικές επενδύσεις και µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, δράσεις για την κοινωνική συνοχή, τη δηµόσια
υγεία και την απασχόληση, για το περιβάλλον και την «πράσινη»
ενέργεια, αλλά και για την αντιµετώπιση και πρόληψη κρίσεων.

Η πλειοψηφία των προϋπολογισµών των κυβερνήσεων της
Νέας Δηµοκρατίας καταρτίστηκαν και ψηφίστηκαν σε πολύ ειδι-
κές και συχνά εξαιρετικά δυσχερείς συνθήκες.

Ο πρώτος έπρεπε να στήσει ξανά τη χώρα στα πόδια της µετά
από το καταστροφικό τρίτο µνηµόνιο. Θυµηθείτε πού ήταν το
2019 οι δηµόσιες επενδύσεις. Ήταν µόλις 5,642 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Σήµερα, έχουν υπερδιπλασιαστεί.

Οι επόµενοι προϋπολογισµοί καταρτίστηκαν στη σκιά της πα-
γκόσµιας πανδηµίας. Η κυβέρνηση έπρεπε να κρατήσει όρθια την
οικονοµία και την κοινωνία και το έκανε µε µέτρα σχεδόν 50 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ και µάλιστα, χωρίς να διολισθήσουµε σε
νέο δηµοσιονοµικό χάος. Το αντίθετο, µάλιστα.

Σήµερα, διανύουµε µια από τις πιο σταθερές δηµοσιονοµικές
περιόδους. Σε αυτό συνέβαλε ένα νέο χρηµατοδοτικό εργαλείο,
που διεκδίκησε δυναµικά η χώρα µας και ο Πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, το Ταµείο Ανάκαµψης. Εξασφαλίστηκαν 30
δισεκατοµµύρια ευρώ το 2021, τα οποία πλέον έχουν γίνει 36 δι-
σεκατοµµύρια και προστέθηκαν στα σχεδόν 42 δισεκατοµµύρια
του ΕΣΠΑ 2021-2027 και της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής.

Με αυτά τα εργαλεία µπόρεσε η Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει
τις κρίσεις και του κορωνοϊού και τις συνέπειες του πολέµου στην
Ουκρανία, την παγκόσµια ενεργειακή κρίση, την κρίση πληθωρι-
σµού, τις φυσικές καταστροφές. Και όχι µόνο κράτησε όρθια τη
χώρα, αλλά την έβαλε σε τροχιά ανάπτυξης και µάλιστα, µε τέ-
τοιο ρυθµό και µε τέτοια συνέπεια, ώστε το 2023, έπειτα από δε-
κατρία ολόκληρα χρόνια, η χώρα µας ανέκτησε την επενδυτική
βαθµίδα.

Με την ίδια ευελιξία, µε την ίδια αξιοπιστία και αποτελεσµατι-
κότητα, η Κυβέρνηση συνεχίζει και για το 2025 να αξιοποιεί τα
µεγάλα χρηµατοδοτικά εργαλεία, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων και το Ταµείο Ανάκαµψης, που διαπερνούν κάθε πτυχή
όχι µόνο της ανάπτυξης, αλλά και της καθηµερινότητας.

Συνολικά ο προϋπολογισµός των δηµοσίων επενδύσεων για το
2025 προβλέπει 6,450 δισεκατοµµύρια ευρώ από συγχρηµατο-
δοτούµενους πόρους και 2,750 δισεκατοµµύρια ευρώ από εθνι-
κούς πόρους και 4,9 δισεκατοµµύρια ευρώ από το σκέλος των
χορηγήσεων του Ταµείου Ανάκαµψης, δηλαδή συνολικά 14,1 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Επειδή νωρίτερα χρησιµοποίησα τη λέξη
ευελιξία, αξίζει να επισηµάνω ότι ο προϋπολογισµός του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων για το 2024 αυξήθηκε δύο
φορές συνολικά, κατά 1,3 δισεκατοµµύριο ευρώ. Γιατί; Για να
κλείσουν δράσεις του ΕΣΠΑ 2014-2020, γιατί θέλουµε να διατη-
ρήσουµε και να βελτιώσουµε την πέµπτη θέση που έχει κατακτή-
σει η χώρα µας στην Ευρώπη στην απορρόφηση του ΕΣΠΑ και
την έκτη θέση στην απορρόφηση του Ταµείου Ανάκαµψης. Και
αυτό χρειάζεται ευελιξία, χρειάζεται και αποτελεσµατικότητα. 

Από την πρώτη στιγµή η Κυβέρνηση έβαλε στόχο την αξιοποί-
ηση των χρηµατοδοτικών εργαλείων µε ταχύτητα, µε διαφάνεια,
µε αποτελεσµατικότητα, µε λογοδοσία. Και το πέτυχε µε σχέδιο,
αλλά και µε διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις, όπως ο ν.5140/2024
για το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων που µε-
ταξύ άλλων απλοποιεί τις διαδικασίες ένταξης, τις διαδικασίες
χρηµατοδότησης και προγραµµατισµού των έργων, επιταχύνει
την αξιοποίηση και την απορρόφηση των πόρων και βελτιώνει τον
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συντονισµό µεταξύ των εµπλεκόµενων φορέων. 
Με αυτές τις αρχές πάµε να δούµε τι θα κάνουµε µε τα 14,1

δισεκατοµµύρια ευρώ για τις δηµόσιες επενδύσεις το 2025. Κατ’
αρχάς, θα συνεχίσουµε τις δράσεις του ΕΣΠΑ 2021-2027 για τον
ψηφιακό µετασχηµατισµό επιχειρήσεων, την πράσινη ενέργεια
για την κυκλική οικονοµία, τις µεταφορές, την καταπολέµηση της
φτώχειας και της ανεργίας, την πρόληψη και την αντιµετώπιση
φυσικών καταστροφών. Εδώ πρέπει να επισηµάνω ότι 600 εκα-
τοµµύρια ευρώ θα δεσµεύονται πλέον κάθε χρόνο σε ειδικό πρό-
γραµµα από το εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων για αυτόν τον σκοπό. Παράλληλα, θα συνεχιστούν
και θα αναπτυχθούν νέες δράσεις του Ταµείου Ανάκαµψης, όπως
η ανακατασκευή κέντρων υγείας και νοσοκοµείων, η συνέχιση
των προγραµµάτων πρόληψης στην υγεία, η χρηµατοδότηση των
απογευµατινών χειρουργείων, η ψηφιοποίηση µεταξύ άλλων των
ιστορικών αρχείων και συµβολαίων των κτηµατολογικών γρα-
φείων, προγράµµατα πολιτικής προστασίας, η επαγγελµατική κα-
τάρτιση για δέκα χιλιάδες ανέργους, η βελτίωση της οδικής
ασφάλειας, η αναβάθµιση και δηµιουργία ενεργειακά αποδοτικών
τουριστικών λιµένων, η κατασκευή νέας γραµµής του προαστια-
κού σιδηροδρόµου στη δυτική Αττική. 

Βεβαίως, µη λησµονούµε το δανειακό σκέλος του Ταµείου Ανά-
καµψης. Και επειδή πολλά ακούγονται ότι το ταµείο έγινε για τις
µεγάλες επιχειρήσεις, να επισηµάνω ότι τα εκατόν ογδόντα τρία
από τα τριακόσια πενήντα ένα δάνεια που έχουν χρηµατοδοτηθεί
από το δανειακό σκέλος, αφορούν σε µικρές και σε µεσαίες επι-
χειρήσεις, και αυτό επιπλέον των επιχορηγήσεων ύψους 1,4 δι-
σεκατοµµυρίου ευρώ που έχουν κατευθυνθεί µέσα από διάφορες
δράσεις σε τριακόσιες πενήντα εννιά χιλιάδες µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις. Για το 2025 το δανειακό σκέλος του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης θα χρηµατοδοτήσει µεταξύ άλλων το πρόγραµµα «Σπίτι µου
2» για την απόκτηση πρώτης κατοικίας από νέους και ζευγάρια
και το πρόγραµµα «Αναβαθµίζω το Σπίτι µου» για την ενεργειακή
αναβάθµιση είκοσι χιλιάδων κατοικιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή είναι η εικόνα της επένδυ-
σης για το 2025. Και έτσι θα συνεχιστεί και το 2026 µε προϋπο-
λογισµό που θα διαµορφωθεί κοντά στα 16 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Μέσα στην τριετία 2024-2026, θα υλοποιηθεί το µεγαλύ-
τερο πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων που είχε ποτέ η χώρα,
συνολικού ύψους 42 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Και παρ’ όλο που,
όπως είπα, τα εργαλεία αυτά διαπερνούν κάθε πτυχή της καθη-
µερινότητας, αποτελούν µόνο έναν πυλώνα στη συνεχιζόµενη κυ-
βερνητική πολιτική για ανάπτυξη µε ευηµερία. Και αναφέροµαι
σε ανάπτυξη που δεν προέρχεται από το υστέρηµα των πολιτών,
αλλά αντίθετα προέρχεται από την αύξηση των εισοδηµάτων και
τη µείωση των φόρων. Ο µέσος µισθός µέχρι το 2023 είχε αυξη-
θεί κατά 20%, ενώ ως προς τους φόρους η Ελλάδα εµφάνισε τη
µεγαλύτερη µείωση µεταξύ 2022 και 2023 σε όλη την Ευρώπη
από 42,8% του ΑΕΠ σε 40,7%. 

Ο άλλος πυλώνας είναι οι κοινωνικές δαπάνες, όπως αυτές της
υγείας, που από το 2019 θα έχουν αυξηθεί συνολικά 74% και της
παιδείας όπου ο προϋπολογισµός αυξάνεται περισσότερο από
250 εκατοµµύρια ευρώ, σε σχέση µε το 2024. Και βέβαια, ο τρί-
τος πυλώνας είναι τα µέτρα για τη µείωση των φόρων, την ενί-
σχυση των εισοδηµάτων και τις έκτακτες οικονοµικές ενισχύσεις.
Αυτή η Κυβέρνηση από την πρώτη µέρα της θητείας της έχει µει-
ώσει εξήντα φόρους και το 2025 θα µειωθούν δώδεκα ακόµα, µε
συνολικό κόστος 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Και παράλληλα, έχει
αυξήσει και θα αυξήσει ακόµα περισσότερο εντός του 2025 τις
συντάξεις κατά 2,4% και τους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων,
ώστε ο εισαγωγικός µισθός να µην υπολείπεται του κατώτατου
µισθού, που αυξήθηκε από τα 650 ευρώ το 2019, σε 830 ευρώ
σήµερα, και υπάρχει σχέδιο µέχρι το 2027 να έχει φτάσει τα 950
ευρώ. 

Βεβαίως, µην ξεχνάµε ότι επανήλθαν και οι τριετίες στον ιδιω-
τικό τοµέα. Αυτή είναι και η απάντησή µας στην ακρίβεια, η αύ-
ξηση του πραγµατικού εισοδήµατος, η οποία τα τελευταία χρόνια
υπερβαίνει σωρευτικά τον πληθωρισµό. Θα µου πείτε: ζουν όλοι
άνετα; Όχι βέβαια. Κατ’ αρχάς η δεκαετής κρίση έχει ήδη πλήξει
τα εισοδήµατα των νοικοκυριών, καθιστώντας τα πιο ευάλωτα και
στην πληθωριστική κρίση το 2021-2023. Κατά δεύτερον, το κό-

στος της ενέργειας ροκανίζει τα έσοδα των νοικοκυριών. Είναι
ένα διεθνές πρόβληµα ιδιαίτερα οξύ στην Ελλάδα και δεν είναι
τυχαίο ότι και ο Πρωθυπουργός έχει αναδείξει την απουσία ενι-
αίας αγοράς ενέργειας στην Ευρώπη ως µία από τις αιτίες της
στρέβλωσης. Κατά τρίτον, τα ενοίκια έχουν γίνει σχεδόν απαγο-
ρευτικά, ειδικά για τους νέους ανθρώπους και τις νέες οικογέ-
νειες. Για αυτό και οι πολιτικές της Κυβέρνησης και για το
στεγαστικό πρόβληµα, αλλά και για το δηµογραφικό, είναι επίσης
και κρίσιµες και χρήσιµες. 

Παράλληλα, συνεχίζεται το κυνήγι της αισχροκέρδειας. Τα
πρόστιµα έχουν εξαπλασιαστεί τον τελευταίο χρόνο, ενώ θα επε-
κταθεί για κάποιο διάστηµα µέσα στο 2025 ο περιορισµός του
περιθωρίου κέρδους. Αυτά είναι η απάντηση στον πληθωρισµό.
Δεν υπάρχουν µαγικές λύσεις, όπως αυτές που νόµιζαν κάποιοι
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης ότι ανακάλυψαν, για παράδει-
γµα, στην Ισπανία µε τη µείωση του ΦΠΑ, ο οποίος µάλιστα, στα-
διακά επανέρχεται. Αντιθέτως, τα µέτρα της Κυβέρνησης
φέρνουν αποτελέσµατα. Ήδη τον τελευταίο µήνα είχαµε αποπλη-
θωρισµό 0,72% στις τιµές στα σουπερµάρκετ. Το 2024 θα κλείσει
µε πληθωρισµό στο 2,7%, ενώ το 2025 θα αποκλιµακωθεί ακόµα
περισσότερο στο 2,4%. 

Εποµένως, ο έλεγχος των τιµών δεν προκύπτει µέσα από µα-
γικές και ανέφικτες λύσεις. Είναι µια καθηµερινή, µια διαρκής
µάχη, µια µάχη που την κερδίζουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, µια µάχη που κερδίζει η χώρα σε όλα τα µέτωπα. Ο ρυθµός
ανάπτυξης το 2024 είναι 2,2%, ενώ για το 2025 προβλέπεται
2,3%, και είναι σηµαντικό ότι είναι πάνω από τον µέσο όρο της
Ευρωζώνης. Το 2025 θα έχουµε πρωτογενές πλεόνασµα 2,4%,
το τέταρτο υψηλότερο στην Ευρώπη. Το ΑΕΠ θα αυξηθεί το 2025
κατά 10 δισεκατοµµύρια ευρώ. Οι επενδύσεις θα αυξηθούν κατά
8,4%. Η ανεργία, που το 2019 ήταν στο 17,9%, το 2025 θα πέσει
για πρώτη φορά κάτω από 10%, στο 9,7%. Το δηµόσιο χρέος θα
πέσει στο 147,5% του ΑΕΠ. Θυµίζω ότι το 2019 ήταν 180,6%. Και
όλα αυτά γίνονται µε απόλυτη δηµοσιονοµική πειθαρχία, παρά
το γεγονός ότι η Κυβέρνηση υλοποιεί παράλληλα το µεγαλύτερο
εξοπλιστικό πρόγραµµα για την αµυντική θωράκιση της χώρας,
όπου για το 2025 θα διατεθούν 1,641 δισεκατοµµύριο ευρώ,
ποσό σχεδόν διπλάσιο από το 2024 και αυξηµένο κατά 73% σε
σχέση µε το 2019. 

Οι αναβαθµίσεις της ελληνικής οικονοµίας από τους διεθνούς
οίκους που συνεχίζονται, σηµαίνουν ότι η Ελλάδα µπορεί να δα-
νείζεται πλέον µε πολύ πιο ευνοϊκούς όρους, φθηνότερα από ό,τι
δανείζεται, για παράδειγµα, η Ιταλία. Είναι ώρα, όπως είπε και ο
Πρωθυπουργός, οι τράπεζες να αρχίσουν να επιστρέφουν το µε-
ρίδιο της ανάπτυξης που τους αναλογεί και γι’ αυτό άλλωστε
προανήγγειλε παρεµβάσεις για τον τραπεζικό τοµέα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση παρουσιάζει έναν
προϋπολογισµό ανάπτυξης και ευηµερίας µε δηµοσιονοµική πει-
θαρχία, µακριά από ανέξοδες εξαγγελίες και ανέφικτες προτά-
σεις χωρίς κοστολόγηση και χωρίς αντίκρισµα σαν αυτές της
Αντιπολίτευσης. Οι Έλληνες πολίτες έχουν κλείσει οριστικά τους
λογαριασµούς τους µε τον λαϊκισµό. Κρίνουν, συγκρίνουν και
αξιολογούν. Γι’ αυτό και η στήριξη της πλειοψηφίας του ελληνι-
κού λαού στην Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη δεν είναι
συγκυριακή. Στηρίζουν σταθερότητα, ορθολογικές επιλογές που
πάνε τη χώρα µπροστά.

Ο προϋπολογισµός που έρχεται προς ψήφιση στο Κοινοβούλιο
αναδεικνύει αυτές τις επιλογές για την ανάπτυξη, την επένδυση
στις υποδοµές, τη στήριξη της ιδιωτικής οικονοµίας, την κοινω-
νική συνοχή, την ενίσχυση της άµυνας της χώρας που τώρα είναι
πιο κρίσιµη από ποτέ. Η ψήφιση του προϋπολογισµού έχει χαρα-
κτήρα ψήφου εµπιστοσύνης. Η εµπιστοσύνη των πολιτών, όµως,
προς την Κυβέρνηση είναι µια διαδικασία καθηµερινής επιβεβαί-
ωσης. Έτσι ξεκινήσαµε και έτσι θα συνεχίσουµε, κερδίζοντας
αυτή την εµπιστοσύνη µε έργα, πράξεις και µετρήσιµα αποτελέ-
σµατα. 

Σας καλώ, αγαπητοί συνάδελφοι, το βράδυ της Κυριακής να
υπερψηφίσετε τον κρατικό προϋπολογισµό του 2025. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
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Ανδρέας Παναγιωτόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, ήρθε η ώρα να µιλήσει η

«ανέξοδη Αντιπολίτευση», όπως είπε ο προηγούµενος συνάδελ-
φος. Πού όµως; Στην πολυέξοδη Κυβέρνηση. Διότι, έχουµε την
πιο πολυµελή Κυβέρνηση στα χρονικά. Δεν φτάνει αυτό, δώσαµε
αύξηση 44% στους εξωκοινοβουλευτικούς Υπουργούς, για να
µην αδικούνται σε σχέση µε τους κοινοβουλευτικούς Υπουργούς.
Αυτές είναι οι ηµέρες σας. 

Η Ελλάδα, λοιπόν, µε την υπερδεκαετή κρίση που ταλάνισε τον
ελληνικό λαό, έχασε το 25% του ΑΕΠ της και αντί µετά από την
έξοδο από τα µνηµόνια, που πέτυχε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία το 2018, η χώρα να ανορθωθεί, µε την
πολιτική σας -πεντέµισι χρόνια τώρα- η ανάπτυξη παραµένει ου-
σιαστικά καθηλωµένη, η ακρίβεια πλήττει βάναυσα τα ελληνικά
νοικοκυριά, ενώ οι κοινωνικές και οικονοµικές ανισότητες συντη-
ρούνται και διευρύνονται. Αντί, λοιπόν, να διδαχτείτε από την
επώδυνη εµπειρία της προηγούµενης δεκαετίας, συνεχίζετε στη
ίδια σοϊµπλικής έµπνευσης γραµµή, την πολιτική των υπερπλεο-
νασµάτων που αποτελεί τη βάση και του προϋπολογισµού του
2025, ενώ δεν είµαστε σε µνηµονιακή κατάσταση. Είναι µια πολι-
τική λιτότητας, εχθρική για την κοινωνία, η οποία καθηλώνει χα-
µηλά τους µισθούς και τις συντάξεις, όπως είδαµε εξάλλου στην
ψήφιση του πρόσφατου νοµοσχεδίου για τον κατώτατο µισθό,
περιορίζοντας, ταυτόχρονα, τις κοινωνικές δαπάνες.

Μόνο την τριετία 2023-2025, η υπέρβαση ήταν 4,83 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ σε υπερπλεονάσµατα, χωρίς να υπάρχει αντίστοιχη
υποχρέωση από κάποια πλευρά της Κοµισιόν. Συνολικά για την
εξυπηρέτηση του δηµοσίου χρέους το 2025 θα διατεθούν 13,5
δισεκατοµµύρια ευρώ, όσα προϋπολογίζονται να διατεθούν συ-
νολικά για την υγεία και για την παιδεία του ελληνικού λαού. Οι
έµµεσοι φόροι εξακολουθούν να διαδραµατίζουν καίριο ρόλο στα
έσοδα, γεγονός που υποδεικνύει την άδικη πτυχή του φορολογι-
κού µας συστήµατος, καθώς και οι έµµεσοι φόροι επιβαρύνουν
δυσανάλογα τις χαµηλά εισοδηµατικές κατηγορίες. 

Τα συνολικά φορολογικά έσοδα το 2025 θα ανέλθουν σε 69,2
δισεκατοµµύρια ευρώ, σε σχέση µε τα 66,7 δισεκατοµµύρια ευρώ
το 2024. Το µεγαλύτερο µέρος θα προέλθει από την έµµεση φο-
ρολογία, η οποία ως γνωστόν επιβαρύνει όλους τους φορολο-
γούµενους, ανεξάρτητα από το εισόδηµά τους. Τον ίδιο έµµεσο
φόρο στα τρόφιµα, για παράδειγµα, πληρώνει ο συνταξιούχος ή
ο χαµηλόµισθος µε έναν υψηλόµισθο ή ιδιοκτήτη µιας µεγάλης
επιχείρησης.

Στον προϋπολογισµό του 2025 στο ποσοστό των κρατικών εσό-
δων που προέρχεται από τον ΦΠΑ παρουσιάζεται αύξηση στο
38,5% των συνολικών φορολογικών εσόδων, ενώ την ίδια στιγµή
τα έσοδα από τον φόρο κεφαλαίου, ο οποίος αφορά και στα
υπερκέρδη των επιχειρήσεων κι ο οποίος µπορεί να λειτουργήσει
προς την κατεύθυνση, βέβαια, µιας δίκαιης αναδιανοµής των ει-
σοδηµάτων σε µια κοινωνία, παραµένουν σχεδόν στάσιµα, µε µια
µικρή αύξηση της τάξης του 1%. Πρόκειται για µια άδικη, αλλά
και αντιλαϊκή δοµή του φορολογικού συστήµατος που διατηρεί-
ται µε τον νέο προϋπολογισµό, εξυπηρετώντας, βέβαια, τις βα-
σικές ιδεοληπτικές επιλογές σας.

Στις επενδύσεις για το 2023, η Ευρωπαϊκή Ένωση βρίσκεται
κατά µέσο όρο στο 22% και η Ελλάδα µόλις στο 14%, ενώ έχουµε
υποχώρηση των επενδύσεων κατά 14% στο πρώτο εξάµηνο του
2024, σε σχέση µε το αντίστοιχο περυσινό εξάµηνο. Εδώ περι-
λαµβάνονται και οι αγορές, βέβαια, των οπλικών συστηµάτων από
τις Ένοπλες Δυνάµεις. Εποµένως, δεν είναι ξεκάθαρο πόσες από
αυτές αφορούν αποκλειστικά στην ανάπτυξη. 

Τα ποσοστά αυξήσεων για τους µισθούς που αναφέρονται
στον προϋπολογισµό µοιάζουν µεγάλα. Ο κ. Μητσοτάκης µιλάει
για δώδεκα αυξήσεις αποδοχών, υπολογίζοντας µέσα σε αυτές
και τα 12 ευρώ τον µήνα που θα πάρουν οι δηµόσιοι υπάλληλοι.
Αυτό που γνωρίζουν οι εργαζόµενοι και φαίνεται να αγνοεί η Κυ-
βέρνηση είναι ότι οι µισθοί παραµένουν χαµηλοί, ενώ οι όποιες
µικρές αυξήσεις εξανεµίζονται από την ακρίβεια, κυρίως στα τρό-
φιµα, αλλά και στα ενοίκια. 

Ο πραγµατικός µέσος µισθός στην Ελλάδα βρίσκεται στην τε-
λευταία θέση των ευρωπαϊκών χωρών στον ΟΟΣΑ. Το πραγµα-

τικό ωροµίσθιο βρίσκεται στην τελευταία θέση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπως και η αγοραστική δύναµη των Ελλήνων πολιτών.
Ταυτόχρονα, είµαστε φειδωλοί στις δηµόσιες δαπάνες. Ναι, να
µιλάµε για ορθολογικές και αποτελεσµατικές δαπάνες, αλλά η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τις εξαντλεί στις λεγόµενες
ψεύτικες εξοικονοµήσεις.

Ο προϋπολογισµός του 2025 ουσιαστικά προβλέπει υποχρη-
µατοδότηση βασικών τοµέων του κοινωνικού κράτους, όπως της
υγείας, της παιδείας, των ΟΤΑ και ιδίως των δήµων. Συνάµα, πε-
ριλαµβάνει αύξηση φόρων κατά 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, επι-
βαρύνοντας ελεύθερους επαγγελµατίες, µισθωτούς και συντα-
ξιούχους. Παραµένει ένας προϋπολογισµός που κατευθύνει τις
δηµόσιες δαπάνες για την εξωτερική και εσωτερική ασφάλεια,
αφήνοντας τη δηµόσια υγεία και παιδεία στην µοίρα τους και επι-
βαρύνοντας το ήδη υπερφορτωµένο, λόγω πληθωρισµού, κόστος
ζωής των πολιτών, µε ιδιωτικές δαπάνες στους δύο αυτούς κρί-
σιµους για την κοινωνία τοµείς.

Όσον αφορά στην Υγεία, στον προϋπολογισµό του 2024 η δα-
πάνη για την Υγεία προβλεπόταν στα 12,82 δισεκατοµµύρια, δη-
λαδή το 5,48% του ΑΕΠ. Στον προϋπολογισµό του 2025 η δαπάνη
υγείας προβλέπεται στα 13,46 δισεκατοµµύρια, αύξηση κατά 640
εκατοµµύρια. Εσείς, βεβαίως, µένετε εκεί, διά του Υπουργού
Υγείας. Όµως, για να δούµε, σε σχέση µε το ΑΕΠ σε τι αντιστοι-
χεί; Αντιστοιχεί σε µείωση ως ποσοστό του ΑΕΠ και κατεβαίνει
στο 5,43%. Το λέω επειδή καυχάστε και τονίζετε πόσο ανεβαίνει
το ΑΕΠ στη χώρα και πόσο στις άλλες χώρες και ούτω καθεξής.
Αυτό σηµαίνει ότι ενώ η Κυβέρνηση, ο κ. Γεωργιάδης, κοµπορ-
ρηµονούν ότι θα διατεθούν περισσότεροι οικονοµικοί πόροι από
πέρυσι, χρηµατοδοτούν, ουσιαστικά, µε λιγότερα τον κοινωνικά
ευαίσθητο τοµέα της Υγείας. 

Εποµένως, παρά την τυπική αύξηση της δαπάνης για την
Υγεία, ουσιαστικά έχουµε µείωσή της, όταν η δαπάνη αυτή συ-
γκρίνεται µε το ΑΕΠ. Εάν σε αυτό προσθέσουµε ότι ο µέσος όρος
της δηµόσιας δαπάνης για την υγεία στην Ευρωπαϊκή Ένωση το
2022 ήταν 7,6% του ΑΕΠ, το συµπέρασµα είναι ότι ενώ η Ελλάδα
είναι η δεύτερη χειρότερη χώρα της Ένωσης όσον αφορά στις
ακάλυπτες ανάγκες υγείας, έχουµε έναν προϋπολογισµό που ου-
σιαστικά δεν ενισχύει καθόλου το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Επιπλέον, και παρά τις περί του αντιθέτου ρητορικές εκρήξεις
του Υπουργού Υγείας, πρόκειται για έναν προϋπολογισµό που
ευνοεί άκρως την ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ και τη µονοδρόµηση
της δήθεν ελεύθερης επιλογής των πολιτών προς τους ιδιώτες
παρόχους υπηρεσιών υγείας και φυσικά, τους µεγάλους επιχει-
ρηµατικούς οµίλους που δραστηριοποιούνται στον κλάδο µε το
επιχείρηµα «ο πολίτης να εξυπηρετείται και µην σας νοιάζει πώς,
αφού το κράτος πληρώνει». 

Αυτές, όµως, είναι φρούδες ελπίδες, γιατί ο πολίτης, εάν δεν
βάλει το χέρι βαθιά στην τσέπη, δεν πρόκειται να δει υγεία. Είχα
πει και την άλλη φορά στην Αναπληρώτρια Υπουργό Υγείας που
καυχιόταν για τα προγράµµατα από το Ταµείο Ανάκαµψης περί
πρόληψης του καρκίνου του παχέος εντέρου και των άλλων: Κλεί-
στε µου ένα ραντεβού αύριο για να κάνουµε κολονοσκόπηση. Να
δούµε σε ποιο δηµόσιο νοσοκοµείο θα βρείτε να κάνουµε εξέ-
ταση! Εκεί τη φτάσατε την υγεία.

Η χρηµατοδότηση του κρατικού προϋπολογισµού για το
Υπουργείο Υγείας για το 2025 είναι 6,6 δισεκατοµµύρια ευρώ,
ενώ το 2024 εκτιµάται ότι θα κλείσει στα 6,05 δισεκατοµµύρια
ευρώ, αύξηση δηλαδή κατά 557 εκατοµµύρια ευρώ. Σε αυτή την
αύξηση προστίθενται επιπλέον 381 εκατοµµύρια ευρώ, σύνολο
938 εκατοµµύρια ευρώ, που αποτελούν χρηµατοδότηση προς το
Υπουργείο Υγείας για τον ΕΟΠΥΥ λόγω των απωλειών που θα
έχει από τη µείωση κατά 1% των ασφαλιστικών εισφορών του
κλάδου υγείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Και εδώ πάλι, όµως, κάτι κρύβεται από πίσω. Οι εργαζόµενοι
µέσω της φορολογίας τους, από όπου κατά κύριο λόγο συγκε-
ντρώνονται τα έσοδα του κρατικού προϋπολογισµού, θα πληρώ-
σουν και τη δική τους εισφορά και την εισφορά των εργοδοτών.
Αυτό σηµαίνει ότι το 0,5% που θα δουν ως αύξηση οι εργαζόµενοι
στις αποδοχές τους, θα µετατραπεί µέσω της άµεσης και έµµε-
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σης φορολογίας σε -1%. Με απλά λόγια και απλά µαθηµατικά τι
σας θυµίζει; Τα απλά µαθηµατικά του αείµνηστου Θανάση Βέγ-
γου στη γνωστή ταινία!

Στην ουσία, λοιπόν, υπάρχει αύξηση της χρηµατοδότησης των
επιχειρηµατικών οµίλων κατά 469 εκατοµµύρια ευρώ και αύξηση
των πληρωµών των εργαζοµένων κατά 938 εκατοµµύρια ευρώ.

Να σηµειώσουµε, επίσης, ότι από τη χρηµατοδότηση για το
2025 ένα µέρος αφορά σε προηγούµενες απλήρωτες υποχρεώ-
σεις των δοµών του ΕΣΥ και όχι κάλυψη νέων αναγκών. Για τα νο-
σοκοµεία και την πρωτοβάθµια -ακούστε, κύριε Υπουργέ-µετα-
βιβάζονται 2,36 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ το 2024 ήταν 2,25,
δηλαδή συν 110 εκατοµµύρια ευρώ. Ας µην πούµε τώρα πού
πάνε αυτά. Να πούµε µόνο ότι τα νοσοκοµεία σήµερα χρωστάνε
προς ιδιώτες και άλλους 1,255 δισεκατοµµύρια. Αυτή είναι η κα-
τάσταση στην οποία φέρατε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και τους
εργαζόµενους και προσπαθείτε µε «εντέλλεσθε» και κινητικότητα
να λύσετε τα προβλήµατα. Δεν υπάρχει πιο αυταρχική µέθοδος
επιβολής πολιτικής υγείας από αυτή που κάνετε εσείς. Δεν είναι
δυνατόν εν έτει 2024 να παραιτούνται συλλογικά όλοι οι εντατι-
κολόγοι του ΠΑΓΝΗ, δεν είναι δυνατόν να παραιτούνται όλοι οι
παθολόγοι της Δράµας, του Αγρινίου και όπου αλλού. Γιατί; Διότι
µε την πολιτική σας τους αναγκάζετε µε «εντέλλεσθε» να µετα-
φερθούν αλλού. Δεν θα µείνει κανένας.

Ονειρεύεστε «brain gain»; Το «brain drain» θα επαναλαµβάνεται
συνεχώς. Έναν φαύλο κύκλο φτιάχνετε, να φτιάχνουµε επιστή-
µονες ειδικευµένους και εξειδικευµένους, καταρτισµένους σε
υψηλό επίπεδο και εσείς να τους κάνετε εξαγωγή. Οι συνθήκες
εργασίας, η υπερεφηµέρευση και όλα αυτά τα οποία έχετε επι-
βάλει µε την πολιτική σας δηµιουργούν µία εξουθένωση. Και
όσον αφορά στα φάρµακα, ας µην αναλύσω την κατάσταση. Σε
461 φαρµακευτικά σκευάσµατα έχουµε ανατιµήσεις που έχουν
ανέλθει και σε ποσοστό 357%, 800 σκευάσµατα τα περάσατε όλα
εκτός λίστας και τα πληρώνει ο άρρωστος από την τσέπη του.
Και όχι µόνον αυτά, αλλά υποτίθεται ότι κόπτεσθε και για τις ιδιω-
τικές επιχειρήσεις, όταν τους χρωστάτε τόσα λεφτά. 

Να πω ότι και στον τοµέα της παιδείας τα ίδια γίνονται. Στα πο-
σοστά σε σχέση µε το ΑΕΠ έχουµε πάλι µείωση στον επόµενο
προϋπολογισµό. Δεν προβλέπεται τίποτα ούτε για το διδακτικό
προσωπικό, αλλά ούτε και για τις κτηριακές υποδοµές. 

Και σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Ποιος θα φτιάξει καινούργιο
σχολείο σήµερα; Πείτε µου έναν δήµο. Πού θα αποταθεί ένας
δήµος για να φτιάξει καινούργιο σχολικό συγκρότηµα; Στον δικό
µου δήµο έχουµε επτά σχολεία σε λυόµενα από τον σεισµό του
2008, που υποτίθεται θα ακολουθούσε αναπτυξιακό πρόγραµµα
αποκατάστασης και παραµύθια. Επί Νέας Δηµοκρατίας ήταν.
Φρούδες ελπίδες. Μείναµε στα λυόµενα και στα κοντέινερ από
τότε µέχρι σήµερα. Και µην µε αρχίσετε τώρα «ο ΣΥΡΙΖΑ τι
έκανε;». Έβγαλε τη χώρα από τα µνηµόνια µέσα στην πιο δύ-
σκολη κατάσταση, που την είχατε φέρει εσείς. Απλό είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώνετε, πα-
ρακαλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να πω µόνο κάτι για τον αγροτικό τοµέα. Άκουγα τον

Υπουργό προχθές που έλεγε ότι «δεν είναι δυνατόν να φορολο-
γήσουµε υπερκέρδη, γιατί είναι έκτακτα εισοδήµατα και δεν
έχουµε πού να τα πάµε, δεν µπορούµε να τα πάµε εκεί που λέτε
εσείς, σε τακτικά». Δώστε στον κτηνοτρόφο που πλήττεται ιδιαι-
τέρως σήµερα από αρρώστιες εισαγωγής -ευλογιά, πανώλη
κ.λπ.-, από τις φυσικές καταστροφές, από την ασφυξία που
επήλθε, διότι δεν έχει τι να τα κάνει τα αρνιά και του πίνουν το
γάλα όλο και έχει χρεοκοπήσει ο άνθρωπος, έκτακτο βοήθηµα
για να µπορέσει να σταθεί στα πόδια του, να τα βγάλει πέρα, γιατί
η κτηνοτροφία είναι το πιο παραγωγικό κοµµάτι σήµερα του πρω-
τογενούς τοµέα και έχετε υποχρέωση να την στηρίξετε, κύριοι
της Κυβέρνησης.

Για την τοπική αυτοδιοίκηση δεν λέω τίποτα, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνοντας, για τις αµυντικές δαπάνες θα τοποθετηθεί το

κόµµα µας συνολικά και εφ’ όλης της ύλης. Εγώ να προσθέσω
µόνο ότι εµείς στην Αχαΐα έχουµε την Ελληνική Βιοµηχανία
Όπλων στο Αίγιο, µία εγκατάσταση 16.000 τετραγωνικών, κύριε
Πρόεδρε. Πρέπει να έρθετε να τη δείτε. Έχει φτιάξει το de mini-

mis, έχει φτιάξει τόσα όπλα, το G3 και άλλα -δεν τα ξέρω καλά,
αλλά τα είδα. Αν τα δείτε ειλικρινά θα σας κοπεί το αίµα. Θα
πείτε: Για όνοµα του Θεού, τι βιοµηχανία είναι αυτή! Στην Ελλάδα
έγιναν αυτά; Είναι µια βιοµηχανία που φτιάχτηκε µε 1.170 εργα-
ζόµενους και σήµερα έχει 60 και κάθονται. Τι προβλέπει ο προ-
ϋπολογισµός σας γι’ αυτό, αφού θέλετε να υπερψηφίσουµε τις
αµυντικές δαπάνες;

Εµείς, λοιπόν, καταψηφίζουµε αυτόν τον προϋπολογισµό διότι
είναι προϋπολογισµός που δεν έχει καµµία αναπτυξιακή προ-
οπτική και δεν έχει κανένα φιλολαϊκό χρίσµα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία. Είναι η τελευταία
οµιλήτρια από τους ειδικούς εισηγητές και θα περάσουµε στη
συνέχεια στον κύκλο των κατά προτεραιότητα οµιλητών µε
πρώτο τον κ. Βεσυρόπουλο.

Κυρία Σκόνδρα, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαίροµαι

που µπορώ να απευθυνθώ στο Σώµα σήµερα ως ειδική εισηγή-
τρια του κρατικού προϋπολογισµού του 2025 γιατί πράγµατι είναι
µια κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία.

Η συζήτηση για τον προϋπολογισµό, όµως, πρέπει να επικε-
ντρώνεται στην πραγµατική κατάσταση της οικονοµίας µας, όχι
γενικά και αόριστα, αλλά επί συγκεκριµένων δεδοµένων, που δεν
µπορούν να διαστρεβλωθούν, να αλλοιωθούν και να αλλάξουν
σύµφωνα µε την κοµµατική ταυτότητα, σύµφωνα µε τις επιθυµίες,
τους ευσεβείς πόθους του καθενός ή ενίοτε και τους παραµορ-
φωτικούς φακούς κάποιων.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν καταρτίζει προϋπο-
λογισµούς µε βάση ιδεοληψίες, αυταπάτες, καρποφόρα «λεφτό-
δεντρα» και αστόχαστα ρίσκα, αλλά µε στοιχεία και µε νούµερα,
γιατί αυτά δεν λένε ποτέ ψέµατα. Αδιάσειστα στοιχεία είναι οι πα-
ραγωγικές µας δυνάµεις, οι δανειακές µας υποχρεώσεις, τα δη-
µοσιονοµικά µας µεγέθη, το ΑΕΠ της χώρας. 

επίσης, πραγµατικό δεδοµένο είναι ότι η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη που ανέλαβε και συναισθάνεται την ευθύνη της πορείας της
εθνικής οικονοµίας, ακολουθεί τους δηµοσιονοµικούς κανόνες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και εξασφαλίζει την τήρηση των ανώ-
τατων ορίων δαπανών. Τα όρια δαπανών, που από φέτος καθο-
ρίζονται συγκεκριµένα για κάθε κράτος-µέλος. Αυτό δεν πρέπει
να το ξεχνούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και η Κυβέρνησή
µας δεν θα διακινδυνεύσει ποτέ επιστροφή σε µνηµόνια και επι-
τήρηση.

Μια πραγµατικότητα, ακόµα, είναι ότι το οικονοµικό επιτελείο
που σχεδιάζει και εκτελεί τον προϋπολογισµό του προσεχούς
έτους πρέπει να λαµβάνει σοβαρά υπ’ όψιν το διεθνές περιβάλ-
λον. 

Ο προϋπολογισµός 2025 καταρτίστηκε σε ένα ευµετάβλητο και
ρευστό διεθνές περιβάλλον, µε πολέµους στη γειτονιά µας, κλι-
µατική και ενεργειακή κρίση και πίεση από παγκόσµιο πληθωρι-
σµό, γεγονότα που κλυδωνίζουν τις ισχυρότερες οικονοµίες της
Ευρώπης. 

Η δηµοσιονοµική ισορροπία, λοιπόν, είναι ο µόνος τρόπος να
διατηρηθεί η ανθεκτικότητα της οικονοµίας και αυτό για την πα-
ρούσα Κυβέρνηση είναι κανόνας µη διαπραγµατεύσιµος. Σωστά,
λοιπόν, ο Υπουργός Κωστής Χατζηδάκης µε τον αρµόδιο Υφυ-
πουργό, τον Θάνο Πετραλιά και όλο το οικονοµικό επιτελείο, που
γνωρίζουν όσο λίγοι τη σηµασία των αριθµών και την αλληλεξάρ-
τηση των δηµοσιονοµικών, πέτυχαν να διαπερνά από την αρχή
µέχρι το τέλος τον κρατικό µας προϋπολογισµό αυτή η θεµελιώ-
δης αρχή: Η δηµοσιονοµική ισορροπία, αυτή που εξασφαλίζει τη
σταθερότητα και την εµπιστοσύνη.

Στέκοµαι σε αυτό, στο ότι η ανάκτηση της επενδυτικής βαθµί-
δας και οι αλλεπάλληλες αναβαθµίσεις του αξιόχρεου της Ελλά-
δας οφείλονται ακριβώς στην εµπιστοσύνη που ενέπνευσε η
οικονοµία µας ως αποτέλεσµα της συνετής, στιβαρής οικονοµι-
κής πολιτικής που εφαρµόζουµε αυτά τα χρόνια, αλλά και στη
δυναµική προοπτική της εθνικής µας οικονοµίας στο µέλλον. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα του 2025 δεν θυµίζει
σε τίποτα το 2019. Τα επιτεύγµατα είναι µεγάλα και οι διαφορές
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τεράστιες. Θα κάνω µια γρήγορη σύγκριση, όχι για να τα εµπε-
δώσουν αυτοί που µας επικρίνουν και µας κουνούν το δάχτυλο -
ούτως ή άλλως, αυτοί ακούν ό,τι τους υπαγορεύει η κοµµατική
τους εµπάθεια και το αντιπολιτευτικό τους µένος-, αλλά για να
συλλάβουν το µέγεθός τους οι συµπολίτες µας που µας παρα-
κολουθούν.

Στο διάστηµα 2019-2025 έχουµε αύξηση συν 34% του ΑΕΠ,
συν 28% στον κατώτατο µισθό, συν 20% στον µέσο µισθό, συν
84% αύξηση επενδύσεων, συν 63% στις δηµόσιες επενδύσεις,
συν 74% στις δαπάνες για την υγεία, συν 73% στις δαπάνες για
την εθνική άµυνα, µείον 62 µονάδες του δηµοσίου χρέους, µείον
72 φόροι από τις πλάτες του Έλληνα πολίτη. Είναι σχεδόν 10%
κάτω η ανεργία, ήτοι πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας.
Επίσης, έχουµε επιστροφή τριακοσίων πενήντα χιλιάδων Ελλή-
νων που είχαν ξενιτευτεί στην κρίση και τώρα επέστρεψαν και δη-
µιουργούν στη χώρα µας. 

Η οικονοµική µας πολιτική, λοιπόν, αποδεικνύεται ότι είναι επι-
τυχηµένη. Αυτή τη σταθερή και αισιόδοξη πορεία της χώρας µας
αποτυπώνει και ο προϋπολογισµός του 2025. 

Βασίζεται δε, στα εξής γερά θεµέλια: Το προσεχές έτος θα
έχουµε το τέταρτο υψηλότερο πρωτογενές πλεόνασµα σε ολό-
κληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Το έλλειµµα θα αγγίξει το µηδέν.
Παρουσιάζουµε πρωτοφανείς ρυθµούς αποκλιµάκωσης του δη-
µοσίου χρέους. Συνολικά, θα εµφανίζουµε µια δηµοσιονοµική ει-
κόνα από τις καλύτερες των χωρών της Γηραιάς Ηπείρου. 

Και για να προλάβω κάποιους που θα σκεφτούν ότι οι αριθµοί
ευηµερούν, αλλά τι γίνεται µε την κοινωνία, σας πληροφορώ ότι
ο προϋπολογισµός του 2025 περιλαµβάνει µόνιµα µέτρα στήρι-
ξης ύψους 1.100.000.000 ευρώ, αύξηση του µέσου διαθέσιµου
εισοδήµατος 22,9%, αρκετά µεγαλύτερη από τη σωρευτική αύ-
ξηση των τιµών που είναι 13,1%. Περιλαµβάνει αµοιβή εξαρτηµέ-
νης εργασίας µεγαλύτερη του πληθωρισµού, ήτοι 3,4% έναντι
2,1% αντίστοιχα. Επίσης, περιέχει αύξηση των συντάξεων, για το
2024 424.000.000 ευρώ και επιπλέον 401.000.000 ευρώ για το
2025. Κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος στους ελεύθερους
επαγγελµατίες, σε συνέχεια της µείωσης κατά 50% το 2024. Μο-
νιµοποίηση της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
αγροτικό πετρέλαιο µε κόστος 100.000.000 ευρώ. Αναµόρφωση
του µισθολογίου στον δηµόσιο τοµέα µε έµφαση στους χαµηλό-
µισθους, στους έχοντες ανήλικα και στους λειτουργούς που κα-
τέχουν θέσεις ευθύνης. Νέα αύξηση στους βασικούς µισθούς
των δηµοσίων υπαλλήλων. Ενίσχυση του εισοδήµατος των ια-
τρών του ΕΣΥ. Αύξηση των αποδοχών των σπουδαστών στρατιω-
τικών σχολών, των πληρωµάτων πλοίων του Πολεµικού Ναυτικού
κ.ά.. Αύξηση του στεγαστικού φοιτητικού επιδόµατος. Έχουµε,
δηλαδή, δώδεκα αυξήσεις εισοδηµάτων και δώδεκα µειώσεις
φόρων, που στηρίζουν και ανακουφίζουν την κοινωνία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προσπάθεια εκσυγχρονισµού
του κράτους, που ξεκίνησε πριν από πέντε χρόνια, συνεχίζεται
δυναµικά και το 2025 µέσω της ψηφιακής µετάβασης. Η επιτυχη-
µένη ψηφιακή θωράκιση των διαδικασιών φορολόγησης και η πα-
ρακολούθηση της αγοράς θα συνεχιστεί, µε τα νέα συστήµατα
να είναι ακόµα πιο αποδοτικά. Η αξιοποίηση των νέων τεχνολο-
γιών αντιµετωπίζει παθογένειες δεκαετιών, που προκαλούσαν
σύγχυση και ταλαιπωρία στους πολίτες και κόστιζαν σε χρόνο και
χρήµα, όπως η κατάργηση του τέλους χαρτοσήµου για πάνω από
εξακόσιες συναλλαγές, κατάργηση ενός παρωχηµένου θεσµού
που χρονολογείται από το 1931.

Η εφαρµογή του ψηφιακού τέλους συναλλαγών µεταρρυθµίζει
το πλαίσιο επιβολής φόρου, απλοποιεί τις διαδικασίες, µειώνει
τα διοικητικά βάρη και απαλλάσσει φυσικά πρόσωπα, επαγγελ-
µατίες και επιχειρήσεις από γραφειοκρατία. 

Η προσπάθεια µείωσης των ληξιπρόθεσµων οφειλών της γενι-
κής κυβέρνησης προς τρίτους είναι διαρκής και φέρνει αποτελέ-
σµατα. Οι υποχρεώσεις αυτές παρουσιάζουν έντονη εποχικότητα
κατά τη διάρκεια του έτους και ιστορικά εµφανίζονται µειωµένες
κατά τη λήξη του. Τον Σεπτέµβριο του 2024 φαίνονταν αυξηµέ-
νες, καθώς περιελάµβαναν και τα υπό συµψηφισµό clawback και
rebate που ανέρχονταν σε 1.316.000.000 ευρώ. Με την αφαίρεση
αυτών, οι πραγµατικές ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις είναι
1.500.000.000 ευρώ. Σηµειώνω ότι µείωση των ληξιπροθέσµων

θα επέλθει και µε την επιπλέον επιχορήγηση στους ΟΤΑ αλλά κυ-
ρίως από τα αποτελέσµατα της µεταρρύθµισης της Εθνικής Κε-
ντρικής Αρχής Προµηθειών Υγείας, ΕΚΑΠΥ. 

Πολλά είναι τα έσοδα για τα δηµόσια ταµεία από το πρό-
γραµµα αποκρατικοποιήσεων. Μέσα στο 2024 τέθηκε σε ισχύ η
εικοσιπενταετής σύµβαση παραχώρησης υπηρεσιών για τη χρη-
µατοδότηση, λειτουργία, συντήρηση και εκµετάλλευση της Αττι-
κής Οδού µε τίµηµα 3.270.000.000 ευρώ. Το ποσό αυτό κατα-
βάλλεται για πληρωµή δηµοσίου χρέους και αναλογεί σε ποσο-
στό 1,5% του ΑΕΠ. Από το 2025 το δηµόσιο θα εισπράττει ετη-
σίως το 9,3% των ακαθάριστων εσόδων της διαχειρίστριας
εταιρείας. Εάν στα 3.300.000.000 ευρώ της Αττικής Οδού προ-
στεθούν 800.000.000 εκατοµµύρια ευρώ από τη µετοχοποίηση
του Διεθνούς Αερολιµένα Αθηνών, 80.000.000 από την πώληση
του 67% του Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου και τα έσοδα από
διάφορα άλλα ακίνητα, φτάνουµε στα 4.180.000.000 ευρώ για το
2024. Πέραν αυτών, υπάρχουν ποσά που έχουν συµβασιοποιηθεί,
αλλά δεν έχουν εισπραχθεί ακόµη, όπως το αντίτιµο της παρα-
χώρησης της Εγνατίας Οδού, που αναµένεται να καταβληθεί
µέσα στο δεύτερο τρίµηνο του 2025. Σε άλλες περιπτώσεις γίνο-
νται τµηµατικές καταβολές, όπως µε τις συχνότητες της κινητής
τηλεφωνίας, την πώληση του Ελληνικού κ.λπ..

Κοµβικός τοµέας είναι και οι επενδύσεις. Η φιλοεπενδυτική πο-
λιτική που ακολουθεί πιστά η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει απο-
δώσει και συνεχίζει ακάθεκτη, γιατί εξακολουθούν να υπάρχουν
ακόµη µεγάλα περιθώρια. Οι επενδύσεις και οι εξαγωγές θα αυ-
ξηθούν το 2025. Το ίδιο ισχύει και για τις δηµόσιες επενδύσεις,
οι οποίες έχουν υπερδιπλασιαστεί το 2024 σε σχέση µε το 2019
και θα αυξηθούν πολύ περισσότερο την επόµενη χρονιά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τον Σεπτέµβριο του 2024 ψηφίστηκε ο νόµος για το νέο Ανα-
πτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Βασική πηγή εσό-
δων, πέραν των εθνικών πόρων, αποτελούν οι εισροές από την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Επιπλέον, το Ταµείο Ανάκαµψης χρηµατοδο-
τεί το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας-Ελλάδα 2.0,
που βρίσκεται σε εξέλιξη µε την ένταξη οκτακοσίων δεκατεσσά-
ρων έργων, προϋπολογισµού 22.200.000.000 ευρώ. 

Όλα τα παραπάνω φανερώνουν και µια άλλη διάσταση, τη συ-
νέπεια και τον τίµιο πολιτικό µας λόγο. Ό,τι λέµε το κάνουµε. Για
του λόγου το αληθές στον προϋπολογισµό που συζητάµε έχουν
συµπεριληφθεί οι προεκλογικές εξαγγελίες του 2023 και όλα όσα
ο Πρωθυπουργός εξήγγειλε στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χτίζουµε τον προϋπολογισµό
του 2025 σε γερά θεµέλια. Επιβεβαιώνει τη βασική µας προτε-
ραιότητα που είναι η βιώσιµη ανάπτυξη που στηρίζει τους πιο
ευάλωτους συµπολίτες µας, χωρίς, όµως, να στραγγαλίζει τους
συνεπείς φορολογούµενους. 

Είναι σηµαντικό και πολιτικά ορθό να είµαστε ρεαλιστές και να
βλέπουµε τις δυνατότητες της χώρας µας, όχι σε ένα φαντασιακό
πλαίσιο, αλλά το τι πραγµατικά µπορούµε να κάνουµε µε τους
πόρους που έχουµε. Αυτό είναι το µεγάλο στοίχηµα που θέτει συ-
στηµατικά αυτή η Κυβέρνηση στους προϋπολογισµούς της και
κάθε χρόνο το στοίχηµα το κερδίζει. 

Ο προϋπολογισµός του 2025 δεν είναι προϋπολογισµός ανισο-
τήτων, ούτε φτώχειας. Δεν είναι αντιαναπτυξιακός. Δεν είναι ο
προϋπολογισµός µια χώρας δεύτερης κατηγορίας, αλλά µιας
χώρας ευνοµούµενης, ισχυρής, αισιόδοξης. Σύγχρονης. Συνδυά-
ζει τη δηµοσιονοµική σοβαρότητα µε την οικονοµική ανάπτυξη.
Απαντά σε εθνικές και κοινωνικές ανάγκες. Επουλώνει τις πληγές
της δεκαετούς κρίσης. Πραγµατοποιεί µεγαλύτερη σύγκλιση µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Και τέλος, συντελεί στην πρόοδο της πα-
τρίδας µας. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, τονίζω ότι από τον Ιούλιο του 2009
η Κυβέρνηση του Μητσοτάκη οδηγεί µεθοδικά, µε όραµα και µε
ασφάλεια τη χώρα στον δρόµο των µεταρρυθµίσεων και της ανά-
πτυξης, στον δρόµο που προτείναµε στην ελληνική κοινωνία και
εκείνη δύο φορές τον ενέκρινε. Είµαστε αποφασισµένοι µέχρι το
2027, που θα κριθούµε ξανά, να αναπτύσσουµε συνεχώς την οι-
κονοµία µας, να στηρίζουµε αδιαλείπτως το κοινωνικό κράτος και
να εµπνεύσουµε πραγµατική ελπίδα και αισιοδοξία στις Ελληνί-
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δες και στους Έλληνες πολίτες. 
Σας καλώ, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ψηφίσουµε

όλοι µαζί τον προϋπολογισµό του 2025. 
Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα θα εισέλ-

θουµε στον κύκλο των κατά προτεραιότητα οµιλητών.
Καλούµε στο Βήµα τον κ. Απόστολο Βεσυρόπουλο από τη Νέα

Δηµοκρατία, για επτά λεπτά. Και θερµή παράκληση σε όλους
τους οµιλητές να τηρήσουµε τον χρόνο. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο

έκτος κατά σειρά προϋπολογισµός που κατατίθεται από την Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη επιβεβαιώνει ότι η ελληνική
οικονοµία έχει εισέλθει δυναµικά σε µία νέα εποχή που συνδυάζει
τη δηµοσιονοµική ισορροπία µε υψηλούς αναπτυξιακούς ρυθ-
µούς. Η πρόσφατη αναβάθµιση της πιστοληπτικής ικανότητας
της ελληνικής οικονοµίας από τον οίκο αξιολόγησης «SCOPE»
αναδεικνύει την ανθεκτικότητα της ελληνικής οικονοµίας και την
αναπτυξιακή δυναµική της, που διαµορφώνεται σε σηµαντικό
βαθµό από τις καίριες διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις της Κυβέρ-
νησης τα τελευταία πέντε έτη. 

Άκουσα µε προσοχή τους συναδέλφους από την Αντιπολί-
τευση να παρουσιάζουν µια εντελώς διαφορετική εικόνα. Αντι-
λαµβάνοµαι τις δυσκολίες τους να αποδεχθούν την ανανέωση
της εµπιστοσύνης των πολιτών στον Πρωθυπουργό και στην Κυ-
βέρνηση της παράταξής µας και µάλιστα µε αυξηµένα ποσοστά.
Μου είναι αδύνατον, ωστόσο, να αποδεχτώ το γεγονός ότι ορι-
σµένοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης επιλέγουν να µιλάνε για
νέους φόρους στην προσπάθειά τους να ερµηνεύσουν τα αυξη-
µένα κατά 3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ φορολογικά έσοδα του
2024. 

Επειδή µιλάω πάντα µε στοιχεία, θα αναφερθώ σε κάποια επι-
χειρήµατα της Αντιπολίτευσης που καταρρίπτονται από την ίδια
την πραγµατικότητα όσον αφορά τον τοµέα της φορολογικής πο-
λιτικής. Όσοι επιλέγουν να αναφερθούν σε νέους φόρους, αγνο-
ούν επιδεικτικά ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη από
τον Ιούλιο του 2019 µέχρι σήµερα έχει µειώσει πάνω από εξήντα
φορολογικές επιβαρύνσεις, ενώ µέσα στο 2025 προχωρά στη µεί-
ωση δώδεκα ακόµη φόρων. 

Προφανώς, µερικοί δυσκολεύονται να κατανοήσουν ότι υπάρ-
χουν κι άλλοι τρόποι για να αυξάνονται τα φορολογικά έσοδα,
πέρα από την εύκολη οδό της επιβολής φόρων. Όπως δυσκο-
λεύονται, επίσης, να κατανοήσουν ότι η φορολογική πολιτική
µπορεί και οφείλει να έχει αναπτυξιακό χαρακτήρα. Αυτό αποδει-
κνύεται στην πράξη τα πέντε τελευταία έτη. 

Η Ελλάδα µε τις διαρκείς µειώσεις φορολογικών επιβαρύν-
σεων καταφέρνει να καταγράψει υψηλότερους ρυθµούς ανάπτυ-
ξης συγκριτικά µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Συγκεκριµένα, το 2024
πέτυχε υπερδιπλάσιους ρυθµούς ανάπτυξης σε σχέση µε τον
µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι ισχυρές δηµοσιονοµικές
αποδόσεις επιτυγχάνονται επειδή καταφέρνουµε µε λιγότερους
φόρους να έχουµε περισσότερα έσοδα περιορίζοντας τη φορο-
διαφυγή και ταυτόχρονα επιτυγχάνουµε υψηλότερους ρυθµούς
ανάπτυξης από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Με βάση επίσηµα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπη-
ρεσίας, EUROSTAT, η χώρα µας το 2023 είχε τη µεγαλύτερη µεί-
ωση ως προς το ΑΕΠ µεταξύ των είκοσι επτά κρατών-µελών,
καθώς το ποσοστό φόρων ως προς το ΑΕΠ µειώθηκε από 42,8%
το 2022 σε 40,7% το 2023. 

Παράλληλα, για πρώτη φορά η ανεργία το 2025 θα µειωθεί σε
µονοψήφιο ποσοστό κάτω από το 10%, συγκεκριµένα στο 9,7%.
Δεν χρειάζεται να υπενθυµίσω ότι το 2019 το αντίστοιχο ποσοστό
ήταν στο 17,9%. 

Επανέρχοµαι, ωστόσο, στο ζήτηµα της αύξησης των φορολο-
γικών εσόδων προκειµένου να γίνει πιο εύκολα κατανοητή η πρα-
γµατικότητα από όλους. Ποια είναι η πραγµατικότητα; Ότι τα
φορολογικά έσοδα προέκυψαν από την ανάπτυξη, αλλά και από
τον περιορισµό της φοροδιαφυγής µέσα από ουσιαστικές και κυ-
ρίως αποτελεσµατικές θεσµικές παρεµβάσεις που ενεργοποιεί η
Κυβέρνηση τα τελευταία πέντε έτη. Οι παρεµβάσεις αυτές µεί-

ωσης των φορολογικών επιβαρύνσεων στοχεύουν στην περαι-
τέρω ενίσχυση των εισοδηµάτων των πολιτών και της οικονοµικής
ανάπτυξης, µε γνώµονα πάντα την κοινωνική δικαιοσύνη. 

Σηµειώνω ενδεικτικά κάποιες από τις πρόσθετες φορολογικές
παρεµβάσεις όπως τη µείωση κατά µίας επιπλέον µονάδας των
ασφαλιστικών εισφορών από το 2025, την κατάργηση του τέλους
επιτηδεύµατος για όλα τα φυσικά πρόσωπα, την καθιέρωση ως
µόνιµου µέτρου της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλω-
σης στο αγροτικό πετρέλαιο. 

Ιδιαίτερα σηµαντικές ωστόσο παρεµβάσεις, µε άµεση ορατή
επίδραση στην αύξηση των φορολογικών εσόδων µέσα από τον
περιορισµό της φοροδιαφυγής, έχουν διενεργηθεί και συνεχίζουν
να λαµβάνουν χώρα και αφορούν στον εκσυγχρονισµό της φο-
ρολογικής διοίκησης. Αναφέροµαι στη διασύνδεση των ταµει-
ακών µηχανών µε τα POS, καθώς και στην εφαρµογή myDATA,
που όλοι πλέον αντιλαµβάνονται τη χρησιµότητά τους µέσα από
τη συνεχιζόµενη αύξηση των ηλεκτρονικών συναλλαγών. Μάλι-
στα, το 2024 το ελληνικό δηµόσιο εισέπραξε επιπλέον 1,8 δισε-
κατοµµύριο ευρώ, 1 δισεκατοµµύριο ευρώ από τον ΦΠΑ και 800
εκατοµµύρια ευρώ από τα νοµικά πρόσωπα λόγω του περιορι-
σµού της φοροδιαφυγής, χωρίς να αυξηθεί κανένας φόρος, και
1 επιπλέον δισεκατοµµύριο ευρώ από την αύξηση των αµοιβών
και τη µείωση της ανεργίας.  

Η υπεραπόδοση στα δηµόσια έσοδα οδήγησε στην κατάθεση
δύο συµπληρωµατικών προϋπολογισµών µέσα στο 2024, ώστε
αυτή να αξιοποιηθεί από την Κυβέρνηση σε δύο κατευθύνσεις: Η
πρώτη αφορά στην ενίσχυση των οικονοµικά ασθενέστερων συ-
νανθρώπων µας. Η δεύτερη κατεύθυνση αφορά στη συνέχιση της
πολιτικής µείωσης των φορολογικών επιβαρύνσεων, στην οποία
η Κυβέρνησή µας παραµένει σταθερά δεσµευµένη από την
πρώτη ηµέρα. 

Σε αυτόν τον δρόµο ενίσχυσης της κοινωνικής συνοχής συνε-
χίζουµε προς όφελος της κοινωνίας. Απαραίτητη σαφώς προϋπό-
θεση είναι να συνεχιστεί η καταγραφή υψηλών αναπτυξιακών
ρυθµών και να συνεχίσει η χώρα στον δρόµο της δηµοσιονοµικής
υπευθυνότητας. Και αυτή η προϋπόθεση απαιτεί την ύπαρξη πο-
λιτικής, οικονοµικής και κοινωνικής σταθερότητας, την οποία
µόνο η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη εγγυάται µε συντο-
νισµένες, ξεκάθαρες και µελετηµένες πολιτικές, που έχουν ορατά
και άµεσα µετρήσιµα αποτελέσµατα. 

Οι όποιες έωλες υποσχέσεις και εξαγγελίες χωρίς καµµία κο-
στολόγηση δεν µπορούν να πείσουν τους πολίτες, καθώς αποτε-
λούν λόγια χωρίς αντίκρισµα. Οι Έλληνες πολίτες είναι σε θέση
να κρίνουν, να συγκρίνουν και να αποτιµούν βάσιµες και ουσια-
στικές πολιτικές προτάσεις. Είναι σε θέση να εκτιµούν ότι η Ελ-
λάδα το 2023 και το 2024 έχει ρυθµούς ανάπτυξης πάνω από το
2%, υψηλότερους από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και αυτό θα συνεχιστεί και το 2025 µε εκτιµώµενο ρυθµό ανάπτυ-
ξης 2,3%. 

Οι Έλληνες πολίτες βλέπουν ότι οι δαπάνες για την υγεία αυ-
ξήθηκαν κατά 74% σε σχέση µε το 2019.

Βλέπουν ότι άρχισαν για πρώτη φορά να αυξάνουν τις συντά-
ξεις, όπως έχει αυξηθεί και ο κατώτατος µισθός, από τα 650 ευρώ
που ήταν το 2021 στα 830 ευρώ, σήµερα.

Όλα όσα προανέφερα και ακόµη περισσότερα, είναι αποτέλε-
σµα της συγκροτηµένης διακυβέρνησης της χώρας τα τελευταία
πέντε έτη και δυστυχώς, επιλέγει να τα αγνοεί ή να τα υποβιβάζει
η Αντιπολίτευση. Η χώρα, όµως, έχει ήδη αλλάξει. Είναι σε θέση
να αντικρύζει το µέλλον µε µεγαλύτερη αισιοδοξία. Ο προϋπολο-
γισµός του 2025 θα υπερψηφιστεί από την πλειοψηφία του Κοι-
νοβουλίου. Η ελληνική οικονοµία παίρνει ψήφο εµπιστοσύνης
από τους διεθνείς οίκους αξιολόγησης και τις αγορές και όταν
χρειαστεί, οι Έλληνες πολίτες θα επιβεβαιώσουν µε ηχηρό
τρόπο, για ακόµη µία φορά και τη δική τους εµπιστοσύνη απένα-
ντι στην Κυβέρνηση και στον Πρωθυπουργό µας Κυριάκο Μητσο-
τάκη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Μπιάγκης Δηµήτριος από το ΠΑΣΟΚ.

Θα ακολουθήσουν ο κ. Καραµέρος, ο κ. Κατσώτης, ο κ. Γραµ-
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µένος και έπεται συνέχεια.
Ορίστε, κύριε Μπιάγκη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολο-

γισµός του 2025 αποτελεί ένα ακόµα δείγµα πολιτικής που χαρα-
κτηρίζεται από απουσία στρατηγικής και οράµατος. Παρά τους
θετικούς µακροοικονοµικούς δείκτες και τις ευνοϊκές αξιολογή-
σεις από διεθνείς οίκους, που η Νέα Δηµοκρατία προβάλλει
έντονα σε επικοινωνιακό επίπεδο, η ελληνική κοινωνία συνεχίζει
να αντιµετωπίζει σοβαρότατες προκλήσεις. Η ακρίβεια, τα χα-
µηλά εισοδήµατα και η µειωµένη αγοραστική δύναµη ασκούν
έντονη πίεση στα νοικοκυριά. Η κυβερνητική πολιτική επικεντρω-
µένη σε αυστηρή και κοινωνικά άδικη δηµοσιονοµική διαχείριση
επιταχύνει την αναδιανοµή πλούτου υπέρ των λίγων και ισχυρών,
σε βάρος των πολλών και οικονοµικά ασθενέστερων.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συνάδελφοι
εισηγητές του ΠΑΣΟΚ έκαναν εκτενή ανάλυση γύρω από τα οι-
κονοµικά µεγέθη του προϋπολογισµού αυτού. Επιτρέψτε µου να
σταθώ σε ένα πρόβληµα που στις µέρες µας έχει αρχίσει να απο-
κτά εθνικά χαρακτηριστικά. Η σηµαντικότερη πρόκληση που αντι-
µετωπίζουµε ως κοινωνία και έθνος και που συνδέεται άρρηκτα
µε τη βιωσιµότητα του ασφαλιστικού µας συστήµατος, την κοι-
νωνική συνοχή και την οικονοµική ανάπτυξη, ακόµα και µε την
ίδια την ύπαρξη της πατρίδας µας, είναι η δηµογραφική κρίση. Η
γήρανση του πληθυσµού και ο χαµηλός δείκτης γονιµότητας –
µόλις 1,3 παιδιά ανά γυναίκα, ενώ για να διατηρηθεί ο υφιστάµε-
νος πληθυσµός στον τόπο µας πρέπει να είναι τουλάχιστον 2,1-
επιδεινώνουν το πρόβληµα. Με εκτιµήσεις δε, από δηµογραφικά
µοντέλα και στατιστικά στοιχεία, αν τα υφιστάµενα δεδοµένα δεν
αλλάξουν, ο πληθυσµός της Ελλάδας αναµένεται να µειωθεί πε-
ρίπου κατά 20% µέχρι το 2050, ενώ στο τέλος του αιώνα δεν θα
ξεπερνάµε τα επτά εκατοµµύρια. Όπως τονίζεται στην έκθεση
της Διακοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής του 2018 το δη-
µογραφικό πρόβληµα δεν είναι αποτέλεσµα µόνο της οικονοµι-
κής κρίσης που περάσαµε. Στις κύριες αιτίες περιλαµβάνονται
ακόµη, η ανεργία, η επισφαλής εργασία, το υψηλό κόστος δια-
βίωσης ιδιαίτερα για νέες οικογένειες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυβερνητική πολιτική για το
στεγαστικό πρόβληµα στην πατρίδα µας, παρά τη δυνατότητα
που είχε από το Ταµείο Ανάκαµψης, είναι αποσπασµατική και
πλήρως αναποτελεσµατική. Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής προτεί-
νει µια συνολική στρατηγική για την αντιµετώπιση του προβλή-
µατος, µε βασικό άξονα τη δηµιουργία δεξαµενής κοινωνικών
κατοικιών διαθέσιµων προς αγορά ή ενοικίαση, µε χαµηλό αντί-
τιµο και κοινωνικά κριτήρια. Παράλληλα, απαιτείται ο περιορι-
σµός των βραχυχρόνιων µισθώσεων και αναστολής της golden
visa που έχει συµβάλει στην εκτίναξη των τιµών των ακινήτων και
στη στέρηση κατοικιών από τη µεσαία τάξη.

Να υπενθυµίσω εδώ, ότι αν και η Κυβέρνηση υιοθέτησε µερι-
κώς κάτι από την πρότασή µας για αύξηση του ορίου της golden
visa, ώστε να περιοριστεί το φαινόµενο της κατάχρησης του µέ-
τρου, εντούτοις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –είναι αξιοσηµεί-
ωτο αυτό- την εφάρµοσε έξι µήνες µετά, κάνοντας έτσι κάποιους
να κερδοσκοπήσουν, αφού είχαν γίνει πάνω από πέντε χιλιάδες
αγοραπωλησίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, µε
πρωτοβουλία της αείµνηστης Φώφης Γεννηµατά, είχε προτείνει
την εκπόνηση εθνικού σχεδίου δηµογραφικής πολιτικής και της
οικογένειας, µε συγκεκριµένες τεκµηριωµένες προτάσεις και µε
στόχο να γίνει το δηµογραφικό ζήτηµα κεντρικό στην πολιτική
ατζέντα.

Στα προτεινόµενα µέτρα περιλαµβάνονται η ενίσχυση των νέων
οικογενειών µε οικονοµική στήριξη, όπως επιδόµατα και φοροα-
παλλαγές, καθώς και η διευκόλυνση της επαγγελµατικής και οι-
κογενειακής ζωής, µέσω ευέλικτου ωραρίου και επαρκών δοµών
φύλαξης των παιδιών. Επιπλέον, προτείνεται η ενίσχυση της γο-
νιµότητας, µέσω προγραµµάτων υποβοηθούµενης αναπαραγω-
γής και προληπτικής φροντίδας για την υγεία των γυναικών.
Ειδικότερα, προτείνεται η χορήγηση µηνιαίου επιδόµατος για
κάθε νέο παιδί αρχής γενοµένης από το πρώτο παιδί σε κάθε οι-
κογένεια, παράλληλα µε την καθιέρωση του εθνικού αποταµιευ-

τικού λογαριασµού για κάθε παιδί, µε συµµετοχή τόσο του γονέα
όσο και της πολιτείας, την ίδια ώρα που η οικογενειακή συµµε-
τοχή θα εκπίπτει της συµµετοχής από τον φόρο εισοδήµατος. Οι
τρίτεκνοι, επίσης, να αποκτήσουν τα δικαιώµατα των πολυτέκνων
χωρίς να θίγονται τα υφιστάµενα δικαιώµατα των πολυτέκνων.
Παράλληλα, κρίνεται απαραίτητη η δηµιουργία θεσµών για την
παρακολούθηση και αξιολόγηση της δηµογραφικής πολιτικής,
µέσω συµβουλευτικών σωµάτων.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως επιση-
µάνθηκε και από τον Πρόεδρό µας, τον Νίκο Ανδρουλάκη, κατά
την πρόσφατη συνάντησή του µε τον Πρωθυπουργό, η αντιµετώ-
πιση της δηµογραφικής κρίσης πρέπει να αποτελέσει εθνική προ-
τεραιότητα. Ως εκ τούτου, η χάραξη µακροχρόνιας εθνικής
δηµογραφικής πολιτικής είναι µια σύνθετη και διαχρονική πρό-
κληση, ένα ζήτηµα ταυτότητας κοινωνικής συνοχής και εθνικής
επιβίωσης και απαιτείται εθνική συνεννόηση, συνεργασία και συ-
ναίνεση.

Υπενθυµίζω, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ότι σύµφωνα
µε το άρθρο 21 του Συντάγµατος, η υποστήριξη της οικογένειας
και της στέγασης των οικογενειών, καθώς και ο σχεδιασµός και
η εφαρµογή δηµογραφικής πολιτικής και όποιων αναγκαίων µέ-
τρων αποτελούν υποχρέωση του κράτους. Σε αυτό το πλαίσιο,
είναι απαραίτητο θεωρώ, επιτέλους, να εφαρµόσουµε µια ρήτρα
δηµογραφικής πολιτικής, αντίστοιχη, αν θέλετε, µε τη ρήτρα νη-
σιωτικών και ορεινών περιοχών, που ρητώς αναφέρεται στην πα-
ράγραφο 4 του άρθρου 101 του Συντάγµατος. Μια ρήτρα δηµο-
γραφικής πολιτικής, σύµφωνα µε την οποία ο κοινός νοµοθέτης
και η διοίκηση, όταν δρουν κανονιστικά, να υποχρεώνονται να
παίρνουν υπ’ όψιν τους ειδικότερα µέτρα για την αντιµετώπιση
της δηµογραφικής κρίσης που άπτονται της εκάστοτε ρύθµισης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα χρειάζεται ένα νέο πα-
ραγωγικό µοντέλο. Χρειάζεται ένα όραµα ανάπτυξης που να βα-
σίζεται στη βιωσιµότητα, µε κοινωνικά και περιβαλλοντικά κριτή-
ρια αντί της µονοδιάστατης οικονοµικής µεγέθυνσης, όπου οι
υπηρεσίες του κράτους προς τον πολίτη δεν θα περιορίζονται
µόνο στην ηλεκτρονική έκδοση εγγράφων, αλλά θα επεκτείνονται
σε ένα ευρύτερο πεδίο υποστήριξης της επιχειρηµατικότητας και
της καινοτοµίας, µε κυρίαρχο ρόλο της τοπικής αυτοδιοίκησης
µέσω ολοκληρωµένων δράσεων δηµογραφικής πολιτικής στην
κατεύθυνση της εφαρµογής κινήτρων για επιστροφή οικογενειών
από τα αστικά κέντρα σε περιοχές της περιφέρειας που διαθέ-
τουν οικία ή ανεκµετάλλευτη εν γένει περιουσία.

Προτού κλείσω την οµιλία µου, θα ήθελα να κάνω και µια ανα-
φορά στα πολλαπλά προβλήµατα που αντιµετωπίζει η νησιωτική
Ελλάδα. Η γενέτειρά µου η Κέρκυρα, παραδείγµατος χάριν, απο-
τελεί χαρακτηριστικό παράδειγµα των προκλήσεων που αντιµε-
τωπίζει η ελληνική περιφέρεια και η νησιωτικότητα. Στα
διαχρονικά προβλήµατα, στις υποδοµές, παραµένουν τα πάντα
άλυτα. Η υγειονοµική περίθαλψη είναι ανεπαρκής, η διαχείριση
των υδάτινων πόρων των αποβλήτων και των απορριµµάτων είναι
αναποτελεσµατική. Η τουριστική ανάπτυξη που ενίοτε ξεπερνά
την φέρουσα ικανότητα των προορισµών, θεωρείται πανάκεια και
ουσιαστικά αποτελεί µονοκαλλιέργεια εις βάρος της πρωτογε-
νούς παραγωγής και της µεταποίησης.

Η απάντηση, λοιπόν, της σοσιαλδηµοκρατίας στις σύγχρονες
προκλήσεις συνιστά δράσεις για βιώσιµη ανάπτυξη, µε ενεργό
συµµετοχή όλων των παραγωγικών και κοινωνικών οµάδων, ενι-
σχύοντας παράλληλα το κοινωνικό κράτος και εξασφαλίζοντας
ίσες ευκαιρίες για όλους.

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής καλείται να ηγηθεί µια τέτοιας
προσπάθειας, θέτοντας στο επίκεντρο τον άνθρωπο και τις ανά-
γκες του, µε όραµα για µια δίκαιη και ισχυρή Ελλάδα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

ο κ. Γεώργιος Καραµέρος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε Καραµέρο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Βουλεύτριες και Βουλευτές, ένας τίτλος, τρία χαρακτηριστικά και
µία ενδεικτική αποκάλυψη για τον προϋπολογισµό του 2025.
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Ο τίτλος: Δυόµισι δισεκατοµµύρια ευρώ επιπλέον φόροι για
τους Έλληνες πολίτες το 2025. Ενάµισι δισεκατοµµύριο µε τον
φόρο προστιθέµενης αξίας –επιµένετε στους έµµεσους φόρους-
και ένα δισεκατοµµύριο επιπλέον από τον φόρο εισοδήµατος.

Τρία χαρακτηριστικά έχει ο προϋπολογισµός που καταθέτετε.
Στασιµότητα της οικονοµίας, µε τον πληθωρισµό να επιµένει για
τρία και πλέον χρόνια, έχοντας προσλάβει τα επικίνδυνα χαρα-
κτηριστικά του στασιµοπληθωρισµού, που κατατρώει το διαθέ-
σιµο εισόδηµα των πολιτών, το εφεύρηµα και η παγκόσµια
πρωτοτυπία της Κυβέρνησής σας να διαχωρίζει κατά το πώς τη
βολεύει τον πληθωρισµό σε πληθωρισµό τροφίµων και σε πλη-
θωρισµό υπηρεσιών και άλλων προϊόντων, απλώς για να ρίχνετε
στάχτη στα µάτια των πολιτών, χωρίς να µπορείτε να κρύψετε
την πραγµατική κατάσταση της οικονοµίας, των καρτέλ, των
εναρµονισµένων πρακτικών, που θα τις αποδείξω στη συνέχεια
της οµιλίας µου, και της αισχροκέρδειας.

Και επειδή το λέτε και στα πάνελ και το είπε και εδώ ένας οµι-
λητής ως κακή πρακτική το γεγονός ότι η κυβέρνηση της Ισπα-
νίας, η προοδευτική κυβέρνηση της Ισπανίας, µείωσε τον φόρο
προστιθέµενης αξίας στα τρόφιµα, λέτε ψέµατα. 

Είτε πρόκειται για το Πανεπιστήµιο της Βαρκελώνης είτε πρό-
κειται για τη ΒΝΡ Paribas -που δεν είναι κανένα σοσιαλιστικό ή
αριστερό ίδρυµα, ένας τραπεζικός οργανισµός είναι- λένε ότι η
επιλογή να µειωθεί ο φόρος προστιθέµενης αξίας στα τρόφιµα
πέρασε απευθείας στις τιµές και βοήθησε στην ανάπτυξη στην
Ισπανία. Μάλιστα το λαϊκό δεξιό κόµµα της χώρας αυτής παρα-
καλάει την κυβέρνηση Σάντσεθ να κρατήσει τους χαµηλούς ή µη-
δενικούς συντελεστές στα τρόφιµα. Οπότε λέτε ψέµατα
συνειδητά, αλλά πες-πες κάτι θα µείνει. 

Δεύτερο χαρακτηριστικό του προϋπολογισµού που εισηγείστε,
η υπερφορολόγηση των πολιτών. Οι Έλληνες πολίτες καλούνται
να πληρώσουν περισσότερα από 2,5 δισ. από τους υψηλούς συ-
ντελεστές ΦΠΑ στα τρόφιµα, στην ενέργεια, στα είδη πρώτης
ανάγκης, και µάλιστα όταν για το 2023 πληρώσαµε πάνω από 4
δισ. ευρώ επιπλέον φόρους. Και το γνωρίζετε πολύ καλά, όταν
λέτε «µειώσαµε εβδοµήντα δύο φόρους». Αφού µειώσατε εβδο-
µήντα δύο φόρους, πώς έχετε 1,9 δισ. πλέον των υπολογισθέ-
ντων πλεόνασµα στη φορολόγηση το πρώτο οκτάµηνο του 2024;
Άρα, η αντίφαση αποδεικνύει ότι τα στοιχεία τα διαβάζετε όπως
σας εξυπηρετεί. 

Τρίτο και κρίσιµο χαρακτηριστικό, κύριοι Υπουργοί, η κοινωνική
υποβάθµιση. Όλες οι κοινωνικές δαπάνες για την υγεία, την παι-
δεία, την απασχόληση είναι στάσιµες ή µειωµένες. Μοναδική
εξαίρεση αποτελούν οι αµυντικές δαπάνες, οι οποίες είναι αυξη-
µένες πολύ πάνω από τους στόχους που θέτει και η συµµετοχή
της χώρας στο ΝΑΤΟ, όταν όλες οι χώρες της Βορειοατλαντικής
Συµµαχίας κινούνται πολύ κάτω από τις υποχρεωτικές τους δε-
σµεύσεις. 

Όλα τα παραπάνω, όλα αυτά που ανέφερα, καταρρίπτουν την
επιµελώς ωραιοποιηµένη εικόνα της οικονοµίας που θέλετε να
περάσετε και σε συνδυασµό µε το υπέρογκο έλλειµµα του ισο-
ζυγίου εξωτερικών συναλλαγών, που θυµίζει τις εποχές της χρε-
οκοπίας, αλλά και το υψηλό δηµόσιο χρέος, σε πραγµατικούς
όρους και όχι ως ποσοστό του ΑΕΠ, επαναφέρουν στο προσκήνιο
τους εφιάλτες που έζησε η χώρα, όταν πάλι ήσασταν κυβέρνηση,
συγκυβέρνηση. Γιατί το βλέπουµε αυτό πάλι το πινγκ πονγκ να
επανέρχεται και να συγκροτείται ως τραπέζι. 

Παράδειγµα οι τράπεζες. Άλλος λέει να χτυπήσουµε την πόρτα
ελαφρά, άλλος λέει να χτυπήσουµε το κουδούνι ευγενικά. Το ίδιο
λέτε, χάδι. Και διαβάζοντας τα ρεπορτάζ και τις διαρροές που δί-
νετε γι’ αυτά που θα πει ο Πρωθυπουργός την Κυριακή, είναι
αστείο να έχουν 5 δισ. κέρδη και να θέλετε να τους πάρετε 100
εκατοµµύρια ευρώ. Είναι προβληµατικό, δεν το αντιλαµβάνεστε
αυτό; Κοροϊδεύετε τον κόσµο. Μπορεί να έχετε επικοινωνιακή δύ-
ναµη, αλλά ξέρετε κάτι; Η τσέπη έχει συγκεκριµένους κανόνες
και δεν παίρνει από επικοινωνία. 

Χαίροµαι που είναι εδώ ο κ. Ταχιάος, εκπροσωπώντας το
Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών. Γιατί δεν είναι τι λεφτά θα
βάλετε στον προϋπολογισµό, αυτό υποδηλώνει µια πρόθεση. Το
θέµα είναι πώς θα τα διαχειριστείτε. 

Εδώ έχω µια επιστολή, η οποία είναι εξόχως αποκαλυπτική και

θα την καταθέσω στα Πρακτικά αφού τη διαβάσω. Είναι επιστολή
από τον Πανελλήνιο Σύνδεσµο Τεχνικών Εταιρειών, τους εργο-
λάβους δηλαδή, τις κατασκευαστικές εταιρείες, τις τεχνικές εται-
ρείες, όχι τους εργάτες, τους οικοδόµους, που τα ξέρουν και
αυτά και αυτοί, αλλά τις εταιρείες. 

Οι ίδιες εταιρείες τι σας λένε; Στέλνουν επιστολή πριν λίγες
µέρες και στον κ. Σταϊκούρα και στον κ. Ταχιάο και λένε «Αναθέ-
σεις των έργων αποκατάστασης θεοµηνιών Θεσσαλίας σε τέσ-
σερις εργοληπτικές εταιρείες έβδοµης τάξης». Θα τη διαβάσω
να την ακούσουν οι Έλληνες πολίτες. 

«Διαβάσαµε µε έκπληξη µια ιδιαίτερα δυσάρεστη επιλογή του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών αναφορικά µε τα υπό δη-
µοπράτηση έργα αποκατάστασης των υποδοµών των περιοχών
στην Περιφέρεια Θεσσαλίας» -ακόµη δεν τα έχετε κάνει, δύο χρό-
νια έχουν περάσει- «που επλήγησαν από τα ακραία καιρικά φαι-
νόµενα «Ντάνιελ». Συγκεκριµένα, πληροφορούµαστε ότι την
τρέχουσα εβδοµάδα έχει προγραµµατιστεί η αποστολή προσκλή-
σεων σε τέσσερις εργοληπτικές εταιρείες µόνο, µε την έκτακτη
διαδικασία, ώστε να αναλάβουν τα έργα αποκατάστασης στη
Θεσσαλία, ύψους 1.400.000.000 ευρώ.» 

Σε τέσσερις 1,4 δισεκατοµµύριο! Δεν τελειώνει εδώ όµως. Λένε
παρακάτω οι κατασκευαστές, «Θυµίζουµε, όπως σας έχουµε ξα-
ναπεί, ότι οι τέσσερις εν λόγω εργοληπτικές επιχειρήσεις έχουν
ήδη συγκεντρώσει υπερβολικά υψηλό ανεκτέλεστο συµβάσεων
τεχνικών έργων περίπου 18 δισ. και υφίσταται έντονος προβλη-
µατισµός για τη δυνατότητά τους να αντεπεξέλθουν.». 

Στην πραγµατικότητα ξέρετε τι σας λένε -και το λένε στην κα-
τακλείδα της επιστολής, κύριοι Υπουργοί; «Το συµβατικό αντικεί-
µενο των εν λόγω έργων προέκυψε από τη συνένωση…», µπλα
µπλα µπλα, «…κατά παράβαση των ευρωπαϊκών οδηγιών και της
βασικής αρχής της αναλογικότητας, αποκλείοντας τη συµµετοχή
όλων των εργοληπτικών εταιρειών από έκτης τάξης και κάτω, που
θα σήµαινε αύξηση του ανταγωνισµού και ωφέλεια στον χρόνο
εκτέλεσης». 

Στα Πρακτικά καταθέτω την επιστολή. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Καραµέρος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή υποδηλώνει τα καρτέλ -όχι που έχετε αφήσει να δηµιουρ-
γούνται, αλλά τα ενισχύετε- στις υποδοµές, στην ενέργεια, στις
τράπεζες, που ακυρώνουν κάθε έννοια ανταγωνιστικότητας στην
ελληνική οικονοµία, που αφήνουν αποκλεισµένους τους µικροµε-
σαίους και τα νοικοκυριά από τις πλουτοπαραγωγικές πηγές και
διαδικασίες και που πραγµατικά σας καθιστούν αναξιόπιστους.

Γι’ αυτό και για πολλά άλλα τα οποία ακούστηκαν και θα ακου-
στούν σε αυτήν την Αίθουσα, θα καταψηφίσουµε τον προϋπολο-
γισµό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο Χρήστος Κατσώτης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο προϋπολογισµός έχει θύτες ή θύµατα. Θύτες είναι η Κυβέρ-

νηση και τα άλλα κόµµατα, που διαγκωνίζονται ποιος θα υπηρε-
τήσει καλύτερα τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους για να
εξασφαλίσει φτηνή εργατική δύναµη, φοροαπαλλαγές και επιχο-
ρηγήσεις. Θύµατα, οι εργαζόµενοι, οι συνταξιούχοι, οι ελευθε-
ροεπαγγελµατίες, που συνθλίβονται για τα κέρδη τους.

Αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό η φοροληστεία του λαού,
η συνέχεια στη λιτότητα, η µείωση των λεγόµενων κοινωνικών δα-
πανών από τη µία, και από την άλλη η συνεχής φοροαπαλλαγή
των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων και το παραπέρα µπού-
κωµα µε ζεστό χρήµα 14,5 δισ. ευρώ, 2 δισ. πάνω από πέρυσι.
Αποτυπώνεται η παραπέρα αύξηση της φτωχοποίησης του λαού
για να διασφαλιστεί η κερδοφορία των οµίλων. Αποτυπώνει τις
επιλογές της αστικής τάξης και του πολιτικού της προσωπικού
να εµπλακεί όλο και περισσότερο στους ιµπεριαλιστικούς πολέ-
µους, διεκδικώντας µεγαλύτερο µερίδιο αγοράς και αναβάθµισης
της θέσης της στην περιοχή. 
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Τα αδιέξοδα του συστήµατος, οι αντιθέσεις και οι αντιφάσεις
του, η στροφή στην πολεµική οικονοµία αποτυπώνονται στο προ-
σχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού για το 2025. Οι δαπάνες
για το ΝΑΤΟ φτάνουν τα 7 δισ. ευρώ τον χρόνο και 0,5 εκατοµ-
µύριο ευρώ τη µέρα για τη φρεγάτα στην Ερυθρά Θάλασσα.

Δηµοσιονοµικός χώρος άπλετος, από τη µία, για πολεµικές δα-
πάνες, πολύ περιορισµένος όµως, από την άλλη, για την υγεία,
την παιδεία, την ασφάλιση, τους µισθούς και τις συντάξεις, για
έργα αναγκαία για την προστασία του λαού, όπως αντιπληµµυ-
ρικά, αντιπυρικά και αντισεισµική προστασία. Τα µέτρα ενίσχυσης
που αναφέρει η Κυβέρνηση όχι µόνο δεν ανακουφίζουν τα λαϊκά
νοικοκυριά, αλλά στην πραγµατικότητα πρόκειται για ρυθµίσεις
που ευνοούν τους οµίλους είτε για µέτρα στη λογική «δίνω ένα,
παίρνω πίσω τρία».

Τώρα, πριν από λίγο, µία συνταξιούχος που µε είδε στη συγκέ-
ντρωση, µου είπε ότι κατά τι παραπάνω αυξήθηκε η σύνταξή της
και ότι της έκοψαν το επίδοµα ενοικίου. Επίσης, ο µισθωτός, ο
κατώτερος µισθός αυξάνεται κατά τι και αυξάνεται η φορολογική
κλίµακα, όπως και η σύνταξη το ίδιο, και παίρνετε πίσω πολύ πε-
ρισσότερα από ό,τι είναι αύξηση. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι το ποσό των παρεµβάσεων αυτών το
2025 φτάνει µόλις το 1,1 δισ. ευρώ, όταν το σύνολο των φορο-
λογικών εσόδων θα εκτιναχθεί κοντά στα 70 δισ. ευρώ, 2,5 δισ.
παραπάνω από το 2024.

Η δυσβάσταχτη ακρίβεια σε τρόφιµα, σε στέγαση, ιατροφαρ-
µακευτική περίθαλψη, σε ρεύµα, σε θέρµανση και µια σειρά άλλα
προϊόντα και υπηρεσίες απαραίτητα για τη διαβίωση των εργα-
ζοµένων, αφορά όλες τις πτυχές της ζωής της πλειοψηφίας του
ελληνικού λαού. 

Η επίθεση στα εργασιακά δικαιώµατα είναι σταθερά στην ατζέ-
ντα και της σηµερινής Κυβέρνησης, όπως και των προηγούµενων
κυβερνήσεων που συγκρότησε η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και
ο ΣΥΡΙΖΑ µε τις διάφορες εφεδρείες τους. Ο λαός δεν ξεχνά ότι
όλοι σας ψηφίσατε τα τρία µνηµόνια, ότι σε ένα βράδυ το 2012
καταργήσατε τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις και µειώσατε τον
κατώτατο µισθό κατά 22% και κατά 32% για τους νέους έως εί-
κοσι πέντε ετών. Καταργήσατε τον δέκατο τρίτο και τον δέκατο
τέταρτο µισθό και στη σύνταξη. Τσακίσατε στη συνέχεια τις συ-
ντάξεις όλοι σας. Δεν ξεχνά ότι µε συναίνεση στην Νέα Δηµοκρα-
τία, αφού ψηφίσατε τους περισσότερους νόµους, διαµορφώθηκε
ένα αντεργατικό πλαίσιο µε διαδοχικούς νόµους Βρούτση, Χα-
τζηδάκη, Γεωργιάδη, το 2020, 2021, 2023 αντίστοιχα και της Κε-
ραµέως το 2024. Με αυτούς δώσατε στους οµίλους το δεκάωρο,
το εξαήµερο, το δεκατριάωρο δουλειά και µετά τη σύνταξη.

Πριν λίγες µέρες ψηφίστηκε ο νόµος για τον νέο τρόπο καθο-
ρισµού του κατώτατου µισθού µε µαθηµατικό τύπο που το πα-
ρουσίασε η Κυβέρνηση ως ασπίδα προστασίας των εργαζοµέ-
νων, ενώ στην πραγµατικότητα αποτελεί µια ακόµα ασπίδα προ-
στασίας των κερδών από τις διεκδικήσεις των εργαζοµένων.
Αφορά ενσωµάτωση της οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
την ψηφίσατε όλοι στην Ευρωβουλή. Ο µαθηµατικός τύπος ή ο
αλγόριθµος θα λαµβάνει υπ’ όψιν κριτήρια ίδια µε αυτά που
ισχύουν σήµερα και που εξασφάλισαν αµύθητα κέρδη από τη µια
και τη µεγάλη δυστυχία από την άλλη. Θα κρατά τον κατώτερο
µισθό στα χαµηλότερα δυνατά επίπεδα και θα συγκλίνουν σε
αυτόν όλοι οι εργαζόµενοι, όπως αποδείχθηκε από το 2012 έως
τώρα που ο κατώτατος µισθός στα δώδεκα αυτά χρόνια αυξή-
θηκε µόλις κατά 29 ευρώ και ο µέσος µισθός έπεσε κατά 146
ευρώ.

Τις εξαιρέσεις που προβλέπονται στον νόµο, ανά πάσα στιγµή
µπορεί να τις επικαλεστούν, έστω και µία, για να µειώσουν τον
κατώτατο µισθό έως το 60% του διάµεσου. Δηλαδή µε τα σηµε-
ρινά δεδοµένα να πάει τον ονοµαστικό µεικτό κατώτατο µισθό
λίγο πάνω από τα 600 ευρώ. 

Το ΠΑΣΟΚ προσπάθησε µε κόλπα να κρύψει τη συµφωνία του
σε αυτό το έκτρωµα, ψηφίζοντας κατά επί της αρχής, ψήφισε
όµως την πλειοψηφία των άρθρων που υλοποιούν τον επί της
αρχής στόχο που είναι η συνέχεια της µείωσης της τιµής της ερ-
γατικής δύναµης. Πάνω στα συντρίµµια των εργασιακών δικαιω-
µάτων και την κλεµµένη απλήρωτη δουλειά των εργαζοµένων, η
πολιτική κι αυτής της Κυβέρνησης χτίζει τα ρεκόρ της κερδοφο-

ρίας για µια χούφτα οµίλους, ρεκόρ που περνάνε πάνω από τη
ζωή των εργαζοµένων, όπως για παράδειγµα στον τουρισµό. 

Οι µισθοί και οι συντάξεις εξανεµίζονται στο πρώτο δεκαπεν-
θήµερο του µήνα. Ο µέσος µισθός πριν τη φορολογία εισοδήµα-
τος έχει χάσει πάνω από 35% της αγοραστικής του δύναµης. Την
περίοδο 2020 – 2024 ο αυξήσεις των µισθών ήταν 14,25% ενώ οι
αυξήσεις των φόρων 49%. Οι απώλειες στην αγοραστική δύναµη
των µισθωτών γίνονται ακόµα µεγαλύτερες αν ληφθεί υπ’ όψιν η
µεγάλη φορολογική αφαίµαξη των τελευταίων χρόνων. Όλοι
αυτοί οι παράγοντες, αν συνυπολογιστούν οι συνολικές απώλειες
στο βιοτικό επίπεδο των εργαζοµένων, φτάνουν και ξεπερνούν
το 50% την περίοδο της κρίσης. 

Τι να κάνει το 2,4% αύξηση στον κατώτατο µισθό; Διότι αυτή
θα είναι, σύµφωνα µε τον κρατικό προϋπολογισµό. Οι συνταξιού-
χοι θα υποχρεωθούν να επιβιώσουν µε µια αύξηση κάτω από το
2,5% στις συντάξεις τους, όταν ακόµα κι ο επίσηµος πληθωρι-
σµός θα ανέλθει στο 2,7%. Δηλαδή αυτό δεν είναι αύξηση, είναι
παραπέρα µείωση της αγοραστικής δύναµης των συνταξιούχων. 

Τουλάχιστον επτακόσιες χιλιάδες συνταξιούχοι εξαιτίας της
προσωπικής διαφοράς δεν θα δουν καµµία αύξηση, όπως δεν θα
υπάρξουν αυξήσεις και στις επικουρικές συντάξεις. Συνεχίζει το
χαράτσι της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης των συνταξιούχων
που το 2025 θα ανέλθει στα 886 εκατοµµύρια ευρώ, όσα και
φέτος. Δηλαδή µόνο µέσα σε δύο χρόνια αφαιρούνται από την
τσέπη των συνταξιούχων 1 δισεκατοµµύριο 772 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Τα επιδόµατα ανεργίας µένουν ουσιαστικά καθηλωµένα για το
2025, µε µόλις 31 εκατοµµύρια ευρώ πάνω από 2024, διαφορά
που δεν καλύπτει ούτε τον πληθωρισµό. 

Εκατοντάδες χιλιάδες άνεργοι και το νέο έτος θα συνεχίσουν
να µην έχουν καµµία προστασία. Όµως, τα κονδύλια που προορί-
ζονται για τις επιχειρήσεις µε τα γνωστά προγράµµατα απασχό-
λησης και κατάρτισης θα αυξηθούν κατά 109 εκατοµµύρια ευρώ. 

Απευθυνόµαστε στα εξακόσια είκοσι επτά σωµατεία, στα µέλη
τους και στους εργαζόµενους των κλάδων και τους λέµε ότι η
Κυβέρνηση, όπως και τα άλλα κόµµατα, απέρριψαν την πρόταση
νόµου που κατέθεσε µόνο το ΚΚΕ και τις διεκδικήσεις για 950
ευρώ κατώτερο µισθό τώρα, για επαναφορά όλου του πλαισίου
των συλλογικών συµβάσεων, για τη µετενέργεια, την αρχή της
ευνοϊκότερης σύµβασης, την υποχρεωτικότητα και τη µονοµερή
προσφυγή στον ΟΜΕΔ και άλλα που περιλαµβάνονται στην πρό-
ταση νόµου.

Απευθυνόµαστε σε εργαζόµενους στον δηµόσιο τοµέα, στους
συνταξιούχους και τους λέµε ότι τα άλλα κόµµατα που κατάργη-
σαν από κοινού τον δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο µισθό και
τη δέκατη τρίτη και δέκατη τέταρτη σύνταξη υποκρίνονται όταν
µιλούν για την επαναφορά τους, γιατί όσες φορές το ΚΚΕ έφερε
πρόταση νόµου, αρνήθηκαν να την ψηφίσουν. 

Το σύνολο των εξελίξεων αποκαλύπτει το αποκρουστικό πρό-
σωπο της καπιταλιστικής βαρβαρότητας της δικτατορίας του κε-
φαλαίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η εργατική τάξη είναι η µόνη που µπορεί να οδηγήσει την κοι-

νωνία προς τα εµπρός µε τη δική της εξουσία. Οι σύγχρονες τε-
χνολογικές και επιστηµονικές δυνατότητες µπορούν να διασφα-
λίσουν την κοινωνική ευηµερία. Στον αγώνα της ρήξης και της
ανατροπής, της διεκδίκησης των σύγχρονων αναγκών θα δυνα-
µώνει και θα αλλάζει η συνείδηση της εργατικής τάξης και το
ρεύµα αµφισβήτησης αυτού του σάπιου συστήµατος. 

Η εξουσία της εργατικής τάξης, ο σοσιαλισµός, είναι η απά-
ντηση για τα οξυµένα λαϊκά προβλήµατα τον εικοστό πρώτο
αιώνα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Βασίλειος Γραµµένος από την Ελληνική Λύση. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητάµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τον προ-

ϋπολογισµό της χώρας, για τα έσοδα και τα έξοδα του κράτους.
Όµως για ποια οικονοµία, για ποια έσοδα, για ποια έξοδα θα συ-
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ζητήσουµε όταν η πραγµατικότητα για τους Έλληνες πολίτες εκεί
έξω είναι οδυνηρή; 

Αλήθεια, έχετε αναρωτηθεί ποτέ αν οι συµπολίτες µας µπο-
ρούν να ανταπεξέλθουν οικονοµικά, αν µπορούν να τα βγάλουν
πέρα και πώς οι άνθρωποι αυτοί επιβιώνουν; Έχετε καταλάβει ότι
δεν βγαίνει ο µήνας αν αυτοί οι άνθρωποι εκεί έξω δεν δανει-
στούν; Ουδόλως σας απασχολεί, κύριοι της Κυβέρνησης και κα-
νένα απολύτως πρόβληµα δεν έχετε, αφού δεν έχετε αναγκαστεί
ποτέ να ζήσετε µε 700 και 800 ευρώ. Το έχει δηλώσει άλλωστε
και ο Πρωθυπουργός της χώρας, κ. Μητσοτάκης, ο οποίος σε συ-
νέντευξή του είχε πει ότι δεν έχει ζήσει µε 800 ευρώ και εύχεται
να µη χρειαστεί ποτέ να συµβεί κάτι τέτοιο. 

Ζούµε στην εποχή της υπερφορολόγησης, της µη παραγωγής
πλούτου και των υπέρογκων ανατιµήσεων σε όλα τα βασικά είδη
διαβίωσης, τα οποία τυγχάνει να είναι εισαγόµενα. Την ίδια στι-
γµή που οι συµπολίτες µας βιώνουν µια µαρτυρική καθηµερινό-
τητα, οι ολιγάρχες φίλοι σας θησαυρίζουν και αισχροκερδούν σε
βάρος των Ελλήνων πολιτών. τράπεζες και funds λεηλατούν τα
σπίτια των Ελλήνων, πάροχοι ενέργειας αισχροκέρδουν µε τα
υπερκέρδη και το Χρηµατιστήριο Ενέργειας που ο ΣΥΡΙΖΑ θεσµο-
θέτησε και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ στηρίζετε. 

Γνωρίζετε πόσο έχει αυτή τη στιγµή, κύριε Υπουργέ, η µεγα-
βατώρα στην Ευρώπη; Θα σας πούµε εµείς, στην Ελληνική Λύση,
γιατί πάντα µιλάµε µε στοιχεία και αποδείξεις. 

Θα σας παραθέσω λοιπόν και στα Πρακτικά, αλλά θα σας
δείξω πρώτα τα εξής: Αυτή τη στιγµή η µεγαβατώρα πωλείται στη
Σουηδία στα 9 ευρώ, κύριε Υπουργέ. Στη Φιλανδία πωλείται η µε-
γαβατώρα στα 61 ευρώ, κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύριοι,
αγαπητοί συνέλληνες που παρακολουθείτε αυτή στιγµή το Κα-
νάλι της Βουλής. Στην Ισπανία πωλείται η µεγαβατώρα 168 ευρώ
αυτή τη στιγµή. Στην Ιταλία 270 ευρώ. Και στην Ελλάδα της µπα-
νανίας, όπου οι ολιγάρχες κάνουν πάρτι, η µεγαβατώρα αυτή τη
στιγµή, πριν µια ώρα, επωλείτο στα 451 ευρώ. 

Αυτά, κύριοι της Κυβέρνησης, πάρτε τα και δείτε τα. Και ανα-
λογιστείτε τι εγκλήµατα κάνατε και πώς οι ολιγάρχες φίλοι σας
καταληστεύουν τον ελληνικό λαό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Γραµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι χαµηλοσυνταξιούχοι στενάζουν, υποφέρουν και οι νέοι αδυ-
νατούν να βρουν δουλειά και να δηµιουργήσουν οικογένεια. Το
δηµογραφικό πρόβληµα το έχουµε επισηµάνει χιλιάδες φορές
µέσα από αυτό το Βήµα. Μας απασχολεί! Μας απασχολεί έντονα!
Όλα αυτά τα προβλήµατα θα µπορούσατε να τα έχετε λύσει ήδη,
αλλά επιλέξατε συνειδητά να δώσετε προτεραιότητα σε άλλα θέ-
µατα. Είχατε άλλες προτεραιότητες. Είχατε άλλες ασχολίες. Σας
ενδιέφερε ο γάµος των οµοφυλοφίλων και η woke ατζέντα που
οι περισσότεροι εδώ µέσα στηρίζετε. 

Το έχουµε πει και ξαναπεί από αυτό το Βήµα, αλλά η πάγια τα-
κτική σας είναι να κωφεύετε επιδεικτικά και µέσα σε όλα αυτά, η
κοινωνία µας παρουσιάζει σηµάδια αποσύνθεσης και παρακµής.
Πώς µπορεί κάποιος να διαπιστώσει αυτά που λέµε; Αρκεί να
κάνει µια βόλτα στις γειτονιές της χώρας, να κάνει µια βόλτα στις
γειτονιές της Αθήνας. Φτώχεια, ανασφάλεια, εγκληµατικότητα,
παραβατικότητα και αναρχία, αυτό επικρατεί εκεί έξω.

Δεν τα βλέπουµε µόνο εµείς στις γειτονιές της Αθήνας, αλλά
ακόµα και σε τουριστικές περιοχές του κέντρου, όπου εκατοµµύ-
ρια τουρίστες επισκέπτες βρίσκονται καθηµερινά στη Διονυσίου
Αρεοπαγίτου, στη Μακρυγιάννη, στου Ψυρρή, στο Μοναστηράκι,
οπουδήποτε υπάρχει χώρος για να επισκεφτούν οι τουρίστες. Ξέ-
ρετε τι γίνεται εκεί; Κάθε µέρα διαπράττονται εγκλήµατα, εγκλη-
µατικές πράξεις, ληστείες σε βάρος τουριστών. Αυτό ποσώς σας
ενδιαφέρει. Μιλάµε για την απόλυτη δυσφήµιση της χώρας στο
εξωτερικό, αφού εσείς µε την ανάλγητη πολιτική σας δεν µπο-
ρείτε να εγγυηθείτε ούτε την ασφάλεια όσων έρχονται στη χώρα
µας για να κάνουν τουρισµό. «Βαριά βιοµηχανία» την αποκαλείτε.
Εµείς δεν την αποκαλούµε «βαριά βιοµηχανία».

Σας προκαλώ, κάντε µια βόλτα τώρα στην Οµόνοια, στην Πα-
τησίων, περάστε από το Μεταξουργείο, από την πλατεία Αττικής,
πηγαίνετε στην Κάνιγγος, στην πλατεία Βάθης, στην πλατεία Αµε-

ρικής, στο Πεδίον του Άρεως και θα διαπιστώσετε ότι ο χάρτης
της Αθήνας είναι µοιρασµένος σε συµµορίες, κύριοι Υπουργοί,
αλλοδαπών στοιχείων, που εµπορεύονται ναρκωτικά, εµπορεύο-
νται λαθραία τσιγάρα, κάνουν εµπόριο λευκής σαρκός και εµπο-
ρεύονται ακόµα και όπλα, όπλα που καθηµερινά χρησιµοποιού-
νται για να λύνουν τις διαφορές τους και για να σκοτώνουν συ-
νανθρώπους µας.

Αυτή είναι η Ελλάδα των µεταρρυθµιστών της Νέας Δηµοκρα-
τίας; Αυτό λέγεται πρόοδος; Αυτό λέγεται φιλελευθερισµός, ανά-
πτυξη; Αυτή η κατάσταση µας αντιπροσωπεύει ως χώρα στο
εξωτερικό; Εδώ θα έρθουν, κύριοι, να επενδύσουν οι ξένοι, τους
οποίους επικαλείστε καθηµερινά και µας λέτε ότι έρχονται να κά-
νουν επενδύσεις; Δεν θα το κάνουν, κύριοι, να είστε σίγουροι. Και
σας το λέµε εµείς, που επισκεπτόµαστε καθηµερινά περιοχές
που προανέφερα και γινόµαστε µάρτυρες αυτών των απαράδε-
κτων εικόνων που επικρατούν κυρίως στο κέντρο της Αθήνας.
Γιατί η Αθήνα, κύριοι, δεν είναι µόνο ξέρετε το Κολωνάκι, η Κηφι-
σιά, η Γλυφάδα, το Πανόραµα της Βούλας όπου εκεί ζουν οι φίλοι
σας ολιγάρχες και αυτοί οι επιχειρηµατίες που έχουν µια
οµπρέλα προστασίας και καθηµερινά και οι οποίοι δεν έχουν και
δεν αντιµετωπίζουν τέτοιου είδους προβλήµατα. Η Αθήνα είναι
και οι φτωχές περιοχές, όπου εκεί ζουν οι βιοπαλαιστές, που κα-
θηµερινά πασχίζουν να βγάλουν το µεροκάµατο και να το πάνε
σπίτι τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι καιροί, λοιπόν, έχουν αλλάξει επικίνδυνα µε τη διαρκώς αυ-
ξανόµενη εγκληµατικότητα και βία, η οποία πλέον έχει γίνει ανε-
ξέλεγκτη. Τι να πρωτοαναφέρω; Ανοίγουµε καθηµερινά τις
τηλεοράσεις και βλέπουµε όλους αυτούς τους κακοποιούς να µη
διστάζουν µέρα µεσηµέρι να πυροβολούν και να σκοτώνουν
ακόµα και αστυνοµικούς. Κάποτε όλο αυτό τα βλέπαµε και συνέ-
βαιναν σε τριτοκοσµικές χώρες. Σήµερα τα βλέπουµε να συµβαί-
νουν και στη χώρα µας.

Όλοι εσείς που κυβερνήσατε έχετε κάνει εγκληµατικά λάθη.
Ένα από αυτά είναι ότι δεν µεριµνήσατε να ενισχύσετε τον Έλ-
ληνα αστυνοµικό, τον φύλακα της γειτονιάς, της ζωής, της περι-
ουσίας των Ελλήνων και της ελληνικής οικογένειας και τον
αφήσατε απροστάτευτο στο έλεος των κακοποιών. Έχετε τερά-
στια ευθύνη και το αναγνωρίζουµε, το ξέρουµε και το βλέπουµε
καθηµερινά. Έχει αποτύχει παταγωδώς, κύριοι, η Κυβέρνησή σας
και σε αυτόν τον τοµέα της δηµόσιας τάξης. Αν δεν µπορείτε
εσείς, έχουµε εµείς τη λύση. Εφαρµόστε τώρα τις προτάσεις µας
και το πρόγραµµα που έχουµε εκπονήσει, κυρίως για την προ-
στασία του πολίτη.

Πάγια θέση µας είναι ότι θα πρέπει να σταθούµε δίπλα στον
Έλληνα αστυνοµικό και στην προσπάθεια για την πάταξη της
εγκληµατικότητας. Εκπροσωπούµε όλες τις ελληνικές οικογέ-
νειες, τους πολίτες, τις Ελληνίδες µάνες που θέλουν να πηγαί-
νουν µια βόλτα στην πλατεία τα παιδιά τους και να γυρίζουν πίσω
ασφαλείς. Πώς θα γίνει αυτό; Θα σας πούµε εµείς. Αποδεσµεύ-
στε σήµερα εκατοντάδες αστυνοµικούς, τους οποίους παρέχετε
απλόχερα σε ολιγάρχες, επιχειρηµατίες, σε ψευτοεκδότες που
δήθεν απειλείται η ζωή τους, σε δηµοσιογράφους, από όλους αυ-
τούς που έχετε προσφέρει και που τους έχετε και τους καλύπτετε
µε όλους τους αστυνοµικούς. Θα έπρεπε κανονικά, αντί τους δια-
θέτουµε σε αυτούς, να τους έχουµε έξω.

Φροντίστε, λοιπόν, να πατάξετε το λαθρεµπόριο καυσίµων, να
εξοικονοµήσετε εκατοµµύρια από εκεί, να φορολογήσετε τους
φίλους σας τραπεζίτες, τους εφοπλιστές, τους µεγαλοεπιχειρη-
µατίες που αισχροκερδούν σε βάρος των Ελλήνων καταναλωτών.
Πάρτε χρήµατα από αυτούς και βάλτε τα µέσα τον προϋπολογι-
σµό, κύριε Υπουργέ, για να ενισχύσετε αστυνοµικά τµήµατα, στα
οποία δεν υπάρχει ένστολο προσωπικό. Ενισχύστε τα Σώµατα
Ασφαλείας µε τον απαραίτητο εξοπλισµό και µε τα απαραίτητα -
αν θέλετε- εργαλεία και εφόδια, για να µπορούν να επιχειρούν.

Πάγια θέση µας είναι ο αστυνοµικός ότι θα πρέπει να είναι κα-
τάλληλα εκπαιδευµένος από την πρώτη κιόλας στιγµή που θα
κληθεί να αναλάβει τα καθήκοντά του.

Γι’ αυτό και προτείνουµε -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- όλοι
αυτοί που εισέρχονται στα Σώµατα Ασφαλείας να προέρχονται
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από τις Ειδικές Δυνάµεις. Έτσι γλιτώνουµε χρόνο και χρήµα,
χρήµα που µπορούµε να βάλουµε στον προϋπολογισµό και είµα-
στε σίγουροι ότι θα υπάρχει κάποιος εκεί έξω, όταν θα κληθεί να
µας προστατεύσει, να είναι έτσι εκπαιδευµένος, ώστε να νιώ-
θουµε και εµείς ασφαλείς.

Λύστε τους τώρα τα χρόνια ασφαλιστικά προβλήµατα που
έχουν, τις εργασιακές τους διεκδικήσεις. Συνεχίστε και προχω-
ρήστε στο να µπορέσετε να τους ικανοποιήσετε τα επιδόµατα τα
οποία ζητούν οι ίδιοι, εξετάστε τα ζητήµατα σχετικά και µε την
επαγγελµατική τους ανέλιξη. Έχουν φύγει πάρα πολλοί. Έχουν
αποχωρήσει πάρα πολλοί από τα Σώµατα Ασφαλείας. Παραιτού-
νται, γιατί δεν µπορούν να αντεπεξέλθουν οικονοµικά. Δεν βγαί-
νουν καθηµερινά. Δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν στις οικονο-
µικές απαιτήσεις για τη διαβίωσή τους.

Η δηµόσια ασφάλεια είναι βασικό στοιχείο της δηµοκρατίας
και ο ορισµός της ελευθερίας. Αν υπάρχει ασφάλεια σε µια χώρα,
είναι αναµενόµενο ότι σίγουρα θα υπάρξουν και επενδύσεις και
σίγουρα θα υπάρξει και πρόοδος και ανάπτυξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Γι’ αυτό και η έµπρακτη στήριξη
στον Έλληνα αστυνοµικό και στα Σώµατα Ασφαλείας πρέπει να
είναι απεριόριστη. Όπως απεριόριστη, κύριοι της Κυβέρνησης -
και κλείνω- πρέπει να είναι η προάσπιση της δηµοκρατίας και της
ελευθερίας των πολιτών.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Πέρκα από τη Νέα Αριστερά.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, αγαπητές συναδέλφισσες, εάν έπρεπε

σε δύο λέξεις να συµπυκνώνουµε την κεντρική ιδέα της οικονο-
µικής πολιτικής της Κυβέρνησης, αυτή θα ήταν αντίστροφη ανα-
διανοµή. Δηλαδή, µεταφορά πλούτου από τα λαϊκά και µεσαία
στρώµατα στους πλέον πλούσιους της ελληνικής κοινωνίας.

Όσο και να µπερδεύει τους πληθωρισµένους µε τους πραγµα-
τικούς δείκτες της οικονοµίας η Νέα Δηµοκρατία, το γεγονός
είναι ότι η διακυβέρνησή της έχει καταφέρει να πλήξει: Τους µι-
σθωτούς µέσα από τη µόνιµη ταπείνωση των µισθών τους και την
απουσία συλλογικών συµβάσεων εργασίας. Την κοινωνική πλει-
οψηφία µε τη συρρίκνωση των εισοδηµάτων, µέσα από τον πλη-
θωρισµό απληστίας, την ίδια ώρα που τα κέρδη των εισηγµένων
στο Χρηµατιστήριο Εταιρειών έχουν αυξηθεί την τελευταία πε-
νταετία κατά 550%. Τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις που αδυ-
νατούν να αντεπεξέλθουν στην ακρίβεια και ιδιαίτερα στο
ενεργειακό κόστος. Η αγορά λειτουργεί µε όρους καρτέλ, µε τη
βιοµηχανία να καταγγέλλει χειραγώγηση τιµών. Καταγράφετε
µπαράζ λουκέτων στη βιοµηχανία. Οι ηλεκτροπαραγωγοί από
ορυκτό αέριο και λιγνίτη φτάνουν να ζητούν έως 900 ευρώ τη µε-
γαβατώρα, για να καλύψουν τη ζήτηση. Η Κυβέρνηση και οι ελε-
γκτικές αρχές κοιτούν τα εκατοµµύρια να περνούν.

Οι πολίτες εδώ και έναν χρόνο διαλέγουν πράσινο, µπλε, κί-
τρινο χρώµα ακρίβειας. Εµείς ως Νέα Αριστερά έχουµε ζητήσει
να σταµατήσει εδώ αυτή η κοροϊδία µε τα µηνιαία τιµολόγια και
να θεσπιστούν άµεσα σταθερά τιµολόγια, σε προσιτές τιµές για
τους καταναλωτές και να σταµατήσει η κερδοφορία των παρό-
χων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Η διακυβέρνηση, όµως, της Νέας Δηµοκρατίας ήδη έχει κατα-
φέρει να πλήξει και τα χαµηλότερα εισοδηµατικά στρώµατα µέσα
από το πιο άδικο φορολογικό σύστηµα, µε τη δεύτερη χειρότερη
αναλογία άµεσων και έµµεσων φόρων στην ευρωζώνη, πάνω από
60% οι έµµεσοι, κάτω από 40% οι άµεσοι.

Κύριοι της Κυβέρνησης, όσες φορές και να επαναλάβετε ότι
µειώσατε εβδοµήντα πόσους φόρους, η αλήθεια είναι ότι οι πο-
λίτες στο διάστηµα 2021 έως 2022 έχουν πληρώσει πάνω από 20
δισεκατοµµύρια περισσότερα σε φόρους από ό,τι πλήρωναν προ-
ηγουµένως. Έχουν αναλυθεί από τον γενικό και τον ειδικό ειση-
γητή µας τα περισσότερα στοιχεία. Βεβαίως, ακριβώς το αντίθετο
συµβαίνει για τον πλούτο, που έχει το πιο ευνοϊκό πλαίσιο, µε χα-

µηλούς φορολογικούς συντελεστές τα µερίσµατα, υψηλό αφο-
ρολόγητο στις γονικές παροχές, κατάργηση του συµπληρωµατι-
κού φόρου στον ΕΝΦΙΑ.

Η Κυβέρνηση, όµως, έχει δώσει τη χαριστική βολή και στον
ιδιωτικό τοµέα τον οποίο υµνεί. Επενδύσεις αναιµικές, κυρίως
στον τουριστικό κλάδο, στην κτηµατοµεσιτική αγορά, στον κατα-
σκευαστικό κλάδο και στον τραπεζικό τοµέα. Καταστρατήγηση
και διάβρωση θεσµών και ανεξάρτητων αρχών που σχετίζονται
µε την ασφάλεια δικαίου και απηνής διωγµός στις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, θεωρώντας ότι είναι βασικός υπαίτιος όλων των δει-
νών της ελληνικής οικονοµίας, κατά την έκθεση Πισσαρίδη.

Με αυτόν τον τρόπο επηρεάσατε τη δοµή της ελληνικής οικο-
νοµίας, µε αποτέλεσµα στη χώρα µας να ευδοκιµεί µόνο ενός εί-
δους µπίζνες. Οι µπίζνες που γίνονται στο Μαξίµου.

Αυτή η πολιτική, τελικά, έχει εγκλωβίσει την ελληνική οικονοµία
στο να είναι µία από τις πλέον αδύναµες οικονοµίες στην Ευ-
ρώπη, στη χαµηλή ανάπτυξη, στον χαµηλό µισθό, στη χαµηλή πα-
ραγωγικότητα, παρ’ όλο που η Κυβέρνηση ήταν η κυβέρνηση µε
τη µεγαλύτερη ροή χρήµατος. Δαπανήθηκαν 50 δισεκατοµµύρια
επί πανδηµίας, 35 δισεκατοµµύρια είναι το Ταµείο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας, 25 µε 27 δισεκατοµµύρια τα ΕΣΠΑ. Καµµία ελ-
ληνική κυβέρνηση δεν είχε τόσο πολύ χρήµα.

Συγχρόνως, βέβαια, καταγράφεται µείωση των άµεσων ξένων
επενδύσεων και το έλλειµµα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλα-
γών πλέον έχει γίνει ένα πρόβληµα δοµικό.

Ωστόσο, η Κυβέρνηση πανηγυρίζει, γιατί έχει έσοδα, όπως
λέει, πουλώντας ασηµικά, τα οποία βαφτίζει για τις ανάγκες επι-
κοινωνίας «επενδύσεις». Μετά την παραχώρηση της Αττικής
Οδού, που µας την είπαν και «επένδυση» -δεν έπεσε ούτε φτυα-
ριά- του λιµένα Ηρακλείου, που δηµιουργήθηκε ένα απίστευτο
µονοπώλιο, στην εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού για το
2025 συµπεριλαµβάνεται η πώληση των µετοχών της «ΔΕΠΑ
ΕΜΠΟΡΙΑΣ Α.Ε.» -65% έχει στο ΤΑΙΠΕΔ- και η πώληση µετοχών
της η «HELLENIQ ENERGY», πρώην ΕΛΠΕ. Με λίγα λόγια, ό,τι
έχει αποµείνει στον ενεργειακό τοµέα που συµµετέχει το δηµό-
σιο.

Εµείς ζητάµε όχι απλώς να µην πουλήσει η Κυβέρνηση µερίδιο
του δηµοσίου σε µια τόσο καίριας σηµασίας επιχείρηση για την
εθνική οικονοµία, αλλά και για την ενεργειακή ασφάλεια, αλλά να
αναµεταβιβάσει τις µετοχές του δηµοσίου στη «HELLENIQ EN-
ERGY», από το ΤΑΙΠΕΔ στο ελληνικό δηµόσιο.

Σε ό,τι αφορά την πώληση µετοχών στη «ΔΕΠΑ ΕΜΠΟΡΙΑΣ»,
διαβάζουµε ότι τα δύο διοικητικά συµβούλια, ΤΑΙΠΕΔ και «HEL-
LENIQ ENERGY», τα έχουν βρει και µέσα στον Δεκέµβρη, µάλι-
στα, θα εγκρίνουν την πώληση του 35% της ΔΕΠΑ σε κλειδωµένο
τίµηµα 200 εκατοµµυρίων ευρώ. Καµµία ενηµέρωση στο ελληνικό
Κοινοβούλιο.

Και εδώ πρέπει να επισηµάνω ότι µου κάνει εντύπωση ότι κα-
νένα κόµµα της Αντιπολίτευσης δεν έχει ασχοληθεί, δεν έχει ση-
κώσει αυτά τα deals.

Ως κατακλείδα, αντί να επενδύσετε, όπως σας λέµε, σε παρα-
γωγικές επενδύσεις, καινοτοµία, δηµόσια παιδεία, υγεία, ανθε-
κτικότητα, εσείς επιλέγετε να επενδύετε σε υπέρογκα εξοπλιστι-
κά προγράµµατα. Το κοινωνικό κράτος καταρρέει, οι εργαζόµενοι
φτωχοποιούνται, η Κυβέρνηση συνεχίζει την κούρσα εξοπλισµών,
µε εξοπλιστικές δαπάνες ύψους 5 δισεκατοµµυρίων µέσα σε δύο
χρόνια.

Ως Νέα Αριστερά, θα στείλουµε ένα ηχηρό µήνυµα όχι στη
στροφή των ευρωπαϊκών ελίτ προς την πολεµική οικονοµία, που
απειλεί να γυρίσει την ήπειρό µας και τον λαό µας στις χειρότε-
ρες, τις πιο σκοτεινές µέρες του παρελθόντος και να µην υπερ-
ψηφίσουν το εξωφρενικό εξοπλιστικό πρόγραµµα της Κυβέρνη-
σης. Θα στείλουµε ένα ηχηρό όχι στον µιλιταρισµό και στον εθνι-
κισµό και ένα µεγάλο ναι στην ειρήνη. Αυτό οφείλουµε στο µέλ-
λον, στους πολίτες, στις νέες γενιές. Αυτό καλούµε να κάνουν
και τα κόµµατα της προοδευτικής Αντιπολίτευσης.

Στο σηµείο αυτό έχει ενδιαφέρον να σταθώ στις απαντήσεις
της Κυβέρνησης στις προτάσεις της Αντιπολίτευσης, όπου δια-
κρίνονται ορισµένες τυπικές µορφές επιχειρηµατολογίας ή ρη-
τορικής. Όταν, παραδείγµατος χάριν, ερχόµαστε και λέµε ότι
απαιτείται µια διαφορετική στρατηγική, ένα άλλο παραγωγικό
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υπόδειγµα, µε ουσιαστική αύξηση των µισθών, µε κάλυψη από
συλλογικές συµβάσεις, αλλαγή του φορολογικού µίγµατος άµε-
σων - έµµεσων φόρων, έλεγχος στο καρτέλ, κανόνες, πλαφόν για
να χτυπηθεί η αισχροκέρδεια, φορολόγηση των υπερκερδών και
του πλούτου και επιτέλους, να σταµατήσει αυτό το ξέφρενο
πάρτι, παίρνουµε απαντήσεις που, σύµφωνα µε τον Άλµπερτ Χίρ-
σµαν, αντιστοιχούν σε τρεις κύριες αντιδραστικές θέσεις: Θέση
του αντίστροφου αποτελέσµατος, θέση της µαταιότητας και
θέση της διακινδύνευσης.

Η θέση, λοιπόν, του αντίστροφου αποτελέσµατος χρησιµοποιεί
επιχειρήµατα απλά, γοητευτικά και δηµοφιλή. Δηλαδή, απαντώ-
ντας σε κάποιο επιχείρηµα για τη βελτίωση της κοινωνικής πλει-
οψηφίας, δεν εξαπολύουν επίθεση στην πρόταση αυτή καθαυτή.
Προσποιούνται ότι θα µπορούσαν να την υιοθετήσουν. Όµως, η
δράση αυτή θα επιφέρει µέσω µιας ακολουθίας ανεπιθύµητες συ-
νέπειες και το ακριβώς αντίθετο αποτέλεσµα.

Παράδειγµα, η αύξηση του κατώτατου µισθού περιορίζει την
απασχόληση, µε αποτέλεσµα το συνολικό εισόδηµα των εργαζο-
µένων να µειωθεί, αντί να αυξηθεί. Το πρόγραµµα της κοινωνικής
πρόνοιας, αντί να περιορίσει τη φτώχεια, θα δηµιουργήσει µεγα-
λύτερη κ.ο.κ..

Αφοπλιστική απλότητα διαθέτει και το επιχείρηµα της µαται-
ότητας. Κάθε παρέµβαση του κράτους και κάθε αύξηση των δη-
µόσιων δαπανών που δεν αφορά στον νόµο, την τάξη και την
άµυνα, συνιστά µια µάταιη ανάµιξη στη λειτουργία ενός συστή-
µατος που υποτίθεται ότι αυτορυθµίζεται. Παράδειγµα, η µείωση
του ΦΠΑ στην Ισπανία δεν είχε κανένα αποτέλεσµα. Μάταιο!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Υπάρχει, όµως και ένας τρίτος τρόπος, πιο µετριοπαθής. Για
να επιχειρηµατολογήσει κανείς εναντίον µιας πρότασης στην
οποία δεν θέλει να επεκταθεί κατά µέτωπον, γιατί είναι προσφι-
λής στην κοινή γνώµη, υπάρχει το επιχείρηµα της διακινδύνευ-
σης. Δηλαδή, επιθυµητή η πρόταση που καταθέτετε, πλην όµως
έχει υπερβολικά υψηλό κόστος ή πολλές αρνητικές συνέπειες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η αλήθεια είναι ότι µε αυτό το επιχείρηµα το έχετε παρακάνει.

Αν µειώσουµε τον ΦΠΑ, αν αυξήσουµε περισσότερο τον κατώ-
τατο µισθό, αν αυξήσουµε τα επιδόµατα, αν αυξήσουµε τις δη-
µόσιες δαπάνες για παιδεία, θα καταστραφούµε. Επειδή δεν
έχουµε λεφτόδενδρα, κινδυνεύουµε.

Και βεβαίως, υπάρχει και ένας απόλυτος παραλογισµός, ότι
για µερικές δύσκολες προτάσεις χρησιµοποιούνται όλα τα επι-
χειρήµατα που είναι και ασύµβατα. Παράδειγµα, η µείωση του
ΦΠΑ. Εδώ είναι και µάταιο και θα έχει αντίθετα αποτελέσµατα -
αύξηση τιµών- όµως, συγχρόνως, είναι και επικίνδυνο.

Όπως όλα αυτά τα επιχειρήµατά σας απαιτούν έναν τολµηρό
διανοητικό ελιγµό έτσι και η εφαρµοσµένη πολιτική σας χρει-
άζεται τον αυταρχισµό, τον περιορισµό της δηµοκρατίας και του
κράτους δικαίου, τις παρεµβάσεις στο έργο της δικαιοσύνης των
ανεξάρτητων αρχών. Και τα έχετε καταφέρει. Στις σύγχρονες δη-
µοκρατίες πάντα καταφέρνει µια κυβέρνηση να συγκαλύψει
εκτροπές, όπως οι υποκλοπές ή εγκλήµατα, όπως τα Τέµπη,
χωρίς να διακινδυνεύει η επιβίωσή της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κ. Πέρκα.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ως Νέα Αριστερά, νιώθουµε την
ανάγκη να υπερασπιστούµε τη δηµοκρατική λειτουργία, τους θε-
σµούς, το κράτος δικαίου, γι’ αυτό και καταθέτουµε την πρόταση
για τον κ. Ράµµο, η υποψηφιότητα του οποίου έχει υψηλό συµ-
βολισµό. Πρόκειται για έναν άξιο πολιτειακό λειτουργό και κα-
λούµε τα κόµµατα που αναφέρονται στην Αριστερά και στην
Κεντροαριστερά να την υποστηρίξουν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Πέρκα.
Καλείται στο Βήµα η κ. Ασπασία Κουρουπάκη, Βουλευτής της

Νίκης. Θα ακολουθήσουν ο κ. Δηµητριάδης και ο κ. Μανούσος.
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση του
προϋπολογισµού συµπίπτει µε την πτώχευση της Ελλάδας στις
10 Δεκεµβρίου του 1893. Η φράση «Δυστυχώς, επτωχεύσαµεν»
του Χαρίλαου Τρικούπη στοιχειώνει την πολιτική ζωή του τόπου
µας ακόµη και σήµερα. Όσο δεν παίρνουµε άµεσα µέτρα για την
αύξηση της παραγωγικότητας, την ανάσχεση της δηµογραφικής
κρίσης, την ενίσχυση του πρωτογενούς τοµέα και την επανεκκί-
νηση της ελληνικής βιοµηχανικής παραγωγής είµαστε καταδικα-
σµένοι να ακούσουµε ξανά αυτά τα λόγια πολύ πιθανόν το 2033,
όταν θα πρέπει η ελληνική Κυβέρνηση να καταβάλει το υπέρογκο
ποσό των 17 δισεκατοµµυρίων ευρώ στους δανειστές της. Ίσως
και νωρίτερα, µε αφορµή µια νέα χρηµατοπιστωτική κρίση, που
µε βεβαιότητα θα ενσκήψει κατά την πορεία των κύκλων της πα-
γκόσµιας οικονοµίας.

Εάν θέλουµε να αποφύγουµε ή, τουλάχιστον, να µειώσουµε τις
επιπτώσεις της επερχόµενης κρίσης, οφείλουµε να λάβουµε
µέτρα χθες, αν ήταν δυνατόν, µε προτεραιότητα δύο άξονες
στενά συνδεδεµένους µεταξύ τους, την αύξηση της παραγωγι-
κότητας και την αντιµετώπιση της δηµογραφικής κατάρρευσης.

Πώς είναι δυνατόν να έχουµε µια ανταγωνιστική οικονοµία µε
τόσο υψηλές τιµές ρεύµατος; Το 2019, συστάθηκε στην Ελλάδα
το Χρηµατιστήριο Ενέργειας, καταργήθηκαν τα πλαφόν στις
τιµές της χονδρεµπορικής αγοράς. Νωρίτερα, τον Ιούλιο του
2013, απελευθερώθηκαν τα τιµολόγια προµήθειας ηλεκτρικής
ενέργειας. Όλα αυτά έγιναν στο όνοµα της ελεύθερης αγοράς
και της πτώσης των τιµών.

Ποιο ήταν το αποτέλεσµα για τις επιχειρήσεις και τα νοικοκυ-
ριά; Το ακριβώς αντίθετο από το διακηρυγµένο: Αισχροκέρδεια
και κερδοσκοπία. Αφήσαµε ασύδοτα τα καρτέλ να χειραγωγούν
τις τιµές της χονδρεµπορικής αγοράς. Πώς; Με το να αµείβονται
όλοι οι παραγωγοί ενέργειας µε βάση την τιµή εκκαθάρισης της
αγοράς, όπως αυτή καθορίζεται συνήθως από την οικονοµική
προσφορά για την πιο κοστοβόρα µονάδα ηλεκτροπαραγωγής.
Μέσω αυτού του µοντέλου και µε αφορµή την ουκρανική κρίση,
κάποιοι λειτούργησαν ως µαυραγορίτες, σωρεύοντας υπερ-
κέρδη.

Πρέπει να αλλάξουµε άµεσα πολιτική στον τοµέα αυτό, µε δη-
µοπρασίες ενέργειας µε βάση το µοντέλο pay-as-bid, όπου ο
κάθε παραγωγός θα αµείβεται µε βάση τις οικονοµικές προσφο-
ρές που υποβάλλει, µε τον έλεγχο των οικονοµικών προσφορών,
µε βάση το µεταβλητό κόστος λειτουργίας των µονάδων ηλε-
κτροπαραγωγής που αυτές αφορούν, ώστε να αποφεύγονται
φαινόµενα υπερκοστολόγησης, µε µόνιµο υπερυψηλό συντελε-
στή φορολόγησης των κερδών που προκύπτουν από την υπέρ-
βαση του µεταβλητού κόστους παραγωγής, όπως προανέφερα,
µε την επαναφορά των πλαφόν στις τιµές ενέργειας.

Παρόµοιες µόνιµες παρεµβάσεις απαιτούνται και στην ανεξέ-
λεγκτη κερδοσκοπία του καρτέλ των τραπεζών. Ποιος, όµως, θα
ελέγξει τις τράπεζες; Μήπως το κόµµα σας, ή µήπως το ΠΑΣΟΚ,
που χρωστάτε από κοινού κοντά στο 1 δισεκατοµµύριο ευρώ σε
αυτές και που χρηµατοδοτείτε τις προεκλογικές σας καµπάνιες
µε δανεικά και αγύριστα; Είναι, λοιπόν, επείγον να βρούµε πό-
ρους για την κάλυψη των τεράστιων δηµοσιονοµικών αναγκών
της χώρας για τη χρηµατοδότηση της εθνικής άµυνας και την
ανάσχεση της δηµογραφικής κατάρρευσης της χώρας από τα
καρτέλ και όχι από τα µόνιµα υποζύγιά τους, τους µισθωτούς και
τους ελεύθερους επαγγελµατίες, από τις τράπεζες και τους λί-
γους που υπηρετείτε, κατά τις αιτιάσεις του πρώην Βουλευτού
σας Μάριου Σαλµά, και όχι από αυτούς όπου ο µισθός τους εξα-
ντλείται τη δέκατη ένατη ηµέρα, σύµφωνα µε έρευνα της ΓΣΕ-
ΒΕΕ, την οποία καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Διαφηµίζετε το πρωτογενές πλεόνασµα πίσω από το οποίο,
όµως, βρίσκεται η αποεπένδυση στις δηµόσιες υποδοµές και η
συρρίκνωση του κοινωνικού κράτους. Επειδή ο χρόνος δεν επαρ-
κεί, θα σταθώ σε ένα ενδεικτικό παράδειγµα. Στην οδοντιατρική
περίθαλψη το κράτος είναι στην ουσία ανύπαρκτο. Όπως αναφέ-
ρει η Κοµισιόν σε έκθεσή της για το προφίλ υγείας του έτος 2023,
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η δωρεάν δηµόσια οδοντιατρική κάλυψη περιορίζεται σε υπηρε-
σίες για παιδιά έως 18 ετών και σε περιπτώσεις επείγουσας πε-
ρίθαλψης για όλες τις ηλικίες. 

Καταθέτω την έκθεση στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η ίδια έκθεση συνεχίζει µε τη διαπίστωση ότι η έλλειψη επιχει-
ρησιακών συµβάσεων µεταξύ του ασφαλιστικού ταµείου και των
ιδιωτών οδοντιάτρων, το ελάχιστο προσωπικό και η περιορισµένη
δυναµικότητα των κέντρων υγείας συνεπάγονται στην πράξη ότι
όλες οι οδοντιατρικές υπηρεσίες πρέπει να πληρώνονται από τις
ιδιωτικές δαπάνες. Βάζετε δηλαδή τον εργαζόµενο σε ένα περι-
βάλλον ανεξέλεγκτης ακρίβειας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τέλος, η έκθεση καταλήγει στο συµπέρασµα ότι το 2022 η Ελ-
λάδα είχε το υψηλότερο ποσοστό, 12,1%, µη ικανοποιούµενων
αναγκών για οδοντιατρική περίθαλψη στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Δηλαδή πάνω από ένας στους δέκα δεν µπορεί να φροντίσει τα
δόντια του για οικονοµικούς λόγους. Για αυτό το πολύ σηµαντικό
ζήτηµα υπέβαλα γραπτή ερώτηση στην κ. Κεραµέως και στον κ.
Γεωργιάδη και αναµένω την απάντησή τους άµεσα και αποτελε-
σµατικά.

Καταθέτω στα Πρακτικά το κείµενο της ερώτησης που τους
υπέβαλα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα σας θυµίσω, επίσης, ότι σας προτείναµε αφορολόγητο όριο
50.000 ευρώ στους τρίτεκνους και στους πολύτεκνους.

Καταθέτω στα Πρακτικά σχετική ερώτηση, µαζί µε την απά-
ντηση από την ΑΑΔΕ.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να στείλουµε µε τον τρόπο αυτό ένα ισχυρό µήνυµα για τη
στήριξη των γεννήσεων. Σας υποδείξουµε ακόµη και τον τρόπο
χρηµατοδότησης, δηλαδή από τα ποσά που εξοικονοµεί ο
ΟΠΕΚΑ, λόγω της µείωσης των δικαιούχων επιδόµατος παιδιών. 

Καταθέτω στα Πρακτικά σχετικό έγγραφο.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δυστυχώς, στον προϋπολογισµό υιοθετείτε την ίδια αποτυχη-
µένη συνταγή των αποσπασµατικών παροχών που σε µεγάλο πο-
σοστό καταλήγουν σε ειδικές κατηγορίες, όπως στους παράνοµα
εισερχόµενους στη χώρα αλλοδαπούς. Το 2019, όταν παραλά-
βετε την εξουσία, οι γεννήσεις έφταναν στις 84.000 περίπου, ενώ
το 2023 έπεσαν στις 73.000. Την ίδια περίοδο το δηµόσιο χρέος
αυξήθηκε κατά, περίπου, 60 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Καταθέτω στα Πρακτικά σχετικό έγγραφο.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όση δηµιουργική λογιστική και να προσθέσετε στο αφήγηµα
που σερβίρετε στους Έλληνες πολίτες, δεν µπορεί να αγνοηθεί
ο ελέφαντας που βρίσκεται στο δωµάτιο. Ολοένα και λιγότερα
παιδιά γεννιούνται στη χώρα µας και φορτώνονται ολοένα και µε-
γαλύτερο δηµόσιο χρέος. 

Ο προϋπολογισµός που φέρνετε προς κύρωση στη Βουλή δεν
δίνει αποτελεσµατικές απαντήσεις στα επείγοντα και πιεστικά ζη-
τήµατα της κατάρρευσης των γεννήσεων και της παραγωγικότη-
τας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Σε ένα λεπτό ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Το πρωτογενές πλεόνασµα που επικαλείστε, επιτυγχάνεται µε
την αποεπένδυση και την απόσυρση του κράτους από τις κοινω-
νικές ευθύνες του. 

Για όλους αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε το παρόν σχέ-
διο νόµου. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κουρουπάκη.

Τώρα τον λόγο έχει ο Βουλευτής των Σπαρτιατών κ. Πέτρος
Δηµητριάδης. 

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει περάσει ένα

έτος από τον Δεκέµβρη του 2023, όταν για πρώτη φορά από αυτό
το Βήµα υπήρξα οµιλητής στον προϋπολογισµό του 2024. Παρά
την πάροδο ενός έτους, το σκηνικό παραµένει ίδιο. Μια κυβέρ-
νηση η οποία συνεχώς θριαµβολογεί για τους δήθεν πολύ υψη-
λούς ρυθµούς ανάπτυξης, για το πολύ υψηλό ΑΕΠ, το οποίο αν
το µελετήσει κάποιος οφείλεται στους έµµεσους φόρους, στα
υπερκέρδη, στον πληθωρισµό και σε πολλούς άλλους άσχετους
τοµείς, από ό,τι στην παραγωγικότητα. Επίσης, µας λέει συνεχώς
η Κυβέρνηση ότι ο µέσος Έλληνας πολίτης περνάει πολύ καλά
και δεν πρέπει να γκρινιάζει. Λυπάµαι που θα σας κακοκαρδίσω,
όµως, στην Ελλάδα σήµερα οι µόνοι που περνάνε καλά είναι τρα-
πεζίτες, οι ολιγάρχες ενέργειας και τα διάφορα καρτέλ, τα οποία
η Κυβέρνηση αποφεύγει να χτυπήσει. Ο µέσος Έλληνας και η
µέση Ελληνίδα, δυστυχώς, όχι µόνο δεν περνάνε καλά, αλλά πέ-
νονται και υποφέρουν και αντιµετωπίζουν δυσβάσταχτη ακρίβεια
και ένα πολύ υψηλό κόστος ζωής.

Εάν θα είχαµε ευηµερία και πραγµατική ανάπτυξη, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δεν θα ήµασταν στη δεύτερη χειρότερη θέση
στην αγοραστική δύναµη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ούτε θα εί-
χαµε υπερδιπλασιασµό των πλειστηριασµών, οι οποίοι αυξήθη-
καν τα τελευταία δύο χρόνια κατά 206%. Όπως τα ακούτε! Αυτό,
λοιπόν, δείχνει ευηµερία και ανάπτυξη; Επίσης, δεν θα είχαµε το
27% των Ελλήνων να ζουν στα όρια της φτώχειας. Αυτά δεν
έχουν ευηµερία. Και είχα πει τότε -το λέω και τώρα γιατί δεν αλ-
λάζω άποψη- ότι η ευηµερία και η ανάπτυξη πρέπει να διαχέονται
και να υπάρχει αντίκρισµα στον µέσο Έλληνα πολίτη, διαφορε-
τικά αν µιλάµε µια -εντός εισαγωγικών- «ανάπτυξη» για λίγους,
τότε δεν έχει κανένα νόηµα.

Ο συγκεκριµένος προϋπολογισµός αποτυγχάνει, κατά την
άποψή µου, να αντιµετωπίσει δύο σοβαρότατα ζητήµατα που
σχετίζονται µε το ελληνικό έθνος. Το πρώτο, το οποίο τον ανέφε-
ραν και άλλοι συνάδελφοι, είναι το δηµογραφικό. Η Ελλάδα, δυ-
στυχώς, αντιµετωπίζει δηµογραφική κατάρρευση. Ο δείκτης
γονιµότητας το 2023 ήταν στο 1,3, ενώ κανονικά θα έπρεπε να
είναι στο 2,1 για να υπάρξει αναπλήρωση γενεάς. Επίσης, οι θά-
νατοι ήταν, µε βάση την ΕΛΣΤΑΤ, διπλάσιοι από τις γεννήσεις, οι
οποίες γεννήσεις το 2023 ήταν στις 70.400 µόνο, από τις 73.000
που ήταν το 2019.

Επίσης, να πω ότι, δυστυχώς, όπως όλα δείχνουν, αν συνεχι-
στεί αυτή η κατάσταση, το 2050 ο πληθυσµός της Ελλάδος θα
ανέρχεται στα επτάµισι εκατοµµύρια, δηλαδή θα έχει µειωθεί
κατά δυόµισι εκατοµµύρια κατοίκους. Πολύ φοβάµαι ότι, αν συ-
νεχίσουµε έτσι, ο 21ος Αιώνας θα δει, όχι µόνο τη συρρίκνωση του
Ελληνισµού και του ελληνικού έθνους, αλλά ενδεχοµένως και το
βιολογικό του τέλος. Ό,τι λοιπόν δεν κατόρθωσαν οι κατακτητές
σε όλη την ελληνική ιστορία, θα το κατορθώσουµε εµείς µε την
πολιτική µας και µε την αδιαφορίας µας. Και µην µου πει κάποιος
τι µας νοιάζει εµάς τι θα γίνει σε πενήντα ή εξήντα χρόνια, διότι
θα τα ζήσουν αυτά οι επόµενες γενιές. Για να αντιµετωπιστεί
αυτή η δηµογραφική κατάρρευση, θέλει µακρόπνοη πολιτική και
όχι να είµαστε κοντόφθαλµοι.

Δυστυχώς, εγώ διάβασα το σχέδιο το οποίο κατέθεσε η Κυ-
βέρνηση για το δηµογραφικό, όµως, θα ήθελα να πω ότι προσπα-
θεί αποσπασµατικά και µε ελλιπείς ρυθµίσεις να αντιµετωπίσει το
µείζον αυτό πρόβληµα. Εµείς, λοιπόν, είπαµε -και το λέµε και σή-
µερα- ότι θα πρέπει να υπάρξει µια γενναία πρόβλεψη φοροα-
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παλλαγών για τους τρίτεκνους και τους πολύτεκνους. Δεύτερον,
θα πρέπει στα νεαρά ζευγάρια να δοθούν φορολογικά οικονοµικά
κίνητρα για να µπορέσουν να τεκνοποιήσουν. Και τρίτον να αυ-
ξηθεί και το επίδοµα στέγασης, το οποίο αυτή τη στιγµή που µι-
λάµε, ανεξαρτήτως των µελών της οικογενείας, δεν µπορεί να
υπερβεί τα 210 ευρώ. Είναι πάρα πολύ µικρό. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, µια πολυµελής οικογένεια να επιβιώσει -
που έχει ένα ενοίκιο- µε µόλις 210 ευρώ. Είναι εξαιρετικά χαµηλό
και πρέπει να αυξηθεί. Ούτε µπορεί να δίνετε µόλις 70 ευρώ επί-
δοµα στέγασης για το πρώτο παιδί. Για µας αυτά τα ποσά είναι
πολύ χαµηλά και δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν το σοβαρό
πρόβληµα της ακρίβειας που αντιµετωπίζουν τα νέα ζευγάρια. 

Περνάµε τώρα από το δηµογραφικό σε ένα άλλο σοβαρό πρό-
βληµα, στην πρωτογενή παραγωγή. Ακούσαµε θριαµβολογίες
στην Κυβέρνηση για ανάπτυξη. Να σας πω, λοιπόν, ότι η Ελλάδα
σήµερα έχει σοβαρή συρρίκνωση στην πρωτογενή παραγωγή.
Μάλιστα, όπως απέδειξαν τα πρόσφατα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ,
κατά τη δεκαετία 2013-2023, είχαµε µείωση 22% στη γεωργία,
20% στην κτηνοτροφία, 17% στη µελισσοκοµία και 41% στην
αµπελοκαλλιέργεια. Αυτά όλα δείχνουν µια δραµατική συρρί-
κνωση της πρωτογενούς παραγωγής, η οποία φυσικά επιδεινώ-
θηκε έπειτα από την καταστροφή στη Θεσσαλία, αλλά και από
την επιδηµία της πανώλης που έπληξε την κτηνοτροφία. Όταν,
λοιπόν, δεν έχεις πρωτογενή παραγωγή και όταν ο αγροτικός το-
µέας υποφέρει, δυστυχώς πάντοτε θα είσαι εξαρτώµενος από το
εξωτερικό, δεν θα έχεις ποτέ αυτάρκεια και δεν θα µπορείς να
θεµελιώσεις ένα σοβαρό οικονοµικό µοντέλο. 

Εµείς πιστεύουµε ότι η ενίσχυση της πρωτογενούς παραγωγής
πρέπει να είναι το θεµέλιο της οικονοµίας, να ξεκινά από εκεί και
όχι από τα υπόλοιπα. Πώς, όµως, θα γίνει αυτό, όταν οι αγρότες
έχουν να αντιµετωπίσουν ένα ιδιαίτερα υψηλό ενεργειακό κό-
στος, ειδικά στο πετρέλαιο και όταν έχουν να αντιµετωπίσουν σο-
βαρό κόστος παραγωγής, ειδικά στα λιπάσµατα που έχουν
σηµειώσει αυξήσεις έως και 55%; Πώς θα µπορέσουν να αντιµε-
τωπίσουν οι αγρότες την ακρίβεια, όταν πολλοί από αυτούς που
είναι δανειολήπτες, πλέον τα δάνειά τους έχουν περάσει σε funds
και αντιµετωπίζουν το «φάντασµα» των πλειστηριασµών και όταν,
επίσης, πολλές φορές αποκλείονται από τις τράπεζες, διότι δεν
έχουν πιστοληπτική ικανότητα; Πώς, λοιπόν, οι αγρότες θα µπο-
ρέσουν να αντιµετωπίσουν όλη αυτή την κατάσταση;

Χρειάζεται, λοιπόν, µια γενναία πολιτική φοροαπαλλαγών.
Εµείς είχαµε προτείνει πέρυσι να δοθούν φοροαπαλλαγές σε
όσους αγρότες έχουν χαµηλά εισοδήµατα, κάτω των 10.000
ευρώ. Είχαµε πει, επίσης, να δοθεί ενίσχυση στους νέους αγρό-
τες για να πάνε στην ύπαιθρο. Δράττοµαι της ευκαιρίας να πω το
εξής: Ακούσαµε στην πρόσφατη ενηµέρωση για χορήγηση 3 δι-
σεκατοµµυρίων στους νέους αγρότες. Ελπίζω και εύχοµαι να δο-
θούν στους νέους αγρότες και όχι σε επιτήδειους. Συγχωρήστε
µε για τη δυσπιστία µου, αλλά όταν ακούω για σκάνδαλα όπως
του ΟΠΕΚΕΠΕ που υπήρξαν λάθη στις πληρωµές σε εκατόν δέκα
χιλιάδες αγρότες, µε αποτέλεσµα σήµερα να χρειάζεται να τα
επιστρέψουν πίσω και όταν ο ΟΠΕΚΕΠΕ έχει τεθεί στο στόχα-
στρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της ευρωπαϊκής εισαγγελίας,
εγώ θα είµαι δύσπιστος.

Τώρα θα ήθελα να πω το εξής. Η ανάπτυξη στον προϋπολογι-
σµό και η ευηµερία θα πρέπει να αποτυπώνονται όχι στους αριθ-
µούς, αλλά στην πραγµατικότητα. Δυστυχώς, όπως είπα και πριν,
σήµερα στην Ελλάδα υπάρχει µια επίπλαστη ανάπτυξη. Είναι
ανάπτυξη για τους λίγους, η οποία δεν έχει αντίκρισµα στον µέσο
Έλληνα πολίτη. Εµείς ζητάµε να δοθούν τα χρήµατα εκεί που
πρέπει, στον Έλληνα και στην Ελληνίδα και όχι στους ολιγάρχες,
όχι στα καρτέλ και όχι στους τραπεζίτες. 

Για αυτούς τους λόγους, λοιπόν, εµείς καταψηφίζουµε τον
προϋπολογισµό. Θα δούµε τι θα κάνουµε για τα επιµέρους
Υπουργεία.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δηµητριάδη. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Μανούσος, Ανεξάρτητος

Βουλευτής. Μετά θα συνεχίσουµε µε τον πρώτο κύκλο οµιλητών
και µε την κ. Βολουδάκη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΟΥΣΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, βρισκόµαστε σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία, σε µια
από τις κορυφαίες κοινοβουλευτικές διαδικασίες, για να συζητή-
σουµε τον προϋπολογισµό του 2025. Είναι ο δέκατος τέταρτος
µνηµονιακός -επί της ουσίας- προϋπολογισµός, της ίδιας συντα-
γής και των συστατικών που µας επιβλήθηκαν το 2010 από το Διε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο και που ευλαβικά ακολουθούσαν και
ακολουθούν Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ, τα τρία κόµ-
µατα εξουσίας που ισοπέδωσαν τη χώρα αναγκάζοντάς την να
φυτοζωεί για πολλά χρόνια ακόµα και που ανερυθρίαστα επιµέ-
νουν ότι θα τη σώσουν ξανά.

Ο προϋπολογισµός αυτός και σε συνέχεια των προηγούµενων,
είναι ξεκάθαρα φοροεισπρακτικός και φοροληστρικός, ενώ αυτή
τη φορά µας έρχεται πακέτο και µε ένα νέο δηµοσιονοµικό µε-
σοπρόθεσµο για την τριετία 2025-2028, γεµάτο νέους φόρους
και εκπλήξεις, κυρίως στο όνοµα της δήθεν κλιµατικής αλλαγής.

Η Κυβέρνηση προσπαθεί να στήσει ένα ολόκληρο success
story, βασιζόµενη στο γεγονός πως η δικιά µας αναιµική ανά-
πτυξη είναι λιγότερο αναιµική από την ανάπτυξη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, η οποία λόγω ανυπαρξίας ηγετικών µορφών καταρρέει
αργά και βασανιστικά. Είναι ντροπή να πουλάτε επικοινωνιακά
αφηγήµατα την ώρα που στη χώρα µας, σε ένα περιβάλλον γενι-
κευµένης ακρίβειας, σχεδόν δύο εκατοµµύρια επτακόσιες χιλιά-
δες πολίτες ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας και του
κοινωνικού αποκλεισµού. 

Σε ό,τι αφορά τώρα στα στοιχεία του προϋπολογισµού, δεν εκ-
πλήσσουν κανέναν, µιας και αποτυπώνουν τη διαχρονική δυσλει-
τουργική δοµή της ελληνικής οικονοµίας, για την οποία φέρουν
αποκλειστικά ευθύνη όλες οι κυβερνήσεις της Μεταπολίτευσης.
Βλέπουµε, δηλαδή, ύστερα από τρία αντισυνταγµατικά µνηµόνια
λιτότητας να συνεχίζουµε να δανειζόµαστε για να καταναλώ-
νουµε, αφού το έλλειµµα τρεχουσών συναλλαγών -δηλαδή οι
εξαγωγές µείον τις εισαγωγές- θα κυµανθεί στα περσινά επίπεδα
του 7% ή λίγο παραπάνω, δηλαδή λίγο πάνω από 25 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Αυτό σηµαίνει ότι, πρώτον, η µονοκαλλιέργεια του τουρισµού,
στην οποία έχετε ρίξει τα ρέστα σας, δεν αρκεί ούτε καν για να
µειώσει το έλλειµµα. Δεύτερον, δεκατέσσερα χρόνια τώρα
ακούµε ψέµατα για τις διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις που θα
έκανε κάθε κυβέρνηση -άρα και εσείς- για να αλλάξει το παρα-
γωγικό µοντέλο της χώρας. Δεν έχει αλλάξει τίποτα. Έχουµε το
ίδιο έλλειµµα µε το 2007 και συνεχίζουµε να έχουµε το ίδιο τερά-
στιο χάσµα ανταγωνιστικότητας έναντι των εµπορικών µας εταί-
ρων. 

Το έχουµε πει άλλωστε επανειληµµένως ότι η ανάπτυξη στην
πραγµατική οικονοµία -σε αυτήν δηλαδή που βλέπει ο πολίτης
στην τσέπη του- δεν µπορεί να υπάρξει µόνο µε τουρισµό και
χωρίς πρωτογενή παραγωγή και βιοµηχανία. Και αν για την
πρώτη υπάρχει µια κουτσουρεµένη ελπίδα, η δεύτερη δεν έχει
στον ήλιο µοίρα, κατά το κοινώς λεγόµενο, αφού ήδη από τη δε-
καετία του 1980 την έχετε εξαϋλώσει. 

Θεωρώ πολύ σοβαρό και πρέπει να αναφερθώ στο κεφάλαιο
των φόρων. Διότι, αν η Κυβέρνηση Μητσοτάκη αντέχει ακόµα δη-
µοσκοπικά, βασικός λόγος είναι τα πληθωριστικά αυξηµένα φο-
ρολογικά έσοδα. Ο πληθωρισµός, βλέπετε, αποτελεί µια κατάρα
για τους πολίτες και τον ιδιωτικό τοµέα, αλλά ένα δώρο για τις
κυβερνήσεις, οι οποίες βλέπουν -χωρίς να χρειαστεί να αυξήσουν
φόρους- αναίµακτα να λαµβάνουν µεγαλύτερα φορολογικά
έσοδα, λόγω αυξηµένων τιµών. Για τρίτη χρονιά φέτος έχουµε
υπεραπόδοση φόρων, πάνω από τον στόχο που έχετε θέσει και
αναµένουµε, όπως βλέπουµε, αύξηση και το 2025. Το ποιοι θα
την πληρώσουν βέβαια, δεν µας το λέτε. Ηλίου φαεινότερο ότι οι
µόνοι ζηµιωµένοι θα είναι τα ελληνικά νοικοκυριά που ολοένα και
βυθίζονται στην ανέχεια. 

Έχω στα χέρια µου ένα διάγραµµα από τη EUROSTAT, µε τη
δοµή των φορολογικών εσόδων και το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μανούσος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν διάγραµµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η αναλογία έµµεσων-άµεσων φόρων, όπως φαίνεται στο διά-
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γραµµα, είναι 1,5. Δηλαδή, οι Έλληνες πληρώνουν 50% περισσό-
τερους φόρους έµµεσους από ό,τι άµεσους. Είναι λογικό, όταν
έχουµε ΦΠΑ - ρεκόρ στο 24%. Πείτε µου, σε ποια άλλη χώρα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση υπάρχει τέτοια φορολογική δοµή που να επι-
βαρύνει τόσο δυσανάλογα τα χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα.
Είναι ή όχι οι έµµεσοι φόροι λιγότερο προοδευτικοί; Καµµία µε-
ταρρύθµιση δεν έγινε ποτέ σε αυτό το θέµα για να διορθωθεί
αυτή η αδικία και ας φέρνετε κάθε λίγους µήνες ένα νέο φορο-
λογικό νοµοσχέδιο µε «µπαλώµατα». 

Επίσης, θέλω να προσθέσω πως δεν πρέπει να έχουµε αυτα-
πάτες. Τα υπερπλεονάσµατα των εσόδων του κρατικού προϋπο-
λογισµού που αναφέρετε, οφείλονται καθαρά στην φοροαρ-
πακτική πολιτική σας. Είναι «µατωµένα» πλεονάσµατα, τα οποία
πληρώνει ο ιδιωτικός τοµέας, την ώρα που -όπως προανέφερα-
βλέπει τον κίνδυνο της φτώχειας να του χτυπάει την πόρτα. Μιας
που µιλάµε για φτώχεια, κυρίαρχη αιτία ασφαλώς είναι η ακρί-
βεια, µια ακρίβεια που δεν ήρθε ξαφνικά, αλλά εδώ και τρία χρό-
νια έχει αποσαθρώσει κάθε προσπάθεια οικονοµικής ανάκαµψης
των ελληνικών οικογενειών. 

Κύριοι συνάδελφοι, η εµπειρία δεκαεπτά ετών που έχω στο λια-
νικό εµπόριο µού έχει διδάξει το εξής: Όταν η τιµή ενός προ-
ϊόντος ανεβαίνει, πολύ δύσκολα ο καταναλωτής θα τη δει να
κατέβει. Αυτός είναι ο άτυπος και αδυσώπητος νόµος της αγο-
ράς. Ήδη από τον Σεπτέµβριο του 2021, τότε που δεν υπήρχε ο
πόλεµος στην Ουκρανία, ξεκίνησε µια εκθετική αύξηση των τιµών
σε βασικά είδη διατροφής και διαβίωσης, ξεκινώντας από το 10%
και φτάνοντας σήµερα έως το 40% της τότε αξίας τους, αποδει-
κνύοντας στην πράξη ότι όσα µέτρα και αν έχετε πάρει, έχουν
αποτύχει. 

Επειδή, όµως, είµαστε και λάτρεις της Ιστορίας, ας θυµηθούµε
πόσο έκαναν το όχι και τόσο µακρινό 2004, την εποχή της επί-
πλαστης ευηµερίας, βασικά είδη που καταναλώνουµε σήµερα,
για να γίνει η απαραίτητη σύγκριση, πάντα µε ευρώ. Βενζίνη το
λίτρο είχε 69 λεπτά. Σήµερα, οι Έλληνες πολίτες πληρώνουν 1,70
έως 2 ευρώ σε αποµακρυσµένες περιοχές. Τιµή ρεύµατος σε κι-
λοβάτ, για τις πρώτες οκτακόσιες κιλοβατώρες πλήρωναν 0,06
ευρώ. Σήµερα, για τις πρώτες πεντακόσιες πληρώνουν 0,13
ευρώ. Έχω εδώ από τον ΣΚΑΪ, τη ναυαρχίδα της κυβερνητικής
ενηµέρωσης, άρθρο του 2005 µε τίτλο «Το πιο φθηνό ρεύµα έχει
η Ελλάδα, λέει η EUROSTAT». Παρακαλώ το καταθέτω και αυτό
για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μανούσος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν άρθρο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, έχω εδώ κάποια προϊόντα που χρησιµοποιούµε όλοι
λίγο-πολύ στα σπίτια µας και για να µη φανεί ότι κάνω διαφήµιση,
θα σας πω µόνο τις τιµές: Μείγµα για κρέπες το 2005 0,84 λεπτά,
σήµερα 1,90 έως 2 ευρώ. Μερέντα: 1,59 έως 3,45 σήµερα. Γι-
αούρτι αγελαδινό 3,85. Τα 200 γραµµάρια 0,59 ενώ σήµερα 1,50
ευρώ. Νισεστέ 0,73 τότε, σήµερα έως 1,70.

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι αυτό που έχετε κάνει, είναι να τρι-
πλασιάζετε το κόστος διαβίωσης και παράλληλα, να αυξάνετε
τους µισθούς σε 150 ευρώ συγκριτικά µε την τότε εποχή. Ο κ.
Μητσοτάκης το 2011 στη συνέντευξή του δήλωνε ότι δεν θα µπο-
ρούσε να ζήσει µε 800 ευρώ. Τον συµβουλεύω να το κάνει, γιατί
εµείς που έχουµε ζήσει µε 800 ευρώ, έχουµε αντιληφθεί πόσο
αξία έχει αυτή εδώ η εικόνα και παρακαλώ τον κύριο Υφυπουργό
να ρίξει µια µατιά στη φωτογραφία. Ουρά για σπίτι µε ενοίκιο 400
ευρώ! Τον µισό µισθό από όσο έχετε αυξήσει για να πάνε οι πο-
λίτες να δούνε ένα σπίτι για να µείνουν.

Αυτή είναι η κατάντια της ελληνικής κοινωνίας και πιστεύω ότι
όλοι µας, σαν πολιτικό σύστηµα οφείλουµε ένα µεγάλο συγγνώµη
για το σηµείο που έχουµε οδηγήσει τον ελληνικό λαό σήµερα.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μανούσος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μανούσο.

Καλείται στο Βήµα η κ. Σεβαστή Βολουδάκη, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας και θα ακολουθήσουν ο κ. Χριστοδουλάκης,
ο κ. Γιώργος και ο κ. Ξανθόπουλος.

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµία -

κανείς δεν το αµφισβητεί- αποτελεί το βασικό κριτήριο µαζί µε
την ασφάλεια που οι πολίτες κρίνουν την πολιτική και τους πολι-
τικούς. Ειδικότερα, µετά από την περιπλάνηση στα δύσκολα και
τις περισσότερες φορές αχαρτογράφητα νερά των µνηµονίων,
µε µια Ευρώπη να πειραµατίζεται και την Αριστερά να κάνει τα
πάντα για να τιµωρήσει τους Έλληνες, σήµερα µπορούµε να
πούµε ότι τα τελευταία πεντέµισι χρόνια πάµε καλά. Κάνουµε δο-
µικές και θεσµικές µεταρρυθµίσεις. Τολµάµε στους τοµείς της
καινοτοµίας. Δηµιουργούµε ένα ψηφιακό κράτος. Κάνουµε πράξη
τις δεσµεύσεις για µειώσεις των φόρων. Αυξήσεις στον κατώτατο
µισθό και τις συντάξεις. Δηµιουργούµε ένα νέο µοντέλο δυναµι-
κής ανάπτυξης, µε κοινωνική ενσυναίσθηση, µε έµφαση στη βιο-
µηχανία, τον αγροδιατροφικό τοµέα, τον τουρισµό και την
προσέλκυση επενδύσεων. Όλα είναι δυνατά, γιατί παράγουµε
πλεονάσµατα. Αποπληρώνουµε νωρίτερα το χρέος µας, σφυρη-
λατούµε τη διεθνή µας αξιοπιστία.

Συζητάµε σήµερα την κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού
για το έτος 2025 µετά από µία πολύ θετική επίδοση για το έτος
2024. Και αυτό, δεν επιτεύχθηκε µε λόγια, υποσχέσεις και ευχο-
λόγια, αλλά µέσα από ένα πλέγµα µέτρων δηµοσιονοµικά υπεύ-
θυνο και σταθερό και ακριβώς αυτή η σταθερότητα και η σύνεση
είναι που µας επέτρεψε να είµαστε σήµερα εδώ και να αποτε-
λούµε παράδειγµα και για άλλες χώρες που αντικατοπτρίζεται
µέσα από πραγµατικά, µετρήσιµα και απτά αποτελέσµατα.

Σύµφωνα µε επίσηµα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ η Ελλάδα την ερ-
χόµενη χρονιά θα σηµειώσει το τέταρτο υψηλότερο πρωτογενές
πλεόνασµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Μάλιστα, θα καταγράψει
τον ταχύτερο ρυθµό µείωσης του δηµόσιου χρέους ανάµεσα στα
είκοσι επτά κράτη-µέλη. Για πρώτη φορά η Ελλάδα δείχνει ότι
µπορεί, γιατί έχει µια κυβέρνηση µε όραµα, επάρκεια και γνώση.

Το τρέχον έτος πετύχαµε σηµαντική αύξηση των επενδύσεων
µέσω στοχευµένων πολιτικών µε φορολογικά κίνητρα, απλοποι-
ήσεις και εκσυγχρονισµό των διαδικασιών. Αυτά είναι τα αποτε-
λέσµατα της φιλοεπενδυτικής πολιτικής που εφαρµόζει η
Κυβέρνησή µας σε συνδυασµό µε την αποκατάσταση της εµπι-
στοσύνης στις προοπτικές της οικονοµίας που αποτελεί τη βάση
για την προσέλκυση των επενδύσεων. Έχουµε δρόµο µπροστά
µας, µε έµφαση σε µεταρρυθµίσεις στους τοµείς της δικαιοσύνης
και την επικαιροποίηση της πολυνοµοθεσίας. Με συνεχή εκλογί-
κευση των φορολογικών πολιτικών, µε διαφάνεια και κοινωνική
δικαιοσύνη.

Πετύχαµε την απόδοση των µέτρων φορολογικής συµµόρφω-
σης, µε περιορισµό της φοροδιαφυγής και αύξηση των φορολο-
γικών εσόδων. Λιγότερα από περισσότερους και συµµετοχή όλων
βάσει των δυνάµεών τους. Αυξήθηκαν τα διαθέσιµα εισοδήµατα
των πολιτών µέσω της αύξησης του κατώτατου µισθού, ενώ θα
αυξηθούν περισσότερο και µέσω της οριζόντιας αύξησης µισθο-
λογίου για τον δηµόσιο τοµέα. Πετύχαµε, επίσης, τη µείωση πάνω
από εξήντα φόρων. Με µελετηµένα µέτρα και καίριες παρεµβά-
σεις αντιµετωπίζουµε τον πληθωρισµό και τις αυξήσεις στην
ενέργεια.

Σήµερα κάθε επιλογή φορολογικής πολιτικής µας ενισχύει τη
διαφάνεια και τη δηµιουργία δυνατοτήτων για τους πολλούς,
τους ασθενέστερους, τους συνεπείς. Υπάρχουν πολλά που πρέ-
πει και µπορούν να γίνουν ακόµα. Μαγικό ραβδάκι δεν έχει κα-
νείς. Μειώσαµε το έλλειµµα και για το 2025 προβλέπεται πε-
ραιτέρω µείωση στο 0,6%, απόδειξη ότι το µείγµα της φορολογι-
κής ελάφρυνσης των πολιτών και επιχειρήσεων και της τόνωσης
των επενδύσεων αποδίδει µε χειροπιαστά αποτελέσµατα που
αναγνωρίζονται από όλους τους διεθνείς οργανισµούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοινωνική πολιτική και κοινωνικό
κράτος δεν νοείται χωρίς την ανάπτυξη και δεν υπάρχει ανάπτυξη
χωρίς κοινωνική δικαιοσύνη. Από το 2019 µέχρι σήµερα αυξήθη-
καν σηµαντικά οι δαπάνες για την υγεία, για την εθνική άµυνα,
για τις συντάξεις και την πράσινη ανάπτυξη. Ο ρυθµός ανάπτυξης
για το 2024 υπολογίζεται περίπου στο 2,3%, ενώ εκτιµάται ότι για
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το 2025 θα είναι περίπου στο 2,5% το πλεόνασµα, ενώ για το
2024 διαµορφώνεται περίπου στο 2,5% του ΑΕΠ. Η ανεργία µει-
ώθηκε σε 9%, καθώς αυξήθηκαν οι θέσεις εργασίας µέσω της
αύξησης των επενδύσεων, αλλά και της αποτελεσµατικής απορ-
ρόφησης του ΕΣΠΑ και του Ταµείου Ανάκαµψης.

Εδώ θα ήθελα να σηµειώσω για όλους εσάς τους συναδέλ-
φους που νοµίζετε ότι έχετε την αποκλειστικότητα στη διατύ-
πωση του προφανούς, το εξής: Ναι, κατανοούµε ότι η ακρίβεια
αποτελεί τροχοπέδη, αλλά εργαζόµαστε µε σθένος και στρατη-
γική κόντρα σε εξωγενείς παράγοντες που κανείς δεν µπορεί να
ελέγξει. Γίνονται συνεχείς προσπάθειες για µειώσεις στις τιµές
στο ράφι που σταδιακά αποδίδουν. Ο αγώνας είναι συνεχής, δεν
σταµατάµε την προσπάθεια. Το ίδιο ισχύει και για τις τιµές των
ενοικίων. Λαµβάνουµε πρωτοβουλίες, ακούµε την κοινωνία. Συ-
µπορευόµαστε µαζί της µε ρεαλισµό, δεν την εξαπατούµε µε
προτάσεις φωτοβολίδες που ρίχνει η Αντιπολίτευση, έχοντας την
πολυτέλεια να παραµένει ανεύθυνη και είναι και ανεφάρµοστες
και λανθασµένες.

Συνεχίζουµε, λοιπόν, το έργο µας µε απόλυτο αίσθηµα ευθύ-
νης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ο προϋπολογισµός του 2025 αντικατοπτρίζει τον γενικό στόχο
της Κυβέρνησης για ένα αποτελεσµατικότερο, πιο φιλικό και πιο
ευέλικτο κράτος, µε κοινωνικές παροχές υψηλού επιπέδου, βιώ-
σιµη ανάπτυξη, αύξηση των εσόδων, αντιµετώπιση του στεγαστι-
κού προβλήµατος και των έκτακτων συνθηκών της ενεργειακής
κρίσης. Ειδικότερα για το 2025 προβλέπεται αύξηση των πρωτο-
γενών δαπανών για συντάξεις, εξοπλιστικά προγράµµατα, αύ-
ξηση των δηµοσιονοµικών παρεµβάσεων κατά 3,6%, περαιτέρω
σηµαντικές φορολογικές ελαφρύνσεις και πολλά άλλα. Οι ασθε-
νέστεροι είναι βασικό µέληµα του αναπτυξιακού µοντέλου µε κοι-
νωνική ενσυναίσθηση που εφαρµόζουµε. 

Ο προϋπολογισµός του 2025 έρχεται ως αποτέλεσµα µιας
ισορροπηµένης κυβερνητικής στρατηγικής δοµηµένης επάνω
στις εθνικές και κοινωνικές µας ανάγκες. µε δηµοσιονοµική σύ-
νεση, ανάπτυξη και δράσεις που διασφαλίζουν την κοινωνική συ-
νοχή η Ελλάδα θα ανέβει ψηλότερα. Εργαζόµαστε συντονισµένα
και υπεύθυνα, µε συνέπεια, όραµα και ευθύνη και θα συνεχίσουµε
και να βελτιώνουµε την καθηµερινότητα του κάθε πολίτη. Κανείς
δεν περισσεύει και κανένας συγχρόνως δεν µπορεί να περιµένει
όσους, τη στιγµή που η χώρα προχωράει, κάνουν πιρουέτες πο-
λιτικής επιβίωσης, διανέµοντας ανέξοδα πιστοποιητικά αποτυχη-
µένων ιδεολογηµάτων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Βολουδάκη.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Εµµανουήλ Χριστοδουλάκης, Βουλευ-
τής του ΠΑΣΟΚ.

Ορίστε, κύριε Χριστοδουλάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λένε ότι µπορείς να κοροϊδεύεις

λίγους για πολύ καιρό και πολλούς για λίγο, αλλά δεν µπορείς να
τους κοροϊδεύεις όλους για πάντα. 

Για τη χώρα µας, λοιπόν, το τέλος της κοροϊδίας της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας απέναντι στους Έλληνες πολίτες
ξεκινάει µε την κατάθεση του παρόντος προϋπολογισµού σήµερα
µέσα στη Βουλή, γιατί η εξαπάτηση σταµατά εκεί που ξεκινούν
οι κόποι και οι θυσίες της µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας. Στα-
µατά στην τσέπη των πολιτών, οι οποίοι το 2024 θα κληθούν να
πληρώσουν 15.000.000.000 ευρώ περισσότερους φόρους από το
2019, άρα 29% αύξηση, τριπλάσια από την αναντίστοιχη µεγέ-
θυνση της ελληνικής οικονοµίας, µε το ΑΕΠ να αυξάνεται κατά
10%. 

Την ίδια ώρα, το φορολογικό µας σύστηµα παραµένει άδικο,
όσο παραµένει δυσµενής η σχέση µεταξύ έµµεσης και άµεσης
φορολογίας, περίπου στο 2 προς 1, µε την αύξηση των φορολο-
γικών εσόδων να συνδέεται άµεσα µε την ακρίβεια και µε την υπε-
ραπόδοση του ΦΠΑ, που πλήττει πολύ περισσότερο και αναντί-

στοιχα τους πιο ευάλωτους συµπολίτες µας. Τον ΦΠΑ, που εδώ
και τρία χρόνια το ΠΑΣΟΚ ζητάει τη µείωσή του στα βασικά είδη
και αγαθά, για να πάρει την απάντηση από την Κυβέρνηση, όχι
ότι το είχαµε και εµείς στο πρόγραµµά µας το 2019, αλλά ότι πή-
ραµε το manual του λαϊκισµού. Για να µην µπερδευόµαστε, αυτό
το manual του λαϊκισµού, το καλύτερο από όλα και το πιο δια-
χρονικό ήταν και παραµένει το προεκλογικό πρόγραµµα της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Την αδικία της φορολογικής πολιτικής ακολουθεί η ανισότητα
στη διανοµή του πλούτου. Αγοραστική δύναµη σε σχέση µε το
ΑΕΠ: Είναι η δεύτερη χειρότερη στην Ευρώπη, είµαστε µπροστά
µόνο από τη Βουλγαρία. Μισθοί και συντάξεις χαµηλά, ενώ κό-
στος ζωής, κόστος ενοικίων, αξίες ακινήτων και φυσικά τα κέρδη
των πολύ µεγάλων εταιρειών στα ύψη. Και η εξαπάτηση συνεχί-
ζεται κάθε φορά που µιλάτε για ανάπτυξη και για επενδύσεις, 

Μιλάτε για ανάπτυξη, αλλά ξεχνάτε, όχι µόνο ότι τα αποτελέ-
σµατά της δεν διανέµονται µε δίκαιο τρόπο, αλλά και πολύ πε-
ρισσότερο, ίσως, ότι οι ρυθµοί ανάπτυξης της χώρας µέχρι το
2026 θα παραµείνουν σταθεροί, την ίδια ώρα, που για το ίδιο χρο-
νικό διάστηµα στις υπόλοιπες χώρες της Ευρωζώνης αυτοί θα
σηµειώσουν πάρα πολύ σηµαντική αύξηση. 

Μιλάτε για επενδύσεις, όπου παρά τους πρωτοφανείς ευρω-
παϊκούς πόρους που διαχειρίζεται η χώρα µας, οι εισαγωγές αυ-
ξάνονται µε ταχύτερο ρυθµό από τις εξαγωγές και έτσι το
έλλειµµα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών φτάνει σε επί-
πεδα, που προκαλούν δυστυχώς πάρα πολύ µεγάλη ανησυχία. 

Η υγεία, η παιδεία, οι δηµόσιες υποδοµές, η κοινωνική πρό-
νοια, που θα έπρεπε να είναι στο επίκεντρο των δικών σας προ-
τεραιοτήτων, δυστυχώς, στηρίζονται στη λογική του «πάµε και
όπου βγει».

Σε αυτό το πλαίσιο, ακριβώς, ο τοµέας του περιβάλλοντος
αποτελεί, ίσως, το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτυχίας
του παρόντος προϋπολογισµού. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας θα έπρεπε να είναι στο κέντρο της εθνικής πολιτι-
κής, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις εντεινόµενες και φυσικές κατα-
στροφές και επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης. Δυστυχώς, όµως,
ο προϋπολογισµός του 2025 δείχνει ακριβώς την αντίθετη εικόνα.
Βασικοί στόχοι γενικόλογοι, χωρίς συγκεκριµένες δεσµεύσεις,
χωρίς συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα.

Η χώρα εξακολουθεί να βρίσκεται τις τελευταίες θέσεις στην
Ευρώπη όσον αφορά στη διαχείριση των απορριµµάτων. Είναι
19% το ποσοστό ανακύκλωσης στην Ελλάδα και στο 47% ο ευ-
ρωπαϊκός µέσος όρος. Και ενώ ψηφίσατε νοµοσχέδια που συν-
δέονται µε την ανακύκλωση και τη διαχείριση στερεών απο-
βλήτων, δυστυχώς, η χρηµατοδότηση παραµένει στα χαµηλό-
τερα δυνατά επίπεδα.

Καµµία ουσιαστική πρόβλεψη δεν υπάρχει για την αποκατά-
σταση των καµένων δασών. Υποχρηµατοδότηση των φορέων δια-
χείρισης προστατευόµενων περιοχών, θέτοντας σε κίνδυνο την
προστασία της βιοποικιλότητας και αντί αυτής, έργα δήθεν ανα-
δασώσεων, σχεδιασµένα πολύ περισσότερο στα µέτρα των εκά-
στοτε εργολάβων, παρά στην αναγέννηση των τοπικών και
φυσικών οικοσυστηµάτων. 

Στα λόγια µένει και η ενίσχυση της χωροταξίας και της αστικής
ανασυγκρότησης αλλά χωρίς καµµία συγκεκριµένη δράση για τη
βιωσιµότητα της ανεξέλεγκτης οικιστικής ανάπτυξης. 

Και για να µην ξεχνιόµαστε, όλα αυτά την ώρα που συνδυάζο-
νται µε νοµοθετικές πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης, οι οποίες
απόλυτα συντεταγµένα υπερσυγκεντρώνουν εξουσίες στο
Υπουργείο, αφήνουν συστηµατικά απαξιωµένες και υποστελεχω-
µένες κρίσιµες υπηρεσίες και φυσικά αφήνουν ορθάνοιχτα τα πα-
ράθυρα των ιδιωτικοποιήσεων. Διαχείριση αποβλήτων, διαχείριση
δασών, διαχείριση υδάτων και έπεται και συνέχεια. Είναι προφα-
νές ότι δεν είναι µόνο ζήτηµα πόρων, αλλά είναι κυρίως ζήτηµα
βούλησης και πολιτικών προτεραιοτήτων. 

Μιλώντας για προτεραιότητες, η ανατολική Αττική είναι το χα-
ρακτηριστικότερο παράδειγµα της αδιαφορίας της Κυβέρνησης
απέναντι στις ανάγκες των τοπικών κοινωνιών και των συµπολι-
τών µας. Και αυτό, γιατί και σε αυτόν τον προϋπολογισµό απου-
σιάζει οποιαδήποτε πρόβλεψη για την ανατολική Αττική για
σοβαρά έργα υποδοµών που θα βελτιώσουν την ποιότητα της

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΒ’ - 11 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4559



ζωής και της καθηµερινότητας, ειδικά όταν βρίσκονται σε εκκρε-
µότητα κρίσιµα έργα βασικών υποδοµών, όπως είναι η αποχέ-
τευση ή η αναβάθµιση των κτηριακών σχολικών δοµών, βασικά
έργα που θα θωρακίσουν την ανθεκτικότητα της περιοχής απέ-
ναντι σε πολλαπλασιαζόµενες εκφάνσεις της κλιµατικής κρίσης,
όπως πληµµύρες, πυρκαγιές και πολλές άλλες φυσικές κατα-
στροφές και έργα που συνδέονται µε την ενίσχυση του οδικού
δικτύου και την ενίσχυση των µέσων µαζικής µεταφοράς, όπως
πάρα πολλές φορές έχουµε φέρει εδώ µέσα στη Βουλή, µε συ-
γκεκριµένες προτάσεις, που τυγχάνουν αδιαφορίας ή τουλάχι-
στον ασάφειας ως προς τη χρηµατοδότηση, τους πόρους και τα
χρονοδιαγράµµατα. Ενδεικτική είναι η επέκταση της Αττικής
Οδού και του προαστιακού σιδηροδρόµου. Καµµία δράση για την
αναπτυξιακη προοπτική της περιοχής. Καµµία µέριµνα για την
κοινωνική πρόνοια, µε προεξέχον το ζήτηµα της δηµιουργίας δη-
µόσιου γενικού νοσοκοµείου στην ανατολική Αττική. Το ίδιο
ισχύει για τα κρίσιµα θέµατα ασφάλειας και αστυνόµευσης που
ταλανίζουν την ανατολική Αττική. Το ίδιο για χρονίζοντα ζητήµατα
που συνδέονται µε τους δασικούς χάρτες, τον χωροταξικό και
πολεοδοµικό σχεδιασµό. 

Με πολύ απλά λόγια, δυστυχώς, κύριοι της Κυβέρνησης, για
ακόµα µία φορά ξεχάσατε την ανατολική Αττική και φυσικά θυ-
µάστε πάρα πολύ καλά το βασικό σας δόγµα: προϋπολογισµός
χωρίς ανατολική Αττική και κατ’ επέκταση ανατολική Αττική χωρίς
προϋπολογισµό. Αυτοί που δεν θα ξεχάσουν θα είναι οι πολίτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε το εξής: Το ΠΑΣΟΚ
ως η Αξιωµατική Αντιπολίτευση της χώρας σήµερα έχει κάνει µια
καθαρή επιλογή. Εµείς δεν αρκούµαστε απλώς σε µια κριτική
στείρου αρνητισµού, που θα βόλευε την Κυβέρνηση ως εύκολη
και βολική Αντιπολίτευση. Ακριβώς το αντίθετο. Πήραµε, παίρ-
νουµε και θα συνεχίσουµε να παίρνουµε όλες τις απαιτούµενες
πολιτικές πρωτοβουλίες, όπως για τη φορολόγηση των τραπε-
ζών, όπως για τη Golden Visa και τη στέγαση, όπως για τα βαρέα
και ανθυγιεινά στους νοσηλευτές, όπως για τις συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας και µια σειρά από άλλες πρωτοβουλίες, οι
οποίες καταδεικνύουν καθηµερινά ότι για εµάς υπάρχει ένα άλλο
µοντέλο διακυβέρνησης της χώρας, καταδεικνύουν ότι υπάρχει
ένας άλλος δρόµος. Σε έναν κόσµο που αλλάζει διαρκώς, κατα-
δεικνύουν τον δρόµο για ένα σύγχρονο κανονικό ευρωπαϊκό κρά-
τος µε ισχυρούς θεσµούς, µε ισόρροπη ανάπτυξη, µε κοινωνική
δικαιοσύνη, τον µόνο δρόµο που εξασφαλίζει το δικαίωµα σε µια
πιο ανθρώπινη κοινωνία για όλους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Χριστοδουλάκη. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Γιώργος, Βουλευτής της Νέας

Δηµοκρατίας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βου-

λευτές, την τελευταία τριετία η παγκόσµια οικονοµία αντιµετώ-
πισε αλλεπάλληλες κρίσεις και συνεχίζει να επισκιάζεται και το
2024 από την υψηλή αβεβαιότητα και αστάθεια σε γεωπολιτικό,
οικονοµικό και κλιµατικό επίπεδο. 

Παρακολουθούµε µε προσοχή όσα συµβαίνουν εντός της Ευ-
ρωζώνης, στη γειτονιά µας και τον υπόλοιπο κόσµο. Ο πληθωρι-
σµός, αν και αποκλιµακώνεται, διεθνώς συνεχίζει να παραµένει,
δυστυχώς, σε υψηλά επίπεδα. Όµως, παρά την υφιστάµενη συ-
γκυρία, οι επιδόσεις της ελληνικής οικονοµίας επιβεβαιώνουν την
πρόοδό της, η οποία αναγνωρίζεται από όλους τους µεγάλους
διεθνείς οργανισµούς, κάτι που φαίνεται ξεκάθαρα και από την
πρόσφατη αναβάθµιση της ελληνικής οικονοµίας από τον οίκο
Scope. 

Η ελληνική οικονοµία αποδεικνύεται ανθεκτική, καταγράφο-
ντας υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης, καθώς η αύξηση του ΑΕΠ το
πρώτο εξάµηνο του 2024 ανήλθε σε 2,2% και αναµένεται να ανέλ-
θει σε 2,3% το 2025. Αυτή η πορεία συνοδεύεται από τη δέ-
σµευσή µας να στηρίξουµε την κοινωνία, δίνοντας προτεραιό-
τητα στους πιο ευάλωτους, όπως οι άνεργοι. Οι προσπάθειές

µας, πάντως, αποδίδουν, καθώς το ποσοστό ανεργίας στο τρίτο
τρίµηνο του 2024 υποχώρησε στο 9% από 10,8% το αντίστοιχο
τρίµηνο του προηγούµενου έτους και συνιστά το χαµηλότερο πο-
σοστό ανεργίας από το τέταρτο τρίµηνο του 2009. 

Δεν θα αναφερθώ στον στόχο των 1.500 ευρώ για τις µέσες
αποδοχές και των 950 ευρώ για τον κατώτατο µισθό στο τέλος
του 2027. Ακούστηκαν και θα ακουστούν κατά κόρον. 

Θέλω να πω, όµως, πως περισσότερες, καλύτερα αµειβόµενες
και πιο ασφαλείς δουλειές είναι ο στόχος της πολιτικής µας και
σε αυτό σίγουρα συµβάλλει και ο νέος τρόπος υπολογισµού του
κατώτατου µισθού στη χώρα µας, που ψηφίστηκε την προηγού-
µενη εβδοµάδα και θα τεθεί σε ισχύ από το 2027 και µετά. 

Ιδιαίτερα σηµαντική είναι και η συµβολή της Δηµόσιας Υπηρε-
σίας Απασχόλησης στον τοµέα της εύρεσης, αλλά και της ενί-
σχυσης της εργασίας, η οποία δεν έχει σταµατήσει να χτίζει
προγράµµατα κατάρτισης και εκπαίδευσης για συµπολίτες µας
χωρίς εργασία. Δείτε το τελευταίο πρόγραµµα, που προκηρύ-
χθηκε για να καταλάβετε τη σηµαντική προσπάθεια που καταβάλ-
λεται για τους δικαιούχους του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδή-
µατος. Τα προγράµµατα επενδύουν στις δεξιότητες και στις ευ-
καιρίες, µε στόχο µια αγορά εργασίας που δίνει σε όλους τη δυ-
νατότητα να προχωρήσουν µπροστά. Και όταν λέµε «όλους», το
εννοούµε. Φροντίζουµε να µην αφήσουµε κανέναν πίσω, µεριµνώ-
ντας για όλους τους πολίτες χωρίς διακρίσεις, χωρίς αποκλει-
σµούς. Χίλιοι άνεργοι µε αναπηρία θα βρουν µερική ή πλήρη
απασχόληση µε το νέο αυτό πρόγραµµα.

Ας µιλήσουµε, όµως, και για κάποια ακόµα από τα µέτρα τα
οποία στοχεύουν στη στήριξη των πολιτών και προβλέπονται
στον προϋπολογισµό του 2025. Ποια είναι αυτά; Είναι η κατάρ-
γηση του τέλους επιτηδεύµατος στους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες, η περαιτέρω ενίσχυση του εισοδήµατος των ιατρών του ΕΣΥ
µε την καθιέρωση της αυτοτελούς φορολόγησης της αποζηµίω-
σης των εφηµεριών και τη θέσπιση αυξηµένου κινήτρου προσέλ-
κυσης και παραµονής σε προβληµατικές και άγονες περιοχές, η
αύξηση της αποζηµίωσης για τη νυχτερινή απασχόληση του έν-
στολου προσωπικού, η αναµόρφωση του µισθολογικού πλαισίου
των σπουδαστών των στρατιωτικών σχολών, που είναι µια πρώτη
δέσµη µέτρων µε στόχο την ανάσχεση των αποχωρήσεων των
σπουδαστών. Από την 1η Ιανουαρίου του 2025 η µηνιαία αποζη-
µίωση του ευέλπιδος θα διαµορφωθεί στα 600 ευρώ από 150
ευρώ που είναι σήµερα και αντίστοιχα θα αυξηθούν και οι απο-
δοχές των σπουδαστών της Σχολής Ναυτικών Δοκίµων και της
Σχολής Ικάρων. Να µην ξεχνάµε ότι αυτή η γενιά αξιωµατικών θα
κληθεί να στελεχώσει όλα τα σύγχρονα οπλικά συστήµατα που
προµηθεύεται η Ελλάδα, µεταξύ των οποίων οι φρεγάτες FDI, τα
F-35 και τα νέα συστήµατα αεράµυνας. 

Επίσης, η µονιµοποίηση της επιστροφής του ειδικού φόρου κα-
τανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο είναι ένα θετικό µέτρο, όπως
και οι διορισµοί των εννέα χιλιάδων επτακοσίων ενενήντα δύο µό-
νιµων εκπαιδευτικών στην πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση και τρεις χιλιάδες ενενήντα στο Υπουργείο Υγείας, η
πλήρωση των χιλίων πενήντα ενενήντα δύο θέσεων µόνιµου προ-
σωπικού σε φορείς του δηµοσίου αποκλειστικά από άτοµα µε πο-
σοστό αναπηρίας τουλάχιστον 50%.

Και φυσικά δεν σταµατάµε τους ελέγχους για τη φοροδια-
φυγή. Περίπου 1,8 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι οι επιπλέον ει-
σπράξεις κατά την περσινή χρονιά από την πάταξή της. Τα
χρήµατα αυτά θα γυρίσουν πίσω στους οικονοµικά ασθενέστε-
ρους και στις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θέλω ενδεικτικά και
επιγραµµατικά να αναφερθώ και στις προβλεπόµενες παρεµβά-
σεις, που εντάσσονται στον προϋπολογισµό του 2025 για την
αντιµετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος. Ενδεικτικά ανα-
φέρω τα προβλεπόµενα µέτρα: την αύξηση του επιδόµατος γέν-
νησης από 2.000 σε 2.400 έως 3.500 ευρώ, την αύξηση του
επιδόµατος µητρότητας στις ελεύθερες επαγγελµατίες, τις αυ-
τοαπασχολούµενες και τις αγρότισσες από τους τέσσερις στους
εννέα µήνες, στο ύψος του κατώτατου µισθού του 2000 από το
2024, τη θέσπιση από το 2025 φοροαπαλλαγής για τις οικειοθε-
λείς παροχές επιχειρήσεων νέων γονέων, την αύξηση του φοιτη-
τικού στεγαστικού επιδόµατος για τα περιφερειακά πανεπιστήµια
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κατά 500 ευρώ, τη δηµιουργία του νέου προγράµµατος «Μα-
ριέττα Γιαννάκου» ύψους 250 εκατοµµυρίων για την αναβάθµιση
των σχολικών υποδοµών της χώρας, τα θεσµικά µέτρα ιδιαίτερης
σηµασίας που θα διευκολύνουν σηµαντικά τις τρίτεκνες οικογέ-
νειες, τους δωρεάν έλεγχους γονιµότητας για τα νέα ζευγάρια
και, τέλος, το πακέτο µέτρων που θα εφαρµόσει η Κυβέρνηση
για να περιορίσει το στεγαστικό πρόβληµα, ιδίως των νέων. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης αυτά που λέει, τα
κάνει πράξη και συνεχίζει να πράττει µε υπευθυνότητα και σοβα-
ρότητα. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο του προϋπολογισµού του 2025
ανταποκρίνεται στις εθνικές και κοινωνικές ανάγκες, διορθώνει
τις συνέπειες της κρίσης της προηγούµενης δεκαετίας και όπως
ειπώθηκε και από τον Πρωθυπουργό ανεβάζει την Ελλάδα ψηλό-
τερα. Γι’ αυτό και εγώ σας καλώ να υπερψηφίσετε τον προϋπο-
λογισµό µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ιωάννη Γιώργο.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος, Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσουν ο κ. Καππάτος, ο κ. Συντυχάκης
και ο κ. Κοτρωνιάς.

Κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Εθνική Αντιπροσωπεία σήµερα

συζητά το κορυφαίο νοµοθέτηµα. Είναι µία διαδικασία, που
αφορά τον κρατικό προϋπολογισµό που κατά βάση είναι το ση-
µαντικότερο νοµοθέτηµα που ψηφίζει η Βουλή, γιατί πάνω σε
αυτόν στηρίζεται οποιαδήποτε άλλη νοµοθετική πρωτοβουλία.
«Δει δη χρηµάτων, ω άνδρες Αθηναίοι!» έλεγε ο Δηµοσθένης και
αυτό επαναλαµβάνεται αδιαλείπτως χιλιάδες χρόνια τώρα. Επο-
µένως ο κρατικός προϋπολογισµός είναι ουσιαστικά η βάση πάνω
στην οποία κτίζεται η πολιτική κάθε κυβέρνησης. Είναι ένα βαθιά
πολιτικό κείµενο, αλλά βλέπουµε την προσπάθεια κυρίως των
Βουλευτών της Συµπολίτευσης να µείνουν στα τεχνικά, στα αριθ-
µητικά δεδοµένα, που δεν στερούνται σηµασίας µεν, αλλά δεν
είναι τα κυρίαρχα. Αυτό που είναι το κυρίαρχο και το οποίο οφεί-
λουµε ως Βουλευτές της Αντιπολίτευσης να αναδείξουµε είναι η
στόχευση του προϋπολογισµού, είναι η κατεύθυνση του προϋπο-
λογισµού, είναι το περιεχόµενο του προϋπολογισµού και µε αυτή
την έννοια και αυτός ο προϋπολογισµός έχει µια βαθιά ταξική διά-
σταση. 

Κατ’ αρχάς να κάνω µια γενική προσέγγιση και να πω ότι εκεί
όπου ευτυχούν οι αριθµοί, δυστυχούν οι άνθρωποι συνήθως,
όπως έλεγε ο Γεώργιος Παπανδρέου.

Η στατιστική επιστήµη, γιατί αυτήν επικαλείστε, κύριοι της
Πλειοψηφίας, είναι η επιστήµη η οποία προσπαθεί να µας πείσει
ότι όταν ένας άνθρωπος τρώει ένα κοτόπουλο και ο άλλος πεθαί-
νει από ασιτία κατά µέσον όρο έχουν φάει και οι δύο από µισό
κοτόπουλο. 

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, καλούµε τους πολίτες να ακούν τα
νούµερα και να τα βάζουν πάντα στην κρισάρα των προσωπικών
τους επιλογών και επιδιώξεων.

Αυτός ο κρατικός προϋπολογισµός κατ’ αρχάς αυτό που επι-
τυγχάνει είναι η διεύρυνση των ανισοτήτων. Είναι ένας προϋπο-
λογισµός µεταφοράς πλούτου από τους πολλούς στους λίγους.
Οι λίγοι αναπτύσσονται και εξελίσσονται και οι πολλοί προσπα-
θούν να βγάλουν τον µήνα. Παραµένει ένας προϋπολογισµός δια-
φορετικών ταχυτήτων. 

Δεύτερον, είναι ένας προϋπολογισµός στον οποίο ο έρπων
ρυθµός ανάπτυξης µας αποµακρύνει από τον µέσο όρο των
χωρών της Κοινότητας. 

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, η χώρα πέρασε
από µια πολύ µεγάλη κρίση, η χώρα πτώχευσε εξαιτίας των πο-
λιτικών που ασκήσατε η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Η χώρα
κατόρθωσε να σταθεί στα πόδια της µε την κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και του Αλέξη Τσίπρα, βγήκε από τα µνηµόνια και έχει πλέον
έναν οδικό χάρτη µε ρυθµισµένο χρέος, µε σταθερό επιτόκιο, µε

ένα «µαξιλάρι» 37 δισεκατοµµυρίων, το οποίο την προφυλάσσει
από την πίεση των αγορών. 

Όµως δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η χώρα όλο το διάστηµα αυτό
έµεινε πίσω από τον µέσο όρο ανάπτυξης της ευρωζώνης και µε
αυτή την έννοια οι προϋπολογισµοί τους οποίους καταθέτετε στη
Βουλή δεν πρέπει απλώς να έχουν έναν έρποντα ρυθµό ανάπτυ-
ξης, όπως ανέφερα, αλλά έναν ρυθµό ανάπτυξης τέτοιον που να
µας οδηγεί στη σύγκλιση µε τις χώρες της Ευρωζώνης. Συµβαίνει
αυτό; Σε καµµία περίπτωση. Το αντίθετο, θα επιτείνει τον απο-
κλεισµό. Περαιτέρω, επαναλαµβάνει µία δυσµενή για τη µεγάλη
πλειοψηφία των πολιτών αναλογία έµµεσων και άµεσων φόρων.
Οι έµµεσοι φόροι, οι οποίοι είναι ενιαίοι, ισοπεδωτικοί για όλους,
έχοντες και µη έχοντες, είναι 63% και 37% είναι οι έµµεσοι. 

Μιλάτε για την εργασία. Άκουσα προηγουµένως τον συνά-
δελφο από τη Νέα Δηµοκρατία να µιλάει για την εργασία. Ανα-
φέρετε ότι µειώθηκε. Όντως µειώθηκε σε στατιστικό επίπεδο
κάτω από το 10%. Η πλειονότητα, όµως, αυτών των εργαζοµένων
είναι ή σε ελαστικές µορφές απασχόλησης είτε σε µειωµένης
απασχόλησης εργασία είτε υποαµειβόµενη.

Άρα, ξαναλέω, για να τονίσω το γεγονός ότι µόνο η µείωση της
ανεργίας δεν αρκεί ως επιχείρηµα. Πρέπει να µας πείσετε και να
µας δείξετε ότι αυτή η µείωση ανταποκρίνεται σε ολοκληρωµένες
και κυρίως σε σταθερές θέσεις εργασίας, κάτι το οποίο, βεβαίως,
δεν ισχύει. 

Τέλος, επειδή σήµερα ανακοινώθηκε από τον Πρόεδρο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία η νέα διάρθρωση τοµεαρχών του
ΣΥΡΙΖΑ και έχω την τιµή να έχω το χαρτοφυλάκιο του Υπουργείου
Εσωτερικών, θέλω να πω τέσσερις σηµειακές παρεµβάσεις που
αφορούν αυτόν τον τοµέα. 

«Κυοφορείται» αναγκαστική συνένωση των δηµοσίων επιχειρή-
σεων ύδρευσης, η οποία συνεπάγεται αύξηση τιµολογίων και στο
βάθος ιδιωτικοποίηση. Έπεται η ΕΥΑΘ και ΕΥΔΑΠ. Έχει κατατε-
θεί εµπεριστατωµένη µελέτη της ΚΕΔΕ, αλλά η Κυβέρνηση αδια-
φορεί πλήρως. 

Υπάρχει απειλή χρεοκοπίας σε µια σειρά δήµων και η οικονο-
µική δυσπραγία των υπολοίπων, εξαιτίας της επιλογής της Κυ-
βέρνησης να ακολουθεί µνηµονιακές πολιτικές για την αντιπο-
λίτευση. 

Έτσι, λοιπόν, ενώ θα έπρεπε να δοθούν 8.400 δισεκατοµµύρια,
δίνονται µόλις 2,5 δισεκατοµµύρια. Λιγότερο και από το πλαφόν
που η Κυβέρνηση έχει δώσει µόνο 3,8. Αυτό συντελεί στην περαι-
τέρω απαξίωση των δήµων. 

Βεβαίως από κοντά έρχεται η υποστελέχωση των ΟΤΑ και βε-
βαίως οι δήµοι στους οποίους αναλογεί η πολιτική προστασία,
εξαιτίας και λόγω της κλιµατικής κρίσης, που βιώνουµε όλοι τη
σηµασία που έχει η πολιτική προστασία. Και βεβαίως οι δήµοι και
οι περιφέρειες λόγω ακριβώς του ελλιπούς θεσµικού πλαισίου
αδυνατούν να ανταποκριθούν σε αυτή τους την υποχρέωση. 

Σήµερα, λοιπόν, χρειάζεται µια µεγάλη θεσµική αλλαγή. Χρει-
άζεται µια θεσµική αλλαγή µε την οποία το κράτος θα πάρει
µπρος και ουσιαστικά θα χαράξει πολιτικές προς όφελος της µε-
γάλης πλειοψηφίας της κοινωνίας. Ο κύριος Υπουργός κάνει ότι
τα αγνοεί. Στο πρόσφατο συνέδριο της ΚΕΔΕ και της ΕΝΠΕ ο κύ-
ριος Υπουργός πρότεινε αλλαγή του εκλογικού νόµου. Όλη η έν-
νοια της Κυβέρνησης είναι πώς θα διασφαλίσει την κυριαρχία της
µε τεχνητά εκλογικά συστήµατα στον ευαίσθητο χώρο της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, αυτός που βγήκε από τις
κάλπες µε την εντολή του ελληνικού λαού να αποτελέσει την
αξιωµατική αντιπολίτευση, θα ηγηθεί της προσπάθειας της κοι-
νωνίας και µέσα και έξω από τη Βουλή για να αντιµετωπιστούν οι
δυσµενείς συνέπειες αυτού του προϋπολογισµού. 

Ανοίγουµε µια συζήτηση για το τι κράτος θέλουµε, για το τι κοι-
νωνία θέλουµε και καλούµε τις όµορες πολιτικές δυνάµεις να έλ-
θουν σε αυτόν τον διάλογο, γιατί κανείς µόνος του δεν µπορεί να
φέρει την απαιτούµενη αλλαγή και κανείς µόνος του δεν µπορεί
να αποτελέσει την ελπίδα για την αλλαγή στη χώρα µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
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τον κ. Ξανθόπουλο. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Παναγής Καππάτος, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα τον εθνικό οικονοµικό προϋπολογισµό του 2025, ο οποίος
αποτελεί µια στρατηγική δήλωση για το µέλλον της χώρας µας,
µια διαβεβαίωση ότι η Ελλάδα της σταθερότητας, της ανάπτυξης
και της προοπτικής είναι εδώ ισχυρότερη από ποτέ. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, υπό την ηγεσία του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, έχει αποδείξει ότι η Ελλάδα µπορεί να αλλά-
ξει πορεία. Καθηµερινά διορθώνουµε παθογένειες που για
δεκαετίες καθήλωσαν τη χώρα µας. Τα σηµάδια της προόδου
είναι πλέον αδιαµφισβήτητα: οικονοµικοί δείκτες που ανεβαίνουν,
ανεργία που µειώνεται, επενδύσεις που αυξάνονται. Οι πολίτες
αισθάνονται τη διαφορά, όχι µόνο γιατί η οικονοµία µας αναπτύσ-
σεται, αλλά γιατί η πολιτική µας διαµορφώνει ένα πλαίσιο σταθε-
ρότητας που εµπνέει εµπιστοσύνη. Δεν είναι τυχαίο, άλλωστε, ότι
ο λαός στηρίζει αυτή την Κυβέρνηση, µια απόφαση βασισµένη
στην εµπιστοσύνη, στη γνώση ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι η µόνη
πολιτική δύναµη που µπορεί να εγγυηθεί την οµαλότητα και την
πρόοδο. Και αυτό το βλέπουµε σε κάθε πτυχή της πολιτικής µας. 

Παράλληλα, η Ελλάδα διαδραµατίζει πλέον έναν αναβαθµι-
σµένο ρόλο στη διεθνή σκηνή µε υπευθυνότητα, αλλά και απο-
φασιστικότητα, διαχειριζόµαστε τις εξωτερικές µας σχέσεις. Οι
διπλωµατικοί µας χειρισµοί έχουν φέρει την Ελλάδα σε θέση
πρωταγωνιστή. Είµαστε πλέον, όχι απλώς ένας ισότιµος συνοµι-
λητής, αλλά µια χώρα που οι προτάσεις της διαµορφώνουν την
ατζέντα σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Οι σχέσεις µας µε τις Ηνωµένες
Πολιτείες, που βρίσκονται στο καλύτερο σηµείο τους και η στρα-
τηγική µας παρουσία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι αποδείξεις
αυτής της αλλαγής. 

Αυτή η ενίσχυση της θέσης µας συνοδεύεται από την αδιαπρα-
γµάτευτη δέσµευσή µας στην ασφάλεια. Τα εξοπλιστικά προ-
γράµµατα που υλοποιούµε µε τα Ραφάλ, µε τις φρεγάτες
Μπελαρά και τα F-35 δεν είναι απλώς επενδύσεις στην άµυνα,
είναι η εγγύηση της ειρήνης και της σταθερότητας στην περιοχή
µας. Είναι το µήνυµα ότι η Ελλάδα είναι έτοιµη να υπερασπιστεί
τα κυριαρχικά της δικαιώµατα. 

Αλλά δεν είναι µόνο η διεθνής µας παρουσία που αναδεικνύει
τη δυναµική της χώρας. Το κυβερνητικό µας έργο αποτυπώνεται
µε σαφήνεια στην καθηµερινότητα των πολιτών. Η ψηφιοποίηση
του Κτηµατολογίου, οι δασικοί χάρτες που καλύπτουν πλέον
πάνω από το 90% της επικράτειας, οι τοπικές πολεοδοµικές πα-
ρεµβάσεις είναι µερικά µόνο παραδείγµατα της δουλειάς µας. 

Στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, την Κεφαλονιά, το έργο του οδι-
κού άξονα Αργοστόλι - Πόρος αποτελεί σηµείο αναφοράς, ένα
έργο που χαρακτηρίζω εθνικής σηµασίας, το οποίο, αφού έχει
ήδη ολοκληρωθεί η αδειοδότηση και η περιβαλλοντική µελέτη,
είναι έτοιµο να µπει σε τροχιά υλοποίησης, µετά τη δηµοπράτησή
του, αναβαθµίζοντας την περιοχή και ενισχύοντας την τουριστική
και οικονοµική της δύναµη. 

Όλα αυτά αποκτούν ακόµα µεγαλύτερη σηµασία όταν τα εντά-
ξουµε στο πλαίσιο του προϋπολογισµού του 2025. Είναι ένας
προϋπολογισµός που αποδεικνύει πως η ανάπτυξη και η δηµο-
σιονοµική υπευθυνότητα µπορούν να συµπορεύονται. Το 2025
προβλέπεται πρωτογενές πλεόνασµα από τα υψηλότερα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και η περαιτέρω µείωση του δηµόσιου χρέ-
ους. Κι όµως, το πετυχαίνουµε αυτό µειώνοντας φόρους, ενι-
σχύοντας τα εισοδήµατα και προωθώντας επενδύσεις. 

Η ανάπτυξη της οικονοµίας µας, αλλά και η πάταξη της φορο-
διαφυγής είναι κινητήρια µοχλοί αυτής της επιτυχίας. Οι αυξηµέ-
νες δαπάνες για την υγεία, που είναι 74% υψηλότερες από το
2019, αποδεικνύουν τη δέσµευσή µας να ενισχύσουµε το δηµό-
σιο σύστηµα υγείας. 

Παράλληλα, στην παιδεία επενδύουµε στη στήριξη των περι-
φερειακών πανεπιστηµίων και την αναβάθµιση της σχολικής εκ-
παίδευσης. Αυτές οι παρεµβάσεις δεν είναι απλώς οικονοµικοί
αριθµοί είναι επένδυση στο µέλλον. 

Και φυσικά η πολιτική µας στηρίζεται στην κοινωνική συνοχή.
Οι αυξήσεις των συντάξεων, οι µειώσεις φόρων και οι στοχευµέ-

νες ενισχύσεις προς τους ευάλωτους συµπολίτες µας, δείχνουν
ότι προτεραιότητά µας είναι η στήριξη όλων χωρίς εξαιρέσεις. 

Όµως, η πραγµατική µας δύναµη βρίσκεται στις επενδύσεις
που προσελκύουµε και στις αλλαγές που φέρνουµε στο παρα-
γωγικό µοντέλο της χώρας. Οι επενδύσεις αναµένεται να αυξη-
θούν κατά 8,4% το 2025, ενώ η ανεργία µειώνεται σταθερά,
φτάνοντας σε µονοψήφιο ποσοστό για πρώτη φορά από το 2009.
Αυτή η εξέλιξη είναι η µεγαλύτερη απόδειξη ότι οι πολιτικές µας
αποδίδουν. 

Τέλος, δεν θα µπορούσα, σε αυτό το πλαίσιο, να µην ανα-
φερθώ και στην πρόσφατη ανακοίνωση του Πρωθυπουργού,
σύµφωνα µε την οποία η Ελλάδα είναι µία από τις επτά χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που επιλέχτηκαν από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή για τη δηµιουργία των πρώτων εργοστασίων τεχνητής
νοηµοσύνης. Η ελληνική µονάδα τεχνητής νοηµοσύνης µε την
ονοµασία «Φάρος» πρόκειται να αποτελέσει άλλο ένα σηµείο ανα-
φοράς της στρατηγικής µας δέσµευσης για καινοτοµία και τεχνο-
λογική ηγεσία στην Ευρώπη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2025
είναι µια βαθιά πολιτική και εθνική δέσµευση. Είναι το όραµά µας
για µια Ελλάδα ισχυρή, αναπτυσσόµενη, δίκαιη, µια Ελλάδα που
ανακτά τη θέση που της αξίζει στο διεθνές στερέωµα, µια Ελλάδα
που τιµά την ιστορία της και οικοδοµεί το µέλλον της µε υπευθυ-
νότητα και αυτοπεποίθηση. 

Στον πυρήνα αυτού του οράµατος βρίσκεται ο υπεύθυνος πα-
τριωτισµός. Δεν είναι ο πατριωτισµός των µεγάλων λόγων, αλλά
ο πατριωτισµός των πράξεων. Είναι ο πατριωτισµός που µετου-
σιώνεται σε στοχευµένες πολιτικές για την οικονοµία, την κοινω-
νία και την ασφάλεια. Είναι η δέσµευση να υπερασπιζόµαστε τα
κυριαρχικά µας δικαιώµατα µε σοβαρότητα και ισχύ, ενισχύο-
ντας, ταυτόχρονα, τις συµµαχίες µας και προβάλλοντας τη χώρα
µας ως πυλώνα σταθερότητας και ειρήνης στην νοτιοανατολική
Μεσόγειο. 

Αυτός ο υπεύθυνος πατριωτισµός µας οδηγεί και στις εσωτε-
ρικές µας πολιτικές. Στηρίζουµε τους πιο αδύναµους, ενισχύουµε
τη µεσαία τάξη, δηµιουργούµε ευκαιρίες για τους νέους, γιατί πι-
στεύουµε ότι µια πραγµατικά ισχυρή Ελλάδα είναι µια δίκαιη Ελ-
λάδα. Δεν αφήνουµε κανέναν πίσω. Επενδύουµε στην υγεία, την
παιδεία, την άµυνα και τις υποδοµές. Χτίζουµε µια οικονοµία που
αναπτύσσεται, χωρίς να υπονοµεύει το µέλλον, και όλα αυτά τα
κάνουµε µε πλήρη σεβασµό στις θυσίες των πολιτών µας, που
στήριξαν τη χώρα στις πιο δύσκολες στιγµές. 

Ο προϋπολογισµός του 2025 είναι µια ευκαιρία να επιβεβαι-
ώσουµε ότι η πορεία αυτή δεν έχει γυρισµό. Είναι η απόδειξη ότι
ως έθνος µπορούµε να καταφέρουµε το καλύτερο, όταν λειτουρ-
γούµε µε ενότητα, σχέδιο και πίστη στις δυνατότητές µας. 

Σας καλώ λοιπόν να εγκρίνουµε αυτόν τον προϋπολογισµό µε
αίσθηµα ευθύνης απέναντι στην πατρίδα και τους πολίτες της.
Ας δώσουµε ένα ξεκάθαρο µήνυµα ότι η Ελλάδα δεν κοιτάζει
πίσω, αλλά προχωράει µπροστά, µε σταθερότητα, σιγουριά και
όραµα. Η Ελλάδα αλλάζει και η αλλαγή αυτή δεν γνωρίζει όρια. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καππάτο. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης, Βουλευτής
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Θα ακολουθήσουν οι
κύριοι Κοτρωνιάς, Κοτίδης, Καπετάνος.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Η Κυβέρνηση, µεταµφιεσµένη

σε Άη - Βασίλη, ετοιµάζεται να δώσει νέες πισώπλατες µαχαιριές
στον λαό µε τον αντιλαϊκό κρατικό προϋπολογισµό του 2025.
Φόβου τους Δαναούς και δώρα φέροντας. Ένας προϋπολογι-
σµός διά χειρός Ευρωπαϊκής Ένωσης, προσαρµοσµένος στις πο-
λεµικές απαιτήσεις του ΝΑΤΟ για την κερδοφορία των επιχειρη-
µατικών οµίλων. 

Υπηρετεί το τρίπτυχο «χρηµατοδότηση της πολεµικής οικονο-
µίας, ένταση της φοροληστείας, πάγωµα κοινωνικών δαπανών
για υγεία, παιδεία, πρόνοια, πολιτική προστασία, αθλητισµό, πο-
λιτισµό, για την ύπαιθρο». 

Αυτό το τρίπτυχο προϋποθέτει νέα φαραωνικά πρωτογενή πλε-
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ονάσµατα για το 2025, που θα ξεπεράσουν τα 6 δισεκατοµµύρια
σε σχέση µε το 2024, εκτίναξη των πιο αντιλαϊκών φόρων, των
έµµεσων, του ΦΠΑ, των ειδικών φόρων. Αυτή η φοροαφαίµαξη
θα φτάσει τα 70 δισεκατοµµύρια, εκ των οποίων το 95% πληρώ-
νουν τα εργατικά λαϊκά στρώµατα. 

Με λίγα λόγια, η Κυβέρνηση ετοιµάζεται να γδάρει στην κυριο-
λεξία τον λαό και το γδάρσιµο αυτό θα συνεχιστεί έως και το
2028, όπως προβλέπει το Μεσοπρόθεσµο Πρόγραµµα 2025-
2028. Και όλα αυτά για να εξασφαλίσει τα κέρδη των οµίλων και
να ενισχύσει τους πολέµους των ιµπεριαλιστών. 

Την ίδια στιγµή που γδέρνει τον λαό, διευρύνει τις προκλητικές
φοροαπαλλαγές για το µεγάλο κεφάλαιο, όπως το αφορολόγητο
πετρέλαιο για τους εφοπλιστές ή τους αναβαλλόµενους φόρους
για τους τραπεζίτες, που αγγίζουν τα 16 δισεκατοµµύρια, ενώ πε-
ρασµένα-ξεχασµένα τα πάνω από 40 δισεκατοµµύρια των λαϊκών
καταθέσεων που δόθηκαν προίκα στις τράπεζες για την ανακε-
φαλαιοποίησή τους, καθώς και τα τρία απανωτά προγράµµατα
«Ηρακλής», που επίσης χορήγησαν κατά δεκάδες δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ στις τράπεζες για να µεταφέρουν τα κόκκινα δάνεια στα
fund. 

Να λοιπόν πού διοχετεύεται ο ιδρώτας, ο κόπος, ο πλούτος
που παράγουν οι εργαζόµενοι. Κι όµως, η Κυβέρνηση πουλάει το
παραµύθι των αυξήσεων στο εισόδηµα, τη µείωση φόρων, τη στι-
γµή που ο λαός µας δυσκολεύεται ακόµα και να καλύψει βασικές
ανάγκες, εξαιτίας της ακρίβειας, των χαµηλών µισθών και της φο-
ρολεηλασίας, που θα ενταθεί ακόµα περισσότερο τα επόµενα
χρόνια. 

Και θέλει θράσος να µατώνεις τον λαό µε φόρους και χαράτσια
και εσύ να λες για αυξήσεις στο εισόδηµα. Μόλις την περασµένη
εβδοµάδα, στον νόµο για τον κατώτατο µισθό, µαζί Νέα Δηµο-
κρατία και ΠΑΣΟΚ ψήφισαν την οριστική ταφόπλακα στον δέκατο
τρίτο και δέκατο τέταρτο µισθό για το δηµόσιο, έφεραν τον
κόφτη στον κατώτατο µισθό, ενώ Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ ψήφισαν από κοινού στην Ευρωπαϊκή Ένωση τη σχετική
ευρωπαϊκή οδηγία. 

Ναι, είναι το ΠΑΣΟΚ, είναι ο ΣΥΡΙΖΑ υπηρέτες του κεφαλαίου,
που βάζουν πλάτη ως συµπολιτευόµενη αντιπολίτευση στην κυ-
βερνητική πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας, κορυφαίοι στυλοβά-
τες της αστικής διαχείρισης και πολιτικοί εκπρόσωποι της
καπιταλιστικής εξουσίας στη χώρα µας. Και γι’ αυτό βέβαια τους
βαβαλίζει και το σύστηµα. 

Άλλωστε, το ταγκό για να χορευτεί και από τους δύο προϋπο-
θέτει την ανασύνθεση της σοσιαλδηµοκρατίας. Είναι βασικό ζη-
τούµενο για τη σταθερότητα του συστήµατος. Άλλωστε, έχετε
βάλει την υπογραφή σας σε κοµβικές επιλογές της αστικής
τάξης, µε συµµετοχή στους ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς, στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, στο ΝΑΤΟ και πολλές άλλες αµαρτίες. Είστε
το παλιό, που παρελαύνει µεταµφιεσµένο σε καινούργιο, όπως
έλεγε ο Μπρεχτ. 

Ο κρατικός προϋπολογισµός του 2025 και για τους δήµους και
τις περιφέρειες συνεχίζει να στραγγαλίζει τα οικονοµικά τους και
θυσιάζει τα αναγκαία για τον λαό έργα, υπηρεσίες και υποδοµές
στον βωµό των προτεραιοτήτων του κεφαλαίου και των µατωµέ-
νων πλεονασµάτων. Προβλέπει δήµοι και περιφέρειες να πάρουν
επιπλέον 27 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το 2024, δηλαδή ψί-
χουλα µπροστά στις αυξηµένες λαϊκές ανάγκες, σε συνθήκες
φτώχειας και ακρίβειας. 

Παγωµένες θα παραµείνουν οι λειτουργικές δαπάνες των σχο-
λείων, του σχολικού τροχονόµου, οι δαπάνες για έργα και επεν-
δυτικές δραστηριότητες, οι γνωστοί πρώην ΣΑΤΑ, οι επισκευές
και συντηρήσεις σχολικών κτηρίων, οι πρώην ΣΑΤΑ των σχολείων,
για την πυροπροστασία, για τη σίτιση των µαθητών µουσικών και
καλλιτεχνικών γυµνασίων και λυκείων.

Οι κεντρικοί αυτοτελείς πόροι για το 2025 θα είναι
2.375.000.000, ενώ θα έπρεπε να αποδοθούν 8,5 δισεκατοµµύ-
ρια, σύµφωνα µε τις προβλέψεις του ίδιου προϋπολογισµού κατά
την κατάρτιση του προσχεδίου. Δηλαδή έχουµε ένα ρεκόρ δια-
φοράς περίπου στα 6.140.000.000. Τα αποτελέσµατα είναι να αυ-
ξάνονται τα ίδια έσοδα µε το εισπρακτικό κυνήγι φόρων και τελών
από τους δηµότες, τροφεία και άλλες εισφορές, ενίσχυση της
ανταποδοτικότητας σε όλες σχεδόν τις παρεχόµενες υπηρεσίες,

ιδιωτικοποίηση τοµέων και υπηρεσιών των δήµων, συµπράξεις
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. 

Ακριβώς το ίδιο και για τις περιφέρειες. Θα δοθούν
774.000.000 ευρώ, ενώ θα έπρεπε να είναι 1.700.000.000 ευρώ,
µια διαφορά στα 900 εκατοµµύρια! Πληρώνουν και ξαναπληρώ-
νουν οι λαϊκές οικογένειες για υπηρεσίες υποδεέστερες των ανα-
γκαίων, ενώ θα έπρεπε να είναι δωρεάν, αφού το 95% των
φορολογικών εσόδων του κεντρικού κράτους προέρχονται από
τους µισθωτούς, τους συνταξιούχους, τους αυτοαπασχολούµε-
νους και τη φτωχή αγροτιά.

Και για τους αγρότες αυτός ο κρατικός προϋπολογισµός θα
συνεχίσει να υλοποιεί την καταστροφική Κοινή Αγροτική Πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την οποία έχουν ψηφίσει όλοι, και η
Νέα Δηµοκρατία, και ο ΣΥΡΙΖΑ, και το ΠΑΣΟΚ, και η Νέα Αρι-
στερά, και η Ελληνική Λύση, και έβγαλε µαζικά στους δρόµους
και στα µπλόκα του αγώνα εκατοντάδες χιλιάδες αγροτοπαρα-
γωγούς σε όλα τα πλάτη και µήκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Όταν η ΚΑΠ ξεκληρίζει αγρότες και κτηνοτρόφους και η Κοινή
Αλιευτική Πολιτική διαλύει τους παράκτιους ψαράδες, ενισχύο-
ντας µε πακτωλό δισεκατοµµυρίων τα καρτέλ τροφίµων και τους
οµίλους της ιχθυοκαλλιέργειας, είναι πρόκληση από την πλευρά
της Κυβέρνησης να πουλά το παραµύθι για δίκαιο γεωργικό ει-
σόδηµα, ενώ αρνείται τη θέσπιση εγγυηµένων τιµών στον αγρότη
στο όνοµα της διεθνοποιηµένης αγοράς. 

Τα 100 εκατοµµύρια για την επιστροφή του Ενιαίου Φόρου Κα-
τανάλωσης στο πετρέλαιο είναι πολύ πίσω από τις ανάγκες, όταν
πριν από την κατάργησή τους το 2016, µε το τρίτο µνηµόνιο που
ψήφισαν όλοι µαζί, η επιστροφή έφτανε τα 180 εκατοµµύρια µε
τιµή πετρελαίου στο 1 ευρώ το λίτρο και όχι στο 1,60 που είναι
σήµερα. 

Όπως επίσης οι αγρότες δεν έχουν κερδίσει τίποτα και από τη
µείωση του ΦΠΑ στα αγροτικά εφόδια, την οποία διαφηµίζει συ-
νεχώς η Κυβέρνηση. Γιατί ο αγρότης αποδίδει τον ΦΠΑ και στη
συνέχεια εισπράττει την επιστροφή του. Δεν µειώνεται δηλαδή
έτσι το κόστος παραγωγής.

Το ΚΚΕ καταψηφίζει τον κρατικό προϋπολογισµό του 2025,
διότι φέρνει µεγαλύτερη φτώχεια για τον λαό, πολλαπλάσια
κέρδη για το κεφάλαιο, στήριξη της βαθύτερης εµπλοκής στα πο-
λεµικά σχέδια του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνω-
µένων Πολιτειών.

Το ΚΚΕ δείχνει τη µόνη ρεαλιστική διέξοδο για το λαό, την οι-
κοδόµηση µιας άλλης κοινωνίας στην Ελλάδα, της σοσιαλιστικής,
όπου δεν θα είναι το κυνήγι του κέρδους θυσιάζοντας τις ανά-
γκες του λαού, αλλά θα είναι η ικανοποίηση των κοινωνικών ανα-
γκών σε ολοένα και µεγαλύτερο βαθµό. Αυτή είναι η προοπτική
για τον λαό µας τον 21ος αιώνα και όχι η σηµερινή βαρβαρότητα
των πολέµων, της φτώχειας και της εκµετάλλευσης, της σαπίλας
αυτού του εκµεταλλευτικό συστήµατος. Και αυτό τον δρόµο κα-
λούµε να βαδίσουµε µαζί µε τους εργάτες, τους φτωχούς αγρό-
τες και αυτοαπασχολούµενους, την νέα γενιά της εργατικής
τάξης, τις εργαζόµενες γυναίκες για την προοπτική του µέλλο-
ντος που είναι ο σοσιαλισµός. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Συντυχάκη. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Κοτρωνιάς, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητές και αγα-

πητοί συνάδελφοι, εδώ είµαστε, πιστοί και φέτος στο ραντεβού
µας, για την ψήφιση του προϋπολογισµού. Χωρίς αµφιβολία είναι
το σηµαντικότερο νοµοσχέδιο όλων, πρώτα απ’ όλα γιατί είναι
άρρηκτα συνδεδεµένο µε όλα τα υπόλοιπα νοµοσχέδια, που κατά
διαστήµατα έρχονται προς ψήφιση στη Βουλή και δεύτερον, γιατί
αποτελεί την προϋπόθεση για την εφαρµογή όλων αυτών των νο-
µοσχεδίων, αλλά και για την υλοποίηση ολόκληρου του κυβερνη-
τικού σχεδιασµού. 

Κανένα από τα νοµοσχέδια δεν θα µπορούσε να χαρακτηριστεί
ως αναπτυξιακό, καινοτόµο, βελτιωτικό ή και ανταποδοτικό ως
προς τον πολίτη, αν αυτό του προϋπολογισµού ήταν στείρο,
χωρίς ορθολογιστική και αναπτυξιακή δηµοσιονοµική πολιτική. 

Όταν ανέλαβε η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, υπο-
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σχεθήκαµε ως Κυβέρνηση ότι θα βάλουµε τη χώρα στο σωστό
δρόµο, µε σύνεση, ορθολογισµό µε σίγουρες κινήσεις, χωρίς
εντυπωσιασµούς, µακριά από ανεκπλήρωτες ή επικίνδυνες πα-
ροχολογίες και πάντα έχοντας ως βασικό στόχο την καλυτέρευση
της ποιότητας ζωής των Ελλήνων πολιτών, χωρίς να εκτροχιάζε-
ται η δηµοσιονοµική πολιτική της χώρας. 

Θεωρώ ότι στο µέγιστο δυνατό αυτό έχει επιτευχθεί και οι συ-
γκυρίες εξακολουθούν να µην είναι ευνοϊκές στο παγκόσµιο σκη-
νικό. Επί του προκειµένου ο προϋπολογισµός του 2025 επικεντ-
ρώνεται στη δηµοσιονοµική υπευθυνότητα και στην ανάπτυξη. Η
Ελλάδα θα καταγράψει το τέταρτο υψηλότερο πρωτογενές πλε-
όνασµα µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σηµαντική
µείωση του δηµοσίου χρέους και ανάπτυξη υψηλότερη από τον
µέσο όρο της Ευρωζώνης. 

Ειδικότερα ο προϋπολογισµός προβλέπει αυξηµένα φορολο-
γικά έσοδα, χωρίς όµως αύξηση φόρων, απόρροια της ανάπτυ-
ξης, του περιορισµού της φοροδιαφυγής και της αύξησης των
µισθών, αλλά και των κερδών των επιχειρήσεων. Έχουµε υψηλό-
τερα πλεονάσµατα µε ανάπτυξη. Η ισχυρή οικονοµική απόδοση
συνδυάζεται µε λιγότερους φόρους και δράσεις κατά της φορο-
διαφυγής, διασφαλίζοντας παράλληλα δηµοσιονοµική σταθερό-
τητα. 

Προβλέπονται αυξήσεις στις συντάξεις, στους µισθούς του δη-
µοσίου, καθώς και έκτακτες ενισχύσεις των ευάλωτων κοινωνικά
οµάδων. Ας µη λησµονούµε πως και ο προϋπολογισµός του 2024
είχε δώσει τεράστια έµφαση στη στήριξη των ευάλωτων κοινω-
νικά οµάδων. Δεν µπορεί να µην αποδέχονται τα στοιχεία και τους
αριθµούς και να εθελοτυφλούν κάποιοι, κινούµενοι στο στενό
πλαίσιο µικροκοµµατικής ιδεοληψίας. Άλλωστε, ποτέ η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη δεν εγκατέλειψε τους πολίτες
στα δύσκολα. Έχουν γίνει τεράστια βήµατα στήριξης αυτών των
οµάδων, στο πλαίσιο µιας ορθής και συνετής δηµοσιονοµικής πο-
λιτικής. 

Περιλαµβάνονται, µεταξύ άλλων, στον προϋπολογισµό του
2025 µειώσεις ασφαλιστικών εισφορών, κατάργηση του τέλους
επιτηδεύµατος -πολύ σηµαντικό- η περαιτέρω µείωση του ΕΝΦΙΑ
για ασφαλισµένες κατοικίες, ενισχύεται η υγεία και συγκεκριµένα
αυξάνονται σε ποσοστό 74% οι δαπάνες σε σχέση µε το 2019, δί-
νοντας έµφαση στην αναβάθµιση των νοσοκοµείων και των κέ-
ντρων υγείας, µε κίνητρα προσέλευσης γιατρών σε άγονες
περιοχές. Παράλληλα ενισχύεται η παιδεία. Συγκεκριµένα ο τα-
κτικός προϋπολογισµός αυξάνεται κατά 141 εκατοµµύρια έναντι
του αντίστοιχου του 2024, ενώ το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων, εκτός του ταµείου ανάπτυξης, αυξάνεται κατά 115 εκα-
τοµµύρια έναντι του αντίστοιχου του 2024. 

Διαπιστώνουµε, λοιπόν, εν τοις πράγµασι, όχι στα λόγια, ότι οι
δύο κατά γενική οµολογία βασικότεροι πυλώνες της καθηµερινό-
τητας του Έλληνα πολίτη, η υγεία και η παιδεία, στηρίζονται και
ενισχύονται από τον προς ψήφιση προϋπολογισµό. 

Αυξάνονται οι δαπάνες για την άµυνα κατά 746 εκατοµµύρια
ευρώ σε σχέση µε το 2024. Άρα µιλάµε για δαπάνες για εξοπλι-
στικά προγράµµατα ύψους 1,64 δισεκατοµµύρια. Αποδεικνύεται
µε αριθµούς και όχι µε λόγια ότι στον τοµέα της άµυνας έχουµε
την µεγαλύτερη αύξηση δαπανών µετά από την υγεία. Με όλα
όσα συµβαίνουν δίπλα µας η αύξηση των δαπανών για την άµυνα
της χώρας καταδεικνύει µε τον πλέον εµφατικό τρόπο ότι η συ-
γκεκριµένη Κυβέρνηση έχει πρόγραµµα, όραµα και στοχοθεσία,
ενισχύοντας τη γεωπολιτική µας θέση.

Κυρίες και κύριοι, στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών µπορεί
το έλλειµµα να αυξήθηκε λόγω των εισαγωγών βιοµηχανικών
αγαθών και του εξοπλισµού της χώρας, αλλά οι εξαγωγές αυξή-
θηκαν κατά 44% από το 2019, µε αλλαγές στο παραγωγικό µο-
ντέλο και µε µεγαλύτερη έµφαση σε προϊόντα υψηλής τεχνο-
λογίας. Δεν είναι τυχαία η επιλογή της Ελλάδας για τη δηµιουρ-
γία «εργοστασίου» τεχνητής νοηµοσύνης. 

Με την πρόωρη αποπληρωµή του χρέους µειώνονται οι τόκοι
και βελτιώνεται η αξιοπιστία της χώρας στις αγορές, µειώνοντας
το κόστος δανεισµού σε ιδιωτικό και δηµόσιο τοµέα. Ταυτόχρονα
γίνεται πράξη και µια ηθική υποχρέωση απέναντι στις νέες γενιές.
Τα λάθη του παρελθόντος δεν οφείλουν να τα χρεωθούν οι νέοι
άνθρωποι. Οφείλουµε από την πλευρά µας να αφήσουµε τη χώρα

µε όσο το δυνατόν λιγότερες δεσµεύσεις στις µελλοντικές γενιές,
ώστε µέσα από την αναπτυξιακή τους πορεία, οι νέοι να µπορέ-
σουν να ζήσουν στη χώρα τους και να την ωθήσουν σε υψηλό-
τερα επίπεδα σε όλους τους τοµείς. 

Το δηµόσιο χρέος έχει µια εντυπωσιακή µείωση από το 209,4%
του 2020 στο προβλεπόµενο µέσα στο 2025 147,5%, απόρροια
της ανάπτυξης και της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας που αποτε-
λούν αδιαπραγµάτευτες σταθερές όλων των προϋπολογισµών
των Κυβερνήσεων του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Οι επενδύσεις έχουν αυξηθεί κατά 84% το χρονικό διάστηµα
2019 - 2024 ενώ για το 2025 προβλέπεται ότι η ανάπτυξη θα προ-
έρχεται κυρίως από επενδύσεις. Η Ελλάδα καταγράφει από τις
µεγαλύτερες αυξήσεις εισοδηµάτων στον ΟΟΣΑ για το διάστηµα
2019 - 2024 µε το πραγµατικό κατά κεφαλήν ΑΕΠ να είναι αυξη-
µένο κατά 11%. 

Και για να σας προλάβω, ασφαλώς δεν αγνοούµε τα καθηµε-
ρινά προβλήµατα του ελληνικού λαού. Δεν είµαστε εκτός πρα-
γµατικότητας. Όµως είµαι βέβαιος ότι το επόµενο διάστηµα αυτή
η αύξηση του κατά κεφαλήν ΑΕΠ θα αποτελεί πραγµατικότητα
και στην καθηµερινότητά µας, στην τσέπη µας, γιατί η προσπά-
θεια ελέγχου του τιµαρίθµου θα στεφθεί τελικά από επιτυχία. Άλ-
λωστε, ας µην ξεχνάµε ότι και η ανεργία µειώθηκε από το 17,9%
το 2019 στο 9,3% τον Σεπτέµβριο του 2024 µε πεντακόσιες χιλιά-
δες νέες θέσεις εργασίας, καλύτερα αµειβόµενες, ενώ προβλέ-
πεται µονοψήφιο ποσοστό και για το 2025. Πρόκειται για τη
µεγαλύτερη µείωση σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Όλα τα παραπάνω κυρίες και κύριοι, διαµορφώνουν έναν ανα-
πτυξιακό προϋπολογισµό που έχει στέρεες βάσεις και στηρίζεται
σε αριθµητικά δεδοµένα, γιατί ακούγοντας την Αντιπολίτευση
ένιωσα ότι είµαστε σχεδόν στα πρόθυρα οικονοµικής κατάρρευ-
σης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ασφαλώς γνωρίζουµε ότι ο δρό-
µος είναι µακρύς. Όµως, έχω την πεποίθηση ότι ως Κυβέρνηση
έχουµε κάνει καλή προετοιµασία. Έχουµε πρόγραµµα που τηρεί-
ται απαρέγκλιτα. Θέτουµε ψηλά τον πήχη, γιατί θεωρούµε ότι
αυτό αξίζει στον ελληνικό λαό. Αν στρέψουµε λίγο το βλέµµα στο
όχι και τόσο µακρινό 2019, είµαι πεπεισµένος πως θα αισθαν-
θούµε υπερήφανοι για όσα µε σκληρή δουλειά και σχέδιο έχουµε
καταφέρει ως χώρα. Κοινωνός και µέτοχος όλου αυτού του δύ-
σκολου εγχειρήµατος ο ελληνικός λαός, στον οποίο οφείλουµε
να πούµε ένα µεγάλο ευχαριστώ που στην πλειονότητά του αντι-
λήφθηκε την προσπάθεια, τους στόχους και το όραµα της Κυ-
βέρνησής µας και στάθηκε και στέκεται στο πλάι µας. 

Κυρίες και κύριοι, ψηφίζοντας τον φετινό προϋπολογισµό είµαι
βέβαιος ότι και εγώ συµβάλλω στη θετική προοπτική της πατρί-
δας και του λαού µας. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κοτρωνιά. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Βασίλειος Κοτίδης, Βουλευτής της Ελ-

ληνικής Λύσης. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

κατέθεσε το σχέδιο νόµου του προϋπολογισµού για το νέο έτος,
το 2025. Τα κυριότερα χαρακτηριστικά είναι το υψηλότατο πρω-
τογενές πλεόνασµα που αγγίζει το 2,5% του Ακαθάριστου Εθνι-
κού Προϊόντος, ο ρυθµός ανάπτυξης που αναµένεται να ανέλθει
στο 2,3% και παράλληλα προβλέπεται αύξηση των δηµοσίων εσό-
δων κατά 375 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πολύ ωραία νούµερα που
δείχνουν ότι ο µέσος Έλληνας θα ευηµερήσει µε το νέο έτος. 

Είναι όµως έτσι; Το πρωτογενές πλεόνασµα µέσω της τερά-
στιας αύξησης εσόδων, δυστυχώς για εσάς, δεν οφείλεται σε αύ-
ξηση πλούτου µεγάλων επενδύσεων, αλλά κυρίως στην άδικη
έµµεση φορολόγηση του Έλληνα πολίτη. Ο υψηλότατος φόρος
προστιθέµενης αξίας που η Κυβέρνηση σας αρνείται οποι-
αδήποτε συζήτηση µείωσής του, αποτελεί τον βραχνά του Έλ-
ληνα καθώς διατηρεί υψηλές τιµές σε όλα τα προϊόντα. 

Στο ένα λίτρο βενζίνης, για παράδειγµα, πόσο είναι το ποσοστό
που καταλήγει στο δηµόσιο ταµείο, ενισχύοντας τεχνητά την ελ-
ληνική οικονοµία;

Ως αξιωµατική αντιπολίτευση ζητούσε επίµονα µείωση του

4564 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΦΠΑ και κατηγορούσατε τον κ. Τσίπρα ότι διόγκωνε τα κρατικά
ταµεία µέσω των έµµεσων φόρων, που είναι η πλέον άδικη για
τους αδύναµους οικονοµικά πολίτες. Τώρα συνεχίζετε την ίδια
φοροµπηχτική πολιτική, όπως τότε εσείς λέγατε. Ο µέσος Έλλη-
νας τροµάζει και µόνο στη σκέψη να αγοράσει ακόµα και βασικά
είδη διατροφής. Μισθοί Βουλγαρίας, τιµές προϊόντων Μονακό.
Και δεν είναι µόνο αυτό.

Η υπερφίαλη φαντασίωσή σας ότι θα σώσετε τον πλανήτη,
οδήγησε στη βίαιη απολιγνητοποίηση της χώρας µας, που σε
συνδυασµό µε το χρηµατιστήριο ενέργειας εκτόξευσε τις τιµές
του ρεύµατος στα ύψη. Έτσι οδήγησε στη µείωση της ανταγωνι-
στικότητας των ελληνικών επιχειρήσεων και όχι µόνο. Με αυτό
τον τρόπο αυξάνουν κάθε χρόνο τα κέρδη των φίλων σας στο
καρτέλ ενέργειας. Όπου βρείτε ελεύθερη κορφή σε βουνό, βάλτε
και µία ανεµογεννήτρια. Κάνει καλό στο περιβάλλον, που θέλετε
εσείς να σώσετε. Μείωση τιµής στο ρεύµα θα δούµε; Δεν πι-
στεύω.

Ένας τοµέας, όµως, της οικονοµίας που πρέπει να έχουµε όλοι
αυξηµένη ευαισθησία είναι ο αγροτικός. Είναι καλή η µακροοικο-
νοµικά, αλλά ο ελληνικός λαός θέλει να φάει. Σταδιακά η χώρα
εισάγει τα πάντα σε είδη καθηµερινής διατροφής. Η χώρα έχει
γεµίσει µε λεµόνια Τουρκίας, πατάτες Αιγύπτου, πορτοκάλια Ισ-
ραήλ κ.λπ.. Πρόνοια για τη δική µας παραγωγή δεν υπάρχει. Κάθε
χρόνο και χειρότερα. Με τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική, που
προβλέπει σταδιακή εξαφάνιση των αγροτικών επιδοτήσεων και
µε τη συµφωνία της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τις χώρες της Νο-
τίου Αµερικής για την εισαγωγή αγροτικών και κτηνοτροφικών
προϊόντων, η αγροτιά µας οδηγείται σε µαρασµό.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ο Νοµός Ηµαθίας, από όπου
και προέρχοµαι, πριν από σαράντα χρόνια περίπου ήταν µέσα
στους πέντε πιο δυναµικούς οικονοµικά νοµούς στη χώρα, µε ερ-
γοστάσια, επιχειρήσεις, µεταποιήσεις και εξαγωγές σε όλο τον
κόσµο. Τώρα µαρασµός. Ελάχιστες επιχειρήσεις έχουν παραµεί-
νει. Με τις πολιτικές σας, όµως, θα τις κλείσετε και αυτές.

Ένας άλλος τοµέας που δείχνει αδιαφορία -και όχι µόνο εσείς,
αλλά και η προηγούµενη κυβέρνηση- είναι η οδική ασφάλεια. Τα
τελευταία χρόνια περίπου πενήντα συνάνθρωποί µας κάθε χρόνο
χάνουν τη ζωή τους στην άσφαλτο, κυρίως νέα παιδιά. Αν υπο-
λογίσουµε, όµως και τους τραυµατίες, που πολλοί εκ των οποίων
καθίστανται ανάπηροι, η χώρα µας σε καιρό ειρήνης χάνει ένα
χωριό -και όχι µόνο- κάθε χρόνο. Σε λίγα χρόνια, µε την τεράστια
έξαρση του δηµογραφικού ζητήµατος, θα ψάχνουµε Έλληνες και
δεν θα βρίσκουµε.

Κάντε κάτι τώρα για το δηµογραφικό. Τελειώνουµε ως χώρα.
Αντί να βοηθήσετε, βέβαια, τιµωρείτε τους πολύτεκνους, φορο-
λογώντας τους τεκµαρτά. Πρώτος ο Πρόεδρός µας εδώ σας
έφερε ένα παράδειγµα που επιδοτείτε το ηλεκτρικό αυτοκίνητο
µε 8.000 ευρώ και το παιδί µε 2.000. Αν είναι δυνατόν! Αν νοµίζετε
ότι µε τους λαθροµετανάστες θα λύσετε το πρόβληµα, γελιέστε.
Σε λίγα χρόνια Ελλάδα θα υπάρχει, Έλληνες, όµως, δυστυχώς
δεν θα υπάρχουν.

Ας εκπονήσουµε, επιτέλους, ένα ολοκληρωτικό σχέδιο για την
οδική ασφάλεια. Πρέπει να γίνει ο κύριος στόχος της εκάστοτε
κυβέρνησης. Η εµπλοκή, ξέρετε, πολλών φορέων και Υπουργείων
µε την οδική ασφάλεια δηµιουργεί µεγάλα προβλήµατα. Αν ρω-
τήσουµε και τι έχει ο καθένας στο µυαλό του για το τι φταίει, ένας
θα πει η εκπαίδευση, άλλος η αστυνόµευση, οι υποδοµές. Κάνο-
ντας ένα βήµα για την οδική ασφάλεια, είναι σαν να κάνουµε ένα
βήµα στην κινούµενη άµµο. Πρέπει να γίνουν πολλά, ταυτόχρονα
βήµατα µαζί.

Γι’ αυτό, λοιπόν, τον λόγο προτείνουµε έναν ενιαίο φορέα οδι-
κής ασφάλειας. Η εκπαίδευση να ξεκινά πρώτα από όλα τα σχο-
λεία. Είναι αλήθεια ότι το µάθηµα της οδικής ασφάλειας έχει
εισαχθεί έστω και σποραδικά στα ελληνικά σχολεία, όµως διδά-
σκεται από καθηγητές που δεν έχουν σχέση µε το αντικείµενο,
αντιµετωπίζοντας το ως δευτερεύον για τη γνώση των παιδιών.

Είναι καιρός να ιδρύσουµε και στα πανεπιστήµιά µας τµήµατα
ειδικά για την οδική ασφάλεια, όπως εκπαιδευτών, εξεταστών και
συγκοινωνιολόγων. Η πανεπιστηµιακή εκπαίδευση θα αναβαθµί-
σει τη θέση του εκπαιδευτή και του εξεταστή, καθώς επίσης θα
στελεχώσει και τα σχολεία µε καταρτισµένο προσωπικό. Γιατί δεν

υιοθετείτε τις προτάσεις της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Εκπαι-
δευτών Οδήγησης, ακολουθώντας την πρακτική των περισσότε-
ρων ευρωπαϊκών κρατών;

Για τη µεταβατική αυτή περίοδο, δηλαδή, µέχρι να αποφοιτή-
σουν από τα πανεπιστήµιά µας οι ειδικότητες αυτές, προτείνουµε
ένα σώµα εξεταστών µε ανθρώπους που έχουν εµπειρία στην εκ-
παίδευση και αυτό να είναι το κύριο επάγγελµά τους και όχι,
όπως είναι σήµερα, µια υπερωριακή απασχόληση υπαλλήλων των
υπηρεσιών κάθε περιφέρειας και Υπουργείου.

Φυσικά, να τοποθετηθούν και κάµερες κατά τη διάρκεια των
εξετάσεων οδήγησης, ώστε να διασφαλίζεται η διαφάνειά τους.
Έχει νοµοθετηθεί επί ΣΥΡΙΖΑ, δεν έχει γίνει πράξη και δεν το κά-
νατε ούτε εσείς πράξη. Οµελέτα χωρίς να σπάσουµε αυγά, δυ-
στυχώς, δεν γίνεται.

Λόγω της οικονοµικής κατάστασης που επικρατεί, όµως, η
απόκτηση ενός διπλώµατος θα µου πείτε κοστίζει. Θα µπορού-
σατε να αφιερώσετε ένα µικρό κονδύλι, ώστε να επιδοτηθεί το
κόστος διπλώµατος. Πιστέψτε µε, θα υπάρχουν πολλαπλά οφέλη,
όπως στο σύστηµα υγείας, αλλά πρωτίστως είναι η ζωή των Ελ-
λήνων.

Τα τελευταία χρόνια, πέρα από το βαρύ φόρο στην άσφαλτο,
ο Έλληνας πλήρωσε βαρύ τον φόρο αίµατος στο σιδηροδροµικό
δίκτυο. Το φοβερό δυστύχηµα των Τεµπών δεν δίδαξε τίποτα
στην Κυβέρνηση. Μόλις λίγες µέρες πριν παρόµοιο ατύχηµα απο-
φεύχθηκε την τελευταία στιγµή. Δεν είναι και το µόνο. Σε όλο τον
αναπτυγµένο κόσµο το τρένο αποτελεί το κύριο µέσο για τη µε-
ταφορά αγαθών και ανθρώπων. Στη χώρα µας σαν µέσο το τρένο
είναι επιδεικτικά ανύπαρκτο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, σαν τελευταίο επίτευγµα θα πω
και για το µετρό της Θεσσαλονίκης, που είναι ένα έργο που
υπήρχε στον προϋπολογισµό του 1976. Μετά από σχεδόν πενή-
ντα χρόνια, λοιπόν, εγκαινιάστηκε µε µήκος µόνο εννέα χιλιόµε-
τρα, αφήνοντας το µεγαλύτερο µέρος της Θεσσαλονίκης και το
αεροδρόµιο. Ένας ακόµα προϋπολογισµός, δηλαδή, χωρίς ελ-
πίδα και όραµα, που αποσκοπεί στην περαιτέρω φτωχοποίηση
του ελληνικού λαού.

Άλλωστε, όπως συνεχώς δηλώνετε, εσάς σας ενδιαφέρουν τα
δικαιώµατα των µειοψηφιών, όπως πράξατε και µε τον γάµο των
οµοφυλόφιλων ζευγαριών, προσβάλλοντας βάναυσα το αίσθηµα
των ορθοδόξων συµπολιτών µας. Αλήθεια, τώρα που το κλίµα αλ-
λάζει στην Αµερική, τι θα κάνετε;

Δυστυχώς, µετά από πέντε χρόνια η διακυβέρνησής σας, δεν
έχετε πλέον να προσφέρετε τίποτα στη χώρα. Ίσως δεν µπορείτε.
Σίγουρα, όµως, δεν θέλετε.

Η Ελληνική Λύση µε Πρόεδρό της τον Κυριάκο Βελόπουλο
κρούει συνεχώς το κώδωνα του κινδύνου για όλα τα παραπάνω,
αλλά εσείς, µε το σιγοντάρισµα και των υπόλοιπων κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης, σφυρίζετε αδιάφορα. Το πολιτικό σας τέλος
είναι κοντά.

Η Ελληνική Λύση είναι το µόνο κόµµα που προτείνει λύσεις
πρακτικές και κοστολογηµένες για τον Έλληνα πολίτη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κοτίδη.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Χρήστος Καπετάνος, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογι-

σµός του 2025, που συζητάµε σήµερα στη Βουλή των Ελλήνων,
δεν είναι ένα αφήγηµα αριθµών και γραφηµάτων αυτής της Κυ-
βέρνησης. Είναι η αποτύπωση της σταθερότητας, της ασφάλειας
και της βελτίωσης της ποιότητας ζωής των πολιτών.

Η Αντιπολίτευση, από την άλλη πλευρά -γιατί ήµουν στην Αί-
θουσα και άκουγα- δεν βλέπει τίποτα θετικό. Διυλίζει τον κώνωπα,
για να βρει κάτι αρνητικό να πει σε αυτόν τον προϋπολογισµό.

Ας πάµε, όµως, να δούµε ποια είναι η αλήθεια, να δούµε ποιοι
είναι οι δείκτες και ποια είναι και η καθηµερινότητα. Με τι επιτόκιο
δανείζεται η χώρα µας διεθνώς; Είναι ένας δείκτης που δείχνει
την ευηµερία µιας χώρας. Όλες οι χώρες δανείζονται. Η Ελλάδα
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σήµερα δανείζεται κάτω από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο. Δανείζε-
ται λιγότερο από τη Γαλλία ακόµα, που είναι µια µεγάλη χώρα.
Αυτό δείχνει τη βελτίωση της οικονοµικής κατάστασης της χώρας
µας.

Δεύτερος δείκτης. Όταν οι περισσότερες χώρες της Ευρώπης
αυξάνουν τους φόρους τους, για να αυξήσουν τα έσοδά τους, τι
συµβαίνει στην Ελλάδα; Έχουµε µειώσει από το 2019 εξήντα φό-
ρους, συν δώδεκα φόροι που µειώνονται µε τον προϋπολογισµό
του 2025. Εβδοµήντα δύο φόρους στο σύνολο, όταν η Ευρώπη
αυξάνει. Πώς γίνεται αυτό, θα πει κάποιος. Μήπως αυξάνετε τα
έσοδα από τη φορολογία στους πολίτες και µε αυτό τον τρόπο
αυξάνει και το πλεόνασµα που έχει αυτή η χώρα, το οποίο είναι
πραγµατικά µοναδικό; Όχι. Αυξάνουν τα έσοδα του ελληνικού
κράτους, διότι µπορούµε πλέον και πατάσσουµε τη φοροδιαφυγή
σε έναν καλύτερο βαθµό από τα προηγούµενα χρόνια, διότι
υπάρχουν οι ηλεκτρονικές συναλλαγές, διότι υπάρχουν πολλά
πράγµατα, όπως έχουµε και την αύξηση των εισοδηµάτων αλλά
και τη σύνδεση των ταµειακών µηχανών µε τα POS.

Η αύξηση των ρυθµών ανάπτυξης στην Ευρώπη υπολείπεται
του ρυθµού ανάπτυξης στην Ελλάδα. Ένας άλλος δείκτης, 2,4%
η Ελλάδα για το 2025, 1,8%-1,9% ο µέσος όρος στην Ευρώπη.
Ούτε αυτό λέει τίποτε στην Αντιπολίτευση;

Πάµε στους µισθούς. Είναι ενδέκατη χώρα στον κατώτατο
µισθό στην Ευρώπη η Ελλάδα. Δεν είµαστε στην κορυφή ούτε
επαιρόµαστε ότι όλα γίνονται και όλα είναι θετικά και ρόδινα.
Όµως, από 650 ευρώ ο µισθός που παραλάβαµε έχει πάει στα
830 ευρώ και από 1-4-2025 αυξάνει και άλλο.

Επίσης, γιατί δεν είναι µόνο ο κατώτατος µισθός, αυξάνει και
ο µέσος µισθός, ο οποίος είναι 1.445 ευρώ και από 1-4-2025 θα
συµπαρασυρθεί και αυτός και θα αυξηθεί. Πολύ νωρίτερα θα
φτάσουµε στα 1.500 ευρώ, που έχει δεσµευτεί αυτή η Κυβέρ-
νηση. Ούτε αυτοί οι δείκτες είναι θετικοί σε αυτόν τον προϋπο-
λογισµό;

Και πάµε παρακάτω. Πάµε, λοιπόν, στον πληθωρισµό. Ο πλη-
θωρισµός τροφίµων ανακοινώθηκε από την EUROSTAT.

Για τον Νοέµβριο του 2024 στην Ελλάδα ξέρετε πόσο είναι, κύ-
ριοι συνάδελφοι; Είναι 0,8%. Είναι ο χαµηλότερος στους είκοσι
επτά. Θα µου πείτε: Δεν βλέπετε αν υπάρχει ακρίβεια ή όχι;

Εµείς δεν κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλο ούτε λέµε ότι όλα
µε έναν νόµο και µε ένα άρθρο διαγράφονται. Άλλοι τα έλεγαν
αυτά. Ούτε λέµε «θα» και «θα». Επίσης, κάποιοι άλλοι τα έλεγαν
αυτά κάποτε.

Αυτό το οποίο λέµε είναι ότι και η καταπολέµηση της ακρίβειας
είναι κάτι το οποίο θέλει έναν διαρκή αγώνα. Και αυτή η Κυβέρ-
νηση µε µια σειρά µέτρων το δείχνει και το κάνει πράξη.

Οι καταθέσεις στις τράπεζες είναι ένα ακόµα στοιχείο που δεί-
χνει αν ευηµερούν οι πολίτες ή όχι ή αν αυτός ο προϋπολογισµός
είναι προϋπολογισµός ανάπτυξης ή όχι. Το 2020, ήταν 143 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Το 2024, είναι 198 δισεκατοµµύρια ευρώ, από
τα οποία τα δύο τρίτα ανήκουν σε νοικοκυριά, όχι σε επιχειρή-
σεις.

Το αντεπιχείρηµα της Αντιπολίτευσης ποιο είναι; Ότι ευηµε-
ρούν οι αριθµοί, δεν ευηµερούν οι άνθρωποι. Και ερωτώ: Είναι
αληθινοί οι αριθµοί αυτοί; Αν είναι αληθινοί αυτοί οι αριθµοί, να
δούµε γιατί δεν ευηµερούν οι άνθρωποι που λέτε.

Δεν άκουσα κανέναν, κατ’ αρχάς, από την Αντιπολίτευση να
αµφισβητεί αυτούς τους αριθµούς. Εφόσον είναι αληθινοί αυτοί
οι αριθµοί, βγείτε και πείτε το. Έχουµε 34% αύξηση του ΑΕΠ από
το 2019 έως το 2024, 84% αύξηση των επενδύσεων από το 2019
έως το 2024, 63% αύξηση των δηµοσίων επενδύσεων, 74% αύ-
ξηση των δαπανών για την υγεία, 73% αύξηση των δαπανών για
την εθνική άµυνα, -20% το χρέος, ως ποσοστό του ΑΕΠ, η µεγα-
λύτερη πτώση ποσοστού χρέους ΑΕΠ σε όλη την Ευρώπη. Αυτοί
είναι οι αριθµοί.

Όµως, δεν είναι µόνον οι αριθµοί αυτό που πέτυχε αυτή η Κυ-
βέρνηση, αυτοί οι αριθµοί που δεν άκουσα κανέναν, επαναλαµ-
βάνω, να τους αµφισβητεί. Εθνική Άµυνα: Η Ελλάδα θωρακίζεται
στο Αιγαίο. Τουρισµός: Η Ελλάδα ανάµεσα στους δέκα κορυφαί-
ους τουριστικούς προορισµούς του κόσµου. Πολιτισµός: Επι-
στροφή πολιτισµικών θησαυρών. Παιδεία: Μη κρατικά πανεπιστή-
µια, τριάντα χιλιάδες νέοι εκπαιδευτικοί, διορισµένοι τα τελευταία

χρόνια, 250 εκατοµµύρια ευρώ για την ανακαίνιση σχολείων.
Υγεία: Τέσσερις χιλιάδες νέοι νοσηλευτές και γιατροί για το 2025,
εκατόν ογδόντα κέντρα υγείας ανακαινίζονται και ενενήντα νο-
σοκοµεία, ενώ πέντε καινούργια χτίζονται. Δικαιοσύνη: Νέος Δι-
καστικός Χάρτης. Μεγάλα έργα: Ε65, µετρό Θεσσαλονίκης.
Άκουσα µεµψιµοιρία ακόµα και για το µετρό, γιατί δεν πήγε πα-
ραπέρα, γιατί δεν έγινε να πάει µέχρι το αεροδρόµιο. Ας εκτιµή-
σουµε ότι έγινε ένα έργο µετά από πολλά χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω.
Και βεβαίως και στον αγροτικό τοµέα 1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ

από τον ΕΛΓΑ τα τελευταία χρόνια, η επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο, τα προγράµµατα νέων
αγροτών. Μην ξεχνάµε ότι παραλάβαµε µια Πολιτική Προστασία,
παραδείγµατος χάριν, η οποία ήταν µια απλή Γραµµατεία που
είχε έναν προϋπολογισµό περίπου 25-30 εκατοµµυρίων ευρώ το
2019 και σήµερα, είναι ένα Υπουργείο µε 2,5 εκατοµµύρια ευρώ,
το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ».

Από την άλλη πλευρά, άκουσα από το ΠΑΣΟΚ αυτό το διά-
στηµα τον κ. Ανδρουλάκη να µιλάει για τα απογευµατινά χειρουρ-
γεία, να τα θεωρεί ότι είναι σωστά, αλλά δεν τα ψηφίζει, επειδή
ουσιαστικά τα έφερε η Νέα Δηµοκρατία, για το θέµα του ΦΠΑ,
που µίλησε για δοκιµαστική µείωση στα είδη πρώτης ανάγκης,
που όµως ήδη έχουν χαµηλότερο ΦΠΑ και τώρα, για τον κατώ-
τατο µισθό, τον οποίο δεν ψηφίζει, παρόλο που δεν επιτρέπεται
να µειωθεί αυτό, σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης.
Αυτές οι πολιτικές γκάφες συνεχίζονται από το ΠΑΣΟΚ.

Λέµε εµείς ότι είναι όλα ρόδινα σε αυτή την Κυβέρνηση; Όχι.
Υπάρχουν προβλήµατα. Αυτή η Κυβέρνηση προσπαθεί και βελ-
τιώνει την ποιότητα ζωής των πολιτών και θέλω πραγµατικά να
συγχαρώ και τον Κωστή Χατζηδάκη και τον Θάνο Πετραλιά για
τον προϋπολογισµό αυτόν, γιατί η παράταξη αυτή είναι που
έβαλε την Ελλάδα στην Ευρώπη και είναι ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης που έχει αυξήσει το κύρος αυτής της χώρας στο εξωτερικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Και είµαστε υπερήφανοι, ως στελέχη
της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί δεν θριαµβολογούµε αλλά δου-
λεύουµε. Δεν µοιρολατρούµε αλλά αγωνιζόµαστε για ένα καλύ-
τερο µέλλον για την πατρίδα µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καπετάνο.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Νικόλαος Παπαδόπουλος, Βουλευτής
της Νίκης, και θα ακολουθήσουν ο κ. Ακτύπης και ο κ. Αποστο-
λάκης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άλλος ένας προϋπολογισµός
της µνηµονιακής Νέας Δηµοκρατίας και φυσικά δεν περίµενα να
σας πω και τίποτα καλύτερο από αυτό που είδαµε να διαδραµα-
τίζεται εδώ, σήµερα, µπροστά µας.

Ο κόσµος -έκανα πόση ώρα για να φτάσω στο Σύνταγµα- φω-
νάζει, γιατί γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι, τον καλό προϋπολογισµό
που φέρατε και είπαν ότι τόσο τα νούµερα ευηµερούν, αλλά ο
κόσµος κατάλαβε από ένστικτο αυτοσυντήρησης ότι χρειάζεται
να τραβήξει και άλλο το ζωνάρι του για να τα βγάλει πέρα. Η
χώρα ολοένα και τυλίγεται στον ιστό της αράχνης των µνηµονίων
που µας βάλατε, που µπήκαµε, όπως ξέρετε, µόλις µε 200 δισε-
κατοµµύρια χρέος και εξερχόµενοι, είµαστε τώρα πάνω από 400
δισεκατοµµύρια χρέος. Έγκριτοι συνταγµατολόγοι είχαν πει ότι
ούτε µε το πιστόλι στον κρόταφο δεν έπρεπε Έλληνας πολιτικός
να τα υπογράψει.

Ας δούµε λίγο διαχρονικά τι γίνεται από το 1974 και εντεύθεν.
Βλέπουµε ότι το δηµόσιο χρέος του 1974, αγαπητοί συνάδελ-

φοι, ήταν 18% του ΑΕΠ και σήµερα, είναι 191% του ΑΕΠ. Βέβαια,
µε λογιστικά τερτίπια που µόνο εσείς ξέρετε, δηλαδή βουτώντας
τα αποθεµατικά από τους δήµους, τις κοινότητες και τις νοµαρ-
χίες, λέτε ότι είναι γύρω στο 171%.
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Ας δούµε, όµως και µε τις δαπάνες τι γίνεται. Από το 1974 οι
δαπάνες του κράτους ήταν το 24% του ΑΕΠ και τώρα είναι πάνω
από το 55% του ΑΕΠ. Ασύλληπτα! Πώς εξασφαλίζονται αυτές οι
δαπάνες; Δεν τις πληρώνει κανένας πολιτικός από την τσέπη του.
Πρώτα, πληρώνονται µε τους φόρους και ό,τι δεν φτάνει, από το
γνωστό µας σπορ, τον δανεισµό δηλαδή.

Έτσι, ο δανεισµός οδήγησε σε άκρατο χρέος. Το µεγαλύτερο
δηµόσιο χρέος στον κόσµο έχει η καηµένη η Ελλάδα! Ο δανει-
σµός και η σπατάλη, δυστυχώς, είναι το αγαπηµένο σπορ των
κοµµάτων που κυβέρνησαν. Η Νέα Δηµοκρατία είναι το πιο υπερ-
χρεωµένο κόµµα στον κόσµο.

Θα µου πείτε: Τούτο ξέρουµε, τούτο κάνουµε!
Μαζί µε το ΠΑΣΟΚ, όπως είπαν οι συνάδελφοι, χρωστάτε πε-

ρίπου το 1 δισεκατοµµύριο.
Αν ήσασταν επιχείρηση, κυρίες και κύριοι, θα είχατε υποβληθεί

σε κατάσχεση όλης της κινητής και της ακίνητης περιουσίας σας.
Και σας ρωτώ: Πώς είναι δυνατόν εσείς να µπορέσετε να φέρετε
σωστό προϋπολογισµό και µάλιστα, σε τροχιά ανάπτυξης;

Ας γνωρίζει ο ελληνικός λαός, λοιπόν, ότι µε τις µαγικές συ-
νταγές σας -είµαι βέβαιος ότι το ξέρετε αυτό- κάθε Ελληνόπουλο
που θα ανοίξει τα µατάκια του σε αυτή τη χώρα χρωστάει 38.000
ευρώ. Μια τετραµελής οικογένεια χρωστάει 152.000 ευρώ και µια
οκταµελής σαν τη δική µου χρωστάει 304.000 ευρώ δηµόσιο
χρέος.

Βάλατε τώρα στο πολιτικό σας κουβά ένα θανατηφόρο µείγµα
πολιτικής, τοξικό για τον Έλληνα, που περιλαµβάνει σωρεία
λαθών, άκρατη διαφθορά και απίστευτη σπατάλη. Τα λάθη, η δια-
φθορά και η σπατάλη µάς έφεραν σε τούτο το χάλι. Βλέπω ότι
κάνει και οµοιοκαταληξία. Έτσι η Κυβέρνηση δίνει απίστευτα
ποσά. Άλλωστε εκεί επενδύει, εκεί εδραιώνει την κυριαρχία της,
σε έξοδα επικοινωνίας, όπως τα λέει. Ξέρετε πώς µεταφράζονται
τα έξοδα επικοινωνίες; Έξοδα προπαγάνδας τα λέω εγώ. Και πού
τα δίνετε; Συνολικά για το 2024 δόθηκαν 211 εκατοµµύρια ευρώ
για το αφήγηµα της κυβερνητικής προπαγάνδας, αν τα αθροί-
σουµε αυτά ανά Υπουργείο. 

Μην ξεχνάµε τη θρυλική λίστα Πέτσα που δίδονταν φιλοδωρή-
µατα στα ΜΜΕ. Τι λέω φιλοδωρήµατα; Υπέρογκα ποσά δίδονταν.
Υπολογίζεται ότι δώσανε περίπου 100 εκατοµµύρια ευρώ. Έτσι
σας αγάπησαν, κυρίες και κύριοι, τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
της χώρας, και από υπερχρεωµένα που ήταν ελέω Μητσοτάκη
τώρα έγιναν εύρωστες επιχειρήσεις. Έτσι πέρασε το αφήγηµα
της πανδηµίας. Έτσι πέρασε και καταστρέψατε τον κόσµο µε τα
mRNA εµβόλια. Και έτσι δικτατορικά επιβάλλετε και woke ατζέ-
ντα. Μόνο για το Μέγαρο Μαξίµου και την Προεδρία της Κυβέρ-
νησης δόθηκαν 38,2 εκατοµµύρια ευρώ. Από τα 38,2 εκατοµ-
µύρια ευρώ, τα 18,1 εκατοµµύρια ευρώ είναι, λέει, για έξοδα επι-
κοινωνίας. Όπου «επικοινωνίας», σας είπα να βάζετε «προπαγάν-
δας». Μάλιστα -ακούστε το αυτό- αυτό θα το υλοποιήσουν 2.249
άτοµα. Έτσι, το ΕΣΥ, κυρίες και κύριοι, δεν έχει παθολόγο, δεν
έχει νοσηλευτή, δεν έχει τραυµατιοφορέα και για την επικοινω-
νία-προπαγάνδα έχουµε 2.500 περίπου άτοµα να ασχολούνται
στη χώρα µε αυτά. 

Έτσι η πατρίδα µας καταρρέει επί των ηµερών σας. Και τώρα,
µάλιστα, το τοξικό οικονοµικό ευρωπαϊκό περιβάλλον, δεν είναι
καλός οιωνός. Βλέπετε ότι η Γερµανία παρουσιάζει υψηλότατο
κόστος ενέργειας, µείωση παραγωγής, αύξηση ανεργίας. Ει-
σπράττει, βάσει πνευµατικών νόµων -που λέµε και εµείς- τα επί-
χειρα της σκληρότητας και του εξευτελισµού του λαού µας από
την πολιτική της Μέρκελ και του Σόιµπλε µε την περήφανη δια-
πραγµάτευση του Σαµαρά, του Τσίπρα, και πάει λέγοντας. Την
αύξηση µόνο των φορολογικών εσόδων να δει κανείς, περίπου
τα τρία δισεκατοµµύρια -αυτό τα λέει όλα- από ΦΠΑ και από
φόρο ειδικής κατανάλωσης. 

Ποιους πλήττει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΦΠΑ και όλα
αυτά; Πλήττει τα λαϊκά στρώµατα και τους πολύτεκνους. Ούτε
νερό δεν δίνετε στους πολύτεκνους. Μια οικογένεια στη γειτονιά
µας στο Φίλυρο Θεσσαλονίκης µε δώδεκα παιδιά πλήρωσε πρό-
στιµο και για νερό, ό,τι πλήρωναν αυτοί που έχουν πισίνες. Έλεος
πια! Δείτε λίγο αυτά τα πράγµατα. Το δηµογραφικό είναι το µε-
γαλύτερο πρόβληµα. Τα υπέρογκα, µατωµένα, πρωτογενή πλεο-
νάσµατα, που χαίρεστε, είναι από το στύψιµο του Έλληνα πολίτη,

που γίνονται µόνο και µόνο για να εξασφαλιστούν τα κέρδη των
δανειστών, χωρίς καµµία µέριµνα ανάπτυξης. 

Δηµιουργήσατε, επίσης, και τα άρρωστα ολιγοπώλια στην
ενέργεια, στα καύσιµα, στο τραπεζικό σύστηµα. Το τραπεζικό σύ-
στηµα θέλουµε να είναι δυνατό, να είναι κερδοφόρο, αλλά όχι και
έτσι. Ο στόχος ενός υγιούς τραπεζικού συστήµατος πρέπει να
είναι η υποστήριξη της οικονοµίας και της επιχειρηµατικότητας,
και όχι να φάµε το σπίτι του Έλληνα, όχι να του αρπάξουµε το
οικόπεδο και να του κλείσουµε την επιχείρηση του φτωχού Έλ-
ληνα πολίτη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ας πω λίγο και για τα ολιγοπώλια, κύριε Πρόεδρε, της ενέρ-
γειας, του ρεύµατος και των καυσίµων. Στο νεοφιλελεύθερο κα-
πιταλιστικό σύστηµα, όταν λειτουργεί µε υγιή τρόπο, τα ολιγο-
πώλια συµβάλλουν ώστε να µειωθούν οι τιµές και ο πολίτης να
πάρει το προϊόν σε καλή τιµή. Εδώ όµως τι γίνεται; Γίνονται συµ-
φωνίες κυρίων κάτω από το τραπέζι. Ο Έλληνας πληρώνει έτσι.
Και τα ολιγοπώλια µετατρέπονται σε καρτέλ, όπως πολύ εύστοχα
είπαν οι συνάδελφοι. Και ο Έλληνας πληρώνει το πιο ακριβό
ρεύµα, την πιο ακριβή βενζίνη, τα πιο ακριβά καύσιµα. Στην Ευ-
ρώπη µία µεγαβατώρα, στην πλούσια Νορβηγία, είναι 61 ευρώ,
στην Ισπανία 68 ευρώ. Στη φτωχή Ελλάδα πόσο είναι, κυρίες και
κύριοι; Είναι 451 ευρώ. Αυτό είναι το καρκίνωµα της οικονοµίας
που κατατρώει τα εισοδήµατα του ταλαιπωρηµένου Έλληνα πο-
λίτη, η ακρίβεια και η κατάρρευση των µισθών.

Δύο µισθοί µέσα σε µια δεκαετία έγιναν ένας µύθος. Στο ΕΣΥ
βλέπουµε υποχρηµατοδότηση και υποστελέχωση. Η χρηµατοδό-
τηση είναι στο 5,4% του ΑΕΠ, µε ευρωπαϊκό µέσο όρο τα 7,6%
του ΑΕΠ. Και ερωτώ το εξής. Πώς θα λύσουµε έτσι το δηµογρα-
φικό πρόβληµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
µε µία πρόταση. Εσείς βέβαια το λύσετε µε το ψήφισµα εδώ µε
τους γάµους και τα βαφτίσια των οµοφυλόφιλων. Ντροπή στη
Νέα Δηµοκρατία γι’ αυτό το ψήφισµα. Ντροπή και αποτροπια-
σµός. Στην ύστατη αυτή ώρα πρέπει να κηρύξουµε πανστρατιά.
Κάθε ελληνικό Υπουργείου, κάθε Έλληνας Υπουργός, κάθε Έλ-
ληνας Βουλευτής να κηρύξουµε πανστρατιά όλα τα νοµοσχέδια
να στοχεύουν στη βελτίωση του µείζονος προβλήµατος που είναι
το δηµογραφικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο προσωρινός ΕΝΦΙΑ του Σαµαρά και του Βενιζέλου βλέπουµε
ότι ζει και βασιλεύει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
αυτές είναι πολλές προτάσεις. Πρέπει να κλείσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε
αυτή την πρόταση.

Φτάσαµε ακόµη να καµαρώνουµε και για τα φορολογικά έσοδα
µέσω της ακρίβειας. Καµαρώνετε ακόµα και για την ακρίβεια. Για
αυτό θέλω να σας πω το εξής. Εύχοµαι ο θεός να σας φωτίσει.
Εσείς λυπούµε που το λέω, αλλά νοµίζω ότι δεν ζητάτε τη βοή-
θεια του θεού. Με τις πράξεις σας φοβάµαι ότι θα προκαλέσουµε
την οργή του θεού. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικόλαο Παπαδόπουλο.
Επόµενος οµιλητής ο Βουλευτής Ζακύνθου της Νέας Δηµο-

κρατίας κ. Διονύσιος Ακτύπης.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σή-

µερα στην Ολοµέλεια στην ύψιστη κοινοβουλευτική διαδικασία
για τη συζήτηση και ψήφιση του προϋπολογισµού του 2025. Από
την πρώτη ηµέρα ανάληψης της διακυβέρνησης του τόπου ο
Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης είχε θέσει ψηλά τον πήχη
της βιώσιµης και οικονοµικής ανάπτυξης, µιας ανάπτυξης που θα
πηγάζει και θα στηρίζεται από όλες τις παραγωγικές δυνάµεις
του τόπου και θα βασίζεται στην υγιή, καινοτόµο και εξωστρεφή
επιχειρηµατικότητα, µιας ανάπτυξη που θα εξασφαλίζει το µέλ-
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λον της πατρίδας µας και των παιδιών µας και φυσικά δεν θα στη-
ρίζεται στις αυταπάτες, στις κενολογίες και στα ευφάνταστα σχέ-
δια υποτιθέµενων οικονοµικών µάγων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Η πατρίδα µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πλήρωσε πολύ
σκληρά, τόσο κοινωνικά, όσο και οικονοµικά τον λαϊκισµό, αλλά
και τα πολιτικά και οικονοµικά πειράµατα ορισµένων στην Αί-
θουσα. Ευτυχώς, όµως, ο λαός όχι µόνον σας απέρριψε, αλλά
απαιτεί και από όλους σοβαρότητα, ρεαλισµό και ειλικρίνεια,
στοιχεία που, δυστυχώς, λυπάµαι που το λέω, σε µεγάλο βαθµό
κάποιοι δεν έχετε επιδείξει. Αντ’ αυτού µάλιστα επιµένετε να συ-
ντηρείτε µια ψευδή πραγµατικότητα. Έχετε αναγάγει σε επίσηµη
στάση σας τον άκρατο αντιµητσοτακισµό και την καταστροφο-
λογία. Προσπαθείτε να επαναφέρετε στο προσκήνιο όλες τις πα-
θογένειες που πιστεύαµε ότι υποχώρησαν, µόνο και µόνο για να
πλήξετε την Κυβέρνηση και να ικανοποιήσετε ευσεβείς πολιτι-
κούς πόθους. Όµως, η πολιτική ζωή του τόπου δεν θα αποκτήσει
ξανά χαρακτήρα φρενοκοµείου, όπως το είχατε κάνει τα προ-
ηγούµενα χρόνια, όσο και αν κάποιοι το επιθυµούν.

Να δούµε, όµως, κάποια πράγµατα αναλυτικά, γιατί πρέπει να
µιλάµε µε στοιχεία. Ο προϋπολογισµός του 2025 στέλνει ένα µή-
νυµα αισιοδοξίας. Την ώρα που κυβερνήσεις και ισχυρές οικονο-
µίες κλονίζονται και απειλούνται, η ελληνική οικονοµία, όχι µόνο
συνεχίζει να ανεβαίνει ψηλότερα, αλλά και αναβαθµίζεται. Ο
οίκος «SCOPE» είναι πλέον ο πρώτος που αναβαθµίζει το αξιό-
χρεο της Ελλάδας εντός της επενδυτικής βαθµίδας. Η µείωση
του δηµόσιου χρέους, η βελτιωµένη ανθεκτικότητα του τραπεζι-
κού συστήµατος και η ισχυρότερη τάση ανάπτυξης για το 2025
ήταν οι βασικοί µοχλοί που οδήγησαν στην αναβάθµιση. Η οικο-
νοµία µας, για να το καταλάβουµε αυτό, θα αναπτύσσεται πολύ
γρηγορότερα από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Η ανεργία θα µει-
ωθεί ακόµα πιο πολύ. Το δηµόσιο χρέος θα συνεχίσει την πορεία
ταχείας αποκλιµάκωσής του. Αυτά που κάποτε φάνταζαν ακατόρ-
θωτα, γίνονται πραγµατικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατανοώ ότι σας χάλασε το
αφήγηµα, αλλά οι αριθµοί είναι αµείλικτοι. Και επειδή µου αρέσει
να µιλάω µε στοιχεία, επίσηµα στοιχεία είναι αυτά που θα ανα-
φέρω στον προϋπολογισµό του 2025, σε σύγκριση µε το 2019.
Έχουµε 34% αύξηση του ΑΕΠ, όπως είπαν και προηγουµένως οι
συνάδελφοι. Έχουµε αύξηση 28% στον κατώτατο µισθό και 20%
στον µέσο µισθό. Έχουµε αύξηση 84% των επενδύσεων και 63%
αύξηση στις δηµόσιες επενδύσεις. Και πάµε τώρα σε δύο τοµείς
που θέλω να σταθώ ιδιαίτερα. Έχουµε 74% αύξηση στις δαπάνες
για την υγεία και 73% αύξηση στις δαπάνες για την εθνική άµυνα. 

Στην καταστροφολογία σας, λοιπόν, απαντάµε µε έργα και
στοιχεία. Ειδικά για τον τοµέα της υγείας, αυτή η υποτιθέµενη
ανάλγητη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ακούστε το ξανά,
δίνει 74,4% περισσότερα χρήµατα από ό,τι ξόδευε ο ΣΥΡΙΖΑ που
δήθεν ενδιαφερόταν για το ΕΣΥ. Κάποιοι έχετε καταλήξει να είστε
οι µεγαλύτεροι υποστηρικτές των ιδιωτικών συµφερόντων. Το
είχα πει και στην προηγούµενη οµιλία µου, όταν δηµιουργείς κα-
ταστροφολογία, σίγουρα στέλνεις τον κόσµο στα ιδιωτικά θερα-
πευτήρια, λέγοντας ότι καταρρέει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Όµως, µε αυτά που λέτε για την κατάρρευση και την καταστροφή
προσβάλλετε όχι µόνο την κοινωνία, αλλά και τους ίδιους τους
γιατρούς και τους νοσηλευτές. Προσβάλλετε τις δικές τους προ-
σπάθειες. 

Να γνωρίζουν όλοι ότι διανύουµε την περίοδο της µεγαλύτερης
χρηµατοδότησης του Εθνικού Συστήµατος Υγείας από το 1974.
Είναι αυτή η Κυβέρνηση που προωθεί το µεγαλύτερο πρόγραµµα
ανακαίνισης νοσοκοµείων και κέντρων υγείας, που προχωρά σε
δεκάδες χιλιάδες νέες προσλήψεις και που συνεχίζει να µειώνει
διαρκώς όλα τα υπάρχοντα κενά. Τον Ιούνιο του 2019 στα νοσο-
κοµεία του ΕΣΥ το σύνολο του προσωπικού µε τους ειδικευόµε-
νους ήταν εβδοµήντα οκτώ χιλιάδες διακόσιοι εβδοµήντα δύο.
Τον Ιούλιο του 2024 το σύνολο του προσωπικού ήταν ογδόντα έξι
χιλιάδες εκατόν τριάντα οκτώ. Σηµειώστε ότι πέραν της αύξησης
των εννέα χιλιάδων αυτών ανθρώπων, το αρµόδιο Υπουργείο έχει
ήδη προκηρύξει µια σειρά θέσεων. Άρα τα νούµερα τελικά θα
είναι ακόµα µεγαλύτερα και από αυτά που σας αναφέρω. 

Η παρούσα ηγεσία του Υπουργείου έχει δώσει λειτουργικές
λύσεις σε µια σειρά θεµάτων. Προφανώς δεν υπάρχουν µαγικά
κουµπιά που να λύνουν τα προβλήµατα µε τη µία, αλλά οι ανα-
µονές των ασθενών µειώνονται διαρκώς και τα κενά το ίδιο. Το
clawback πέφτει µε µεγάλη ταχύτητα µετά από δέκα χρόνια, ενώ
και τα οικονοµικά κίνητρα για τις άγονες περιοχές φαίνεται πως
αποδίδουν. Για πρώτη φορά γίνεται µια τόσο πολυδιάστατη προ-
σπάθεια και είναι η καλύτερη απάντηση στους κήρυκες του ψέ-
µατος που συνθέτουν σενάρια καταστροφής και ιδιωτικοποιή-
σεων του ΕΣΥ.

Πάµε και παρακάτω στον τοµέα της ασφάλειας και της άµυνας.
Πέρα από την ενίσχυση της οικονοµίας, η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη θωράκισε την άµυνα και την ασφάλεια της πα-
τρίδας µας. Στο σηµερινό ασταθές γεωπολιτικό τοπίο και µε την
ανάδυση νέων προκλήσεων ασφαλείας καταδεικνύεται σαφές
όσο ποτέ άλλοτε πως οι ισχυρές Ένοπλες Δυνάµεις αποτελούν
απαραίτητη συνθήκη για την προστασία της κυριαρχίας και των
κυριαρχικών δικαιωµάτων της Ελλάδας. Η συνεχής επένδυση
στις Ένοπλες Δυνάµεις είναι µονόδροµος. Είναι µια στρατηγική
επιλογή, την οποία η Κυβέρνησή µας υπηρετεί απαρέγκλιτα εδώ
και µια πενταετία. Είναι µία παρακαταθήκη για την ασφάλεια της
χώρας, αλλά και µια ύψιστη υποχρέωση απέναντι στους Έλλη-
νες. Διότι, ο πατριωτισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µε-
τριέται ούτε στα τσιτάτα τα οποία ακούµε πολλές φορές από την
ακροδεξιά, ούτε στα social media. Ο πατριωτισµός είναι στάση
ζωής και φαίνεται µέσα από τις πράξεις και τις δράσεις µας. 

Η Νέα Δηµοκρατία, η µόνη υπεύθυνη πατριωτική δύναµη που
εγγυάται τη σταθερότητα και την ασφάλεια της χώρας, όχι µόνο
αναδιοργάνωσε τις Ένοπλες Δυνάµεις, αλλά αναβάθµισε συνο-
λικά τις επιχειρησιακές δυνατότητες µε την απόκτηση των νέων
φρεγατών Belharra, αλλά και των νέων αεροσκαφών Rafale, τα
οποία µαζί µε τα F-16 Viper και τα F-35, θα µας κάνουν να έχουµε
την ισχυρότερη αεροπορία που είχαµε ποτέ. Ακριβώς αυτή η
άµυνα και η ασφάλεια είναι πάνω από κόµµατα. Πιστεύω πως
όλοι θα συνταχθούν και θα στηρίξουν τον προϋπολογισµό για µια
Ελλάδα που θα δυναµώνει διαρκώς οικονοµικά, αµυντικά, στρα-
τιωτικά. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχει εντολή του
λαού µας για διεκδίκηση ενός καλύτερου µέλλοντος. Είναι η
εντολή η οποία δόθηκε στον Πρωθυπουργό. Είναι η εντολή που
δόθηκε στη Νέα Δηµοκρατία και στην Κοινοβουλευτική µας
Οµάδα, να κάνει πραγµατικότητα ένα όραµα δίκαιης ανάπτυξης
και κοινωνικής δικαιοσύνης. Η εποχή της παραµυθίας και της πο-
λιτικής του «άσ’ το για αργότερα» πέρασε ανεπιστρεπτί.

Η Κυβέρνησή µας, µε µια ισορροπηµένη στρατηγική που αντα-
ποκρίνεται στις εθνικές και κοινωνικές ανάγκες, διορθώνει τις συ-
νέπειες των κρίσεων της προηγούµενης δεκαετίας, µειώνει τους
φόρους, στηρίζει την επιχειρηµατικότητα. Έτσι προχωράµε µε
σταθερά βήµατα προς ένα καλύτερο µέλλον, για το αύριο των
παιδιών µας και της πατρίδας. Αυτή την προοπτική θεµελιώνει
και υπηρετεί ο προϋπολογισµός του 2025, γι’ αυτό και σας καλώ
όλους να τον υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Ακτύπη και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Καλώ στο Βήµα τον Ανεξάρτητο Βουλευτή κ. Ευάγγελο Απο-
στολάκη. 

Ορίστε, κύριε Αποστολάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας την οµιλία µου κι εκ-

φράζοντας την ανησυχία µου για αυτά που συµβαίνουν, θα ήθελα
να κάνω µια αναφορά στις ραγδαίες γεωπολιτικές και γεωστρα-
τηγικές εξελίξεις στη Μέση Ανατολή και πρόσφατα στη Συρία, οι
οποίες λόγω και της γεωγραφικής εγγύτητας, αλλά και λόγω
ενεργής συµµετοχής της γείτονας, επηρεάζουν άµεσα τη χώρα
µας και οδηγούν σε περαιτέρω αποσταθεροποίηση της περιοχής. 

Η πτώση του καθεστώτος Άσαντ, η προέλαση των τζιχαντιστών
στη Συρία και κυρίως η ενεργή στρατιωτική εµπλοκή της Τουρ-
κίας επί του συριακού εδάφους είναι µερικά από τα δεδοµένα
που η Ελλάδα πρέπει να εξετάσει σοβαρά, προσεκτικά και να
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προχωρήσει στις απαραίτητες ενέργειες, κυρίως υπό το πρίσµα
της δεδηλωµένης αναθεωρητικής στρατηγικής της γείτονας και
τον αναπόδραστο αντίκτυπο που έχει και που θα έχει αυτή στις
διµερείς µας σχέσεις. 

Τώρα, για τον κρατικό προϋπολογισµό του 2025 και το Μεσο-
πρόθεσµο Δηµοσιονοµικό Πλαίσιο 2025 - 2028, ο κρατικός προ-
ϋπολογισµός του 2025 καλείται να συγκεράσει τον στόχο της
δηµοσιονοµικής σταθερότητας, µε την ανάγκη βελτίωσης της κα-
θηµερινότητας των πολιτών και αντιµετώπισης µεγάλων προκλή-
σεων, όπως το δηµογραφικό, το στεγαστικό και την κλιµατική
κρίση. Παράλληλα, η δηµοσιονοµική πολιτική παραµένει περιο-
ριστική, επιβαρύνοντας δυσανάλογα τα νοικοκυριά. Οι συνολικοί
φόροι που καλούνται να πληρώσουν οι πολίτες έχουν αυξηθεί
στα 21 δισεκατοµµύρια ευρώ την τελευταία τετραετία, την ώρα
που οι δηµόσιες δαπάνες έχουν αυξηθεί µόλις κατά 5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Είναι προσέγγιση που έχει δηµιουργήσει υπερπλε-
ονάσµατα ύψους 12 δισεκατοµµυρίων ευρώ, αλλά έχει περιορίσει
τη ρευστότητα στην πραγµατική οικονοµία και έχει οδηγήσει στη
φτωχοποίηση µεγάλου µέρους του πληθυσµού. Την ίδια στιγµή,
ο ετήσιος ρυθµός ανάπτυξης παραµένει στο 1,4%, γεγονός που
κατατάσσει τη χώρα µας στην εικοστή πρώτη θέση στην Ευρώπη,
σε επίπεδο πραγµατικής ανάπτυξης.

Η έλλειψη ουσιαστικής στήριξης στους χαµηλόµισθους και τις
ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, σε συνδυασµό µε τα υψηλά επί-
πεδα έµµεσης φορολογίας, διευρύνει τις κοινωνικές ανισότητες.
Η έλλειψη ενός δυναµικού παραγωγικού µοντέλου έχει περιορί-
σει την οικονοµική αυτονοµία της χώρας, εντείνοντας τη χρήση
επιδοµατικών πολιτικών. Η συνεχής αυτή πίεση δεν δηµιουργεί
τις συνθήκες για βιώσιµη ανάπτυξη, αλλά λειτουργεί ως προετοι-
µασία µιας προσωρινής επιδοµατικής ανακούφισης, η οποία
απλώς µεταθέτει την οικονοµική εξάντληση των πολιτών. 

Οι µεγάλες προκλήσεις για τον προϋπολογισµό παραµένουν η
ανακατανοµή του φορολογικού βάρους, η ενίσχυση των κοινωνι-
κών δαπανών και η ενδυνάµωση του παραγωγικού ιστού της
χώρας. Απαιτείται µια νέα στρατηγική που θα βάζει στο επίκεντρο
την πραγµατική οικονοµία, την ανάπτυξη της εγχώριας παραγω-
γής και τη δίκαιη διανοµή των οικονοµικών πόρων. Κάτι τέτοιο
είναι αναγκαίο, ώστε η οικονοµική πολιτική να ανταποκριθεί στις
απαιτήσεις του σήµερα, χωρίς να αφήνει το βάρος στις επόµενες
γενιές. 

Επανέρχοµαι στις πρόσφατες γεωπολιτικές εξελίξεις στην Ανα-
τολική Μεσόγειο και στα Βαλκάνια. Σε συνδυασµό µε την τουρ-
κική προκλητικότητα και τον πόλεµο στην Ουκρανία, το Λίβανο
και το Ισραήλ, τα οποία αναδεικνύουν την επιτακτική ανάγκη της
Ελλάδας να διατηρήσει και να ενισχύσει την ετοιµότητα και την
αµυντική της ικανότητα, η Ελλάδα αντιµετωπίζει σηµαντικές προ-
κλήσεις για την εθνική ασφάλεια. Η αµυντική θωράκιση της
χώρας απαιτεί δράσεις, όχι µόνο στον τοµέα της εξοπλιστικής
ενίσχυσης που είναι αναγκαία, αλλά και στη συνολική στήριξη
του ανθρώπινου δυναµικού και των υποδοµών των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. 

Ωστόσο, ο προϋπολογισµός του 2025 δεν δείχνει να δίνει την
απαιτούµενη προτεραιότητα στις ανάγκες αυτές. Τα νέα εξοπλι-
στικά προγράµµατα πρέπει να συνοδεύονται από στοχευµένες
παρεµβάσεις, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις προτεραιότητες, τις ει-
σηγήσεις των γενικών επιτελείων που αφορούν τη λειτουργική
υποστήριξη των οπλικών συστηµάτων, αλλά παράλληλα και τις
συνθήκες διαβίωσης και εργασίας των στελεχών των Ενόπλων
Δυνάµεων, τα οποία βρίσκονται στην πρώτη γραµµή της άµυνας
της χώρας. Ο προϋπολογισµός του 2025 περιλαµβάνει αύξηση
καθαρών εθνικά χρηµατοδοτούµενων πρωτογενών δαπανών
µόνο κατά 3,6% που δεν επαρκούν να καλύψουν τις βασικές ανά-
γκες αξιοπρεπούς διαβίωσης των στελεχών των Ενόπλων Δυνά-
µεων.

Η καθηµερινότητα του ανθρώπινου δυναµικού αποτελεί κρί-
σιµη παράµετρο, καθώς οι χαµηλοί µισθοί και συνεπώς, η υπο-
βάθµιση των συνθηκών διαβίωσης υπονοµεύει συνολικά την
αποτελεσµατικότητα των Ενόπλων Δυνάµεων. Είναι ανησυχητικό
ότι το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων βρίσκεται σε δυσχερή
οικονοµική θέση µε τους µισθούς τους να παραµένουν σε µνη-
µονιακά επίπεδα του 2012 και αυτό έχει οδηγήσει στο ανησυχη-

τικό φαινόµενο πολλά στελέχη να οδηγούνται σε παραιτήσεις,
καθώς αδυνατούν να καλύψουν τις βασικές ανάγκες διαβίωσης
των ίδιων και των οικογενειών τους και να µην είναι πλέον ελκυ-
στικές οι παραγωγικές σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Στον Προϋπολογισµό δεν προβλέπεται αύξηση αποδοχών µε
εφαρµογή ενός νέου µισθολογίου παρά τις µέχρι τώρα υποσχέ-
σεις της Κυβέρνησης, προκειµένου να διασφαλιστεί η αξιοπρε-
πής διαβίωσή τους και είναι απαραίτητη η επαναφορά στη σωστή
βάση των επιδοµάτων επικινδυνότητας και η αύξηση της αποζη-
µίωσης για τις νυχτερινές υπηρεσίες, οι οποίες σήµερα προσβάλ-
λουν τα στελέχη µε αποζηµιώσεις µόλις 2 ευρώ ανά ώρα. 

Η καθηµερινή πραγµατικότητα των στρατιωτικών είναι ακόµα
πιο δύσκολη για εκείνους που υπηρετούν σε αποµακρυσµένες
νησιωτικές περιοχές, όπου η αποµόνωση και οι αυξηµένες ανά-
γκες διαβίωσης επιβαρύνουν περαιτέρω τις συνθήκες εργασίας
τους. Απαιτούνται ειδικά προγράµµατα στήριξης γι’ αυτούς τους
στρατιωτικούς, µε άµεσες παρεµβάσεις τη στέγαση και την υγει-
ονοµική στήριξη τους. 

Ο προϋπολογισµός δεν περιλαµβάνει συγκεκριµένα κονδύλια
για την αναβάθµιση στρατιωτικών νοσοκοµείων. Τα στρατιωτικά
νοσοκοµεία βρίσκονται σε κρίσιµη κατάσταση. Οι σοβαρές ελλεί-
ψεις σε φάρµακα, ιατρικό εξοπλισµό και προσωπικό, καθιστούν
αδύνατη την πλήρη λειτουργία τους, µε αποτέλεσµα οι στρατιω-
τικοί να καταφεύγουν στον ιδιωτικό τοµέα για την υγειονοµική
τους περίθαλψη, κάτι που αυξάνει το οικονοµικό τους βάρος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, πολύ λίγο ακόµα. 
Η Κυβέρνηση πρέπει να λάβει άµεσα µέτρα για την ενίσχυση

της χρηµατοδότησης, µε σκοπό την κάλυψη των βασικών τους
αναγκών. Η αναβάθµιση των στρατιωτικών νοσοκοµείων, µέσω
άµεσης χρηµατοδότησης που θα καλύπτει ελλείψεις σε προσω-
πικό και εξοπλισµό, αποτελεί επείγουσα προτεραιότητα. Οι προ-
βλέψεις στον προϋπολογισµό για την εγχώρια αµυντική βιοµη-
χανία είναι ελλιπείς. Η Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία βρίσκεται
σε κρίσιµη κατάσταση, καθώς οι επενδύσεις σε εγχώριες υποδο-
µές παραµένουν ανεπαρκείς. Η χώρα µας δεν µπορεί να βασίζε-
ται αποκλειστικά σε αγορές οπλικών συστηµάτων από το
εξωτερικό, αλλά πρέπει να ενισχύσει την εγχώρια παραγωγή ει-
δικά σε κρίσιµους τοµείς, όπως των Ελληνικών Αµυντικών Συστη-
µάτων και των Ναυπηγείων. 

Η πρόσφατη συµφωνία µε την τσέχικη εταιρεία πρέπει να επα-
νεξεταστεί, ώστε η εταιρεία να λειτουργεί πρωτίστως προς όφε-
λος της εθνικής άµυνας και υπό κρατικό έλεγχο. Η ρευστή,
εποµένως, γεωπολιτική κατάσταση καθιστά αναγκαία µια οικονο-
µική στρατηγική που θα επικεντρώνει στην ενίσχυση της αµυντι-
κής ικανότητας στη χώρα ολοκληρωµένα συστήµατα, υποδοµές
και προσωπικό. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Αποστολάκη και να καλέσω στο Βήµα τον Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Λάζαρο Τσαβδαρίδη. 

Ορίστε, κύριε Τσαβδαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνηθίζεται σε κάθε συ-
ζήτηση προϋπολογισµού να κυριαρχούν οι αριθµοί, τα ποσοστά
και τα στατιστικά. Τα νούµερα, όµως, αν και µπορούν να αποτυ-
πώσουν δεδοµένα, δεν µπορούν να περιγράψουν συναισθήµατα
ούτε µπορούν να περιγράψουν το µέγεθος της υποµονής των πο-
λιτών στα δύσκολα µνηµονιακά χρόνια, µέχρι να δικαιωθούν οι
θυσίες τους, µε την επάνοδο της πατρίδας µας στο σωστό δηµο-
σιονοµικό βηµατισµό, ούτε να περιγράψουν το µέγεθος της ικα-
νοποίησης για την εποχή της οικονοµικής ανάπτυξης και
κοινωνικής ισορροπίας που πλέον βιώνει ο λαός µας, ούτε βε-
βαίως και το µέγεθος της υπερηφάνειας για την εθνική ισχύ µας
που πολλαπλασιάζεται µέρα µε τη µέρα στο διεθνές στερέωµα. 

Η σύγχρονη Ελλάδα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας,
µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη έχει επιτελέσει την τε-
λευταία πενταετία µια σειρά επιτευγµάτων που κανένας προϋπο-
λογισµός, όσο αναλυτικός και αν είναι, δεν µπορεί να εκτιµήσει
µε ακρίβεια την προστιθέµενη δυναµική που κληροδοτούν τα επι-
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τεύγµατα αυτά στους Έλληνες πολίτες. 
Μέσα σε πέντε χρόνια, πάνω από µισό εκατοµµύριο συµπολί-

τες µας που δεν έβρισκαν δουλειά, τώρα εργάζονται και η Ελ-
λάδα σηµειώνει το µεγαλύτερο ποσοστό µείωσης της ανεργίας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Μέσα σε πέντε χρόνια η Ελλάδα σηµεί-
ωσε τη µεγαλύτερη αύξηση επενδύσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση
κατά 64%. Μέσα σε πέντε χρόνια σηµειώσαµε τη µεγαλύτερη αύ-
ξηση εξαγωγών σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Μέσα σε µια πε-
νταετία -και µάλιστα, παρά το τεράστιο εµπόδιο της πανδηµίας-
κατορθώσαµε να ανεβάσουµε τη χώρα µας στις δέκα κορυφαίες
θέσεις στον παγκόσµιο τουρισµό. Μέσα σε πέντε χρόνια µει-
ώσαµε κατά 62% τον λόγο του δηµόσιου χρέους προς το ΑΕΠ
επιτυγχάνοντας την ταχύτερη µείωση δηµοσίου χρέους που έχει
καταγραφεί ποτέ στην ιστορία της Ευρωζώνης. 

Την ώρα που οι δύο µεγαλύτερες οικονοµίες της Ευρωζώνης
κλονίζονται και την ώρα που στην ευρύτερη γεωγραφική γειτονιά
µας συνεχίζουν να είναι ανοιχτές δύο µεγάλες πληγές, ο πόλεµος
στην Ουκρανία και η κρίση στη Μέση Ανατολή η Ελλάδα συνεχίζει
να οχυρώνει την οικονοµία της και θεωρείται πλέον ακόµη πιο
αξιόπιστη στις διεθνείς αγορές, γεγονός που φέρνει καλύτερες
συνθήκες χρηµατοδότησης, ακόµα περισσότερες επενδύσεις,
νέες θέσεις εργασίας και καλύτερες αµοιβές. 

Η χώρα βαδίζει µε συνέπεια πια στον δρόµο της σταθερότητας
και της αισιόδοξης προοπτικής για το µέλλον. Αυτό ακριβώς το
µήνυµα αισιοδοξίας και αυτοπεποίθησης εκπέµπει και ο προϋπο-
λογισµός του 2025 που σχεδιάζει το µέλλον µιας Ελλάδας που
πλέον παρουσιάζει πολύ υψηλότερους ρυθµούς ανάπτυξης από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και την Ευρωζώνη και που φέτος θα έχει
πρωτογενές πλεόνασµα 2,5% του ΑΕΠ. 

Αξιοπρόσεκτα επιτεύγµατα που σηµειώθηκαν όχι µε στραγγα-
λισµό της επιχειρηµατικότητας και ξεζούµισµα των φορολογού-
µενων πολιτών, αλλά µε την ανάπτυξη της οικονοµίας, µε
πρωτοβουλίες περιορισµού της φοροδιαφυγής και µε χαµηλότε-
ρους φόρους. Γιατί η Ελλάδα µε τη µεγαλύτερη µείωση φόρων
µεταξύ των είκοσι επτά το 2023 έχει παράλληλα περισσότερα
έσοδα, που πέρα από τη δηµοσιονοµική υγεία που εκπέµπουν,
πολλαπλασιάζουν και τις δυνατότητες κοινωνικών παροχών από
την πλευρά της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας ως έµπρα-
κτη απόδειξη ότι η άνθιση των αριθµών αντανακλά ως οφείλει και
τη βελτίωση του επιπέδου ζωής των πολιτών. Την ώρα που η Αντι-
πολίτευση προσπαθεί µάταια να ανακαλύψει δράκους στο παρα-
µύθι, µιλώντας δήθεν για κινδύνους διαρκούς λιτότητας που τάχα
επιφυλάσσει ο προϋπολογισµός, ο ελληνικός λαός ξέρει καλά ότι
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όχι µόνο µείωσε πενήντα
φόρους κατά τη διάρκεια της πρώτης θητείας και άλλους δέκα
κατά τον πρώτο χρόνο µετά τις εκλογές του 2023, αλλά επίσης
προχωρά το 2025 σε µείωση άλλων δώδεκα φόρων και σε δώ-
δεκα αυξήσεις αποδοχών. 

Μα καλά, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, την ώρα που
ζητάτε να καταψηφιστεί ο προϋπολογισµός του 2025 µε εξαίρεση
τις αµυντικές δαπάνες, τις οποίες όµως σε κάθε ευκαιρία κατη-
γορείτε, δεν κατανοείτε ότι το µόνο που καταφέρνετε είναι να
υπενθυµίζετε στον ελληνικό λαό τη βαθιά εµπάθειά σας απέναντι
σε κάθε κυβερνητική πρωτοβουλία; 

Γιατί, άραγε, καταψηφίζετε την αύξηση των συντάξεων κατά
2,4% που φέρνουµε; Γιατί καταψηφίζετε την οριζόντια αύξηση
των µισθών στο δηµόσιο; Γιατί καταψηφίζετε τη µια επιπλέον
δόση που δίνουµε στους δικαιούχους επιδόµατος παιδιού; Πώς
θα δικαιολογήσετε στους ένστολους µας την άρνησή σας να ψη-
φίσετε την αύξηση κατά 20% της αποζηµίωσης των νυχτερινών
τους; Γιατί δεν στηρίζετε την αύξηση του φοιτητικού στεγαστικού
επιδόµατος κατά 500 ευρώ; Θα σας πω εγώ γιατί. Διότι, κύριε
Μπάρκα, είστε οι διαχειριστές της µιζέριας και οι επενδυτές του
«ΟΧΙ». Διότι προσπαθείτε µε το στανιό να βρείτε κάτι που να γκρι-
ζάρει την προσπάθεια εθνικής ανάτασης σε οικονοµία και κοινω-
νία, τζογάροντας ότι µε τον τρόπο αυτό θα κρυφτεί η απόλυτη
ένδεια προτάσεων που έχετε. 

Εσείς, που δήθεν κόπτεσθε για κοινωνική στήριξη, γιατί θα κα-
ταψηφίσετε τη µείωση 1% των ασφαλιστικών εισφορών; Εσείς
που τάχα ενδιαφέρεστε για την οικονοµική στήριξη των εργαζο-
µένων, γιατί θα καταψηφίσετε την κατάργηση του τέλους επιτη-

δεύµατος για τους ελεύθερους επαγγελµατίες που φέρνουµε;
Εσείς που τάχα τάσσεσθε υπέρ των οικονοµικά ασθενέστερων
γιατί θα καταψηφίσετε τη µονιµοποίηση της επιστροφής του ει-
δικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο; 

Η Κυβέρνηση, όµως, της Νέας Δηµοκρατίας δεν θα ασχοληθεί
µε τις εικονικές ανάγκες της Αντιπολίτευσης να κερδίσει λίγη
προσοχή, µπας και βγει από την πολιτική αφάνεια. Έγνοιά µας
δεν είναι οι αντιπολιτευτικοί καηµοί αλλά οι πραγµατικές ανάγκες
της κοινωνίας, που απαιτεί µεταρρυθµιστικές τοµές, για να βελ-
τιωθεί ακόµη περισσότερο το επίπεδο της υγείας, της παιδείας
και της ασφάλειας, που ήδη απολαµβάνει. Να, γιατί οι δαπάνες
για την υγεία το 2025 θα είναι αυξηµένες κατά 74% και ειδικά οι
δαπάνες για τα νοσοκοµεία θα είναι αυξηµένες κατά 120% σε
σχέση µε το 2019, χάρη στην αξιοποίηση πόρων από τον περιο-
ρισµό της φοροδιαφυγής. Να, γιατί ο τακτικός προϋπολογισµός
για την παιδεία αυξάνεται κατά 141.000.000 ευρώ έναντι του προ-
ϋπολογισµού του 2024 και να, γιατί συνολικά οι δαπάνες για την
άµυνα το 2025 θα είναι αυξηµένες κατά 73% σε σχέση µε το
2019. Να, γιατί υπερδιπλασιάζονται οι δαπάνες για την ασφάλεια
και την πολιτική προστασία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας έχει βελτιώσει θεαµατικά µε τις πολιτικές της πολλές
πτυχές της κοινωνικής και οικονοµικής πραγµατικότητας στη
χώρα µας. Το µόνο, που δυστυχώς δεν κατάφερε να βελτιώσει,
παρά τις ειλικρινείς προσπάθειες και σε αυτόν τον τοµέα, είναι
το επίπεδο της αντιπολίτευσης που ασκείται σήµερα στην Ελ-
λάδα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Τσαβδαρίδη και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Ανδρέα Πουλά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, οι

πολίτες δεν έχουν πολλά να προσδοκούν από τη διακυβέρνησή
σας, διότι αυτό που τους επιφυλάσσετε, µε τον προϋπολογισµό
που φέρνετε προς ψήφιση, είναι ανασφάλεια, κοινωνική αδικία,
αναπτυξιακή αυταπάτη και, κυρίως, φόρους και ανεξέλεγκτες
τράπεζες που ληστεύουν τον λαό. 

Ενώ τα έσοδα αυξάνονται κατά 15.000.000.000 ευρώ περισσό-
τερους πόρους από το 2019, οι πολίτες ούτε σπίτι να νοικιάσουν
µπορούν να βρουν, ούτε πρόσβαση σε δάνεια έχουν, ούτε τις
τιµές στα σούπερ µάρκετ και στην αγορά ενέργειας βλέπουν να
µειώνονται. Η µεσαία τάξη συνεχίζει να αγκοµαχά, για να τα βγά-
λει πέρα, ενώ η ανάπτυξη που ευαγγελίζεστε αποδεικνύεται κενό
γράµµα και κούφια υπόσχεση που δεν αντικατοπτρίζεται σε καµ-
µία πτυχή της καθηµερινότητας.

Ενώ διαχειρίζεστε τους περισσότερους κατά κεφαλήν ευρω-
παϊκούς πόρους στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η χώρα µας είναι µα-
κράν τελευταία σε επενδύσεις. Τα κονδύλια κατευθύνονται µε
κάθε ευκαιρία στους έχοντες και κατέχοντες και ο δηµόσιος το-
µέας µένει ατροφικός, παραµεληµένος, αδύναµος να επιτελέσει
τον ρόλο του στη διοίκηση, στην υγεία, στην παιδεία, στην προ-
στασία της ζωής και της περιουσίας του κάθε πολίτη. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ο τοµέας της πολιτικής προ-
στασίας, όπου ξοδεύονται αφειδώς κονδύλια µε πολύ µικρό αντί-
κτυπο και όφελος για τους πληττόµενους πολίτες. Η Κυβέρνηση
θα έπρεπε να εξετάζει την περσινή αντιπυρική περίοδο µε περισ-
σότερη αυτοκριτική διάθεση και όχι να προσπαθεί να καλύπτει
τα λάθη µε επικοινωνιακούς χειρισµούς και κοµµατικές φιέστες.
Κανείς δεν µπορεί να ξεχάσει τη φετινή πυρκαγιά που µπήκε στον
αστικό ιστό της Αθήνας και ήταν µία από τις πιο καταστροφικές
που έπληξαν την Αττική αλλά ούτε και την πυρκαγιά του Ξυλοκά-
στρου, που έγιναν στάχτη πάνω από εβδοµήντα χιλιάδες στρέµ-
µατα. 

Η µείωση των καµένων δασών το 2024 δεν µπορεί από µόνη
της να αποτελεί επιτυχία, καθώς τα δεδοµένα των καταστροφών
από τις πυρκαγιές δεν αποτιµώνται µόνο σε αριθµούς αλλά και
στον συνολικό απόηχο που αφήνουν η δράση και η αναποτελε-
σµατικότητα της πολιτικής προστασίας της χώρας, η οποία
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φέτος κρίνεται ανεπαρκής και την έχετε την ευθύνη εσείς, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Την ίδια στιγµή, σηµειώθηκαν ταυτόχρονα τρεισήµισι χιλιάδες
πυρκαγιές εκτός αντιπυρικής περιόδου, πολλές εκ των οποίων
έκαιγαν για ηµέρες, αποκαλύπτοντας την ανεπάρκεια του µηχα-
νισµού πρόληψης και άµεσης επέµβασης. 

Επίσης, δικαιώνεται η πρόταση του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής για επέκταση της αντιπυρικής περιόδου, από την 1η Απριλίου
έως την 30η Νοεµβρίου κάθε έτους. Οι αριθµοί µπορεί να βελτιώ-
νονται στα χαρτιά, αλλά η πραγµατικότητα δείχνει χιλιάδες κα-
µένα στρέµµατα και µάλιστα και εκτός αντιπυρικής περιόδου,
ελλείψεις σε εξοπλισµό, σε προσωπικό, µε απολυµένους τους
εποχικούς πυροσβέστες, µηδενική αναφορά στη διαχείριση ανα-
γεννητικών έργων στις πληγείσες περιοχές. 

Κατά τη γνώµη µας, έχετε στηρίξει το οικοδόµηµα της πολιτι-
κής σας σε λάθος πολιτικές προτεραιότητες και σε στρεβλή κα-
τεύθυνση της χρηµατοδότησης. Συγκεκριµένα, το Υπουργείο
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας έχει ελλιπές προ-
σωπικό και λειτουργεί µε αποσπάσεις από τον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα. 

Το κύριο νοµοθετικό εργαλείο στην πολιτική προστασία, ο
ν.4662/2020, είναι ουσιαστικά ανενεργός, γιατί ακόµα δεν έχετε
εκδώσει, τέσσερα χρόνια µετά την ψήφισή του, το σύνολο των
εξουσιοδοτικών διατάξεων που απαιτούνται για την εφαρµογή
του. 

Τα δεκατρία ΠΕΚΕΠ και αποδείχτηκαν ένα τεράστιο φιάσκο.
Ενώ προβλέφθηκε χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης και
ανατέθηκε το 2020 στην «ΚΤΥΠ Α.Ε.», ο σχετικός διαγωνισµός
απέτυχε και τον Αύγουστο του 2024 αναθέσατε στο Τεχνικό Επι-
µελητήριο Ελλάδας τη σχετική αρµοδιότητα, µε πρόσχηµα τη δυ-
σκολία ανεύρεσης κατάλληλων κτηρίων. 

Γιατί δεν ευδοκίµησε ο διαγωνισµός που έκανε το 2021 η ΚΤΥΠ
ΑΕ µε προϋπολογισµό 163.000.000 ευρώ; Έχετε δηµιουργήσει
έναν γραφειοκρατικό µηχανισµό πολιτικής προστασίας µε δεκά-
δες επιτροπές, κυρίως, γνωµοδοτικού χαρακτήρα, προκειµένου
να διαχυθούν οι πολιτικές και επιχειρησιακές ευθύνες. Οι αρµο-
διότητες που έχουν ανατεθεί στην τοπική αυτοδιοίκηση δεν συ-
νοδεύονται και από τη µεταφορά των πόρων. 

Δεν έχετε προχωρήσει στην οµογενοποίηση του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος και ακόµη περιµένουµε τον νέο οργανισµό του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος και τη δίκαιη αντιµετώπιση των δυόµισι
χιλιάδων εποχικών πυροσβεστών που βρέθηκαν στον δρόµο µε
τη λήξη των συµβάσεών τους. 

Το νέο δόγµα πολιτικής προστασίας «Πρόληψη, προετοιµασία,
ετοιµότητα» είναι µόνο στα χαρτιά. Επιλέγετε να δαπανάτε 20%
του προϋπολογισµού στην πρόληψη και το 80% στην καταστολή
µε τα γνωστά αποτελέσµατα. 

Κρίσιµες δοµές για την πρόληψη δεν έχουν προχωρήσει αρ-
κετά. Βλέπετε τι συµβαίνει µε τους µετεωρολογικούς σταθµούς.
Αφήνετε τα δασαρχεία υποστελεχωµένα και επιλέγετε το ΤΑΙΠΕΔ
να εφαρµόσει το πρόγραµµα «AntiNero III», ύψους 960.000.000
ευρώ, που συµπεριλαµβάνει καθαρισµό δασών, διάνοιξη αντιπυ-
ρικών ζωνών και τις αναδασώσεις και δεν µας λέτε πόσο κοστίζει
στον κρατικό κορβανά η ανάθεση στο ΤΑΙΠΕΔ του συγκεκριµένου
κολοσσιαίου έργου; 

Το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» διαχειρίζεται έναν πακτωλό χρηµάτων
που ζαλίζει! Είναι 2.100.000.000 ευρώ που προβλέπονται. Ισχυ-
ρίζεστε ότι έχετε δηµοπρατήσει το 80% σε προµήθειες δράσεων
καταστολής. Το 93% από τα χρήµατα του Ταµείου, που έχουν
εγκριθεί, αφορούν σε µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους, ενώ
δεν υπάρχει ισόρροπη χρηµατοδότηση της πρόληψης, που είναι
το πιο σηµαντικό στάδιο για την αντιµετώπιση των φυσικών κα-
ταστροφών. 

Την ίδια ώρα, απουσιάζουν σοβαρές επεµβάσεις στην περιφε-
ρειακή ανάπτυξη και δεν υπάρχει συνολικό σχέδιο ανά περιφέ-
ρεια, γεγονός που δείχνει ότι η Κυβέρνηση κάνει για άλλη µια
φορά µισές δουλειές, εστιάζοντας στη διανοµή του χρήµατος και
όχι στο αποτέλεσµα για τον πολίτη. 

Κύριοι Υπουργοί, η Αργολίδα, η περιοχή που εκλέγοµαι, είναι
µια περιοχή µε τεράστιο αγροτικό, τουριστικό και πολιτιστικό δυ-
ναµικό. Αντιµετωπίζει σοβαρά και χρόνια προβλήµατα, που δεν

αποτυπώνουν την προοπτική που της αξίζει. Οι αγρότες πα-
λεύουν µε υψηλό κόστος παραγωγής, ελλείψεις σε αρδευτικά
έργα και ανεπαρκείς αποζηµιώσεις. 

Ο ΕΛΓΑ και ο ΟΠΕΚΕΠΕ πρέπει να σταµατήσουν να λειτουρ-
γούν εις βάρος των αγροτών. Τα πορτοκάλια είναι απούλητα, τα
µανταρίνια πεσµένα στο χώµα, χτυπηµένα από τη µονίλια, λόγω
των ακραίων καιρικών φαινοµένων και -άκουσον, άκουσον!- ο
ΕΛΓΑ δεν τα αποζηµιώνει. 

Αλλάξτε, επιτέλους, τον κανονισµό του ΕΛΓΑ. Πέντε χρόνια
είστε Κυβέρνηση, αλλάξτε τον! Σας το φωνάζουν όλοι.

Το πολύπαθο έργο του Αναβάλου, αντί να αποτελεί λύση για
το αρδευτικό πρόβληµα, έχει καταντήσει σύµβολο αδράνειας. 

Οι πολίτες αναγκάζονται να µετακινηθούν σε άλλους νοµούς
για τις βασικές παροχές, λόγω των µεγάλων ελλείψεων που
υπάρχουν στα νοσοκοµεία και στα κέντρα υγείας της Αργολίδας. 

Επίσης, είναι αυξανόµενη η εγκληµατικότητα από συγκεκριµέ-
νες οµάδες, προκαλεί ανασφάλεια και πλήττει την ποιότητα ζωής
των πολιτών. 

Καλώ, λοιπόν, την Κυβέρνηση να δώσει στην Αργολίδα την
προσοχή που της αξίζει, όχι µε λόγια και επισκέψεις για το θεα-
θήναι, αλλά µε πράξεις και χρηµατοδοτήσεις που θα δώσουν
λύση στα προβλήµατα και προοπτική για το µέλλον. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, δυστυχώς ο προϋπολογισµός που
φέρνετε προς ψήφιση δεν δηµιουργεί αισιοδοξία, δεν εµπνέει
ασφάλεια και γι’ αυτόν τον λόγο τον καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Πουλά.
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεόφιλος

Λεονταρίδης.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύουµε τον δεύτερο χρόνο

της θητείας µας, έχοντας εντολή από τους πολίτες να συνεχί-
σουµε µε υπευθυνότητα τις µεταρρυθµίσεις, χωρίς λαϊκίστικες
προσεγγίσεις και υπερβολές, αλλά µε σχέδιο και όραµα, προσέ-
χοντας πάντα να µη θέσουµε σε κίνδυνο τα οικονοµικά της πα-
τρίδας µας. 

Στόχος µας να βρεθεί η Ελλάδα µέχρι το τέλος της τετραετίας
µε ακόµα χαµηλότερους φόρους -κυρίως για τη µεσαία τάξη-, µε
τον µέσο µισθό να ανέρχεται στα 1.500 ευρώ και τον κατώτατο
µισθό στα 950 ευρώ. 

Συγκεκριµένα, στις προβλέψεις του προϋπολογισµού του 2025
περιλαµβάνονται τα εξής: Η ανεργία προβλέπεται ότι σε ετήσια
βάση θα µειωθεί σε µονοψήφιο ποσοστό 9,7% για πρώτη φορά
από το 2009. Είναι η µεγαλύτερη µείωση ανεργίας σε ολόκληρη
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυξήσεις συντάξεων κατά 2,4% βάσει
ρυθµού µεταβολής του ΑΕΠ και του πληθωρισµού. Νέα αύξηση
στους βασικούς µισθούς όλων των δηµοσίων υπαλλήλων. Πρό-
γραµµα «Ανακαινίζω - Νοικιάζω» µε αυξηµένη αποζηµίωση στο
60% των δαπανών. Ενίσχυση του εισοδήµατος των γιατρών του
ΕΣΥ. Φορολόγηση αµοιβής για εφηµερίες γιατρών µε ενιαίο συ-
ντελεστή 22%. Αύξηση των αποδοχών των σπουδαστών στρατιω-
τικών σχολών και των πληρωµάτων πλοίων του Πολεµικού
Ναυτικού. Μείωση κατά µία επιπλέον µονάδα των ασφαλιστικών
εισφορών. Κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για όλα τα φυ-
σικά πρόσωπα. Παράταση απαλλαγής ΦΠΑ σε νέες οικοδοµές
και το 2025. Απαλλαγή από τον φόρο εισοδήµατος κενών ακινή-
των ή ακινήτων σε βραχυχρόνια µίσθωση, που θα νοικιασθούν σε
µακροχρόνια µίσθωση. Διπλάσια µείωση ΕΝΦΙΑ από το 2025 από
10% σε 20% σε ασφαλισµένες κατοικίες για φυσικές καταστρο-
φές. Απαλλαγή από τον φόρο ασφαλίστρων 15% των συµβολαίων
υγείας για παιδιά έως δεκαοκτώ ετών. Κατάργηση τέλους στα-
θερής τηλεφωνίας για συνδέσεις µε οπτική ίνα. 

Υπάρχουν επίσης ειδικές προβλέψεις για τις ευάλωτες κοινω-
νικές οµάδες: Έκτακτη οικονοµική ενίσχυση σε 1,9 εκατοµµύριο
ευάλωτους οικονοµικά συµπολίτες µας, συνολικού ύψους 243
εκατοµµυρίων ευρώ. Έκτακτη οικονοµική ενίσχυση ύψους 200
ευρώ σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να προτείνω στην Κυβέρνησή µας
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η οικονοµική αυτή παροχή να δοθεί και στους χαµηλοσυνταξιού-
χους, που µε δυσκολίες αντεπεξέρχονται στη δύσκολη καθηµε-
ρινότητα, δηλαδή συνταξιούχους του ΟΓΑ, χήρες και άλλες
κοινωνικές οµάδες, οι οποίες έχουν ανάγκη αυτήν την παροχή.

Επίσης, θα ήθελα να προτείνω στην Κυβέρνηση να υλοποιήσει
την πρόταση που καταθέσαµε για την επέκταση του ευεργετή-
µατος που απολαµβάνουν οι πρώην δικαιούχοι του ΕΚΑΣ, της
απαλλαγής δηλαδή από τη συµµετοχή στα συνταγογραφούµενα
φάρµακα, στους υπόλοιπους συνταξιούχους, που πληρούν τα
ίδια ηλικιακά και εισοδηµατικά κριτήρια.

Για τους αγρότες µας αναλάβαµε πολλές πρωτοβουλίες. Ση-
µαντικότερη είναι η επέκταση της επιστροφής του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο για το 2024 και η µονιµο-
ποίησή της από το 2025, µε νέο σύστηµα που θα βασίζεται στην
πραγµατική κατανάλωση. Παράλληλα, συνεχίζουµε την προσπά-
θεια για να αντιµετωπίσουµε το κόστος παραγωγής που παρα-
µένει υψηλό στη γεωργία και την κτηνοτροφία. 

Εδώ θα ήθελα να τονίσω τα εγγειοβελτιωτικά έργα που βρί-
σκονται σε εξέλιξη σε όλη τη χώρα για την αύξηση του αγροτικού
εισοδήµατος, που δροµολογήθηκαν, µεταξύ άλλων, και στον
Νοµό Σερρών, έργα ανακαίνισης, εκσυγχρονισµού και βελτίωσης
της άρδευσης και της κατασκευής αρδευτικών δικτύων, αντικα-
τάσταση δικτύου άρδευσης σε ΤΟΕΒ, προµήθεια και εγκατά-
σταση συστηµάτων για την εξοικονόµηση νερού και ενέργειας,
αντικατάσταση ηλεκτροµηχανολογικού εξοπλισµού αντλιοστα-
σίων.

Έρχοµαι στον τοµέα της υγείας. Ο προϋπολογισµός για την
υγεία το 2019 επί ΣΥΡΙΖΑ ήταν 4,1 δισεκατοµµύρια ευρώ. Στον
προϋπολογισµό το 2025 προβλέπονται 7,1 δισεκατοµµύρια ευρώ,
αύξηση δηλαδή 74,4%. 

Η δυσκολία εύρεσης ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού
είναι το µόνιµο πρόβληµα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Για
την αντιµετώπισή του έχουµε ήδη προκηρύξει µία σειρά θέσεων.
Για την κάλυψη των κενών θέσεων σε άγονες και προβληµατικές
περιοχές νοµοθετήσαµε πρόσφατα οικονοµικά και θεσµικά κίνη-
τρα για να προσελκύσουµε προσωπικό στα νοσοκοµεία και τα κέ-
ντρα υγείας της περιφέρειας. Ήδη τρέχει προκήρυξη για προσ-
λήψεις γιατρών στα κέντρα υγείας της περιφέρειας.

Θεσπίσαµε επίσης τα απογευµατινά χειρουργεία για να απο-
συµφορηθούν οι λίστες των χειρουργείων. Έτσι, τριάντα επτά χι-
λιάδες συµπολίτες µας που περίµεναν, θα εξυπηρετηθούν
γρήγορα και δωρεάν. Δώσαµε έµφαση στην πρόληψη, µε τη χο-
ρήγηση δωρεάν self-test ανίχνευσης του καρκίνου του παχέος
εντέρου. Εξασφαλίσαµε πόρους, ώστε να επιταχυνθεί η ανακαί-
νιση των νοσοκοµείων και των κέντρων υγείας.

Στην παιδεία ο τακτικός προϋπολογισµός αυξάνεται έναντι του
2024. Είχαµε δέκα χιλιάδες διορισµούς µόνιµων εκπαιδευτικών
φέτος. Στην ειδική αγωγή το διδακτικό έτος 2024-2025 τετραπλα-
σιάζονται σε σχέση µε το 2023 οι διορισµοί στις ειδικότητες πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και οκταπλάσιες
είναι οι θέσεις ειδικού εκπαιδευτικού και ειδικού βοηθητικού προ-
σωπικού σε όλες τις ειδικότητες.

Επίσης, έχουµε το πρόγραµµα «Μαριέττα Γιαννάκου» για την
ανακαίνιση των σχολικών µονάδων και καινοτοµίες, όπως το ψη-
φιακό φροντιστήριο. Αναµορφώσαµε το µάθηµα της πληροφορι-
κής στο γυµνάσιο µε νέα σχολικά βιβλία και νέο πιστοποιητικό
πληροφορικής. Μέχρι τις 31-12-2024 όλες οι σχολικές αίθουσες
από την Ε’ Δηµοτικού έως τη Γ’ Λυκείου θα διαθέτουν διαδραστι-
κούς πίνακες. Νηπιαγωγεία, δηµοτικά και γυµνάσια εξοπλίζονται
µε νέα ροµποτικά συστήµατα. Αυξήσαµε το φοιτητικό στεγαστικό
επίδοµα. 

Για την οικογένεια και την κοινωνική συνοχή, αυξήσαµε το επί-
δοµα γέννησης από 2.000 ευρώ σε 2.400 έως 3.000 ευρώ. Επε-
κτείναµε το επίδοµα µητρότητας στους εννέα µήνες για γυναίκες
ελεύθερες επαγγελµατίες και αγρότισσες. Γίναµε η πρώτη χώρα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε εθνικό σχέδιο δράσης για το δηµο-
γραφικό, προϋπολογισµού 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Πρόκειται
για ένα σχέδιο στο οποίο περιλαµβάνονται εκατό στοχευµένες
δράσεις σε βάθος δεκαετίας. Μεριµνήσαµε για την παροχή δω-
ρεάν νοµικής βοήθειας σε θύµατα έµφυλης και ενδοοικογενει-
ακής βίας. Δηµιουργήσαµε πιλοτικό πρόγραµµα επιµόρφωσης

παιδαγωγών και οµάδες συµβουλευτικής γονέων από ειδικά εκ-
παιδευµένους ψυχολόγους σε βρεφονηπιακούς και παιδικούς
σταθµούς.

Αγαπητοί συνάδελφοι, βασική επιδίωξή µας παραµένει µια πο-
λιτική η οποία θα συνδυάζει τη δηµοσιονοµική υπευθυνότητα µε
την κοινωνική ευαισθησία, την αποτελεσµατικότητα µε την κοι-
νωνική δικαιοσύνη. 

Το 2025 η ελληνική οικονοµία θα ανέβει ακόµα πιο ψηλά. Το
ίδιο και το διαθέσιµο εισόδηµα των συµπολιτών µας. Ο αγώνας
για τη βελτίωση της ζωής των συµπολιτών µας είναι συνεχής. Ει-
δικότερα όµως οφείλουµε να συνεχίσουµε µε επιµονή τη µάχη
κατά της ακρίβειας µε ακόµα περισσότερο ζήλο, ώστε να ανα-
κουφίσουµε τους συµπολίτες µας. Γι’ αυτό και δεν θα σταµατή-
σουµε να εργαζόµαστε για να κάνουµε καλύτερες τις συνθήκες
διαβίωσης για όλους, παραµένοντας σταθερά δίπλα σε κάθε πο-
λίτη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Λεονταρίδη.

Καλώ τώρα στο Βήµα τη Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Αικατερίνη Καζάνη.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΚΑΖΑΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι, καλούµαστε να ψηφίσουµε

τον έκτο προϋπολογισµό της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, έναν προ-
ϋπολογισµό «µία από τα ίδια», µε υποσχέσεις για την εξάλειψη
της ακρίβειας, µε υποσχέσεις για την ενίσχυση της υγείας, της
παιδείας, του κράτους πρόνοιας, τις ίδιες υποσχέσεις που
άκουσε ο ελληνικός λαός και πέρυσι. Η ποιότητα ζωής των πολι-
τών, όµως, επιδεινώθηκε από τότε. 

Βιώνουµε µια περίοδο πρωτοφανούς ακρίβειας. Η αγοραστική
δύναµη των πολιτών βρίσκεται στην προτελευταία θέση στην Ευ-
ρώπη των είκοσι επτά, ενώ στην τελευταία θέση βρίσκεται η
Βουλγαρία. Οι ευπαθείς κοινωνικά οµάδες, οι ευάλωτοι συµπο-
λίτες µας πασχίζουν κάθε µήνα για να καλύψουν τα βασικά τους
έξοδα. Την ίδια ώρα, τα κέρδη των ισχυρών έχουν επανέλθει στα
προ κρίσεως επίπεδα. 

Κι έρχεστε εσείς τώρα, µετά την τροπολογία του ΠΑΣΟΚ για
την έκτακτη φορολόγηση των τραπεζών -που δεν ψηφίσατε-, να
µας µιλήσετε για περιορισµούς στα τραπεζικά κέρδη. Εσείς που
τόσο καιρό τους στηρίζετε εις βάρος του ελληνικού λαού και κα-
τηγορείτε εµάς για λαϊκισµό. 

Ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε ως
κοινωνία είναι το δηµογραφικό. Το Υπουργείο Κοινωνικής Συνο-
χής και Οικογένειας δεν έχει λάβει καµία ουσιαστική πρωτοβου-
λία γι’ αυτό. Η σύστασή του έγινε καθαρά για επικοινωνιακούς
λόγους. Η Κυβέρνηση έχει στη διάθεσή της µία αστείρευτη πηγή
προτάσεων για την αντιµετώπιση του δηµογραφικού και αυτό
είναι το πόρισµα της διακοµµατικής επιτροπής, έργο της αείµνη-
στης Προέδρου µας Φώφης Γεννηµατά το 2019. Κι έρχεστε πριν
λίγες µέρες να µας παρουσιάσετε το Εθνικό Σχέδιο για το δηµο-
γραφικό. 

Κι ενώ η Ελλάδα συρρικνώνεται και γηράσκει, προσπαθείτε µε
εφάπαξ επιδόµατα, όπως το επίδοµα γέννας, να αντιµετωπίσετε
το πρόβληµα. Έτσι θα δώσετε κίνητρα στα νέα ζευγάρια να κά-
νουν παιδιά; Όταν δεν παρέχεται καµία στήριξη στις οικογένειες,
η κατάσταση θα χειροτερεύσει και θα είναι πλέον µη αναστρέ-
ψιµη. 

Επί µήνες εµπαίζετε τους τρίτεκνους. Κι ενώ περίµεναν να ανα-
κοινωθεί η εξίσωσή τους µε τους πολύτεκνους, στη Διεθνή Έκ-
θεση Θεσσαλονίκης ο πρωθυπουργός ανακοίνωσε µόλις τρία
µέτρα σύγκλισης, τα οποία ακόµα δεν έχουν εφαρµοστεί. 

Η αντιµετώπιση του δηµογραφικού συνδέεται άµεσα και µε την
χάραξη αποτελεσµατικής στεγαστικής πολιτικής. Η πολιτική της
Golden Visa χωρίς όρια οδήγησε σε αύξηση τιµών στην αγορά
ακινήτων. Στο ΠΑΣΟΚ επιµείναµε και επιµένουµε για τον περιο-
ρισµό της Golden Visa, ακόµα και για την κατάργησή της. Επιλέ-
ξατε να µην λάβετε υπ’ όψιν τις προτάσεις µας. Αργήσατε να
θεσπείσετε περιορισµούς και όταν το κάνατε, τους θέσατε σε
ισχύ πιο µετά, τον Σεπτέµβρη, για να βολέψετε και να εξυπηρε-
τήσετε συγκεκριµένα συµφέροντα. Το αποτέλεσµα; Έξι χιλιάδες
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ακίνητα πουλήθηκαν µέσω Golden Visa στο συγκεκριµένο χρο-
νικό διάστηµα και µάλιστα στο χαµηλό όριο. 

Το ίδιο ισχύει µε τη βραχυχρόνια µίσθωση. Μετά τις πιέσεις
µας, αναγκαστήκαµε να πάρετε µέτρα για να την περιορίσετε.
Και προσπαθείτε να µας πείσετε ότι προγράµµατα όπως το «Σπίτι
Μου» θα λύσουν το στεγαστικό. Και περιορισµένα αποτελέσµατα
έχουν και οδηγούν στην αύξηση των τιµών της αγοράς. 

Το Υπουργείο αδρανεί ως προς τον τοµέα της πρόνοιας. Κέ-
ντρα κοινωνικής πρόνοιας υπολειτουργούν εξαιτίας της υποστε-
λέχωσης, κτιριακά προβλήµατα θέτουν σε κίνδυνο εργαζόµενους
και περίθαλψη. Καλώ την αρµόδια Υπουργό να επισκεφθεί το πα-
ράρτηµα ΑΜΕΑ Ευβοίας και να διαπιστώσει η ίδια την κατάσταση.
Η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει τους ΑΜΕΑ συνανθρώπους µας µε
αδιαφορία. Ο ΕΟΠΥΥ κόβει θεραπείες από άτοµα µε παραπληγία
και εγκεφαλική παράλυση, ενώ λόγω διατύπωσης έµειναν εκτός
δεκάδες οικογένειες από την αύξηση 8% του παραπληγικού επι-
δόµατος. 

Στο συγκεκριµένο σηµείο θα ήθελα να κάνω αναφορά στην ιδι-
αίτερη πατρίδα µου την Εύβοια, η οποία είναι χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα κυβερνητικής απραξίας. Οι µετακινήσεις των Ευβοιω-
τών γίνονται κυριολεκτικά µετ’ εµποδίων. Πολλές φορές µάλιστα
το απαρχαιωµένο οδικό δίκτυο τις καθιστά επικίνδυνες. Τα έργα
αποκατάστασης του οδικού δικτύου στη βόρεια Εύβοια, που έχει
πληγεί από πυρκαγιές και πληµµύρες, θα ξεκινούσαν το καλο-
καίρι, αλλά φεύγει το 2024 και ακόµη δεν έχει βρεθεί χρηµατο-
δότηση. 

Εκτός χρηµατοδότησης είναι και το φράγµα Σέτας-Μανικίων.
Ας δώσει επιτέλους το επιτελικό κράτος του κ. Μητσοτάκη λύση
στο πρόβληµα λειψυδρίας που αντιµετωπίζουν οι κάτοικοι του
Δήµου Κύµης Αλιβερίου. 

Οι δοµές υγείας του νησιού, νοσοκοµεία και κέντρα υγείας,
είναι υποστελεχωµένες, υπολειτουργούν και αδυνατούν να εξυ-
πηρετήσουν τους ασθενείς. Τα ασθενοφόρα είναι εικοσαετίας µε
συνεχείς βλάβες, ενώ την προηγούµενη εβδοµάδα το Υπουργείο
Υγείας σε σχετική ερώτηση, µας ενηµέρωσε ότι η παράδοση του
πλωτού ασθενοφόρου στη βόρεια Εύβοια µετατέθηκε για αργό-
τερα. 

Ως προς τα σχολεία στον νοµό µας, έχουµε καλύψει το ένα
τρίτο της σχολικής χρονιάς και ακόµα υπάρχουν κενά σε εκπαι-
δευτικούς, σχολικούς νοσηλευτές και παράλληλη στήριξη. Η
Υφυπουργός Παιδείας µε εγκύκλιο στις 6 Νοεµβρίου προσπαθεί
να καλύψει τις εκπαιδευτικές ανάγκες µε τη συγχώνευση σχολι-
κών µονάδων. Αυτές είναι οι λύσεις που προτείνετε. Αυτές είναι
οι πολιτικές που ακολουθείτε, πολιτικές των συγχωνεύσεων, πο-
λιτικές των υποβιβασµών, των καταργήσεων, που οδηγούν στον
µαρασµό της περιφέρειας. 

Κυρίες και κύριοι, η χρόνια εγκατάλειψη της Εύβοιας και της
Σκύρου πρέπει να σταµατήσει. Πρέπει να δοθεί ένα τέλος στην
αδιαφορία της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Οι κάτοικοι
σε κάθε άκρη του νησιού, από την Ιστιαία ως την Κάρυστο, οι κά-
τοικοι της Σκύρου, της Αγίας Άννας, της Ερέτριας, των Ψαχνών,
δικαιούνται να έχουν πρόσβαση σε ποιοτικές υπηρεσίες υγείας
και παιδείας, να ταξιδεύουν σε ασφαλείς δρόµους, να µεγαλώ-
νουν τα παιδιά τους στο όµορφο φυσικό περιβάλλον του νησιού. 

Οι κάτοικοι της Εύβοιας απαιτούν πια τα αυτονόητα, να ακού-
γονται οι ανάγκες και επιθυµίες τους, να ακούγεται η φωνή τους.
Κι εµείς είµαστε εδώ να την αφουγκραζόµαστε. Είµαστε εδώ να
δίνουµε λύσεις στα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας. Παρέ-
χουµε σοβαρές και κοστολογηµένες προτάσεις. Ασκούµε σο-
βαρή και υπεύθυνη αντιπολίτευση και είµαστε έτοιµοι να
εφαρµόσουµε τη µοναδική εναλλακτική µορφή διακυβέρνησης
απέναντι στην αντιλαϊκή πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. Σας ευ-
χαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε
την κ. Καζάνη για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Θα καλέσω τώρα στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρα-
τίας τον κ. Αθανάσιο Παπαθανάση. 

Ορίστε, κύριε Παπαθανάση, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουρ-

γέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να παρουσιάσω τις
βασικές γραµµές του κρατικού προϋπολογισµού του 2025 που
έρχεται σε µια κρίσιµη περίοδο για την ελληνική οικονοµία. Πρό-
κειται για έναν οδηγό, µία στρατηγική για την οικονοµική µας πο-
λιτική, η οποία θα διασφαλίσει την ανάπτυξη τη δηµοσιονοµική
σύνεση και την κοινωνική συνοχή. Ο προϋπολογισµός αυτός δεν
είναι απλώς ένας αριθµητικός απολογισµός, αλλά µία στρατηγική
που θα καθορίσει την κατεύθυνση της χώρας µας τα επόµενα
χρόνια. 

Η κυβέρνηση προσεγγίζει τον προϋπολογισµό µε σοβαρότητα
και υπευθυνότητα. Απώτερος στόχος είναι η προσαρµογή των
δαπανών σύµφωνα µε τις δυνατότητες της χώρας ιδιαίτερα σε
καιρούς αβεβαιότητας. Η Ελλάδα έρχεται να επιδείξει το τέταρτο
υψηλότερο πρωτογενές πλεόνασµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε
στόχο το συνολικό έλλειµµα να είναι κοντά στο µηδέν το 2025.
Αυτή η προοπτική είναι µία πραγµατική δέσµευση για ένα βιώσιµο
µέλλον. 

Παράλληλα, έχουµε δραστική αποκλιµάκωση του χρέους, τη
µεγαλύτερη στην ιστορία της Ευρωζώνης από 209,4% του ΑΕΠ
το 2020, στο 147,5% φέτος. Η Ελλάδα σήµερα δανείζεται φθη-
νότερα από την Ιταλία και από τη Γαλλία και έχουµε υπεραπό-
δοση των εσόδων κατά 3,7 δισεκατοµµύρια εξαιτίας των
παρεµβάσεων για την αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής, αλλά και
της ανάπτυξης, της αύξησης των µισθών και της διεύρυνσης των
ηλεκτρονικών συναλλαγών. 

Δεν έχει υπάρξει άλλη περίοδος στην πρόσφατη ελληνική ιστο-
ρία που να έχουµε τόσο µεγάλη µάχη κατά της φοροδιαφυγής
µε χειροπιαστά και συγκεκριµένα αποτελέσµατα. Τα επιπλέον
έσοδα που προέκυψαν πήγαν για την ενίσχυση των συνταξιού-
χων, το επίδοµα γέννησης, την αύξηση των αποζηµιώσεων για
εφηµερίες των γιατρών, τους προϋπολογισµούς για την υγεία,
την παιδεία, την κλιµατική κρίση.

Ειδικότερα, για την κριτική αναφορά στη σχέση έµµεσων και
άµεσων φόρων, ο Υπουργός κ. Χατζηδάκης κατέθεσε τα στοιχεία.
Οι έµµεσοι φόροι ήταν το 67% του συνόλου το 2019 και το 2024
µειώθηκαν στο 62%, ενώ επανέλαβε ότι το 2023 η Ελλάδα ήταν
πρωταθλήτρια στην Ευρωπαϊκή Ένωση στη µείωση των φόρων,
από 42,8% του ΑΕΠ το 2022 σε 40,7% το 2023.

Καθώς προχωρούµε στη συζήτηση αυτού του προϋπολογι-
σµού είναι σηµαντικό να αναγνωρίσουµε ότι η οικονοµία µας βρί-
σκεται σε τροχιά ανάπτυξης, µε έναν αναµενόµενο ρυθµό
ανάπτυξης 2,3% για το 2025, τον δεύτερο µεγαλύτερο σε ολό-
κληρη την Ευρώπη. Αυτή η ανάπτυξη προέρχεται από µια σειρά
νοµοθετικών και πολιτικών µέτρων, που έχουν θετική επίδραση
στην ιδιωτική κατανάλωση, στις εξαγωγές και στις επενδύσεις.

Στον τοµέα της ανάπτυξης οι προβλέψεις για την τριετία 2023-
2025 υποδηλώνουν µια σοβαρή πορεία ανάπτυξης, που αγγίζει
το 6,9%, ποσοστό που ξεπερνά κατά πολύ τη µέση ανάπτυξη της
Ευρώπης, που είναι στο 2,5%. Η διαφορά 4,4% είναι η πραγµα-
τική σύγκλιση µε την Ευρώπη. Αυτό σηµαίνει ότι κατά την τετρα-
ετία θα δηµιουργηθούν περίπου µισό εκατοµµύριο νέες θέσεις
εργασίας, µε τη µείωση της ανεργίας να αναµένεται από το
17,9% το 2019 στο 9,7% το 2025. 

Η χώρα µας χρειάζεται φιλοεπενδυτική πολιτική. Το 2019 οι
επενδύσεις ήταν στο 11% του ΑΕΠ, µε την Ευρώπη στο 21,7%
και σήµερα η Ελλάδα είναι στο 17,5%, µε την Ευρώπη στο 20,7%.
Ειδικά οι δηµόσιες επενδύσεις αυξήθηκαν κατά 150%. 

Ως προς την απορρόφηση των πόρων η Ελλάδα είναι έκτη
στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως προς την απορρόφηση των κονδυ-
λίων του Ταµείου Ανάπτυξης και έβδοµη στο ΕΣΠΑ. Ένας από
τους κύριους στόχους του προϋπολογισµού είναι η µείωση των
κοινωνικών ανισοτήτων και η προώθηση επενδύσεων σε κρίσι-
µους τοµείς, όπως η δηµόσια υγεία και η παιδεία. 

Η πρότασή µας περιλαµβάνει στηρίξεις για νοικοκυριά µε χα-
µηλά εισοδήµατα, µέτρα ενίσχυσης της απασχόλησης, µε την
ανεργία να µειώνεται σε µονοψήφιο ποσοστό για πρώτη φορά
από το 2009. Οι εξαγωγές αγαθών και υπηρεσιών αναµένεται να
ενισχυθούν, υποδεικνύοντας ότι η οικονοµία µας είναι σε θέση
να ανταγωνιστεί το διεθνές περιβάλλον. Οι προβλέψεις δείχνουν
ότι οι καθαρές εξαγωγές θα συµβάλουν θετικά στην ανάπτυξή
µας, επωφελούµενες και από τη ναυτιλία και από τον τουρισµό. 
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Η αύξηση των δηµοσίων επενδύσεων κατά 150% επιβεβαιώνει
τη βούληση της Κυβέρνησης να προχωρήσει σε µεταρρυθµίσεις
και ενδυναµώνει την οικονοµική βάση της χώρας, προσφέροντας
ελπίδα και προοπτική σε όλους τους Έλληνες. 

Ωστόσο, ο προϋπολογισµός, πέραν της αναπτυξιακής του προ-
οπτικής, έχει κεντρική προτεραιότητα την κοινωνική συνοχή. Η
Κυβέρνηση αναλαµβάνει δράσεις για την ενίσχυση των ευπαθών
οµάδων του πληθυσµού και την άµβλυνση των κοινωνικών ανισο-
τήτων. Μέτρα όπως η αύξηση των µισθών και των συντάξεων,
των αποζηµιώσεων για εφηµερίες των γιατρών, η βελτίωση της
ποιότητας στην εκπαίδευση και στην υγειονοµική περίθαλψη είναι
ενδεικτικά της δέσµευσής µας προς την κατεύθυνση αυτής της
κοινωνικής συνοχής. Συγκεκριµένα, η αύξηση των δαπανών στην
υγεία ανέρχονται στο 74%, ενώ για τα νοσοκοµεία η αύξηση
φέτος θα είναι στο 120%. 

Βέβαια η πορεία µας δεν είναι χωρίς προκλήσεις. Η διαχείριση
του πληθωρισµού και η ανάγκη για περαιτέρω µέτρα στήριξης
στην αγορά εργασίας παραµένουν αναγκαία βήµατα. Οι µεταρ-
ρυθµίσεις θα συνεχιστούν και θα εστιάσουµε στη διασφάλιση µι-
σθών και κοινωνικών επιδοµάτων, που θα ανταγωνίζονται τις
διεθνείς προδιαγραφές. 

Επιπλέον, οι προοπτικές για το 2025 είναι θετικές όσον αφορά
τον πληθωρισµό, µε τις εκτιµήσεις να δείχνουν αποκλιµάκωση
κάτω από το 2%, γεγονός που θα προσφέρει επιπλέον στήριξη
στην αγοραστική δύναµη των πολιτών. 

Η παιδεία αποτελεί ύψιστη προτεραιότητα και ενισχύεται ση-
µαντικά στον νέο προϋπολογισµό κατά 141 εκατοµµύρια ευρώ.
Ο ορισµός της χώρας µας από την Ευρωπαϊκή Ένωση στις επτά
χώρες για τη δηµιουργία εργοστασίου τεχνητής νοηµοσύνης µε
την ονοµασία Pharos καταδεικνύει τη δέσµευση της Κυβέρνησης
της Ελλάδας να καταστεί κόµβος έρευνας και καινοτοµίας σε
ολόκληρη την περιοχή. 

Για εµάς µεγάλη αξία και προτεραιότητα έχει το δηµογραφικό
και η αναστροφή της γήρανσης του πληθυσµού, καθώς αυτό το-
ποθετείται στον πυρήνα της ύπαρξης του Έθνους µας. Το εθνικό
σχέδιο δράσης για το δηµογραφικό έχει δεκαετή χρονικό ορίζο-
ντα και για τη χρηµατοδότηση των δράσεων αντλούνται πόροι
τόσο ευρωπαϊκοί όσο και εθνικοί. 

Οι πέντε κύριοι άξονες είναι ενίσχυση των γεννήσεων και στή-
ριξη της οικογένειας, ενίσχυση της απασχόλησης, διαχείριση της
µακροζωίας και της γήρανσης, τοπική ανάπτυξη, προώθηση της
καινοτοµίας, ενηµέρωση, ευαισθητοποίηση, έρευνα. 

Στη στήριξη της οικογένειας εντάσσεται και η στεγαστική πο-
λιτική, που την ενισχύουµε µε δύο νέα προγράµµατα που καλύ-
πτονται από το Ταµείο Ανάκαµψης, το «Σπίτι µου 2», µε διπλάσιο
προϋπολογισµό στα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ και είκοσι χιλιάδες
ωφελούµενους ως πενήντα ετών. 

Το πρόγραµµα «Αναβαθµίζω το σπίτι µου», µε προϋπολογισµό
στα 400 εκατοµµύρια ευρώ στηρίζει την ενεργειακή αναβάθµιση
και ανακαίνιση των κατοικιών, προσφέροντας άτοκα δάνεια,
χωρίς ηλικιακά ή εισοδηµατικά κριτήρια. 

Ισχυρή οικονοµία όµως σηµαίνει και ισχυρή άµυνα. Η Κυβέρ-
νησή µας είναι αυτή που ξεπάγωσε τη δεκαετή αδράνεια σε νέα
εξοπλιστικά προγράµµατα. Με ισχυρές συµµαχίες και συµφωνίες
που συνάψαµε µε τη Γαλλία και τις Ηνωµένες Πολιτείες φτάσαµε
σήµερα να συζητάµε προϋπολογισµούς που έχουµε εγγεγραµ-
µένα υπερσύγχρονα όπλα για τις ελληνικές ένοπλες δυνάµεις,
όπως οι φρεγάτες Belharra, τα αεροσκάφη πέµπτης γενιάς Ra-
fale, η αναβάθµιση των F-16 Viper και σύντοµα τα F-35.

Ο προϋπολογισµός για την άµυνα είναι αυξηµένος κατά 73%.
Η Ελλάδα µε Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και Πρωθυ-
πουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη ισχυροποιείται. Καθίσταται διε-
θνής και ευρωπαϊκός παίκτης που διαµορφώνει πολιτικές και
παράγοντας σταθερότητας στη νοτιοανατολική πτέρυγα του
ΝΑΤΟ και την Ανατολική Μεσόγειο. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο κρατικός προϋπολογισµός του 2025
είναι ένα χρήσιµο εργαλείο για την επίτευξη των εθνικών µας στό-
χων. Σε µια περίοδο που απαιτεί ωριµότητα και στρατηγική σκέψη
εργαζόµαστε όλοι µαζί για να δώσουµε λύσεις στα προβλήµατα
και να προάγουµε τις θετικές προοπτικές για την οικονοµία µας.
Ο προϋπολογισµός του 2025 είναι µια έκφραση προσδοκίας και

ελπίδας. Είναι ένας προϋπολογισµός που στοχεύει όχι µόνο στην
οικονοµική ανάπτυξη αλλά και στη βελτίωση της ποιότητας ζωής
των συµπολιτών µας.

Μέσω της αποδοχής αυτού του προϋπολογισµού θα στείλουµε
ένα ισχυρό µήνυµα, ότι η ελληνική Βουλή είναι έτοιµη να στηρίξει
τις µεταρρυθµίσεις που χρειάζεται η χώρα µας για να προχωρή-
σει ταχύτερα στο µέλλον. Βαδίζουµε µπροστά µε σοβαρότητα,
αγνοώντας τις λαϊκίστικες λογικές και τις ακοστολόγητες λύσεις
που µας έχουν κοστίσει στο παρελθόν. 

Συνεχίζουµε µε µοναδικό γνώµονα τις ανάγκες των Ελλήνων
πολιτών, µε υπερηφάνεια για όσα όλοι µαζί µε θυσίες έχουµε επι-
τύχει ως τώρα, αλλά και µε αίσθηµα ευθύνης, αναγνωρίζοντας
ότι υπάρχει ακόµα ένα µεγάλο έργο µπροστά µας. Είναι εθνικός
στόχος να επιτύχουµε και γι’ αυτόν τον στόχο θα συνεχίσουµε να
εργαζόµαστε µε µεγαλύτερη ένταση και πάθος. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Παπαθανάση.

Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Ιωάννης Ανδριανός. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πέντε χρόνια

πριν η Νέα Δηµοκρατία έλαβε από τους πολίτες την εντολή για
τη διακυβέρνηση της χώρας σε µια κρίσιµη ιστορική στιγµή και η
πρόκληση ήταν και παραµένει απαιτητική και πολυδιάστατη, να
σταθεί ξανά στα πόδια της η κοινωνία και η οικονοµία και ταυτό-
χρονα να διασφαλιστούν οι προϋποθέσεις µιας δυναµικής και
διατηρήσιµης ανάπτυξης, µε χειροπιαστά αποτελέσµατα για όλες
τις Ελληνίδες και για όλους τους Έλληνες. 

Πέρα από τις γνωστές και δύσκολες αυτές προκλήσεις η απο-
στολή της Κυβέρνησης έγινε αυτά τα χρόνια ακόµα πιο δύσκολη
λόγω των εξωγενών προβληµάτων, αφενός της πανδηµίας και
αφετέρου των πολεµικών συγκρούσεων που µαίνονται στην
στενή γειτονιά µας, καθώς και της ενεργειακής κρίσης. 

Παρ’ όλα αυτά όµως, παρά την περιπλοκότητα και τον βαθµό
δυσκολίας της οικονοµικής διαχείρισης, σήµερα µπορούµε να
κοιτάζουµε το µέλλον µε αισιοδοξία. Μέσα σε αυτά τα δύσκολα
χρόνια η Ελλάδα κατάφερε να µειώσει εντυπωσιακά το δηµόσιο
χρέος κατά σαράντα πέντε µονάδες στο διάστηµα των µόλις
τριών ετών από την κορύφωση της πανδηµίας το 2020. 

Πετυχαίνει βιώσιµα πρωτογενή πλεονάσµατα που αποκαθι-
στούν την αξιοπιστία της ελληνικής οικονοµίας, µειώνουν το κό-
στος δανεισµού, σε επίπεδα χαµηλότερα ακόµα και από αυτά
χωρών όπως η Ισπανία αλλά και η Γαλλία σε ό,τι αφορά τα πε-
νταετή οµόλογα. 

Μειώνει την ανεργία, τη µεγαλύτερη κοινωνική µάστιγα και
αιτία αφαίµαξης της πατρίδας µας και ιδιαίτερα της περιφέρειας
από νέους ανθρώπους σε µονοψήφια ποσοστά, που είχαµε να
δούµε από το 2009.

Αυξάνοντας σηµαντικά τις επενδύσεις και τις εξαγωγές διατη-
ρεί σταθερά υψηλότερα επίπεδα ανάπτυξης από τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο. 

Σε αυτήν ακριβώς την κατεύθυνση ο προϋπολογισµός του
2025 υπογραµµίζει τη δέσµευση της Κυβέρνησης στον τριπλό
στόχο της δηµοσιονοµικής υγείας, της ουσιαστικής στήριξης της
κοινωνίας και της αποτελεσµατικής διασφάλισης των αναπτυξια-
κών προϋποθέσεων της ελληνικής οικονοµίας. 

Ανάµεσα στις προβλέψεις του προϋπολογισµού θέλω ενδει-
κτικά να υπογραµµίσω κατ’ αρχάς τις δώδεκα νέες µειώσεις
φόρων που εισάγονται από το νέο έτος, ύψους 900 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Ανάµεσα σε αυτές την κατάργηση του τέλους επιτη-
δεύµατος για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τη µονιµοποίηση
της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό
πετρέλαιο, µια σηµαντική ανάσα για τους αγρότες και ένα πάγιο
αίτηµά τους, την απαλλαγή του φόρου εισοδήµατος για κενά ακί-
νητα που θα ενοικιαστούν, αλλά και την επέκταση της απαλλαγής
από ΦΠΑ για νέα κτήρια, στην προσπάθεια να αντιµετωπιστεί το
υπαρκτό πρόβληµα της έλλειψης και του κόστους της στέγης.

Θέλω να τονίσω ακόµα την αύξηση των καθαρών πρωτογενών
δαπανών κατά 3,6% που περιλαµβάνουν την αύξηση της δαπάνης
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για συντάξεις κατά περίπου 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, την αύξηση
των φυσικών παραλαβών για εξοπλιστικά προγράµµατα κατά 750
εκατοµµύρια, την αύξηση των δαπανών για την υγεία κατά 74%
και ειδικά για τα νοσοκοµεία κατά 120% σε σχέση µε το 2019, την
αύξηση κατά 141 εκατοµµύρια των δαπανών για την παιδεία ένα-
ντι του προϋπολογισµού του 2024. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι ούτε αυτονόητο ούτε
εύκολο να εξυπηρετούνται ταυτόχρονα µε αποτελεσµατικότητα,
συνέπεια και συνέχεια οι στόχοι της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης
και της οικονοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης. Το γεγονός ότι
ιδιαίτερα σε αυτό το διεθνές περιβάλλον, η Ελλάδα µπορεί να
συνδυάζει τα πρωτογενή πλεονάσµατα µε ανάπτυξη άνω του ευ-
ρωπαϊκού µέσου όρου, ότι η Ελλάδα µπορεί να αυξάνει τα φορο-
λογικά έσοδα µειώνοντας τους φόρους, ότι µπορούµε να
επενδύουµε σηµαντικά στην αναβάθµιση της αποτρεπτικής ικα-
νότητας των Ενόπλων Δυνάµεών µας, χωρίς να διασαλεύεται η
δηµοσιονοµική ισορροπία, είναι ακλόνητο τεκµήριο συνετής οι-
κονοµικής πολιτικής. 

Στην οικονοµία, όπως και στην πολιτική ευρύτερα, δεν υπάρχει
αυτόµατος πιλότος και τα αποτελέσµατα για τη χώρα και την κοι-
νωνία θα ήταν εντελώς διαφορετικά αν σήµερα η Νέα Δηµοκρα-
τία και ο Κυριάκος Μητσοτάκης δεν είχε εντολή ισχυρής αυτο-
δύναµης κυβέρνησης. 

Ωστόσο, η προσπάθεια πρέπει να συνεχιστεί, η ακρίβεια συνε-
χίζει να επιβαρύνει έντονα και σκληρά, ιδίως τα πιο οικονοµικά
αδύναµα νοικοκυριά, οι πραγµατικοί µισθοί πρέπει να αυξηθούν
σηµαντικά µέσα από την οριζόντια ενίσχυση της παραγωγικότη-
τας και της ανταγωνιστικότητας των παραγόµενων αγαθών και
υπηρεσιών, µέσα από την µακρόπνοη επένδυση σε υλικές άυλες
υποδοµές και κυρίως στο ανθρώπινο δυναµικό της πατρίδας µας,
στις γνώσεις, τις δεξιότητες της σύγχρονης συνθήκης. 

Η ποιότητα των παρεχόµενων δηµοσίων υπηρεσιών στην υγεία,
την παιδεία, στη δηµόσια τάξη, στις µεταφορές, στη σχέση πο-
λίτη - κράτους πρέπει να ενισχυθεί ακόµα περισσότερο, ώστε να
αναβαθµιστεί συνολικά η ποιότητα ζωής στην πατρίδα µας. Οι
νέοι άνθρωποι, οι νέες οικογένειες πρέπει να στηριχτούν ακόµη
πιο αποτελεσµατικά για να συνεχίσει η αισιόδοξη τάση της ανα-
στροφής του κύµατος εξόδου προς το εξωτερικό της προηγού-
µενης δεκαετίας. 

Επαγγελµατίες πρέπει να στηριχτούν και προβλήµατα που
τους απασχολούν πρέπει να τα λύσουµε. Αναφέρω χαρακτηρι-
στικά στο πρόγραµµα «Εξοικονοµώ», ενώ έχουν ήδη ολοκληρώ-
σει ορισµένοι επαγγελµατίες -για παράδειγµα αυτοί που κάνουν
τις αλουµινοκατασκευές- το έργο εδώ και δεκαεννιά µήνες, έχουν
κλείσει έχουν κόψει τιµολόγια, µέχρι σήµερα δεν έχουν πληρωθεί.
Στο πρόγραµµα «Αλλάζω συσκευή» υπάρχουν µικρές και µεσαίες
επιχειρήσεις που δεν έχουν πληρωθεί ακόµα, ενώ έχουν κόψει τι-
µολόγιο σχεδόν εδώ κι έναν χρόνο. 

Και αν σκεφτούµε ότι αυτοί οι επαγγελµατίες, αυτές οι µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις πληρώνουν ΦΠΑ, πληρώνουν φόρους, πλη-
ρώνουν ΕΦΚΑ, καταλαβαίνετε τα προβλήµατα που υπάρχουν σε
αυτές τις κατηγορίες των συµπολιτών µας και πρέπει οπωσδή-
ποτε να σκύψουµε και να λύσουµε αυτό το πρόβληµα, γιατί από
την άλλη µεριά υπάρχει η απειλή της δέσµευσης των λογαρια-
σµών. Δεν µπορεί δηλαδή από τη µια µεριά να τους ζητάει το
κράτος να πληρώνουν την εφορία και όλες τις υποχρεώσεις και
από την άλλη µεριά να µην τους πληρώνει τα οφειλόµενα. 

Ο πρωτογενής τοµέας, η προϋπόθεση της µακροπρόθεσµης
βιωσιµότητας της περιφέρειας πρέπει και αυτός να στηριχτεί
ακόµη πιο δυναµικά µε πολιτικές για µείωση του κόστους παρα-
γωγής και για ενθάρρυνση της παραγωγής προστιθέµενης αξίας
της καινοτοµίας και της εξωστρέφειας. Οι αγρότες µας σήµερα
έχουν να αντιµετωπίσουν µια σειρά από µεγάλα και δύσκολα προ-
βλήµατα, όπως οι συχνά χαµηλές τιµές παραγωγού, η έλλειψη
και το µεγάλο κόστος των εργατικών χεριών, οι ολοένα και συ-
χνότερες ολοένα και οξύτερες επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης
που αρκετές φορές προξενούν ζηµιές που προς το παρόν δεν
καλύπτονται ασφαλιστικά από τον ΕΛΓΑ, το ενεργειακό κόστος
και η εντεινόµενη λειψυδρία που φέτος έπληξε όχι µόνο την πα-
ραγωγή, αλλά και το φυτικό κεφάλαιο. 

Περίπου έναν µήνα πριν, παρουσία του Πρωθυπουργού Κυριά-

κου Μητσοτάκη παρουσιάσαµε στο Ναύπλιο ένα φιλόδοξο ανα-
πτυξιακό σχέδιο για την ιδιαίτερη πατρίδα µου την Αργολίδα, στο
πλαίσιο του ευρύτερου αναπτυξιακού σχεδιασµού για τη χώρα. 

Θα χρειαστώ άλλο ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Πρόκειται για έναν προγραµµατισµό που δίνει λύσεις σε υπαρ-

κτά προβλήµατα και ανοίγει νέους δρόµους δηµιουργίας και προ-
κοπής για τους ανθρώπους του τόπου µας. Είναι δεδοµένο ότι
κάθε τέτοια αισιόδοξη σκέψη για το µέλλον, πρέπει να πατάει
γερά πάνω σε µια υγιή οικονοµική πραγµατικότητα. Αυτές τις
ισχυρές βάσεις που επιτρέπουν στην πατρίδα µας να ανεβάζει
χρόνο µε τον χρόνο, µήνα µε τον µήνα, ταχύτητα, τις διασφαλίζει
έµπρακτα η οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης τα τελευταία
πέντε χρόνια. 

Γι’ αυτούς λοιπόν, τους λόγους επειδή η πολιτική αυτή που έχει
αποδώσει θετικά αποτελέσµατα σε εξαιρετικά δύσκολες διεθνείς
συγκυρίες, πρέπει να συνεχιστεί προς όφελος της πατρίδας και
των ανθρώπων της, της κοινωνίας µας, γι’ αυτό λοιπόν, υπερψη-
φίζω τον προϋπολογισµό του 2025. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Ανδριανό.

Να καλέσω στο Βήµα τον Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος της Ελλάδας, τον κ. Γιάννη Δελή. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Και αυτός ο προϋπολογισµός, κυρίες και κύριοι, αυτό το αντι-

λαϊκό πολυεργαλείο συνεχίζει την υποχρηµατοδότηση της παι-
δείας. Βέβαια, η κυβερνητική προπαγάνδα διαφηµίζει τις µεγάλες
αλλαγές στα σχολεία και µιλάει για τριάντα έξι χιλιάδες διορι-
σµούς από το 2020, αλλά δεν λέει ότι οι διορισµοί σταµάτησαν
για µια δωδεκαετία από το 2010 και από τότε έως τώρα οι συντα-
ξιοδοτήσεις εκπαιδευτικών ξεπέρασαν τις πενήντα έξι χιλιάδες. 

Ο µισθός του νεοδιόριστου; Στα 776 ευρώ που δεν φτάνει ούτε
για τα στοιχειώδη. Γι’ αυτό φέτος και παρά τη διετή ποινή που
προβλέπεται από τον νόµο, πάνω από χίλιοι εκπαιδευτικοί δεν
ανέλαβαν υπηρεσία, δεν αποδέχτηκαν δηλαδή τον διορισµό
τους. 

Αυξήσεις λοιπόν, στους µισθούς άµεσα. Επιστροφή του δέκα-
του τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού, αλλά και υπογραφή
συλλογικής σύµβασης εργασίας που εξισώνει τα δικαιώµατα
όλων των εκπαιδευτικών µονίµων και αναπληρωτών. Άλλωστε 14
δισεκατοµµύρια είναι το φετινό δηµοσιονοµικό πλεόνασµα και
εσείς τους δίνετε 20 ευρώ και αυτό, από τον Απρίλη του 2025. 

Κι ενώ λοιπόν, η Κυβέρνηση πανηγυρίζει για τους διορισµούς,
τους διορισµένους που έχουν κλείσει διετία δεν τους µονιµοποιεί
µε το πρόσχηµα της αντιδραστικής αξιολόγησης, κατά παράβαση
ακόµη και δικαστικών αποφάσεων. Όµως, απτόητοι µιλάτε για
διαδραστικούς πίνακες και ροµποτικά κιτ, µαζί µε άλλες δράσεις
ψηφιοποίησης της εκπαίδευσης, ένα αναγκαίο βήµα ασφαλώς –
αλίµονο- που όµως από µόνο του δεν αρκεί. 

Παρ’ όλα αυτά, η πολιτική σας -για να µην τα πολυλογούµε-
δεν έρχεται από το µέλλον, όπως προσπαθείτε να την παρουσιά-
ζετε, αλλά κατευθείαν από το παρελθόν. Όχι µόνο γιατί χιλιάδες
µαθητές κάνουν µάθηµα σε ενοικιασµένα κτήρια σε κοντέινερ, σε
αίθουσες που πέφτουν σοβάδες και βγαίνουν διάλειµµα σε προ-
αύλια παγίδες. Και εδώ βέβαια τα 250 εκατοµµύρια για τις σχο-
λικές υποδοµές που εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός δεν φτάνουν
ούτε για τις τουαλέτες των σχολείων ούτε για τα σοβατίσµατα.
Όχι µόνο γιατί οι µαθητές και εκπαιδευτικοί πάνε σε σχολεία, των
οποίων οι υποδοµές έχουν πάνω από είκοσι χρόνια να ελεγχθούν
για την αντοχή τους στον σεισµό, όχι µόνο γιατί η ελληνόγλωσση
εκπαίδευση του εξωτερικού υποβαθµίζεται και αυτό φαίνεται και
από εκείνο το στοιχείο του ίδιου του Υπουργείου Παιδείας που
λέει ότι δεν εκτελείται -και είναι δηµοσιοποιηµένο µάλιστα στο
site του Υπουργείου- ούτε το 70% του προϋπολογισµού για την
ελληνόγλωσση εκπαίδευση. Όχι µόνο γιατί µέσα σε όλα αυτά και
εν ονόµατι ενός ταξικού εξορθολογισµού, αδίστακτα προχωρή-
σατε και σε µαζικές συγχωνεύσεις τµηµάτων, καταργήσατε ολι-
γοµελή τµήµατα στη δευτεροβάθµια, φτιάξατε υπερπληθή στην
πρωτοβάθµια, αλλά και γιατί ακόµα και η ίδια η τεχνολογία που
θα µπορούσε σήµερα να βοηθήσει στην απόκτηση στέρεης γνώ-
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σης και να διευρύνει βέβαια τους ορίζοντες, αυτή η τεχνολογία
τώρα τίθεται στην υπηρεσία της πολιτικής µείωσης του κόστους,
όπως λέτε. 

Το πολυδιαφηµισµένο ψηφιακό φροντιστήριο τι είναι; Δεν είναι
για το κράτος ένα φτηνό υποκατάστατο της φυσικής, διαπροσω-
πικής, ενισχυτικής διδασκαλίας, η οποία µαζί µε την απαραίτητη
πρόσθετη διδακτική στήριξη υποβαθµίζονται συνεχώς;

Όσο για τα περιβόητα εργαστήρια δεξιοτήτων που θα εκπαι-
δεύουν τους µαθητές σε πολλά και ανάµεσα στα πολλά και στο
ευ ζην, όπως λέτε, αλήθεια πώς θα γίνει αυτό, όταν οι γονείς τους
παλεύουν να τα βγάλουν πέρα µε την ακρίβεια και τους καθηλω-
µένους µισθούς που τους έχετε καταδικάσει;

Αλλά και για τα παιδιά µε µαθησιακές δυσκολίες, που χρει-
άζονται τη µεγαλύτερη παιδαγωγική, ψυχολογική στήριξη, το
κράτος διαθέτει κάθε χρόνο τους µισούς περίπου από τους ανα-
γκαίους δασκάλους παράλληλης στήριξης. Και η ειδική αγωγή
και εκπαίδευση υλοποιείται κάθε χρόνο µε ολοένα και χειρότε-
ρους όρους για τα παιδιά µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες, που
παραµένουν στο γενικό σχολείο ακάλυπτα και παιδαγωγικά αβοή-
θητα, αλλά και για τα ειδικά σχολεία, που έχουν σοβαρά προβλή-
µατα στη λειτουργία, λόγω έλλειψης προσωπικού και χώρων.
Είναι χαρακτηριστικό ότι στο ΕΝΕΕΓΥΛ της Κέρκυρας ένα τµήµα
αυτού του σχολείου κάνει µάθηµα στην κουζίνα του σχολείου!

Με λίγα λόγια, όσο και αν η Κυβέρνηση προσπαθεί να εξωραΐ-
σει την κατάσταση στην εκπαίδευση, µαταιοπονεί, γιατί η ίδια η
πραγµατικότητα την διαψεύδει. Βλέπετε, οι συνέπειες της συνε-
χιζόµενης υποχρηµατοδότησης κάθε χρόνο οξύνονται και έχουν
ήδη αρχίσει οι κρούσεις στους γονείς να βάζουν συνέχεια το χέρι
στην τσέπη για τα σχολεία, που για τους περισσότερους δήµους
-εδώ που τα λέµε- δεν είναι δα και η πρώτη τους προτεραιότητα,
αν εξαιρέσει κανείς τους κοµµουνιστές δηµάρχους.

Δεν ξεχνάµε, επίσης, ότι στην αξιολόγησή σας για τα σχολεία
υπάρχει και ένας δείκτης που µιλάει για την ικανότητα προσέλ-
κυσης χορηγών και την αξιολογεί. Επειδή δεν αρκείστε µόνο στο
φιλότιµο, µε νόµο καταργήσατε φέτος τις σχολικές επιτροπές για
δήµους που έχουν µέχρι εκατό σχολεία και αναθέσατε τα οικο-
νοµικά των σχολείων στους δήµους. Αντί, δηλαδή, να αυξήσετε
την κρατική χρηµατοδότηση για τα σχολεία, εσείς, στο όνοµα της
αυτονοµίας, τα πασάρετε στους δήµους. Πρόκειται, βέβαια, για
το αποτέλεσµα µιας σειράς νοµοθετικών ρυθµίσεων όλων των
κυβερνήσεων -για να µην αδικήσω και καµία, δηλαδή-, που δια-
χρονικά αποσκοπούσαν στο να φεύγει από την πολιτεία η ευθύνη
χρηµατοδότησης των σχολείων και να µεταφέρεται στους δή-
µους και από εκεί, βέβαια, στον λαό.

Αποκέντρωση, «Καποδίστριας», «Καλλικράτης», αυτόνοµη σχο-
λική µονάδα µε την υπογραφή της Νέας Δηµοκρατίας, του
ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, είναι σταθµοί σε αυτή την πορεία, η
οποία βεβαίως χαράσσεται µε τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για ένα σχολείο που θα είναι φθηνό για το κράτος και θα
δίνει, βέβαια, λειψή γνώση στους µαθητές και θα έχει εκπαιδευ-
τικούς µε ελαστικές σχέσεις εργασίας, χωρίς δικαιώµατα και συ-
νεχώς κάτω από έναν ασφυκτικό έλεγχο, ακριβό για τους γονείς
σχολείο, που θα αγοράζουν πολύ ακριβά τη γνώση των παιδιών
τους και βεβαίως, κερδοφόρο για το κεφάλαιο και µε στόχο, επι-
πλέον, να µείνουν και σκυφτοί και φθηνοί οι αυριανοί εργαζόµε-
νοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Με λίγα λόγια -και κλείνοντας-, το αστικό σχολείο τα ψωµιά του
τα έχει φάει. Δεν µπορεί να δώσει απάντηση στις σύγχρονες δι-
ευρυνόµενες δυνατότητες για τη µόρφωση. Το νέο σχολείο των
δεξιοτήτων δεν είναι παρά η απάντηση του παρελθόντος στο σή-
µερα και στο µέλλον. Γι’ αυτό και συνεχώς αναπαράγει νέα προ-
βλήµατα.

Το πραγµατικά νέο σχολείο, κόντρα στο σηµερινό σχολείο της
απόγνωσης, δεν µπορεί παρά να είναι το σχολείο της κοινωνίας
που θα έχει απαλλαγεί από τον βραχνά της εκµετάλλευσης. Το
ΚΚΕ έχει ήδη καταθέσει ολοκληρωµένη πρόταση για αυτό το
σχολείο των σύγχρονων αναγκών και των δυνατοτήτων της επο-
χής µας. Αυτό το σχολείο βεβαίως και την κοινωνία που το υπο-
στηρίζει τα φέρνουν πιο κοντά οι λαϊκοί αγώνες από σήµερα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Δελή για τη συνέπεια στον χρόνο. Να καλέσω τη Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας, την κ. Θωµαΐδα Οικονόµου, να
πάρει τον λόγο.

Ορίστε, κυρία Οικονόµου, έχετε τον λόγο.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, ο κρατικός προϋπολογι-

σµός αποτελεί κάτι περισσότερο από µία παράθεση αριθµών και
στατιστικών. Ο κρατικός προϋπολογισµός συνιστά ένα σχέδιο για
το µέλλον της χώρας. Εκφράζει προτεραιότητες και στηρίζεται
στην αξιοπιστία της κυβέρνησης που τον καταθέτει.

Αυτή η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει επανειληµ-
µένα αποδείξει ότι λέει αυτά που εννοεί και κάνει όσα υπόσχεται.
Απόδειξη είναι και η καλή εκτέλεση του προϋπολογισµού του
2024, ο οποίος αποδείχθηκε πολύ ισολογισµένος, τόσο στο σκέ-
λος των δαπανών όσο και στο σκέλος των εσόδων. Με αυτή, λοι-
πόν, την αξιοπιστία, µε αυτή την αίσθηση ευθύνης απέναντι στον
ελληνικό λαό και την αίσθηση της κοινωνικής ευαισθησίας, ιδιαί-
τερα απέναντι στους πλέον ευάλωτους, η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη φέρνει στη Βουλή τον κρατικό προϋπολογισµό
για το 2025.

Θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στο στοιχείο αυτό της αξιοπιστίας,
γιατί νοµίζω ότι εκεί συµπυκνώνεται η διαφορετική πολιτική αντί-
ληψη που διακρίνει τη Νέα Δηµοκρατία από τα υπόλοιπα κόµ-
µατα. Παίρνω µόνο δύο παραδείγµατα, ξεκινώντας από τις
προτάσεις του ΠΑΣΟΚ για την οικονοµία, γιατί όλοι µας, τελικά,
κρινόµαστε από τους πολίτες όχι µόνο από τις προθέσεις µας
αλλά κυρίως από την αξιοπιστία των πολιτικών που εισηγούµα-
στε.

Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, προτείνει για την αντιµετώπιση της ακρί-
βειας την ελαχιστοποίηση του ΦΠΑ στα τρόφιµα, ακόµα και τον
µηδενισµό του για αγαθά όπως το λάδι. Είναι µια πρόταση η
οποία κατατέθηκε πριν από λίγους µήνες από το ΠΑΣΟΚ. Σί-
γουρα ακούγεται ευχάριστη, τουλάχιστον σε όσους δεν γνωρί-
ζουν πόσο εξωπραγµατική είναι. Θα έλεγα ότι θυµίζει τις
προτάσεις του τότε ΣΥΡΙΖΑ κατά την πρώτη εποχή των µνηµο-
νίων, όταν ζητούσε την περίοδο του 2010–2014, µέσα και έξω από
τη Βουλή, την πλήρη κατάργηση του ΕΝΦΙΑ, απλά για να έρθει ο
ίδιος το 2015 µε έναν νόµο και ένα άρθρο να το µονιµοποιήσει. 

Εµείς αρνούµαστε τον λαϊκισµό και τις ανεύθυνες υποσχέσεις,
εξαγγέλλοντας µηδενισµό φόρων, όπως ο ΦΠΑ, αλλά και άλλες
ανέφικτες παροχές, γιατί αυτό που ξεχνά να µας πουν τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης είναι πώς θα επιτύχουν αυτές τις εξαγ-
γελίες. Θα παραβιάσουν το ευρωπαϊκό πλαφόν δαπανών που
συµφώνησαν όλα τα κράτη-µέλη ή µήπως θα βρουν τα επιπλέον
χρήµατα από την αύξηση του ΕΝΦΙΑ, όπως προτείνει η Νέα Αρι-
στερά;

Η απάντηση της Νέας Δηµοκρατίας στα ερωτήµατα αυτά είναι
ξεκάθαρα «όχι». Καµία αύξηση φορολογικών συντελεστών, καµία
επιβολή νέου φόρου. Δουλεύοντας συστηµατικά, το οικονοµικό
επιτελείο της Κυβέρνησης συγκεντρώνει τα αναγκαία έσοδα
µέσα από την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και την ενίσχυση
της αναπτυξιακής πορείας της χώρας µας. Γιατί µόνο µέσα από
την ανάπτυξη έχουµε καταφέρει µέχρι τώρα να δηµιουργήσουµε
πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας για µισθωτούς και να
έχουµε σηµαντική αύξηση του τζίρου των επιχειρήσεων, πρόσθε-
τες δηλαδή οικονοµικές δραστηριότητες, οι οποίες φυσικά φέρ-
νουν και πρόσθετα έσοδα στον δηµόσιο τοµέα, ασφαλιστικά και
φορολογικά.

Αυτή είναι η καθαρή απάντηση της Νέας Δηµοκρατίας στις δη-
µαγωγικές υποσχέσεις της Αντιπολίτευσης. Αυτή είναι η στάση
ευθύνης, η οποία έχει επαναφέρει την πατρίδα µας σε τροχιά
ανάκαµψης την τελευταία πενταετία και εγγυάται καλύτερες ανα-
πτυξιακές προοπτικές για τα επόµενα χρόνια σε όλες τις Ελληνί-
δες και σε όλους τους Έλληνες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόοδος που έχει επιτευχθεί
τα τελευταία χρόνια, χωρίς να γίνονται θαύµατα και χωρίς να
έχουν βέβαια λυθεί όλα τα προβλήµατα των πολιτών, θα γίνει
ακόµα περισσότερο ορατή το 2025, όπως τόνισε και ο Υπουργός
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Οικονοµικών, ο Κωστής Χατζηδάκης. Ο κρατικός προϋπολογι-
σµός για το 2025 έχει έντονα κοινωνικό χαρακτήρα που συµπυ-
κνώνεται στο δίπτυχο: δώδεκα µειώσεις φόρων και δώδεκα
αυξήσεις εισοδηµάτων που αφορούν τη µεγάλη πλειονότητα των
συµπολιτών µας.

Ενδεικτικά, αναφέρω µερικές από τις µειώσεις αυτές, όπως την
πλήρη κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες, τη µονιµοποίηση της επιστροφής του ειδι-
κού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο, τη µείωση του
ΕΝΦΙΑ κατά 20% για κατοικίες που ασφαλίζονται για φυσικές κα-
ταστροφές, την αυτοτελή φορολόγηση των εφηµεριών των για-
τρών του ΕΣΥ και τη µείωση φόρων χαρτοσήµου σε πλήθος
συναλλαγών.

Παράλληλα, ενισχύουµε µε δώδεκα µέτρα τα εισοδήµατα µε-
γάλων κοινωνικών οµάδων. Τελείως ενδεικτικά, αναφέρω µεταξύ
άλλων την αύξηση του κατώτατου µισθού από την 1η Απριλίου
του 2025, οριζόντια αύξηση µισθών στο Δηµόσιο, ώστε ο εισα-
γωγικός να µην υπολείπεται του κατώτατου µισθού, αύξηση των
συντάξεων κατά 2,4% από 1-1-2025, τη χορήγηση επιπλέον κινή-
τρου προσέλκυσης γιατρών σε άγονες περιοχές και την αύξηση
του φοιτητικού στεγαστικού επιδόµατος για τα περιφερειακά πα-
νεπιστήµια.

Πρόκειται για µέτρα όχι µόνο δηµοσιονοµικά, αλλά καθαρά κοι-
νωνικά, καθώς αγγίζουν και αποµονωµένες περιοχές της πατρί-
δας µας, όπως η Ευρυτανία, την οποία έχω την τιµή να εκπροσω-
πώ.

Όπως γνωρίζετε, κύριοι Υπουργοί, η Ευρυτανία είναι µια
ορεινή περιφέρεια που αντιµετωπίζει µεγάλες προκλήσεις, αλλά
ταυτόχρονα έχει και µεγάλες αναπτυξιακές προοπτικές, προοπτι-
κές στις οποίες έρχεται η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να
ενισχύσει µέσα στο 2025 µε ένα συγκροτηµένο τοπικό σχέδιο
ανάπτυξής της. Είναι µια πολιτική πρωτοβουλία µεγάλης σηµα-
σίας, που θα χρηµατοδοτηθεί και από τον προϋπολογισµό του
2025, ένα ολοκληρωµένο αναπτυξιακό σχέδιο που θα περιλαµ-
βάνει τόσο κοινωνικά όσο και επενδυτικά µέτρα για το σύνολο
του νοµού.

Ενδεικτικά, αναφέρω: Πρώτον, την ενεργοποίηση του Ειδικού
Αναπτυξιακού Προγράµµατος για τα Άγραφα, δεύτερον, την κα-
τασκευή του οδικού άξονα Λαµία-Καρπενήσι, τρίτον, το Πρό-
γραµµα Δηµογραφικής Πολιτικής για Αποµονωµένες Περιοχές,
τέταρτον, τη δηµιουργία νέων υποδοµών, όπως το ελικοδρόµιο
στα Άγραφα και το υδατοδρόµιο στη λίµνη των Κρεµαστών και
τον εκσυγχρονισµό του χιονοδροµικού κέντρου Καρπενησίου.

Κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας, θέλω να πω ότι αυτές είναι
οι αναπτυξιακές στοχεύσεις του συζητούµενου προϋπολογισµού
όχι µόνο για την ορεινή, αλλά και για ολόκληρη την Ελλάδα,
χωρίς γεωγραφικές ή άλλες εξαιρέσεις, µε µόνο στόχο να µην
αφήσουµε κανέναν πολίτη πίσω.

Προχωρούµε, λοιπόν, όλοι µαζί σε µια καινούργια εποχή για
την πατρίδα µας, στηρίζοντας την Κυβέρνηση και υπερψηφίζο-
ντας το οικονοµικό σχέδιο για το µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Οικονόµου.

Θα καλέσω στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας,
τον κ. Δηµήτριο Κούβελα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο κρατικός προ-

ϋπολογισµός για το 2025 αποδεικνύει τη σοβαρότητα και τη στα-
θερότητα µε την οποία η Κυβέρνηση Μητσοτάκη στοχεύει στην
ενίσχυση της εθνικής µας οικονοµίας και στην ευηµερία των πο-
λιτών. Παρά τις δύσκολες και αβέβαιες συνθήκες που εξακολου-
θούν να υπάρχουν παγκοσµίως, η Ελλάδα σήµερα βρίσκεται σε
τροχιά ανάπτυξης.

Θα φανταζόµασταν, αλήθεια, ότι θα αποτελούσε αντικείµενο
συζήτησης στους διεθνείς επενδυτικούς κύκλους, εάν η κρίση
στη Γαλλία και η κατάρρευση της Κυβέρνησης στη Γερµανία θα
επηρεάσει αρνητικά τη σταθερή ελληνική οικονοµία, όταν πριν
από δέκα-δώδεκα χρόνια, η κουβέντα ήταν ακριβώς αντίστροφη
και όλοι αναρωτιόντουσαν αν η κρίση στην Ελλάδα θα επηρεάσει

Γερµανία και Γαλλία;
Αυτό το ιστορικό παράδοξο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

είναι αποτέλεσµα σκληρής δουλειάς από το οικονοµικό επιτελείο
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και συνολικά, της πολι-
τικής σταθερότητας και εµπιστοσύνης που εµπνέει η χώρα µας
υπό την ηγεσία του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Προφανώς, η µάχη της καθηµερινότητας παραµένει το κυ-
ρίαρχο ζητούµενο. Όµως, αξιοποιούµε τις θετικές επιδόσεις της
οικονοµίας και αποδίδουµε στην κοινωνία απευθείας το µερίδιο
που της αναλογεί. Η χώρα µας βάζει τάξη στα δηµόσια οικονο-
µικά της, µε πρωτογενές πλεόνασµα το 2025 που θα είναι το τέ-
ταρτο υψηλότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, περιµένοντας
πάντοτε να δει ακόµη υψηλότερους ρυθµούς ανάπτυξης. Η ανερ-
γία έχει µειωθεί σε µονοψήφιο νούµερο, στο χαµηλότερο επίπεδο
των τελευταίων δεκαπέντε ετών. Ο κατώτατος µισθός αυξάνεται
σταθερά, µε προγραµµατισµένες αυξήσεις και στους µισθούς
των δηµοσίων υπαλλήλων και στις συντάξεις, υλοποιώντας τη δέ-
σµευσή µας και κλείνοντας οριστικά µια πολύ δύσκολη περίοδο
για τη χώρα.

Δίνουµε ιδιαίτερη έµφαση σε δύο τοµείς-κλειδιά της πολιτικής
µας, υγεία και παιδεία. Για το 2025, οι δαπάνες για την υγεία θα
αυξηθούν κατά 75% σε σχέση µε το 2019. Οι δαπάνες για τα νο-
σοκοµεία θα ενισχυθούν κατά 120%, µε την αξιοποίηση πόρων
από τον περιορισµό της φοροδιαφυγής. Είναι πολλές οι διαρθρω-
τικές µεταρρυθµίσεις στην υγεία, όπως ο προσωπικός γιατρός,
τα απογευµατινά χειρουργεία, η µεταρρύθµιση στην ψυχική
υγεία, καθώς και όλες οι ενέργειες για την ενίσχυση του ΕΣΥ, µε
σκοπό την πραγµατική αναβάθµιση του κράτους πρόνοιας και τη
διασφάλιση υψηλού επιπέδου υγειονοµικής περίθαλψης για
όλους τους πολίτες.

Στο Υπουργείο Παιδείας, ο τακτικός προϋπολογισµός του αυ-
ξάνεται κατά 141 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε φέτος, µε έµ-
φαση στο δηµόσιο πανεπιστήµιο. Επιπλέον, η φορολογική
πολιτική της Κυβέρνησης συνεχώς αποδίδει. Η διασύνδεση των
POS µε τις ταµειακές µηχανές και η αύξηση των ηλεκτρονικών
συναλλαγών έφεραν επιπλέον έσοδα, ύψους 1,8 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Αυτά τα έσοδα δεν αποκρύβονται πλέον, αλλά αντί-
θετα, διατίθενται για τη στήριξη των πολιτών, µε τη µείωση των
ασφαλιστικών εισφορών, την κατάργηση του τέλους επιτηδεύµα-
τος για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τη µείωση του ΕΝΦΙΑ,
ανάµεσα σε άλλα µέτρα.

Ο τοµέας της εθνικής άµυνας έχει δει, επίσης, δραστική αύ-
ξηση των δαπανών κατά 74% από το 2019, καθώς η Κυβέρνηση
έχει σε πρώτη και σταθερή προτεραιότητα τη θωράκιση της πα-
τρίδας µας σε µια περίοδο γεωπολιτικών εντάσεων και πολέµων
σε εξέλιξη. Οι συνολικές δαπάνες για την άµυνα προβλέπεται να
φτάσουν τα 6,1 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ µέσα στο 2025 παρα-
λαµβάνουµε επιπλέον φρεγάτες Belharra.

Επειδή πολλή κουβέντα γίνεται για τον πατριωτισµό της Κυ-
βέρνησης, θα τονίσω πως δαπανούµε παραπάνω από το 3% του
ΑΕΠ µας στην άµυνα και συνεχίζουµε να ενισχύουµε αποφασι-
στικά την εθνική µας κυριαρχία και την εδαφική µας ακεραιότητα.

Αυτός είναι πατριωτισµός, που αποδεικνύεται µε πράξεις και
όχι µε τσιτάτα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι!

Εµείς επιλέγουµε τα αυξηµένα έσοδα από την καταπολέµηση
της φοροδιαφυγής να τα επενδύουµε στις πραγµατικές ανάγκες
της κοινωνίας, στην παιδεία, στην υγεία, στις δηµόσιες επενδύ-
σεις, στις νέες θέσεις εργασίας, στη µάχη για το εθνικό ζήτηµα
του δηµογραφικού, µε τη στήριξη της οικογένειας και τη διευκό-
λυνση των νέων ζευγαριών να βρουν φθηνότερη στέγη.

Επιλέγουµε να επενδύσουµε στην καινοτοµία, στις νέες τεχνο-
λογίες, στην αξιοποίηση της νέας επανάστασης της τεχνητής
νοηµοσύνης. Ολοκληρώνουµε το µεγάλο εθνικό έργο, το Κτηµα-
τολόγιο.

Επιπλέον, από τα οφέλη της οικονοµίας στηρίζουµε τους πιο
ευάλωτους συµπολίτες µας, όπως τους χαµηλοσυνταξιούχους
την περίοδο των Χριστουγέννων, µε την έκτακτη ενίσχυση, γιατί
αυτό είναι το δικό µας µίγµα οικονοµικής και κοινωνικής πολιτι-
κής.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, ο ελληνικός
λαός θέλει σχέδιο, θέλει αποτέλεσµα και αυτό ακριβώς προσφέ-
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ρει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Σας βεβαιώνω ότι οι πο-
λίτες δεν συγκινούνται µε τους επικοινωνιακούς χαρταετούς σας,
που µόνο δηµοσιονοµικό ρίσκο µπορούν να επιφέρουν.

Κανείς δεν πρέπει να στέκεται απέναντι σε αυτή τη σοβαρή και
κοινωνικά υπεύθυνη στάση της Κυβέρνησης και προσπάθεια που
κάνουµε να πείσουµε τον ελληνικό λαό ότι υπάρχει επόµενη µέρα
πιο αισιόδοξη, πιο ελπιδοφόρα.

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
γιατί καταψηφίζετε έναν κρατικό προϋπολογισµό πρώτη φορά
ισοσκελισµένο, µε πολλαπλάσια ανάπτυξη, από τον µέσο όρο της
Ευρωζώνης υψηλότερη, µε την ταχύτερη µείωση του δηµοσίου
χρέους στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε αυξηµένα έσοδα χωρίς επι-
βολή νέων φόρων, µε αυξηµένες επενδύσεις και εξαγωγές, µε
δώδεκα νέες µειώσεις φόρων; Γιατί; Όλα όσα έχω αναφέρει
ακροθιγώς δεν είναι µόνο υποσχέσεις που έχουµε τηρήσει, αλλά
είναι αποδεδειγµένη πρόοδος της οικονοµίας που επιβεβαιώνεται
από όλους τους δείκτες παγκοσµίως. Το είπαµε. Το κάναµε. Αυτό
συνεχίζει να είναι οδηγός και στοίχηµά µας. Τελευταία απόδειξη
είναι το µετρό της Θεσσαλονίκης µας. Εκεί πετύχαµε απολύτως
τον διπλό στόχο που είχαµε θέσει εξαρχής, δηλαδή και αρχαία
και µετρό. Εµείς αποδεικνύουµε διαρκώς πως είµαστε µε τα µε-
γάλα έργα, ενώ εσείς είσαστε µε τα µεγάλα λόγια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός που συζη-
τάµε συνδυάζει τη δηµοσιονοµική σοβαρότητα µε την οικονοµική
ανάπτυξη. Απαντά σε εθνικές και κοινωνικές προτεραιότητες.
Επουλώνει τις πληγές της κρίσης και επιτρέπει στην πατρίδα µας
να ατενίζει το µέλλον µε αισιοδοξία και αυτοπεποίθηση. Σας καλώ
να υπερψηφίσετε τον προϋπολογισµό του 2025 για να συνεχί-
σουµε µαζί την πορεία προς την πρόοδο, την ανάπτυξη και την
κοινωνική δικαιοσύνη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κούβελα.

Καλώ τώρα στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Μάνο Κόνσολα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΟΣ) ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι η πο-
λιτική ηγεσία του Υπουργείου, αλλά και οι εισηγητές µας αποσα-
φήνισαν πλήρως τα νούµερα, τις επιδιώξεις, τους στόχους και τη
φιλοσοφία αυτού του προϋπολογισµού. Ο προϋπολογισµός που
κατατέθηκε από την Κυβέρνηση επιβεβαιώνει ότι η χώρα πλέον
έχει αφήσει πίσω της όσα επώδυνα και οδυνηρά βίωσαν οι πολί-
τες κατά το πρόσφατο παρελθόν. Η πρόσφατη και νέα αναβάθ-
µιση της ελληνικής οικονοµίας, αλλά και το γεγονός ότι η Ελλάδα
ήταν ανάµεσα στις οκτώ ευρωπαϊκές χώρες που ο προϋπολογι-
σµός της εγκρίθηκε χωρίς καµία παρατήρηση, συντείνει σε αυτό
το συµπέρασµα. Και νοµίζω ότι είναι και κοινή διαπίστωση των
πολιτών. 

Άλλωστε οι οικονοµικοί δείκτες και όλα τα στοιχεία που συν-
δέονται µε τη δηµοσιονοµική διαχείριση είναι αποκαλυπτικά και
δεν επιδέχονται αµφισβήτηση. Όπως δεν επιδέχεται αµφισβή-
τηση και ένα αυταπόδεικτο γεγονός, ότι η Νέα Δηµοκρατία απο-
τελεί τη µοναδική αξιόπιστη και ρεαλιστική πρόταση της
διακυβέρνησης της χώρας. Εγγυάται ασφάλεια. Εγγυάται στα-
θερότητα. Εγγυάται ανάπτυξη. Ένα µεταβαλλόµενο και ασταθές
διεθνές περιβάλλον είναι δεδοµένο. Και, όµως, η Ελλάδα είναι
εδώ και στέλνει το µήνυµα στη διεθνή κοινότητα, στην Ευρώπη,
παντού. Εδώ και πέντε χρόνια εφαρµόζεται ένα εντελώς διαφο-
ρετικό µείγµα οικονοµικής πολιτικής που στηρίζεται στη µείωση
των φόρων. Και δεν νοµίζω να µπορεί να αµφισβητήσει κανείς ότι
µειώθηκαν πάνω από εξήντα φόροι. 

Ο κ. Βεσυρόπουλος που ήταν στο παρελθόν, η νέα ηγεσία
τώρα έχει κάνει µια σοβαρή δουλειά, µε την καθοδήγηση του
Πρωθυπουργού. Οι φόροι που έχουν µειωθεί είναι αντιληπτοί και
από τον τελευταίο πολίτη στην τελευταία περιοχή της περιφέ-
ρειας. Όλοι θυµόµαστε ότι ο εισαγωγικός φορολογικός συντελε-
στής για τα χαµηλά εισοδήµατα ήταν 22% και τώρα είναι 9%.
Αµφισβητείται αυτό το ποσοστό από κάποιον από τους συναδέλ-
φους της Αίθουσας; Όλοι αναγνωρίζουν ότι έχουν µειωθεί οι

ασφαλιστικές εισφορές, ενισχύοντας το εισόδηµα των εργαζο-
µένων. Μειώθηκε δύο φορές ο ΕΝΦΙΑ. Αυξήθηκε το αφορολό-
γητο για τις οικογένειες µε παιδιά. Για πρώτη φορά άρχισαν να
γίνονται αυξήσεις στις συντάξεις. Και ο κατώτερος µισθός που
το 2019 ήταν 650 ευρώ, τώρα είναι 830 ευρώ. Ποιος το αµφισβη-
τεί αυτό;

Η ελληνική οικονοµία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταγρά-
φει ρυθµούς ανάπτυξης και υπερδιπλάσιο επίπεδο από τον µέσο
όρο των χωρών της Ευρωζώνης. Δεν το λέµε εµείς. Δεν το λέει ο
Κυριάκος Μητσοτάκης. Δεν το λέει η Κυβέρνησή του. Το λένε οι
διεθνείς παράγοντες της οικονοµίας, η Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων, αλλά και όλοι οι άλλοι κοινωνικοί εταίροι που έχουν
αντιληφθεί την οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης. 

Οι δαπάνες για τη δηµόσια υγεία, σε σχέση µε το 2019, έχουν
αυξηθεί κατά 74%. Κανείς δεν υποστηρίζει ότι η κατάσταση στη
δηµόσια υγεία είναι ιδεατή. Γίνονται, όµως, σηµαντικά βήµατα και
θα συνεχίσουν να γίνονται. Και παράλληλα διατίθενται πρόσθετοι
πόροι. Θεσπίστηκαν κίνητρα στους γιατρούς που θα υπηρετή-
σουν στις νησιωτικές και ορεινές περιοχές. Τουλάχιστον οι συ-
νάδελφοι που είναι εδώ από νησιωτικές και ορεινές περιοχές
αντιλαµβάνονται τη χρηστικότητα αυτής της θεσµικής οχύρωσης
που το Υπουργείο Υγείας πρότεινε. Και στην Επιτροπή Περιφε-
ρειών, αλλά και σε άλλες επιτροπές το συζητήσαµε. Και θα δούµε
φυσικά την αποδοτικότητά τους, θα τις αξιολογήσουµε και, αν
χρειαστεί, θα πρέπει να επικαιροποιηθούν και να ενισχυθούν. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η χώρα προετοιµάζεται για να
αξιοποιήσει παραγωγικά και αποδοτικά την τεχνητή νοηµοσύνη.
Στην Επιτροπή Περιφερειών, της οποίας έχω την τιµή να προ-
εδρεύω, συζητήσαµε τα ζητήµατα που αφορούν στην τεχνητή
νοηµοσύνη, τους κινδύνους, αλλά και τις προκλήσεις, µε την πα-
ρουσία της ηγεσίας του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής και την
παρουσία επιστηµόνων ειδικευµένων σε αυτό το πολύ σηµαντικό
ζήτηµα, που αφορά στο µέλλον της χώρας, αλλά και της παγκό-
σµιας κοινωνίας της γνώσης. Ενεργοποιείται µια δυναµική που
αφορά την πρόταση για τη δηµιουργία εργοστασίου τεχνητής
νοηµοσύνης στην Ελλάδα που θα στοχεύει στην ανάπτυξη και
την αξιοποίηση µοντέλων εφαρµογής της τεχνητής νοηµοσύνης
σε διάφορους τοµείς. 

Υπάρχει µια κυβέρνηση που συλλαµβάνει τα µηνύµατα των και-
ρών. Και το παραπάνω είναι ένα µήνυµα των καιρών και το αξιο-
ποιεί απόλυτα. Λειτουργεί συγκροτηµένα και µε την εθνική
στρατηγική ιδιαίτερα, αλλά και σε άλλες πολιτικές παρεµβάσεις,
όπως είναι η αµυντική πολιτική. Βλέπουµε όλοι µας γύρω τι συµ-
βαίνει. Βλέπουµε την αστάθεια, τις ασύµµετρες απειλές που ανα-
πτύσσονται, τις γεωπολιτικές ανακατατάξεις στη Μέση Ανατολή,
στον Εύξεινο Πόντο. Η χώρα έχει ενισχύσει την αποτρεπτική της
ισχύ µε νέα και σύγχρονα οπλικά και αµυντικά συστήµατα και νο-
µίζω ότι η σταθερότητα είναι σηµαντικός παράγοντας ευηµερίας
και ανάπτυξης. 

Από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να
πούµε ότι ο προϋπολογισµός του 2025 ενισχύει πέρα για πέρα
την αίσθηση ότι η Ελλάδα κινείται στον δρόµο της σταθερότητας
και της ανάπτυξης. Πρέπει να επισηµάνουµε ότι το δηµόσιο
χρέος συνεχίζει να αποµειώνεται. Η ανεργία για πρώτη φορά το
2025 θα πέσει κάτω από το 10%, και συγκεκριµένα στο 9,7%. Δεν
είναι σηµαντικός δείκτης ευηµερίας και ανάπτυξης αυτός ο δεί-
κτης που αφορά την ανεργία; Η ελληνική οικονοµία θα διατηρή-
σει υψηλό και βιώσιµο ρυθµό ανάπτυξης 2,3% ψηλότερο για µία
ακόµα χρονιά από τον µέσο όρο των χωρών της Ευρωζώνης.
Πρόκειται για αξιοζήλευτα επιτεύγµατα και ποσοστά. Αναφέρο-
νται και από ξένους ηγέτες και από ξένους παράγοντες. 

Προβλέπεται αύξηση των επενδύσεων σε ποσοστό 8,4%. Σε
καθαρά δηµοσιονοµικό επίπεδο τα δηµόσια έσοδα αυξάνονται
και ο στόχος του πρωτογενούς πλεονάσµατος επιτυγχάνεται. Και
επιτυγχάνεται όχι µε την εύκολη λύση της επιβολής των φόρων.
Μίλησα πριν για τη διαχρονική αντίληψη του Υπουργείου Οικο-
νοµικών για τους φόρους, κάτι το οποίο είναι αντιληπτό από τον
κάθε πολίτη. Επιτυγχάνεται µε την αύξηση των εισοδηµάτων, µε
την ενίσχυση της αναπτυξιακής διαδικασίας και όχι επαναλαµ-
βάνω µε την εύκολη λύση της επιβολής των φόρων. Τα µέτρα πε-
ριορισµού της φοροδιαφυγής, όπως η αύξηση του όγκου των
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ηλεκτρονικών συναλλαγών µε τη σύνδεση των POS µε τις ταµει-
ακές µηχανές, αλλά και µε την ενεργοποίηση της πλατφόρµας
myDATA, είναι στοιχεία που δίνουν µια ώθηση στην οικονοµία και
αυξάνεται έτσι το εισόδηµα, αλλά και η αναπτυξιακή διαδικασία. 

Σηµατοδοτεί, επίσης, πολλά για τον προσανατολισµό και τις
προτεραιότητες για την επιλογή αυτής της Κυβέρνησης το γεγο-
νός ότι η υπεραπόδοση των δηµοσίων εσόδων επιστρέφει στην
ίδια την κοινωνία. Και επιστρέφει µέσα από δύο κατευθύνσεις,
πρώτον µε τη µείωση των φόρων και, δεύτερον, µε την οικονο-
µική ενίσχυση των οικονοµικά αδύνατων συνανθρώπων µας. 

Στην επιλογή της τοποθέτησης της Κυβέρνησης για τη µείωση
των φόρων, δεν µπορούµε να µην αναφέρουµε στον επίλογο
αυτής της τοποθέτησής µου, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι τόσο µε-
γάλο το Πρόγραµµα των Δηµοσίων Επενδύσεων για το 2025 που
θα φτάσει τα 14,1 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι τεράστιο το µέγε-
θος. Είναι πολύ σηµαντικό να αξιοποιηθούν αυτοί οι πόροι, αλλά
και να υπάρξει µόχλευση και άλλων κεφαλαίων για να πετύχει ο
στόχος της ισόρροπης και πολυκεντρικής περιφερειακής ανά-
πτυξης. 

Η αξιοποίηση των πόρων του Προγράµµατος Δηµοσίων Επεν-
δύσεων επικεντρώνεται σε τοµείς, όπως το περιβάλλον, οι µετα-
φορές, η ανταγωνιστικότητα, η ανάπτυξη του ανθρώπινου
δυναµικού, η κοινωνική συνοχή, η ενέργεια, ο ψηφιακός µετασχη-
µατισµός, η αυτοδιοίκηση, αλλά και η αντιµετώπιση των επιπτώ-
σεων των φυσικών καταστροφών. Είναι πολύ σηµαντικό ότι µέσα
από το Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων που ενι-
σχύεται και µε πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης χρηµατοδοτού-
νται έργα και δράσεις, όπως είναι η βελτίωση του οδικού δικτύου
της χώρας και οι παρεµβάσεις σε οδικά δίκτυα, τοπικά και υπερ-
τοπικά, η αναβάθµιση και η λειτουργία ενεργειακά αποδοτικότε-
ρων τουριστικών λιµένων, η διαφοροποίηση του τουριστικού
προϊόντος και η υλοποίηση προγραµµάτων κατάρτισης σε κλά-
δους αιχµής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσε κανείς να πει «Τα
λύσατε όλα τα ζητήµατα;». Πιθανώς υπάρχουν και καθυστερή-
σεις, υπάρχουν και προβλήµατα. Κανείς δεν µπορεί, όµως, να αµ-
φισβητήσει την επιµονή αυτής της Κυβέρνησης. Η αναπτυξιακή
πορεία, η αξιοποίηση του καθενός από τα χρηµατοδοτικά εργα-
λεία που έρχονται στη χώρα και εισρέουν είναι προς όφελος των
πολιτών, για την κοινωνική ειρήνη, την ευηµερία και την ανάπτυξη
της ελληνικής οικονοµίας. 

Γι’ αυτό σας καλούµε να ψηφίσετε τον προϋπολογισµό του
2025, ο οποίος είναι ένα ορόσηµο για το µέλλον των Ελλήνων και
των Ελληνίδων και κυρίως, της µελλοντικής γενιάς.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας):  Ευχαριστούµε τον κ.
Κόνσολα.

Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθα-
νάσιος Σταυρόπουλος. Στη συνέχεια, θα ολοκληρώσουµε για
απόψε µε τη Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δόµνα-Μαρία
Μιχαηλίδου.

Κύριε Σταυρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΣΤΑΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-

τούµε έναν προϋπολογισµό που αντανακλά το όραµα της Κυβέρ-
νησής µας για µια Ελλάδα ισχυρή, ανθεκτική και δίκαιη. Ο
προϋπολογισµός του 2025 δεν είναι απλώς ένα τεχνοκρατικό ερ-
γαλείο, είναι η απόδειξη µιας συνεπούς, υπεύθυνης και τολµηρής
πολιτικής που ανταποκρίνεται στις προκλήσεις του σήµερα και
δηµιουργεί ευκαιρίες για το αύριο. 

Πρωταρχικός µας στόχος παραµένει η ισορροπία ανάµεσα στη
δηµοσιονοµική υπευθυνότητα και τη δυναµική ανάπτυξη. Η Ελ-
λάδα πέτυχε το τέταρτο υψηλότερο πρωτογενές πλεόνασµα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, υπερβαίνοντας τον στόχο του 2,5%.
Αυτό δεν είναι τυχαίο αποτέλεσµα, αλλά προϊόν σκληρής δου-
λειάς, µεθοδικότητας και σωστής διαχείρισης των δηµοσίων οι-
κονοµικών. Η ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας µετά από
πολλά χρόνια, αποτελεί σηµείο σταθµό, µειώνει το κόστος δανει-
σµού, ενισχύει την εµπιστοσύνη των αγορών και θέτει τη βάση
για µια οικονοµία σταθερή, εξωστρεφή και ανταγωνιστική. 

Οι αποκρατικοποιήσεις, οι επενδύσεις και οι εξαγωγές έχουν
ήδη αναδείξει τη χώρα µας σε ελκυστικό προορισµό επιχειρηµα-
τικής δραστηριότητας. Το 2025 αναµένεται να είναι µια χρονιά
δυναµικής ανάπτυξης, µε επιπλέον αύξηση των επενδύσεων και
της ανταγωνιστικότητας της ελληνικής οικονοµίας. Η επίδοση
αυτή δεν αποτυπώνεται µόνο σε αριθµούς, αλλά στη βελτίωση
της καθηµερινότητας των πολιτών µας. 

Η ανεργία έχει ήδη µειωθεί στα προ κρίσης επίπεδα. Η δηµι-
ουργία πεντακοσίων χιλιάδων νέων θέσεων εργασίας, δεν είναι
απλώς µια στατιστική επιτυχία, αλλά ένα βήµα προς τη µείωση
της κοινωνικής ανισότητας και την ενίσχυση των νέων µας. Επι-
πλέον, η συνεχής µείωση της ανεργίας µάς δίνει την ευκαιρία να
προσανατολιστούµε σε µια αγορά εργασίας µε υψηλότερες αµοι-
βές και καλύτερες συνθήκες. 

Ένα από τα σηµαντικότερα επιτεύγµατά µας είναι η αύξηση
των εισοδηµάτων. Ο µέσος µισθός αυξήθηκε κατά 25% από το
2019, ενώ οι µισθολογικές απολαβές συνεχίζουν να βελτιώνονται
µε ρυθµούς που ξεπερνούν τον πληθωρισµό. Η οικονοµική ανά-
πτυξη αντανακλάται στις τσέπες των πολιτών, ενισχύοντας την
αγοραστική τους δύναµη και αναβαθµίζοντας το βιοτικό τους επί-
πεδο.

Στην καρδιά της πολιτικής µας βρίσκεται η κοινωνική συνοχή.
Η κοινωνική µας πολιτική, προσανατολισµένη στον άνθρωπο και
τις ανάγκες του, επιτυγχάνει απτά αποτελέσµατα. Ενισχύουµε το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε αυξηµένες δαπάνες κατά 74% σε
σχέση µε το 2019, εξασφαλίζοντας ποιοτικές υπηρεσίες για
όλους τους πολίτες. Ειδική µέριµνα λαµβάνουµε για τους ηλικιω-
µένους µας. Αυξάνουµε τις συντάξεις και αναπροσαρµόζουµε
την εισφορά αλληλεγγύης συνταξιούχων, διασφαλίζοντας δίκαιη
στήριξη για τα άτοµα της τρίτης ηλικίας. 

Ιδιαίτερα κρίσιµες είναι οι δαπάνες για την άµυνα της χώρας
µας που έχουν αυξηθεί κατά 73%, διασφαλίζοντας την εθνική
ασφάλεια και την ετοιµότητά µας να αντιµετωπίσουµε τις γεωπο-
λιτικές προκλήσεις της εποχής. Η ασφάλεια της πατρίδας µας
είναι αδιαπραγµάτευτη. Ο προϋπολογισµός του 2025 προβλέπει
τις αναγκαίες επενδύσεις για τη θωράκιση της χώρας. 

Στοχεύουµε, επίσης, στην ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας.
Η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών και η πλήρης κατάργηση
του τέλους επιτηδεύµατος από το 2025, µετά τη µείωση κατά
50% το 2024, ενισχύουν τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και τους
ελεύθερους επαγγελµατίες που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της
ελληνικής οικονοµίας.

Στον τοµέα της παιδείας επενδύουµε στο µέλλον της χώρας.
Οι αυξηµένες δαπάνες για την εκπαίδευση στοχεύουν στη βελ-
τίωση των σχολικών υποδοµών, την κατάρτιση των εκπαιδευτικών
και την εισαγωγή σύγχρονων τεχνολογιών στις τάξεις. Παράλ-
ληλα, τα πανεπιστήµιά µας αναβαθµίζονται, προετοιµάζοντας
τους νέους µας για την αγορά εργασίας.

Η στήριξη των γιατρών του ΕΣΥ είναι, επίσης, κεντρικός άξο-
νας της πολιτικής µας. Από 1-1-2024 αυξήσαµε τις αποζηµιώσεις
για τις εφηµερίες κατά 20% και εισάγουµε κίνητρα προσέλκυσης
και παραµονής σε αποµακρυσµένες περιοχές. Αυτές οι δράσεις
αποδεικνύουν την αναγνώριση και τον σεβασµό µας προς εκεί-
νους που δίνουν καθηµερινά µάχη για την υγεία των πολιτών. 

Ο προϋπολογισµός του 2025 είναι ένας προϋπολογισµός ανά-
πτυξης και κοινωνικής ευθύνης. Απαντά στις προκλήσεις του σή-
µερα και χτίζει τις βάσεις για ένα καλύτερο αύριο. Στηρίζουµε
την οικογένεια, την µητέρα, τους νέους, τους συνταξιούχους και
όλους όσοι βρίσκονται σε ανάγκη. Το όραµά µας είναι ξεκάθαρο:
µια Ελλάδα ανθεκτική, παραγωγική και δίκαιη, µια Ελλάδα που
επενδύει στον πολίτη, ενισχύει την κοινωνική συνοχή και δηµι-
ουργεί ίσες ευκαιρίες για όλους. 

Σας καλώ να στηρίξετε αυτόν τον προϋπολογισµό, να στηρί-
ξετε την πορεία προόδου, σταθερότητας, που κάνει πράξη το
όραµα για µια Ελλάδα που ανεβαίνει συνεχώς ψηλότερα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Σταυρόπουλο και για την οικονοµία του χρόνου,
τέτοια ώρα που είναι. 

Να καλέσω την τελευταία για σήµερα οµιλήτρια, την Βουλευτή
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της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δόµνα-Μαρία Μιχαηλίδου, για τη δική
της τοποθέτηση. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κυρία Μιχαηλίδου. 
ΔΟΜΝΑ-ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κάποιος που βρίσκεται έξω

από την ελληνική πραγµατικότητα άκουγε τις τοποθετήσεις των
αγορητών της Αντιπολίτευσης, θα διαµόρφωνε µια εικόνα οικο-
νοµικής και κοινωνικής διάλυσης, ότι τίποτα δεν πάει καλά, τίποτα
δεν γίνεται, τίποτα δεν βελτιώνεται. Όµως, συνάδελφοι, έχω µε-
γάλες αµφιβολίες για το εάν αυτή η τακτική ωφελεί όχι απλά τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης, αλλά και όλη την πατρίδα µας, τις
Ελληνίδες και τους Έλληνες. Η τακτική της ισοπέδωσης δοκιµά-
στηκε και απέτυχε. Αυτό που περιµένουν σήµερα οι Ελληνίδες
και οι Έλληνες να ακούσουν από εµάς είναι καθαρές αλήθειες
και πάνω σε αυτές τις αλήθειες να στηρίξουµε την κριτική, αλλά
και τις προτάσεις µας. Δεν περιµένουν ούτε µιζέρια ούτε µαξιµα-
λισµούς. 

Αν έπρεπε, λοιπόν, να αναφέρω τρία χαρακτηριστικά γνωρί-
σµατα για το σχέδιο του προϋπολογισµού του 2025, θα ανέφερα:
Πρώτον, τη δηµοσιονοµική σταθερότητα. Δεύτερον, την οικονο-
µική ανάπτυξη. Τρίτον, την κοινωνική δικαιοσύνη. Μόνο ο συν-
δυασµός αυτών των τριών γνωρίσµατων µπορεί να εξασφαλίσει
τη βιώσιµη ανάπτυξη και µια δίκαιη κατανοµή του πλούτου. 

Σήµερα η Ελλάδα έχει αλλάξει. Έχει κερδίσει ξανά την εµπι-
στοσύνη των αγορών και έχει ενισχύσει τη γεωπολιτική της θέση
σε Ευρώπη, αλλά και διεθνώς. Δηµιουργήθηκαν ευνοϊκότερες
συνθήκες για την ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας, το οποίο
σηµαίνει µεγαλύτερο κοινωνικό µέρισµα για τους πολίτες, καλύ-
τερες υπηρεσίες και πιο σηµαντικά, ενίσχυση των πιο ευάλωτων. 

Ο προϋπολογισµός του 2025 κτίζει πάνω σε όλα όσα καταφέ-
ραµε τα πέντε προηγούµενα χρόνια. Ενισχύεται το εισόδηµα των
πολιτών, µε µείωση δώδεκα φόρων και αύξηση δώδεκα αποδο-
χών. Η ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας παραµένει πάνω από
το µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Για το 2025 προβλέπεται
αύξηση 2,3% έναντι του 1,6%, µέσου όρου της Ευρώπης.

Η ανεργία συνεχίζει την πτωτική της πορεία. Καταφέραµε το
µονοψήφιο ποσοστό αυτή τη χρονιά στο 1,3 και υπολογίζεται ότι
θα παραµείνει κάτω από το 10% για το 2025 σηµειώνοντας και
δηµιουργώντας έτσι µισό εκατοµµύριο θέσεις εργασίας από το
2019. 

Αυξάνονται τα έσοδα, τα κρατικά έσοδα, από την πάταξη της
φοροδιαφυγής, που σε συνδυασµό µε την ανάπτυξη οδήγησαν
σε υπεραπόδοση του προϋπολογισµού του 2024 κατά 3,7 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Μειώνεται το δηµόσιο χρέος κατά 5 ποσοστι-
αίες µονάδες. Αυξάνονται οι επενδύσεις σε υγεία, σε παιδεία, σε
ασφάλεια, σε κοινωνική προστασία. 

Τα παραπάνω δεν είναι απλά αριθµοί. Στους αριθµούς αποτυ-
πώνεται µια πραγµατικότητα που µας αφήνει αισιόδοξους. Από
τη µεριά της η Αντιπολίτευση, Αξιωµατική και Ελάσσονα, προτιµά
µια διαφορετική ανάγνωση των δεδοµένων. Δεν θα είχα καµία
αντίρρηση γι’ αυτό, αν η ανάγνωση αυτή δεν υπέκρυπτε µια σκό-
πιµη διαστρέβλωση. 

Αναφέρθηκε από την Αντιπολίτευση, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ότι τα σχέδια της Κυβέρνησης για τη µείωση του δηµό-
σιου χρέους και η συνεχιζόµενη υπερπαραγωγή πλεονασµάτων
οδηγούν σε υψηλή φορολογία και σε περιστολή των κοινωνικών
δαπανών. Δυστυχώς, όµως, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης, δεν είστε εδώ. Αυτό το πράγµα, δηλαδή, που µόνο οι Βου-
λευτές της Συµπολίτευσης είµαστε εδώ, είναι και λίγο προ-
βληµατικό για το πολίτευµά µας και σίγουρα για µια τόσο σηµα-
ντική συζήτηση, όπως αυτή του προϋπολογισµού. 

Σε αυτούς που µπορεί να µας ακούσουν, λοιπόν, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι στη συνέχεια, η µείωση του δηµόσιου χρέους
σηµαίνει µείωση των τόκων που κάθε χρόνο πληρώνουν οι Έλλη-
νες φορολογούµενοι. Κάθε χρόνο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

πληρώνουµε 3% του ΑΕΠ µας, σχεδόν όσες είναι και οι δαπάνες
για την άµυνα της χώρας. 

Μόλις έχουµε και έναν συνάδελφο της Αντιπολίτευσης, οπότε,
σας ευχαριστούµε πολύ κύριε Γερουλάνο, γιατί µας είχατε αφή-
σει σε µια πελώρια µοναξιά! 

Το ζήτηµα της αποµείωσης του χρέους είναι και στοιχείο δι-
καιοσύνης µεταξύ γενεών. Ανήκω στη γενιά που έζησε στο πετσί
της την έλλειψη της διαγενεακής αλληλεγγύης. Είναι η γενιά που
κλήθηκε να επωµιστεί βάρη που δεν της αναλογούσαν εξαιτίας
δηµοσιονοµικής ανευθυνότητας προηγούµενων γενιών. Νέοι που
έψαχναν για δουλειά -µε ανεργία νέων θυµίζω κοντά στο 40%- µε
κατώτατο µισθό στα 500 ευρώ, σε µια οικονοµία που σωρευτικά
έχασε το ένα τέταρτο του Εθνικού Ακαθάριστου Προϊόντος της.
Είναι ευθύνη µας να µην επαναλάβουµε τα λάθη του παρελθό-
ντος, να µην κληροδοτήσουµε στα παιδιά µας τις συνέπειές τους. 

Άκουσα ότι το υπερπλεόνασµα του προϋπολογισµού οφείλεται
στην αφαίµαξη των πολιτών µέσω των φόρων. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, δεν λέω καµία σοφία. Η αύξηση
των φορολογικών εσόδων δεν προέρχεται πάντα από την αύξηση
των φόρων ή των φορολογικών συντελεστών. Στη δική µας περί-
πτωση, η αύξηση των εσόδων και µάλιστα η αύξηση των εσόδων
κατά 3,7 δισεκατοµµύρια οφείλεται στην πάταξη της φοροδιαφυ-
γής και στην ανάπτυξη του τόπου µας. Συγκεκριµένα σε αυτά τα
3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ που µαζέψαµε το 1 δισεκατοµµύριο έρ-
χεται από τον φόρο προστιθέµενης αξίας, 1 δισεκατοµµύριο από
την αύξηση εσόδων από τη φορολογία εισοδήµατος φυσικών
προσώπων µέσα και από τη µείωση της ανεργίας και της αύξη-
σης των µισθών, 1,15 δισεκατοµµύρια από την αύξηση εσόδων
εταιρειών µέσα από την πάταξη της φοροδιαφυγής και βέβαια
την έκτακτη εισφορά 300 εκατοµµυρίων από τα διυλιστήρια.
Καµία, λοιπόν, αφαίµαξη δεν υπήρχε. Το πλεόνασµα είναι αποτέ-
λεσµα σκληρής δουλειάς από πλευράς του Υπουργείου Οικονο-
µικών -κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστούµε πολύ- αλλά και του
συστηµατικού πλέον πολέµου κατά της πάταξης της φοροδιαφυ-
γής και της ανάπτυξης του τόπου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την προηγούµενη δεκαετία οι
πολίτες έχασαν την εµπιστοσύνη τους προς το πολιτικό σύστηµα
και το κράτος. Είναι λογικό, γιατί είδαν τις ζωές τους να ανατρέ-
πονται, τα εισοδήµατά τους να καταρρέουν, να χάνονται περιου-
σίες και ολόκληρες οικογένειες να µεταναστεύουν στο εξωτε-
ρικό. Η σχέση εµπιστοσύνης ανάµεσα σε πολίτη και κράτος είναι
ίσως το σηµαντικότερο στοιχείο της δηµοκρατίας που, δυστυ-
χώς, δεν αποκαθίσταται τόσο γρήγορα όσο χάνεται. 

Κερδίσαµε δύο διαδοχικές εκλογικές αναµετρήσεις, έχοντας
ένα σαφές σχέδιο για τη χώρα. Δεν υποσχεθήκαµε τα πάντα σε
όλους, παρά µόνο αυτά που µπορούµε να υλοποιήσουµε και υλο-
ποιούµε βήµα-βήµα. Αυτό σηµαίνει υπεύθυνη διακυβέρνηση και
γι’ αυτό ακριβώς σας καλώ να υπερψηφίσετε τον προϋπολογισµό
του 2025. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Μιχαηλίδου για την ακρίβεια στον χρόνο.

Κύριοι συνάδελφοι, αισίως φθάσαµε περίπου στη 1 µετά τα µε-
σάνυχτα. Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 00:54’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Πέµπτη
12 Δεκεµβρίου 2024 και ώρα 9:00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτησης επί του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού
έτους 2025», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανε-
µηθεί.

4580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                            ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


